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Αθήνα, σήµερα στις 20 Ιουλίου 2016, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
13:14’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καληµέρα σας.

Πριν µπούµε στην ηµερήσια διάταξη θα ήθελα να σας πω ότι
σήµερα συµπληρώνονται σαράντα δύο χρόνια από την 20η Ιου-
λίου του 1974, όπου η τουρκική εισβολή στην Κύπρο µας
έσπειρε τον θάνατο και την προσφυγιά σε περισσότερους από
διακόσιες χιλιάδες Κυπρίους αδελφούς µας. Όσα χρόνια και αν
περάσουν δεν πρέπει και δεν µπορούµε να ξεχάσουµε. Όσα
χρόνια και αν περάσουν οι µνήµες παραµένουν νωπές και το αί-
σθηµα της κατάφωρης αδικίας κυριαρχεί µέσα στην ψυχή του
Ελληνισµού.

Είναι υποχρέωση και χρέος µας να επιδεικνύουµε αταλάντευτη
αποφασιστικότητα και µαζί µε την Κυπριακή Δηµοκρατία να αγω-
νιζόµαστε για να δοθεί τέλος στην παράνοµη κατοχή από τον
στρατό κατοχής στην Κύπρο και για την επανένωσή της. Είναι
ιστορική η ευθύνη που φέρουµε να επιδιώξουµε µαζί µε την Κυ-
πριακή Δηµοκρατία την ειρηνική διευθέτηση της επίλυσης του
Κυπριακού στο πλαίσιο των ψηφισµάτων του ΟΗΕ και του Διε-
θνούς Δικαίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ να τηρήσουµε εκ µέ-
ρους της Βουλής των Ελλήνων ενός λεπτού σιγή για εκείνους
που έδωσαν τη ζωή τους για την πατρίδα και τα ιδανικά του ελ-
ληνισµού, της δηµοκρατίας και της ειρήνης.

(Στο σηµείο αυτό τηρείται στην Αίθουσα ενός λεπτού σιγή)
Αιωνία τους η µνήµη!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ανακοινώσω προς

το Σώµα ότι οι Υπουργοί Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, Οι-
κονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, Εξωτερικών, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων, Οικονοµικών, Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, καθώς και η
Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων κατέθεσαν σή-
µερα, 20-7-2016, σχέδιο νόµου: «Εναρµόνιση της νοµοθεσίας µε
την Οδηγία 2012/34/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 21ης Νοεµβρίου 2012 για τη δηµιουργία ενιαίου
ευρωπαϊκού σιδηροδροµικού χώρου (ΕΕ L343/32 της 14-12-
2012) και άλλες διατάξεις».

Το ως άνω σχέδιο νόµου έχει χαρακτηρισθεί από την Κυβέρ-
νηση ως κατεπείγον. 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ 

Συνέχιση της συζήτησης επί της αρχής, των άρθρων και του συ-
νόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης:«Αναλογική εκπροσώπηση των
πολιτικών κοµµάτων, διεύρυνση του δικαιώµατος εκλέγειν και
άλλες διατάξεις περί εκλογής Βουλευτών».

Χθες είχαµε µία εκκρεµότητα -είχε ενηµερωθεί το Προεδρείο
εγκαίρως και είχε δοθεί η έγκριση- ότι δηλαδή δεν είχε µιλήσει ο
ειδικός αγορητής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Βασίλειος Κόκκα-
λης. Θα αρχίσουµε, λοιπόν, από αυτόν. 

Επίσης, υπήρχαν δύο ακόµη εκκρεµότητες: Ο κ. Θεοχαρόπου-
λος, ο οποίος είναι εδώ και θα του δώσω αµέσως µετά τον λόγο,
και ο κ. Θεοχάρης, ο οποίος δεν είναι αυτή τη στιγµή εδώ. Αν έρθει
σήµερα θα προηγηθεί, αλλιώς συνεχίζουµε κανονικά από εκεί που
σταµατήσαµε, µε τον κ. Δηµήτριο Ρίζο. Θα πω την πρώτη πεντάδα
οµιλητών, για να είναι οι συνάδελφοι προετοιµασµένοι. Είναι ο κ.
Αριστείδης Φωκάς, ο κ. Κωνσταντίνος Σπαρτινός, ο κ. Ιωάννης Μα-
νιάτης και ο κ. Απόστολος Βεσυρόπουλος και συνεχίζεται κανονικά
ο κατάλογος µε επτά λεπτά επί του παρόντος και αν χρειαστεί
προς το τέλος της ηµέρας θα δούµε τι θα γίνει µε τον χρόνο.

Ενηµερωτικά σας λέω ότι πέραν του αρµόδιου Υπουργού κ.
Κουρουµπλή, που θα µιλήσει περίπου στις 18:00’, έχουν ζητήσει
να παρέµβουν οκτώ Υπουργοί. Κύριε Κουρουµπλή, τι είναι αυτό
το πράγµα; Μακάρι να ήταν και στις επίκαιρες ερωτήσεις τόσοι
Υπουργοί παρόντες!

Εν πάση περιπτώσει, πέντε λεπτά το πολύ. Και µετά βεβαίως
από τον Υπουργό µε τη σειρά την κοινοβουλευτική θα πάρουν τον
λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Άρα, µέχρι τις 18:00’ προ-
χωρούµε µε τους κυρίους συναδέλφους και ενδεχοµένως µε πα-
ρεµβολή κάποιου Υπουργού.

Ο κ. Κόκκαλης έχει τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε από χθες στην Ολο-

µέλεια ένα από τα σηµαντικότερα νοµοσχέδια, την ψήφιση του
νόµου για την καθιέρωση της απλής αναλογικής ως το βασικό
εκλογικό σύστηµα. Η συζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου δεν γίνε-
ται εν θερµώ. Δεν υπάρχει πιθανότητα εκλογών. Συνεπώς, αυτή η
κατηγορία ότι η Κυβέρνηση εκµεταλλεύεται µικροκοµµατικά αυτό
το νοµοσχέδιο είναι έωλη. Αυτή η Κυβέρνηση θα κριθεί το φθινό-
πωρο του 2019.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’
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Με την παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία δεν επιδιώκεται
ουδέν πολιτικό όφελος από την πλευρά της Κυβέρνησης. Του-
ναντίον, δίνεται η δυνατότητα για προγραµµατικές συγκλίσεις
και συναινέσεις µεταξύ των κοµµάτων, αλλά κυρίως παρέχεται η
δυνατότητα για αναλογικότερη εκπροσώπηση στο Κοινοβούλιο.

Οι πολέµιοι της απλής αναλογικής ισχυρίζονται ότι µε την απλή
αναλογική θα υπάρξει ακυβερνησία, ότι δεν θα µπορεί να κυβερ-
νηθεί αυτός ο τόπος. Απάντηση: Το 2012 είχαµε συγκυβέρνηση
τριών κοµµάτων. 

Απάντηση δεύτερη: Υπάρχει πιθανότητα τούτη τη στιγµή ένα
κόµµα να είναι αυτοδύναµο; Όχι βέβαια. Συνεπώς, το επιχείρηµα
είναι έωλο. Ο ελληνικός λαός αποφάσισε στις τέσσερις τελευ-
ταίες εκλογικές αναµετρήσεις να µη δώσει την αυτοδυναµία σε
κανένα κόµµα. Με αυτή του τη στάση έδωσε εντολή να µην υπάρ-
ξουν αυτοδύναµες κυβερνήσεις. Έδωσε εντολή σαφέστατη, να
υπάρξουν συναινέσεις. Αυτή την εντολή δεν µπορούµε να την
αγνοήσουµε και πρέπει να σεβαστούµε τις επιθυµίες και τις εν-
τολές του.

Σας θυµίζω ότι το ΠΑΣΟΚ τον Οκτώβριο του 2009 κέρδισε τις
εκλογές µε το ποσοστό του 44%. Πόσο καιρό έµεινε στην κυβέρ-
νηση; Δυο περίπου χρόνια. Νοµίζω ότι αυτό δεν µπορούµε ως
ελληνικό Κοινοβούλιο να το αγνοήσουµε, δηλαδή την ήδη εκπε-
φρασµένη γνώµη του ελληνικού λαού για κυβερνήσεις βασικά
συνεργασίας, για µη αυτοδύναµες κυβερνήσεις. Αυτό ουδείς
µπορεί να το αµφισβητεί. Συνεπώς το επιχείρηµα ότι η απλή ανα-
λογική οδηγεί στην ακυβερνησία δεν είναι σωστό.

Και επειδή ανέφερα το ΠΑΣΟΚ, ξαφνικά θυµήθηκε ότι αυτές
οι ρυθµίσεις είναι αποσπασµατικές. Να θυµίσω ότι πέρυσι µε τρο-
πολογία είχε καταθέσει το ΠΑΣΟΚ την καθιέρωση της απλής ανα-
λογικής και την κατάργηση του µπόνους. Το παρόν νοµοσχέδιο
εισάγει ρυθµίσεις ριζοσπαστικές και ειλικρινά περίµενα από την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση ειδικά για την ψήφο στα 17 να συναι-
νέσει. Να καταλάβω για την κατάργηση του µπόνους ότι µικρο-
κοµµατικό συµφέρον είναι, δεν συναινεί, αλλά γιατί όχι ψήφος
στα 17; Ακούστηκε το επιχείρηµα ότι ο δεκαεπτάχρονος είναι ανί-
κανος για δικαιοπραξία. Εγκαταλείφθηκε, όµως, µετά την πρώτη
συζήτηση στην επιτροπή αυτό το επιχείρηµα όταν ήρθε η σο-
βαρή αντίκρουση που λέει τι; Ότι ο δεκαεπτάχρονος µπορεί και
να παντρεύεται, δεν µπορεί να ψηφίσει; Ο δεκαεπτάχρονος µπο-
ρεί να πάει και στο δικαστήριο, δεν µπορεί να ψηφίσει; Γιατί φο-
βόσαστε την ψήφο των δεκαεπτάρηδων;

Δεν αναφέροµαι µόνο στο ψήφισµα του Συµβουλίου της Ευ-
ρώπης -αυτό είναι το τελευταίο επιχείρηµα- που κάλεσε όλα τα
κράτη-µέλη να καθιερώσουν την ψήφο όχι στα 17 αλλά και στα
16. Τι λέει ο ίδιος ο νόµος; Λέει ότι από 15 έως 18 είναι ικανός
για δικαιοπραξία ο ανήλικος, βέβαια υπό προϋποθέσεις. Μπορεί
να του καταλογιστεί πράξη.

Επειδή η κουβέντα πήγε αναγκαστικά σε αυτά τα νοµικά θέ-
µατα, τα οποία γρήγορα τα εγκαταλείψατε, να σας θυµίσω ότι ο
Ποινικός Κώδικας θέτει ελαφρυντικό µετεφηβικής ηλικίας από 18
µέχρι 21. Αυτό τι θα σήµαινε; Ότι ούτε στα 18 µπορούσε να ψη-
φίσει κάποιος; Όχι βέβαια. Συνεπώς το επιχείρηµα περί ανικανό-
τητας δικαιοπραξίας του ανηλίκου, άρα δεν µπορεί να ψηφίσει,
δεν είναι σωστό. Και αυτά ο κόσµος τα βλέπει. Οι δεκαεπτάρηδες
οι οποίοι µας παρακολουθούν κρίνουν και ξέρουν.

Επίσης, όσον αφορά το όριο του 3%, εµάς τους Ανεξάρτητους
Έλληνες µας συµφέρει να το πω έτσι –επιτρέψτε µου, ειρήσθω
εν παρόδω την κουβέντα- να πούµε ναι, να καταργηθεί, να γίνει
2,2%, 2,5%. Όχι, η θέση µας είναι να µην καταργηθεί, για γνω-
στούς εθνικούς λόγους. Διότι βάζουµε πάνω απ’ όλα το εθνικό
συµφέρον και όχι το κοµµατικό. Πορευτήκαµε πάντα µε γνώµονα
το εθνικό συµφέρον και σήµερα το εθνικό συµφέρον επιτάσσει
την καθιέρωση ενός αναλογικότερου εκλογικού συστήµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για τον εκλογικό
νόµο δεν εξαντλείται εδώ. Θέµατα προς συζήτηση είναι η κατά-
τµηση των µεγάλων εκλογικών περιφερειών, η ψήφος των Ελλή-
νων που ζουν στο εξωτερικό και είναι στενά συνδεδεµένοι µε την
έννοµη τάξη της Ελλάδος και όχι η ψήφος των οµογενών, όπως
ισχυρίστηκε η Νέα Δηµοκρατία. Ο οµογενής ψηφίζει αλλού. Δεν
µπορεί να ψηφίσει εδώ. Να το δούµε βεβαίως. Όσον αφορά
όµως την ψήφο των Ελλήνων που έφυγαν από την Ελλάδα τα τε-

λευταία πέντε χρόνια, αλλά διατηρούν στενές σχέσεις µε την ελ-
ληνική έννοµη τάξη, ναι, σε αυτό να ανοίξει ο διάλογος. Ο διάλο-
γος µε την ψήφιση του εκλογικού νόµου έχει ανοίξει. Πρέπει να
µπορέσουµε να βάλουµε τα θεµέλια για ένα βιώσιµο εκλογικό
σύστηµα που δεν θα αλλάζει κατά το δοκούν, αλλά θα εξασφα-
λίζει την αντιπροσωπευτικότερη εκπροσώπηση στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο. 

Κατά την άποψή µου, όµως, η απλή αναλογική σηµατοδοτεί τη
λήξη τυπικά και της Μεταπολίτευσης στην οποία κυριάρχησε
ποιο εκλογικό σύστηµα; Η ενισχυµένη αναλογική. Σίγουρα προ-
σέφερε η Μεταπολίτευση. Προσωπικά όµως πιστεύω ότι ζηµίωσε
τη χώρα πολύ περισσότερο από ό,τι προσέφερε. Στη Μεταπολί-
τευση γεννήθηκε η διαφθορά, γεννήθηκε και η διαπλοκή. Πάντα
θα το λέω ότι το κόµµα που λέγεται ΠΑΣΟΚ δηµιούργησε πάρα
πολλά δεινά στην ελληνική κοινωνία.

Οι αντιπαραθέσεις και οι κοµµατικές σκοπιµότητες που κυ-
ριάρχησαν από την πρώτη στιγµή, εν όψει της συζήτησης για την
ψήφιση της απλής αναλογικής, θέτουν επί τάπητος ένα ερώτηµα
που δεν είναι καθόλου θεωρητικό. Μπορεί, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, µια θεσµική αλλαγή εκ των άνω από την Κυβέρνηση,
από το πολιτικό εποικοδόµηµα, µια πράγµατι σοβαρή µεταρρύθ-
µιση, όπως είναι η καθιέρωση της απλής αναλογικής, να ανα-
διαρθρώσει το κοµµατικό σύστηµα και να διαδραµατίσει έναν
«παιδαγωγικό ρόλο» σε κόµµατα και πολιτικά πρόσωπα που συν-
δέονται οργανικά µε συµφέροντα που είχαν ιστορικά ενσωµατω-
θεί και εξαρτώνται από το σύστηµα της διαπλοκής; Γιατί η απλή
αναλογική -και ακολουθεί και η συζήτηση για την αναθεώρηση
του Συντάγµατος- δεν είναι ένα απλό νοµοσχέδιο, δεν είναι µια
απλή εκπροσώπηση της εντολής του ελληνικού λαού ή απεικό-
νιση. 

Άραγε, µπορεί η απλή αναλογική να διαδραµατίσει έναν «παι-
δαγωγικό ρόλο;» Η απάντηση είναι: Μόνο αν εξαρτηθεί από την
επιτυχή ή ανεπιτυχή έκβαση της σύγκρουσης της κυβέρνησης
µε τη διαπλοκή στη δοµική της διάσταση. Μόνο έτσι η εξυγίανση
του πολιτικού συστήµατος εκ των ως άνω, όπως γίνεται µε το
σχέδιο νόµου, µπορεί να επιτύχει. Μόνο έτσι µπορεί να υπάρχει
δυνατότητα ευρύτερων θεσµικών αλλαγών στο θεσµικό και πο-
λιτικό σύστηµα. Μόνο στην περίπτωση αυτή µπορεί να διαµορ-
φωθεί µια νέα αφετηρία, ώστε κόµµατα και σχηµατισµοί να
αναγκαστούν να αναζητήσουν τη νοµιµοποίησή τους στη λαϊκή
κοινωνική βάση, να ανταποκριθούν στις ανάγκες και στα κοινω-
νικά συµφέροντα. Τότε πράγµατι µπορούν να υπάρξουν συνεκτι-
κές κυβερνητικές συγκλίσεις και συµµαχίες µακράς πνοής που
να εκφράζουν αυθεντικά κοινωνικές πλειοψηφίες. Αυτό µπορεί
να γίνει µόνο µε την επιτυχή έκβαση της µάχης αυτής της Κυ-
βέρνησης µε τη διαπλοκή –το τονίζω- στη δοµική της βάση. Μόνο
έτσι. 

Θα µάθει, άραγε, ο ελληνικός λαός ποιοι πολιτικοί έβαλαν το
δάκτυλο στο µέλι για την υπόθεση της «SIEMENS»; Τι απαιτεί ο
κόσµος από µια σοβαρή Κυβέρνηση; Ισονοµία, να πληρώσουν
αυτοί που «έφαγαν», να χτυπήσουµε τη διαπλοκή. Έχει σχέση η
απλή αναλογική; Και βέβαια έχει σχέση. Διαφορετικά, εάν δεν
χτυπηθεί η διαπλοκή, που είναι βούληση της Κυβέρνησης, –γιατί
βλέπετε πόσα είναι τα εµπόδια που θέτουν στην Κυβέρνηση τα
γνωστά συµφέροντα- η απλή αναλογική θα οδηγήσει σε ένα
πεδίο τυπικής δηµοκρατικής έκφρασης.

Έρχοµαι και στο 3%. Ο καθένας έχει το αναφαίρετο δηµοκρα-
τικό δικαίωµα να εκφράζεται και το κάθε πρόσωπο να θέτει υπο-
ψηφιότητα για την είσοδό του στη Βουλή. Όµως, εδώ πρέπει να
είµαστε ιδιαίτερα προσεχτικοί και για τους γνωστούς εθνικούς
λόγους αυτό το ποσοστό πρέπει να διατηρηθεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι η απλή αναλογική
σηµατοδοτεί το τέλος της Μεταπολίτευσης. Σηµατοδοτεί την
αρχή µιας νέας ελληνικής δηµοκρατίας, σε συνδυασµό µε τις
προτάσεις για την αναθεώρηση του Συντάγµατος. Σηµατοδοτεί
την αρχή της αξιοπιστίας του πολιτικού συστήµατος. Σηµατοδο-
τεί την αρχή της διαφάνειας. Ποιος είναι αντίθετος στη µη νό-
θευση της εντολής του ελληνικού λαού; Αµφισβητεί κάποιος ότι
το παρόν σχέδιο νόµου, η απλή αναλογική, είναι δίκαιη; Ποιος
θέλει το αντίθετο; Κανείς. Νοµίζω ότι είναι µονόδροµος η ψήφισή
του. Εµείς, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες βάζουµε πάνω από όλα το

13030 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



εθνικό συµφέρον. Είπα και πριν ότι κοµµατικά µάς συµφέρει η
µείωση του 3% και στο 2,5%, αλλά δεν πρέπει να συµβεί. Χρει-
άζονται ασφαλιστικές δικλίδες. 

Στηρίζουµε το παρόν σχέδιο νόµου. 
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ και εγώ,

κύριε Κόκκαλη.
Κύριε Θεοχαρόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, η κοινωνία έχει ήδη αποφασίσει ότι δεν θέλει αυτοδύναµες
κυβερνήσεις. Από το 2012 σε τέσσερις εκλογικές διαδικασίες δεν
έχει αναδειχθεί αυτοδύναµη Κυβέρνηση, ούτε καν µε το απαρά-
δεκτο µπόνους των πενήντα εδρών. Η καθιέρωση, λοιπόν, της
απλής αναλογικής είναι απαραίτητη για την πιστότερη δυνατή
αποτύπωση της βούλησης των πολιτών. Θα απελευθερώσει κοι-
νωνικές δυνάµεις που δεν θα αντιµετωπίζουν τεχνητά διλήµµατα
ενός αναπαλαιωµένου δικοµµατισµού και θα γνωρίζουν ότι οι κυ-
βερνήσεις θα προέλθουν από συνεργασίες.

Ο υφιστάµενος εκλογικός νόµος ευνοεί τη διατήρηση ενός
αναπαλαιωµένου δικοµµατισµού που δεν µπορεί να οδηγήσει
στην υπέρβαση της κρίσης. Εξ άλλου, το έργο αυτό το έχουµε
ξαναδεί ουκ ολίγες φορές. Αντίθετα, µε ένα σύστηµα απλής ανα-
λογικής οι πολίτες χωρίς να αναγκάζονται να υιοθετούν τεχνητά
διλήµµατα θα ψηφίζουν εκείνο το κόµµα το οποίο θα είναι πιο
κοντά στις θέσεις τους, για να το ενισχύσουν στις µετέπειτα συ-
νεργασίες που θα επιβάλλονται από το νέο εκλογικό σύστηµα. 

Δεν µπορούµε άλλο να αλλοιώνουµε τη βούληση των πολιτών
ούτε να παραβλέπουµε την ανάγκη της χώρας για ένα εκλογικό
σύστηµα απαλλαγµένο από στρεβλώσεις και στατιστικές αλχη-
µείες, που θα περιλαµβάνει µεταξύ άλλων και την άµεση κατάρ-
γηση του µπόνους των πενήντα εδρών.

Σήµερα στη χώρα απαιτείται συνεννόηση, όχι διχασµός και τε-
χνητή πόλωση. Χρειάζεται ένα εκλογικό σύστηµα που όχι µόνο
θα ευνοεί τις συνεργασίες, αλλά θα τις επιβάλλει. Υποστηρίζω
δε ότι οι θεσµικές αλλαγές θα οδηγήσουν σε αλλαγή νοοτροπίας
και των πολιτικών δυνάµεων. Εξ άλλου, η ΔΗΜΑΡ και η Δηµοκρα-
τική Συµπαράταξη έχουµε προτείνει κυβέρνηση εθνικής συνεν-
νόησης ευρείας πλειοψηφίας όλων των φιλοευρωπαϊκών
δυνάµεων. Η υιοθέτηση της πρότασης αυτής θα οδηγήσει στην
πολιτική σταθερότητα, µε συνεννόηση, µακριά από την τεχνητή
πόλωση και τον διχασµό, που οδηγεί σε µεγαλύτερα αδιέξοδα.
Η πρόταση αυτή υπηρετείται και από την αλλαγή του εκλογικού
συστήµατος µε την κατάργηση του µπόνους των πενήντα εδρών.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στο νοµοσχέδιο υπάρχει το θε-
τικό στοιχείο της κατάργησης του µπόνους των πενήντα εδρών
που φαλκιδεύει τη λαϊκή βούληση. Όµως, υπάρχουν και σηµαν-
τικές παραλείψεις, όπως ο αποκλεισµός του απόδηµου ελληνι-
σµού από τις εκλογικές διαδικασίες και η µη πρόβλεψη για την
αναγκαία κατάτµηση των µεγάλων εκλογικών περιφερειών.
Όµως, η πρόταση της απλής αναλογικής µε κατάργηση του µπό-
νους των πενήντα εδρών είναι το πρώτο απαραίτητο βήµα, γι’
αυτό εξ άλλου έχει κατατεθεί στη Βουλή το προηγούµενο διά-
στηµα ως πρόταση νόµου χωρίς να συνοδεύεται και από άλλες
αλλαγές. 

Όσον αφορά το κόµµα µου, τη Δηµοκρατική Αριστερά, η κα-
τάργηση του µπόνους των πενήντα εδρών προτάθηκε το 2013
στη Βουλή µε πρόταση νόµου από όλη την τότε κοινοβουλευτική
οµάδα και η καθιέρωση της απλής αναλογικής είναι απόφαση
της πρόσφατης συνδιάσκεψης της ΔΗΜΑΡ, καθώς και της πρό-
σφατης συνδιάσκεψης της Συµπαράταξης.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ανανεωτική Αριστερά πάντοτε,
όταν έθετε την αναγκαιότητα της απλής αναλογικής, το έθετε ως
εργαλείο διακυβέρνησης. Δεν έκανε εκπτώσεις µε προσχήµατα
κυβερνησιµότητας. Θεωρούσε ότι δεν αντίκειται στην κυβερνη-
σιµότητα. Ποτέ δεν υπήρξε άλλη θεώρηση σε κανένα κείµενο
από κανέναν ιστορικό ηγέτη της Αριστεράς.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από την πρώτη στιγµή της δια-
κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και τις προγραµµατικές δηλώσεις
τον Οκτώβριο του 2015, ζητήσαµε από τον Πρωθυπουργό –και
εγώ προσωπικά στην οµιλία µου στις προγραµµατικές δηλώσεις-

να φέρει άµεσα αλλαγές που αποτελούν πάγιες θέσεις του ευ-
ρύτερου προοδευτικού χώρου και του χώρου της Αριστεράς,
όπως η απλή αναλογική µε την κατάργηση του µπόνους των πε-
νήντα εδρών. Ο κ. Τσίπρας δεν αντέδρασε τότε και δεν απάντησε
θετικά τότε στο αίτηµα. Σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ, δέκα µήνες µετά τις
εκλογές, έχοντας συνειδητοποιήσει ότι δεν υπάρχουν περιθώρια
νέας εκλογικής νίκης λόγω αδιέξοδων πολιτικών του, φέρνει στο
προσκήνιο την αλλαγή του εκλογικού συστήµατος. Είναι φανερό
ότι ο ΣΥΡΙΖΑ κινείται και αποφασίζει στη βάση των εκάστοτε µι-
κροκοµµατικών σκοπιµοτήτων του.

Η Νέα Δηµοκρατία από την άλλη επιδιώκει τη διατήρηση του
απαράδεκτου µπόνους των πενήντα εδρών για να πετύχει για
άλλη µια φορά µια τεχνητή κοινοβουλευτική πλειοψηφία. Πριν
λίγες µέρες µάλιστα ο κ. Μητσοτάκης δήλωσε ότι η απλή αναλο-
γική είναι βόµβα στα θεµέλια του συστήµατος. Δεν είναι βόµβα
οι πελατειακές σχέσεις; Δεν είναι βόµβα ο λαϊκισµός; Δεν είναι
βόµβα ο διχασµός και η τεχνητή πόλωση; Και είναι βόµβα η απλή
αναλογική; Και ο λέξεις εδώ χάνουν το νόηµά τους. 

Εξ άλλου, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν υπάρχει µεγαλύ-
τερος κρατισµός από το να ζητάς ως κόµµα από το κράτος να
σου δώσει αυτό που σου στερεί η κοινωνία. Αυτή είναι η πραγ-
µατικότητα. Εµείς, όµως, δεν έχουµε καµµία σχέση µε τις λογικές
του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρατίας, τον στείρο καταγγελτι-
σµό και τον λαϊκισµό, όταν είναι στην αντιπολίτευση.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αύριο ψηφίζουµε εκλογικό νόµο
για το πώς γίνονται οι εκλογές. Δεν ψηφίζουµε την παραµονή ή
όχι της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ µε αυταπάτες, λαϊκισµό και
αδιέξοδες πολιτικές. Η άποψή µας είναι ότι αυτή η Κυβέρνηση
είναι αναποτελεσµατική. Αλλά ταυτόχρονα οι εκλογές πρέπει
πλέον να γίνονται σταθερά µε το σύστηµα της απλής αναλογικής
και χωρίς το απαράδεκτο µπόνους των πενήντα εδρών. Είναι
τόσο απλό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα µε αφορµή τον εκλογικό
νόµο ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία ανταγωνίζονται σε σκοπιµό-
τητες και τακτικισµούς. Γι’ αυτό δεν µπαίνω σε αυτή τη λογική. Και
ο µόνος αξιόπιστος τρόπος για να µην υιοθετήσεις αυτή τη λογική
είναι να µείνεις σταθερός στη δική σου θέση. Αυτός είναι ο τρόπος
αντιµετώπισης του λαϊκισµού, του δεξιού και αριστερού λαϊκισµού.
Γιατί σήµερα οι πολίτες επιζητούν αλήθειες, χωρίς να µετράµε το
πολιτικό και κοµµατικό κόστος. Με αυτό τον τρόπο θα έρθει ξανά
στο προσκήνιο η πολιτική. Με αυτό τον τρόπο θα καταφέρει η
χώρα να υπερβεί τη βαθιά οικονοµική και κοινωνική κρίση. Για να
αποκτηθεί ξανά η εµπιστοσύνη των πολιτών απέναντι στο πολιτικό
σύστηµα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ξεκινάµε τον κατάλογο των οµιλητών. Ο κ. Θεοχάρης
θα µιλήσει αργότερα, όταν συµπληρωθεί η πεντάδα των συνα-
δέλφων. Μετά θα ακολουθήσει και η πρώτη Υπουργός, η κ.
Θεανώ Φωτίου.

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Ρίζος. Επαναλαµβάνω ότι οι άλλοι
συνάδελφοι είναι ο κ. Φωκάς, ο κ. Σπαρτινός, ο κ. Μανιάτης και ο
κ. Βεσυρόπουλος. Θα ακολουθήσει ο κ. Θεοχάρης, η κ. Φωτίου
και θα συνεχίσουµε πάλι µε τον κατάλογο. 

Κύριε Ρίζο, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΙΖΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µπορούσαν να ειπωθούν πάρα

πολλά από αυτό εδώ το Βήµα για τους αγώνες δεκαετιών που
έκανε η Αριστερά, οι προοδευτικοί και δηµοκρατικοί πολίτες αυτού
του τόπου, για την καθιέρωση της απλής αναλογικής. Αγώνες που
σε µεγάλο βαθµό δικαιώνονται µε την πρόταση νόµου που συζη-
τάµε αυτές τις µέρες στη Βουλή των Ελλήνων.

Το ζήτηµα της κατάργησης του µπόνους των πενήντα εδρών
είναι συνολικότερο. Αφορά όλη την ελληνική κοινωνία. Αυτό απο-
δεικνύεται και από τις µετρήσεις που έγιναν πριν λίγες µέρες και
δείχνουν πως ακόµα και από τους ψηφοφόρους της Νέας Δηµο-
κρατίας, το 48% δηλώνει πως τάσσεται κατά του µπόνους στο
πρώτο κόµµα και ζητάει την ισότητα της ψήφου.

Ειδικά αυτό το τελευταίο, το υπενθυµίζω στους συναδέλφους
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της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί παρουσιάζουν το τελευταίο διά-
στηµα µια ξαφνική λατρεία για τις δηµοσκοπήσεις, αλλά ταυτό-
χρονα προσπαθούν να κρύψουν κάτω από το χαλί τις
διεκδικήσεις και τις επιθυµίες ακόµα και της ίδιας τους της εκλο-
γικής βάσης. 

Η λογική της απλής αναλογικής είναι αυτή της δηµοκρατικής
ευαισθησίας και προοπτικής, της ενίσχυσης του πλουραλισµού
και της συνδιαµόρφωσης του κυβερνητικού έργου κόντρα σε
προεκλογικούς εκβιασµούς για το µέλλον της χώρας, τον κίν-
δυνο της αστάθειας και της ακυβερνησίας. Λες και µέχρι σήµερα
δεν είχαµε κοινοβουλευτικά πανίσχυρες και µε θηριώδεις πλει-
οψηφίες κυβερνήσεις, που όλες σαρώθηκαν σαν χάρτινοι πύργοι
µπροστά στην αναντιστοιχία τους µε τις κοινωνικές ανάγκες και
τη λαϊκή βούληση. Η στήριξη κυβερνήσεων µε κλεµµένες ψή-
φους ούτε ευστάθεια ούτε δυνατές κυβερνήσεις δηµιουργεί. 

Επιτρέψτε µου σε αυτό το σηµείο να κάνω κάποια γενικότερα
σχόλια. Το πρόβληµα αυτή τη στιγµή µε την Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση, αλλά και µε τα άλλα κόµµατα εντός του Κοινοβουλίου,
δεν είναι ότι απλά εναντιώνονται σε έναν νέο εκλογικό νόµο και
στην κατάργηση του µπόνους, αλλά ότι εναντιώνονται και αντι-
δρούν σε οποιαδήποτε προοδευτική αλλαγή που ενσωµατώνει
στοιχεία δικαιοσύνης και ισονοµίας. 

Δεν θέλουν να αλλάξει τίποτα, παραδείγµατος χάριν, µε τις τη-
λεοπτικές άδειες. Δηλαδή, θέλουν οι καναλάρχες να συνεχίσουν
να λυµαίνονται τις δηµόσιες συχνότητες, χωρίς να δίνουν
φράγκο στον κρατικό κορβανά. 

Δεν θέλουν να αλλάξει τίποτα µε τους µεγαλοφοροφυγάδες.
Άλλες λίστες τις ξεχνούσαν στα συρτάρια, άλλες δεν τις έβλε-
παν. Δεν ήξεραν, δεν άκουσαν τίποτα ούτε για τις offshore, ούτε
για τις µίζες, ούτε για το µαύρο πολιτικό χρήµα.

Δεν θέλουν και δεν ήθελαν ποτέ να συγκρουστούν µε ένα σύ-
στηµα διαπλοκής και συµφερόντων, που στην κυριολεξία ρήµαξε
και ρηµάζει την χώρα δεκαετίες τώρα. 

Μας χλεύαζαν, όταν θεσπίζαµε µε το παράλληλο πρόγραµµα
τη δωρεάν ιατροφαρµακευτική περίθαλψη για όλους τους ανα-
σφάλιστους συµπολίτες µας. 

Δεν θέλουν να αλλάξουν τίποτα στον τρόπο που διαχειρίζονται
µέχρι σήµερα τα ΕΣΠΑ ή άλλα ευρωπαϊκά προγράµµατα, µε τους
πολίτες να ακούν για εκατοµµύρια, αλλά έργα να µην βλέπουν. 

Ας ρωτήσουν τους Εβρίτες για το νέο κλειστό γυµναστήριο
στην Αλεξανδρούπολη, για το οποίο τριάντα χρόνια τώρα ακούν,
αλλά µόνο σήµερα µε την υπογραφή του Υφυπουργού Οικονο-
µικών, του Αλέκου του Χαρίτση, πρόκειται να προχωρήσει, για
τα 3 εκατοµµύρια ευρώ που δίνονται για το νέο Αρχαιολογικό
Μουσείο της Αλεξανδρούπολης, για τα έργα των ευρωπαϊκών
προγραµµάτων που ξεκλειδώνουν τόσο για την επέκταση του
έργου του δικτύου φυσικού αερίου στην Περιφέρεια Ανατολικής
Μακεδονίας Θράκης όσο και για τα έργα στο Λιµάνι της Αλεξαν-
δρούπολης. 

Όλα τα παραπάνω τα αναφέρω όχι για να δώσω µια ιδανική ει-
κόνα για την κατάσταση ή για να πω πως όλα δουλεύουν ρολόι.
Η καθηµερινότητα των συµπολιτών µας συνεχίζει να έχει µεγάλες
δυσκολίες. Τα αναφέρω για να δείξω πως στην πραγµατικότητα
υπάρχουν δύο βασικές ιδεολογίες, αντιλήψεις που συγκρούονται
και αυτό γίνεται εύκολα αντιληπτό και στη συζήτηση για τον
εκλογικό νόµο. 

Τη µια εκφράζει κυρίως η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, που θέλει
να διατηρηθούν ή να µείνουν στο απυρόβλητο όλες εκείνες οι
παθογένειες, οι στρεβλώσεις, τα διαπλεκόµενα συµφέροντα που
µας οδήγησαν στη σηµερινή κρίση. 

Από την άλλη µεριά, συναντά κανείς τις προσπάθειες της ση-
µερινής Κυβέρνησης για µεταρρυθµίσεις, καινοτοµίες, αλλαγές
στη δηµόσια διοίκηση, νοµοθετικές πρωτοβουλίες για ισότητα,
ισονοµία και εµβάθυνση των δηµοκρατικών θεσµών της χώρας. 

Επιτρέψτε µου να πω δυο λόγια για την ψήφο στα δεκαεφτά,
αλλά και την ψήφο των νέων µεταναστών. Για το πρώτο, πρέπει
να δηλώσω πως αδυνατώ να κατανοήσω τα φοβικά σύνδροµα
που εκφράζουν οι κύριοι της Αντιπολίτευσης για το θέµα αυτό.
Η νέα γενιά, τα νιάτα µας, είναι πάντα το σηµείο στο οποίο πρέπει
να κοιτάµε, να προσβλέπουµε, το σηµείο αναφοράς όλων µας. 

Συνεπώς, η ψήφος από τα δεκαεπτά, κατεύθυνση στην οποία

κινούνται τα τελευταία χρόνια και οι ευρωπαϊκοί θεσµοί, µόνο θε-
τικό αντίκτυπο και αποτέλεσµα µπορεί να φέρει για την ίδια τη
χώρα. 

Άλλωστε, οι νέοι µας µεγαλώνουν πια σε ένα περιβάλλον µε
σηµαντικές και πολλές φορές ραγδαίες πολιτικές εξελίξεις. Ο
πολιτικός χρόνος τα τελευταία χρόνια είναι ιδιαίτερα πυκνός, γε-
γονός που µας επιτρέπει να είµαστε βέβαιοι πως το πολιτικό κρι-
τήριο στους νέους και στις νέες µας και υπάρχει και δεν έχουµε
να φοβηθούµε τίποτα από αυτό. Μένει µόνο να το ακούσουµε. 

Για την ιστορία, θυµίζω ότι τα ίδια ακούγαµε, όταν θεσπίστηκε
η ψήφος στα δεκαοκτώ και ακόµα χειρότερα. 

Όσον αφορά τους νέους µετανάστες, τους ανθρώπους που τα
τελευταία χρόνια της κρίσης αναγκάστηκαν να φύγουν στο εξω-
τερικό, το παρόν νοµοσχέδιο δεν κλείνει την πόρτα στην ψήφο
τους. Το αντίθετο θα έλεγα. Θα πρέπει, όµως, να τονίσουµε, ότι
το έχουµε συζητήσει και έχουµε καταλήξει οµόφωνα και στην Επι-
τροπή Απόδηµου Ελληνισµού, ότι θα πρέπει να προηγηθεί η κα-
ταγραφή αυτών των µεταναστευτικών ρευµάτων και να
διευκρινιστούν οι ακριβείς προϋποθέσεις για τη συµµετοχή τους
στην εκλογική διαδικασία. Πιθανά προβλήµατα µπορούν να αντι-
µετωπιστούν και κατά τη διαδικασία της συνταγµατικής αναθεώ-
ρησης. 

Είναι βαθιά προκλητικό και υποκριτικό για τους Έλληνες του
εξωτερικού, αυτοί που σαράντα χρόνια τώρα δεν µπόρεσαν ούτε
καν να καταγράψουν οργανωµένα και συγκροτηµένα τους πληθυ-
σµούς των Ελλήνων στο εξωτερικό, να εµφανίζονται σήµερα ξαφ-
νικά ως τιµητές της ψήφου αυτών και του εκλογικού τους
δικαιώµατος. Αγαπητοί συνάδελφοι, αυτή είναι µια πολύ σοβαρή
συζήτηση, που δεν πρέπει να την βάλουµε στα παιχνίδια εξουσίας
και µικροκοµµατικών συµφερόντων. Τουλάχιστον, από την περιοχή
που προέρχοµαι, ξέρουµε πολύ καλά τι θα πει µετανάστευση και
γι’ αυτούς που φεύγουν και γι’ αυτούς που µένουν.

Κλείνοντας, πρέπει να πούµε και δυο λόγια για τις ατάκες περί
αξιοπρέπειας που ακούστηκαν εδώ χθες στη Βουλή. Τελικά, ας
µας πουν οι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης: Ποιος πρωθυπουρ-
γός και ποιας κυβέρνησης δεν παρέδωσε το πρωθυπουργικό
γραφείο στον επερχόµενο πρωθυπουργό ως όφειλε σε αντίθεση
µε τον πρόεδρο της Βουλής εκείνης της εποχής, που και παρέ-
δωσε, αλλά και ήταν παρών στην τελετή παράδοσης-παραλαβής; 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος από την Ένωση Κεντρώων κ. Αρι-
στείδης Φωκάς. 

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την ηµέρα

που η Ένωση Κεντρώων ξεκαθάρισε τη θέση της γύρω από το
θέµα του νέου εκλογικού νόµου, έχουµε γίνει δέκτες µιας άνευ
προηγουµένου και λογικής πολεµικής από άλλα κόµµατα της Αν-
τιπολίτευσης και από µια µερίδα των µέσων µαζικής ενηµέρω-
σης. 

Το αµάρτηµά µας; Λέµε «ναι» στην απλή αναλογική και στην κα-
τάργηση του µπόνους των εδρών, πάγια θέση του Προέδρου µας
Βασίλη Λεβέντη εδώ και πολλές δεκαετίες, γιατί πιστεύουµε πως
η απλή αναλογική ευνοεί µια κουλτούρα ουσιαστικών συνεργα-
σιών και θα αναγκάσει τα κόµµατα να αφήσουν στην άκρη στείρες
µικροπολιτικές αντιπαραθέσεις και να αθροίσουν δυνάµεις προς
όφελος της χώρας µας. Πρόκειται για µια γενναία τοµή, άσχετα
από τους λόγους για τους οποίους φέρνει αυτή τη στιγµή στη
Βουλή ο κ. Τσίπρας το εκλογικό νοµοσχέδιο. Η στάση µας αυτή
είναι στάση κρυστάλλινη, στάση ευθύνης και εκλαµβάνεται όµως
από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση σήµερα ως χέρι βοηθείας προς
τη συγκυβέρνηση. 

Βέβαια, όµως, στη Νέα Δηµοκρατία, πέρα από όλα τα άλλα,
έχετε κοντή και επιλεκτική µνήµη. Ξεχνάτε φαίνεται εσείς, που
σήµερα κατηγορείτε, τις εξαγγελίες του πρώην προέδρου σας,
του Αντώνη Σαµαρά στα Ζάππεια, όταν διακήρυττε µε περίσσεια
αυτοπεποίθηση πως δεν θα συγκυβερνήσει ποτέ µε το καταστρο-
φικό ΠΑΣΟΚ, όπως έλεγε. Έλεγε: «Εάν κάναµε κυβέρνηση µαζί
µε το ΠΑΣΟΚ, θα ήµασταν αιχµάλωτοι της δικής του πολιτικής.
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Εµείς, όµως, θα ανατρέψουµε αυτήν την πολιτική». «Θα ήµασταν
αιχµάλωτοι των αδυναµιών του ΠΑΣΟΚ», άλλη µια ατάκα του
πρώην προέδρου σας. 

Και την επόµενη µέρα, µε ένα µαγικό ραβδί, ξεπεράστηκαν
όλα. Το ΠΑΣΟΚ έπαψε να είναι καταστροφικό και κάνατε µια
χαρά συγκυβέρνηση µε αυτούς που αναθεµατίζατε επί χρόνια.
Και τολµάτε τώρα εσείς να κατηγορείτε την Ένωση Κεντρώων
πως τάχα προσφέρουµε δεκανίκι στο ΣΥΡΙΖΑ, εσείς που έχετε
έτοιµους τους δορυφόρους. 

Λοιπόν, αυτό το παραµύθι πρέπει κάποτε να τελειώσει. Οι συ-
νεργασίες είναι καλές µόνο όταν σας βολεύουν. Βρείτε τα κατ’
αρχάς µεταξύ σας µέσα στη Νέα Δηµοκρατία, οι «καραµανλικοί»
µε τους «µητσοτακικούς» και οι συντηρητικοί µε τους νεοφιλε-
λεύθερους. Δεν σας φταίει κανένας από εµάς για το γεγονός
πως, παρά τις παλινωδίες της αποτυχηµένης συγκυβέρνησης,
παραµένετε δηµοσκοπικά καθηλωµένοι.

Από τη µια, κατηγορείτε τον ΣΥΡΙΖΑ για τα σχέδια Βαρουφάκη
περί εθνικοποίησης της Τράπεζας της Ελλάδος και από την άλλη,
Βουλευτές σας καταθέτουν ερώτηση καταγγέλλοντας αφελλη-
νισµό των ελληνικών τραπεζών. 

Σε οµιλία του στην Κοινοβουλευτική σας Οµάδα πριν από ένα
χρόνο ο κ. Κικίλιας µιλούσε για ανάγκη κουλτούρας συνεργα-
σίας, αλλά είπε «όχι» στην ιδεολογική σύγχυση. Μα, υπήρξε µε-
γαλύτερη σύγχυση στους φίλους της παράταξής σας από το
γεγονός ότι συγκυβερνήσατε µε το ΠΑΣΟΚ; Σταµατήστε να προ-
σβάλλετε τη νοηµοσύνη των Ελλήνων πολιτών. 

Αυτή η Βαβέλ, αυτό το πολιτικό «ό,τι να ’ναι», αποτελεί την κα-
λύτερη απόδειξη πως είναι αναγκαίες οι συνεργασίες, για να κερ-
δίσουµε το στοίχηµα της σωτηρίας της χώρας µας. 

Λυπάµαι, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ, αλλά µόνοι σας δεν µπορείτε! Δοκιµαστήκατε από τον
ελληνικό λαό και κριθήκατε τουλάχιστον ανεπαρκέστατοι. 

Είδαµε και τις µονοκοµµατικές κυβερνήσεις, τουλάχιστον από
το 1974 µέχρι και σήµερα. Εναλλάσσονταν ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµο-
κρατία, Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ. 

Έχετε στα χέρια σας την οικονοµική αφαίµαξη του ελληνικού
λαού. Ανοίξατε την πόρτα των µνηµονίων και οδηγήσατε στη µε-
τατροπή της χώρας µας σε φέουδο. Είναι ώρα να αφήστε τους
εγωισµούς και τις πολιτικές υπεροψίες, να προτάξετε το κοινό
καλό και να ψηφίσετε υπέρ της απλής λογικής.

Υπεράνω όλων είναι η πατρίδα µας, αλλιώς όσο εσείς κυνη-
γάτε την ουρά σας και ψάχνετε φανταστικούς εχθρούς η ιστορία
θα σας ξεπεράσει, εάν δεν σας έχει ήδη ξεπεράσει. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλώ στο Βήµα τον

συνάδελφο, κ. Κωνσταντίνο Σπαρτινό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η καθιέρωση ενός εκλογικού

συστήµατος και το πώς τελικά ο πολίτης αντιπροσωπεύεται και
ακούγεται η φωνή του µέσα στο πολιτικό µας σύστηµα, δεν απο-
τελεί απλά µια συζήτηση για την ψήφιση ενός ακόµα νοµοσχε-
δίου. Αντίθετα, είναι µια στιγµή κατά την οποία ο κάθε πολιτικός
φορέας και ο κάθε Βουλευτής ξεχωριστά οφείλει να πάρει σαφή
θέση απέναντι στο εκλογικό σώµα και να απαντήσει στο κατά
πόσον η λειτουργία του πολιτικού συστήµατος που ζήσαµε για
πολλές δεκαετίες και η ποιότητα της δηµοκρατίας µας, που προ-
έκυψε από αυτή τη λειτουργία, είναι ικανοποιητική ή απαιτεί ρι-
ζικές αλλαγές. 

Για εµάς η απάντηση είναι ξεκάθαρη: Έχουµε ανάγκη από πε-
ρισσότερη και από ποιοτικότερη δηµοκρατία. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, φέρνει έναν εκλογικό νόµο µε αυτό ακρι-
βώς το σκεπτικό και ως την πρώτη από µια σειρά παρεµβάσεων
που στοχεύουν στη ριζική αναβάθµιση του πολιτικού συστήµατος
και του συστήµατος αντιπροσώπευσης, καθώς και της ίδιας της
δηµοκρατίας µας. Για να αποκρουστεί η τάση απαξίωσης και αµ-
φισβήτησης του πολιτικού συστήµατος και των φορέων του και
για να αποκατασταθεί η εµπιστοσύνη των πολιτών στους δηµο-
κρατικούς θεσµούς. 

Τα χρόνια της κρίσης, όπου άλλαξαν πάρα πολλά, είναι άραγε
δυνατόν κάποιοι να µην κατάλαβαν τίποτα, και ιδιαίτερα όσοι κα-

τακρηµνίσθηκαν αυτήν την περίοδο;
Ο ίδιος ο λαός γύρισε την πλάτη σε αυτοδύναµες κυβερνή-

σεις, σε αναντίστοιχες µε το εκλογικό σώµα αυτοδυναµίες. Επέ-
βαλε µε την ψήφο του συνεργασίες. 

Παρ’ όλα αυτά, από την πλευρά όσων αντιδρούν στην ουσία
του σχεδίου νόµου βλέπουµε µια εµµονή σε µια ελιτίστικη και
σκοπιµοθηρική αντίληψη, σε µια αντίθεση στη µέγιστη δυνατή
αναλογική εκπροσώπηση κοµµάτων και πολιτών, µε το επιχεί-
ρηµα ότι δεν θα υπάρχουν σταθερές κυβερνήσεις και κινδυνεύει
να διαταραχθεί η ηρεµία του πολιτικού συστήµατος. Μιλούν για
βόµβα στα θεµέλιά του. 

Προφανώς, ενδιαφέρονται για την ηρεµία του πολιτικού συστή-
µατος που οικοδόµησαν οι ίδιοι επί σειρά ετών, του πελατειακού
κράτους, της διαπλοκής, της αυθαιρεσίας, της περιφρόνησης της
λαϊκής βούλησης, αυτού δηλαδή του πολιτικού συστήµατος που
η µεγάλη πλειοψηφία του ελληνικού λαού, ανεξάρτητα πολιτικής
και ιδεολογικής τοποθέτησης, θέλει να καταλύσει, αγνοώντας, βέ-
βαια, αυτοί οι πούροι ευρωπαϊστές ότι σταθερές πολιτικές κυβερ-
νήσεις υπάρχουν στις περισσότερες ευρωπαϊκές χώρες. Φαίνεται
ότι δεν θεωρούν τους Έλληνες ψηφοφόρους αρκετά Ευρωπαίους
για την ώρα. 

Προσδοκούν µέσω της αυτοδυναµίας, επίσης, να κρύψουν κάτω
από το χαλί όλα αυτά που βλέπουν καθηµερινά το φως της δηµο-
σιότητας, τώρα που για πρώτη φορά µετά τη Μεταπολίτευση αλ-
λάζουν οι συσχετισµοί και αποκαλύπτονται διάφορα «µαργαρι-
τάρια» των περιόδων της παντοδυναµίας τους. Και είµαστε µόλις
στην αρχή. Πολλά και ενδιαφέροντα θα ακολουθήσουν και κάποιοι
δεν φαίνεται να αισθάνονται καλά.

Βέβαια, η θέση της Νέας Δηµοκρατίας είναι από παλιά γνωστή
και πρέπει να παραδεχθούµε ότι είναι απόλυτα σαφής. 

Το ΠΑΣΟΚ, όµως; Ξεκίνησε τα χρόνια της ίδρυσής του, υπο-
στηρίζοντας την απλή αναλογική. Την ξέχασε τα χρόνια της παν-
τοδυναµίας του και της συγκυβέρνησης µε τη Νέα Δηµοκρατία.
Την ξαναθυµήθηκε πρόσφατα, πριν από κανένα χρόνο. Και σή-
µερα την απαρνιέται ξανά, προτείνοντας ένα εκλογικό σύστηµα
πέντε σηµείων, τα τεσσεράµισι από τα οποία θα µπορούσε να πει
κανείς ότι δεν συνιστούν διαφωνίες µε την πρόταση της Κυβέρ-
νησης, είτε περιέχονται στο σχέδιο νόµου είτε έχουν τη σύµφωνη
γνώµη να συζητηθούν προς την κατεύθυνση που ανέπτυξε χθες
ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ. Αυτό νοµίζω ότι έγινε σαφές και από
την εισήγηση του Υφυπουργού κ. Μπαλάφα. Το δε µισό σηµείο
της διαφωνίας αναφέρεται στη χρήση µπόνους για την εξωπραγ-
µατική για τα σηµερινά δεδοµένα περίπτωση της πρωτιάς µε 42%
και πάνω. 

Είναι µια πρόταση προσχηµατική, για να κρύψει µε αµήχανο
τρόπο ότι δεν ταυτίζεται το ΠΑΣΟΚ µε τη Νέα Δηµοκρατία. Απόρ-
ροια της γενικότερης σηµερινής πολιτικής αµηχανίας του, της
έλλειψης πολιτικού προσανατολισµού του, της αδυναµίας του να
παρακολουθήσει τις εξελίξεις σε µεγάλο κοµµάτι της ευρωπαϊ-
κής σοσιαλδηµοκρατίας, της δυνατότητας της Κοινοβουλευτικής
του Οµάδας να ισορροπεί µόνο στο κατώτερο δυνατό σηµείο,
στο σηµείο µηδέν. 

Αποτέλεσµα ανάλογης πολιτικής αµηχανίας και αδυναµίας του
να συνθέσει τις απόψεις των µελών της Κοινοβουλευτικής του
Οµάδας είναι και η θέση του Ποταµιού. Μόνο που αυτό δεν δεί-
χνει να ενοχλείται και πολύ που ακολουθεί τον δρόµο της Νέας
Δηµοκρατίας, όσο και αν φαίνεται παράξενο για ορισµένα του-
λάχιστον στελέχη του µε µακρά πορεία στο αίτηµα της απλής
αναλογικής. 

Η διεύρυνση του εκλογικού σώµατος είναι ένα ακόµα βήµα,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για ουσιαστικότερη δηµοκρατία.
Ισχυρίζονται κάποιοι -φωναχτά ή ψιθυριστά- ότι σε αυτή την ηλι-
κία των δεκαεπτά ετών δεν υπάρχει η απαραίτητη ωριµότητα για
αυτό το δικαίωµα. Κάνουν λάθος. 

Τα τελευταία χρόνια οι νέες γενιές ωρίµασαν πολύ, κυρίες και
κύριοι, ιδίως της Νέας Δηµοκρατίας και ωρίµασαν µε επιταχυνό-
µενες διαδικασίες, µε τρόπο βίαιο και συχνά οδυνηρό. Σε εσάς
οφείλουν την ωρίµανσή τους αυτή, στις πολιτικές τις δικές σας
και των συµµάχων σας, που εκτίναξαν στα ύψη την ανεργία τους,
που έδιωξαν στη µετανάστευση εκατοντάδες χιλιάδες, που τους
στέρησαν τη δυνατότητα να ονειρεύονται. Γι’ αυτό τώρα φοβά-
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στε την ετυµηγορία τους και προτιµάτε να τους κρατάτε βου-
βούς και αόρατους για το µεγαλύτερο δυνατό διάστηµα. 

Αυτός ο εκλογικός νόµος αποτελεί µια βαθιά θεσµική τοµή. Θα
ακολουθήσουν και άλλες. Επιπλέον, έρχεται στον χρόνο που
πρέπει, πολύ µακριά από τις επόµενες εκλογές, καθώς, όπως
έχει πει ο Πρωθυπουργός, θα γίνουν τον Σεπτέµβρη του 2019.
Και αν κάποιοι συµβάλουν στη διατήρηση του µπόνους για τις
επόµενες εκλογές, να ξέρουν πως εδώ θα είµαστε για να το καρ-
πωθούµε και πάλι.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο
κ. Ιωάννης Μανιάτης. Αµέσως µετά τον λόγο θα λάβει ο κ. Βεσυ-
ρόπουλος.

Κύριε Μανιάτη έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, για άλλη µία φορά ισχύει το «ώδινεν

όρος και έτεκεν µυν». Πολλή συζήτηση, πολλή κουβέντα και στο
τέλος ένα πάγιο αίτηµα της ιστορικής, της πραγµατικής Αριστε-
ράς, ευτελίζεται µε ταχυδακτυλουργικές κινήσεις και ξεφουσκώ-
νει µία στρατηγική που στηρίζεται σε έναν πεντακάθαρο
κυβερνητικό τακτικισµό και πολιτικό οπορτουνισµό. Πολύ περισ-
σότερο που σε αυτήν την περίπτωση τιµητής και ρυθµιστής του
συγκεκριµένου παιχνιδιού, που έληξε, όµως, χθες, ήταν η Χρυσή
Αυγή, αφού σύµφωνα µε τα λεγόµενα όλων των κυβερνητικών
παραγόντων οι ψήφοι που επρόκειτο να αθροιστούν για την πρό-
ταση νόµου της Κυβέρνησης ήταν εκατόν ενενήντα επτά και βε-
βαίως οι ψήφοι δεν «µυρίζουν».

Βρισκόµαστε, λοιπόν, στην κορύφωση της πολιτικής και κυ-
βερνητικής ιδιοτέλειας και υστεροβουλίας. Καµµία απολύτως
σχέση µε ζητήµατα ηθικής ή ζητήµατα πίστης στις πάγιες αρχές.
Αν εφαρµοζόταν η πάγια αρχή της απλής αναλογικής από την
Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, θα µπορούσε κάλλιστα το 2015, σε δύο και
τρεις ευκαιρίες, να έρθει το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα.

Έχουµε, λοιπόν, µία τακτική δευτέρου κόµµατος σύµφωνα µε
τις δηµοσκοπήσεις. Και σε αυτήν τη στρατηγική υπακούν όλα.
Υπακούν από τη µία πλευρά. Ταυτόχρονα, όµως, το νόµισµα γυ-
ρίζει -γιατί το νόµισµα είναι ίδιο- και στην άλλη πλευρά έχουµε
από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας την αποδοχή και τη στή-
ριξη του εξωφρενικού, του εξωπραγµατικού µπόνους των πε-
νήντα εδρών, που µας πάει πίσω σε εποχές όπου τα πρώτα
κόµµατα έπαιρναν σαραντάρια και σαρανταπεντάρια. Ε, λοιπόν,
αυτή η ιστορία πέθανε, τελείωσε. 

Η κοινωνία ζει πια σε άλλους ρυθµούς. Και επειδή ακριβώς ζει
σε άλλους ρυθµούς, έχουµε µία δυνατότητα, αγαπητοί και αγα-
πητές συνάδελφοι, να µην νοµοθετήσουµε αλά καρτ, αλλά κυ-
ρίως µε βάση την πρόταση που εµείς έχουµε καταθέσει ως
Δηµοκρατική Συµπαράταξη και, µε δεδοµένο ότι η Κυβέρνηση
ισχυρίζεται ότι οι εκλογές θα γίνουν το φθινόπωρο του 2019, να
δώσουµε στη Βουλή των Ελλήνων, στο πολιτικό σύστηµα, τον
χρόνο να αναβληθεί η αυριανή ψήφιση του νοµοσχεδίου και έτσι
µέχρι τον Σεπτέµβρη να έχουµε τη δυνατότητα να κουβεντιά-
σουµε σοβαρά και ώριµα.

Επειδή δε ακούω -ελπίζω για λόγους πολιτικής ρητορικής- ορι-
σµένους συναδέλφους να λένε ότι η Δηµοκρατική Συµπαράταξη
δεν είναι συνεπής µε τις θέσεις της, εγώ θα καταθέσω εδώ για
άλλη µία φορά τα πέντε σηµεία των προτάσεών µας. 

Πρώτον, κατάργηση του µπόνους. Στην περίπτωση, όµως, που
ο λαός αποφασίσει και δώσει ένα ποσοστό της τάξης του 42%
στο πρώτο κόµµα, τότε ας υπάρχει ένα µπόνους της τάξης των
είκοσι µε τριάντα εδρών. Μόνον, όµως, τότε.

Δεύτερον, προφανώς συµφωνούµε για την ψήφο στα δεκαε-
πτά. 

Τρίτον, προφανώς θα ήταν αδιανόητο και εθνικά επικίνδυνο -
και όλοι αντιλαµβανόµαστε τι λέµε- να συζητηθεί για λόγους τα-
κτικισµού και κυβερνητικής προσέγγισης η µείωση του 3%. Αυτό
θα ήταν έξω από κάθε συζήτηση.

Και ερχόµαστε στα δύο µεγάλα ζητήµατα. Πού αναπτύσσεται
η πολιτική διαπλοκή; Πού µπορεί να ενυπάρχει το σκοτεινό, το
µαύρο πολιτικό χρήµα; Προφανέστατα εκεί που τα έξοδα των
υποψηφίων είναι πολύ µεγάλα, δηλαδή στις µεγάλες εκλογικές

περιφέρειες.
Πού βρίσκεται, λοιπόν, η ηθική τεκµηρίωση της δήθεν υπακοής

στην πάγια αρχή της απλής αναλογικής, χωρίς να λαµβάνεται υπ’
όψιν ότι στις µεγάλες ακριβώς περιφέρειες µπορούν να αναπτυχ-
θούν θερµοκήπια αδιαφάνειας και διαφθοράς; Γιατί αυτό δεν τί-
θεται ως θέµα, ένα ζήτηµα που εµείς το ζητάµε και έχουµε και
ολοκληρωµένη πρόταση;

Υπάρχει και το τελευταίο -το πέµπτο σηµείο- που κατά τη
γνώµη µου είναι ένα ζήτηµα που µπορεί να ξεπερνάει σε σπου-
δαιότητα όλα τα υπόλοιπα. Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,
χθες δηµοσιεύτηκε µία µελέτη, µε βάση την οποία από το 2008
µέχρι και σήµερα οι περίπου τριακόσιες χιλιάδες Έλληνες και
Ελληνίδες που βγήκαν στο εξωτερικό και δουλεύουν στο εξωτε-
ρικό, συνεισφέραν στις εθνικές οικονοµίες των κρατών που τους
έχουν υποδεχθεί 50 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Είναι Έλληνες της παραγωγής, Έλληνες της καινοτοµίας, Έλ-
ληνες της επιχειρηµατικότητας, Έλληνες που παράγουν, προσφέ-
ρουν, φορολογούνται στους τόπους όπου έχουν εγκατασταθεί.
Αυτούς τους Έλληνες της παραγωγικότητας, της επιχειρηµατικό-
τητας, τους Έλληνες που πράγµατι µπορούν να µας βοηθήσουν
να ξεπεράσουµε τα προβλήµατα στα οποία βρισκόµαστε, αυτούς
δεν θέλουµε να τους τιµήσουµε ως πολιτικό σύστηµα και να τους
δώσουµε τη δυνατότητα ισότιµα µε όλους εµάς τους υπόλοιπους,
που µένουµε στην Ελλάδα, να ψηφίσουν; Δεν συνιστά αυτό µία
κορυφαία µη ορθή -για να µην πω µη ηθική- αντιµετώπιση του µε-
γάλου προβλήµατος ότι όλοι οι Έλληνες πολίτες είναι ισότιµοι; 

Επειδή, λοιπόν, τα πράγµατα είναι πολύ καθαρά, εµείς, η Δη-
µοκρατική Συµπαράταξη, οι Έλληνες δηµοκράτες και σοσιαλι-
στές, λέµε «όχι» σε ένα νόµο-σούπερ µάρκετ, λέµε «όχι» σε ένα
νόµο αλά καρτ, λέµε «όχι» σε ένα µπλέντερ πολιτικού τυχοδιω-
κτισµού και ξεκαθαρίζουµε τη θέση µας. 

Η χώρα ακριβώς επειδή έχει υποφέρει πολλά, η κοινωνία ακρι-
βώς επειδή έχει σοβαρά προβλήµατα, πολύ σοβαρότερα από την
πρόωρη συζήτηση του εκλογικού νόµου, θέλει να κατευθυν-
θούµε σε δύο µεγάλους πυλώνες.

Ο πρώτος είναι ο πυλώνας των µεταρρυθµίσεων στη φορολο-
γία, στη δηµόσια διοίκηση, στη δικαιοσύνη, στο παραγωγικό µον-
τέλο της χώρας και ο δεύτερος πυλώνας είναι ο προοδευτικός
πατριωτισµός, να αισθανθεί ξανά περήφανη η Ελλάδα, να απο-
κτήσει ξανά εθνική αυτοπεποίθηση, θεσµική ισοτιµία σε όλα τα
διεθνή fora, να αναβαθµίσουµε τη γεωπολιτική µας θέση. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, καλούµε
την Κυβέρνηση έστω και µία φορά να σταθεί µε υπευθυνότητα
και να προχωρήσουµε σε συνεννόηση όλων των πολιτικών δυνά-
µεων για µία αναθέσµιση όλου του πολιτικού συστήµατος της
χώρας, όπου µέσα θα ενυπάρχει και ένας νέος, αναλογικός εκλο-
γικός νόµος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Βε-

συρόπουλος.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πόσοι αλήθεια από εσάς πι-

στεύουν ότι το µείζον πρόβληµα αυτή τη στιγµή για τη χώρα και
τους πολίτες είναι ο εκλογικός νόµος όταν χιλιάδες επιχειρήσεις
και επαγγελµατίες αδυνατούν πλέον να ανταποκριθούν στις φο-
ρολογικές και ασφαλιστικές τους υποχρεώσεις, όταν υπάρχουν
πολίτες που δεν απειλούνται πλέον µε κατασχέσεις, αλλά υφί-
στανται κατασχέσεις, όταν δεν υπάρχει αληθινή ελπίδα, διέξοδος
και αναπτυξιακή προοπτική για την οικονοµία;

Οι µεθοδεύσεις και οι σχεδιασµοί της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ συγκρούονται µε την πραγµατικότητα. Υποτιµάτε, όµως,
τους πολίτες. Δεν µπορείτε να τους παραπλανήσετε πλέον. Δεν
σας πιστεύει κανείς. Οι Έλληνες πολίτες αντιλαµβάνονται τις
σκοπιµότητες που σχετίζονται µε το περιεχόµενο αλλά και το
χρόνο κατάθεσης του εκλογικού νόµου. Μας γυρίζετε είκοσι
επτά χρόνια πίσω, αντιγράφοντας τις πρακτικές και τη µεθοδο-
λογία του Μένιου Κουτσόγιωργα.

Ο εκλογικός νόµος διαµορφώθηκε µε βάση τα δηµοσκοπικά
ευρήµατα που καταδεικνύουν την πλήρη κατάρρευση της Κυβέρ-
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νησης. Οι εκλογές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πρόκειται
να γίνουν στο τέλος της τετραετίας. Θα γίνουν πολύ πιο σύν-
τοµα. Θα αναγκαστείτε να πάτε οι ίδιοι σε εκλογές. Είναι µία νο-
µοτελειακή εξέλιξη.

Ο δικός σας στόχος είναι να εµποδίσετε τον σχηµατισµό κυ-
βέρνησης µε κορµό τη Νέα Δηµοκρατία, να δηµιουργήσετε προ-
ϋποθέσεις χάους, πολιτικής αστάθειας και ακυβερνησίας, για να
διασωθείτε ως πολιτικό µόρφωµα. Σε αυτή σας την προσπάθεια
υπάρχουν διάφοροι «χρήσιµοι», αλλά και πρόθυµοι -χωρίς εισα-
γωγικά αυτοί- που θα ψηφίσουν αυτόν τον εκλογικό νόµο. Δεν
σας αρκούν, όµως. 

Ο κ. Τσίπρας θα χάσει στις εκλογές µε τον ίδιο εκλογικό νόµο
που κατάφερε να σχηµατίσει Κυβέρνηση, έναν εκλογικό νόµο
που δεν τον εµπόδισε να σχηµατίσει Κυβέρνηση. Στοχεύει, όµως,
να εµποδίσει ο ίδιος τη Νέα Δηµοκρατία µε τον εκλογικό νόµο
που έφερε προς ψήφιση.

Φυσικά, αν οι δηµοσκοπήσεις έδιναν µια διαφορετική εικόνα
και αν υπήρχε έστω και µια περίπτωση αλλαγής του πολιτικού
σκηνικού, ο κ. Τσίπρας ούτε που θα συζητούσε να φέρει αλλαγή
του εκλογικού νόµου. 

Κάποιοι, µάλιστα, από την κυβερνητική παράταξη επιχειρηµα-
τολογούν, τονίζοντας ότι αποτελεί ζήτηµα συνέπειας γι’ αυτούς
ο εκλογικός νόµος. Στην πραγµατικότητα, αυτή η µεθόδευση
αποτελεί ακόµη ένα ακόµη δείγµα πολιτικού αµοραλισµού της
κυβερνητικής πλειοψηφίας. Ποιος έχασε τη συνέπεια για να τη
βρείτε εσείς;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παίρνοντας ως υπόθεση εργα-
σίας τον εκλογικό νόµο που φέρνετε, θα δούµε την κατανοµή των
εδρών στις δυο τελευταίες εκλογές του Ιανουαρίου και του Σε-
πτεµβρίου του 2015. 

Αν ίσχυε ο συγκεκριµένος εκλογικός νόµος στις εκλογές του
Ιανουαρίου του 2015, η κατανοµή των εδρών θα ήταν ως εξής:
ΣΥΡΙΖΑ 119, Νέα Δηµοκρατία 91, Χρυσή Αυγή 21, Ποτάµι 20, ΚΚΕ
18, ΑΝΕΛ 16 και ΠΑΣΟΚ 15. Στις εκλογές του Σεπτεµβρίου του
2015 η αντίστοιχη κατανοµή των εδρών θα ήταν: ΣΥΡΙΖΑ 114,
Νέα Δηµοκρατία 90, Χρυσή Αυγή 22, ΠΑΣΟΚ 20, ΚΚΕ 18, Ποτάµι
13, ΑΝΕΛ 12, Ένωση Κεντρώων 11. 

Και στις δυο περιπτώσεις, δηλαδή, θα προέκυπτε ένα σκηνικό
ακυβερνησίας. Θα χρειάζονταν τέσσερα κόµµατα για να σχηµα-
τιστεί κυβέρνηση, πράγµα απίθανο µε τα δεδοµένα της πολιτικής
γεωγραφίας και των διαφορών που υπάρχουν.

Το δεδοµένο της ακυβερνησίας δεν το θέτω µόνο εγώ. Το είχε
θέσει και ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Κουρουµπλής πριν από δύο
µήνες, όταν δήλωνε ότι µε την απλή αναλογική δεν θα µπορούσε
ποτέ να κυβερνηθεί ο τόπος. 

Φυσικά, δεν αρκεί ο σχηµατισµός µιας οποιασδήποτε κυβέρ-
νησης ούτε λύνει το πρόβληµα. Το ζητούµενο είναι πόσο στα-
θερή είναι αυτή η κυβέρνηση, πόσο βιώσιµη και συνεκτική µπορεί
να είναι, κάτι που συνδέεται µε κοινούς προγραµµατικούς στό-
χους. Μπορεί στο µυαλό κάποιων να είναι ο σχηµατισµός οικου-
µενικής κυβέρνησης υπό την απειλή της ακυβερνησίας, για να
διασωθούν πολιτικά οι ίδιοι και να µπορούν να έχουν ρόλο στο
πολιτικό σύστηµα. Ο σχηµατισµός, όµως, µιας κυβέρνησης υπα-
γορεύεται από τις ανάγκες της χώρας όχι για να επιπλεύσουν
κάποιοι φελλοί ή για να διασωθούν και να έχουν ρόλο κάποιοι
άλλοι. 

Αν θέλετε να υπάρχει ένα κοινό πεδίο συµφωνίας για τον εκλο-
γικό νόµο, θα ξεκινούσατε από την ψήφο των αποδήµων Ελλήνων
και την κατάτµηση των µεγάλων περιφερειών. Σε αυτά τα δυο
σηµεία µπορεί να υπάρξει σύγκλιση. Γι’ αυτό και η Νέα Δηµοκρα-
τία κατέθεσε συγκεκριµένη τροπολογία. 

Η Κυβέρνηση, όµως, υπηρετεί ιδιοτελείς και δόλιους πολιτι-
κούς στόχους, φθείρει τους θεσµούς, επιδιώκει ακυβερνησία και
πολιτική αστάθεια. Δεν θα τα καταφέρει. Οι επόµενες εκλογές
θα γίνουν µε τον ισχύοντα εκλογικό νόµο και θα τις χάσετε, κυ-
ρίες και κύριοι της κυβερνητικής Πλειοψηφίας. Ο ελληνικός λαός
θα σας κατεβάσει στα πραγµατικά εκλογικά σας µεγέθη. 

Δεν είστε άξιοι, δεν είστε ικανοί, αλλά δεν διαθέτετε ούτε τη
δηµοκρατική νοµιµοποίηση να προχωρήσετε σε θεσµικές αλλα-
γές είτε στο Σύνταγµα είτε στον εκλογικό νόµο. Είστε µειοψηφία
στην κοινωνία και στο εκλογικό σώµα.

Ό,τι και αν ψηφίσετε, δεν θα αξίζει µετά τις εκλογές ούτε το
χαρτί πάνω στο οποίο θα έχει τυπωθεί το σχετικό ΦΕΚ, γιατί αµέ-
σως µετά από τις εκλογές µια µεγάλη πολιτική και κοινωνική πλει-
οψηφία θα προχωρήσει στην αλλαγή και την κατάργηση του
εκλογικού νόµου που φέρνετε σήµερα. 

Η χώρα χρειάζεται πολιτική αλλαγή, µια νέα ισχυρή και στι-
βαρή διακυβέρνηση µε σχέδιο, µια νέα συµφωνία αλήθειας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τώρα θα κάνει την

παρέµβασή της η πρώτη Υπουργός, η κ. Θεανώ Φωτίου, για
πέντε λεπτά.

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ως δόλιο καταγγέλλει η Νέα Δηµοκρατία το
νοµοσχέδιο για την απλή αναλογική. Δόλια και η απλή αναλογική.
Ζητήµατα αρχών, δηµοκρατίας κ.λπ. δεν αφορούν τη Νέα Δηµο-
κρατία. Για τη Δεξιά το εκλογικό σύστηµα δεν ήταν ποτέ θέµα
αρχής. Έφερε τα πιο απίστευτα εκλογικά συστήµατα για τη δια-
σφάλιση της εξουσίας από το 1950 και µετά. Αυτό είναι κοινό µυ-
στικό. Όµως, επιµένει. Η δολιότης του ΣΥΡΙΖΑ –λένε- έγκειται
στο ότι η Νέα Δηµοκρατία µε την απλή αναλογική δεν θα µπορέ-
σει να σχηµατίσει κυβέρνηση µετά τις εκλογές, που ισχυρίζεται
ότι θα έρθουν σύντοµα και θα τις κερδίσει. Δύο υποθέσεις εργα-
σίας και οι δύο λανθασµένες, όπως θα αποδειχθεί ιστορικά.

Και καλά η Νέα Δηµοκρατία. Τα µικρότερα αντιπολιτευτικά
κόµµατα πώς συναινούν σε αυτό; Εδώ ίσως θα έπρεπε να προ-
σέξουµε την τοποθέτηση ενός κορυφαίου στελέχους της Νέας
Δηµοκρατίας, του κ. Κουµουτσάκου, του Εκπροσώπου Τύπου.
Προειδοποιεί στις αρχές Ιουλίου ο κ. Κουµουτσάκος όσους αµ-
φιταλαντεύονται, ότι όσοι συµπράξουν -δηλαδή ψηφίσουν- δεν
θα έχουν το άλλοθι της άγνοιας. Θα διαπράξουν συνειδητό πο-
λιτικό έγκληµα και δεν θα µπορούν να συµπεριληφθούν στις ευ-
ρωπαϊκές µεταρρυθµιστικές δυνάµεις. Δηλαδή, θα βρουν την
πόρτα της συγκυβέρνησης κλειστή, όταν θα έρθει η Νέα Δηµο-
κρατία εν τη βασιλεία τους.

Η Νέα Δηµοκρατία σάς εκβίασε πολιτικά, αγαπητοί µου του
Ποταµιού και αγαπητοί µου από το κοµµάτι της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης, µε τον µεγαλύτερο πολιτικό κυνισµό και υποκύ-
ψατε στον εκβιασµό. Μάλλον, έχετε έτοιµη τη µοιρασιά του κρά-
τους µε το γνωστό «4-2-1».

Δόλιο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι το νοµοσχέδιο για
τις εκλογές, που έρχεται τελευταία στιγµή και εξυπηρετεί τις δη-
µοσκοπήσεις της τελευταίας στιγµής. Αυτό είναι έντιµο, γιατί έρ-
χεται τρία χρόνια πριν από τις επόµενες εκλογές, τις εκλογές του
2019, τις οποίες θα κάνουµε τότε και θα τις κερδίσουµε. Είναι έν-
τιµο και µπορεί να παράξει άµεσα αποτελέσµατα στο πολιτικό
πεδίο, γιατί δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτή η κατάσταση όπου
βιώνουµε έναν οµόφωνο και ταυτόσηµο καταγγελτικό λόγο από
όλες τις πτέρυγες. Αυτό ωφελεί µόνο τη Χρυσή Αυγή.

Η απλή αναλογική δίνει τη δυνατότητα στα κόµµατα που µετε-
κλογικά θα συνεργαστούν, να εκθέτουν σε κάθε θέµα που προκύ-
πτει στο Κοινοβούλιο την αντίθεσή τους και την αντιπρότασή τους.
Έτσι, µε αυτό τον τρόπο, το κάθε κόµµα µπορεί να δηµιουργεί τις
προϋποθέσεις για µετεκλογικές συνεργασίες και συναινέσεις, µε
έκθεση, όµως, µπροστά στον λαό για τις προτάσεις του.

Κανένα, όµως, από τα αντιπολιτευτικά σήµερα κόµµατα δεν
επιθυµεί να εκτεθεί για το τι θα πράξει όταν έρθει η ώρα να κυ-
βερνήσει ή να συγκυβερνήσει. Κανένα και προσέξτε το.

Αυτό κάνει εξ άλλου και ο κ. Μητσοτάκης: Εξαγγελίες καθη-
µερινές, ρητορικές του τύπου που αναπαράγουν τα Ζάππεια 1,
2 και 3. Ακούσατε τίποτα συγκεκριµένο; Ακούτε ακριβώς τον ίδιο
λόγο του Ζαππείου 1, 2 και 3.

Ο κ. Μητσοτάκης, όµως -δυστυχώς γι’ αυτόν- θα ηττηθεί, όπως
και ο προκάτοχός του, όταν έρθει η ώρα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ, κυρία Φω-
τίου.

Τον λόγο έχει ο κ. Θεοχάρης για επτά λεπτά. 
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Μετά ακολουθούν οι συνάδελφοι κύριοι. Καβαδέλλας, Μπγιά-
λας Κατσαφάδος, Καραγκούνης, Κάτσης και Μπακογιάννη Θεο-
δώρα. Θα παρέµβει ο κ. Αποστόλου, ως δεύτερος Υπουργός και
συνεχίζουµε µε τους υπόλοιπους οµιλητές µε τη σειρά. Και δεν
θα ξεχάσω κι εσάς, κύριε Δανέλλη.

Ορίστε, κύριε Θεοχάρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι παρακολουθήσαµε αυτές τις

µέρες; Την ήττα της Κυβέρνησης στην προσπάθειά της να συγ-
κεντρώσει διακόσιους Βουλευτές.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ήττα;
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ήττα. Μη φοβάστε τις λέ-

ξεις.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Δεν θα ψηφιστεί αύριο, δηλαδή;
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ήττα είναι -τι να κάνουµε;-

στη συµφωνία µε τη Χρυσή Αυγή, τη συµφωνία που ανέλαβαν να
ξεπλύνουν δηλώσεις περί της αοσµίας και της αχρωµίας της
ψήφου.

Αλήθεια, πόσο µοιάζουν µε τις δηλώσεις που κάνουν όσοι δέ-
χονται χρήµατα από εγκληµατικές δραστηριότητες, ότι «τα
λεφτά δεν µυρίζουν»!

Και, φυσικά, υπήρξε κατάρρευση της συµφωνίας όταν δεν
βρέθηκαν οι διακόσιοι που απαιτούνταν. 

Υπάρχει, όµως, αµηχανία και όλων των κοµµάτων που αυτή η
άκαιρη συζήτηση προκάλεσε, µία συζήτηση που ενδιαφέρει λί-
γους και σίγουρα όχι αυτούς που µας έχουν ανάγκη, όχι όσους
είναι στο νέο πρεκαριάτο, στην ανεργία, στην απλήρωτη εργα-
σία, στη «µαύρη» εργασία, όσους δεν µπορούν να ανακτήσουν
τον έλεγχο στη ζωή τους γιατί τους πνίγουν υποχρεώσεις και
χρέη.

Αυτούς πρέπει να σκεφτούµε σήµερα. Τι χρειάζονται; Με µία
λέξη, σταθερότητα Ασφάλεια. Το προσφέρετε αυτό; Τους δίνετε
αυτό που είναι αναγκαίο για να ζήσουν; Όχι. Τώρα κάνετε το χει-
ρότερο που θα µπορούσατε να κάνετε. Προκαλείτε µόνιµη πολι-
τική αστάθεια στη χώρα µε την πρότασή σας για απλή αναλογική
και πλήρη κατάργηση του µπόνους. Με δυο λόγια, σας ψήφισαν
να φέρετε την απλή λογική και αφού δεν µπορείτε, πουλάτε απλή
αναλογική. 

Γιατί το κάνετε, όµως, αυτό; Ο ελληνικός λαός πρέπει να κα-
ταλάβει πως η απλή αναλογική σήµερα επιτελεί δύο στόχους για
την Κυβέρνηση. Ο πρώτος στόχος είναι να αφαιρέσει τη δυνα-
τότητα διακυβέρνησης χωρίς τη συναίνεση του ΣΥΡΙΖΑ. Αφού
καταρρέετε κοινωνικά, αφού δεν υπάρχει δυνατότητα ανάκαµ-
ψης και νίκης στις εκλογές, τουλάχιστον να µην µπορεί να κυ-
βερνήσει κανείς άλλος. Αυτό δείχνει σε τι κατάσταση αδυναµίας
είναι η Κυβέρνηση σήµερα. Δείχνει απελπισία και αναδεικνύει τη
στρατηγική ήττα που αύριο θα υποστείτε. Σηµατοδοτεί την αρχή
του τέλους σας.

Ας µην έχει καµµία αµφιβολία καθένας από τους Βουλευτές
της Συµπολίτευσης ότι σήµερα αυτή η ήττα είναι του Μαξίµου.
Όµως, από τον Μάρτιο, όταν θα τελειώσει η περίοδος της λί-
στας, η σηµερινή ήττα θα είναι προσωπική, δική σας, γιατί τότε
θα παλεύετε για τον σταυρό. Τότε, µε τον σταυρό, κάθε ψήφος
που δώσατε εδώ µέσα θα σας βαραίνει και θα εµποδίζει την επα-
νεκλογή σας. 

Φανερώνει, επίσης, πως οι εκλογές πλησιάζουν γρήγορα. Δεν
µπορείτε να πείσετε πως φέρατε εκλογικό νόµο τρία χρόνια πριν
από τις προγραµµατισµένες εκλογές. 

Δείχνει, τέλος, πως έχετε απωλέσει κάθε ηθικό φραγµό. Όλος
ο ελληνικός λαός παρακολουθεί µε δέος πώς ξεπουλήσατε κάθε
αρχή σας, κάθε αριστερή σκέψη που πέρασε ποτέ από το µυαλό
σας για να κρατήσετε µία καρέκλα και όσα αυτή σας εξασφαλί-
ζει. 

Σας λέει η Νέα Δηµοκρατία πως δεν είστε Αριστεροί. Λάθος
µεγάλο, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας! Δεν υπάρχει µόνο µία Αρι-
στερά. Υπάρχουν πολλές αριστερές. Υπάρχει και η ανήθικη Αρι-
στερά, αυτή που όταν πιανόταν, πουλούσε τους συντρόφους
της, γιατί την ηθική Αριστερά τη διώξατε από τον ΣΥΡΙΖΑ και είναι
έξω από το Κοινοβούλιο σήµερα.

(Θόρυβος-Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Ακόµα κι έτσι, όµως, οι άνθρωποι που δεν είχαν κανένα πρό-
βληµα να αφήσουν την καρέκλα τους, έφυγαν. Εσείς κάνετε τα
πάντα, αρκεί να µείνετε στην καρέκλα.

Ακόµα, όµως και έτσι, σήµερα ξεπερνάτε κάθε όριο. Σήµερα
θέλετε να καταστρέψετε και την καρέκλα, αφού δεν µπορείτε να
την κρατήσετε εσείς. Σήµερα βάζετε βόµβα στο Μαξίµου σαν
γνήσιοι καταληψίες, ώστε να µην µπορέσει να φτιαχτεί ξανά κυ-
βέρνηση στη χώρα. Ούτε δεξιά ούτε αριστερή παρένθεση, σή-
µερα φτιάχνετε εθνική παρένθεση.

Ο δεύτερος στόχος σας είναι να εκβιάζετε τη στήριξη των δα-
νειστών µε την απειλή χάους στη χώρα. Οι δανειστές σάς στηρί-
ζουν για να περνάτε την πλήρη απορρύθµιση των πάντων χωρίς
σχέδιο, λογική ή στρατηγική. 

Η νέα συλλογική προσπάθεια, την οποία έχω την τιµή να εκπρο-
σωπώ ως κοινοβουλευτικό της µέλος, η Δηµοκρατική Ευθύνη, θα
κρατήσει συνεπή στάση. Δεν είναι η ώρα των προσωπικών συµβι-
βασµών. Δεν είναι η ώρα των προσωπικών στρατηγικών. Είναι η
ώρα της ατοµικής ευθύνης του Βουλευτή και συλλογικής, της κί-
νησης. Είναι η ώρα της στρατηγικής σκέψης και της εξόδου από
την κρίση. 

Η Δηµοκρατική Ευθύνη αυτό θα κάνει και σήµερα και πάντα. Με
αίσθηµα ευθύνης θα αποφασίζει χωρίς να σκέφτεται το ειδικό µι-
κροκοµµατικό της συµφέρον. Δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε
σε κάτι που µπορεί να έχει πρόσκαιρο κέρδος για µας, αλλά µό-
νιµη ζηµιά στη χώρα. 

Θέλετε να φέρετε αλλαγές στο πολιτικό σύστηµα; Το «µαύρο»
χρήµα είναι στις µεγάλες περιφέρειες και ειδικά στη Β’ Αθηνών.
Η δύναµη των καναλιών και των ιδιοκτητών τους είναι εκεί. Τη
σπάτε; Όχι. Γιατί; Μήπως για να κλείσετε το µάτι στη διαδικασία
των αδειών και σε όσους έχετε υποσχεθεί σήµερα πως θα πά-
ρουν µία άδεια;

Είναι τυχαίο ότι φέρνετε τον εκλογικό νόµο σήµερα, όσο η δια-
δικασία αυτή κορυφώνεται; Μήπως όχι; Μήπως αυξάνετε την
αξία των αδειών µε το να µην σπάτε σήµερα τις µεγάλες εκλογι-
κές περιφέρειες; 

Τι κάνετε µε την εσωκοµµατική δηµοκρατία στα κόµµατα; Κατά
τεκµήριο τα µικρά κόµµατα είναι αρχηγοκεντρικά και εν πάση πε-
ριπτώσει περισσότερο αρχηγοκεντρικά από τα µεγάλα. Η πλή-
ρης κατάργηση του µπόνους ευνοεί αυτά τα µικρά κόµµατα. 

Θεσπίζετε υποχρεώσεις, όπως την υποχρεωτική επιλογή των
υποψηφίων µε εσωκοµµατικές εκλογές, όπως η Δηµοκρατική Ευ-
θύνη κάνει µε το καταστατικό της; Μήπως δεν είναι και η ίδια η
δοµή των κοµµάτων που µας έφερε εδώ στη πτώχευση; 

Η απλή αναλογική υπηρετεί την πιστή νοµοθετική εκπροσώ-
πηση. Όµως, σε κοινοβουλευτικά συστήµατα όπως το δικό µας η
εκλογή βγάζει και κυβέρνηση. Εκεί η δηµοκρατία οφείλει να δίνει
τη δυνατότητα στον πολίτη να ψηφίζει όποιον θέλει για την κυβέρ-
νηση, αλλά και να αποτρέπει όποιον δεν θέλει να κυβερνήσει. 

Έτσι, για παράδειγµα, αποτράπηκε στην Αυστρία η εκλογή του
ακροδεξιού υποψηφίου στην κυβέρνηση, έστω και προσωρινά.
Μακροπρόθεσµα µόνο ένα προεδρικό σύστηµα µπορεί να φέρει
την απλή αναλογική µε ασφαλή τρόπο, αυτό όµως θέλει άλλου
είδους αλλαγές και πλατιές κοινωνικές συµµαχίες.

Κάνετε έστω κινήσεις σταθεροποίησης της Κυβέρνησης για να
εξισορροπήσετε την αλλαγή της απλής αναλογικής; Όχι. Μει-
ώνετε έστω το «καλπονοθευτικό» µπόνους στο µισό, ώστε να το
στηρίξουµε οι υγιείς δυνάµεις και να θέσετε και την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση προ των ευθυνών της; Όχι, όχι και πάλι όχι!

Όλα αυτά αποδεικνύουν πως δεν θέλετε περισσότερη δηµο-
κρατία, δεν θέλετε να λύσετε τα προβλήµατα της χώρας, αλλά
θέλετε να κερδίσετε µόνο επικοινωνιακούς πόντους.Θέλετε την
εξουσία πάση θυσία. Σε αυτό το παιχνίδι δεν µπορεί να σας ακο-
λουθήσει η Δηµοκρατική Ευθύνη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λοιπόν, οι Κοινοβου-

λευτικοί Εκπρόσωποι έχουν ζητήσει όλοι, πλην του κ. Δανέλλη,
να µιλήσουν, όπως είναι αυτονόητο, µετά τον κύριο Υπουργό. Ο
κ. Δανέλλης, όµως, έχει ζητήσει τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ας µιλήσουν δυο,
τρεις οµιλητές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, θα µιλήσουν
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άλλοι δύο συνάδελφοι ακόµα. Ευχαριστώ.
Εποµένως, να έρθει στο Βήµα ο συνάδελφος κ. Δηµήτριος Κα-

βαδέλλας από την Ένωση Κεντρώων.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι, ήγγικεν η ώρα να δείξουµε το πραγµατικό µας πρό-

σωπο εκεί έξω, στην κοινωνία, στον Έλληνα πολίτη που θέλει η
ψήφος του να µετράει 100%, ειδικά τις δύσκολες αυτές ώρες.
Ήρθε η ώρα να αναγνωρίσουµε στους νέους µας την ωριµότητά
τους. 

Ο δηµοκρατικός κόσµος ζητά µια δηµοκρατία απόλυτα αναλο-
γική, χωρίς παραµορφώσεις, χωρίς τα µπόνους της διαφθοράς. 

Τι πετύχαµε µε τις πλασµατικές κυβερνήσεις; Πλασµατικές
ήταν, δεν το δικαιούντο, όµως κυβέρνησαν. Να τα κατορθώµατά
τους, τα βλέπουµε τώρα, τα εισπράττουµε. «Αποφασίζοµεν και
διατάσσοµεν» ήταν, ρουσφέτια, διορισµοί. 

Θέλετε, λοιπόν, να σας ψηφίζουν είκοσι και να κλέβετε, µε το
πρόσχηµα της ακυβερνησίας, άλλες δέκα ψήφους από τα µικρά
κόµµατα. Τέλος οι δικαιολογίες, κύριοι. Οι ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ σε ό,τι
έκαναν, σε ό,τι έπραξαν, τα έκαναν λίγο πολύ θάλασσα. Τώρα,
όµως, τους δίνεται µια ευκαιρία να δείξουν στον δηµοκρατικό πο-
λίτη ότι τους έχουν µείνει κάποια ψήγµατα ειλικρίνειας και δηµο-
κρατίας. 

Όλοι βέβαια γνωρίζουµε τον λόγο που θυµήθηκαν τώρα την
απλή αναλογική. Θέλουν να βάλουν φρένο στην ανερχόµενη Νέα
Δηµοκρατία. Προσπαθούν να αλώσουν τώρα τα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης, κάπου το βλέπω σαν «δούναι και λαβείν», αλλά εν
πάση περιπτώσει.

Εµάς µας ενδιαφέρουν οι ειλικρινείς άνθρωποι. Δεν µας ενδια-
φέρουν οι µικροκοµµατικές σκοπιµότητες. Κυβερνήσεις συνερ-
γασίας ζητάει ο ψηφοφόρος σήµερα. Αυτό το έχει αποδείξει µε
την πρόσφατη ψήφο του και την παλαιότερη. Θέλουµε πραγµα-
τική απεικόνιση της θέλησης του λαού.

Ασφαλώς καταλαβαίνουµε τη Νέα Δηµοκρατία που αντιδρά.
Όµως, τι έχουν να πουν τα άλλα, τα µικρότερα κόµµατα; Ποιες
ψευτοδικαιολογίες θα δώσουν στους ψηφοφόρους τους; Φαίνε-
ται ότι µάλλον τα βρήκαν µε τη Δεξιά. Φαίνεται να ελπίζουν σε
κάποια συνεργασία µετεκλογική. Φαίνεται να µη θέλουν να συγ-
κρουστούν µε τα συµφέροντα, τα οποία βλέπουµε εµείς όλοι και
δεν τα βλέπει κανένας τους.

Πώς θα απαντήσουν στους ψηφοφόρους τους; Ξέρεις, η
ψήφος σου µετράει για 0,6% εσένα του µικρού κόµµατος, ενώ
για τον ψηφοφόρο της Νέας Δηµοκρατίας µετράει για 1,4%; Ξέ-
ρεις, Έλληνα ψηφοφόρε, γιατί γίνεται αυτό; Γιατί δεν µπορούµε
να κτυπήσουµε την αναξιοκρατία, τα συµφέροντα και το σύ-
στηµα.

Και το ΚΚΕ πώς θα το δικαιολογήσει αυτό το πράγµα; Κάτι
πρέπει να βρει. Και το βρήκε, άσχετα εάν είναι αντεθνική αυτή η
δικαιολογία, η κατάργηση του 3%, θέλουµε να αναδείξουµε την
Τουρκία σαν ειδικό σύµβουλο εδώ µέσα στη Βουλή.

Σήµερα τα προσωπεία πέφτουν, λοιπόν. Σήµερα θα φανεί η
δηµοκρατική αντίληψη κάθε κόµµατος. Πρέπει να προσέξετε, κύ-
ριοι Βουλευτές, κάποιοι από εσάς στην επόµενη εκλογική ανα-
µέτρηση δεν θα είστε εδώ. Και δεν θα είστε εδώ γιατί θα έχετε
χαρίσει τη θέση σας σε κάποιον υποψήφιο της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

Το χέρι µου το βλέπετε; Με είπαν «λαγό του Τσίπρα» και έβα-
λαν κάτι σκυλιά να µε φάνε. Ανθρωποφαγία άρχισε, βεβαίως. Και
παρεµπιπτόντως, µια λέξη συµπάθειας από κανέναν εκπρόσωπο
κόµµατος δεν υπήρξε. Τέλος πάντων!

Εγώ υποστηρίζω την πάγια θέση -και τη δική µου και της Ένω-
σης Κεντρώων- που είναι η αξιοκρατία σε όλα τα επίπεδα, από
την ψήφο µέχρι και τον πιο µικρό διορισµό. 

Υπερψηφίζουµε λοιπόν, την ψήφο των δεκαεπτάρηδων, γιατί
οι νέοι µας σήµερα είναι πολύ πιο ενηµερωµένοι, είναι ωριµότε-
ροι, είναι µορφωµένοι, είναι πάνω από όλα αδικηµένοι και δι-
καιούνται να στείλουν ένα µήνυµα µε την ψήφο τους, όποιο και
αν είναι αυτό. 

Υπερψηφίζουµε την απλή αναλογική, την ανόθευτη αναλογική,
την τίµια εκπροσώπηση. Λέµε «ναι» στο όριο του 3% για εθνικούς
λόγους, «όχι» σε κυβερνήσεις δικτατορικής αντίληψης, «όχι»
στην κλοπή της ψήφου, «ναι» στις συνεργασίες, «ναι» στη νεο-

λαία µας. 
Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα. 
Οι Υπουργοί Οικονοµικών, Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-

κρότησης, Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και οι Αναπληρωτές
Υπουργοί Οικονοµικών κατέθεσαν στις 20-7-2016 σχέδιο νόµου µε
θέµα: «Τροποποίηση του ν.4099/2012/Α’ 250 (ενσωµάτωση στην
εθνική νοµοθεσία της οδηγίας 2014/91/ΕΕ/L257) και άλλες διατά-
ξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Σήµερα υπενθυµίζω είναι του Προφήτη Ηλία. Χρόνια πολλά σε

όσους συναδέλφους γιορτάζουν ή εργαζόµενους και τους αν-
θρώπους, τους άνδρες της Αστυνοµίας, που µας φυλάνε. Σε
όσους εορτάζουν, άνδρες και γυναίκες, χρόνια πολλά εκ µέρους
της Βουλής. 

Πάµε στον επόµενο συνάδελφο, τον κ. Χρήστο Μπγιάλα. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ισχύον

εκλογικό σύστηµα πάσχει πολλαπλά από συνταγµατική άποψη.
Πρώτον, διότι δεν καθορίζει ως προϋπόθεση για την απόκτηση

του µπόνους την επίτευξη ενός ελάχιστου εκλογικού ποσοστού. 
Δεύτερον, διότι καθιερώνει ένα δυσανάλογο µπόνους πενήντα

επιπλέον εδρών, το οποίο διαστρεβλώνει πλήρως την αρχή ισο-
δυναµίας της ψήφου και αναιρεί κάθε ιδέα εκλογικής δικαιοσύ-
νης. 

Τρίτον, διότι κατά την εφαρµογή του διαστρεβλώνει την αρχή
της αντιπροσώπευσης στο επίπεδο των επιµέρους εκλογικών πε-
ριφερειών, µε πιο χαρακτηριστικό παράδειγµα την περίπτωση
των τετραεδρικών εκλογικών περιφερειών, που είναι πολύ πιθανό
το πρώτο κόµµα, ακόµα και µε ένα ποσοστό γύρω στο 30% να
κερδίσει όλες τις έδρες που αντιστοιχούν στις περιφέρειες
αυτές. 

Και τέταρτον, διότι µε τη δυσµενή ρύθµιση σε βάρος των συ-
νασπισµών συνεργαζόµενων κοµµάτων παραβιάζει κατάφωρα
την αρχή της ισότητας των ευκαιριών µεταξύ των πολιτικών κοµ-
µάτων. 

Το ισχύον εκλογικό σύστηµα θεσπίστηκε µε την προοπτική της
εξασφάλισης ισχυρών µονοκοµµατικών κυβερνήσεων. Ο µετα-
σχηµατισµός από το 2012 και µετά του κοµµατικού συστήµατος
από δικοµµατικό σε πολυκοµµατικό και το χαµηλό ή πάντως όχι
πολύ υψηλό ποσοστό του πρώτου κόµµατος στις τρεις τελευ-
ταίες εκλογικές αναµετρήσεις -18,85% στις εκλογές του Μαΐου
2012, 29,66% στις εκλογές του Ιουνίου του 2012, 36,34% στις
εκλογές του Ιανουαρίου του 2015-, κατέστησε πλέον το µπόνους
όχι µόνο αντισυνταγµατικό, αλλά και απρόσφορο για τον σκοπό
που θεσπίστηκε, δηλαδή την απόκτηση κοινοβουλευτικής αυτο-
δυναµίας.

Υπό τα νέα δεδοµένα του κοµµατικού συστήµατος η τεχνητή
υπεραντιπροσώπευση του πρώτου κόµµατος χρησιµεύει απλώς
στο να καταστήσει δεσπόζουσα τη θέση του κόµµατος αυτού
στις διαδικασίες για τον σχηµατισµό κυβέρνησης συνασπισµού.
Όµως ο στόχος αυτός, δηλαδή η διευκόλυνση του σχηµατισµού
κυβερνήσεων συνασπισµού, εξυπηρετείται καλύτερα από το σύ-
στηµα της απλής αναλογικής, το οποίο διασφαλίζει επιπλέον και
τη σχετική οµοιογένεια των κυβερνήσεων συνασπισµού, άρα και
την κυβερνητική σταθερότητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, σας βρίσκουν σύµ-
φωνους αυτά ή όχι; Προφανώς µε τις τοποθετήσεις σας, σας βρί-
σκουν αντίθετους. Αυτό είναι ένα απόσπασµα της αιτιολογικής
έκθεσης, όχι όµως της αιτιολογικής έκθεσης του παρόντος
νόµου, αλλά ενός νόµου που, ως πρόταση νόµου, ανέφερε: 

«Αναλογική εκπροσώπηση πολιτικών σχηµατισµών, τροποποί-
ηση εκλογικού νόµου, κατάργηση εκλογικής πριµοδότησης πρώ-
του κόµµατος.

Αθήνα 3 Ιουνίου 2015.
Οι προτείνοντες Βουλευτές: Ευάγγελος Βενιζέλος, Αρβανιτί-

δης Γιώργος, Γεννηµατά Φώφη, Γρηγοράκος Λεωνίδας, Δριβε-
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λέγκας Γιάννης, Κεγκέρογλου Βασίλης, Κουτσούκος Γιάννης,
Κρεµαστινός Δηµήτρης, Κωνσταντινόπουλος Οδυσσέας, Κων-
σταντόπουλος Δηµήτρης, Λοβέρδος Ανδρέας, Σκανδαλίδης Κώ-
στας, Χριστοφιλοπούλου Έφη».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αιτιολογική σας έκθεση δεν
διαφέρει από αυτή τη σηµερινή του νοµοσχεδίου που συζητάµε
σήµερα και θα ψηφίσουµε αύριο. Έχετε ιερή υποχρέωση να εξη-
γήσετε στους πολίτες και στους ψηφοφόρους σας γιατί αυτή η
µεταστροφή, για ποιον λόγο οδηγείτε το ΠΑΣΟΚ στην ουρά της
Νέας Δηµοκρατίας και γιατί δεν συνεισφέρετε µε τη θετική σας
άποψη σε αυτό το νοµοσχέδιο, να πάµε σε κυβερνήσεις συνερ-
γασίας, που τόσο πολύ το τελευταίο διάστηµα µάς εγκαλούσατε
να κάνουµε. Κυβερνήσεις συνεργασίας, οι οποίες όµως να βγαί-
νουν µέσα από ένα εκλογικό αποτέλεσµα µε την ψήφο και τη συν-
δροµή του ελληνικού λαού και όχι συνεργασίες οι οποίες θα
γίνουν επειδή θα συζητήσουν κάποια κόµµατα, αλλά γιατί αυτό
θα επιτάξει ο ελληνικός λαός.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε πολλά και από τον
Εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας αλλά και από τους οµιλητές
της. Ένα είναι ξεκάθαρο, ότι ο εκλογικός νόµος και η απλή ανα-
λογική που ψηφίζεται αύριο δηµιουργεί νέα δεδοµένα στο πολι-
τικό σκηνικό. Το γνωρίζετε αυτό, το αντιλαµβάνεστε, ότι από την
µεθεποµένη της ψήφισης το πολιτικό σκηνικό στη χώρα και µέχρι
που να έρθει η ηµεροµηνία των εκλογών θα είναι τελείως διαφο-
ρετικό. Αυτό είναι που σας ανησυχεί. Σας ανησυχεί ότι η απλή
αναλογική ούτως ή άλλως θα εφαρµοστεί.

Μας είπατε ότι δεν θα εφαρµοστεί. Μα πώς θα γίνει αυτό, κύριοι
συνάδελφοι; Θα καταργήσετε το Σύνταγµα; Εάν υποθέσουµε ότι
στις επόµενες εκλογές, όπως εσείς θέλετε να πιστεύετε, είστε το
πρώτο κόµµα και θα εκλεγείτε, ποιο είναι αυτό που σας ανησυχεί;
Ότι θα είστε µια δεξιά παρένθεση, ενώ θέλατε να κάνετε τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ µια αριστερή παρένθεση; Αυτό σαφώς σας ανησυχεί, γιατί
γνωρίζετε ότι στις επόµενες εκλογές, όποτε αυτές γίνουν, εάν κερ-
δίσετε, ούτε εσείς πάλι θα µπορέσετε να συγκεντρώσετε τις δια-
κόσιες ψήφους.

Για εµάς το ζητούµενο δεν είναι οι διακόσιες ψήφοι αύριο.
Είναι η καθιέρωση της απλής αναλογικής, όποτε το Σύνταγµα
ορίζει. Εάν υπήρχε όντως η συναίνεση των πολιτικών δυνάµεων
που θα έδινε αυτές, θα ήταν καλοπροαίρετες, θα ήταν καλοδε-
χούµενες για να εφαρµοστεί άµεσα. Το Σύνταγµα ορίζει, όµως,
ότι στις µεθεπόµενες εκλογές θα εφαρµοστεί αυτός ο εκλογικός
νόµος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα και τον αγαπητό συνά-
δελφο τον κ. Θεοχάρη, ο οποίος µας εγκάλεσε για «καρέκλα».
Μα πώς είναι δυνατόν να το λέει ένας ο οποίος εκλέγεται µε ένα
κόµµα, φεύγει από αυτό το κόµµα, αλλά δεν παραδίδει την βου-
λευτική έδρα, κρατάει την καρέκλα; Άλλοι είναι αυτοί οι οποίοι
ενδιαφέρονται για καρέκλες και άλλοι είναι αυτοί οι οποίοι λει-
τουργούν διαφορετικά.

Θα ήθελα να πω ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν σηµατοδοτεί την
αρχή του τέλους. Σηµατοδοτεί το τέλος µιας αρχής που η Κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ θα προχωρήσει µπροστά για να κάνει και την
αλλαγή του εκλογικού νόµου αλλά και τις άλλες διαρθρωτικές
αλλαγές που θα φέρουµε µε επόµενα νοµοσχέδια.

Αναφέρεται σαν µεγάλο και σοβαρό επιχείρηµα ότι αυτός ο
εκλογικός νόµος θα φέρει την ακυβερνησία.

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ανέκαθεν µιλάτε για ακυβερνη-
σία, όταν δεν κυβερνάτε οι ίδιοι. Έχετε µια καθεστωτική αντίληψη
και µια άποψη ότι διακυβέρνηση της χώρας γίνεται µόνο όταν
εσείς κυβερνάτε. 

Καταλάβετέ το: Άλλαξαν τα πράγµατα, άλλαξαν οι εποχές, αλ-
λάζουν οι πολιτικές δυνάµεις, θα αλλάξει και το πολιτικό προσω-
πικό. 

Θα κλείσω µε κάτι τελευταίο. Είπε ο κ. Μητσοτάκης ότι αυτός
ο νόµος είναι βόµβα στα θεµέλια της δηµοκρατίας. Αυτό το οποίο
φοβάστε είναι µήπως είναι βόµβα στα θεµέλια της Νέας Δηµο-
κρατίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τι θέλετε, κύριε Κεγ-

κέρογλου; Θέλετε τον λόγο επί προσωπικού. 
Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι. Ξεκαθαρίζω. Δεν πρόκειται να

σπαταλήσω χρόνο. Είµαστε ακόµα στους σαράντα δύο οµιλητές
και είναι να µιλήσουν µέχρι το νούµερο εκατόν πενήντα πέντε
στον κατάλογο. Εσείς που µιλήσατε πρέπει να το σέβεστε αυτό
για να κερδίζουµε χρόνο. Για πρώτη και τελευταία φορά, επειδή
έκανε το λάθος ο κ. Μπγιάλας και ανέφερε το όνοµά σας, θα σας
δώσω τον λόγο. Παρακαλώ τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ να
µην αναφέρουν ονόµατα. Δεν χρειάζεται. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Υπάρχει στα Πρακτικά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): «Καταθέτω στα Πρα-

κτικά την πρόταση νόµου». Ήταν ανάγκη να τη διαβάσετε; 
Για ένα λεπτό έχετε τον λόγο, κύριε Κεγκέρογλου, και κλεί-

σαµε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δέκα δευτερόλεπτα ακριβώς,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ο κύριος συνάδελφος διάβασε

την εισηγητική έκθεση στην οποία αναφέρεται ότι το µπόνους
είναι αντισυνταγµατικό γιατί δεν ορίζει ποσοστό πάνω από το
οποίο να δίνεται, ούτως ώστε να συµβάλλει στον σχηµατισµό κυ-
βέρνησης. Μα, αυτή ακριβώς είναι η πρόταση που καταθέτουµε,
πάνω από 42% να υπάρχει το µπόνους έως τριάντα έδρες, αυτό
που έλεγε και ο κ. Κουρουµπλής µέχρι πριν από τρεις εβδοµά-
δες. 

Καλούµε ξανά και τον ΣΥΡΙΖΑ και τη Νέα Δηµοκρατία για να
συζητήσουµε αυτή τη δηµοκρατική πρόταση αναλογικής εκπρο-
σώπησης και αποτροπής ακυβερνησίας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Θεοχάρη, γιατί

θέλετε τον λόγο;
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεν αναφέρθηκε προσω-

πικά σε µένα; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεν αναφέρθηκε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε τριάντα δεύ-

τερα. Ορίστε.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Τριάντα δεύτερα.
Ο κ. Μπγιάλας ας προσέξει καλύτερα όταν µιλάει για καρέ-

κλες. Εγώ εξελέγην µε σταυρό και πήρα µε το σπαθί µου τη
θέση, όπως και ο ίδιος, υποθέτω. Εξελέγη µε ένα κόµµα στο
οποίο ο Αρχηγός του έκανε δήλωση πως οι ανεξάρτητοι Βουλευ-
τές, οι Βουλευτές …

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Τι λέτε …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κουρουµπλή,
µιλάει συνάδελφός σας από κάτω. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): O κ. Θεοχάρης, κύριε Πρόεδρε;
Όταν κάναµε τις ερωτήσεις για τις λίστες στη Γερµανία, πού
ήταν ο κ. Θεοχάρης; «Τα έκανε πλακάκια» µε όλους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κουρουµπλή,
κατ’ αρχάς καθίστε κάτω.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Έλεος, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κουρουµπλή,
µη µου φωνάζετε εµένα, όταν είµαι στο Προεδρείο. Καθίστε
κάτω. Δεν σας έδωσα τον λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ξέρετε πόσο σας σέβοµαι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εάν αυτό είναι εκδή-
λωση σεβασµού, φανταστείτε αν δεν µε σεβόσασταν.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Υπάρχουν και όρια. Όταν µιλάνε
κάποιοι εδώ µέσα, να ξέρουν τι λένε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
Θεοχάρη. Δεν είστε µόνο εσείς.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ποιες λίστες είναι αυτές,
κύριε Πρόεδρε;

13038 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τελειώσαµε. Ορίστε.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεν µπορώ να ανεχθώ επι-

θέσεις από ανθρώπους που αλλάζουνε κόµµατα µόνο και µόνο
για να κρατήσουν τις καρέκλες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
Θεοχάρη.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεν µπορώ να δεχθώ τέ-
τοιου είδους επιθέσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ούτως ή άλλως, σας
προστάτευσε το Προεδρείο. Κατόπιν τούτου, επ’ αυτού καµµία
κουβέντα. Κλείστε.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ξαναλέω, λοιπόν, για να
ακουστεί και να γραφεί και στα Πρακτικά, ότι ο ίδιος ο Πρόεδρος
του κόµµατος µε το οποίο εξελέγη έχει κάνει δηλώσεις στις 5 Ια-
νουαρίου του 2015 πως όταν οι Βουλευτές ανεξαρτητοποιούνται,
πρέπει να κρατάνε την έδρα τους και αν δεν το κάνουν, οι άν-
θρωποι που το λένε έχουν φασιστικές και σταλινικές αντιλήψεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Εντάξει.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Αυτό µε τα ίδια τα λόγια

του.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τελειώσαµε.
Κλείνουµε την τριάδα µε τον κ. Κατσαφάδο και αµέσως µετά

θα δώσω τον λόγο στον κ. Δανέλλη και µετά τον κ. Δανέλλη θα
πάρουν τον λόγο ο κ. Καραγκούνης, ο κ. Κάτσης και η κ. Μπακο-
γιάννη. 

Μια χαρά πήγαινε η συνεδρίαση, αρχίσαµε τις ονοµατολογίες
τώρα.

Ορίστε, κύριε Κατσαφάδο, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την ώρα που η χώρα βρίσκεται

κυριολεκτικά σε οριακό σηµείο, η Κυβέρνηση δεν θεωρεί ότι
άµεση προτεραιότητά της είναι η επανεκκίνηση της οικονοµίας,
η προσέλκυση επενδύσεων, η αποκλιµάκωση της φορολογίας
και η µείωση της ανεργίας.          

Και δεν το λέω εγώ αυτό, το λέει ο κ. Πιτσιόλας, ο άνθρωπός
σας που βάλατε στο ΤΑΙΠΕΔ, ο οποίος πριν από λίγες µέρες
«κάρφωσε» τους τρεις γνωστούς Υπουργούς, που µε δακρύβρε-
χτες δηλώσεις µία παίρνουν πίσω και µία πηγαίνουν ξανά µπρο-
στά τις µεταρρυθµίσεις και τις αποκρατικοποιήσεις τις οποίες
έχουν ζητήσει να γίνουν. 

Για την Κυβέρνηση, λοιπόν, προτεραιότητα είναι η αλλαγή του
εκλογικού νόµου, προκειµένου να θέσει εµπόδια στον σχηµατι-
σµό των επόµενων κυβερνήσεων, να δηµιουργήσει ένα διαλυτικό
σκηνικό, το οποίο θα παραπέµπει σε µια παρατεταµένη περίοδο
πολιτικής αστάθειας και ακυβερνησίας. 

Ουσιαστικά, ο κ. Τσίπρας έχει ήδη προεξοφλήσει την ήττα του
στις επόµενες εκλογές, όποτε κι αν αυτές γίνουν. Γι’ αυτό φέρνει
και τον εκλογικό νόµο µέσα στο καλοκαίρι. Γιατί δεν φοβάται
απλά, είναι σίγουρος ότι δεν πρόκειται να εξαντληθεί η τετραε-
τία, επειδή απλούστατα θα έχουν εξαντληθεί πρώτα οι αντοχές
της χώρας, των πολιτών και της πραγµατικής οικονοµίας. 

Ο Πρωθυπουργός πιστεύει προφανώς ότι η αλλαγή του εκλο-
γικού νόµου µπορεί να λειτουργήσει και αποπροσανατολιστικά,
να αποσπάσει την προσοχή των πολιτών από τα υπαρκτά και µε-
γάλα προβλήµατα που δηµιούργησε από το καταστροφικό δε-
καοκτάµηνο της διακυβέρνησής του. 

Χρησιµοποιείτε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ως επιχεί-
ρηµα πως η απλή αναλογική αποτελεί ένα πάγιο αίτηµά σας και
πως µένετε πιστοί στις προεκλογικές σας δεσµεύσεις. Απ’ ό,τι
φαίνεται, όµως, έχετε µία πολύ επιλεκτική µνήµη σε ό,τι έχει να
κάνει µε τις δεσµεύσεις σας απέναντι στον ελληνικό λαό, διότι
δεν νοµίζω ότι η δέσµευσή σας ήταν να καταργήσετε το ΕΚΑΣ,
να αυξήσετε τον ΕΝΦΙΑ, να αυξήσετε τον ΦΠΑ και όλους τους
φορολογικούς συντελεστές και να µειώσετε µισθούς και συντά-
ξεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς, ποτέ άλλοτε η χώρα
δεν διέθετε έναν πρωθυπουργό τόσο µειωµένης ευθύνης, έναν
πρωθυπουργό ο οποίος λειτουργεί µε κύριο µέληµα την προσω-
πική πολιτική του επιβίωση. Για να τη διασφαλίσει, και πριν κάνει
αυτή τη µεγαλοπρεπή κυβίστηση, φτάσαµε στο σηµείο να κλεί-

σουν οι τράπεζες, να διαλύσουµε το τραπεζικό σύστηµα, να φορ-
τώσουµε µε ένα επώδυνο και βαρύ τρίτο µνηµόνιο τη χώρα και
φυσικά όλο αυτό το υψηλό κόστος αυτής της αέναης διαπραγ-
µάτευσης να το πληρώσουν όλοι οι Έλληνες πολίτες. Σήµερα,
αυτός ο Πρωθυπουργός, αυτή η Κυβέρνηση, παίζει τα ρέστα της.
Φέρνει έναν εκλογικό νόµο µε γνώµονα µόνο πώς θα εµποδίσει
τη Νέα Δηµοκρατία να γίνει κυβέρνηση, οδηγώντας όµως παράλ-
ληλα τη χώρα σε αδιέξοδο.

Δεν πρόκειται, όµως, να το καταφέρετε, αφού το βαρύ πολι-
τικό κλίµα για την Κυβέρνηση είναι µη αναστρέψιµο. Η χώρα πλή-
ρωσε πολύ ακριβά τις αυταπάτες, τις ιδεοληψίες και τα
συνειδητά ψεύδη της Αριστεράς. Μία από αυτές –ίσως η τελευ-
ταία που επιχειρείται- είναι να δοκιµάσετε και την απλή αναλο-
γική, µια απλή αναλογική η οποία δεν εφαρµόζεται σε καµµία
άλλη χώρα της Ευρώπης, εκεί όπου κυρίαρχο δοµικό στοιχείο
κάθε εκλογικού νόµου είναι η δυνατότητα σχηµατισµού συνεκτι-
κής και βιώσιµης κυβέρνησης. 

Για τον κύριο Πρωθυπουργό, όµως, δοµικό στοιχείο του εκλο-
γικού νόµου πρέπει να είναι η ακυβερνησία και το χάος, µαζί βέ-
βαια µε τον λαϊκισµό, αφού συµπυκνώνεται αυτό µε τη δυνατότητα
που δίνετε να ψηφίζουν οι νέοι που είναι δεκαεπτά χρονών. Στην
ουσία δεν µιλάµε για δεκαεπτάρηδες, αλλά για νέους οι οποίοι
έχουν συµπληρώσει το δέκατο έκτο έτος της ηλικίας τους. Αλή-
θεια, γιατί όµως να δίνετε δικαίωµα ψήφου στους νέους που είναι
δεκαέξι και όχι και σε αυτούς που είναι δεκαπέντε και δεκατεσσά-
ρων χρονών; Επικαλείστε την ενίσχυση των δηµοκρατικών φρονη-
µάτων των νέων ανθρώπων µέσω της παροχής ψήφου στους
δεκαεξάρηδες. Γιατί λοιπόν δεν ενισχύετε και τα δηµοκρατικά
φρονήµατα των δεκαπεντάρηδων, δίνοντας και σε αυτούς το δι-
καίωµα ψήφου;

Επειδή, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρνησης,
το χρονικό όριο της παροχής του δικαιώµατος ψήφου συνδέεται
µε το όριο ενηλικίωσης που θέτει ο αστικός και ο ποινικός κώδι-
κας, θα ήθελα να ξέρω αν θα αλλάξετε και το όριο ενηλικίωσης.
Ήδη ο κ. Καµµένος έκανε την πρώτη ρελάνς, µίλησε για τη δυ-
νατότητα που θα πρέπει να έχουν οι νέοι να παίρνουν δίπλωµα
οδήγησης στα δεκαεπτά τους χρόνια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα αυτά δεν είναι τίποτε άλλο
από µια ακραία έκφανση ενός πολιτικού αριβισµού του χειρίστου
είδους. Εσείς που δήθεν κόπτεστε για τα δικαιώµατα ψήφου
στους δεκαεξάρηδες, γιατί αρνείστε το δικαίωµα ψήφου σε νέους
ανθρώπους οι οποίοι έφυγαν από την Ελλάδα, αναζητώντας µια
καλύτερη τύχη; Γιατί αρνείστε στους Έλληνες του εξωτερικού να
ψηφίζουν στον τόπο κατοικίας τους, όπως γίνεται σε όλες τις
άλλες ευρωπαϊκές χώρες; Εσείς που υπερασπίζεστε τον συγκε-
κριµένο εκλογικό νόµο και κάνατε µάλιστα τα πάντα, κάθε είδους
συναλλαγή για να συγκεντρώνατε τις διακόσιες ψήφους, ώστε να
ίσχυε άµεσα, µπορείτε να µας πείτε τι κυβέρνηση θα σχηµατιζόταν
από τα αποτελέσµατα των εκλογών του Γενάρη και του Σεπτέµβρη
του ’15; Διότι αν ίσχυε ο εκλογικός νόµος ο οποίος φέρνετε τώρα,
για να σχηµατίζατε κυβέρνηση τον Σεπτέµβρη θα έπρεπε να συ-
νεργαστούν τέσσερα κόµµατα. Και αλήθεια, τότε µε ποιους θα συ-
νεργαζόσασταν, µε τη Χρυσή Αυγή, µε τους προδότες και τους
προσκυνηµένους της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ ή θα ξα-
ναπηγαίνατε τη χώρα σε εκλογές;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένας εκλογικός νόµος κατατί-
θεται πάντα σε νεκρό πολιτικό χρόνο και δεν συντάσσεται µε
γνώµονα το τι συµφέρει την εκάστοτε κυβέρνηση για τις εκλογές,
οι οποίες πρόκειται να γίνουν. Απαραίτητα στοιχεία που πρέπει
να έχει είναι η αναλογικότητα και η κυβερνησιµότητα.

Εσείς, όµως, δυστυχώς µετατρέψατε τη συζήτηση για τον
εκλογικό νόµο σε ένα ανατολίτικο παζάρι. Το µόνο το οποίο θέ-
λετε είναι να εµποδίσετε τη Νέα Δηµοκρατία να ανέβει στην κυ-
βέρνηση. Θα µπορούσαµε να συζητήσουµε το όριο του
ποσοστού και το µπόνους των εδρών για το πρώτο κόµµα. Θα
µπορούσαµε να συζητήσουµε το δικαίωµα παροχής ψήφου
στους Έλληνες του εξωτερικού, την κατάτµηση των µεγάλων
εκλογικών περιφερειών. 

Ο κ. Τσίπρας, όµως, δεν ήθελε και δεν θέλει να γίνει συζήτηση
για όλα αυτά. Δίνει πολύ ευχαρίστως ιθαγένεια και ψήφο στους
µετανάστες, αλλά αρνείται το δικαίωµα ψήφου στους Έλληνες
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του εξωτερικού, παίρνει ο ίδιος το µπόνους των πενήντα εδρών
και σχηµατίζει δύο φορές κυβέρνηση, αλλά όταν δεν έχει καµµία
ελπίδα να είναι ξανά πρώτο κόµµα θυµάται την απλή αναλογική. 

Ο ίδιος ο Υπουργός, ο κ. Κουρουµπλής, µιλώντας στις 16 Μαΐου
σε ιδιωτικό τηλεοπτικό σταθµό είχε πει ότι αν καθιερώσουµε την
απλή αναλογική, η χώρα δεν θα κυβερνηθεί ποτέ. Στην ίδια εκ-
ποµπή είχε µιλήσει για µείωση και όχι για κατάργηση του µπόνους
στις τριάντα έδρες και για σπάσιµο της Β’ Αθήνας σε περιφέρειες
που θα έχουν µέχρι δέκα Βουλευτές. Φυσικά, τίποτα από όλα αυτά
δεν ίσχυσε.

Όλα αυτά τα τονίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να
δείξω την προσπάθεια συναλλαγής, την οποία επιχείρησε να
κάνει η Κυβέρνηση και την κοπτοραπτική, στην οποία επιδόθηκε
σε διάφορες διατάξεις του εκλογικού νόµου, προκειµένου να
βρει τον µαγικό αριθµό των διακοσίων Βουλευτών. 

Ό,τι όµως και να κάνετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα
αποφύγετε την κρίση των πολιτών. Μια τέτοια συζήτηση θα
έπρεπε να εκσυγχρονίσει το πολιτικό σκηνικό, να οδηγήσει σε
νέους δρόµους, να κάνει πιο ώριµα τα κόµµατα και να τα οδηγή-
σει σε προγραµµατικές συγκλήσεις, που θα προσδιόριζαν την
πορεία και την εξέλιξη την πολιτική ανάλογα µε τις ανάγκες του
τόπου. 

Δυστυχώς, όµως, ο διακαής σας πόθος να παραµείνετε βασι-
κοί παίκτες, ακόµα και όταν ο λαός σάς γυρίσει την πλάτη µετά
από τις επόµενες εκλογές, σας έχει οδηγήσει σε αυτό το
έκτρωµα του εκλογικού νόµου, τον οποίο φέρνετε αδιαφορώντας
για την ακυβερνησία και τους κινδύνους που θα δηµιουργήσει
στη χώρα και οδηγείται αυτή τη συζήτηση δυστυχώς για µια
ακόµα φορά σε αδιέξοδο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Η χώρα, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορεί να
περιέλθει σε κατάσταση αστάθειας. Και η πρώτη προτεραιότητα
της επόµενης κυβέρνησης θα είναι ένας ανοικτός διάλογος και
µε την κοινωνία και µε όλα τα κόµµατα για την κατάργηση του
συγκεκριµένου εκλογικού νόµου και τη δηµιουργία ενός νέου,
που θα διασφαλίζει την αναλογικότητα, αλλά κυρίως το σχηµα-
τισµό βιώσιµων κυβερνήσεων, που θα προσφέρουν σταθερότητα
και ασφάλεια στους πολίτες και στη χώρα. Αυτή είναι η δέσµευση
της Νέας Δηµοκρατίας παράλληλα µε την καταψήφιση του συγ-
κεκριµένου νόµου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Δα-

νέλλης.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Τι έγινε τώρα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρεµβαίνει ο κ. Δα-

νέλλης ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, ο οποίος δεν θέλει
να µιλήσει µετά τον Υπουργό. Αµέσως µετά θα ακολουθήσει η
τριάδα που είπαµε.

Ορίστε, κύριε Δανέλλη.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απο-

φράς ηµέρα η σηµερινή για τον Ελληνισµό, σαράντα δύο χρόνια
από την τουρκική εισβολή. Το έγκληµα αυτό δεν µας κάνει όµως
να παραβλέπουµε και να ξεχνάµε το έγκληµα που είχε προηγηθεί
και που επέτρεψε την υλοποίηση αυτού του εθνικού εγκλήµατος,
δηλαδή την ανατροπή του Προέδρου Μακαρίου και της κυπρια-
κής δηµοκρατίας από την ελληνική χούντα πέντε µέρες πριν. Δεν
ξεχνάµε για να µην τα ξαναζήσουµε.

Ο εκλογικός νόµος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι
µονάχα ένα εργαλείο διαµόρφωσης κοινοβουλευτικών συσχετι-
σµών και εκλογής κυβερνήσεων. Είναι παράλληλα και ένα εργα-
λείο διαµόρφωσης του πολιτικού συστήµατος, ένα εργαλείο
διαµόρφωσης των σχέσεων µεταξύ των κοµµάτων, αλλά και των
σχέσεων µεταξύ των κοµµάτων και της κοινωνίας των πολιτών.

Φοβάµαι πως σήµερα η Κυβέρνησή σας, κύριοι Υπουργοί,
χάνει µια ιστορική ευκαιρία. Χάνει την ευκαιρία να πιστωθεί την
νοµοθέτηση ενός εκλογικού νόµου που θα διασφάλιζε την κυ-
βερνησιµότητα της χώρας µε δικαιότερο και αναλογικότερο

τρόπο. Φοβάµαι πάρα πολύ πως ο τρόπος µε τον οποίο φέρνετε
να θεσµοθετήσετε την απλή αναλογική, αδικεί πριν από όλα την
ίδια την απλή αναλογική και τη φιλοσοφία της απλής αναλογι-
κής.

Είχατε -και έχετε ακόµα- την ευκαιρία να προχωρήσετε στη θε-
σµοθέτηση ενός νόµου, που θα οδηγούσε στην άρση πολλαπλών
παθογενειών που χαρακτηρίζουν την λειτουργία του πολιτικού
µας συστήµατος και την άρση παθογενειών που χαρακτηρίζουν
και τις σχέσεις µεταξύ των κοµµάτων, όπως είπα και λίγο πριν
και µεταξύ των κοµµάτων και της κοινωνίας.

Είναι παθογένειες µε τις οποίες η Αριστερά ανέκαθεν συγ-
κρουόταν και που ισχυρίζεστε πως αυτό αποτελεί το προνοµιακό
πεδίο δράσης σας. 

Πώς, µε τον εκλογικό νόµο που φέρνετε, αντιµετωπίζετε το
µαύρο πολιτικό χρήµα, την εξάρτηση των υποψηφίων από τα
ΜΜΕ, την εξάρτησή τους από εκδότες και καναλάρχες; Πώς ενι-
σχύετε την ανεξαρτησία των υποψηφίων Βουλευτών από κάθε
πιθανή αθέµιτη συναλλαγή, αφού δεν κάνετε τίποτε για τον πε-
ριορισµό των εκλογικών δαπανών; 

Δεν τολµήσατε καν να αγγίξετε τις τερατώδεις περιφέρεις της
Β’ Αθήνας και Θεσσαλονίκης ή της Αττικής. Πώς αντιµετωπίζετε
τις πελατειακές σχέσεις που διογκώθηκαν δυσανάλογα από τις
µάχες του σταυρού προτίµησης, που αποτελεί το θεµέλιο λίθο
της διαπλοκής, καθώς είναι καθοριστικός παράγοντας πελατει-
ακών σχέσεων;

Το Ποτάµι, µακριά από παιχνίδια εντυπώσεων, εγκαίρως, από
τον περασµένο Δεκέµβριο, κατέθεσε στον δηµόσιο διάλογο µία
ολοκληρωµένη πρόταση που ήταν καρπός µιας διαφορετικής φι-
λοσοφίας. Στο εκλογικό σύστηµα που προτείναµε στοχεύουµε
στη δηµιουργία µίας νέας σχέσης µεταξύ πολιτών και πολιτικής.

Αντιµετωπίζουµε την πανθοµολογούµενη παθογένεια του καλ-
πονοθευτικού µπόνους των πενήντα εδρών για το πρώτο κόµµα,
γιατί θεωρούµε ότι ενισχύει τα εκβιαστικά διλήµµατα και νοθεύει
µε τρόπο απαράδεκτο την αρχή της αναλογικότητας. Προτεί-
νουµε ένα πολύ µικρότερο µπόνους στο πρώτο κόµµα ή στον συ-
νασπισµό κοµµάτων, ώστε να διασφαλιστεί η κυβερνησιµότητα
του τόπου, χωρίς να αναγκαστεί το πρώτο κόµµα να γίνει έρµαιο
στους εκβιασµούς µικρών ευκαιριακών κοµµάτων ή µεµονωµέ-
νων Βουλευτών, ούτε να κινδυνεύει το κυβερνητικό σχήµα από
ακυρωτικές, εξ ανάγκης αταίριαστες συνεργασίες.

Προτείναµε τη δηµιουργία εκατόν πενήντα µονοεδρικών περι-
φερειών, όπου από ενιαία λίστα ο πολίτης θα µπορούσε να επι-
λέξει τον άριστο και σε δεύτερη κάλπη θα ψήφιζε το κόµµα
επιλογής του στην ευρύτερη πολυεδρική του περιφέρεια. Μιλού-
σαµε για επτά τέτοιες περιφέρειες, κι εδώ χωρίς σταυρό προτί-
µησης, αφού η σειρά κατάταξης θα καθορίζονταν µε ανοικτές
στην κοινωνία, δηµοκρατικές, συµµετοχικές διαδικασίες, αποκα-
θιστώντας τη χαµένη, λόγω µη εµπιστοσύνης, σχέση µεταξύ κοµ-
µάτων-πολιτών. 

Χάνετε την ευκαιρία, κυρίες και κύριοι, να διαµορφώσετε και
να ωθήσετε τη δηµοκρατική αναδιαµόρφωση και ωρίµανση του
πολιτικού συστήµατος, καθώς επίσης και της σχέσης µεταξύ των
κοµµάτων, αλλά και µεταξύ των κοµµάτων και της κοινωνίας. 

Εµείς στο Ποτάµι, θέλοντας να είµαστε εποικοδοµητικοί και
στο σηµερινό νοµοσχέδιο, έχουµε καταθέσει τρεις τροπολογίες.
Οι δύο εξ αυτών θεωρούµε ότι βελτιώνουν σηµαντικά το νοµο-
σχέδιο. Η τρίτη, βεβαίως, είναι αντίθετη στη φιλοσοφία του δικού
σας νοµοσχεδίου. 

Αναφέροµαι πρώτα στις δύο. Όπως έχετε πει «θέλετε την
ενεργό συµµετοχή µερίδας πολιτών που αισθάνεται αποκλει-
σµένη και µη εκφραζόµενη από τους αντιπροσωπευτικούς θε-
σµούς, του Κοινοβουλίου περιλαµβανοµένου, µε αποτέλεσµα να
διοχετεύει τη δυσαρέσκειά της σε αντικοινωνικές και αντιπολιτι-
κές διεξόδους» και αναφέρεστε στους νέους των δεκαεπτά ετών.
Πάρα πολύ ωραία. Για να το πετύχετε αυτό, λοιπόν, λέτε ότι θε-
σµοθετείτε τη ψήφο στα δεκαεπτά. Προφανώς, δεν είµαστε αν-
τίθετοι. Αυτό, όµως, ισχύει και σήµερα. 

Δεχόµενοι την τροπολογία µας, όπως την έχουµε διατυπώσει,
κύριε Υπουργέ, διασφαλίζεται πως δεν θα ψηφίζουν και οι δεκαε-
ξάρηδες, καθώς καταργείται η µέθοδος πλασµατικού υπολογι-
σµού της συµπλήρωσης των δεκαεπτά. Συγκεκριµένα,
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προτείνουµε την κατάργηση της παραγράφου 2, του άρθρου 4,
του προεδρικού διατάγµατος 26/2012, που θεωρεί την 1η Ιανουα-
ρίου ως ηµεροµηνία γέννησης όλων όσοι γεννήθηκαν µέσα στον
χρόνο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης): Πώς αλλιώς; Κάθε εβδοµάδα θα
συµπληρώνουµε τα δηµοτολόγια, κύριε Δανέλλη; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι. Μπορείτε, όµως, κύριε Υπουργέ,
να προβλέψετε. Γιατί, όπως το προβλέπετε σήµερα…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης): Όχι…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Τότε αφήστε το όπως είναι στα δε-
καοκτώ, όπου την 1η Ιανουαρίου πλασµατικά θεωρούνται οι δε-
καεπτάρηδες…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης): Το δεκαοκτώ το κάνουµε δεκαεπτά.
Γι’ αυτό δεν είναι δεκαέξι που λέει η Νέα Δηµοκρατία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν θα το λύσετε µι-
λώντας από µικροφώνου. Κάντε την τοποθέτησή σας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Μα, δεν νοµίζω ότι πιστεύετε ότι ένα
έφηβος στα δεκαέξι του, που κατά τον ποινικό και αστικό δίκαιο
στερείται αξιολογικής ικανότητας είναι σκόπιµο να έχει το δι-
καίωµα του εκλέγειν.

Όπως, επίσης, δεν φαντάζοµαι ότι κανένας µας επιθυµεί να γί-
νουν τα σχολεία θέατρο προεκλογικών…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης): Είναι από το 1981… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δανέλλη, απευ-
θύνεστε στην Αίθουσα κι όχι στον κ. Μπαλάφα.

Κύριε Μπαλάφα, ηρεµήστε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ξέρουµε πολύ καλά ποιοι θα τρέξουν

να αξιοποιήσουν µια τέτοια εµπειρία. Δεν το θέλετε, όπως δεν το
θέλει κανείς µας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κατσώτη, σας
παρακαλώ, ηρεµήστε.

Συνεχίστε, κύριε Δανέλλη.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κύριε συνάδελφε, αντιλαµβάνεστε τι

θέατρο ανοίγει και ποιοι θα θέλουν να αξιοποιήσουν µια τέτοια
ευκαιρία στα σχολεία, που το κάνουν ήδη όπου µπορούν. 

Επιπλέον, στη λογική του µη αποκλεισµού: Όπως λέµε να µην
αποκλείονται οι νέοι, λοιπόν, να αποδεχτείτε την άλλη µας τρο-
πολογία, που είναι σε αυτήν ακριβώς τη λογική για εκείνους που
δεν έχουν το δικαίωµα να ψηφίζουν, ενώ είναι Έλληνες της δη-
µιουργίας, είναι Έλληνες που κατά κοινή οµολογία είναι κρίµα
που έχουν επιλέξει λόγω των συνθηκών να βρίσκονται εκτός Ελ-
λάδας και που όµως εξακολουθούν να είναι γραµµένοι στα δη-
µοτολόγια της χώρας. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Όταν θα έρθει η ώρα. Μη βιά-
ζεστε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ωραία. Μακάρι να το αποδεχτείτε.
Μακάρι να φέρετε τέτοια βελτιωτική τροπολογία ή να αποδε-
χτείτε την τροπολογία µας.

Και επειδή η εποχή των κοµµατικών τσάρτερς έχει ευτυχώς
προ πολλού παρέλθει, ας διορθώσουµε όπως πρέπει αυτή την
αµέλεια, διότι µπορεί να τους αποκλείουµε τους νέους Έλληνες
επιστήµονες από την οικονοµική ζωή του τόπου, αλλά ας µην
τους αποκλείουµε από την πολιτική. 

Κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, µην προσπερνάτε το γε-
γονός πως η πολιτική δεν σχεδιάζεται ούτε εκτελείται εν κενώ,
αλλά µέσα σε συγκεκριµένες πολιτικές, κοινωνικές, οικονοµικές
και ιστορικές συνθήκες. Σήµερα η απλή αναλογική που προτεί-
νετε είναι επικίνδυνη για τη χώρα, αφού µαθηµατικά οδηγεί σε
πλήρη αδυναµία συγκρότησης µιας βιώσιµης κυβέρνησης. Είναι
πρόδηλο προς την επιλογή αυτή ότι δεν οδηγείστε παρά από τα
δηµοσκοπικά ευρήµατα, προκειµένου να διατηρήσετε πρωταγω-
νιστικό ρόλο στο σχηµατισµό κυβέρνησης,ακόµα και αν όταν γί-
νουν εκλογές, έρθετε δεύτερο κόµµα. 

Ποιος σώφρων Έλληνας σήµερα, κύριοι συνάδελφοι, µπορεί

να πει ότι σε αυτή την τόσο ταραγµένη γειτονιά µπορεί η χώρα
να αντέξει έστω και µια µέρα ακυβερνησίας; Έχουµε αυτή την
πολυτέλεια; Επίσης, ποιος σώφρων Έλληνας θεωρεί πως τα δύο
µεγάλα κόµµατα θα µπορούσαν να συγκυβερνήσουν σε έναν µε-
γάλο συνασπισµό, όταν ο διχαστικός λόγος και η συγκρουσιακή
λογική διακρίνει τις πολιτικές και των δύο; Μακάρι να ήταν αλ-
λιώς οι συνθήκες. Ας τις ωριµάσουµε, γιατί, αν ίσχυε ο νόµος που
προτείνετε τον Σεπτέµβριο, τότε Κυβέρνηση θα είχαµε µόνο µε
συγκυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας και ΣΥΡΙΖΑ. Πόσο ρεαλιστικό
το βλέπετε αυτό; Ευκταίο ναι, αλλά ρεαλιστικό το βλέπετε; 

Η ακυβερνησία της Ισπανίας µετά από δεύτερες εκλογές παρά
τις τεράστιες διαφορές λειτουργίας του πολιτικού της συστήµα-
τος µε το δικό µας, πρέπει να µας προβληµατίσει σοβαρά. Μέσα
από αυτές τις µικροκοµµατικές µεθοδεύσεις δηµιουργείται επι-
πλέον χάσµα µεταξύ κοινωνίας και πολιτικού συστήµατος. Αν
πραγµατικά σας ενδιαφέρει η απλή αναλογική, που προϋποθέτει
σχέσεις εµπιστοσύνης µεταξύ των κοµµάτων, γιατί δεν επεν-
δύετε προς αυτή την κατεύθυνση; Δεν το κάνατε µέχρι σήµερα.
Γιατί δεν αρχίζετε να επενδύετε στην κατεύθυνση της επαναπό-
κτησης εµπιστοσύνης;

Είσαστε προετοιµασµένα και τα δύο µεγάλα κόµµατα για έναν
µεγάλο κυβερνητικό µηχανισµό κατά το παράδειγµα της Γερµα-
νίας; Βεβαίως, µην ξανακάνει κανένας ανιστόρητες συγκρίσεις
µε το οµοσπονδιακά διαρθρωµένο Βέλγιο, που επιπλέον διαθέτει
µια ασύγκριτη µε εµάς δηµόσια διοίκηση. Δηµόσια διοίκηση και
περιφερειακές δοµές, που σε άλλες συνθήκες, πίσω στις δεκαε-
τίες του 1970 και του 1980, είχαν σώσει από την κατάρρευση την
Ιταλία, όταν το πολιτικό σύστηµα είχε ρευστοποιηθεί.

Όλες αυτές οι πραγµατικότητες δεν συγκρίνονται µε τη δική
µας. Σήµερα, µε όλα αυτά που διακρίνουν τη δηµόσια ζωή, µε
όλες τις απειλές που έχουµε σε όλους τους τοµείς από την οικο-
νοµία µέχρι την ασφάλεια, πρώτη στο καθήκον είναι η οικοδό-
µηση των όρων εµπιστοσύνης, γιατί θα έπρεπε να έχουµε
συνειδητοποιήσει πως η απόλυτη έλλειψη εµπιστοσύνης µεταξύ
των κοµµάτων αποτελεί τον κύριο παράγοντα της παραµονής
µας στα µνηµόνια και στην παρατεταµένη κρίση.

Δεν µπορούµε να ζητάµε από τους πολίτες να εµπιστευτούν
το πολιτικό σύστηµα, όταν το πολιτικό σύστηµα συνεχίζει τα ξε-
περασµένα µικροκοµµατικά παιχνίδια του. Η απλή αναλογική
απαιτεί µια προχωρηµένη κουλτούρα συνεννοήσεων και συνερ-
γασιών. Επιπρόσθετα, προϋποθέτει µεγάλα αποθέµατα εµπιστο-
σύνης και αυτά προς το παρόν, δυστυχώς, δεν υπάρχουν. 

Δεν αντιλαµβάνοµαι πώς θεωρείτε ότι είναι επιτρεπτό σε αυτές
τις συνθήκες να πάρουµε τέτοια ρίσκα και τέτοιες επισφάλειες.
Εµείς, το Ποτάµι, επιθυµούµε σαφώς ένα δικαιότερο και αναλο-
γικότερο εκλογικό σύστηµα. Το «όχι» που λέµε στη ρευστοποί-
ηση του πολιτικού σκηνικού διά της απλής αναλογικής, δεν
συνεπάγεται και «ναι» στη διατήρηση του παραµορφωτικού καλ-
πονοθευτικού µπόνους των πενήντα εδρών. 

Είµαστε ενάντιοι στην υπερενισχυµένη αναλογική. Γι’ αυτό και
καταθέσαµε τροπολογία -είναι η τρίτη µας τροπολογία- που εξα-
σφαλίζει ένα µικρό κλιµακούµενο αναλογικό µπόνους στο πρώτο
κόµµα, αναλόγως του ποσοστού του, το οποίο δίνει τη δυνατό-
τητα της δηµιουργίας σταθερών κυβερνήσεων και τον πρώτο
λόγο στο κόµµα που ο ελληνικός λαός κάθε φορά επιλέγει ως
πρώτο. Δείτε την. 

Η εµµονή της Νέας Δηµοκρατίας, από την άλλη πλευρά, στον
υπάρχοντα παραµορφωτικό εκλογικό νόµο αποκαλύπτει τη δική
της ιδιοτέλεια, εξαιτίας των θετικών για αυτήν δηµοκοπικών ευ-
ρηµάτων. Υπεραµύνεται, έτσι, ενός νόµου, που δηµιουργεί σω-
ρεία στρεβλώσεων. 

Βεβαίως, είναι σταθερή η Νέα Δηµοκρατία στην άποψή της
που διαχρονικά, ως συντηρητική παράταξη είχε, για το εκλογικό
σύστηµα, τους εκλογικούς νόµους. Ο νόµος Παυλόπουλου, ο
επίδικος, προδήλως λαφυραγωγεί το δεύτερο κόµµα. Η θεσµο-
θέτηση του 17%, θυµίζω, για είσοδο στη δεύτερη κατανοµή από
τον αείµνηστο Κωσταντίνο Καραµανλή το 1977, αλλά και τα τρι-
φασικά συστήµατα πίσω στις δεκαετίες του ’50 και ’60 ήταν δη-
µιουργήµατα της συντηρητικής παράταξης. 

Σε αντίθεση, όµως, µε όσα διακηρύσσει ο σηµερινός Αρχηγός
της, που βεβαίως µακάρι να πετύχει στον θεσµικό εκσυγχρονι-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΔ’ - 20 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13041



σµό τον οποίο πιστεύει και επιχειρεί, βλέπουµε ότι η σηµερινή
στάση, η σηµερινή επιλογή της Νέας Δηµοκρατίας είναι σε αντί-
φαση ακριβώς µε αυτή την προσπάθεια εκσυγχρονισµού και, βε-
βαίως, κρύβει έναν πολιτικό κυνισµό και µικροκοµµατικές
στοχεύσεις, αντίστοιχες µε αυτές της Κυβέρνησης, αυτές ακρι-
βώς που υποτίθεται ότι πολεµά.

Ωστόσο, νοµίζω ότι όλοι θα πρέπει να αντιληφθούν ότι ο ελλη-
νικός λαός δεν επιθυµεί πλέον αυτοδύναµες κυβερνήσεις. Το κα-
ταδεικνύουν όλα τα εκλογικά αλλά και τα δηµοκοπικά αποτελέ-
σµατα εδώ και τέσσερα χρόνια. 

Αν ο ελληνικός λαός δεν έδωσε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αυτοδυναµία στον ΣΥΡΙΖΑ, όταν αυτός εξέθρευε την αυταπάτη
τις άκριτης ελπίδας και των εθνικών ψευδαισθήσεων και όταν
υποσχόταν τα πάντα στους πάντες, είναι βέβαιο πως κανένα
κόµµα δεν πρόκειται να πάρει την αυτοδυναµία µεσούσης της
κρίσης.

Οι κυβερνήσεις συνεργασίας, από κυβερνήσεις ανάγκης έχουν
γίνει κυβερνήσεις κανονικότητας. Το βλέπουµε, εξάλλου, παντού
στην Ευρώπη. Πάνω στις βιώσιµες κυβερνήσεις συνεργασίας
πρέπει να δουλέψουµε κι όχι πάνω σε µια ανολοκλήρωτη πρό-
ταση µε άνευρες τροποποιήσεις, οι οποίες απεικονίζουν τελικά
αφ’ ενός φόβους και αφ’ ετέρου ελπίδες του άλλου απέναντι στα
δηµοσκοπικά ευρήµατα. 

Ο τόπος έχει ανάγκη από συναινέσεις, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι. Ο περαιτέρω κατακερµατισµός του πολιτικού συστήµατος
θα εντείνει ακόµη περισσότερο την ήδη οικονοµική και επενδυτική
ανασφάλεια. Δεν µπορούµε να στηριχτούµε σε κυβερνήσεις που
αποτελούνται από ένα πλήθος ασύνδετων µεταξύ τους κοµµάτων,
σε κυβερνήσεις που δεν έχουν ιδεολογική συνάφεια ή κοινή φιλο-
σοφία ή κοινούς στόχους, αλλά συνευρίσκονται ευκαιριακά και
οπορτουνιστικά περιοριζόµενοι σε αναποτελεσµατικούς ελάχι-
στους κοινούς παρανοµαστείς. Το απολεσθέν κεφάλαιο εµπιστο-
σύνης πρέπει άµεσα να ξανακερδηθεί. Αυτό απαιτεί, όµως,
ειλικρίνεια και αποµάκρυνση από κουτοπονηριές και ιδιοτέλειες. 

Σήµερα, αφού εκλείπει ο πειρασµός συνυπολογισµού της µια-
σµατικής ψήφου της Χρυσής Αυγής, κάντε µια µεγάλη υπέρ-
βαση, όσο και αν αυτό ακούγεται αιρετικό και ανορθόδοξο, κύριε
Υπουργέ. Αποσύρετε το νοµοσχέδιο. Προχωρήστε, αξιοποιώντας
όλους τους προβληµατισµούς και τις προτάσεις που έχουν κα-
τατεθεί και που συνεχίζουν να κατατίθενται, ανοίγοντας έναν ου-
σιαστικό διάλογο µε τα υπόλοιπα κόµµατα. Έτσι, θα φανεί ποιοι
θέλουν τη µεταρρύθµιση του πολιτικού συστήµατος, αλλά και
ποιοι επιδιώκουν µε πρόσκαιρα µικροκοµµατικά οφέλη τη συγ-
κυριακή αξιοποίησή του. 

Συνδέστε την κυβερνητική σας περίοδο µε µια µεγάλη εξυγιαν-
τική τοµή που θα αλλάξει τις σχέσεις του πολιτικού συστήµατος,
αλλά και τις σχέσεις µεταξύ του πολιτικού συστήµατος και κοι-
νωνίας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κωνσταντίνος Καραγκούνης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Τα επτά τελευταία χρόνια που είµαι Βουλευτής, έχω λάβει
µέρος σε πολλές συζητήσεις, αλλά έχω την εντύπωση ότι η συ-
ζήτηση για το νοµοσχέδιο αυτό, κατά την άποψή µου, έχει χαρα-
κτηριστικά πολιτικού σουρεαλισµού. Θα το εξηγήσω στη
συνέχεια. 

Για να τελειώνουµε µε το θέµα της απλής αναλογικής, να πω
ότι καθαρά ιδεολογικά και πολιτικά στη Νέα Δηµοκρατία δεν πι-
στεύουµε σε ένα σύστηµα, που όπου δοκιµάστηκε, οδήγησε σε
τραγικά αποτελέσµατα, όχι απλώς ακυβερνησίας, αλλά επιπρο-
σθέτως, αντίθετα µε τα όσα λέτε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, η απλή ανα-
λογική έχει αποδειχθεί ότι δηµιουργεί οµφάλιο λώρο µε τη
διαπλοκή και τη διαφθορά. Και δεν έχετε παρά να δείτε πώς κα-
τέρρευσε το µεταπολεµικό ιταλικό σύστηµα των κυβερνήσεων
του ’45 και του ’50, που στην πραγµατικότητα εξέθρεψε µια κλε-
πτοκρατική δηµοκρατία, οι υπαίτιοι της οποίας βρίσκονται ακόµη
σήµερα στην Τυνησία. 

Αυτό, όµως, έχει να κάνει µε την πολιτική. Εδώ, όµως, έχω την

εντύπωση ότι είναι κάτι τελείως διαφορετικό. Εδώ, πρέπει µάλ-
λον να επέµβει η επιστήµη. Διότι η λαοπρόβλητη Κυβέρνηση της
«πρώτης φοράς αριστερά», που δεν έχει συµπληρώσει ένα έτος
ακόµη στη διακυβέρνηση –βρίσκεστε δηλαδή ακόµη στο µήνα
του µέλιτος της πολιτικής σας πορείας- βρήκε µε την απλή ανα-
λογική –έτσι λένε πολλοί και αναλύουν- έναν τρόπο να κρατηθεί
στα πράγµατα. Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι αυτή είναι η πρόθεση
του ΣΥΡΙΖΑ. 

Απευθύνοµαι στους καλούς συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ: Προ-
φανώς, ζείτε σε άλλον πλανήτη. Αν και πολλοί από εσάς από τις
επαφές σας µε τον κόσµο –όσοι έχετε ακόµη τη δυνατότητα να
τις κάνετε- θα έπρεπε ήδη να έχετε καταλάβει ότι κανένα εκλο-
γικό σύστηµα, αναλογικό ή µη αναλογικό, κύριε Τριανταφυλλίδη,
απλό ή σύνθετο, οριζόντιο ή κάθετο δεν πρόκειται να αλλάξει µια
πολύ συγκεκριµένη πολιτική πραγµατικότητα, η οποία είναι ότι ο
ΣΥΡΙΖΑ ήδη από την αρχή της τετραετίας ξεκινάει ένα ιστορικό
κύκλο ολοκλήρωσης. 

Με απλά λόγια, από το 3% που ξεκίνησε, στο 3% θα ξαναφτά-
σει. Ξέρετε γιατί; Γιατί τα οικονοµικά αποτελέσµατα του τρίτου
µνηµονίου και οι συνέπειες της ψευδολογίας δεν έχουν ακόµη
ξεδιπλωθεί και ως τώρα, έχουν γίνει αντιληπτά µόνο από µικρές
κατηγορίες πολιτών. Οι µερισµατούχοι του δηµοσίου, φερ’ ει-
πείν, και οι δικαιούχοι του ΕΚΑΣ ένιωσαν ήδη στο πετσί τους, τι
σηµαίνει, «πρώτη φορά αριστερά». 

Σύντοµα, όµως, η φοροληστεία, κύριοι συνάδελφοι, θα αγγίξει
κάθε Έλληνα. Του χρόνου την άνοιξη η πραγµατική οικονοµία θα
έχει πλέον γονατίσει. Η δε κατάρρευση των δηµοσίων εσόδων,
που θα είναι ορατή από τον Δεκέµβρη, θα έχει οδηγήσει και τον
τελευταίο Έλληνα στη συνειδητοποίηση ότι την «πρώτη φορά
αριστερά» δεν πρόκειται να τη σώσει κανένα αναλογικό σύστηµα,
καµµία καλπονοθεία, κανένας περιορισµός της ελεύθερης τηλε-
όρασης, κανένα κήρυγµα µίσους, όπως συνηθίζουν συχνά να εκ-
στοµίζουν τα κυβερνητικά στελέχη. 

Σε λίγο, στην Ελλάδα πλέον, αυτοί που θα ακολουθούν τον κ.
Τσίπρα θα είναι οι ξένοι αλληλέγγυοι, ο κ. Καρανίκας και κάποιοι
µετανάστες …

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Και η πλειοψηφία του λαού µας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: … για τους οποίους οι «πο-

λυτελείς» συνθήκες διαβίωσης στο Ελληνικό αποτελούν, βε-
βαίως, βελτίωση σε σχέση µε αυτά που συνέβαιναν στην
Καµπούλ.

Επειδή, όµως, για όλους τους υπόλοιπους, η Ελλάδα του κ.
Τσίπρα θα αποτελεί το ναδίρ των πραγµάτων, παρά τις βαθυστό-
χαστες αναλύσεις µερίδας του Τύπου ότι ο κ. Τσίπρας επιδιώκει
να µείνει -και µάλιστα ως καθεστώς- στην πολιτική, εγώ αντιθέ-
τως πιστεύω ότι βασική προτεραιότητα θα είναι µάλλον να φύγει.
Αυτός είναι και ο λόγος που θεωρώ ότι η συζήτηση για το εκλο-
γικό σύστηµα είναι σουρεαλιστική. 

Κι επειδή εγώ από αυτό το Βήµα συνήθως προκαλώ τον εαυτό
µου και θέτω αυτά που λέω στην κρίση του χρόνου, προβλέπω
ότι η δηµοσκοπική κατάρρευση του ΣΥΡΙΖΑ, όπως αυτή θα κα-
ταγραφεί τους επόµενους µήνες, θα επαναφέρει το µοιραίο
κόµµα που µας κυβερνάει στα ιστορικά του µεγέθη. Και κανένας
έπαινος, κύριοι συνάδελφοι, του κ. Σόιµπλε δεν θα αρκεί για να
επαναφέρει αυτούς για τους οποίους θα ισχύει απολύτως η πε-
ρίφηµη φράση του Γεωργίου Παπανδρέου, «οι ετοιµόρροποι θα
καταρρεύσουν». Εδώ είµαστε και θα τα δούµε. Κοντολογίς. 

Καταψηφίζουµε την πρόταση για λόγους πολιτικούς και ιδεο-
λογικούς, γιατί δεν πιστεύουµε στην απλή αναλογική. Πρακτικά,
όµως, είτε η Αίθουσα ψηφίσει έτσι είτε αλλιώς, κι επειδή όπως
σας είπα, ό,τι και να γίνει στην Ελλάδα προβλέπω –και θα κριθώ
γι’ αυτό- ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θα επανέλθει από άποψη ποσοστών στην
ουρά και όχι δεύτερο κόµµα της λίστας των πολιτικών κοµµάτων,
θεωρώ ότι η συζήτηση που κάνουµε σήµερα, αποτελεί τελικά
έναν εθνικά επικίνδυνο αντιπερισπασµό και τίποτα παραπάνω. 

Η πολιτική σας µοίρα, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, είναι προδιαγεγραµ-
µένη. Διότι τελικά στην πολιτική, όλα τα πράγµατα κρίνονται από
το αποτέλεσµα. 

Και είναι γνωστό το αποτέλεσµα. Πήρατε µια χώρα σε µια πο-
ρεία ανάκαµψης και τη ρηµάξατε. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.
Το ότι πιστεύετε λίγους µήνες µετά τις εκλογές ότι το πρόβληµα
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είναι το πώς θα κατανέµονται οι ψήφοι µε βάση το εκλογικό σύ-
στηµα δείχνει ότι απλά προσεγγίζετε την απελπισία.

Το θέµα που θα πρέπει να σας απασχολεί, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν είναι πώς θα κατανέµονται οι ψήφοι,
αλλά εάν θα υπάρχουν ψήφοι. Και πολύ φοβάµαι ότι στην περί-
πτωσή σας θα λείπει το πολιτικώς πρωθύστερο και το µόνο που
θα σας συνοδεύει στη µακρά πολιτική σας νύχτα θα είναι ότι τε-
λικά ο Αρχηγός σας βάδισε στο Σινικό Τείχος, µε λίγα λόγια «Τα
Ταξίδια του Μάρκο Πόλο», παραµύθια για παιδιά. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο συνάδελφος από

τον ΣΥΡΙΖΑ, κ. Μάριος Κάτσης, έχει τον λόγο. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Είναι 15.20’ η ώρα και βλέπω ότι έχετε κέφια, κύριοι συνάδελ-
φοι!

Κύριε Κάτση, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Καραγκούνη, ράβετε κοστούµι, έτσι;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Είναι ραµµένο από παλιά!
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Θα φανεί στην πορεία, γιατί δεν έχετε µάθει

τίποτα από τα λάθη του παρελθόντος. Εσείς όµως συνεχίζετε να
ράβετε! Δεν πειράζει. 

Εγώ έχω να πω στην Ολοµέλεια ότι αισθάνοµαι πολύ υπερή-
φανος που συµµετέχω σε µια συζήτηση που στον πυρήνα της
έχει τη διεύρυνση και την καλύτερη αποτύπωση της δηµοκρατι-
κής βούλησης του λαού µας. 

Η συζήτηση που γίνεται σήµερα και η ψηφοφορία που θα ακο-
λουθήσει είναι ιστορική και ξεπερνάει τα όρια του κοινοβουλευτι-
κού και κυβερνητικού παρόντος. Η αναλογικότητα του εκλογικού
συστήµατος αποτελεί πάγια θέση της Αριστεράς και των προοδευ-
τικών δυνάµεων. Η θέση µας αυτή δεν γεννήθηκε σήµερα. Είναι
χαραγµένη µέσα στην ιστορική µας πορεία και έχει εκφραστεί
µέσα σε αυτήν. Άλλωστε, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός έχει δεσµευτεί
για αυτή µας τη θέση αµέσως µετά της εκλογές. 

Η Νέα Δηµοκρατία και µέρος της Αντιπολίτευσης µάς κατηγο-
ρεί για παιχνίδια µε τον εκλογικό νόµο. Λυπάµαι πραγµατικά,
γιατί σε ένα τόσο σοβαρό θέµα η επιχειρηµατολογία πέφτει σε
αυτό το επίπεδο. Όµως, για µια ακόµη φορά κρίνετε εξ ιδίων τα
αλλότρια. Γιατί εσείς, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΠΑΣΟΚ, κάνατε κοπτοραπτική µε τον εκλογικό νόµο,
όπως σας συνέφερε κάθε φορά, και το αποτέλεσµα αυτής της
κοπτοραπτικής είναι το σηµερινό σύστηµα, το οποίο είναι η ενι-
σχυµένη αναλογική και µάλιστα µε επιβολή µπόνους σαράντα
εδρών στην αρχή και πενήντα µετά. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Με µπόνους δεν είστε εδώ;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Γι’ αυτό γίνατε Κυβέρνηση!
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Έτσι δεν αντιλαµβάνεστε τη δηµοκρατία;

Αυτή την κοπτοραπτική κάνατε! 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Κύριε Πρόεδρε, προστατέψτε µε σας παρακαλώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ηρεµήστε, παρακαλώ.
Κύριε Κάτση, µην απευθύνετε τα ερωτήµατα από εκεί, αλλά

στην Αίθουσα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι έτσι!

Καθόµαστε ησύχως!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ήρθατε µετά το φα-

γητό και είστε ζωηροί! Ηρεµήστε παρακαλώ. Μην µας χαλάτε τη
συνεδρίαση. Μια χαρά την πάµε!

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Δεν αναγνωρίζετε τη στρέβλωση της λαϊ-
κής ετυµηγορίας στο επίπεδο της αντιπροσώπευσης και ότι αυτό
οδηγεί στην ανυποληψία ολόκληρο το πολιτικό σύστηµα στα
µάτια των πολιτών, που θεωρούν καχύποπτα και ευθύς εξαρχής
ότι το παιχνίδι είναι πολιτικά στηµένο;

Εν τέλει, δεν αναγνωρίζετε ότι οι εκλογές στις αστικές δηµο-
κρατίες είναι προτίµηση στην αντιπροσώπευση και στη νοµοθε-
τική εξουσία απ’ευθείας από τον λαό, ενώ η δηµιουργία της
κυβέρνησης συνταγµατικά, άρα και της εκτελεστικής εξουσίας,
προκύπτει από τη Βουλή των Αντιπροσώπων; Αυτό δεν το γνω-
ρίζετε; 

Προφανώς και το γνωρίζετε, αλλά δεν θέλετε την ενδυνάµωση

της λαϊκής βούλησης. Δεν νιώθετε άνετα µε την εµβάθυνση της
δηµοκρατίας. Προτιµάτε κυβερνήσεις που προκύπτουν από τα
ασφαλή τηλεοπτικά παράθυρα και όχι από τη λαϊκή καθαρή ετυ-
µηγορία. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί δεν σπάτε τις µεγάλες πε-
ριφέρεις, τότε;

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Θα σας απαντήσω, όταν έρθει η ώρα. 
Ξέρετε πολύ καλά ότι η συντριπτική πλειονότητα των πολιτών,

ακόµα και αυτοί που µετέχουν ενεργά στους δικούς σας πολιτι-
κούς χώρους, θεωρεί ότι το µπόνους των πενήντα εδρών αποτε-
λεί παραφωνία στη δηµοκρατική τους έκφραση και όµως
κωφεύετε. Οι συµπολίτες µας όµως βλέπουν και κρίνουν. 

Ακούµε από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι µε την κατάρ-
γηση του µπόνους δεν µπορούν να υπάρξουν σταθερές κυβερνή-
σεις. Δηλαδή, δεν µπορούν να υπάρξουν σταθερές κυβερνήσεις
µε την πλασµατική ενίσχυση του µπόνους, που να αποτυπώνουν
εν τέλει τη βούληση του εκλογικού σώµατος και να µπορούν µε
τη νοθευµένη αποτύπωση της λαϊκής ετυµηγορίας, όπως ήταν η
κυβέρνηση Παπαδήµου, που δεν είχε κανένα κοινωνικό αποτύ-
πωµα; Ας είµαστε σοβαροί!

Το πολιτικό µας σύστηµα όχι µόνο δεν κινδυνεύει από την κα-
τάργηση του µπόνους, αλλά θεωρώ ότι θα ενισχυθεί. Με τις νέες
συνθήκες που θα δηµιουργηθούν ο πολιτικός διάλογος θα ωρι-
µάσει. Οι προγραµµατικές θέσεις των κοµµάτων -και ιδιαίτερα
των µικρών- θα γίνουν πιο ξεκάθαρες και οι πολίτες που σήµερα
συνειδητά απέχουν από την εκλογική διαδικασία θα έχουν ένα
πάρα πολύ ισχυρό κίνητρο να εµπλακούν ενεργά στις πολιτικές
αποφάσεις. 

Η απλή αναλογική, λοιπόν, θα αποτελέσει µια άσκηση υπευ-
θυνότητας των πολιτικών κοµµάτων, µία διαδικασία ωρίµανσης
του εκλογικού σώµατος που σταδιακά θα προσαρµοστεί στον
νέο εκλογικό νόµο, νιώθοντας ότι η ψήφος τους µετράει εξίσου
µε των υπολοίπων. 

Τα επιχειρήµατα για την υπεράσπιση του σηµερινού εκλογικού
συστήµατος είναι µετέωρα. Δυστυχώς το µόνο που φανερώνουν
είναι την προσήλωσή σας σε ένα πολιτικό σύστηµα για λίγους
και εκλεκτούς, ένα σύστηµα που αναπαράγεται θωρακισµένο
απέναντι στη βούληση του λαού. 

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήρθαµε στην εξουσία όχι
για να την κάνουµε προνοµιακό µας µαγαζάκι, αλλά για να ενι-
σχύσουµε τη λαϊκή κυριαρχία και την ενεργό συµµετοχή των πο-
λιτών. 

Η θέσπιση της απλής αναλογικής δεν είναι συγκυριακή, όπως
πονηρά λέτε, αλλά εντάσσεται σε ένα πλαίσιο εµβάθυνσης της
δηµοκρατίας και αποκατάστασης του κοινού περί δικαίου αισθή-
µατος µε θέσπιση σηµαντικών τοµών που κάνει αυτή η Κυβέρ-
νηση. 

Και σας τις απαριθµώ: Πρώτη τοµή είναι το νοµοσχέδιο για την
αποκοµµατικοποίηση της δηµόσιας διοίκησης, την αποκατά-
σταση ανθρωπίνων δικαιωµάτων, όπως η απόκτηση ιθαγένειας
των µεταναστών δεύτερης γενιάς και την επέκταση του συµφώ-
νου συµβίωσης, την αποκατάσταση της διαφάνειας στο ραδιο-
τηλεοπτικό τοπίο µε την αδειοδότηση των καναλιών που είναι σε
εξέλιξη, αλλά και την ίση φορολογική µεταχείριση, ελέγχοντας
τους µεγαλοφοροφυγάδες που εσείς καλύπτατε. 

Επίσης, τοµή είναι το νοµοσχέδιο που είναι σε διαβούλευση
και αφορά την κινητικότητα, που αφήνει στην άκρη τα ρουσφέτια
και την πελατειακή λογική, ένα µοντέλο το οποίο διδάξατε και εγ-
καθιδρύσατε. 

Σε µία εποχή, λοιπόν, που η δηµοκρατία δέχεται παντού στον
κόσµο πλήγµατα και περνά κρίση, είναι σηµαντικό στη χώρα στην
οποία γεννήθηκε να υπάρξουν πρωτοποριακές δηµοκρατικές αλ-
λαγές σταδιακά, µε προµετωπίδα, όµως, την απαλλαγή από τη
σκληρή επιτροπεία στην οποία εσείς µας έχετε παγιδεύσει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σταθώ σε αυτό το
σηµείο και στη θέσπιση της ψήφου για τα δεκαεπτά έτη που ει-
σάγεται µε τον παρόν σχέδιο νόµου. Το γεγονός ότι θα δώσουµε
τη δυνατότητα σε αυτούς τους νέους να συµµετέχουν στην εκλο-
γική διαδικασία θεωρώ ότι θα πιέσει και θα αναµορφώσει τις πο-
λιτικές θέσεις των κοµµάτων για τη νεολαία, ούτως ώστε να είναι
και πιο στοχευµένες και πιο ουσιαστικές. Σε µια περίοδο που η
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νέα γενιά πλήττεται από την κρίση και βιώνει τον αποκλεισµό που
έρχεται από αυτή, είναι πολύ σηµαντικό να µπορεί να εκφραστεί
για τις αποφάσεις που αφορούν το µέλλον της, ένα µέλλον που
της ανήκει. 

Οι νέοι αυτοί έχουν ήδη υποχρεώσεις µέσα στην κοινωνία και
δέχονται τις επιπτώσεις των αποφάσεων της πολιτείας. Σε αυτή
τη γενιά πρέπει να δείξουµε εµπιστοσύνη. Είναι ώριµη, είναι
ικανή, ώστε να µπορεί να συµµετέχει στις δηµοκρατικές διαδικα-
σίες. 

Κλείνοντας, θέλω να σχολιάσω λίγο επιγραµµατικά και τη
στάση των κοµµάτων που αντιτίθενται στο νοµοσχέδιο. 

Μας κατηγορεί η Νέα Δηµοκρατία για τον χρόνο τον οποίο κα-
ταθέτουµε την απλή αναλογική, λέει δηλαδή ότι το φέρνουµε
τώρα που δήθεν µας συµφέρει. Όποτε, όµως και να το φέρναµε,
θα βρίσκατε αντίστοιχες αιτιάσεις. Αν το κάναµε στο πρώτο επτά-
µηνο –ή και λίγο πιο µετά- θα λέγατε ότι επειδή δεν µπορούµε
να κλείσουµε συµφωνία ή αξιολόγηση, δραπετεύουµε από τις ευ-
θύνες µας και ρίχνουµε τη χώρα στα βράχια. Αν τη φέρναµε αρ-
γότερα, θα λέγατε ότι το κάνουµε δήθεν γιατί πλησιάζουν οι
εκλογές. 

Η αλήθεια είναι, όµως, ότι φοβάστε την ανόθευτη κρίση των
πολιτών. 

Η Δηµοκρατική Συµπαράταξη έχει εκτεθεί ανεπανόρθωτα.
Τρεις φορές έχει αλλάξει άποψη για την απλή αναλογική και εν
τέλει κατέληξε εκεί που µας έχει συνηθίσει τα τελευταία χρόνια,
να είναι ουρά της Νέας Δηµοκρατίας κατόπιν πιέσεων για άλλη
µια φορά, ψηφίζοντας ουσιαστικά ενάντια στον εαυτό της που
κατέθεσε πέρυσι αντίστοιχη πρόταση νόµου. 

Το ΚΚΕ επιµένει στη λογική του «ή όλα ή τίποτα». Έχω την πο-
λιτική εκτίµηση –και είναι προσωπική µου εκτίµηση αυτή- ότι επι-
µένει στην κατάργηση του 3%, για να µην πέσει ποτέ πάνω του
επιτακτικά η ευθύνη για σχηµατισµό κυβέρνησης, αλλά να το
κάνει εναλλακτικά κάποιο άλλο νεοεισελθέν κόµµα. 

Και θέλω να πω και κάτι τελευταίο. Μας κατηγορήσατε και για
κολεγιά µε τη Χρυσή Αυγή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, τελει-
ώνετε, κύριε συνάδελφε. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η στάση της Χρυσής Αυγής να απέχει, όπως ακριβώς κάνατε

και εσείς, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, για τη διά-
ταξη µε τις offshore «σάς κάθισε λουκούµι». Να υποθέσουµε,
µήπως, ότι ενεργοποιήθηκαν τυχαία –ίσως- σενάρια- δίαυλοι επι-
κοινωνίας από την εποχή Σαµαρά που κρατούν µε στελέχη και
κρυφές συνοµιλίες µε Βουλευτές της Χρυσής Αυγής; Προσέξτε
τα επιχειρήµατά σας, γιατί γυρίζουν µπούµερανγκ. 

Εµείς, κλείνοντας –τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- αντιλαµβανόµα-
στε αυτό το νοµοσχέδιο ως µια ιστορική στιγµή για τον τόπο και
την Αριστερά απέναντι στον νεοφιλελεύθερο ολοκληρωτισµό να
αντιτάξουµε περισσότερη δηµοκρατία. Υπερψηφίζουµε και στη-
ρίζουµε µε όλες µας τις δυνάµεις το σχέδιο νόµου ως µια ανα-
γκαία προοδευτική θεσµική αλλαγή. Έχω την πεποίθηση ότι
ανεξαρτήτως αποτελέσµατος ψηφοφορίας η απλή αναλογική θα
εφαρµοστεί και ο νοών νοείτο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μετά από δώδεκα

άρρενες συναδέλφους και µία συνάδελφος γυναίκα, η κ. Μπα-
κογιάννη Θεοδώρα έχει τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο
Γεώργιος Παπανδρέου, ο «Γέρος της Δηµοκρατίας» έλεγε προς
νεαρότερους συναδέλφους: Καλό είναι, αγαπητά µου παιδιά, να
αποφεύγετε τις ρητορικές ερωτήσεις διότι ενίοτε παίρνετε και
απάντηση.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Την απάντηση περιµένουµε.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Το λέω αυτό προς τον άρτι κα-

τελθόντα συνάδελφο, ο οποίος µε µεγάλο ενθουσιασµό υποστή-
ριξε τη θέση για την απλή αναλογική και χρησιµοποίησε το παλιό
λεξιλόγιο του ΣΥΡΙΖΑ περί νεοφιλελευθερισµού και λοιπά.

Κάπου δεν έχετε καταλάβει, κύριε συνάδελφε, τι συµβαίνει
γύρω σας, διότι τώρα πλέον αυτό το επιχείρηµα περί νεοφιλε-
λευθερισµού δεν µπορεί να ισχύσει για τον ΣΥΡΙΖΑ, µετά από την
οικονοµική πολιτική που ακολουθεί η κυβέρνησή σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για τον εκλογικό
νόµο έχει γίνει σε αυτή τη Βουλή πολλές φορές, άλλες µε επιτυ-
χία και άλλες µε αποτυχία. Εγώ δεν είµαι εδώ για να απολογηθώ
για το ’50, που µας είπε η κ. Φωτίου. Ούτε εγώ δεν είχα γεννηθεί
το ’50. Πρέπει, όµως, να πω ότι και ο συνταγµατικός νοµοθέτης,
αλλά και ο τελευταίος εκλογικός νόµος προέβλεπε κάτι το οποίο
προέτρεπε τη Βουλή να αποφασίσει κατά κάποιον τρόπο συναι-
νετικά.

Τι εννοώ µε αυτό; Εννοώ ότι ο εκλογικός νόµος ισχύει για τη
µεθεπόµενη Βουλή –ήταν µια σωστή απόφαση, διότι σταµατούσε
ακριβώς τα παιχνίδια παραµονές εκλογών-, αλλά και ο συνταγ-
µατικός νοµοθέτης µε τους αριθµούς που ζητάει, τουλάχιστον
στα θέµατα δηµοκρατίας, προσπαθούσε να πείσει τα κοινοβού-
λια ότι χρειάζονται µεγαλύτερες συναινέσεις σε τέτοιους είδους
αποφάσεις. Και πράγµατι έτσι θα όφειλε να ήταν.

Έρχεται µια αλλαγή του εκλογικού νόµου, η οποία έρχεται
παντελώς απροετοίµαστα και αποσπασµατικά. Φαντάζοµαι ότι
θα συµφωνήσετε µαζί µου ότι δεν είναι προϊόν ενός σοβαρού δια-
λόγου τα τρία ραντεβού, που έκανε ο Πρωθυπουργός µε κάποι-
ους Αρχηγούς, µε την ελπίδα να µαζέψει κάποιες ψήφους. Και
αν επρόκειτο αυτό το πολιτικό σύστηµα να βγει σοφότερο από
αυτή την κρίση των επτά ετών, θα όφειλε να δώσει µία απάντηση
στην κρίση αντιπροσώπευσης, την οποία βιώνει η χώρα.

Εγώ, λοιπόν, πραγµατικά πιστεύω ότι έχουµε µια κρίση αντι-
προσώπευσης και ουσιαστική και βαθιά και θα έπρεπε στον ελ-
ληνικό λαό να δώσουµε κάποιες απαντήσεις γι’ αυτό. Πώς θα τις
δώσουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Ποιο είναι το πρόβληµα
αυτή τη στιγµή; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Πολιτικό.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Το πρόβληµα είναι πολιτικό. Συµ-

φωνούµε. Αν, λοιπόν, το πρόβληµα είναι πολιτικό, δεν θα έπρεπε
να κάτσουµε γύρω από ένα τραπέζι και να καθίσουµε κάτω να
δούµε τι πραγµατικά είναι αυτό το οποίο φταίει και τι αποτελέ-
σµατα µπορεί να έχουν οι αποφάσεις τις οποίες θα πάρουµε; 

Είναι σαφές και βέβαιον ότι εάν επρόκειτο ποτέ να γίνει πράξη
αυτός ο νόµος –που θα δεν γίνει, θα υποστείτε µια κοινοβουλευ-
τική ήττα και εντάξει, πάµε παρακάτω-, εσείς πιστεύετε σοβαρά
µέσα σας έχοντας βιώσει αυτό που έχετε βιώσει σε αυτή την Αί-
θουσα τον τελευταίο καιρό, τους τελευταίους µήνες, ότι θα µπο-
ρούσε ποτέ να κυβερνηθεί η χώρα από τέσσερα κόµµατα, όπου
ο Αρχηγός του κάθε κόµµατος θα προσπαθούσε να εκβιάσει τον
Πρωθυπουργό για το άλφα ή το βήτα ή το γάµµα; Πιστεύετε σο-
βαρά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Μονοκοµµατική θέλετε.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Αφήστε τώρα την πατριωτική ρη-

τορική. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Μονοκοµµατική θέλετε.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι δεν πιστεύω στη µονοκοµ-

µατική και µην µε διακόπτετε. Ξέρω ότι σας εκνευρίζω. Είναι δύ-
σκολο να προσπαθείς να απαντήσεις σε επιχειρήµατα. Όµως,
κατά τη γνώµη µου, δεν θα µπορούσε να σταθεί.

Θα έπρεπε, όµως, να δώσουµε µια απάντηση για το µαύρο
χρήµα στην πολιτική; Ναι. 

Συµφωνήσαµε όλοι περίπου ότι ένα από τα µεγάλα προβλή-
µατα ήταν οι µεγάλες περιφέρειες; Ναι. 

Το φέρατε; Όχι. Γιατί δεν το φέρατε; Γιατί δεν ακούσατε κά-
ποιες προτάσεις οι οποίες έρχονται και οι οποίες σας λένε στοι-
χειοθετηµένα για την ψήφο των οµογενών. Γιατί; Γιατί είσαστε
δογµατικά απέναντι στους οµογενείς, ώστε να µην θέλετε να ψη-
φίσουν; Δεν το πιστεύω. 

Γιατί πιστεύετε ότι είναι ανίκανα τα προξενεία; Σας είπε κάτι
τέτοιο ο κ. Κοτζιάς, ότι δεν µπορούν τα προξενεία να κάνουν
εκλογές; Ούτε αυτό δεν το πιστεύω. 

Άρα, ποιος είναι ο βαθύτερος λόγος για τον οποίο αρνείστε τη
δυνατότητα σε Έλληνες πολίτες, που ενδιαφέρονται για την Ελ-
λάδα, να ψηφίσουν και που είναι ένα λαµπρό κοµµάτι της ελλη-
νικής κοινωνίας που είναι έξω; 

Θέλετε να κουβεντιάσουµε το γερµανικό σύστηµα; Εγώ προσω-
πικά το έχω υποστηρίξει, γιατί πιστεύω ότι πραγµατικά η µονοε-
δρική περιφέρεια είναι µια περιφέρεια στην οποία ο Βουλευτής
έρχεται σε άµεση επαφή µε τον λαό του, χωρίς ενδιάµεσους,
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χωρίς µέσα µαζικής ενηµέρωσης και λοιπά. Εγώ το έχω υποστη-
ρίξει προσωπικά. Δεν θα έπρεπε να µπορούµε να το κουβεντιά-
σουµε σε αυτή την Αίθουσα; Όχι. Γιατί δεν το κάνατε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι;

Η πραγµατικότητα δυστυχώς είναι αυτή την οποία όλοι οι συ-
νάδελφοι σάς έχουν πει µέχρι τώρα και το βγάλατε κιόλας, δεν
το κρύψατε. Δεν κάνατε και µία προσπάθεια να πείτε κάτι άλλο!
Είπατε «έρχεται η Νέα Δηµοκρατία, πρέπει να την εµποδίσουµε
να κυβερνήσει», τέλος. Αυτό είναι η ουσία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει κανένα –πιστέψτε
µε, είµαι παλιά σε αυτή την Αίθουσα- εκλογικό σύστηµα το οποίο
να µπορεί να σταµατήσει τη βούληση του ελληνικού λαού. Μπο-
ρείτε να κάνετε ό,τι θέλετε. Τώρα δεν θα το κάνετε ούτως ή
άλλως. Όµως µπορείτε να κάνετε ό,τι θέλετε, αλλά δεν θα το πε-
τύχετε, διότι ο ελληνικός λαός έχει βγάλει τα συµπεράσµατά του.
Το ξέρετε και εσείς, το ξέρουµε και εµείς.

Τι θα κάνουµε εµείς; Θέλω να είµαι σαφής. Εµείς την επόµενη
ηµέρα που η Νέα Δηµοκρατία, λαού επιτρέποντος και λαού επι-
θυµούντος, θα λάβει την εντολή διακυβέρνησης της χώρας θα
κάνουµε έναν ουσιαστικό και σοβαρό διάλογο µε όλες τις πολι-
τικές δυνάµεις, για να µπορέσουµε πράγµατι να έχουµε ένα
εκλογικό σύστηµα, το οποίο να έχει και την καλύτερη αναλογική
εκπροσώπηση, αλλά και να διασφαλίζει την κυβερνησιµότητα
στη χώρα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Εµείς δεν έχουµε ψευδαισθήσεις, κύριοι συνάδελφοι, ούτε αυ-
ταπάτες. Ξέρουµε πολύ καλά πού ζούµε, ποια είναι η χώρα µας,
ποια είναι τα προβλήµατα που έχουµε στη γειτονιά µας. Ξέρουµε
πάρα πολύ καλά ότι το ύψιστο συµφέρον του ελληνικού λαού
είναι να κυβερνάται και για να κυβερνηθεί πρέπει το εκλογικό σύ-
στηµα να του επιτρέπει κυβερνήσεις που να έχουν κάνει µία προ-
γραµµατική συµφωνία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό µόνο ακόµη να ζητήσω. 
Δεν αντέχω να µην το πω. Σας άκουγα, κύριε συνάδελφε, το

πρωί στην τηλεόραση όπου µιλούσατε για προγραµµατικές συµ-
φωνίες. Εγώ είµαι φανατικός οπαδός της προγραµµατικής συµ-
φωνίας. Πιστεύω πραγµατικά ότι τα κόµµατα, όταν συνεργάζονται,
πρέπει να έχουν συµφωνήσει στις βασικές κεντρικές γραµµές της
κυβερνητικής συνεργασίας. Αυτό πιστεύω.

Όµως, ποια είναι η πραγµατικότητα, κύριοι συνάδελφοι; Κά-
νατε προγραµµατική συµφωνία µε τους ΑΝΕΛ; Σε ποιο επίπεδο
και σε τι θέµα; Από τις παρελάσεις µέχρι το θέµα των Σκοπίων
διαφωνείτε. Ακόµη και στα θέµατα εξωτερικής πολιτικής διαφω-
νείτε. Διαφωνείτε αν θα πρέπει να πάτε στην διαπραγµάτευση µε
τα Σκόπια µε τον α’ ή β’ τρόπο. Δεν έχετε συµφωνήσει παρά µόνο
στη νοµή της εξουσίας. 

Αυτό όµως το µήνυµα το ξέρει ο ελληνικός λαός και αυτός θα
είναι και ο βασικός λόγος για τον οποίο ουσιαστικά θα σας στεί-
λει ένα µήνυµα και θα σας πει «πηγαίντε στο καλό», διότι τίποτα
από τις αρχές και τις αξίες που τόσο καιρό λέγατε ότι υπηρε-
τείτε, δεν υπηρετείτε στην πραγµατικότητα. Γι’ αυτό την ευθύνη
της διακυβέρνησης της χώρας θα την πάρουν εκείνες οι δυνά-
µεις που µπορεί να δυσκολεύθηκαν, αλλά τουλάχιστον είχαν το
θάρρος να πουν αλήθειες στον ελληνικό λαό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο

Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Αποστόλου για
πέντε λεπτά.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κυρία Μπακογιάννη, για τις αρχές και τις αξίες
που υπηρετούµε, εµείς είχαµε τρεις αλλεπάλληλες επιβραβεύ-
σεις από τον ελληνικό λαό. Μην το ξεχνάτε αυτό.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: «Είχατε»! Παρατατικός!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αγαπητοί συνάδελφοι, από τη Μεταπολίτευση
και µετά µέχρι τις περσινές εκλογές χρησιµοποιήθηκαν, αν δεν
κάνω λάθος, επτά διαφορετικοί εκλογικοί νόµοι. Βασικός τους

άξονας και κύρια λογική τους ήταν η ενισχυµένη αναλογική, δη-
λαδή µε απλά λόγια µία λογική νόθευσης και φαλκίδευσης της
λαϊκής θέλησης. Αυτό ήταν η ενισχυµένη αναλογική που τόσα
χρόνια φέρνατε. 

Στα πολιτικά και εκλογικά χαλκουργεία των δύο -πάλαι ποτέ-
ισχυρών κοµµάτων, ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας, απεργάζον-
ταν κάθε φορά µια αξιέπαινη διεστραµµένη πρόταση για το πώς,
παραχαράσσοντας τη θέληση του λαού, θα έβγαζαν οι κάλπες
µονοκοµµατικές κυβερνήσεις. 

Αυτό αποτελούσε, κυρία Μπακογιάννη, κρίση αντιπροσώπευ-
σης. Ήταν το µόνο που σας ενδιέφερε. Ο διάλογος, η συνεργα-
σία, η συνεννόηση µεταξύ των κοµµάτων ήταν εκτός ατζέντας.
Ο κοµµατικός διπολισµός έλυνε και έδενε χωρίς να δίνει λογα-
ριασµό σε κανέναν. 

Το δήθεν ρωµαλέο µοντέλο διακυβέρνησης των αυτοδυναµιών
αποδείχθηκε εκ των πραγµάτων ένας ξυλοπόδαρος παλιάτσος.
Οι σταθερές, µονολιθικές, µονοκοµµατικές κυβερνήσεις οδήγη-
σαν στην κατάρρευση της οικονοµίας, στα µνηµόνια και, δυστυ-
χώς, στο ασφυκτικό καθεστώς της επιτήρησης που βιώνουµε.
Μαζί, βεβαίως, συµπαρέσυραν στην κατάρρευση και τους πρω-
τοµάστορες, ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία. 

Όλα αυτά τα χρόνια η ευρύτερη Αριστερά –η δική µας Αρι-
στερά, αν θέλετε- είχε καταθέσει τη θέση της για την ανάγκη κα-
θιέρωσης της απλής αναλογικής, ως το µόνο δηµοκρατικό
εκλογικό σύστηµα που σέβεται τη λαϊκή θέληση και αποδίδει τη
θέληση των πολιτών. Τα του Καίσαρος τω Καίσαρι! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον πολιτικό και προγραµµα-
τικό λόγο της δικής µας Αριστεράς η απλή αναλογική ήταν ένας
βασικός στόχος διεκδίκησης, σε ό,τι αφορά το θεσµικό πλαίσιο
λειτουργίας της δηµοκρατίας και η σηµαία του δεν υπεστάλη
ούτε στιγµή. Βεβαίως, ήταν φωνή βοώντος εν τη ερήµω, καθότι
ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία δεν ασχολούνταν µε τις απόψεις πο-
λιτικά ασήµαντων οντοτήτων. 

Όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, τα πράγµατα αλλάζουν και η
ζωή κάνει τους κύκλους της. Η ασήµαντη Αριστερά διαµαρτυρίας
τού χθες είναι σήµερα Κυβέρνηση. Η Νέα Δηµοκρατία είναι η
σκιά του εαυτού της και το ΠΑΣΟΚ στην κλινική κατάσταση που
όλοι γνωρίζετε.

Τα παλιά µονοκοµµατικά βιλαέτια έχουν σβηστεί από τον πο-
λιτικό χάρτη. Το πολιτικό περιβάλλον έχει αλλάξει και οι Έλληνες
πολίτες, µε την κοινωνική, οικονοµική και πολιτική εµπειρία που
έζησαν και ιδιαίτερα την τελευταία πενταετία, δεν «µασάνε»
πλέον σε κόλπα, διλήµµατα και εκβιασµούς. Οι δύο πρόσφατες
εκλογικές αναµετρήσεις και το δηµοψήφισµα αρκούν για µαρτυ-
ρίες. 

Είναι, ως εκ τούτου, η στιγµή ο παλιός πολιτικός κόσµος να
ξεµάθει από τα παλιά και να προσαρµοστεί στα καινούργια. Και
όπως λέει η λαϊκή παροιµία: «Άσε νύφη αυτά που ήξερες. Όπως
βρήκες». Και σε αυτό είστε υποχρεωµένοι να προσαρµοστείτε.

Σε λιγότερο, λοιπόν, από έναν χρόνο, σε σχέση µε τις τελευ-
ταίες εκλογές, η Κυβέρνηση, συνεπής στις δεσµεύσεις και τις
αρχές της, φέρνει προς ψήφιση τον αναλογικότερο εκλογικό
νόµο στην ελληνική ιστορία. 

Λανσάρετε, αγαπητοί συνάδελφοι, από εδώ και από εκεί το
επιχείρηµα ότι ο νόµος αυτός θα ενισχύσει την αδυναµία σχηµα-
τισµού αυτοδύναµων κυβερνήσεων και θα οδηγήσει σε πολιτική
αστάθεια. 

Μα, ποιος νοήµων πολιτικά επιµένει ακόµη ότι πολιτική σταθε-
ρότητα µπορεί να υπάρξει αποκλειστικά και µόνο από τις αυτο-
δυναµίες, που έτσι κι αλλιώς ξεπεράστηκαν πλέον εκ των
πραγµάτων; Χάθηκαν οι συνεργασίες; Δεν βλέπουν ότι οι πολί-
τες, απευθυνόµενοι µε οποιονδήποτε τρόπο στο πολιτικό προ-
σωπικό, λένε: «Συνεργαστείτε. Βρείτε τα, επιτέλους»;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το πολιτικό ανάγλυφο της χώρας µας ζητά συναίνεση κοµµά-

των και παρατάξεων, καθώς ο δρόµος των µονοκοµµατικών κυ-
βερνήσεων έχει κλείσει οριστικά. Η αξίωση της κοινωνίας µας
είναι οι συνθέσεις, οι συµµαχίες και όχι αφορισµοί και κραυγές.
Έχουµε την ευθύνη να πάµε τη χώρα µπροστά, να φέρουµε την
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ευρυθµία στην οικονοµική και κοινωνική ζωή.
Ως εκ τούτου οφείλουµε να αποκαταστήσουµε τη σχέση του

πολιτικού συστήµατος µε την κοινωνία και σε αυτό µπορεί να
συντελέσει ένα δίκαιο και αντιπροσωπευτικό εκλογικό σύστηµα,
σαν αυτό που φέρνει σήµερα µπροστά σας η συγκυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον
κατάλογο των οµιλητών.

Τον λόγο έχει ο κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αποστόλου, µιλήσατε για συνεργασίες. Εσείς δεν µπο-

ρέσατε να συνεννοηθείτε και να συνεργαστείτε µε το µισό κόµµα
σας, που το εκδιώξατε από τις λίστες, δεν µπορέσατε να συνεν-
νοηθείτε µε τον κ. Λαφαζάνη και την κ. Κωνσταντοπούλου και θα
συνεργαστείτε µε άλλα τέσσερα κόµµατα, αν ψηφιστεί η απλή
αναλογική;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση νόµου για τον εκλο-
γικό νόµο αποτελεί ένα ακόµη δείγµα ανευθυνότητας και πολιτι-
κού καιροσκοπισµού της Κυβέρνησης. Επιβεβαιώνει ότι οι
αποφάσεις της εκπορεύονται αποκλειστικά µε µοναδικό κριτήριο
εκείνο του στενού κοµµατικού συµφέροντος. Αγνοεί επιδεικτικά
τη ζωτική για την ανόρθωση της οικονοµίας απαίτηση για πολι-
τική σταθερότητα. Αυτό που επιχειρεί είναι ένα πολιτικό σάλτο
µορτάλε για τη χώρα, µε γνώµονα µόνο την πολιτική επιβίωση
του σχήµατος, που βρίσκεται στην εξουσία και το οποίο υφάρ-
παξε την ψήφο του ελληνικού λαού µε τερατώδη ψέµατα και κού-
φιες υποσχέσεις.

Έτσι, εντελώς άκαιρα, ενώ η χώρα βιώνει τις τραγικές συνέ-
πειες από τους τυχοδιωκτισµούς του 2015, που είχαν ως αποτέ-
λεσµα εκατοµµύρια συµπολίτες µας να υποφέρουν από την
υπερφορολόγηση, χιλιάδες επιχειρήσεις να βάζουν λουκέτο και
οι συνταξιούχοι να βλέπουν ψαλιδισµένες τις συντάξεις τους, η
Κυβέρνηση θυµήθηκε ξαφνικά τον εκλογικό νόµο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, είναι εµφανές ότι η
Κυβέρνηση επιχειρεί µε αυτόν τον τρόπο να αποδείξει την αρι-
στεροσύνη της και δεν διστάζει να τσαλακώσει τον Υπουργό
Εσωτερικών, τον κ. Κουρουµπλή, που διατυµπάνιζε ότι η απλή
αναλογική οδηγεί σε ακυβερνησία. Με «τυράκι» την απλή αναλο-
γική, αφού πρώτα χρησιµοποίησε χωρίς πολιτικές τύψεις το µπό-
νους των πενήντα εδρών, όταν κατήργησε για χάρη του τις
συνιστώσες του, ο ΣΥΡΙΖΑ προσπαθεί τώρα να σύρει την Αντιπο-
λίτευση στον δικό του χορό.

Έχουµε µια Κυβέρνηση, λοιπόν, που ψαρεύει σε όλα τα νερά,
ακόµα και στα θολά της Χρυσής Αυγής, καθώς φαίνεται για την
ηγεσία του ΣΥΡΙΖΑ ότι ο σκοπός αγιάζει τα µέσα. Μόνο που
ήρθαν τα ζάρια ανάποδα! Ο σκοπός σας ήταν ένας: να µη µπο-
ρέσει η Νέα Δηµοκρατία να σχηµατίσει κυβέρνηση στις επικεί-
µενες εκλογές, γιατί οι ένοικοι του Μαξίµου αντιλαµβάνονται πως
το κοκαλάκι της νυχτερίδας του κ. Τσίπρα έχασε τη µαγική του
δύναµη. Μπροστά στον ορυµαγδό των προβληµάτων και της κα-
θολικής απαξίωσης από τους πολίτες, η Κυβέρνηση προαισθά-
νεται την επικείµενη πτώση της, εξ ου και η σπουδή της να
περάσει το νοµοσχέδιο εν µέσω θέρους, γι’ αυτό και το απί-
στευτο παζάρι, ώστε να πετύχει τις περιζήτητες διακόσιες ψή-
φους, µια διαδικασία που ευτελίζει περαιτέρω τους θεσµούς και
τον πολιτικό κόσµο της χώρας.

Είναι χαρακτηριστικό το σκίτσο του Πετρουλάκη στην «ΚΑΘΗ-
ΜΕΡΙΝΗ», που εικονίζει τον Πρωθυπουργό στο Μέγαρο Μαξίµου,
να απευθύνεται σε Βουλευτή προκειµένου να τον πείσει να ψη-
φίσει τον εκλογικό νόµο και να λέει: «Ειδικά για εσάς, ο εκλογικός
νόµος θα περιέχει τροπολογία που θα προβλέπει νέα τριχοφυΐα
µε θεαµατικά αποτελέσµατα»!

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν σκίτσο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά βεβαίως είναι ψιλά γράµ-

µατα για τον ΣΥΡΙΖΑ. Εδώ αδιαφορεί για τη σχεδόν βέβαιη ακυ-
βερνησία που θα προκαλέσει η αδυναµία συγκρότησης σταθε-
ρής κυβέρνησης. Τι κι αν γυρίσουµε στο 1989-1990, όπου µε τον
νόµο Κουτσόγιωργα ήµασταν συνεχώς σε εκλογική διαδικασία
για να σχηµατιστεί κυβέρνηση! Τι κι αν κινδυνεύουµε να γίνουµε
όπως ήταν η Ιταλία πριν κάποια χρόνια, που εφάρµοσε σύστηµα
αναλογικό, ανάλογο µε αυτό που φέρνετε και είδε και έπαθε να
το αλλάξει! Τι κι αν χρειαζόµαστε ως οξυγόνο το κλίµα πολιτικής
σταθερότητας για να έρθουν ξένες επενδύσεις, ώστε να πάρει
µπρος η οικονοµία! Διότι, αν περάσει η πρότασή σας, που είναι
συνώνυµη της ακυβερνησίας, δεν θα βρίσκουµε επενδυτή ούτε
µε το κιάλι!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση αλλαγής του εκλο-
γικού νόµου, που προτείνει η Κυβέρνηση, ουσιαστικά στρέφεται
ενάντια στις θυσίες που έχει κάνει ως σήµερα ο ελληνικός λαός
για να βγούµε από την κρίση. Ας µην υπάρχουν ψευδαισθήσεις.
Πολυκοµµατικές κυβερνήσεις στην Ελλάδα για όποιον στοιχει-
ωδώς γνωρίζει τον τρόπο λειτουργίας του πολιτικού µας συστή-
µατος, δεν µακροηµερεύουν. Ανεύθυνο θα είναι, επίσης, να
επιτρέψουµε τη µείωση του ορίου εισόδου στη Βουλή, εκτός των
άλλων και λόγω της βέβαιης πανσπερµίας κοµµάτων διαµαρτυ-
ρίας, που θα εντείνουν τις αντιθέσεις, τα άκρα και την αδυναµία
παραγωγής κοινοβουλευτικού έργου. 

Άκρως δηµαγωγική είναι επίσης η απόφαση για µείωση της
ηλικίας στην οποία αποκτά κανείς το δικαίωµα ψήφου. Το να ψη-
φίζουν δεκαεπτάρηδες και δεκαεξάρηδες µαθητές, που δεν
έχουν ακόµα τα αστικά δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις των ενη-
λίκων, φανερώνει µόνο υποκριτική και υστερόβουλη τακτική. Βε-
βαίως, ο Υπουργός Παιδείας είπε ότι θα τους δοθεί το δικαίωµα
να βγάζουν δίπλωµα οδήγησης στα δεκαεπτά, αλλά όχι για µο-
τοσυκλέτα, µόνο για αυτοκίνητο. Μπορεί να µην τους θεωρεί
έτοιµους να οδηγήσουν µε ασφάλεια µοτοσυκλέτα, αλλά αυτό
δεν εµποδίζει να τους θεωρεί ώριµους να ψηφίσουν.

Αντιθέτως, η άρνηση της Κυβέρνησης να προχωρήσει σε δύο
ρηξικέλευθες αποφάσεις, όπως είναι η κατάτµηση των µεγάλων
εκλογικών περιφερειών και η ψήφος στους Έλληνες του εξωτε-
ρικού, αποδεικνύει ότι τα «µαγειρεία» του Μαξίµου για το µόνο
που ενδιαφέρονται είναι γι’ αυτά που θεωρούν τα καλά και συµ-
φέροντα.

Ιδιαίτερα για τους Έλληνες του εξωτερικού πιστεύω ότι είναι
µία οφειλόµενη απόφαση προς όλους αυτούς τους συµπατριώ-
τες µας, που αγωνιούν για την πατρίδα, πονούν και νοιάζονται γι’
αυτήν και το µέλλον της. Ας µη λησµονούµε ότι κοντά σ’ αυτούς
είναι και οι εκατοντάδες χιλιάδες µετανάστες των χρόνων της
κρίσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι αυτή η Κυβέρνηση

ό,τι και να κάνει, όπως ο πνιγµένος που πιάνεται από τα µαλλιά
του, τα ψωµιά της τα έχει φάει! Το τέλος της είναι κοντά. Σύν-
τοµα θα αποτελεί µία κακή ανάµνηση. Κανένα εκλογικό σύστηµα
δεν µπορεί να σώσει όποιον έχει ήδη καταδικάσει η κοινωνία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Χαρακόπουλο.
Τον λόγο έχει ο κ. Μεγαλοµύστακας από την Ένωση Κεν-

τρώων.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Καλησπέρα σας.
Η αυριανή ηµέρα είναι µία µεγάλη ηµέρα για τη χώρα µας, για

τη δηµοκρατία και µία µεγάλη δικαίωση για το δικό µας κόµµα,
καθώς τόσα χρόνια ο Πρόεδρός µας, ο Βασίλης Λεβέντης, ως
πρώτο του αίτηµα έχει την απλή αναλογική. Ήρθε, λοιπόν, η
ηµέρα που θα το δούµε. 

Είναι µία επιθυµία της πλειοψηφίας του ελληνικού λαού. Το
βλέπετε στις δηµοσκοπήσεις. Εµείς οι πολιτικοί πρέπει να δεί-
ξουµε το καλό παράδειγµα, να ενστερνιστούµε το τι θέλει ο κό-
σµος, γιατί αυτό είναι δηµοκρατία, να ακολουθούµε, δηλαδή, την
πλειοψηφία του κόσµου και, επιτέλους, να αναλάβουµε τις ευθύ-
νες µας και να ψηφίσουµε όλοι υπέρ της απλής αναλογικής. 
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Αυτή είναι η αλλαγή που θέλει ο κόσµος και αυτό είναι αυτό
που πρέπει να κάνουµε. Εµείς δεν ψηφίζουµε την απλή αναλο-
γική, επειδή θέλουµε να στηρίξουµε τον ΣΥΡΙΖΑ. Ίσα ίσα, έχουµε
αποδείξει δέκα µήνες τώρα ότι δεν έχουµε υπερψηφίσει σχεδόν
τίποτε απ’ αυτά που φέρνει ο ΣΥΡΙΖΑ και ψηφίζουµε µόνο αυτά
που πιστεύουµε ότι θα φέρουν την ανάπτυξη στη χώρα µας.
Όποιος θέλει, ας µας κατηγορήσει για το αντίθετο.

Η σωστή λειτουργία του κράτους µπορεί να εξασφαλιστεί µε
την απλή αναλογική, καθώς όταν µία κυβέρνηση συνεργασίας,
στην οποία εµπλέκονται πολλοί, κάνει επιλογή στους διοικητι-
κούς φορείς και στα στελέχη στις θέσεις ευθύνης, τότε αυτή θα
είναι σταθερή, εννοώντας ότι δεν θα χρειάζεται αυτοί να αλλά-
ζουν κάθε φορά που γίνονται εκλογές, καθώς είναι αποτέλεσµα
συνεργασίας. Τώρα, κάθε φορά που γίνονται εκλογές, το κράτος
παύει να λειτουργεί δύο µήνες πριν και τέσσερις µήνες µετά.
Είναι σωστό αυτό; Η ερώτηση είναι ρητορική.

Εποµένως εµείς θέλουµε την απλή αναλογική, όπως θέλουµε
και την ψήφο στα δεκαεπτά. Στα δεκαεπτά, το Ελληνόπουλο,
επειδή έχει περάσει δύσκολες εµπειρίες και έχει «ψηθεί», είναι
πλέον έτοιµο να αποφασίζει για το µέλλον του. 

Βλέπουµε ότι νέοι άνθρωποι στα εικοσιένα τους, στα είκοσι
δύο τους, ακόµα και στα δεκαοκτώ, βγαίνουν στο εξωτερικό.
Έχει παρατηρηθεί το φαινόµενο του «brain drain». Και εµείς τι
κάνουµε γι’ αυτό; Δεν κάνουµε τίποτε απολύτως. Ας δώσουµε,
λοιπόν, τη δυνατότητα στους νέους ανθρώπους να αποφασίζουν
για το µέλλον τους. 

Σε αυτό το σηµείο µπορούµε να συνδέσουµε και την ψήφο των
οµογενών, των Ελλήνων του εξωτερικού, καθώς οι περισσότεροι
-µεγάλο µέρος αυτών- έχουν φύγει τα τελευταία χρόνια και πρέ-
πει να αποφασίζουν για το τι γίνεται στη χώρα τους. Εποµένως
πρέπει να εξασφαλίσουµε άµεσα κάποια λύση που θα λύνει αυτό
το πρόβληµα.

Τώρα θέλω να κάνω και µια µικρή κριτική για το τι λέει το κάθε
κόµµα. 

Πρώτα θα ασκήσω κριτική στην Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ και
ΑΝΕΛ, οι οποίοι φέρνουν σε λάθος χρόνο το νοµοσχέδιο αυτό.
Θα έπρεπε να το φέρουν από την πρώτη στιγµή που ήρθαν, γιατί
δίκαια τώρα και η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ και τα υπόλοιπα
κόµµατα, που αντιπολιτεύονται λένε ότι έρχεται για µικροπολιτι-
κούς σκοπούς γιατί δεν πρόκειται να ξαναβγούν κυβέρνηση. Εγώ
τους δικαιολογώ. Θα έπρεπε από την πρώτη µέρα να το φέρετε
και δεν υπάρχει δικαιολογία του τύπου «δεν είχαµε χρόνο». Βλέ-
πουµε σε τι µορφή φέρνετε τόσα νοµοσχέδια. Είχατε τον χρόνο
και έπρεπε να το κάνετε τότε. Ήταν ευθύνη σας που δεν το κά-
νατε και πρέπει να την αναλάβετε. Δεν θα σας κατηγορούσε κα-
νένας, αν την επόµενη µέρα των εκλογών το πρώτο νοµοσχέδιο
που θα φέρνατε θα ήταν η απλή αναλογική. Ήταν µια από τις
«σηµαίες» σας και η απλή αναλογική. 

Έρχοµαι τώρα στη Νέα Δηµοκρατία, η οποία συνεχώς αναφέ-
ρει το καθεστώς ακυβερνησίας που θα επικρατήσει και φέρνει
ως παράδειγµα την Ιταλία. Γιατί δεν φέρνει ως παράδειγµα τη
Γερµανία, την Αυστρία, τη Φινλανδία, τη Μάλτα, χώρες ανεπτυγ-
µένες οικονοµικά, που το σύστηµα πέτυχε; Αυτό πρέπει να επι-
διώκουµε. Πάντα πρέπει να κοιτάµε το καλύτερο και όχι το τι
συµβαίνει σε άλλες χώρες, που τα πράγµατα πάνε χειρότερα.
Ποτέ δεν βελτιωνόµαστε αν κοιτάµε πάντα το χειρότερο. Εποµέ-
νως δεν µπορώ να δεχθώ αυτό το επιχείρηµα. 

Επίσης, άκουσα κάποιους οµιλητές, που µίλησαν χθες και σή-
µερα, να λένε ότι η απλή αναλογική δεν σέβεται το πρώτο κόµµα.
Το πρώτο κόµµα, όταν ζητάει µπόνους, σέβεται τον λαό; Ο λαός
βγάζει τους Βουλευτές, όχι το µπόνους. Είδαµε τι έκαναν η αυ-
τοδυναµία και ο δικοµµατισµός. Ανέπτυξαν τις πελατειακές σχέ-
σεις και τη ρουσφετολογική πολιτική. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Πριν υπήρχαν αυτά, επί τουρ-
κοκρατίας.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Πριν υπήρχαν αυτά, πριν
τον δικοµµατισµό, εντάξει! 

Αυτό ήταν που έφερε την καταστροφή στην Ελλάδα, τα ρου-
σφέτια και οι πελατειακές σχέσεις, γιατί έτσι κάλυπτε ο ένας τον
άλλον, ενώ µε κυβέρνηση συνεργασίας θα υπάρχει µεγαλύτερος
έλεγχος. Αλλιώς είναι να ελέγχει ένας και να τα φέρνει όπως

θέλει και αλλιώς να είναι µια οµάδα κοµµάτων, µια οµάδα που θα
συνεργάζεται και θα ελέγχει την κάθε απόφαση.

Επίσης, ακούω και το ΠΑΣΟΚ τόσους µήνες να µιλάει για «κω-
λοτούµπες του ΣΥΡΙΖΑ». Με το δίκιο τους. Αυτό που έκαναν ο
ΣΥΡΙΖΑ και οι ΑΝΕΛ ήταν συνεχείς «κωλοτούµπες». Και έρχεται
τώρα και κάνει άλλη µια µεγάλη «κωλοτούµπα» το ΠΑΣΟΚ. Πέρσι
έστειλε την επιστολή για πρόταση νόµου να υπάρχει η απλή ανα-
λογική. Δεν σέβεστε τη δική σας απόφαση. 

Ακούω στη συνέχεια το ΚΚΕ να λέει ότι συνεχώς η Ένωση Κεν-
τρώων ψηφίζει αντιλαϊκά µέτρα, ότι υποστηρίζει τους πλουσίους
και ότι είναι κατά των φτωχών. Πού το είδατε αυτό, όταν λέµε να
κοπούν όλες οι συντάξεις και να φτάσουν στα 1.500 ευρώ; Είναι
φτωχός αυτός που παίρνει 1.500 ευρώ τη σήµερον ηµέρα; Φτω-
χός είναι αυτός ο νέος που βγαίνει να δουλέψει και παίρνει 250
ευρώ µε τετράωρο. Φτωχός είναι ο άνεργος που δεν έχει να ταΐ-
σει τα παιδιά του, όχι αυτοί που παίρνουν 2.700 ευρώ και παρα-
πονιούνται.

Όµως, θέλω να µας απαντήσει κάποιος από το ΚΚΕ, όχι σε
εµένα βασικά, αλλά στους κατοίκους της Θράκης, τι θα γίνει αν
αρθεί το πλαφόν του 3%. Έχετε την υποχρέωση να το κάνετε
αυτό. 

Τέλος, θα µιλήσω για το Ποτάµι, που άκουσα να λέει οµιλητής
του ότι η απλή αναλογική στην ουσία –δεν είναι εδώ το Ποτάµι-
βλάπτει την απλή αναλογική. Δεν µπόρεσα να το καταλάβω. Δεν
νοµίζω να το κατάλαβε κανένας αυτό το πράγµα. Όπως άκουσα
να λέει ότι το µπόνους των πενήντα εδρών νοθεύει την αξία της
ψήφου. Οποιοδήποτε µπόνους νοθεύει την αξία της ψήφου.
Οποιοδήποτε µπόνους! Ο λαός αποφασίζει και αυτόν πρέπει να
ακολουθούµε, αυτόν πρέπει να ακούµε.

Φοβάµαι ότι όλα αυτά γίνονται γιατί κάποια κόµµατα θα απο-
τελέσουν «ουρά» του κόµµατος, που πιστεύουν ότι θα ηγηθεί
στις επόµενες εκλογές. Δεν πρέπει να ασκούµε πολιτική και να
σχεδιάζουµε µε αυτόν τον τρόπο.

Τη σήµερον ηµέρα είδαµε ότι η δηµοκρατία δεν έχει τόση δύ-
ναµη. Παίρνοντας την ιεραρχία της εξουσίας, αυτή τη στιγµή εγώ
αυτό που βλέπω, όπως και όλος ο κόσµος, αυτό που συζητάµε
µε τον κόσµο όταν βγαίνω έξω, είναι ότι την εξουσία την έχουν
οι τράπεζες, τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και µετά έρχεται η δη-
µοκρατία. Εµείς αυτό πρέπει να το ανατρέψουµε. Είµαστε Έλ-
ληνες και η Ελλάδα είναι αυτή που γέννησε τη δηµοκρατία και
πρέπει να έχουµε τις σωστές θέσεις και τη σωστή πολιτική, ώστε
να την ξαναφέρουµε εκεί που πρέπει.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Χατζησάββας από τη Χρυσή Αυγή.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και

τα κόµµατα παρουσιάζουν τον εκλογικό νόµο ως µείζον πολιτικό
και κοινωνικό ζήτηµα, η αλήθεια είναι όµως ότι καρφί δεν καίγεται
στους Έλληνες πολίτες για τον εκλογικό νόµο. Και αυτό γιατί; 

Αυτή τη στιγµή οι αγρότες πουλάνε σιτάρι µαλακό µε 14 λεπτά
το κιλό, πουλάνε σιτάρι σκληρό µε 16 λεπτά το κιλό, εάν είναι τυ-
χεροί και είναι προβροχικά τα σιτάρια τους, την ώρα που τα
άλευρα, το ψωµί, η φορολογία και οι εισφορές ανεβαίνουν. Οι ερ-
γάτες µε µισθούς πείνας δύσκολα επιβιώνουν, αυτοί και οι οικο-
γένειές τους. Οι ελεύθεροι επαγγελµατίες µετράνε χρέη και
κλείνουν τα µαγαζιά τους. Τα περίπτερα και τα καφενεία στα
χωριά φορτώθηκαν µε χρέη από τον ΟΑΕΕ. Οι ταξιτζήδες κάνουν
υπολογισµούς, προσθέσεις, αφαιρέσεις, καύσιµα, φθορές, ΦΠΑ,
εφορία και δεν βγαίνουν µε τίποτα. Οι αυτοκινητιστές και οι βιοτέ-
χνες στη βόρεια Ελλάδα πηγαίνουν στη Βουλγαρία τις επιχειρή-
σεις τους, όχι για να έχουν υπερκέρδη και αυξηµένα κέρδη, αλλά
για να επιβιώσουν. Οι άνεργοι; Τους νοιάζει, νοµίζετε, όλους αυ-
τούς µε ποιον εκλογικό νόµο θα ψηφίσουν; Ξέρουν πολύ καλά τι
θα ψηφίσουν όταν και όποτε γίνουν εκλογές.

Η Νέα Δηµοκρατία παρουσιάζει δραµατική την κατάσταση, ότι
θα οδηγηθούµε σε ακυβερνησία, δεν θα έχουµε αυτοδύναµες
κυβερνήσεις, δεν θα έχουµε ισχυρές κυβερνήσεις, ότι δεν υπάρ-
χει παιδεία κυβερνητικής συνεργασίας. Ξέχασαν ότι παιδεία συ-
νεργασίας υπάρχει από το 2012. Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ,
ΛΑΟΣ, ΔΗΜΑΡ έκαναν συνεργασία. Δεν ξέχασαν, όµως, τι έπα-
θαν εκλογικά το ΠΑΣΟΚ, ο ΛΑΟΣ και η ΔΗΜΑΡ. Και, φυσικά, βλέ-
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πουν το ίδιο µέλλον αναπόφευκτα να έρχεται και για την ίδια
τους την παράταξη.

Ο ΣΥΡΙΖΑ από την άλλη, παρουσιάζει δραµατικά την αναγκα-
στική σύγκλιση σε κυβέρνηση συνεργασίας, γιατί λέει δεν υπάρ-
χει προγραµµατική σύγκλιση. Ξέχασαν ότι τη 14η Αυγούστου
2015 ψήφισαν το τρίτο µνηµόνιο, που έκανε τόσο χαρούµενη τη
Νέα Δηµοκρατία, ξέχασαν ότι µαζί µε τη Νέα Δηµοκρατία ψήφι-
σαν όλα τα δύσκολα µνηµονιακά µέτρα, ξέχασαν ότι πλέον ανή-
κουν στη µεγάλη µνηµονιακή οικογένεια και υπάρχει απόλυτη
προγραµµατική σύγκλιση.

Το αληθινό σας πρόβληµα, όπως είπαν Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ, του ΠΑΣΟΚ, ο Αρχηγός της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης, είναι ότι η Χρυσή Αυγή θα γίνει Αξιωµατική
Αντιπολίτευση. Αυτό είναι το πραγµατικό σας πρόβληµα, γιατί
δεν θα αρκεί η συνεργασία του πρώτου µε το τελευταίο κόµµα,
όπως γίνεται τώρα, αλλά θα αναγκαστείτε να κάνετε συγκυβέρ-
νηση ο πρώτος µε τον δεύτερο.

Ακόµα µεγαλύτερο πρόβληµα είναι η απώλεια επαφής που
έχετε µε την κοινωνία και µε την πραγµατικότητα. Νοµίζετε ότι
µε καλπονοθευτικούς νόµους και παραδικαστικές µεθοδεύσεις
θα ανακόψετε τη Χρυσή Αυγή. Δεν βλέπετε την άνοδο των εθνι-
κιστικών λαϊκών κοµµάτων στην Ευρώπη. Ο κόσµος θέλει τον
λαϊκό εθνικισµό στην Ευρώπη ως απάντηση στους παγκόσµιους
δυνάστες τοκογλύφους, ως απάντηση στον ισλαµικό φονταµεν-
ταλιστικό εποικισµό, ως τη µοναδική αλήθεια που θα διασφαλίσει
ένα ισχυρό και σίγουρο µέλλον για τα παιδιά της Ευρώπης των
ελευθέρων εθνών.

Ας χαίρεται η Νέα Δηµοκρατία µε έπαρση και ας λέει ότι προ-
ελαύνει δηµοσκοπικά. Η αλήθεια όµως είναι ότι η παραδοσιακή
εκλογική της βάση παρελαύνει από γραφεία και τοπικές οργα-
νώσεις της Χρυσής Αυγής. Δεν τους ικανοποιεί η µνηµονιακή,
άκρατα καπιταλιστική στάση της Νέας Δηµοκρατίας, δεν τους
αρέσει η συνεργασία µε την Αριστερά, ΠΑΣΟΚ παλαιότερα, ΣΥ-
ΡΙΖΑ αύριο. Βαρέθηκαν να ψηφίζουν Νέα Δηµοκρατία και να
βγαίνει κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ µε Βενιζέλο. Δεν θέλουν να ψηφίσουν
ξανά Νέα Δηµοκρατία και να τους βγει ΣΥΡΙΖΑ. Μαζικά πλέον δη-
λώνουν ότι θα πάνε και θα ψηφίσουν Χρυσή Αυγή, όποτε και να
γίνουν εκλογές, µε όποιον εκλογικό νόµο και αν υπάρχει. Θα ψη-
φίσουν τη Χρυσή Αυγή. 

Ακούσαµε για συνταγµατική αναθεώρηση κάποια στιγµή,
κάπου στην τηλεόραση. Θα βγαίνει, λέει, ο Πρόεδρος της Δηµο-
κρατίας απευθείας από τον λαό. Τι αρµοδιότητες θα έχει ο Πρό-
εδρος της Δηµοκρατίας; Θα αυξηθούν οι αρµοδιότητές του; Εάν
αυξηθούν, θα είναι κάτι σαν Προεδρική, όχι Προεδρευοµένη Δη-
µοκρατία; Δηλαδή, πάµε για αλλαγή πολιτεύµατος; Μήπως θα
µοιάζει περίπου µε αυτό της Τουρκίας;

Στη µεγάλη αυτή µεταρρύθµιση, λοιπόν, δεν υπάρχει χώρος
στις δηµοκρατικές σας ευαισθησίες για ψήφο σε οµογενείς, σε
νέους Έλληνες µετανάστες, γιατί όλοι αυτοί διακατέχονται από
αγάπη για την Ελλάδα και αντιµνηµονιακή οργή και δεν σας συµ-
φέρει αυτό να αποτυπωθεί σε εκλογικό αποτέλεσµα.

Δώστε τώρα, λοιπόν, ψήφο στους Έλληνες οµογενείς, στους
νέους Έλληνες µετανάστες, στις χώρες που βρίσκονται τώρα.
Μειώστε σε διακόσιους τους Βουλευτές της Εθνικής Αντιπροσω-
πείας. Είµαστε πάρα πολλοί οι τριακόσιοι για δέκα εκατοµµύρια
Έλληνες. Καταργήστε τη βουλευτική σύνταξη, που δεν δίνεται
µόνο στους τριακόσιους που είναι τώρα Βουλευτές, αλλά δίνεται
στο πολλαπλάσιο. Θεσπίστε οκταετή µέγιστη βουλευτική θητεία,
για να εκλείψουν φαινόµενα επαγγελµατιών Βουλευτών, επαγ-
γελµατιών εθνοπατέρων.

Μην τολµήσετε, όµως, να καταργήσετε το πλαφόν του 3%. Ο
ρόλος του 3% δεν είναι εκλογικός. Είναι εθνικός ο ρόλος του 3%.
Φιλοαλβανικά, φιλοσκοπιανά και φιλοτουρκικά κόµµατα θα
µπουν στη Βουλή, αν και τώρα οι αντεθνικές θέσεις όλων των
κοµµάτων που ανέφερα -που πιθανότατα θα µπουν στη Βουλή,
εάν τυχόν καταργηθεί το πλαφόν- εκπροσωπούνται µια χαρά και
µέσα σε πολλά από τα υπάρχοντα κόµµατα της Βουλής.

Ο λόγος, βέβαια, που δεν θα το περάσετε τώρα, δεν είναι εθνι-
κός. Μπορεί να το περάσετε αργότερα ή µπορεί να το περάσει
κάποια άλλη κυβέρνηση. Ο ΣΥΡΙΖΑ τώρα δεν το περνάει, γιατί
ξέρει πάρα πολύ καλά ότι εάν καταργηθεί το πλαφόν του 3%,

ανά δύο-τρεις Βουλευτές και συνιστώσες από τον ΣΥΡΙΖΑ θα κα-
τεβείτε αυτόνοµα για να µπείτε στη Βουλή. Άµα προσθέσετε
µέσα και τον Λαφαζάνη και την Κωνσταντοπούλου, θα επιστρέψει
ο ΣΥΡΙΖΑ εκεί που ανήκει πραγµατικά, στο 2% µε 3%.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Καραγιαννίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να αναφερθώ στη χθεσινή εισήγηση του εισηγητή της

Νέας Δηµοκρατίας, γιατί νοµίζω ότι εκφράζει και τη βασική
γραµµή της Νέας Δηµοκρατίας γι’ αυτό το νοµοσχέδιο.

Έθεσε τρία ερωτήµατα χθες ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρα-
τίας, που ακούγονται και ως κατηγορίες προς την Κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ.

Το πρώτο ερώτηµα ήταν –νοµίζω ότι είναι και αρκετά επίκαιρο-
το γιατί δεν έθιξε ο νόµος αυτός τη χρηµατοδότηση των κοµµά-
των. Θα ήθελα να πληροφορήσω τον εισηγητή της Νέας Δηµο-
κρατίας ότι η χρηµατοδότηση των κοµµάτων συζητιέται εδώ και
αρκετό καιρό, τουλάχιστον δύο φορές την εβδοµάδα. Θα ήθελα,
βέβαια, µια απάντηση από τη Νέα Δηµοκρατία για το πώς ακρι-
βώς θα επιστρέψουν τις δεκάδες των εκατοµµυρίων που έχουν
πάρει, για να µπορέσει ο ελληνικός λαός να µάθει πότε επιτέλους
θα πληρώσουν αυτοί που δανείζονται σε αυτήν τη χώρα.

Το δεύτερο ερώτηµα που έθεσε ο εισηγητής είναι: Ρύθµισε το
ζήτηµα «ανάδειξη υποψηφίων Βουλευτών»; Εδώ υπάρχει ένα ζή-
τηµα. Ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας υποστηρίζει ότι πρέπει
η εκάστοτε κυβέρνηση να νοµοθετήσει µε ποιον τρόπο θα γίνεται
η ανάδειξη των υποψηφίων Βουλευτών;

Το τρίτο ερώτηµα είναι χειρότερο. Έθιξε το ζήτηµα εσωκοµ-
µατικής λειτουργίας των κοµµάτων; Ζητάει η Νέα Δηµοκρατία να
νοµοθετήσουµε για το πώς θα λειτουργούν τα κόµµατα στο εσω-
τερικό τους; Για ποιον ακριβώς εκλογικό νόµο θέλουµε, λοιπόν,
να µιλήσουµε; Για το πώς θα καθορίζουµε το πολιτικό παιχνίδι
µε τα κόµµατα και τον τρόπο που θα λειτουργούν ή για την απλή
αναλογική;

Υπήρχε µια σύγχυση στα ερωτήµατα. Δεν ξέρω αν το έκανε
λόγω του προφορικού λόγου, επειδή δεν µιλούσε από γραπτό
κείµενο.

Δύο επιχειρήµατα ακούγονται από πλευράς της Νέας Δηµο-
κρατίας, πάλι από τον εισηγητή. 

Ψήφος στα δεκαεπτά. Μάλιστα εδώ είναι και το επιχείρηµα ότι
επειδή η Νέα Δηµοκρατία βγαίνει πρώτη στα πανεπιστήµια, θα
είναι ευνοηµένη από αυτή την ψήφο, αλλά δεν το υποστηρίζουν
αυτό, γιατί διαφωνούν πολιτικά. Να πω ότι η πρωτιά της ΔΑΠ στα
πανεπιστήµια δεν έχει να κάνει και τόσο µε την πολιτική συνει-
δητότητα των ανθρώπων αυτών, όσο µε τις απαντήσεις στις εξε-
τάσεις που δίνονται στα πάρτι στη Μύκονο, στις κούκλες και στα
ακέφαλα κοτόπουλα από αυτό το θαυµαστό βίντεο που έχουµε
δει πριν δύο χρόνια.

Άρα ας αφήσουµε αυτούς τους εξυπνακισµούς περί πρωτιάς
της Νέας Δηµοκρατίας στη νεολαία. Γιατί ακόµα κι εάν το πά-
ρουµε ως πρωτιά στα πανεπιστήµια, τα πανεπιστήµια είναι µια
ψηφίδα και µάλλον θα πρέπει να διαβάσει τις αναλύσεις ο ειση-
γητής της Νέας Δηµοκρατίας για την ψήφο µεταξύ δεκαοκτώ µε
είκοσι τέσσερα, όσον αφορά το ποιος προηγείται σε αυτές τις
ηλικίες.

Και πάλι, όµως, η νεολαία δεν είναι στο τσεπάκι κανενός. Ούτε
θωπεύουµε ούτε θέλουµε να καλοπιάσουµε τους νέους. Από τη
στιγµή που δίνουµε το δικαίωµα –και σωστά έχουν το δικαίωµα
οι νέοι να διαλέξουν σ’ αυτή την κρίσιµη ηλικία ποια σχολή θέ-
λουν να ακολουθήσουν, ποιον επαγγελµατικό προσανατολισµό-
τους λέµε «µπορείς να πάρεις την απόφαση της ζωής σου, αλλά
δεν µπορείς να επιλέξεις ποιο πολιτικό κόµµα θα ψηφίσεις»; 

Νοµίζω ότι πρέπει να φύγουµε από τον Αστικό και Ποινικό Κώ-
δικα -ο οποίος είναι το βασικό τους επιχείρηµα- και να δούµε αν
µας ενδιαφέρει οι νέοι και οι νέες να συµµετέχουν στην πολιτική
ζωή αυτής της χώρας και µάλιστα να συµµετέχουν ενεργά.

Το δεύτερο επιχείρηµα που ακούγεται είναι η ακυβερνησία.
Θα µε συγχωρέσετε, αλλά σαράντα χρόνια κυβερνησιµότητας
µάλλον δεν κρίνονται από το αποτέλεσµα –λέω- ως κάτι θετικό,
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γιατί σαράντα χρόνια σταθερών κυβερνήσεων, αυτό υπόρρητα
εννοεί σαράντα χρόνια µονοκοµµατικών κυβερνήσεων, το οποίο
σηµαίνει ένας δικοµµατισµός σκληρός που εδώ, σ’ αυτή τη χώρα,
εναλλάχθηκε γι’ αυτά τα σαράντα χρόνια. Ουσιαστικά αυτό ση-
µαίνει αναπαραγωγή ενός πολιτικού συστήµατος, που βγάζει
στην άκρη οποιεσδήποτε άλλες πολιτικές δυνάµεις µε τη λογική
της χαµένης ψήφου. 

Εµείς, λοιπόν, θεωρούµε ότι ο πολιτικός χάρτης στη χώρα πρέ-
πει να εκπροσωπηθεί και µε µικρότερα κόµµατα και µε κόµµατα
που υποστηρίζουν διαφορετικά πράγµατα απ’ αυτά που υποστη-
ρίζουµε εµείς, αλλά, τέλος πάντων, πρέπει να υπάρξει µία αντι-
προσώπευση, γιατί µε τον παρόντα νόµο έχουµε το εξής τραγε-
λαφικό: Το 2012 στην Καβάλα, τετραεδρική περιφέρεια, η Νέα Δη-
µοκρατία µε 34% πήρε τέσσερις Βουλευτές. Όλοι οι υπόλοιποι πο-
λίτες που ψήφισαν το 2012 στην Καβάλα δεν εκπροσωπήθηκαν
από κανέναν. Αυτό το εκλογικό σύστηµα θέλει η Νέα Δηµοκρατία
να παραµείνει, να µαγειρεύουµε, να µαγειρεύουµε και να είµαστε
πάντοτε εµείς στην εξουσία. Έλα, όµως, που ήλθε αυτή η αδυσώ-
πητη µοίρα το ’12 και συνεχίστηκε το ’15 και ρευστοποίησε όλο το
πολιτικό σύστηµα.

Ακυβερνησία, λοιπόν, δεν θα έχουµε λόγω της απλής αναλο-
γικής. Θα έχουµε κυβερνήσεις συνεργασιών. Οι πολίτες έχουν
πλέον αποσύρει την εµπιστοσύνη τους από τα δύο κόµµατα που
προϋπήρξαν τα προηγούµενα σαράντα χρόνια και ψάχνουν νέες
µορφές πολιτικής εκπροσώπησης. Είναι κακό αυτό; Είναι
«βόµβα» στο Μαξίµου, όπως άκουσα από διάφορες Κασσάνδρες;
Είναι µία παγίδα ακυβερνησίας, η οποία θα µας ακολουθεί, όπως
έγινε στην Ιταλία; Δεν ξέρω. Προφανέστατα, όµως, είναι δηµο-
κρατικό. 

Αν θέλουµε να µιλάµε µε όρους δηµοκρατικότητας και όχι χρη-
σιµότητας –γιατί τη χρησιµότητα την καταλαβαίνει ο καθένας
όπως θέλει σ’ αυτή τη χώρα, να είµαι εγώ στην κυβέρνηση και
θεωρώ τον εαυτό µου χρήσιµο- εµείς θεωρούµε ότι πρέπει να
υπάρχει δηµοκρατία και όσο µεγαλώνει η δηµοκρατία, τόσο πιο
καλά είναι τα πράγµατα. Ας µη συρρικνώνουµε τη δηµοκρατία
στο επίπεδο τού «να πάρεις 42%» -άκουσα από το ΠΑΣΟΚ- «και
όποιος πιάσει το 42%, θα πάρει και τριάντα έδρες έτσι» ή την
ακόµα καλύτερη πρόταση του Ποταµιού «κάθε 2% το πρώτο
κόµµα θα παίρνει και µία έδρα». 

Ας σταµατήσουµε τα µαγειρέµατα. Έζησε αυτή η χώρα εκλο-
γές τις προηγούµενες δεκαετίες, όπου ο πρώτος δεν µπορούσε
να κάνει κυβέρνηση γιατί κέρδιζε ο δεύτερος µε το εκλογικό σύ-
στηµα. Να υπάρξει απλή αναλογική επιτέλους και ο καθένας µε
τις δυνατότητες του και το κατά πόσον θα πείσει το εκλογικό
σώµα, θα πάρει τη θέση που του αρµόζει. 

Πέραν τούτου, δεν υπάρχει κάποιο άλλο επιχείρηµα που να
έχουµε ακούσει που να στέκει στο να µην υπάρξει απλή αναλο-
γική, αλλά µόνο το συγκεκριµένο επιχείρηµα ότι θα χάσουν. Αυτό
που έρχεται τώρα ουσιαστικά αποτελειώνει τη ρευστοποίηση και
θα χάσουν και αυτή τη θέση που είχαν µέχρι τώρα τα δύο πολι-
τικά κόµµατα που κυβέρνησαν τον τόπο τα τελευταία σαράντα
χρόνια.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Σκουρολιάκος από το ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το υπό συζή-
τηση νοµοσχέδιο για τον νέο εκλογικό νόµο έρχεται σε µια
στιγµή σηµαντική για την πολιτική ιστορία του τόπου. Είναι η
στιγµή εκείνη που ο καθένας θα αποκαλύψει την ιδεολογία του,
τη συνέπειά του µέσω του ιστορικού χρόνου και τις πραγµατικές
του διαθέσεις απέναντι στον ελληνικό λαό. Θα δηλώσει, δηλαδή,
ξεκάθαρα τη θέση του για το πώς θα εκφράζεται ο λαός στις
εκλογές. Οι δέκα ψήφοι θα είναι δέκα ψήφοι ή θα είναι δεκαπέντε
για κάποιους και για κάποιους άλλους πέντε;

Η καθιέρωση της απλής αναλογικής, ένα πάγιο αίτηµα της ελ-
ληνικής κοινωνίας, έρχεται να δικαιωθεί από την πρώτη Κυβέρ-
νηση της Αριστεράς στην πατρίδα µας. 

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, µε πρωτοβουλία του Πρωθυ-

πουργού, δίνει ένα τέλος στο φοβικό απέναντι στη λαϊκή εντολή
µπόνους των πενήντα εδρών, όπως είχε ψηφιστεί από τον προ-
ηγούµενο εκλογικό νόµο και την τότε κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας.  

Με δίκαιο τρόπο ορίζει ο νέος εκλογικός νόµος ότι για τον κα-
θορισµό των εδρών, που δικαιούται κάθε εκλογικός σχηµατι-
σµός, το σύνολο των ψήφων που συγκέντρωσε στην επικράτεια
πολλαπλασιάζεται µε τον αριθµό τριακόσια, όσοι οι Βουλευτές,
αντί του αριθµού διακόσια πενήντα, που ισχύει σήµερα. Ταυτό-
χρονα καταργείται η παραχώρηση των πενήντα εδρών στο κόµµα
που συγκέντρωσε τον µεγαλύτερο αριθµό έγκυρων ψηφοδελ-
τίων. Αναρωτιέµαι γιατί το ΠΑΣΟΚ, ένα κόµµα του 6%, τάσσεται
κατά της απλής αναλογικής, κόντρα στο συµφέρον του και σε
όσα διεκήρυσσε µέχρι τώρα. Η απάντηση που µπορώ να δώσω
είναι ότι έχει αποφασίσει να αυτοεξαφανιστεί, επιτρέψτε µου τον
νεολογισµό, ή έχει αποφασίσει να συγχωνευτεί µε ένα άλλο µε-
γαλύτερο κόµµα. Ποιο άραγε; Όσο για το Ποτάµι, αντιλαµβάνο-
µαι µε χαµένο το 50% της δύναµής του προσπαθεί να µετακο-
µίσει το άλλο µισό προς την Ιθάκη του. Ποια άραγε; 

Είναι γνωστοί από τη σύγχρονη πολιτική ιστορία οι λυσσασµέ-
νοι αγώνες που έγιναν µετά την ανάδειξη της ΕΔΑ το 1958 σε
αξιωµατική αντιπολίτευση, να διαλυθούν τα µικρά κόµµατα του
κέντρου και να γίνει ένα δυνατό κεντρώο κόµµα, η Ένωση Κέν-
τρου, ώστε µε την ΕΡΕ τότε να βάλουν τα θεµέλια του δικοµµα-
τισµού, που συνεχίστηκε µέχρι τις µέρες µας, σχεδόν, πριν από
λίγο. 

Ιστορική είναι και η καθιέρωση του εκλέγειν στους νέους που
συµπλήρωσαν το δέκατο έβδοµο έτος της ηλικίας τους, αντί για
το δέκατο όγδοο που ίσχυε µέχρι σήµερα. Κατά παράδοση, η
ενηλικίωση γίνεται µε τη συµπλήρωση του εικοστού πρώτου
έτους της ηλικίας. Ύστερα, όµως, από τα γεγονότα του Μάη του
’68 και την εξέγερση των νέων στη Γαλλία, το όριο αυτό άρχισε
να µειώνεται στο δέκατο όγδοο έτος σε διάφορες δηµοκρατικές
χώρες. 

Στη χώρα µας ήρθε µε αρκετά µεγάλη καθυστέρηση και εφαρ-
µόστηκε για πρώτη φορά στις εθνικές εκλογές του 1985. Φαντά-
ζοµαι, οι κυρίες και οι κύριοι του ΠΑΣΟΚ, τότε θα απαντούσαν
µε σθένος στις αιτιάσεις τις αντίθετες, ότι η λαϊκή ψήφος, δη-
λαδή, είναι καταστροφική για τη δηµοκρατία, αλλά η τότε ηγεσία
του ΠΑΣΟΚ δεν είχε αλισβερίσια µε τον νεοφιλελευθερισµό. Το
θλιβερό «όχι» στους νέους, της Νέας Δηµοκρατίας και του Πο-
ταµιού, έλαβε ηχηρή απάντηση από τη Βουλή των Εφήβων πριν
από λίγες µέρες.  

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τις συντηρητικές δυνάµεις δεν
τις απασχολεί τόσο η ανάσχεση του σχεδίου εξόντωσης της
χώρας και του λαού από το ευρωπαϊκό και παγκόσµιο κατεστη-
µένο. Αυτό που τους τροµοκρατεί είναι ότι αυτή η Κυβέρνηση
θέτει τα θεµέλια µιας άλλης δίκαιης και αντιπροσωπευτικής πο-
λιτείας για µια πατρίδα όπου η δηµοκρατία θα εκφράζεται µέσω
της αυθεντικής βούλησης του ελληνικού λαού. 

Προεξοφλείτε, κυρία και κύριοι Βουλευτές της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, ότι στις επόµενες εκλογές θα είσαστε πρώτο
κόµµα. Η αλήθεια είναι ότι δεν είσαστε και τόσο δυνατοί στις
προβλέψεις, γιατί είχατε προεξοφλήσει το ίδιο και στο παρελθόν
µε αποτέλεσµα να δανειστείτε γενναία προσδοκώντας την οικο-
νοµικής ενίσχυση του πρώτου κόµµατος για την αποπληρωµή και
διαψευστήκατε.

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, χρω-
στάτε στις τράπεζες περίπου από 200 εκατοµµύρια ευρώ ο κα-
θένας. Και από ένα εκατοµµύριο να δίνετε τον χρόνο, θα
χρειαστείτε διακόσια χρόνια να τα εξοφλήσετε. Εύχοµαι να έχετε
υγεία, δύναµη και µακροηµέρευση, ώστε µετά από διακόσια χρό-
νια να τακτοποιήσετε τα χρέη σας!  

(Γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Για να γίνει αυτό, όµως, θα πρέπει να µακροηµερεύσετε. Ως

εκ τούτου, πιθανόν η απλή αναλογική να διευκολύνει κι εσάς,
αφήστε που µπορεί να ενισχυθεί και η τριχοφυΐα σας, σύµφωνα
µε το σκίτσο που κατέθεσε προηγουµένως στα Πρακτικά ο κ. Χα-
ρακόπουλος εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας! 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Μπαλλής από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΣΥΜΕΩΝ ΜΠΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από ένα

τριήµερο συζήτησης του εκλογικού νόµου στην επιτροπή, ήρθε
η ώρα να πάρουµε όλοι µας υπεύθυνη στάση απέναντι στην απλή
αναλογική, που προτείνει το σχέδιο νόµου ως τρόπο κατανοµής
των εδρών στα κόµµατα. 

Ήρθε η ώρα να παρουσιαστούν, να αποκαλυφθούν οι δύο δια-
φορετικές πολιτικές, οι δύο διαφορετικές αντιλήψεις που ανα-
δείχθηκαν στη διάρκεια της προηγούµενης συζήτησης, οι δύο
διαφορετικές τάσεις απέναντι στο αίτηµα του σεβασµού της λαϊ-
κής θέλησης και κυριαρχίας. 

Είναι η στιγµή που ο καθένας από εµάς θα µετρήσει για την
ψήφο του και την προσωπική του άποψη και στάση, το προσω-
πικό του πολιτικό παρελθόν αλλά και τη συµβολή του για τη δια-
µόρφωση του πολιτικού µας συστήµατος στο µέλλον µε όρους
ισότητας, δηµοκρατίας, αντιπροσωπευτικότητας και διαφάνειας
χωρίς τις κάλπικες παρεµβάσεις πονηρών εκλογικών νόµων.

Οι διαφορές που αναδείχθηκαν είναι πράγµατι σηµαντικές και
πολιτικές. Δεν είναι ένα απλό θέµα αλλαγής δύο αριθµών και
µόνον, όπως είπε στην εισαγωγική του οµιλία στην επιτροπή,
αλλά το επανέλαβε και χθες, ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας.
Δεν γίνονται απλώς από διακόσιες πενήντα σε τριακόσιες οι
έδρες που θα µοιραστούν µε την κατάργηση του µπόνους των
πενήντα εδρών. Ούτε απλώς αλλάζουµε από δεκαοκτώ σε δε-
καεπτά την ηλικία που µπορεί κάποιος να ψηφίζει. Για το πρώτο
θέµα η διαφορετική πολιτική αντίληψη είναι στο τι είδους κυβερ-
νήσεις πρέπει να έχει η χώρα. 

Η Νέα Δηµοκρατία, µαζί µε άλλους που σπεύδουν για τα δια-
θέσιµα στασίδια της, υποστηρίζει µε σθένος την αναγκαιότητα
ισχυρών µονοκοµµατικών κυβερνήσεων ενθυµούµενη προφανώς
το ένδοξο εκλογικό της παρελθόν σε πρακτικές υποβοηθητικές
αυτής της επιδίωξης.

Εµείς, µαζί µε όσους στηρίζουν την ανάγκη για απλή αναλο-
γική όχι τώρα, διαχρονικά µέσα από κοινούς αγώνες γι’ αυτό το
θέµα, λέµε ότι αυτό που χρειάζεται η χώρα είναι η σύνθεση, ο
διάλογος, η συνεργασία, η συνευθύνη, ότι χρειάζεται να εκπρο-
σωπείται στη Βουλή η έκφραση της λαϊκής ψήφου, όπως βγαίνει
από την κάλπη. 

Μας είπε, επίσης, η Νέα Δηµοκρατία διά του εισηγητή της
«όταν ψηφίζουµε διαλέγουµε πρόγραµµα και επιλέγουµε κυβέρ-
νηση», εννοώντας ότι αυτό υλοποιείται µόνο µέσα από µονοκοµ-
µατικές ισχυρές κυβερνήσεις. 

Μα, αυτό ακριβώς έγινε σε δύο εκλογικές αναµετρήσεις το
2015. Ο λαός διάλεξε πρόγραµµα και επέλεξε το είδος της κυ-
βέρνησης που προτιµούσε, κυβέρνηση συνεργασίας προέκυψε
από την κάλπη µε µπόνους. 

Επιµένει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι σε περιόδους δυσκο-
λιών, όπως η σηµερινή, πρέπει ο λαός να µπορεί να εκλέγει µια
ισχυρή αυτοδύναµη κυβέρνηση, γι’ αυτό και δεν πρέπει να κα-
ταργηθεί το µπόνους των πενήντα εδρών.

Τους υπενθυµίζουµε: Το 2012 και το 2015 έγιναν τέσσερις
εκλογικές αναµετρήσεις κρίσιµες σε ιδιαίτερα δύσκολες περιό-
δους. Και τις τέσσερις φορές µε την ύπαρξη του µπόνους ο λαός
αποφάνθηκε ότι δεν χρειάζεται αυτοδύναµη κυβέρνηση, αλλά
κυβερνητικό σχήµα συνεργασίας. 

Είχε ενδιαφέρον, όµως, και ο ισχυρισµός άλλου συναδέλφου
από τη Νέα Δηµοκρατία, όπως είπε: «εµείς ποτέ δεν κάναµε
εκλογικό νόµο, επειδή αυτός θα µας βόλευε εκλογικά». Αλίµονο,
το γνωρίζουν αυτό πολύ καλά µέχρι και τα δένδρα που είχαν
εκλογικό βιβλιάριο που τους δώσατε. Θα βγουν τα τριφασικά και
τα πλειοψηφικά να µας κοροϊδεύουν. 

Η Νέα Δηµοκρατία αναλίσκεται βέβαια και σε προβλέψεις και
σε προγνωστικά, βασίζεται στις ίδιες προβλέψεις που στις προ-
ηγούµενες εκλογές τους έδινε προβάδισµα επτά µονάδων. Δια-
ψευστήκατε. Θα ξαναδιαψευστείτε. Τα προγνωστικά σας και οι
προβλέψεις σας για τα εκλογικά ποσοστά δεν πείθουν τον λαό.
Όπως φαίνεται οι µόνοι που πείθονταν µέχρι τώρα ήταν οι τρα-
πεζίτες, που αφειδώς σας προσέφεραν, µε βάση τα προγνωστικά
σας, τα θαλασσοδάνεια δεκάδων εκατοµµυρίων ευρώ, δανεικά

και αγύριστα και ο λογαριασµός, όπως είπε και ο Πάνος Σκου-
ρολιάκος, για εσάς έχει φτάσει, ήδη, τα διακόσια και άλλα τόσα
διακόσια εκατοµµύρια, περίπου, για το ΠΑΣΟΚ.

Η Νέα Δηµοκρατία δεν θέλει την απλή αναλογική. Άλλα συστή-
µατα ξέρουν, άλλα εµπιστεύονται και προειδοποιούν ότι µόλις
γίνουν κυβέρνηση θα καταργήσουν αυτόν τον νόµο. Αργείτε
ακόµα, όµως. Δεν εµπιστεύονται τον λαό στην ελεύθερη έκ-
φρασή του, γι’ αυτό δεν εµπιστεύονται και τους νέους ότι µπο-
ρούν οι νέοι από µόνοι τους και ελεύθερα να επιλέγουν. Από
νωρίς άλλωστε, όπως έχει αποδειχθεί, φροντίζουν να τους εκ-
παιδεύουν στην καλπονοθεία, τουλάχιστον, στις εσωτερικές τους
διαδικασίες. Οι ίδιοι τα καταγγέλλετε για την δικιά σας νεολαία.

Δεν θέλουν να ψηφίζουν οι νέοι από τα δεκαεπτά τους χρόνια,
γιατί, λέει, δεν είναι ώριµοι, δεν είναι έτοιµοι, δεν ταιριάζει µε όσα
περιλαµβάνει ο αστικός κώδικας. 

Γιατί πρέπει κατ’ ανάγκη να συνδέεται το δικαίωµα του εκλέ-
γειν µε τη δικαιοπρακτική ικανότητα, µε το αν φορολογούνται οι
νέοι, µε το αν έχουν ποινική ευθύνη σε αυτή την ηλικία; Είναι ποι-
νικό αδίκηµα η ψήφος στα δεκαεπτά; 

Πράγµατι, υπάρχει η ανάγκη της ανάλογης παιδείας, όπως
επεσήµανε και ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ και µε την ενίσχυση, µά-
λιστα, της διδασκαλίας των σχετικών µαθηµάτων, όπως υπο-
γράµµισε και ο Υπουργός Παιδείας. Όµως, ας το τολµήσουµε,
όπως το έχουν τολµήσει κι άλλες χώρες. 

Οι σηµερινοί δεκαεπτάρηδες είναι αρκετά πιο ώριµοι από τους
δεκαοκτάρηδες του 1981 και του 1982. Είναι ενήµεροι, παρακο-
λουθούν, ενδιαφέρονται, κυρίως όµως, αγωνιούν για το µέλλον.
Ας τους επιτρέψουµε να εκφραστούν, να διαµορφώσουν και οι
ίδιοι το µέλλον για την ερχόµενη γενιά, για τη νέα γενιά που έρ-
χεται. Να διευρύνουµε και να ανανεώσουµε το εκλογικό σώµα.
Να κάνουµε πιο υπεύθυνους τους νέους στις επιλογές τους. Να
µπολιάσουµε µε φρέσκες ιδέες το, σε µεγάλο βαθµό, απαξιω-
µένο σήµερα πολιτικό σύστηµα. 

Και, επιτέλους, ας βοηθήσουµε να µην είναι πια χαρακτηρι-
στικό µότο, χαρακτηριστικό σλόγκαν της καθηµερινής αγωνίας
των νέων το «φοβάµαι όλα αυτά που θα γίνουν για µένα, χωρίς
εµένα».

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΕΟΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το λόγο έχει ο κ.
Θηβαίος από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, στη σηµερινή συζήτηση γίνεται µια προ-

σπάθεια, κυρίως από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας, να αν-
τιστραφεί η πραγµατικότητα και θα έλεγα κι ένα ιδιότυπο
πολιτικό «κρυφτούλι» από το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δηµοκρατία για
να πουν ξεκάθαρα, σε µια κρίσιµη στιγµή για τον τόπο, µε ποιους
θα πάνε και ποιους θα αφήσουν. 

Αλήθεια, ποιος φοβάται τον λαό που θα εκφραστεί ισότιµα η
ψήφος του µε την απλή αναλογική; Ο δηµοσκοπικά δεύτερος ΣΥ-
ΡΙΖΑ ή η Νέα Δηµοκρατία που ξέρει ότι χωρίς τη λαθροχειρία
των πενήντα εδρών δεν θα κυβερνήσει ποτέ; Κι αυτό είναι το κρί-
σιµο ζήτηµα σήµερα.

Το ξέρει καλά η Νέα Δηµοκρατία πως µόνο µε τον πολιτικό
τσαµπουκά των πενήντα εδρών και άλλους δυο-τρεις γνωστούς
«σωµατοφύλακες» του συστήµατος µπορεί να κυβερνήσει. Αυτό
το πολιτικό µόρφωµα, ο ελληνικός λαός το σταµάτησε δύο
φορές και τώρα θα το κάνει οριστικό. 

Οι καλπονοθευτικοί νόµοι που ίσχυσαν µέχρι σήµερα δεν είναι
µόνο πολιτικά άδικοι, γιατί αρνούνται την ισοτιµία της ψήφου,
αλλά γεννούν δικοµµατισµό, διαπλοκή, ρουσφέτια, γραφειοκρα-
τία, κοµµατισµό και όλα αυτά που συνθέτουν ένα χρεοκοπηµένο
πολιτικό σύστηµα, που οδήγησε τη χώρα στην κρίση που βιώνει
µε το πιο τραγικό τρόπο, έξι χρόνια τώρα, ο ελληνικός λαός. 

Η απλή αναλογική στερεί τη Νέα Δηµοκρατία από τα εργαλεία
της για να κυβερνήσει και γι’ αυτό φοβάται. Έτσι εξηγείται και ο
υβριστικός λόγος της πολλές φορές, εντός και εκτός της Βου-
λής. Έχει χαθεί η ψυχραιµία κι αυτό φαίνεται σε κάθε δηµόσιο
λόγο των στελεχών της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ας αναλογιστούµε, όµως, ας κάνουµε µια υπόθεση, αν όλα
αυτά τα χρόνια των µονοκοµµατικών κυβερνήσεων, ελέω πλει-
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οψηφικού, υπήρχε η απλή αναλογική και κυβερνήσεις συνεργα-
σίας. Θα υπήρχαν 400 εκατοµµύρια µη εξυπηρετούµενα δάνεια
από ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία; Θα υπήρχε 1 δισεκατοµµύριο,
περίπου, «θαλασσοδάνεια» στα ΜΜΕ; Θα υπήρχε ασυδοσία, δια-
φθορά, ρουσφέτι, «SIEMENS», Βατοπέδι, δοµηµένα οµόλογα;
Θα υπήρχε χρεοκοπία της χώρας, που οδήγησε στα µνηµόνια;
Το πιο πιθανό είναι όχι. 

Σήµερα, πολύ σοφά, η πλειοψηφία του ελληνικού λαού προ-
κρίνει κυβερνητικές συνεργασίες. Αυτό το ξέρει η ηγεσία της
Νέας Δηµοκρατίας και γι’ αυτό επιµένει καλπονοθευτικά. Θέλει
να δώσει πολιτικό άλλοθι στη χρεοκοπηµένη πολιτικής της, αλλά
το χειρότερο να επαναφέρει τις απολύσεις, την ιδιωτικοποίηση
της παιδείας, της υγείας, την ασυδοσία στο επιχειρεί, το ακρο-
δεξιό προφίλ στα ζητήµατα δηµοκρατικών ελευθεριών και δι-
καιωµάτων. 

Αυτό είναι το βαθύτερο, αυτή είναι η ουσία, αυτή είναι η πολι-
τική που θέλει να εφαρµόσει. Πάρα πολύ καλά. 

Πίσω από τα επιχειρήµατα περί ακυβερνησίας, κρύβεται η αν-
τιλαϊκή πολιτική του κ. Μητσοτάκη, όπως την έχει διακηρύξει και
από το Βήµα της Βουλής. Αυτό το ξέρει, όµως,  και το ΠΑΣΟΚ
και το Ποτάµι και εδώ δεν µπορούµε να κάνουµε συνδικαλισµό
για το 42% plus. Δεν µπορεί να συνεχισθεί αυτό το παραµύθι.
Τώρα πρέπει να διαλέξουµε µε ποιους θα πάµε και ποιους θα
αφήσουµε. 

Υπερτονίστηκε στην Αίθουσα αυτή, η σηµασία της ψήφου των
οµογενών, το σπάσιµο των µεγάλων περιφερειών και, µάλιστα,
ως προϋπόθεση για την απλή αναλογική. Πράγµατι, συνάδελφοι,
είναι µεγάλα ζητήµατα. Έχουµε τον χρόνο να τα δούµε, να τα
συζητήσουµε, να δούµε πραγµατικά στο πλαίσιο και της συνταγ-
µατικής Αναθεώρησης τι µπορεί να περπατήσει, αλλά µην το κά-
νουµε, κύριοι συνάδελφοι, σαν να έχουµε ένα οικόπεδο που του
λείπουν πενήντα τετραγωνικά για να γίνει άρτιο και οικοδοµήσιµο
και πρέπει πρώτα να βάλουµε τα πενήντα τετραγωνικά που έχει
κλέψει ο γείτονας για να γίνει άρτιο και οικοδοµήσιµο και µετά
να συζητάµε για διαρρύθµιση και επίπλωση. Εκεί είναι το κρίσιµο
θέµα. 

Ιδού, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, πεδίον
δόξης λαµπρόν, αφού ψηφίσουµε την απλή αναλογική, να δούµε
και όλα αυτά τα ζητήµατα που πραγµατικά είναι κρίσιµα, είναι
σοβαρά, αλλά δεν θα θέτουν υπό αµφισβήτηση το κυρίαρχο
θέµα της κατάργησης του µπόνους, δηλαδή την καθιέρωση της
απλής αναλογικής. 

Ακούστηκε, επίσης, ένα ακόµα επιχείρηµα πολιτικής αγωνίας.
Με ποιον θα συνεργαστεί ο αριστερός ΣΥΡΙΖΑ, είπε µε σπαραγµό
ψυχής χθες ο κ. Βορίδης. Ε, λοιπόν, κύριε Βορίδη, θα γίνει ακρι-
βώς αυτό που φοβάστε. Αυτό φοβάστε. Με ποιον θα συνεργα-
στεί ο ΣΥΡΙΖΑ. Η απλή αναλογική θα απελευθερώσει και θα
γεννήσει πολιτικές δυνάµεις εντός και εκτός Κοινοβουλίου.
Όποιος δεν βλέπει τις αλλαγές που έγιναν στους πολιτικούς και
κοµµατικούς χώρους την τελευταία εξαετία, µάλλον βλέπει σαν
τον ηλίθιο µόνο το δάκτυλο. 

Σήµερα, µε την όλο και αυξανόµενη αµφισβήτηση της ακραίας
νεοφιλελεύθερης πολιτικής σε ευρωπαϊκό και παγκόσµιο επί-
πεδο, θα αναδειχθούν όλες οι πολιτικές και οι κοινωνικές δυνά-
µεις που θα οδηγήσουν τη χώρα σε µια προοδευτική
διακυβέρνηση και µετά τον Σεπτέµβρη του 2019. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Ανδριανός από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, θα προ-

σπεράσω το παραλήρηµα του προλαλήσαντος κατά της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης. Νοµίζω ότι δεν της αξίζουν αυτοί οι
χαρακτηρισµοί και η επίθεση. Δεν αξίζουν σε µια παράταξη ιστο-
ρική, που αποκατέστησε τη δηµοκρατία στην πατρίδα µας, που
έφερε ένα Σύνταγµα δηµοκρατικότατο, που έβαλε τη χώρα στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Δεν της αξίζουν, λοιπόν, αυτοί οι χαρακτη-
ρισµοί και αυτές οι προσβλητικές φράσεις. 

Συζητάµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για ένα νοµοσχέδιο
της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, που δεν ανταποκρίνεται στις
ανάγκες του τόπου και ιδιαίτερα στην επιτακτική ανάγκη για πο-
λιτική σταθερότητα. Αντίθετα, αυτό που βλέπουµε όλο αυτό το

διάστηµα είναι ένα κυνικό παζάρι στην απεγνωσµένη προσπάθεια
της Συµπολίτευσης να πιάσει το όριο των διακοσίων ψήφων.
Μέχρι και ο κατ’ εξοχήν αρµόδιος Υπουργός Εσωτερικών -και
εκεί να απευθυνθείτε, κύριε συνάδελφε, στον Υπουργό σας- ο ει-
σηγητής αυτού του νοµοσχεδίου πριν από λίγες ηµέρες έλεγε
και προειδοποιούσε για ακυβερνησία σε περίπτωση που υιοθε-
τηθεί η απλή αναλογική. 

Τώρα, λοιπόν, µπροστά στο µικροκοµµατικό συµφέρον, προ-
σπαθεί ο ίδιος να δικαιολογήσει τα αδικαιολόγητα και να γεφυ-
ρώσει τα αγεφύρωτα. 

Για να είµαστε, λοιπόν, απολύτως ξεκάθαροι και να ξέρουν οι
Ελληνίδες και οι Έλληνες τα πραγµατικά κίνητρα πίσω από αυτό
το νοµοσχέδιο, θα ήθελα να αναφέρω τα εξής: Η Κυβέρνηση µε
το παρόν νοµοσχέδιο προσπαθεί να πετύχει τρία πράγµατα, κα-
νένα από τα οποία δεν αφορά και δεν εξυπηρετεί τα συµφέροντα
της χώρας και της κοινωνίας.

Ο πρώτος στόχος είναι να στρέψει την πολιτική επικαιρότητα
µακριά από τα αποτελέσµατα της εφαρµοζόµενης κυβερνητικής
πολιτικής, γιατί όταν η συζήτηση αφορά την οικονοµία, την ανερ-
γία, τη δραµατική διεύρυνση της φτώχειας, τα νέα µεγάλα βάρη
που συσσώρευσε στις πλάτες των πολιτών η σηµερινή Κυβέρ-
νηση, ακυρώνοντας τις θυσίες των πολιτών όλα αυτά τα χρόνια,
τότε το παιχνίδι για την κυβερνητική πλειοψηφία είναι χαµένο. 

Τίποτα, λοιπόν, από τα πολλά και τα σπουδαία, που υποσχε-
θήκατε για να έρθετε στην εξουσία, δεν κάνατε πράξη. Ίσα-ίσα,
µάλιστα, σε κάθε πεδίο του δηµόσιου βίου τα πράγµατα έγιναν
πολύ χειρότερα από τότε που γίνατε Κυβέρνηση. Με την ψευδή
πεποίθηση, λοιπόν, ότι µεγάλη αναταραχή ίσον υπέροχη κατά-
σταση, προσπαθείτε να γυρίσετε την επικαιρότητα αλλού. Όµως,
εµείς δεν θα αφήσουµε να το κάνετε αυτό. Είναι χρέος µας απέ-
ναντι στην πατρίδα, είναι χρέος µας απέναντι στις Ελληνίδες και
στους Έλληνες να µη σας αφήσουµε να αποκρύψετε και να απο-
σιωπήσετε τα αποτελέσµατα της πολιτικής σας.

Δεύτερος στόχος της Κυβέρνησης είναι να δηµιουργήσει προ-
βλήµατα στα µικρότερα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, επιχειρών-
τας να τα διαρρήξει. Πρόκειται για µια πολιτικά αµοραλιστική
τακτική, για την οποία, όµως, αρµοδιότεροι είναι να µιλήσουν οι
συνάδελφοι από τα κόµµατα αυτά, όπως πολλοί ήδη έχουν µιλή-
σει και όπως πριν από λίγο συνάδελφος από κόµµα που θα ψη-
φίσει το νοµοσχέδιο σας, έκανε κριτική για τον χρόνο που
φέρατε αυτό το νοµοσχέδιο, αφού, λοιπόν, ήδη κερδίσατε τις
δύο εκλογές, αφήσατε ενάµιση χρόνο και το φέρατε µετά.

Και, βεβαίως, ο τρίτος στόχος είναι να βάλει εµπόδια στον
δρόµο της Νέας Δηµοκρατίας. Το είπε και ο συνάδελφος πριν. Το
νοµοσχέδιο, που συζητάµε, είναι οµολογία ήττας της συγκυβέρ-
νησης. Και στην προσπάθειά σας να διαχειριστείτε την επερχό-
µενη εκλογική ήττα, που και εσείς οι ίδιοι θεωρείτε αναπόφευκτη,
πάτε να βάλετε εµπόδια στην επόµενη πλειοψηφία της Νέας Δη-
µοκρατίας.

Δηµιουργούνται, λοιπόν, εύλογα ερωτήµατα; Γιατί δεν ψηφί-
σατε την απλή αναλογική αµέσως µόλις αναλάβατε την Κυβέρ-
νηση, στους πρώτους µήνες; Αν πραγµατικά, έστω και τώρα,
θέλατε να αναβαθµίσετε τη δηµοκρατία και τον κοινοβουλευτι-
σµό, θα προχωρούσατε σε µεταρρυθµίσεις ώριµες, που έχουν
και την ευρεία υποστήριξη της κοινωνίας µας, θα θεσπίζατε την
ψήφο των Ελλήνων του εξωτερικού και, βεβαίως, θα προχωρού-
σατε στην κατάτµηση των µεγάλων περιφερειών, όπως η Β’ Αθη-
νών. Όµως, η έγνοια σας είναι άλλη. Αξιοποιήσατε το µπόνους
των πενήντα εδρών δύο φορές και τώρα που η τρίτη είναι αδύ-
νατη, τώρα έρχεστε να το καταγγείλετε ως δήθεν άδικο. 

Ξέρετε, όµως, τι είναι όχι απλώς άδικο, αλλά και εξαιρετικά αρ-
νητικό για την προοπτική της χώρας από εδώ και πέρα; Το να σύ-
ρετε τη χώρα σε ακυβερνησία, το να συζητάτε το όριο του 3%,
το οποίο υπάρχει για λόγους που όλοι σε αυτή την Αίθουσα γνω-
ρίζουµε καλά ποιοι και πόσο σοβαροί είναι, απλώς και µόνο για
να εξυπηρετήσετε τις µικροκοµµατικές σκοπιµότητες του ήσσο-
νος κυβερνητικού εταίρου, που ενώ το θεωρούσε κόκκινη
γραµµή µέχρι πριν λίγες ηµέρες, τώρα είναι έτοιµος για εκπτώ-
σεις.

Εµείς αυτόν τον εκλογικό νόµο όχι µόνο θα τον καταψηφί-
σουµε, αλλά υπάρχει ρητή δέσµευση του Προέδρου της Νέας

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΔ’ - 20 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13051



Δηµοκρατίας, του Κυριάκου Μητσοτάκη, ότι θα τον αλλάξουµε
ως κυβέρνηση αµέσως µετά τις επόµενες εκλογές για να δια-
σφαλίσουµε την κυβερνησιµότητα της χώρας, την αποτύπωση
της πραγµατικής βούλησης των Ελλήνων, την πορεία προς την
έξοδο από την κρίση, την ουσιαστική ενίσχυση της δηµοκρατίας
και του κοινοβουλευτισµού µετά από έναν ευρύ και ουσιαστικό
διάλογο.

«Ναι», λοιπόν, στη µεγαλύτερη δυνατή αντιπροσώπευση.
Όµως, «ναι» και στη διασφάλιση κυβερνησιµότητας της χώρας.
Για µια ακόµη φορά στην ιστορία της η Νέα Δηµοκρατία απαντά
στον καιροσκοπισµό µε εθνική ευθύνη. Δεν µπορούµε να επιτρέ-
ψουµε να µετακινήσετε τον δηµόσιο διάλογο µακριά από τις βα-
ριές συνέπειες της διακυβέρνησής σας. Δεν µπορούµε να σας
επιτρέψουµε να σύρετε τη χώρα σε νέες περιπέτειες απλώς και
µόνο για να δικαιωθείτε πολιτικά µε τερτίπια και τεχνάσµατα. 

Η χώρα χρειάζεται ισχυρή κυβέρνηση εθνικής ευθύνης, που
θα ανταποκρίνεται στο ξεκάθαρο αίτηµα της κοινωνικής πλειοψη-
φίας για έξοδο από την κρίση, για οριστικό τέλος στη φορολαί-
λαπα και τον στραγγαλισµό των δηµιουργικών δυνάµεων των
Ελλήνων, για δηµιουργία νέων παραγωγικών, καλά αµειβοµένων
θέσεων εργασίας, για ανάπτυξη που θα διαχέεται σε ολόκληρη
την κοινωνία, για ένα κράτος επιτελικό, υπηρέτη του πολίτη και
όχι δυνάστη του. 

Να είστε σίγουροι πως ό,τι κι αν επιχειρήσετε, αυτή την πο-
ρεία, την πορεία της Ελλάδας προς τη δηµιουργία και την προ-
κοπή, δεν µπορείτε πια να την ανακόψετε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσω τον

λόγο στον επόµενο οµιλητή, που είναι ο κ. Γιόγιακας από τη Νέα
Δηµοκρατία -επιτρέψτε µου, κύριε Γιόγιακα, για δύο λεπτά σάς
παρακαλώ- θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα, σχετικά µε την πο-
ρεία συζήτησης του νοµοσχεδίου. 

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι η σηµερινή συνεδρίαση θα διαρκέσει
ως τις 0.00’- 0.30’η ώρα. Έως τώρα έχουν µιλήσει περίπου πε-
νήντα τρεις Βουλευτές. Στο υπόλοιπο, λοιπόν, της συνεδρίασης
πρόκειται να µιλήσουν έξι Υπουργοί, εκ των οποίων ο ένας είναι
ο κ. Κουρουµπλής. Αµέσως µετά τον κ. Κουρουµπλή έχουν δη-
λώσει επιθυµία να µιλήσουν οι υπόλοιποι επτά…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τι ώρα θα µιλήσει ο
κ. Κουρουµπλής;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αφήστε να ολοκλη-
ρώσει το Προεδρείο και µετά οι ερωτήσεις σας θα είναι δεκτές.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αµέσως µετά τον κ.

Κουρουµπλή και πριν πάρουν τον λόγο οι υπόλοιποι πέντε
Υπουργοί, οι οποίοι έχουν δηλώσει περίπου και τον χρόνο που
θα τοποθετηθούν, θα παρεµβληθούν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι, επτά τον αριθµό. 

Άρα, έχουµε έξι Υπουργούς ως το τέλος της συνεδρίασης, δη-
λαδή στις 0.00’- 0.30’, επτά κοινοβουλευτικούς και ήδη έχουν κα-
ταθέσει πρόθεση να µιλήσουν και δύο πρώην Πρόεδροι
Κοινοβουλευτικών Οµάδων. 

Έγινε ένας υπολογισµός χρόνου και µε βάση αυτόν -µε µια
ελάχιστη ανοχή- µιλάµε για περίπου ένα τρίωρο για τους έξι
Υπουργούς, τους επτά κοινοβουλευτικούς και τους δύο πρώην
Προέδρων Κοινοβουλευτικών Οµάδων. 

Συνεπώς µας µένουν περίπου επτά ώρες, αν οριοθετήσουµε
ότι θα ξεκινήσουµε αυτό, που πρόκειται να σας προτείνω, να γίνει
από τις 17.00’ - 17.15’, το πολύ σε µια ώρα. Μας µένουν, λοιπόν,
τέσσερις από τις επτά, περίπου, ώρες. 

Προτείνουµε, λοιπόν, προκειµένου να µιλήσουν περισσότεροι
Βουλευτές -σας µεταφέρω την πρόταση που έκανε ο Πρόεδρος
και αποδέχτηκε οµόφωνα η Διάσκεψη των Προέδρων το πρωί-
να µειωθεί ο χρόνος των Βουλευτών από επτά λεπτά σε πέντε,
έτσι ώστε να µιλήσουν περισσότεροι Βουλευτές. 

Το Σώµα είναι κυρίαρχο. Εάν το αποδέχεται, καλώς. Εάν δεν
το αποδέχεται, θα πορευτούµε µε το επτάλεπτο και αντί να µιλή-
σουν, όπως υπολογίζουµε περίπου σαράντα µε σαράντα πέντε,
ενδεχοµένως και σαράντα οκτώ Βουλευτές έως τις 0.30’ η ώρα,
θα µιλήσουν ούτε τριάντα ενδεχοµένως. 

Η πρόταση είναι περίπου σε µία ώρα από τώρα να ξεκινήσει η
εφαρµογή του πεντάλεπτου, ούτως ώστε µετά από περίπου δέκα
Βουλευτές -τόσους µέτρησα, αν δεν κάνω λάθος- που θα κάνουν
χρήση του επτάλεπτου, οι υπόλοιποι να προετοιµάσουν τις οµι-
λίες τους για το πεντάλεπτο. 

Με αυτό το σκεπτικό κατατίθεται η πρόταση. Συµφωνούµε; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Να το δούµε αργότερα;
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Δεν µπορούµε αύριο να ξεκινήσουµε νωρί-

τερα από τις 17.00’ η ώρα το απόγευµα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν την αυριανή

συνεδρίαση, κατά την οποία θα συνεχιστεί η συζήτηση του ση-
µερινού νοµοσχεδίου, έχουµε τη συζήτηση του νοµοσχεδίου του
Υπουργείου Άµυνας.

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Αυτό είναι το πρωί. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, το πρωί, αλλά

έχουν υπολογιστεί οι χρόνοι και µε βάση το νοµοσχέδιο αυτό,
που θα είναι σε εξέλιξη, δηλαδή που θα ξεκινήσει το πρωί και θα
κρατήσει έως το απόγευµα. 

Σχετικά µε την αυριανή, απογευµατινή συνεδρίαση, να θυµίσω
-σας µεταφέρω αυτό που συζητήθηκε, αν και νοµίζω ότι το ξέ-
ρουν όλες οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες- ότι οριοθετήσαµε για
αύριο µεταξύ 23.00’ και 0.00’η ώρα, το πολύ, να γίνει η ψηφοφο-
ρία του νοµοσχεδίου. 

Η αυριανή συνεδρίαση ξεκινάει στις 17.30’ η ώρα. Θα µιλήσει
ενδεχοµένως ένας µικρός αριθµός Βουλευτών -επιτρέψτε µου,
αυτή είναι προσωπική εκτίµηση- διότι φανταστείτε πόσον χρόνο
θα χρειαστούν οκτώ Πρόεδροι Κοινοβουλευτικών Οµάδων. Εν-
δεχοµένως να υπάρξουν και δευτερολογίες εισηγητών, δευτερο-
λογίες και παρεµβάσεις κοινοβουλευτικών. 

Γίνεται, λοιπόν, κατανοητό ότι την Πέµπτη -αύριο δηλαδή- ο
αριθµός των Βουλευτών που θα µιλήσουν, θα είναι πιθανόν πολύ
περιορισµένος. Γι’ αυτό προτείνουµε το πεντάλεπτο σήµερα, για
να κερδίσουµε σε αριθµό Βουλευτών.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, πότε θα µιλήσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γιόγιακα,

έχετε δίκιο, αλλά πρέπει να ειπωθούν όλα αυτά, για να είµαστε
ξεκάθαροι για το τι θα ακολουθήσουµε. Λοιπόν, συµφωνούµε µε
το πεντάλεπτο; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Όπως είπατε, µετά τα δέκα άτοµα, να γί-
νουν πέντε τα λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μετά την πρώτη δε-
κάδα οµιλητών θα εφαρµόσουµε το πεντάλεπτο. 

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Εάν προχωρήσουµε µε πεντάλεπτα, θα ολο-
κληρωθεί ο κατάλογος; Εάν εκτιµάει το Προεδρείο ότι δεν θα
εξαντληθεί ο κατάλογος παρά το πεντάλεπτο, θα παρακαλού-
σαµε να σκεφτείτε να ξεκινήσει η αυριανή συνεδρίαση νωρίτερα,
εφόσον έχει τελειώσει, φυσικά, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Άµυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα, επαναλαµβά-
νουµε τα ίδια πράγµατα. Το αν θα ξεκινήσει νωρίτερα -η πρότασή
σας, τέλος πάντων- είναι σε συνάρτηση µε το προηγούµενο νο-
µοσχέδιο που θα συζητείται από το πρωί,  εάν αυτό τελειώσει
στις 16.00’ ή στις 15.30’ ή στις 17.00’, για παράδειγµα. 

Ούτως ή άλλως, ο κατάλογος και µε το πεντάλεπτο -και νοµίζω
ότι το βλέπετε κι εσείς, που έχετε στα χέρια σας τον κατάλογο-
δεν πρόκειται να ολοκληρωθεί δυστυχώς. Έχουν γραφτεί εκατόν
πενήντα έξι Βουλευτές. Μέχρι τώρα έχουν µιλήσει πενήντα τρεις
Βουλευτές. Άρα υπολείπονται άλλοι εκατόν τρεις. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα για λίγο τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Λο-
βέρδο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μας απασχολεί, πότε θα µιλήσει ο κ.
Κουρουµπλής. Σας έχει προσδιορίσει την ώρα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μας έχει δοθεί πρό-
γραµµα. Στις 18.30’ θα µιλήσει ο κ. Κουρουµπλής. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεύτερον, ποιοι πρώην Πρόεδροι θα
µιλήσουν; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να σας πω τα ονό-
µατα ευθύς αµέσως. Είναι ο κ. Βενιζέλος, που έχει καταθέσει αί-
τηµα και η κ. Παπαρήγα. Τώρα, µε ποια σειρά θα µιλήσουν, αυτό

13052 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



είναι άλλο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εντάξει για το πεντά-

λεπτο. Μήπως, όµως, είναι δικαιότερο να το πάµε από αύριο;
Υπάρχουν συνάδελφοι που έχουν κάνει τον προγραµµατισµό
τους. 

Τέλος, θέλω να σας ενηµερώσω ότι το σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εθνικής Αµύνης έχει µέσα πάρα πολύ σοβαρά θέ-
µατα, τα οποία δεν βρίσκουν όλη τη Βουλή σύµφωνη. Ενδεχοµέ-
νως να λάβετε υπ’ όψιν σας ότι και τις 17.00’ που λέτε και τις
17.30’ είναι ένα ζήτηµα ανοιχτό. Να το έχετε υπ’ όψιν σας αυτό.
Είναι ευρύτατος ο διάλογος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τα χρονοδιαγράµ-
µατα για την αυριανή συνεδρίαση, που σας είπα, δεν είναι δικά
µου. Έτσι έχουν αποφασιστεί και από τη Διάσκεψη των Προ-
έδρων και είναι νοµίζω σε γνώση όλων των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων. Εάν χρειαστεί να παραταθεί -λέω, εάν χρειαστεί- ο χρό-
νος του πρώτου νοµοσχεδίου, του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας
αύριο, αυτό θα το δούµε στην εξέλιξη της πορείας. Όσον αφορά
το αίτηµα που µπήκε από την κυρία συνάδελφο, να ξεκινήσει, δη-
λαδή, νωρίτερα η απογευµατινή συνεδρίαση, ενδεχοµένως -έτσι
λέω εγώ- δεν µπορεί να ικανοποιηθεί. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εγώ συµφωνώ µε τη συνάδελφο.
Προσπαθώ να σας πω, µήπως είναι δυνατόν να πάει ένα κοµµάτι
της αυριανής συνεδρίασης την Παρασκευή. Κάντε µια άλλη ρύθ-
µιση. Έγινε µπέρδεµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ποιο νοµοσχέδιο
λέτε να πάει την Παρασκευή;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνι-
κής Άµυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα, την Παρα-
σκευή, κύριε Λοβέρδο, γνωρίζετε καλά ότι κατατέθηκε κατεπεί-
γον νοµοσχέδιο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, αλλά δεν
µπορούµε να τα έχουµε όλα σε αυτή τη ζωή. Κάποια ρύθµιση
πρέπει να την κάνετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα, να µην κά-
νουµε την κουβέντα που έγινε στη Διάσκεψη των Προέδρων. Εγώ
σας µεταφέρω το τι αποφασίστηκε στο πλαίσιο του προγραµµα-
τισµού των επόµενων ηµερών. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Άλλος ήταν ο προγραµµατισµός, αν
θυµάστε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κατατέθηκε κατε-
πείγον νοµοσχέδιο από την Κυβέρνηση, όπως γνωρίζετε πολύ
καλά αύριο θα είναι στην επιτροπή και την Παρασκευή θα έρθει
στην Ολοµέλεια ως νοµοσχέδιο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Άλλος ήταν ο προγραµµατισµός αν
θυµάστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ας αφήσουµε να κυ-
λήσει η µέρα, ας αποφασίσουµε για το σήµερα και θα δούµε τι
θα γίνει αύριο. Ενδεχοµένως και σήµερα στην εξέλιξη της συζή-
τησης, να αναθεωρήσουµε -λέω εγώ- κατόπιν συνεννόησης οι
Κοινοβουλευτικές Οµάδες, οι Πρόεδροι, οι Αντιπρόεδροι και να
δούµε µια αλλαγή του αυριανού προγράµµατος. Ενδεχοµένως
το τονίζω. Μην το πάρετε ως θέσφατο. 

Συµφωνούµε στο πεντάλεπτο, λοιπόν; 
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Ναι. 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία, είµαστε

σύµφωνοι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µια

ερώτηση πολύ ουσιαστική και σύντοµη. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε συνά-

δελφε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας απασχολεί το εν-

δεχόµενο να αναµορφώσετε τον κατάλογο των οµιλητών µε
βάση τις οχτάδες; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι εννοείτε, µε βάση
τις οχτάδες;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Φτιάχναµε οχτάδες, οι οποίες λειτουρ-
γούσαν µε αναλογική εκπροσώπηση οµιλητών από τα διάφορα
κόµµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κοιτάξτε, θα πάµε
µε τον κατάλογο των οµιλητών, έτσι όπως έχει καταρτιστεί. Με
αυτή τη σειρά θα πάµε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Γιόγιακας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σταθώ σε ορισµένα

από τα πολλά που ακούστηκαν και γράφτηκαν τις τελευταίες
µέρες για τις συζητούµενες αλλαγές στον εκλογικό νόµο. 

Το συγκυβερνών κόµµα επικαλείται και λόγους συνέπειας.
Είναι, λέει, πάγιο και διαχρονικό αίτηµα της Αριστεράς. Ναι ήταν
πράγµατι ένα αίτηµα, από αυτά που ανέξοδα διατύπωναν κόµ-
µατα χωρίς προοπτική εξουσίας και ένα αίτηµα που συνέφερε τα
αριστερά κόµµατα, γιατί θα δυνάµωνε την κοινοβουλευτική τους
παρουσία. 

Εάν, λοιπόν, ο ΣΥΡΙΖΑ ήθελε να είναι συνεπής σε αυτό το δια-
χρονικό αίτηµα της Αριστεράς, γιατί δεν έσπευσε να αλλάξει τον
εκλογικό νόµο µέσα στο πρώτο εξάµηνο του 2015; Μήπως γιατί
πέρυσι δεν τον χαλούσε το µπόνους των εδρών, που στην πραγ-
µατικότητα δεν ήταν πενήντα αλλά τριάντα µία; Μήπως γιατί
έβλεπε ότι έχει ακόµα µια πλειοψηφική ανοχή στην κοινωνία; 

Δεν πρόκειται, λοιπόν, για συνέπεια, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αλλά για συµφέρον και κοµµατική ιδιοτέλεια.

Δεν θα πω πολλά για τις πραγµατικές πολιτικές και κατά συνέ-
πεια οικονοµικές επιπτώσεις της εφαρµογής του απλού αναλο-
γικού συστήµατος, για το ότι µε βεβαιότητα -όπως έχει συµβεί
στο παρελθόν- οδηγεί σε κυβερνητικά σχήµατα που δεν παρά-
γουν έργο αλλά αµοιβαίους συµβιβασµούς χωρίς αντίκρισµα,
που εκβιάζονται από µεγαλύτερους ή µικρότερους κυβερνητι-
κούς εταίρους και αποχωρήσεις ή ανεξαρτητοποιήσεις Βουλευ-
τών τους, σε µια περίοδο που η χώρα χρειάζεται στιβαρή
κυβέρνηση, που πρέπει να κάνει πάρα πολλά σε πολύ λίγο χρόνο,
που δεν έχει άλλο περιθώριο για πειράµατα. 

Όµως θέλω να τονίσω ότι η Κυβέρνηση αντιµετωπίζει ένα
ακόµα κρίσιµο θέµα µε πασαλείµµατα. Δεν συζητά µια συνολική
και ριζική αλλαγή του εκλογικού συστήµατος. Αρκείται µόνο σε
αλλαγές που εξυπηρετούν τον σκοπό της, αυτόν της µεγάλης
αναταραχής, τις οποίες αιτιολογούν µε µια έκθεση ιδεών. 

Μιλάνε για την ενίσχυση του πολιτικού κυνισµού ως πρόβληµα,
που πράγµατι είναι. Από την άλλη, όµως, φέρνουν προς ψήφιση
έναν νόµο, που είναι η αποθέωση του πολιτικού κυνισµού. «Εµείς
και οι δικοί µας να διασωθούµε και η χώρα ας πάει να βουλιά-
ξει!».

Υπάρχουν και αντιφάσεις. Μας λένε ότι η κυβερνητική σταθε-
ρότητα δεν στηρίζεται σε νοµικές ρυθµίσεις αλλά χρειάζεται και
πολιτικές πρωτοβουλίες, µε λίγα λόγια πολιτική βούληση και πο-
λιτικό κριτήριο. 

Όµως, κύριοι της Κυβέρνησης, η πολιτική σταθερότητα πρέπει
να διασφαλίζεται και νοµικά, γιατί διαφορετικά η χώρα θα είναι
έρµαιο πολιτικής ανευθυνότητας και πολιτικού καιροσκοπισµού,
όπως αυτόν που δείξατε εσείς, όταν διαλύσατε την τότε Βουλή
τον Δεκέµβριο του 2014.

Στην ίδια έκθεση ιδεών αναφέρεται ότι η κρίση αντιπροσώπευ-
σης και η απαξίωση της πολιτικής, θα αντιµετωπιστεί µε τη διεύ-
ρυνση του εκλογικού δικαιώµατος. Δεν υπάρχει καµµία άλλη
πρόταση, καµµία πρωτοβουλία για την εκκαθάριση των εκλογι-
κών καταλόγων και καµµία συζήτηση για τις αλλαγές που θα φέ-
ρουν πίσω το ενάµισι εκατοµµύριο πολιτών, που έπαψαν να
ψηφίζουν από το 2009 έως το 2015.

Η κρίση αντιπροσώπευσης θα λυθεί µε µερικές δεκάδες χιλιά-
δες νέων εγγεγραµµένων. Δεν κάνετε, όµως, κάτι για να ψηφίσουν
και οι τριακόσιες πενήντα µε τετρακόσιες χιλιάδες Ελλήνων, που
ξενιτεύτηκαν τα τελευταία χρόνια, για να εργαστούν και να ζήσουν
τις οικογένειές τους, αλλά και για όλον τον απόδηµο Ελληνισµό. 

Το ψήφισµα της κοινοβουλευτικής συνέλευσης του Συµβου-
λίου της Ευρώπης, το οποίο επικαλείστε, λέει να διευρυνθούν οι
δυνατότητες που υπάρχουν για τη χορήγηση του δικαιώµατος
ψήφου σε µικρότερες ηλικίες. Θα µας πείτε µε ποιο τρόπο το διε-
ρευνήσατε, σε ποια επιστηµονικά δεδοµένα βασίζεται η επιλογή
σας; Θα σας απαντήσω. Σε κανένα! Αλλιώς θα τα είχατε επικα-
λεστεί. 

Το συµπέρασµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι η Κυ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΔ’ - 20 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13053



βέρνηση δεν θέλει να δουλέψει. Θέλει µόνο να µείνει στα πράγ-
µατα. Εάν ήθελε να δουλέψει, δεν θα άφηνε στην άκρη τα ανοι-
χτά θέµατα της αξιολόγησης ή της εφαρµογής των µέτρων που
έχουν ψηφιστεί, για να ασχοληθεί τώρα µε τον εκλογικό νόµο.
Δεν θα καθυστερούσε ουσιαστικές µεταρρυθµίσεις, από την επέ-
κταση του πλαστικού χρήµατος µέχρι τη µείωση του ενεργειακού
κόστους για τις µεγάλες επιχειρήσεις. Επίσης δεν θα έµενε θεα-
τής στις µεγάλες ελλείψεις της υγείας, του πρωτογενούς τοµέα
και της εκπαίδευσης.

Συµπέρασµα δεύτερο. Η άδολη και ανόθευτη απλή αναλογική
είναι πράγµατι και δόλια και νοθευµένη. Είναι δόλια, γιατί στον
βωµό της εκλογικής επιβίωσης, η Κυβέρνηση κατέφυγε σε ένα
φθηνό παζάρι αλλά και σε ανίερες συµµαχίες. Είναι νοθευµένη,
γιατί επιδιώκει να κρατηθεί στο παιχνίδι της εξουσίας, όταν θα
έχει καταδικαστεί στην κάλπη από τους ψηφοφόρους για όσα
έκανε ή παρέλειψε και για το ότι υποτίµησε -όπως κάνει και µε
τον νόµο αυτό- τη νοηµοσύνη των πολιτών, µεγαλύτερων και νε-
ότερων. 

Είναι, εποµένως, ευτύχηµα ότι το δόλιο και κάλπικο σχέδιο της
Κυβέρνησης δεν φαίνεται να της βγαίνει. Έτσι η Νέα Δηµοκρατία
θα έχει τη δυνατότητα να αποτρέψει τις ολέθριες συνέπειες της
απλής αναλογικής, φέρνοντας ως κυβέρνηση µια συνολική πρό-
ταση για τη µεταρρύθµιση του εκλογικού συστήµατος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βλέπουµε τι πραγµατικά βιώνει
η ελληνική κοινωνία. Η φτωχοποίηση έρχεται για όλους µας. Η
ανεργία αυξάνεται. Ο τουρισµός πάει άσχηµα. Και όλοι εσείς
ζείτε σε έναν άλλο κόσµο. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Η επόµενη οµιλή-

τρια είναι η κ. Κεφαλίδου από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, µιας και το τελευταίο διάστηµα γίνεται πολλή
συζήτηση για νούµερα και ποσοστά, ας µιλήσουµε µε αριθµούς. 

Το ποσοστό των φτωχών νοικοκυριών που δεν µπορούν να
έχουν στο τραπέζι τους κάθε δεύτερη µέρα θρεπτικό φαγητό,
αγγίζει το 52,5%. Η αντιµετώπιση έκτακτων δαπανών -παραδείγ-
µατος χάριν ιατρικές δαπάνες που φθάνουν τα 400 ευρώ- είναι
αδύνατη για το 87,2%. Η αδυναµία ικανοποιητικής θέρµανσης
τους χειµερινούς µήνες ανέρχεται στο 50,8%. Το 41% δηλώνει
δυσκολία στην πληρωµή του ενοικίου.

Ο κατάλογος µε τα στοιχεία της Ελληνικής Στατιστικής Αρχής
για το 2015 είναι µακρύς, είναι συγκλονιστικός, «σπάει κόκαλα»,
για αυτούς που έχουν. Τα ασπόνδυλα δεν ενοχλούνται. Τα πα-
ραπάνω στοιχεία που σας ανέφερα, δεν αφορούν µόνο τα φτωχά
νοικοκυριά. Αφορούν το σύνολο της µεσαίας τάξης στη χώρα,
που βρίσκεται στο κατώφλι της φτώχειας. Σίγουρα αφορούν και
όλο το πολιτικό σύστηµα. 

Όταν ο ΣΥΡΙΖΑ έγινε Κυβέρνηση το Γενάρη του 2015, ανέλαβε
την εξουσία µε σηµαία την «εδώ και τώρα ανακούφιση του λαού»,
την ανατροπή των αριθµών υπέρ της κοινωνίας που µαστίζεται
από την ύφεση. Συνέχισε µε τρόπο συγκρουσιακό, λαϊκιστικό και
απολύτως ανεύθυνο, απειλώντας την Ευρώπη µε την εξαέρωση
της ελληνικής φούσκας και εισέπραξε ένα «ok, από εδώ η έξο-
δος, να σας βοηθήσουµε να φύγετε». 

Αυτή η Κυβέρνηση µάς έφθασε µια ανάσα από την πλήρη κα-
τάρρευση της χώρας, µιας Ελλάδας που παραµιλούσε στις
ουρές των ATM. Φυσικά, τη συνέχεια την ξέρετε, τη ζούµε όλοι
µας. 

Περήφανα µας φέσωσε µε 100 δισεκατοµµύρια ευρώ ως απο-
τέλεσµα ασυµβίβαστης διαπραγµάτευσης. Επέβαλε ένα τρίτο
µνηµόνιο που θα το πληρώνουν και τα τρισέγγονά µας. Έκανε
το αγέρωχο δηµοψήφισµα, όπου το «όχι» έγινε «ναι» και στο µε-
ταξύ, αποτελείωσε την αγορά, την επιχειρηµατικότητα, τους αυ-
τοαπασχολούµενους, πρόσφατα τους συνταξιούχους, λίαν
προσεχώς δε και τους ακόµη εργαζόµενους. 

Αυτή την Κυβέρνηση τα παραπάνω ποσοστά την αφορούν;
Ασφαλώς την αφορούν. Τι σόι Αριστερά θα ήταν αλλιώς; Τι κάνει
για να αλλάξει αυτή την κατάσταση; Μετά από πολλή προσπά-
θεια, απώλεια του µισού κόµµατός του, συµβιβασµούς µε τις

αρχές και τις καταβολές του, σε κατάσταση όψιµου ρεαλισµού,
ο Πρωθυπουργός αποδεικνύεται καθηµερινά ανεδαφικός. Οι
επενδύσεις, στις οποίες άρον-άρον τώρα προσβλέπει για να ανα-
συνταχθεί η οικονοµία και να δηµιουργηθούν δουλειές, σκοντά-
φτουν µονίµως σε τοίχο ιδεοληψίας και ανεπάρκειας των
στελεχών του. 

Και τώρα; Τώρα ο παλιός, καλός ΣΥΡΙΖΑ επιστρέφει σε αυτό
που ξέρει να κάνει πολύ καλά. Παίζει συγκυριακά παιχνίδια µε
τους θεσµούς, όπως µε τον εκλογικό νόµο και τις τηλεοπτικές
άδειες, υπονοµεύοντας µια εύθραυστη σταθερότητα στην κόψη
του ξυραφιού, που όµως έχει ανάγκη και η χώρα και η οικονοµία.
Χρησιµοποιεί καιροσκοπική και δηµαγωγική τακτική που υποκρί-
νεται ότι επιδιώκει συναίνεση και συνεννόηση, ενώ και τα δύο τα
έχει ναρκοθετήσει εκ των προτέρων. Υποκρίνεται ότι προωθεί την
απλή αναλογική, επειδή είναι θέµα αρχής, ενώ δεν συµφέρει -
λέει- τον ΣΥΡΙΖΑ και κλείνει το µάτι µε σηµασία στα µικρότερα
κόµµατα. 

Για το «φινάλε» η Κυβέρνηση εµφανίζεται και γενναιόδωρη!
Μας προσφέρει, λέει, την ευκαιρία να πάρουµε µέρος σε ένα ευ-
ρύτερο προοδευτικό µέτωπο. Το αγκίστρι γυαλίζει κάτω από το
δόλωµα αλλά η Κυβέρνηση είναι βέβαιη ότι θα το χάψουµε σαν
χάνοι.

Με απλά λόγια, λέει το εξής απίθανο. Πείτε τι ακριβώς θέλετε
να φέρουµε για εκλογικό νόµο προς ψήφιση, ώστε στις επόµενες
εκλογές, που γνωρίζουµε ότι δεν θα βγούµε πρώτο κόµµα, να
µην µπορεί να σχηµατιστεί κυβέρνηση χωρίς εµάς και όταν γίνει
αυτό, θα σας κρατήσουµε και εσάς κανένα σκαµνί στο κυβερνη-
τικό τραπέζι! Φυσικά αν γίνει αυτό, η χώρα θα έχει πάει κατά δια-
βόλου, αλλά την Κυβέρνηση δεν δείχνει να την πειράζει, γιατί το
έχει ξανακάνει άλλωστε.

Αυτό λέτε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης. Ετοιµάζεστε να
σερβίρετε ένα κοκτέιλ δυναµίτη µε αβάσταχτους φόρους, εργα-
σιακά και ασφαλιστικό στον κόσµο που έχετε αφαιµάξει και τα-
ράξει στο δούλεµα επί ενάµιση χρόνο και τρέµετε το τι έχει να
γίνει από το φθινόπωρο. Γι’ αυτό, έγκαιρα και πονηρά, θυµηθή-
κατε τις αρχές σας και αποπροσανατολίζετε τον κόσµο µε
άσχετα θέµατα. Φλοµώνετε τον λαό µε δήθεν περισσότερη, βα-
θύτερη, φαρδύτερη, δικαιότερη δηµοκρατία, µπας και τουµπά-
ρετε άλλη µια φορά τους πολίτες που σας πίστεψαν.

Σας ρωτώ. Τι αριστερό έχει η µη κατάτµηση των µεγάλων πε-
ριφερειών; Τι αριστερό έχει το παιχνίδι µε το 3%; Τι αριστερό
έχει ο αποκλεισµός της οµογένειας; Τέλος, τι αριστερό έχει το
ανερυθρίαστο, µέχρι χθές, φλερτ σας µε τη Χρυσή Αυγή; 

Το µόνο αποτύπωµα που θα καταφέρετε να αφήσετε µε τον
νόµο σας είναι η ακυβερνησία της χώρας σε µια περίοδο που τα
σταθερά κυβερνητικά σχήµατα είναι σανίδα σωτηρίας όχι µόνο
για την Ελλάδα αλλά και για ολόκληρη την Ευρώπη. 

Εγκληµατείτε, κύριοι της Κυβέρνησης, σε βάρος της χώρας
και του µέλλοντός της και το γνωρίζετε. Ψάχνετε ξεδιάντροπα
συνενόχους για να διεκδικήσετε άλλη µια φορά το ακαταλόγιστο
του αυταπατηθέντος. 

Ε, λοιπόν, όχι! Τις πέντε αράδες στο ποδάρι που βαφτίσατε
εκλογικό νόµο, αυτό το έκτρωµα που σκαρώσατε στα γρήγορα,
πριν έρθουν εκκαθαριστικά, ΕΝΦΙΑ, πλειστηριασµοί και κατασχέ-
σεις, πριν ξυπνήσει ο κόσµος, να τον ψηφίσετε µόνοι σας. Εσείς
και όσοι τσίµπησαν το δόλωµα µε τα αποφάγια της εξουσίας
σας. Δεν έχουµε καµµία εµπιστοσύνη στις προθέσεις σας. Δεν
πιστεύουµε ότι σας έπιασε ξαφνικά ο πόνος για τους πολίτες που
καθηµερινά σφαγιάζετε. Δεν µπορούµε να ξεχάσουµε τα ψέµατά
σας που κάθε φορά γράφουν νέα ρεκόρ. Σας γνωρίσαµε και δεν
σας εµπιστευόµαστε ούτε εµείς ούτε οι πολίτες. 

Για τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη, οι θεσµοί δεν θα γίνουν ερ-
γαλείο για να σιγουρέψετε εσείς τις καρέκλες σας. Για εµάς οι
θεσµοί του πολιτεύµατος δεν είναι άλλο ένα παιχνίδι στα χέρια
σας. Δεν είναι πεντόβολα, κύριοι της Κυβέρνησης. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

ο κ. Μιχελής από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

13054 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Με την ανάδειξη του ζητήµατος του εκλογικού νόµου και συγ-
κεκριµένα της κυβερνητικής πρότασης για την απλή αναλογική,
µεταξύ άλλων αναδείχθηκαν και προβλήµατα παθογένειας του
πολιτικού µας συστήµατος, παθογένεια που χρονολογείται από
το µακρινό παρελθόν. 

Στις αιτιάσεις της Μείζονος Αντιπολίτευσης -και όχι µόνο- κατά
της απλής αναλογικής, προτάσσεται κυρίως το επιχείρηµα της
αναγκαιότητας ισχυρών κυβερνήσεων, κατ’ ακρίβεια µονοκοµµα-
τικών. Λες και δεν ήταν µονοκοµµατικές οι κυβερνήσεις της
χώρας από το 1974 και δώθε και γιατί όχι από το ’50 και δώθε,
που έστησαν ένα ανορθολογικό οικονοµικό µοντέλο στη χώρα
και έναν διεφθαρµένο κρατικό µηχανισµό λάφυρο των µονοκοµ-
µατικών κυβερνήσεων, στοιχεία που οδήγησαν στη σηµερινή κα-
τάσταση.

Είναι βάσιµη, λοιπόν, αυτή η αιτιολόγηση; Ή µήπως εκφράζει
έµµεσα –και θα πω άµεσα από έναν οµιλητή που άκουσα- µια
πάγια ιδεολογική αντίληψη της δεξιάς παράταξης για τον τρόπο
διακυβέρνησης και τις εκλογές;

Απαριθµώ γεγονότα που χαρακτηρίζουν αυτή την αντίληψη.
Πρώτες µεταπολεµικές εκλογές 1950-1951. Το ΚΚΕ παράνοµο,

η Αριστερά εκπροσωπείται από την ΕΔΑ µε ποσοστό 10% στη
Βουλή, εκλογικό σύστηµα απλή αναλογική. 

Εκλογές 1952. Δίδαγµα, εφαρµογή υπερενισχυµένης αναλο-
γικής. Η Αριστερά µε ίδια ποσοστά εκτός Βουλής. 

Εκλογές 1956, υπερενισχυµένη. Η Αριστερά κατεβαίνει στις
εκλογές από κοινού µε το Κέντρο και τότε επινοείται το απίστευ-
της έµπνευσης τριφασικό σύστηµα, µε αποτέλεσµα η κεντροα-
ριστερά µε 48% κερδίζει εκατόν τριάντα δύο έδρες, η Δεξιά ΕΡΕ
µε τον νέο Πρόεδρο µετά τον Παπάγο, τον Κωνσταντίνο Καρα-
µανλή, µε 47% εξήντα πέντε έδρες. Εύγε! Ο Κωνσταντίνος Κα-
ραµανλής πρώτος Πρωθυπουργός.

Εκλογές 1958. Πάλι υπερενισχυµένη, αλλά η έκπληξη είναι ότι
η ΕΔΑ είναι αξιωµατική αντιπολίτευση µε 25%. Η απάντηση υπάρ-
χει, 1961 σχέδιο «ΠΕΡΙΚΛΗΣ», απάντηση στην έκπληξη της ΕΔΑ,
εκλογές βίας και νοθείας. 

Εκλογές 1963-1964. Ένωση Κέντρου στην κυβέρνηση, ΕΔΑ
στο Κοινοβούλιο, νέα τακτική, αποστασία και τελικά πραξικόπηµα
και επιβολή δικτατορίας τον Απρίλη του 1967. Μην ξεχνάτε ότι
τον Μάιο του 1967 προγραµµατίζονταν εκλογές.

Μεταπολίτευση. Η Αριστερά σε πλήρη νοµιµότητα. Εκλογές
πάντα µε υπερενισχυµένη. Η παράδοση -ιδεολογία θα έλεγα
εγώ- συνεχίζεται. Έτσι πορευόµαστε ως πριν από λίγα χρόνια,
µε ισχυρές µονοκοµµατικές κυβερνήσεις, οι οποίες ουδέποτε
από το 1950 έως σήµερα ολοκλήρωσαν την τετραετή θητεία
τους. Το τονίζω, οι ισχυρές κυβερνήσεις δεν ολοκλήρωσαν την
τετραετή θητεία τους. Γιατί; 

Ήρθαµε στο σήµερα. Οι συνθήκες της µεταπολεµικής και µε-
ταδικτατορικής Ελλάδας άλλαξαν ραγδαία. Η Νέα Δηµοκρατία
χωρίς βάσιµη και συγκεκριµένη αιτιολόγηση, παρά µόνο δέσµια
των ιδεοληψιών και της ιστορίας της, όπως περιέγραψα, παρα-
µένει πιστή σε αυταρχικά εκλογικά συστήµατα και στις ισχυρές,
χωρίς λαϊκό έρεισµα, µονοκοµµατικές κυβερνήσεις. 

Το πρόβληµα όµως που αναδεικνύεται σήµερα, είναι η στάση
του ΠΑΣΟΚ ως εκφραστή της σοσιαλδηµοκρατίας και του Ποτα-
µιού ως εκφραστή, άραγε ποιου; Με δηµοσκοπικά ποσοστά στο
όριο εισόδου τους στη Βουλή επιµένουν να χαρίζουν στο πρώτο
κόµµα το δώρο των πενήντα εδρών, χάνοντας οι ίδιοι. Μήπως
ευελπιστούν να είναι πρώτη η Νέα Δηµοκρατία και οι ίδιοι να συ-
νεχίσουν να είναι ουρά της, όπως πριν, στο πρόσφατο παρελθόν;
Δεν αποτίµησαν τα αποτελέσµατα αυτής της πολιτικής; 

Εµείς θεωρούµε ότι η περίοδος των µονοκοµµατικών κυβερνή-
σεων ολοκληρώθηκε. Η αντιµετώπιση των σηµερινών προβληµά-
των της χώρας απαιτεί ευρύτερες προγραµµατικές συναινέσεις,
που θα οδηγήσουν σε κυβερνήσεις µε ευρεία λαϊκή βάση, γι’ αυτό
και προτείνουµε την κατάργηση του δώρου των πενήντα εδρών,
την ψήφο στα δεκαεπτά ως πρώτο βήµα προσέγγισης ενός ορθο-
λογικού και αντιπροσωπευτικού εκλογικού συστήµατος. Έπεται η
συνέχεια για την κατάτµηση εδρών κ.λπ., µε τη συζήτηση στη συν-
ταγµατική Αναθεώρηση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κυριαζίδης από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο που τιτλοφορεί-
ται «Αναζήτηση σωσιβίου σωτηρίας του ΣΥΡΙΖΑ».

Η Κυβέρνηση προκειµένου να αποπροσανατολίσει την κοινή
γνώµη από τις συνέπειες της καταστροφικής της πολιτικής, που
κυριολεκτικά έχει διαλύσει τη χώρα και την οικονοµία εδώ και δε-
καοκτώ µήνες, συστηµατικά επιλέγει να ανοίγει ζητήµατα παντε-
λώς ανεπίκαιρα και άκαιρα. Το κάνει αυτό συνειδητά για έναν
απλό λόγο, προκειµένου να κρυφτεί και να αποστεί από την
πραγµατικότητα που δεν µπορεί να αντιληφθεί, µια πραγµατικό-
τητα σκληρή και ζοφερή την οποία βιώνει ο ελληνικός λαός κα-
θηµερινά στο πετσί του. 

Είναι η πραγµατικότητα του µνηµονίου της Αριστεράς, της πε-
ρήφανης διαπραγµάτευσης, της εξευτελιστικής υπαναχώρησης,
της φοροληστρικής επιδροµής, της ασφαλιστικής απορρύθµι-
σης, του οικονοµικού µαρασµού, της ανεργίας και εντέλει της
αποδεδειγµένης ανικανότητας της Κυβέρνησης να διαχειριστεί
τις τύχες του τόπου.

Αυτή η τέχνη του πολιτικού αποπροσανατολισµού απαιτεί µα-
εστρία και επιδεξιότητα, που οµολογουµένως τη διαθέτει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Είναι η τέχνη της προπαγάνδας και της στοχευµένης
αλλοίωσης της πραγµατικότητας, την οποία και θέλετε να ελέγ-
ξετε απόλυτα, κλείνοντας τα ιδιωτικά κανάλια. Μέσα στο πολιτικό
αυτό πλαίσιο που περίτεχνα δοµείτε, µας φέρνετε τώρα και έναν
δήθεν εκλογικό νόµο. 

Επί του ζητήµατος αυτού, ως ανέφερα και στην αρµόδια κοινο-
βουλευτική επιτροπή, η αποδυναµωµένη ηθικά και πολιτικά Κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, εν µέσω θέρους κι εκτός πολιτικής επι-
καιρότητας, επιλέγει να ανοίξει τελείως πρόχειρα και αποσπασµα-
τικά το θέµα του «εκλογικού νόµου», µετατοπίζοντας εντέχνως την
ατζέντα του πολιτικού διαλόγου από τα πραγµατικά προβλήµατα
της χώρας και των πολιτών, τα οποία και αδυνατεί να διαχειριστεί.

Όταν η οικονοµία πεθαίνει και η κοινωνία στενάζει, όταν οι επι-
χειρήσεις κλείνουν η µία µετά την άλλη και η ανεργία καλπάζει –
ο ΟΑΕΔ καταµετρά την ανεργία για τον µήνα που πέρασε σε
δέκα χιλιάδες πεντακόσιους- εµείς στη Βουλή ασχολούµαστε µε
έναν δήθεν εκλογικό νόµο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο εκλογικός νόµος και τα συνα-
κόλουθα του εκλογικού συστήµατος αποτελούν ένα όχηµα διά
του οποίου λειτουργεί αντιπροσωπευτικά το πολίτευµά µας. Απο-
τελεί το εργαλείο εκείνο επί του οποίου δοµείται το κοινοβουλευ-
τικό µας σύστηµα. Ως εκ τούτου ο εκλογικός νόµος πρέπει να
στηρίζεται σε κάποιες αρχές και παραδοχές και τι εννοώ;

Πρέπει να είναι ένας νόµος ανάλογος των αναγκών, του πολι-
τεύµατος, της χώρας και της κοινωνίας, ένας δίκαιος, σταθερός
και αποτελεσµατικός νόµος. Πρέπει να είναι ένας νόµος, που δεν
θα χρωµατίζεται πολιτικά και θα µένει µακριά από ευκαιριακές
σκοπιµότητες.

Υπό αυτές τις παραδοχές τις οποίες θα κρίνει η ιστορία, ερ-
χόµαστε σήµερα κι έρχεται και η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ να κάνει
τι; Τι προσπαθεί να κάνει τελευταία µε τη δήθεν απλή αναλογική;
Εν όψει της δηµοσκοπικής κατρακύλας κι επειδή το «µαγαζί» µε-
γάλωσε και πρέπει να διατηρηθεί, έδοξε τη Βουλή των συνιστω-
σών και τω Δήµω της Κουµουνδούρου να περισώσει ό,τι δεν
σώζεται. 

Ποιος τρόπος υπάρχει για να επιτευχθεί αυτό; Μα βέβαια η αλ-
λαγή του εκλογικού νόµου. Ποια αλλαγή, όµως; Εννοείται η αλ-
λαγή που βολεύει και είναι κοµµένη και ραµµένη στα µέτρα της
ηγεσίας του ΣΥΡΙΖΑ. 

Η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία στερείται της ανάλογης δη-
µοκρατικής νοµιµοποίησης, εκκινούµενη από µια ψευδεπίγραφη
δηµοκρατική ευαισθησία, αλλά και το πάγιο αίτηµα της πάλαι
ποτέ Αριστεράς του Συνασπισµού του 3% για αναλογικότερο σύ-
στηµα, ως βόλευε τότε, έκρινε ότι τα νούµερα δεν βγαίνουν. Διέ-
βλεψε την ήττα και θέλοντας ρόλο και λόγο την επόµενη ηµέρα,
προσπαθεί να επιβάλλει τους κανόνες του παιχνιδιού. Ποιοι είναι
αυτοί; Μα, βέβαια αυτοί που βολεύουν τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Εκεί, όµως, εξαντλείται η θεσµική σας παρέµβαση και η αλ-
λαγή; Αυτές είναι οι ιδέες σας; Αυτή είναι η πολιτική σας θέση;
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Εκεί οριοθετείτε το όραµά σας για την αναµόρφωση του πολιτι-
κού συστήµατος;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανείς δεν διαφωνεί ότι το αί-
τηµα για περισσότερη δηµοκρατία, δοµικές αλλαγές στο πολι-
τικό σύστηµα και περισσότερες συνεργασίες µεταξύ των
κοµµάτων πρέπει να µας απασχολήσει.

Πρέπει, όµως, να µας απασχολήσει και να καταλήξουµε σε ένα
σχέδιο εκλογικού νόµου µέσα από έναν ειλικρινή και µακρύ διά-
λογο, µέσα από µια πολιτική υπεραξία και έλλειψη δολιότητας,
στοιχεία τα οποία δεν σας διακρίνουν στην παρούσα φάση. 

Στερείστε αυτά τα χαρακτηριστικά, γιατί ο διάλογος που υπο-
τίθεται ότι θα κάνατε ήταν εντελώς προσχηµατικός, καθώς όπως
αποδείχθηκε στην πορεία, αυτός ήταν κενός περιεχοµένου. Γιατί
ήταν κενός περιεχοµένου; Πολύ απλά γιατί η παρούσα πρόταση
που καταθέσατε, είναι αυτή που τα κοµµατικά σας όργανα πρό-
ταξαν, αγνοώντας τις θέσεις και τις προτάσεις των λοιπών κοµ-
µάτων. 

Στερείστε του ηθικού πλεονεκτήµατος, για τον πρόσθετο λόγο
ότι αυτό το σύστηµα που θέλετε να αλλάξετε τώρα, το χρησιµο-
ποιήσατε δυο φορές για το δικό σας συµφέρον. Λέµε ότι για τις
εκλογές του Ιανουαρίου του 2015, δεν ήταν δυνατόν να το αλλά-
ξετε. Αλλά τι έγινε µε τον Σεπτέµβρη του 2015; Δεν ακούσαµε το
2013 και το 2014, όταν δηµοσκοπικά προηγούσασταν, να έχετε
µια πρόταση για σχετική αλλαγή. Δεν την φέρατε. Μπορεί να εί-
χατε, όπως πολλά άλλα πράγµατα είχατε στην όποια σας προ-
γραµµατική αναφορά.

Εκεί δεν µπορούσατε να φέρετε νωρίτερα την πρότασή σας
για τον εκλογικό νόµο; Δεν µπορούσατε να δείξετε αυτή την πο-
λιτική σας ευαισθησία; Τότε δεν ετίθετο ζήτηµα δηµοκρατικής
νοµιµοποίησης και τώρα που χάνετε τη γη κάτω από τα πόδια
σας, φέρνετε προς ψήφιση ό,τι σας βολεύει;

Αλήθεια εσείς που κόπτεστε για την ανόθευτη έκφραση της
λαϊκής βούλησης, τη σεβαστήκατε τον Ιανουάριο και τον Σεπτέµ-
βριο του 2015; Τιµήσατε την εντολή που λάβατε ή για να εκλε-
γείτε ψάχνετε να βρείτε διέξοδο; Αλήθεια σεβαστήκατε τη γνώµη
του λαού στο δηµοψήφισµα που εσείς προκαλέσατε, καλώντας
τον µάλιστα να ψηφίσει «όχι», ή µήπως και εκεί η κωλοτούµπα
που κάνατε ήταν της Αριστεράς και δεν πειράζει;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα έχει ανάγκη από θεσµι-
κές αλλαγές, αλλαγές στέρεες, βασιζόµενες στις ανάγκες των
καιρών. Στο πλαίσιο αυτό η πατρίδα µας δεν θέλει και δεν πρέπει
να µπει σε νέες περιπέτειες. Έχει ανάγκη από σταθερές κυβερ-
νήσεις, που θα δώσουν όραµα και προοπτική. Έχει την ανάγκη
να βγει επιτέλους από το τέλµα.

Δυστυχώς, όµως, οι προτάσεις σας, οι θέσεις σας και τα πε-
πραγµένα σας, µε αποκορύφωµα τον δήθεν εκλογικό νόµο, απο-
δεικνύουν ότι δεν αντιλαµβάνεστε την πραγµατικότητα. Γι’ αυτόν
τον λόγο, η ιστορία δεν θα περιοριστεί στην ανάγνωση µόνο της
περίτεχνης αριστοτεχνικά γραµµένης εισηγητικής έκθεσης του
παρόντος νοµοσχεδίουος αλλά θα σας καταλογίσει δόλο και
σκοπιµότητα που φέρατε, τα οποία θα είναι η απαρχή νέων δει-
νών για τη χώρα µας. Εγκαινιάζετε µια περίοδο πολιτικής αστά-
θειας, την οποία, αν και απεύχοµαι, πολύ φοβούµαι ότι θα έρθει
και βεβαίως θα το χρεωθείτε ιστορικά και πολιτικά.

Απευθύνοµαι στους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης: Δεν εί-
δαµε ακόµη τίποτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Ηλιόπουλος από την Χρυσή Αυγή.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ.
Ήρθαµε σήµερα και χθες, θα έρθουµε και αύριο για να συζη-

τήσουµε ένα νοµοσχέδιο, που δεν αφορά κανέναν πλην από τους
κυβερνώντες του ΣΥΡΙΖΑ, οι περισσότεροι από τους οποίους
έχουν θητεύσει στο ΚΚΕ, γνωρίζουν πάρα πολύ καλά τα µέσα
της προπαγάνδας και προσπαθούν τώρα που άρπαξαν και γαν-
τζώθηκαν στην εξουσία, να τα χρησιµοποιήσουν µε όποιον τρόπο
µπορούν, για να παραµείνουν λίγο ακόµα.

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο εξυπηρετεί -θα εξυπηρετούσε,
µάλλον, γιατί δεν πρόκειται να περάσει- δύο σκοπούς. Πρώτον ο
ΣΥΡΙΖΑ, όποτε γίνουν εκλογές να είναι ρυθµιστής, αν και δεύτερο
κόµµα, των πραγµάτων και στη συγκεκριµένη χρονική στιγµή να
πάρει την ατζέντα από τα φλέγοντα πολιτικά και διεθνή ζητήµατα

και να «πετάξει την µπάλα», όπως λέµε κοινώς, σε ένα θέµα το
οποίο, όπως είπα και στην αρχή, δεν αφορά κανέναν.

Εµείς έχουµε καταθέσει κάποιες τροπολογίες, τις οποίες βέ-
βαια δεν δεχθήκατε, να ψηφίζουν οι οµογενείς, οι Βουλευτές από
τριακόσιοι να γίνουν διακόσιοι και κάποια άλλα πράγµατα, τα
οποία όντως θα µπορούσαν λίγο να ακουστούν κάπως καλά στα
αυτιά του Έλληνα πολίτη, που αυτή τη στιγµή µαστίζεται από τα
µέτρα που έχετε φέρει όλα αυτά τα χρόνια και τον έχουν ισοπε-
δώσει.

Βέβαια για τους οµογενείς δεν µπορείτε να δώσετε ψήφο, γιατί
εσείς τους έχετε στείλει στο εξωτερικό µε τις πολιτικές που
εφαρµόζετε τα τελευταία χρόνια, οπότε αυτοί θα σας γυρνούσαν
σύσσωµοι την πλάτη.

Τους Βουλευτές από τριακόσιους δεν τολµάτε να τους κάνετε
διακόσιους, γιατί θα χάσετε τις καρέκλες σας και βλέπουµε πόσο
ωραίες είναι οι καρέκλες για εσάς και πόσο γαντζωµένοι είστε,
που κάνετε τα πάντα για να παραµείνετε σε αυτές.

Είναι ένας εκλογικός νόµος, που επειδή δεν θα περάσει, είναι
και άσκοπο να φάµε τρεις µέρες εδώ και να µιλήσουµε διακόσιοι
Βουλευτές, για έναν νόµο που πραγµατικά δεν θα έχει καµµία
αξία.

Σήµερα, λοιπόν, είναι µια θλιβερή επέτειος για την πατρίδα
µας. Έγινε µια εισβολή. Ένα κοµµάτι ελληνικής γης είναι υπό
τουρκική κατοχή και εµείς το µόνο που είχαµε να κάνουµε σή-
µερα ,ήταν ενός λεπτού σιγή και πάλι πολύ ήταν! Πώς δεν το ξε-
χάσατε κιόλας και αυτό, γιατί δεν σας αφορά. Εκείνες τις ηµέρες
σάς αφορούσε κάτι άλλο. Σας αφορούσε η επιστροφή στην -
εντός πολλών εισαγωγικών- «δηµοκρατία», σε αυτή τη δηµοκρα-
τία που βιώνουµε αυτά τα σαράντα-σαράντα πέντε χρόνια.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Ναι αυτό θέλαµε, να πέσει η χούντα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Να φύγει ο Ιωαννίδης και ο Παπαδόπου-

λος.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι µια εθνική καταστροφή,

µια τραγωδία που συνεχίζεται ακόµα, ένα κοµµάτι της πατρίδας
µας να βρίσκεται υπό κατοχή και εσείς το µόνο που κάνετε, είναι
αυτό που σας είπαµε, ενός λεπτού σιγή.

Στις 24 του µήνα, επειδή οι περισσότεροι από εδώ δεν το γνω-
ρίζετε -κάποιοι ίσως του ΣΥΡΙΖΑ να το γνωρίζουν, γιατί συµµετέ-
χουν και δικά τους στελέχη- γίνεται µια εκδήλωση -έχουµε εδώ
την πρόσκληση- του κόµµατος DEΒ.

Εδώ, λοιπόν, η πρόσκληση αναφέρει για τουρκική µειονότητα.
Εµείς έχουµε καταθέσει µηνυτήρια αναφορά και ζητούµε να µη
γίνει αυτή η εκδήλωση. 

Δεν υπάρχει τουρκική µειονότητα στην πατρίδα µας, κύριοι
του ΣΥΡΙΖΑ, που κόπτεστε και έχετε τόσο δηµοκρατικά φρονή-
µατα εσείς, αλλά κανένα πατριωτικό και εθνικό αισθητήριο. Δεν
υπάρχει τουρκική µειονότητα. Να πείτε στους Βουλευτές σας και
στα στελέχη σας, στον Ζεϊµπέκ, στον ψευδοµουφτή που καλύ-
πτετε, στον Πρόεδρο του DEB που συνεργάζεται µε τον Βου-
λευτή σας, ότι εδώ είναι Ελλάδα και υπάρχει µειονότητα
µουσουλµανική και όχι τουρκική. 

Αυτή η εκδήλωση κανονικά, εάν υπήρχε σοβαρό κράτος, δεν
θα υπήρχε καµµία περίπτωση να γίνει. Όµως εσείς στενοχωρη-
θήκατε βλέπετε, γιατί ο Ερντογάν έστησε ένα πραξικόπηµα, το
οποίο βέβαια ήταν και αποτυχηµένο –αφού το έστησε ο ίδιος,
δεν θα µπορούσε να έχει καµµία τύχη- και βιαστήκατε να στείλετε
όλοι µαζί, σύσσωµοι, τις ευχές σας που δεν έπεσε ο Ερντογάν.
Αν ο Ερντογάν ήταν στην Ελλάδα, θα τον λέγατε «φασίστα», «να-
ζιστή» και δεν ξέρω κι εγώ τι άλλο. Όµως, από τη στιγµή που είναι
εχθρός της πατρίδας µας, είναι ένας Τούρκος εθνικιστής. Είναι
για εσάς ό,τι καλύτερο.

Για τη Νέα Δηµοκρατία που έχει πει ότι «η Κύπρος είναι µα-
κριά», µε τον δήθεν εθνάρχη σας, τον Καραµανλή, τι να πούµε;
Αυτή τη στιγµή είστε κι εσείς συνοδοιπόροι, ουρά του ΣΥΡΙΖΑ.

Καλούµε, λοιπόν, επειδή είναι σήµερα η επέτειος, όσους από
εσάς θέλετε, δηλαδή και εσείς οι νεοδηµοκράτες που το παίζετε
πατριώτες –της κακιάς ώρας, βέβαια- και εσείς του ΣΥΡΙΖΑ που
οµολογείτε ότι είστε εθνοµηδενιστές, να κάνετε κάτι πολύ απλό,
να ανοίξετε τον φάκελο της Κύπρου, προκειµένου να µάθει ο ελ-
ληνικός λαός µετά από τόσα χρόνια την αλήθεια. Όλοι οι φάκελοι
για όλα τα ιστορικά γεγονότα κάποια στιγµή ανοίγουν. Ένας φά-
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κελος µόνο δεν έχει ανοίξει και είναι αυτός της Κύπρου. Πρέπει
να δούµε ποιον συµφέρει ο φάκελος της Κύπρου να είναι κλει-
στός και ποιον καλύπτουν τα µυστικά αυτού του φακέλου.

Είστε διαφορετική πλευρά του ίδιου νοµίσµατος, της παρακ-
µής, της σήψης και της προδοσίας. Εσείς του ΣΥΡΙΖΑ µπορεί να
είστε νεοµνηµονιακοί και εθνοµηδενιστές και οι άλλοι βετεράνοι
στη βρωµιά και στη διαφθορά. Θα εναλλάσσεστε στην εξουσία,
µέχρι ο ελληνικός λαός να ξυπνήσει. Θα προδίδετε την πατρίδα.
Θα καταστρέφετε τον ελληνικό λαό και θα συνεχίζετε εδώ µέσα
να είστε αγαπηµένοι, φίλοι και θα ανταλλάσσετε κάποιες δήθεν
εκφράσεις δυσφορίας ο ένας προς τον άλλο, όπως συνηθίζουµε
να ακούµε εδώ πέρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κατά τα άλλα είστε ακριβώς το ίδιο. Υπάρχει το κόµµα των πο-
λιτικών κοµµάτων και απέναντι υπάρχει η Χρυσή Αυγή. Όσο θα
υπάρχει η Χρυσή Αυγή, εδώ µέσα θα ακούγονται εθνικές αλή-
θειες, όσο και αν σας πονάνε, όσο και αν σας πειράζει. Όσο
υπάρχει και ένας χρυσαυγίτης, εδώ θα µιλάµε για Ελλάδα. Εκτός
από ναός της δηµοκρατίας, είναι και ναός της Ελλάδας και εδώ
µέσα πρέπει να ακούγονται εθνικές αλήθειες µόνο προς το συµ-
φέρον της πατρίδας µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Καλούµε, λοιπόν, όλο το Κοινοβούλιο άµεσα –το έχουµε ζητή-
σει κι άλλες φορές όσα χρόνια είµαστε εδώ- να ανοίξει ο φάκε-
λος της Κύπρου, για να δούµε ποιον καλύπτετε σαράντα πέντε
χρόνια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Γεωργοπούλου-Σαλτάρη από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΕΥΣΤΑΘΙΑ ΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ-ΣΑΛΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από εχθές ακούµε σ’ αυτή την

Αίθουσα από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, που δεν σκο-
πεύουν να υπερψηφίσουν τον παρόντα εκλογικό νόµο, να µας
παραθέτουν τα υποτιθέµενα επιχειρήµατά τους, τα οποία εν πολ-
λοίς µόνο ως οξύµωρα σχήµατα θα µπορούσαν να χαρακτηρι-
στούν.

Ακούσαµε ότι το κάνουν για το καλό της δηµοκρατίας, του κοι-
νοβουλευτισµού, της σταθερότητας, παρ’ όλο που για κάποια κόµ-
µατα, όπως είπαν, δεν είναι προς το συµφέρον τους. Αυτό, βέβαια,
µας οδηγεί στο να συµπεράνουµε ότι ειρωνεία υπάρχει και στρου-
θοκαµηλισµός παράλληλα, γιατί η τεράστια πλειονότητα των πο-
λιτών αλλά και τα µέλη των πολιτικών σχηµατισµών που σήµερα
αντιτίθενται στο νοµοσχέδιο, αναγνώριζαν παλαιότερα ότι η ενι-
σχυµένη αναλογική –και µάλιστα µε την πριµοδότηση των σα-
ράντα και µετά πενήντα εδρών- αδυνάτιζε υπέρµετρα την καθαρή
έκβαση της λαϊκής ετυµηγορίας και στο επίπεδο της αντιπροσώ-
πευσης και της άσκησης διακυβέρνησης.

Ξαφνικά όλα αυτά σβήστηκαν από τον πολιτικό τους χάρτη;
Το ότι η προτεινόµενη θέσπιση της απλής αναλογικής, ήδη πα-
ράγει πολιτικά αποτελέσµατα σε όλο το πολιτικό φάσµα και ότι
αναβαθµίζει τους δηµοκρατικούς θεσµούς στη συνείδηση των
πολιτών, δεν σας λέει τίποτα; Τότε προς τι η επίκληση σαθρών
επιχειρηµάτων σήµερα ενάντια στην απλή αναλογική; Ποια κρι-
τική µπορεί να σταθεί απέναντι στη δικαιότερη αντιπροσώπευση;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν είναι το ότι το ζητάει διαχρο-
νικά η Αριστερά και όλος ο προοδευτικός κόσµος αλλά το ση-
µαντικότερο είναι ότι το υφιστάµενο εκλογικό σύστηµα αντιβαίνει
το αίσθηµα ισότητας ανάµεσα στους πολίτες. 

Θα γίνω, όµως, πιο συγκεκριµένη. Ακούµε κριτική, για το εάν
διασφαλίζονται σταθερές κυβερνήσεις µε την απλή αναλογική.
Η διασφάλιση, η ύπαρξη σταθερών κυβερνήσεων -και πόσω µάλ-
λον κυβερνήσεων συνεργασίας δύο ή και περισσοτέρων πολιτι-
κών σχηµατισµών- σε κάθε δηµοκρατικό σύστηµα πρέπει πρώτα
και κύρια να διασφαλίζει την ανόθευτη έκφραση και αντιπροσώ-
πευση της λαϊκής βούλησης αλλά και ένα πραγµατικό πλαίσιο
προγραµµατικής συµφωνίας, αλλιώς θα είναι κυβερνήσεις µονί-
µως ειδικού σκοπού, καταδικασµένες στη συνείδηση του λαού.

Επίσης ακούσαµε κριτική από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση

για το ότι µπορεί να σχηµατίζεται κυβέρνηση χωρίς το πρώτο
κόµµα, παραδείγµατος χάριν από το δεύτερο και το τέταρτο. 

Εάν συµβεί κάτι τέτοιο, συνεπάγεται ότι το πρώτο κόµµα θα
έχει ένα ποσοστό πολύ µικρό, που επί της ουσίας δεν θα απηχεί
εντολή σχηµατισµού κυβέρνησης, ότι η διασπορά της ψήφου θα
είναι πολύ µεγάλη στα κόµµατα που θα πιάνουν το πλαφόν εισό-
δου, αλλά και το ότι αυτό το κόµµα µε το πρόγραµµά του θα αδυ-
νατεί να βρει συµµάχους στη Βουλή και στην κοινωνία. Είναι
βέβαιο ότι αυτό δεν έχει τις σοβαρότερες πιθανότητες να συµβεί
και σίγουρα δεν µπορεί να αποτελεί τροχοπέδη για την αποτύ-
πωση της λαϊκής ετυµηγορίας ή να αντικαθίσταται από πλασµα-
τική ενίσχυση του πρώτου κόµµατος.

Εποµένως σταθερές κυβερνήσεις είναι αυτές που προκύπτουν
από την όσο το δυνατόν πιο καθαρή αντιπροσώπευση της λαϊκής
βούλησης αλλά και αυτές που εµπλέκουν συνεχώς πιο ενεργά
τους πολίτες στις διαδικασίες της πολιτικής. Άλλωστε ας αναρω-
τηθούµε, γιατί µε τον υφιστάµενο εκλογικό νόµο και τις παραλ-
λαγές αυτού δύσκολα έως ελάχιστα είδαµε να ολοκληρώνουν
την τετραετία οι εκάστοτε κυβερνήσεις. Ειδικά αυτή την περίοδο
που στη γειτονιά µας, αλλά και διεθνώς βλέπουµε το πόσο κα-
θοριστική είναι η ενεργή στήριξη του λαού στην υπεράσπιση της
δηµοκρατίας αλλά και των συνταγµατικών προβλέψεων, κρίνεται
αναγκαία η θέσπιση ρυθµίσεων,που αναβαθµίζουν και διευρύ-
νουν τη συµµετοχή των πολιτών στα κοινά και στη λήψη αποφά-
σεων. 

Τα κόµµατα που καταψήφισαν στη συζήτηση στην επιτροπή
και κατηγόρησαν για παιχνίδια µε τον εκλογικό νόµο, να µην ξε-
χνούν ότι η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ διαχρονικά έκοβαν
και έραβαν την εκλογική διαδικασία σύµφωνα µε το τι τους εξυ-
πηρετούσε. Άλλωστε η ενισχυµένη αναλογική, πέραν όλων των
άλλων, τους διασφάλιζε και µια κοινοβουλευτική αντιπροσώ-
πευση, που τους έδινε διαβατήριο στον τραπεζικό δανεισµό και
σήµερα, επιτέλους, η Βουλή εξετάζει ενδελεχώς αυτό το θέµα.

Το τρίγωνο της διαπλοκής προσπαθεί µε µανία και µε όποιο
µέσο έχει, να παρουσιάσει ότι ηττήθηκε το σχέδιο της Κυβέρνη-
σης για την αλλαγή του εκλογικού νόµου. Πρόκειται για µια ενορ-
χηστρωµένη προπαγάνδα για να αποδοµηθεί η δυναµική που
αναπτύσσει η ψήφιση της απλής αναλογικής, η οποία αποτελεί
σηµαντικό τµήµα των δηµοκρατικών µεταρρυθµίσεων που εµείς
υλοποιούµε. Γι’ αυτό ακούσαµε και πριν από λίγο την Βουλευτή
της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, να µιλάει για έκτρωµα. Βέβαια
τις πρακτικές αυτές δεν τις υιοθετεί ο ΣΥΡΙΖΑ, όσο και αν φωνά-
ζουν µερικοί. 

Επίσης κατέρρευσε και το σενάριο περί δήθεν συνυπολογι-
σµού των ψήφων της Χρυσής Αυγής από µεριάς της Κυβέρνη-
σης. Με την ανακοίνωση περί αποχώρησης από την ψηφοφορία,
απλώς επιβεβαιώνει ότι απαξιώνει για άλλη µια φορά τους δηµο-
κρατικούς θεσµούς και δεν έχει καµµία θέση για τα κορυφαία πο-
λιτικά ζητήµατα, όπως είναι και ο εκλογικός νόµος. Πέραν αυτού
επιβεβαιώνει και ότι ταυτίζεται µε τα τερτίπια του παλαιού πολι-
τικού συστήµατος, παρά τις κορώνες και τις κραυγές περί του
αντιθέτου. 

Όσον αφορά το δικαίωµα ψήφου στα δεκαεπτά, έρχεται σε
πλήρη ευθυγράµµιση µε σχετικό ψήφισµα της κοινοβουλευτικής
συνέλευσης του Συµβουλίου της Ευρώπης ήδη από το 2011,
στον τίτλο του οποίου διαβάζουµε επ’ ακριβώς «για επέκταση
της δηµοκρατίας µειώνοντας το ηλικιακό όριο ψήφου στα δε-
καέξι». Δεν µπορεί οι νέοι δεκαέξι και δεκαεπτά ετών να έχουν
καθορισµένα δικαιώµατα όσον αφορά την εργασία και άλλα κοι-
νωνικά ζητήµατα και αυτό να µην αντιστοιχείται µε το δικαίωµα
της ψήφου. 

Στη χώρα µας µε την τεράστια ανεργία, µε την ανασφάλεια πα-
ράλληλα και µε τη µετανάστευση στο εξωτερικό, πρέπει συνεχώς
γι’ αυτή την νεολαία να θεσµοθετήσουµε και να προχωράµε σε
µεταρρυθµίσεις, που να θέτουν στον πυρήνα της πολιτικής της
τη νέα γενιά, χωρίς αποκλεισµούς. Εποµένως είναι ιστορικής ση-
µασίας η ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου απέναντι στο µέλλον
αυτού του τόπου, που είναι η νέα γενιά και απέναντι στην ίδια τη
δηµοκρατία. 

Να σηµειώσω εδώ ένα άρθρο που έγραψε πρόσφατα ο Πάνος
Τριγάζης, που ανέφερε ότι οι νέοι άνθρωποι αυτής της ηλικίας -
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που λέµε εµείς τώρα- ήταν αυτοί που πρωτοστάτησαν και ακο-
λούθησαν τα κινήµατα από την Εθνική Αντίσταση έως το Πολυ-
τεχνείο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Εµείς οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ που εκλεγήκαµε µε τον υφι-
στάµενο εκλογικό νόµο, θέλουµε µαζί µε όλους τους δηµοκρατι-
κούς Βουλευτές που αντιλαµβάνονται την ανάγκη να αλλάξει
αυτό το πλαίσιο άµεσα, να είµαστε οι τελευταίοι που εκλεγόµα-
στε µε αυτόν τον τρόπο. Αναλαµβάνοντας την ιστορική ευθύνη
που µας αντιστοιχεί και αναγνωρίζοντας την ανάγκη απέναντι
στον νεοφιλελεύθερο ολοκληρωτισµό, να αντιτάξουµε περισσό-
τερο δηµοκρατία, υπερψηφίζουµε και στηρίζουµε µε όλες τις δυ-
νάµεις µας το σχέδιο νόµου ως µία αναγκαία, προοδευτική
θεσµική τοµή. Θέλουµε να υπάρξει αντιστροφή της πορείας µε
την κοινωνία όρθια και µε περισσότερη δηµοκρατία, χωρίς καµ-
µία καθυστέρηση. Η απλή αναλογική ως µία γνήσια λαϊκή απαί-
τηση, θα γίνει νόµος του κράτους και θα εφαρµοστεί, γιατί είναι
ώριµη και αναγκαία για τη θωράκιση της αξιοπιστίας της πολιτι-
κής ζωής. 

Εσείς που δεν υπερψηφίζετε, απλώς φέρετε την κύρια ευθύνη
στη συνείδηση των πολιτών και να µην εφαρµοστεί στις επόµενες
εκλογές η απλή αναλογική και η ψήφος στα δεκαεπτά, ο λαός
µας θα υπερασπιστεί τον νόµο και θα προχωρήσει στην εφαρ-
µογή του.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κοντογεώργος από τη Νέα Δηµοκρατία και θα ακολουθήσει ο κ.
Βενιζέλος.

Ορίστε, κύριε Κοντογεώργο, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τη στιγµή κατά την
οποία το σύνολο των πολιτών αυτής της χώρας «καίγεται» στο
καµίνι των ατελείωτων φόρων, των εισφορών και της ανεργίας,
αυτή τη στιγµή επέλεξε η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ της περήφα-
νης διαπραγµάτευσης, να φέρει στην Εθνική Αντιπροσωπεία την
αλλαγή του εκλογικού νόµου.

Ευλόγως, λοιπόν, αναρωτιέται κανείς. Μήπως η κυβερνητική
πλειοψηφία βρίσκεται σε άλλον πλανήτη ή για ακόµη άλλη µία
φορά εσκεµµένα προσπαθεί να εξαπατήσει τους πολίτες, απο-
σπώντας την προσοχή τους από τα προβλήµατα της καθηµερι-
νότητας; Ποιοι είναι οι πραγµατικοί λόγοι που οδηγούν την
Κυβέρνηση σε αυτή την κίνηση; Γιατί αυτή η πρεµούρα αλλαγής
του εκλογικού νόµου, τη στιγµή που η χώρα έχει ανάγκη την πο-
λιτική σταθερότητα όσο ποτέ άλλοτε; Γιατί δεν προχώρησε
άµεσα στην αλλαγή του εκλογικού νόµου πέρυσι, όταν µέσα από
ένα ντελίριο λαϊκισµού και υποσχεσιολογίας κατέλαβε την εξου-
σία αλλά χρησιµοποίησε το ισχύον εκλογικό σύστηµα, προκειµέ-
νου να ξανακερδίσει τις εκλογές; Γιατί αυτή η βιασύνη και οι
θωπείες στα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, προκειµένου να
εξασφαλίσει την υποστήριξή τους για να περάσει τον εκλογικό
νόµο; Γιατί ο κύριος Πρωθυπουργός, ακόµη και χθες, προσπαθεί
να αναστήσει τα πολιτικά «ζόµπι», παζαρεύοντας το όριο του 3%
εισόδου στη Βουλή και γράφοντας στα παλιά του τα παπούτσια
το εθνικό συµφέρον; 

Μήπως, αγαπητοί συνάδελφοι, σε όλη αυτή την προσπάθεια
είναι ορατός ο στόχος της Κυβέρνησης, αλλά είναι πολύ καλά
κρυµµένη η παγίδα; Μήπως οι θεαµατικές µεταµορφώσεις της,
την οδηγούν σε κινήσεις πανικού; 

Ένα είναι βέβαιο. Έχει αντιληφθεί τη δυσαρέσκεια του λαού,
νιώθει την οργή του και αναζητεί εναγωνίως τρόπους για να κρα-
τηθεί στην εξουσία. Ξέρει ότι οι πολιτικές της σφίγγουν όλο και
περισσότερο τη θηλιά της απόγνωσης στον λαιµό των πολιτών
και προβλέπει την καταδίκη τους.

Κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, σπείρατε ανέµους λαϊκι-
σµού και έφτασε η ώρα να θερίσετε θύελλες. Οι προσπάθεια σας
να γαντζωθείτε στην εξουσία και να κρατηθείτε σε αυτή παίζον-
τας µε τον εκλογικό νόµο, υποκρύπτει τις ενοχές σας και επιβε-
βαιώνει την πλήρη ανικανότητά σας. Δεν έχετε διδαχθεί τίποτα
από την ιστορία, η οποία έχει δείξει µέχρι σήµερα ότι το πλει-

οψηφικό σύστηµα, διευκολύνει τη δηµιουργία οµοιογενών κοινο-
βουλευτικών πλειοψηφιών και κατά συνέπεια την ανάδειξη στα-
θερών κυβερνήσεων. 

Επιπλέον παρέχει τη δυνατότητα σαφούς επιλογής στους πο-
λίτες.

Το αναλογικό σύστηµα διευκολύνει τον κατακερµατισµό των
πολιτικών δυνάµεων και εµποδίζει τη δηµιουργία οµοιογενών
πλειοψηφιών. Καθιστά δε αδύνατο τον σχηµατισµό σταθερών κυ-
βερνήσεων και επιπλέον δηµιουργεί αβεβαιότητα για το ποιος θα
κυβερνήσει και µε ποιες συµµαχίες. Οι δε επιλογές ανήκουν πε-
ρισσότερο στα κόµµατα παρά στον λαό.

Στα δηµοκρατικά πολιτεύµατα κυβερνάει η πλειοψηφία, µε τη
µειοψηφία να παίζει τον σηµαντικότατο ρόλο του ελέγχου. Ο
εκλογικός νόµος θα µπορούσε να ισχυριστεί κανείς ότι στην
πράξη είναι πολύ σηµαντικότερος από τις γενικές διατάξεις του
Συντάγµατος για την ανάδειξη των κυβερνήσεων. Ο εκλογικός
νόµος δεν µπορεί σε καµµία περίπτωση να µεταβάλει τις λαϊκές
µειοψηφίες σε κοινοβουλευτικές πλειοψηφίες, γιατί τότε απλού-
στατα καταλύεται το πολίτευµα.

Σε πολλές χώρες της Ευρώπης που έχουν υιοθετήσει την απλή
αναλογική, έχει παρατηρηθεί πολύ µεγάλη πολιτική αστάθεια µε
συνεχείς και επαναλαµβανόµενες εκλογικές αναµετρήσεις, µε
αδυναµία σχηµατισµού κυβερνήσεων και µε ό,τι αυτό συνεπάγε-
ται για τους λαούς.

Σε ό,τι αφορά τη χώρα µας, δεδοµένων και των τεράστιων
προβληµάτων που αντιµετωπίζει, κρίνεται απαραίτητη η δηµιουρ-
γία σταθερών κυβερνήσεων, προκειµένου να καταφέρει να βγει
από τον ασφυκτικό κλοιό των µνηµονίων και της κρίσης. Είναι εν-
τελώς παράδοξο, ένα εκλογικό σύστηµα να αποκλείει τη συµµε-
τοχή στη δηµιουργία κυβέρνησης του πρώτου σε ψήφους
πολιτικού κόµµατος. Η δηµιουργία συµµαχιών σαφέστατα µπορεί
να βοηθήσει την αντιµετώπιση των πολύ µεγάλων προβληµάτων.
Αυτό µπορεί να επιτευχθεί, κατά κύριο λόγο, µέσα από ένα πλει-
οψηφικό εκλογικό σύστηµα, που θα προκρίνει σταθερές κυβερ-
νήσεις και µε τη συµµετοχή µικρότερων πολιτικών σχηµάτων.
Είναι υποχρέωση όλων των πολιτικών δυνάµεων, να εξασφαλί-
σουν µέσω ενός εκλογικού νόµου την αδιαµφισβήτητη σταθερό-
τητα κυβερνήσεων, προκειµένου να καταφέρει η χώρα µας, να
αντιµετωπίσει τις διαρκώς αυξανόµενες προκλήσεις και τα συσ-
σωρευµένα αδιέξοδα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν είναι κατάλληλη εποχή για
πολιτικά παιχνίδια και µικροπολιτικές σκοπιµότητες. Αυτός ο
νόµος θα οδηγήσει τη χώρα µας σε µια ατέρµονη διαδικασία πο-
λιτικής αστάθειας και σε µια βιοµηχανία εκλογικών αναµετρή-
σεων, κουρελιάζοντας το Σύνταγµα, τορπιλίζοντας την αναγκαία
σταθερότητα και βυθίζοντάς την σε ένα ατελείωτο µαρτύριο
δίχως τέλος.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, αν, πράγµατι, οι προθέσεις
σας ήταν ειλικρινείς, θα έπρεπε να έχει προηγηθεί συζήτηση για
την Αναθεώρηση του Συντάγµατος, να έχει προηγηθεί συνεν-
νόηση µε όλες τις πολιτικές δυνάµεις και µε την κοινωνία για µια
εκ βάθρων αναθεώρηση του εκλογικού συστήµατος, η οποία θα
συµπεριελάµβανε το σπάσιµο των µεγάλων εκλογικών περιφε-
ρειών, την ψήφο των οµογενών και τη θωράκιση γενικότερα του
δηµοκρατικού µας πολιτεύµατος.

Δυστυχώς οι προθέσεις σας είναι υποκριτικές, τυχοδιωκτικές
και στοχεύουν µόνο στο κοµµατικό σας συµφέρον, παραµερίζον-
τας το συµφέρον της χώρας και των πολιτών.

Είναι πλέον καιρός να δείξουµε όλοι µας υπευθυνότητα, σύ-
νεση και αποτελεσµατικότητα, παραµερίζοντας πρακτικές που
θα είναι επιζήµιες για τη χώρα και τους πολίτες της. Σας ευχαρι-
στώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Κοντογεώργο και για την οικονοµία του χρόνου.
Τον λόγο θα έχει ο κ. Βενιζέλος. Θα ακολουθήσει η κ. Παπα-

ρήγα και τρεις οµιλητές. Θα δώσουµε τον λόγο µετά στον κ.
Καρρά, τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ένωσης Κεν-
τρώων, ο οποίος ζήτησε να µιλήσει πριν από τον Υπουργό, τον
κ. Κουρουµπλή.

Ελάτε, κύριε Βενιζέλο, έχετε τον λόγο.
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ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, υπάρ-
χει ένας απαράβατος πολιτικός κανόνας. Αλλαγή εκλογικού συ-
στήµατος, που δυσκολεύει το πρώτο κόµµα και του στερεί το
µπόνους, που να ψηφίζεται δέκα µόλις µήνες µετά τις εκλογές
και τρία ολόκληρα χρόνια πριν τη φυσιολογική λήξη της περιό-
δου, σηµαίνει παραδοχή και αποδοχή της ήττας από την Κυβέρ-
νηση και µάλιστα, µιας ήττας αµετάκλητης.

Δεν πρόκειται, λοιπόν, για θεσµική ευαισθησία και συνέπεια
της Κυβέρνησης, απλώς η Κυβέρνηση θέλει να πέσει στα µα-
λακά. Για τον σκοπό αυτόν ευτελίζει τους θεσµούς και ευτελίζε-
ται συναλλασσόµενη µε όποιον βρει µπροστά της, από τη Χρυσή
Αυγή µέχρι εξωκοινοβουλευτικούς πρόθυµους συνοµιλητές. Αν
υπήρχε ίχνος ευαισθησίας και συνέπειας, η αλλαγή του εκλογι-
κού συστήµατος έπρεπε να γίνει σε ανύποπτο χρόνο, αµέσως
µετά την πρώτη εκλογική νίκη του ΣΥΡΙΖΑ τον Ιανουάριο του
2015 ή έστω πριν τις εκλογές του Σεπτεµβρίου.

Πέρυσι τον Ιούλιο η χώρα είχε επιτακτική ανάγκη από κυβέρ-
νηση εθνικής ενότητας, γιατί πήγαινε µε ταχύ ρυθµό στα βράχια.
Είχε ανάγκη από µία κυβέρνηση που θα µπορούσε να εγγυηθεί
τη σωτηρία της χώρας. Μία αλλαγή του εκλογικού συστήµατος
όπως την είχαµε προτείνει τότε, θα διευκόλυνε τον σχηµατισµό
της κυβέρνησης αυτής. 

Πέρυσι, όµως, η ηγετική οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ προτίµησε το εξ
υφαρπαγής δηµοψήφισµα, τις πρόωρες εκλογές µε το µπόνους
σε ισχύ και κυβερνητική συνεργασία ξανά µόνο µε τους ΑΝΕΛ. 

Συνεπώς αυτό που κάνει τώρα η Κυβέρνηση, είναι µια απελπι-
σµένη προσπάθεια να εκτρέψει τη συζήτηση από την κρίση νο-
µιµοποίησης και αντιπροσώπευσης από την οποία πάσχει και η
οποία είναι αθεράπευτη, σε µια δήθεν πολιτική µαγκιά, στην εν-
τύπωση ότι καθοδηγεί και ελέγχει τις εξελίξεις µε αλλαγή –και
µάλιστα άµεση αλλαγή- του εκλογικού συστήµατος. 

Ευτυχώς µε την αναθεώρηση του 2001 προστέθηκε η ρήτρα
της αυξηµένης πλειοψηφίας των 2/3 για άµεση εφαρµογή οποι-
ασδήποτε αλλαγής του εκλογικού συστήµατος. 

Η Κυβέρνηση µάς λέει επιπλέον µε τον δικό της τρόπο ότι
ακόµα και αν δεν πετύχει την άµεση αλλαγή του εκλογικού συ-
στήµατος, µπορεί πολιτικά να εκβιάσει τη διαδικασία σχηµατι-
σµού κυβέρνησης µετά τις επόµενες εκλογές, ώστε να οδηγηθεί
η χώρα σε διπλές εκλογές, µε τις δεύτερες να διεξάγονται µε το
νέο εκλογικό σύστηµα. Δεν µας λέει ότι είναι έτοιµη να συνεργα-
στεί σε ευρύτερο σχήµα µε τη συµµετοχή του πρώτου και του
δεύτερου κόµµατος και όλων των δηµοκρατικών δυνάµεων ευ-
ρωπαϊκού προσανατολισµού. Κάθε άλλο. 

Επιδίωξη της Κυβέρνησης είναι να πει ότι ναι, ηττήθηκε, αλλά
µπορεί να ελέγξει τις εξελίξεις µέσα από µια πατέντα που ξέρει
πολύ καλά, την πατέντα των ετερόκλητων και ιδεολογικά ανενδοί-
αστων συνεργασιών, που έχουν ως µόνο κοινό παρονοµαστή τα
παιχνίδια εξουσίας. Βλέπουµε Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ µε τρίτο
αφανή εταίρο την προνοµιούχα αντιµνηµονιακή Δεξιά, που συνει-
σφέρει ιδίως µε την τεχνολογία των παρεµβάσεων στη δικαιοσύνη
και το βαθύ κράτος και ψήφιση του εκλογικού νόµου –αυτή ήταν
η επιδίωξή της- µε τη βοήθεια οποιουδήποτε προσφέρεται, την
Χρυσή Αυγή που είχε δώσει αρχικά την εντύπωση αυτή, την
Ένωση Κεντρώων, φυσικά το ΚΚΕ για τους λόγους αρχής που έχει
εξηγήσει και οποιονδήποτε θα προέκυπτε καθ’ οδόν, αλλά φευ,
δεν προέκυψε. 

Η Χρυσή Αυγή, αφού άφησε την Κυβέρνηση να της επιδαψι-
λεύει χάρες και τιµές, δηλαδή να τη «γλείφει» λέγοντας ότι είναι
ευπρόσδεκτη η ψήφος και δεν έχει χρώµα, τώρα εµφανίζεται
ξανά αντισυστηµική και ασκεί δριµεία κριτική στους θεσµούς. 

Αυτό που λέει πολιτικά, λοιπόν, η Κυβέρνηση, είναι ότι µε απλή
αναλογική δεν αποκλείεται θεωρητικά µια κυβέρνηση συνεργα-
σίας µε το δεύτερο κόµµα και διάφορους ετερόκλητους εταί-
ρους, υποτίθεται µια κυβέρνηση µε κεντροαριστερό πρόσηµο,
όµως αυτό µαθηµατικά δεν προκύπτει και κυρίως δεν προκύπτει
προγραµµατικό πλαίσιο αξιόπιστο και εφαρµόσιµο. 

Προσέξτε, όµως, τι άλλο κάνει η Κυβέρνηση ταυτοχρόνως.
Ανοίγει µε την Αναθεώρηση του Συντάγµατος θέµα άµεσης εκλο-
γής του Προέδρου της Δηµοκρατίας και ενίσχυσης των αρµοδιο-
τήτων του κι έτσι «κλείνει το µάτι» σε συνεργάσιµες συντηρητικές
δυνάµεις. Το πρόσηµο από κεντροαριστερό, µε καταπληκτική ευ-

κολία γίνεται κεντροδεξιό ή ό,τι να’ ναι, αρκεί να µένουν κάποιοι
στο παιχνίδι εξουσίας.

Παραλλήλως τα παιχνίδια της Κυβέρνησης µε τους θεσµούς
εξελίσσονται στη δικαιοσύνη, τις ανεξάρτητες αρχές, το επικοι-
νωνιακό τοπίο, τους οικονοµικούς εκβιασµούς και τις συναλλα-
γές, ενώ ρητορικά εντείνονται οι καταγγελίες κατά της
διαπλοκής ως πρόλογος, για να γίνονται επαφές και ρυθµίσεις. 

Η Κυβέρνηση ανοίγει δύο µεγάλα θέµατα, τον εκλογικό νόµο
και την Αναθεώρηση του Συντάγµατος, που προϋποθέτουν θε-
σµικές συναινέσεις, ενώ προκαλεί σκοπίµως συνεχείς εντάσεις
γύρω από τους θεσµούς.

Όσα άλλωστε αποκαλύφθηκαν για το περσινό plan x των κυ-
ρίων Τσίπρα, Βαρουφάκη και λοιπών, δείχνουν ότι δεν υπάρχει
κανένας φραγµός για όσους δεν δίστασαν πέρυσι να συζητή-
σουν την εµπλοκή του στρατού και την αναστολή συνταγµατικών
δικαιωµάτων. 

Η δηµοκρατική παράταξη, εµείς, προσπαθήσαµε να ανακό-
ψουµε πέρυσι τον τυχοδιωκτισµό της Κυβέρνησης µε την πρό-
ταση νόµου για εκλογικό σύστηµα µέσα στην τότε τραγική
συγκυρία, προκειµένου να υπάρξει κυβέρνηση εθνικής ενότητας.
Είχαµε πρόταση και για εκλογικό σύστηµα και για κυβερνητικό
σχήµα υπό τις τότε έκτακτες συνθήκες. Αποτρέπουµε, τώρα µε
τη στάση µας τον ίδιο πάντα θεσµικό τυχοδιωκτισµό, που εµφα-
νίστηκε να παίζει πέρυσι µε το plan x, µε το δηµοψήφισµα και
τώρα µε τον εκλογικό νόµο. 

Η χώρα δεν έχει ανάγκη από παιχνίδια εξουσίας σε βάρος των
θεσµών της δηµοκρατίας και του κράτους δικαίου, έχει επεί-
γουσα ανάγκη από στοιχειώδη συναίνεση, από εθνική ενότητα,
χρειάζεται συστράτευση όλων των δηµιουργικών κοινωνικών δυ-
νάµεων, την προγραµµατική συνεργασία όλων των δηµοκρατι-
κών πολιτικών δυνάµεων που πιστεύουν στον ευρωπαϊκό
προσανατολισµό και στην ανάγκη να βρει η χώρα τη θέση της
µέσα στους νέους δύσκολους συσχετισµούς, ιδίως µε τα όσα
συµβαίνουν γύρω µας, στην Ευρώπη, το Ηνωµένο Βασίλειο, την
Τουρκία, την ευρύτερη περιοχή. 

Αυτή είναι σταθερά, από το 2012 έως σήµερα, η πρότασή µας
για την κυβέρνηση που έχει ανάγκη ο τόπος. Η χώρα δεν προ-
χωρά ούτε µε ανευθυνότητες και τακτικισµούς ούτε µε ψευδαι-
σθήσεις της αυτοδυναµίας. Η χώρα χρειάζεται εναλλακτική λύση
και προοδευτικό µεσαίο χώρο που εγγυάται τη σταθερή πορεία
και την ανάκαµψη. Γι’ αυτό καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο αυτό
όχι ως νοµοσχέδιο άδολης αναλογικής αλλά ως όχηµα δόλιου
πολιτικού καιροσκοπισµού χωρίς ορίζοντα για τη χώρα. 

Για τον ίδιο λόγο θα αντιταχθούµε, µετά τις επόµενες εκλογές,
σε κάθε ανεύθυνη και µικροκοµµατική συµπεριφορά που οδηγεί
σε πολιτικό αδιέξοδο, σε διπλές εκλογές και οικονοµική οπισθο-
χώρηση την πατρίδα. Ξέρουµε ότι θεµελιώδες και επείγον καθή-
κον µας είναι να συσπειρώσουµε την κοινωνία και να ενώσουµε
το έθνος γύρω από ένα σχέδιο ανασυγκρότησης που υπερβαίνει
το µνηµόνιο, ένα σχέδιο βασισµένο στην αλήθεια, που τη λέµε
χρόνια τώρα επί µεγάλα διαστήµατα µόνοι µας, µε µεγάλο κό-
στος και τώρα αποδεικνύεται ότι ήταν και είναι µονόδροµος. 

Η χώρα χρειάζεται ένα σχέδιο ανασυγκρότησης που µπορεί
να φέρει σε πέρας µόνο η έντιµη και αξιόπιστη συνεργασία των
πραγµατικά δηµοκρατικών δυνάµεων, που πιστεύουν, πραγµα-
τικά, στην ισότιµη ευρωπαϊκή προοπτική της χώρας, τις µεταρ-
ρυθµίσεις, τις επενδύσεις, την απασχόληση, την κοινωνική
συνοχή. Βασικό προγραµµατικό στοιχείο της συνεργασίας αυτής
προφανώς και θα είναι ένας σύγχρονος, δίκαιος και αντιπροσω-
πευτικός εκλογικός νόµος. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Βενιζέλο.

Τον λόγο έχει η κ. Παπαρήγα.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτά

που θα πω, θα τα έλεγα και αν η Κυβέρνηση έφερνε έναν νόµο
γνήσιο, της πραγµατικής απλής αναλογικής και όχι έναν νόµο µε
κατώφλι που αναπόφευκτα περιορίζει την ισοτιµία της ψήφου.
Τα ίδια θα έλεγα και αν ακόµη και οι τριακόσιοι Βουλευτές, όχι
µόνο οι διακόσιοι, ψηφίζαµε αυτόν τον εκλογικό νόµο µετά χαράς
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και µε χειροκροτήµατα. Ξεκαθαρίζουµε τη θέση µας για το εκλο-
γικό σύστηµα και τη σύνδεση που κάνετε του εκλογικού συστήµα-
τος µε τη δηµοκρατία, µε τη λαϊκή κυριαρχία, µε τη σταθερότητα
της κυβέρνησης, µε το Κοινοβούλιο κ.λπ… 

Εµείς συµµετέχουµε ενεργότατα, δυναµικά, ανάλογα βεβαίως
και µε τον αριθµό των Βουλευτών που έχουµε, γιατί άλλο να έχεις
δεκαπέντε Βουλευτές, άλλο είκοσι, άλλο είκοσι πέντε κ.λπ. Συµ-
µετέχουµε ενεργά σε όλες εκείνες τις διαδικασίες που έχουν
σχέση µε τη λαϊκή ψήφο είτε αφορούν το εθνικό Κοινοβούλιο είτε
αφορούν τις τοπικές εκλογές είτε αφορούν τις υποτοπικές εκλο-
γές. Δεν µετέχουµε σε διορισµένα εξωκοινοβουλευτικά όργανα.  

Συµµετέχουµε, λοιπόν, ενεργά και µε βασικό στόχο µέσα από
την παρέµβασή µας στο Κοινοβούλιο, να καταφέρουµε -αυτό δεν
εξαρτάται, βεβαίως, µόνο από εµάς- να ψηφιστούν κάποια
άρθρα, ακόµα και νόµοι -το έχουµε αποδείξει και µε την ψήφο
µας και προχθές και χθες και τώρα- που δίνουν την δυνατότητα
στο λαό από καλύτερες θέσεις, να οργανώνει την πάλη του για
να αποκρούσει χειρότερα µέτρα, για να βελτιώσει το βιοτικό του
επίπεδο, για δηµοκρατικές συνδικαλιστικές ελευθερίες γνωρίζον-
τας ότι και ο καλύτερος δηµοκρατικός νόµος, που µπορεί να τον
ψηφίσουµε και µε δύο χέρια, αυτός ο νόµος σταµατάει έξω από
τον τόπο δουλειάς. Εκεί αρχίζει η αλλοίωση του όποιου δηµο-
κρατισµού έχει ένας νόµος, σταµατάει έξω από τους µηχανι-
σµούς του αστικού κράτους κ.λπ.. Ωστόσο θέλουµε µε την
παρέµβασή µας να φέρουµε αποτελέσµατα για τον λαό.

Ξεκαθαρίζουµε, όµως, το εξής πράγµα. Το κέντρο βάρους για
το Κοµµουνιστικό Κόµµας Ελλάδας σε αντίθεση µε όλα τα άλλα
κόµµατα της Βουλής, ανεξαρτήτως των διαφορών που έχετε,
είναι ο εξωκοινοβουλευτικός αγώνας. Το κέντρο βάρους είναι
εκεί που είναι ο λαός, εκεί που πρέπει ο λαός µε την πάλη του να
βγει στο προσκήνιο, εκεί είναι το κέντρο βάρους. 

Αν θέλετε από αυτή τη βάση ξεκινώντας, έχουµε δηλώσει σε
ανύποπτο χρόνο αλλά και σε χρόνο που ασκήθηκε πολύ µεγάλη
πίεση σε εµάς, ότι δεν συµµετέχουµε σε καµµία κυβέρνηση είτε
αστική καθαρά είτε διαχείρισης της τύχης του αστικού συστήµα-
τος και δεν κοιτάµε το πρόσηµο ή τα πρόσηµα των άλλων κοµ-
µάτων, όταν φέρνουν ένα σχέδιο νόµου που περιέχει ένα καλό
άρθρο ή οτιδήποτε. 

Να σας πω γιατί; Ακόµα και το πρόσηµο Κοµµουνιστικό Κόµµα
δεν λέει τίποτα. Το έχει αποδείξει άλλωστε και ο εικοστός αιώνας
και ο εικοστός πρώτος ακόµα περισσότερο. Μπορεί να έχεις και
αυτό το πρόσηµο αλλά να µην αντιστοιχεί ούτε το πρόγραµµα
σου ούτε η στρατηγική σου ούτε η τακτική σου ούτε η πρακτική
σου στον όρο Κοµµουνιστικό Κόµµα. 

Το λέω, γιατί µιλάµε µε όρους προσήµων τώρα. Βάζει ο καθέ-
νας ένα πρόσηµο –δικαίωµα του- αλλά εµείς κρίνουµε το περιε-
χόµενο του προγράµµατος, της στρατηγικής, της τακτικής, της
πρακτικής, παίρνουµε σαν βάση το εξής πράγµα, ότι ζούµε σε
µια ταξική κοινωνία και από την µια υπάρχει το κεφάλαιο και από
την άλλη η εργασία. Τι να κάνουµε αυτό παίρνουµε υπ’ όψιν για
να ξεκαθαρίζουµε τις θέσεις µας. 

Τα όρια του Κοινοβουλίου είναι πολύ περιορισµένα για την
λαϊκή αποτελεσµατικότητα. Με συγχωρείτε, δηλαδή, όλα τα κόµ-
µατα διαφωνώντας πάνω στον εκλογικό νόµο ή συµφωνώντας,
συναντηθήκατε σε µια θέση: κυβερνητική σταθερότητα, πολιτική
σταθερότητα. Όλα τα κόµµατα. 

Με την ευκαιρία να εκθέσουµε και εµείς την θέση µας, που δεν
την εκθέτουµε βέβαια για πρώτη φορά. Ο λαός πρέπει να ξέρει,
δηλαδή η εργατική τάξη, τα φτωχά λαϊκά στρώµατα της πόλης,
του χωριού κ.λπ., ότι όσο πιο ισχυρή και πιο σταθερή είναι η κυ-
βέρνηση, τόσο πιο δύσκολη γίνεται η αποτελεσµατικότητα της
πάλης του. Αντίθετα ο λαός δεν πρέπει να φοβάται τα ρήγµατα
που µπορεί να υπάρξουν στο αστικό πολιτικό σύστηµα µε όρους
λαϊκής πάλης, όχι µε συνωµοσίες και λόγω εσωτερικών αντιθέ-
σεων και διάφορων άλλων παρεµβάσεων από τα πάνω. Δεν πρέ-
πει να τα φοβάται καθόλου, διότι ελπίδα έχει κάτι να πετύχει, κάτι
να κατακτήσει και κυρίως να συνεχίσει τον αγώνα του για την ρι-
ζική ανατροπή που χρειάζεται ο λαός, την έχει ανάγκη ο λαός και
του ανήκει, κυρίως αν αυτά τα ρήγµατα τα πολλαπλασιάσει. Δεν
πρέπει να φοβάται. 

Εδώ όλοι λένε σταθερότητα πολιτική. Δηλαδή, πολιτική στα-

θερότητα και κυβερνητική τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι υπάρχει µια
κυβέρνηση µονοκοµµατική, συνεργασίας τριών, πέντε, δέκα κοµ-
µάτων, τα οποία θα διασφαλίσουν τι; Θα διασφαλίσουν τη δια-
τήρηση και την ανάπτυξη της καπιταλιστικής κερδοφορίας. Γιατί
κοιτάξτε να δείτε και σε συνθήκες κρίσης έχουµε τµήµατα του
κεφαλαίου που έχουν κερδοφορία, εξαγορές, συγχωνεύσεις.
Μπορεί να κλείνει ο «Μαρινόπουλος», αλλά µπορεί να δυναµώσει
η χ, ψ αλυσίδα του σούπερ µάρκετ και έτσι έχει γίνει. Θα διευ-
ρυνθεί, θα αναπτυχθεί, θα γίνει πιο ισχυρή η καπιταλιστική ανά-
πτυξη, η καπιταλιστική κερδοφορία και θα γίνει ακόµα πιο βαθιά
και πιο προσαρµοσµένη η ενσωµάτωση της Ελλάδας στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, στο ΝΑΤΟ και γενικότερα στις ανάγκες του
παγκόσµιου καπιταλιστικού συστήµατος, γι’ αυτό την θέλετε τη
σταθερότητα.

Με την ευκαιρία, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, εκτός των άλλων, αποκτή-
σατε και καινούργια κουσούρια ως Κυβέρνηση και εξηγείται.
Ακούγοντας, όµως, οµιλίες στελεχών, όχι µόνο µέσα στη Βουλή
αλλά και στα πάνελ, µου επιτρέπεται να πω –δεν ξέρω αν είναι
υπερβολή- ότι αποκτήσατε πάρα πολύ έντονα τη νοοτροπία του
νεόπλουτου. Έτσι φέρεστε. Δηλαδή τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι
πραγµατικά έχετε κατακτήσει, έχετε εξελιχθεί στο νέο πολιτικό
τζάκι του συστήµατος. 

Τσακώνεστε µεταξύ σας µε τη Νέα Δηµοκρατία για τον εκλο-
γικό νόµο. Κοιτάξτε να δείτε. Η Νέα Δηµοκρατία, τουλάχιστον
εµάς, δεν µας εκπλήττει ως κόµµα, όχι µόνο στο πρόσφατο αλλά
και στο πιο προηγούµενο παρελθόν. Το κατεξοχήν, δηλαδή αν
θέλετε, το «πρωτοπαίδι» του αστικού πολιτικού συστήµατος δεν
έχει την κατάλληλη ευλυγισία, να δεχθεί ακόµα και µεταρρυθµί-
σεις που είναι ανώδυνες και ενδεχοµένως και υποστηρικτικές του
συστήµατος. Υποστηρίζει την ενισχυµένη αναλογική, το µπόνους
κ.λπ., ελπίζοντας ότι µπορεί να επανέλθουµε στον δικοµµατισµό
ή έχει και τον ρεαλισµό ότι δεν µπορεί να έχει και πολλούς κουµ-
πάρους, για να κάνει κυβέρνηση συνεργασίας. 

Αντίθετα, παλιότερα το ΠΑΣΟΚ και τώρα ο ΣΥΡΙΖΑ έχει τη δυ-
νατότητα να είναι πιο ευέλικτος σε αλλαγές και µεταρρυθµίσεις,
που βοηθούν τη στήριξη του συστήµατος. Είναι πιο ανοικτοµά-
τες. Ο στόχος, όµως, είναι ο ίδιος. Επιπλέον ο ΣΥΡΙΖΑ έχει και
τον ρεαλισµό. Σου λέει «αν δεν καταφέρω και πρώτο κόµµα να
είµαι, αν δεν καταφέρω να κάνω κυβέρνηση, εγώ έχω περισσό-
τερους κουµπάρους» και καταλαβαίνουµε και τα άλλα κόµµατα
που αισθάνονται ότι στριµώχνονται και θα στριµωχτούν προκα-
ταβολικά στις εκλογές να πουν µε ποιο κόµµα θα συνεργαστούν. 

Από αυτή την άποψη, και η ενισχυµένη αναλογική και το πλει-
οψηφικό ήταν απολύτως εκβιαστικό σύστηµα και εξίσου εκβια-
στικά θα λειτουργήσει και η απλή αναλογική. 

Εµείς αυτόν τον εκβιασµό δεν τον φοβόµαστε. Ξεκαθαρίζουµε
τη θέση µας, ποιο είναι το κέντρο βάρους για εµάς. Είναι ο εξω-
κοινοβουλευτικός αγώνας. Ταυτόχρονα, βεβαίως, θέλουµε ενι-
σχυµένη κοινοβουλευτική παρουσία του ΚΚΕ. Καλό θα είναι για
το λαϊκό κίνηµα.

Γιατί κάποιος Βουλευτής σας είπε εδώ –και, ξέρετε, τους νεό-
τερους βοηθήστε τους να µη λένε τέτοια πράγµατα- ότι «το ΚΚΕ
θέλει το 3% για να µη στριµωχτεί µε ποιον θα συνεργαστεί» ή ότι
«δεν θέλει το 3%, θέλει να µπουν πολλά κόµµατα». Σοβαρά; Εδώ
δεν στριµωχτήκαµε το 2012. 

Με την ευκαιρία, το αστικό πολιτικό σύστηµα κι όταν έχει τραν-
τάγµατα, υπάρχουν δυνάµεις µέσα στο Κοινοβούλιο που το βοη-
θάνε να αναστηλωθεί. Δηλαδή η αστική τάξη της χώρας µας, η
Ευρωπαϊκή Ένωση και το ΝΑΤΟ, έχασαν από το γεγονός ότι δύο
κόµµατα έχασαν εκατοµµύρια ψήφους και δεν µπορούσαν να
σχηµατίσουν κυβέρνηση ή φάνηκε ότι µπαίνουν πια σε δυσκολίες
από το 2012 και µετά; Όχι. Βρήκαν παρτενέρ, βρήκαν άλλο
κόµµα, υιοθέτησαν άλλα. Δεν χρειάζεται πάντα, όµως, και η κυ-
βερνητική συνεργασία. Όταν έχασε την πλειοψηφία ο ΣΥΡΙΖΑ
µέσα στη Βουλή, βρήκε πλειοψηφία και ψηφίστηκε το τρίτο µνη-
µόνιο. 

Ή µήπως δεν είναι µορφή συνεργασίας, χωρίς να έχετε κάνει
συνδιαλλαγή µεταξύ σας -εννοώ συνοµιλίες και παρασκήνια-,
όταν υπάρχει σιγή ιχθύος, σιγή ασυρµάτου, για τις αποφάσεις
του ΝΑΤΟ στη Βαρσοβία. Αυτά δεν είναι θέµατα; Όταν λέτε για
το σταθερό πολιτικό σύστηµα, όταν λέτε για τη δηµοκρατία, όταν
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λέτε για µια σειρά πράγµατα, οι αποφάσεις του ΝΑΤΟ τις οποίες
τις υπογράψατε, δεν έχουν καµµία σχέση και µε αυτό που εσείς
λέτε σταθερότητα µέσα στην Ελλάδα; Σοβαρά, η Ελλάδα είναι
άγκυρα ειρήνης, σταθερότητας και δηµοκρατίας στην Ευρώπη;
Τα γεγονότα της Τουρκίας διδάσκουν. 

Εµείς αυτό που παλεύουµε –και δεν εξαρτάται µόνο από εµάς
να γίνει- είναι ο ελληνικός λαός να χειραφετηθεί από την κυ-
ρίαρχη ιδεολογία και πολιτική ή σε ένα µέρος -στο σύνολο δεν
είναι εύκολο-, σε µία κρίσιµη µάζα του και να µην βρίσκεται όπως
βρέθηκε ο τούρκικος λαός να χειροκροτάει γιατί νίκησε ο Ερν-
τογάν –όσο νίκησε, γιατί δεν ξέρουµε και τι παρασκηνιακοί συµ-
βιβασµοί έχουν γίνει- ή να ήταν έτοιµος να χειροκροτήσει εάν
νικούσαν αυτοί που έκαναν τη στάση, εξέγερση, πραξικόπηµα –
να δούµε τι ήταν. 

Δεν µπορεί ο ελληνικός λαός να µπει ανάµεσα στις ενδοαστι-
κές και αντιιµπεριαλιστικές αντιθέσεις. Πρέπει να χαράξει τη δική
του αυτοτελή πορεία. Και µε τη συµµετοχή µας στις κοινοβου-
λευτικές διαδικασίες και στο ελληνικό Κοινοβούλιο υπηρετούµε
–προσπαθούµε, δεν λέω ότι τα κάνουµε όλα τέλεια- έναν στόχο.

Την κατάκτηση από το λαϊκό κίνηµα της αυτοτέλειάς του, του
δικού του αυτοτελούς στόχου απέναντι στην Κυβέρνηση, απέ-
ναντι στο αστικό κράτος, απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, και
το ΝΑΤΟ να έχει την ικανότητα -µε εκφοβισµό, δεν γίνεται δια-
φορετικά- να αποσπά κάποιες παραχωρήσεις και να οργανώσει
την πάλη για τη ριζική ανατροπή.

Εποµένως ακόµα και αν θέλετε τη γνήσια απλή αναλογική, εγώ
δεν το αποκλείω να τη φέρετε, γιατί δεν αποκλείω αύριο και η
Νέα Δηµοκρατία σε κάποια στιγµή να τη στηρίξει. Θα την ψηφί-
ζαµε και επί της αρχής, δεν υπάρχει θέµα. Δεν κοιτάµε το πρό-
σηµο, κοιτάµε το αντικειµενικό αποτέλεσµα που µπορεί να έχει. 

Κοιτάξτε, όµως, δεν είναι ότι από πολιτική αρχών και σεβόµε-
νοι τις αρχές φέρατε αυτόν τον νόµο. Κι έτσι αν πιστέψει κάποιος
κόσµος ότι το κάνατε, στο ισοζύγιο της αντιλαϊκής και αντεργα-
τικής πολιτικής που έχετε, της φιλονατοϊκής, της επιθετικής φι-
λονατοϊκής κ.λπ. πολιτικής, δεν πρόκειται να γείρει η πλάστιγγα
υπέρ του νόµου της απλής αναλογικής και να φέρει τούµπα όλα
αυτά. Αλίµονο!.

Εποµένως εµείς είµαστε καθαροί. Ούτε εκβιάζουµε, ούτε εκ-
βιαζόµαστε, ούτε ασκούµε εκβιασµό, ούτε τακτικισµούς και η
θέση µας είναι πάρα πολύ καθαρή και από αυτήν την άποψη ξα-
ναλέµε ότι το λαϊκό κίνηµα δεν πρέπει να φοβάται τα ρήγµατα
του πολιτικού συστήµατος, τις δυσκολίες, τις αδυναµίες του και
τη µη σταθερή κυβέρνηση. Όσο πιο σταθερές είναι οι αντιλαϊκές
κυβερνήσεις τόσο πιο δύσκολα ο λαός µπορεί να έχει αποτελέ-
σµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο σε τρεις οµιλητές και µετά θα πάρει τον λόγο ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης Κεντρώων ο κ. Καρράς.

Καλούµε στο Βήµα τον κ. Στέφο από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, συµ-

πληρώνονται σήµερα σαράντα δύο χρόνια από την εισβολή στην
Κύπρο, µια εισβολή που διευκολύνθηκε από το χουντικό καθε-
στώς των συνταγµαταρχών και του Ιωαννίδη και αποτελεί τουλά-
χιστον προσβολή για το Κοινοβούλιο να εγκαλούνται τόσο ο
ΣΥΡΙΖΑ όσο και οι δηµοκρατικές δυνάµεις σε αυτόν τον χώρο για
ό,τι τότε έγινε, από αυτούς που πολιτικά και στρατιωτικά στήρι-
ξαν αυτό το καθεστώς. Ζούµε µία ιστορική στιγµή σήµερα, µε
την κατάθεση του νόµου για την απλή αναλογική στο Κοινοβού-
λιο και εγώ, Βουλευτής της Αριστεράς, νιώθω περήφανος που
θα την ψηφίσω. 

Η Αριστερά, αγαπητοί συνάδελφοι, αντέδρασε πάντα στους
εκλογικούς νόµους που χάλκευσαν τη συνείδηση και την ψήφο
του ελληνικού λαού και σήµερα, καταθέτοντας τον νόµο για την
απλή αναλογική υλοποιεί ένα πάγιο πολιτικό αίτηµά της και ένα
σύγχρονο αίτηµα της µεγάλης πλειονότητας του ελληνικού λαού.

Οι καιροί έχουν αλλάξει. Τα χρόνια της κρίσης έχουν ωριµάσει
πολιτικά όλους µας ή τουλάχιστον τους περισσότερους και οι
όποιες αναφορές και συγκρίσεις µε τα παλαιότερα συστήµατα
απλής αναλογικής και µάλιστα µε εκείνο του 1950 που πολλοί ξέ-
θαψαν, είναι τουλάχιστον αναχρονιστικές. 

Μας είπαν ότι αυτή η συζήτηση αποπροσανατολίζει την κοινή

γνώµη. Ότι λειτουργεί σαν προκάλυµµα για τα πραγµατικά προ-
βλήµατα της κοινωνίας και τέλος-τέλος ότι απειλεί την ίδια τη δη-
µοκρατία. Όµως, οι φωνές που κραυγάζουν ξεχνούν ότι η
ανόθευτη εκπροσώπηση της λαϊκής θέλησης είναι θεµέλιο της
δηµοκρατίας που πρέπει να θωρακίζεται πάντα και κυρίως σε πε-
ριόδους κρίσης σαν αυτή εδώ. 

Η απλή αναλογική βέβαια θα βάλει τέλος στη χάλκευση της
ψήφου των πολιτών, θα δροµολογήσει κυβερνήσεις συνεργασίας
σε προγραµµατική βάση και θα αφήσει πίσω της µόνο κοµµατι-
κές κυβερνήσεις που γνωρίσαµε από τη Μεταπολίτευση και εδώ,
που µε τη στήριξη του εγχώριου οικονοµικού κατεστηµένου πολ-
λές φορές νοιάστηκαν για τη δική τους επιβίωση και όχι για τα
συµφέροντα του λαού.  

Όσον αφορά τις αντιδράσεις της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
που µίλησε για εκλογικό νόµο «οπερέτα» και αµφισβήτησε ακόµα
και τη συνταγµατικότητά του, δεν ξαφνιάζοµαι καθόλου. Δεν
ήταν και δεν θα είναι ποτέ στην πολιτική κουλτούρα της Δεξιάς
η αναλογική εκπροσώπηση της λαϊκής θέλησης.

Ο κ. Μητσοτάκης απευθυνόµενος στην Κοινοβουλευτική
Οµάδα του κόµµατός του, δήλωσε πως η απλή αναλογική αντι-
βαίνει την απλή λογική και µας έκανε όλους να αναρωτηθούµε
για ποια απλή λογική µιλάει. 

Εκείνη τη λογική, που λέει ότι ο λαός δεν µπορεί να ορίζει ποιοι
θα τον εκπροσωπήσουν; Μόνο τα ντόπια συµφέροντα µπορούν
να καθορίζουν τις κυβερνήσεις; 

Μίλησε ο κ. Μητσοτάκης για κίνδυνο ακυβερνησίας, αλλά
ξεχνά πως η κοινωνική αναταραχή, η δυσαρέσκεια του κόσµου
είναι εκείνη, που προκαλεί κυβερνητική αστάθεια και αυτό είναι
ανεξάρτητο από το αν κυβερνά ένα ή περισσότερα κόµµατα,
όπως έδειξαν οι πολιτικές εξελίξεις τα τελευταία χρόνια της κρί-
σης. 

Όµως, εκείνες οι αντιδράσεις που ξαφνιάζουν περισσότερο
είναι αυτές από το ΠΑΣΟΚ και το Ποτάµι. Είναι να απορεί κάποιος
γιατί τόσο η Νέα Δηµοκρατία όσο το Ποτάµι και το ΠΑΣΟΚ -ή
τουλάχιστον στελέχη τους- έβγαιναν και µιλούσαν για σενάρια
ακυβερνησίας, όταν αυτά τα κόµµατα µετά από κάθε εκλογική
αναµέτρηση ζητούσαν συνεργασία πολιτικών δυνάµεων. Και µά-
λιστα, Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ σχηµάτισαν κυβέρνηση συ-
νεργασίας, κάνοντας τους παραδοσιακούς ψηφοφόρους της
δεκαετίας του 1980 να µην πιστεύουν στα µάτια τους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ)

Το ακόµη πιο περίεργο είναι τούτο, που συµβαίνει στο ΠΑΣΟΚ:
Πριν από ένα χρόνο, στις 3 Ιουνίου 2015, το ΠΑΣΟΚ κατέβασε
πρόταση για αλλαγή του εκλογικού συστήµατος σε απλή αναλο-
γική. Σήµερα µε την άρνησή του να ψηφίσει την απλή αναλογική
εγκαταλείπει επισήµως τις κεντροαριστερές του αρχές και έχει
απέναντι την όποια κοινωνική του βάση, που αναρωτιέται γιατί
συµµαχεί µε τη Νέα Δηµοκρατία ακόµα και στον εκλογικό νόµο.
Είναι µια επιλογή που εκτελεί εν ψυχρώ την αξιοπιστία και τον
αυτοσεβασµό του. 

Από την άλλη, το Ποτάµι θέλει κυβερνήσεις συνεργασίας -το
δήλωσε πολλές φορές- που όµως θα προκύπτουν από κοµµατικό
αλισβερίσι και δεν θέλει εκείνες, που θα αποτυπώνουν τη θέληση
του λαού. Μοιάζει να πνίγεται στις αντιφάσεις του και να ακο-
λουθεί στις µεγάλες αποφάσεις πιστά τη Νέα Δηµοκρατία.

Όχι, κύριε Θεοδωράκη –που δεν είναι εδώ- δεν θα διαλυθεί η
χώρα από την απλή αναλογική. Η χώρα κινδύνεψε να διαλυθεί
από τις νεοφιλελεύθερες πολιτικές που τόσο υπερασπίζεστε. Και
ναι, αν ο κ. Τσίπρας καταγραφεί στην ιστορία ως αυτός που κρά-
τησε την υπόσχεση για απλή αναλογική «των αριστερών πατερά-
δων», όπως δηλώσατε, αυτό είναι τιµή και για τον κ. Τσίπρα και
για όλους εµάς τους αριστερούς.

Και από πότε είναι εκβιασµένος και τροµοκρατηµένος κάποιος
Βουλευτής σας που µένοντας πιστός στις αρχές του ψηφίσει την
απλή αναλογική παρά τη δική σας απόφαση, όπως δηλώσατε σε
τηλεοπτικό κανάλι; 

Συνηθίσαµε να θεωρούµε τον εκλογικό νόµο µέρος των πολι-
τικών σκοπιµοτήτων και όχι άδικα. Όµως, σήµερα πρέπει να ξε-
περάσουµε το παρελθόν και να αφήσουµε τον ελληνικό λαό να
αποφασίζει αυτός για τις κυβερνήσεις που θέλει. Ο ΣΥΡΙΖΑ είτε
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αρέσει είτε δεν αρέσει έχει εδραιωθεί στη συνείδηση του λαού.
Σχηµάτισε Κυβέρνηση µε τους ΑΝΕΛ για να παλέψει τις δύσκο-
λες συγκυρίες και για να δώσει λύσεις στα πραγµατικά και υπαρ-
κτά προβλήµατα του λαού. 

Οι εκλογές θα γίνουν το 2019 και θα είµαστε και τότε πρώτο
κόµµα. Όµως, στο όνοµα των αξιών µας καταργούµε το σηµερινό
µπόνους των πενήντα εδρών. Ελπίζουµε και πιστεύουµε και εί-
µαστε βέβαιοι ότι µέχρι τότε, αφ’ ενός η οικονοµική και κοινωνική
κατάσταση της χώρας µας θα έχει οµαλοποιηθεί και αφ’ ετέρου
θα έχει καλλιεργηθεί η κουλτούρα συνεργασίας, που µας λείπει,
ώστε επιτέλους να οδηγηθούµε στην πρώτη –σε εισαγωγικά-
«κανονική κυβέρνηση της Αριστεράς».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω σε ένα λεπτό.
Σε αυτή την πορεία δίνουµε το δικαίωµα ψήφου στους δεκαε-

πτάρηδες. Όσοι διστάζουν, γιατί θεωρούν τους δεκαεπτάρηδες
ανώριµους, ας σκεφτούν όσα λέγονταν και για τους δεκαοκτά-
ρηδες το 1982. Ποτέ άλλοτε µια γενιά ανθρώπων δεν ήταν τόσο
αδικηµένη όσο η σηµερινή. Ας τους δώσουµε, λοιπόν, τον λόγο
ακόµα και αν η ψήφος τους είναι ο καλύτερος τρόπος να εκφρά-
σουν µόνο την οργή τους. Η δηµοκρατία µας δεν µπορεί να φο-
βάται τα ίδια της τα παιδιά. Οφείλει να καλλιεργεί την
εµπιστοσύνη των νέων στη δηµοκρατία και να εµπιστεύεται αυ-
τούς για τους οποίους και µε τους οποίους χτίζει το µέλλον.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εγώ σας ευχαρι-
στώ. 

Η κ. Ασηµακοπούλου, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, έχει
τον λόγο.

ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σηµερινό
νοµοσχέδιο ουσιαστικά έχουµε µια δηµόσια παραδοχή από τον
ΣΥΡΙΖΑ, ότι δεν µπορεί να κυβερνήσει µόνος του αυτόν τον τόπο. 

Βέβαια, εµείς αυτό το βλέπουµε τόσο καιρό, αλλά σήµερα το
παραδέχεται και δηµόσια. Όταν λέω ότι δεν µπορεί να κυβερνή-
σει αυτόν τον τόπο, εννοώ ότι δεν έχει την ικανότητα, αλλά δεν
µπορεί, επίσης, γιατί πλέον ο κόσµος έχει καταλάβει περί τίνος
πρόκειται. 

Εκτός όµως από τη δηµόσια παραδοχή –δεν µας φτάνει δη-
λαδή που το παραδέχεστε αυτό- θέλετε να το νοµοθετήσετε κιό-
λας. Διότι τι θέλετε να εξασφαλίσετε, αφού δεν µπορείτε εσείς
να κυβερνήσετε αυτόν τον τόπο; Θέλετε µεθαύριο να υπάρχουν
τρεις εκδοχές. 

Η πρώτη εκδοχή είναι να υπάρχει ακυβερνησία στον τόπο, η
δεύτερη είναι να µην µπορεί κανείς να κυβερνήσει χωρίς εσάς,
γιατί έτσι θα ξεχάσουµε –νοµίζετε- και τις ευθύνες που έχετε για
αυτό το διάστηµα διακυβέρνησης µέχρι στιγµής ή, εν πάση πε-
ριπτώσει, να υπάρξει µια κυβέρνηση, από την οποία αποκλείεται
να υπάρχει αυτοδυναµία της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ο εκλογικός νόµος, λοιπόν, είναι αυτή η δηµόσια παραδοχή
από εσάς και είναι επίσης και µια πολιτική απάντηση σε ένα νέο
δεδοµένο. Και το νέο δεδοµένο είναι ότι έχουν πλέον τελειώσει
όλες οι αυταπάτες. 

Εγώ προσωπικά, κύριε Πρόεδρε, δεν ήµουν απολύτως πεπει-
σµένη ότι υπήρξαν αυταπάτες. Εν πάση περιπτώσει, ας είµαι κα-
λοπροαίρετη. Μπορεί να υπήρξαν αυταπάτες ή µπορεί να
υπήρξαν απλά ωµά ψέµατα για να έρθει κάποιος στην εξουσία,
για να διατηρήσει την εξουσία. 

Όµως, εν πάση περιπτώσει, οι αυταπάτες έχουν τελειώσει. Κι
όταν λέω ότι έχουν τελειώσει αυτή την εποχή, έχουν τελειώσει
και όσον αφορά στο παρελθόν της διακυβέρνησης, αυτή της
πρώτης και δεύτερης φοράς Αριστεράς την περασµένη χρονιά,
και ως προς το παρόν και ως προς το µέλλον. 

Ως προς το παρελθόν, την Τρίτη θα κάνουµε τη συζήτηση εδώ
για την Εξεταστική για το περασµένο καλοκαίρι και εκεί θα δούµε
και ποια είναι η στάση σας, όσον αφορά το αν µπορούµε να συ-
ζητάµε το παρελθόν σας. 

Όµως, ανεξαρτήτως από αν υπήρχε ή δεν υπήρχε plan χ,

ποιος το ήξερε, αν το ήξερε ο Πρωθυπουργός, αν το είχε ζητή-
σει, τι θα γινόταν, νοµίζω ότι έχουν τελειώσει οι αυταπάτες. Έγινε
κατανοητό ότι το µνηµόνιο δεν µπορούσε να σκιστεί, ότι δεν µπο-
ρούσε να πει κανείς «go back Merkel», ότι δεν µπορούσε κανείς
να δώσει σεισάχθεια, ότι το καταστροφικό και διχαστικό αυτό δη-
µοψήφισµα δεν οδήγησε πουθενά στη διαπραγµάτευση. Όλα
αυτά έχουν τελειώσει. 

Γιατί; Διότι ήρθε ένα τρίτιο µνηµόνιο, ήρθαν και έχουµε ακόµα
ένα χρόνο µετά τα capital controls και µετά από όλα αυτά ο λο-
γαριασµός για τη χώρα είναι γύρω στα 100 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Αυτά για τις αυταπάτες του παρελθόντος. 

Πάµε στο παρόν. Ωραία είναι εδώ µέσα που συζητάµε την
απλή αναλογική και τον εκλογικό νόµο, διότι στις εκλογικές µας
περιφέρειες δεν νοµίζω ότι ο κόσµος συζητάει αυτά. Ο κόσµος
συζητάει για τον λογαριασµό της διακυβέρνησής σας. Διότι έχει
έρθει πλέον η εφορία, περιµένουµε τον ΕΝΦΙΑ, ζει ο κόσµος µε
το κοµµένο ΕΚΑΣ, µε τις κοµµένες συντάξεις, που ήταν κόκκινη
γραµµή. Όλα αυτά είναι πλέον ένας ατοµικός, οικογενειακός, µε-
τρήσιµος λογαριασµός µέσα στο σπίτι του καθενός. Αυτά συζη-
τάνε. 

Οι επιχειρήσεις και οι µικροµεσαίοι επιχειρηµατίες, αλλά και
οι ελεύθεροι επαγγελµατίες επιδίδονται σε έναν αγώνα επιβίω-
σης, επειδή τους έχετε επιβάλει εξοντωτική φορολογία. Τα λου-
κέτα αυξάνονται, η αγωνία των εργαζοµένων αυξάνεται, όπου και
αν δουλεύουν. 

Αυτό είναι το αποτέλεσµα και αυτό είναι το παρόν και δεν
υπάρχουν αυταπάτες για αυτό. Αυτή είναι η Ελλάδα του σήµερα.
Και την κατάσταση αυτή –διάβασα πριν από λίγο µια ανακοίνωση-
ο κ. Τόσκας την περιγράφει ως «απολύτως ελεγχόµενη κατά-
σταση». Αναφέρεται βέβαια ο κ. Τόσκας σε αυτά τα οποία συµ-
βαίνουν στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης, όπου
έχουν κατασκηνώσει, όπου ζωγραφίζουν λεωφορεία, όπου δεν
ξέρουµε τι άλλο γίνεται. 

Αυτό, όπως και η κατάσταση στα Εξάρχεια, όπως και το ότι
υπάρχουν πυροβολισµοί στο κέντρο της Αθήνας, όπως προχθές
στην Οµόνοια είναι µια «απολύτως ελεγχόµενη κατάσταση». Φαν-
τάσου να ήταν και ανεξέλεγκτη δηλαδή η κατάσταση. 

Κανείς δεν µπορεί να µιλάει πλέον για αυταπάτες ούτε για το
παρελθόν ούτε για το παρόν, αλλά ούτε και για το µέλλον. Γιατί;
Διότι έρχεται ένα δύσκολο φθινόπωρο και αυτό το ξέρουµε όλοι.
Παρά τους πανηγυρισµούς για το πρωτογενές πλεόνασµα στη
χθεσινή ανακοίνωση της Κυβερνήσεως, ξέρουµε όλοι όσοι ξέ-
ρουµε να διαβάζουµε νούµερα, ότι το πρωτογενές πλεόνασµα
οφείλεται, πρώτον, στο γεγονός ότι το κράτος έχει κηρύξει
στάση πληρωµών–δεν πληρώνει κανέναν-, και δεύτερον, στο ότι
κάποιες άπαξ αυξήσεις στα έσοδα που προέρχονταν είτε από
την αποθεµατοποίηση προϊόντων καπνού ή του πετρελαίου είτε
προέρχονταν από τα µερίσµατα που έδωσε η Τράπεζα της Ελ-
λάδος –άπαξ, επίσης- για τα ANFAs φέτος είναι πράγµατα δεν
θα επαναληφθούν. 

Άρα, οι στόχοι αποµακρύνονται. Και όσο αποµακρύνονται οι
στόχοι ξεπροβάλλει ο λεγόµενος «κόφτης», τον οποίο εσείς νο-
µοθετήσατε. Βεβαίως, έπεται και η δεύτερη αξιολόγηση, στην
οποία θα πρέπει να διαπραγµατευτείτε πλέον κατά πρόσωπο µε
την εκλογική σας πελατεία. Αυτά περί του µέλλοντος. 

Ο εκλογικός νόµος όµως -για να κλείσω- έρχεται να απαντήσει
πολιτικά και σε κάποιες άλλες αυταπάτες, οι οποίες έχουν αρχί-
σει να διαλύονται. Οι αυταπάτες αυτές έχουν να κάνουν µε το τι
θα γινόταν σε αυτή τη χώρα, εάν κάποια στιγµή κυβερνούσε η
Αριστερά. Ε, το βλέπουµε αυτό τώρα. Θα πω τα µεγάλα: Το ένα
είχε να κάνει µε την κοινωνική δικαιοσύνη, το κοινωνικό κράτος
που θα ενισχυόταν και όλα αυτά τα πράγµατα. Όσον αφορά την
προστασία των αδύναµων ανθρώπων, ιδίως µέσα στην κρίση,
µετά από την κατάργηση του ΕΚΑΣ, µετά από τους έµµεσους φό-
ρους 1,8 δισεκατοµµυρίου που επειδή είναι οριζόντια µέτρα
πλήττουν πιο πολύ τους αδύναµους και αν κάνει κάποιος µια
βόλτα σε ένα δηµόσιο νοσοκοµείο θα καταλάβει, νοµίζω, ότι
έχουµε τελειώσει µε αυτήν την αυταπάτη. 

Μετά βεβαίως είχαµε το ότι θα καθαρίσει ο τόπος, διότι υπάρ-
χει το λεγόµενο «ηθικό πλεονέκτηµα της Αριστεράς». Αυτή η αυ-
ταπάτη έχει καταρριφθεί µε τους διορισµούς των «ηµετέρων»
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αλλά και µε την υπεράσπισή τους. Σύµφωνα µε την αριστερή
αυτή λογική, εάν είσαι αριστερός µπορείς να κάνεις ό,τι θέλεις.
Μπορείς να ξεχάσεις να δηλώσεις ένα εκατοµµύριο στο «πόθεν
έσχες» σου. Μπορείς να το ξεχνάς αυτό. Μπορείς να κάνεις ό,τι
θέλεις. Μπορείς να έχεις µια εταιρεία. Μπορείς να γίνεις κανα-
λάρχης Υπουργός και να ξεχνάµε τις ανεξάρτητες αρχές. Ό,τι
θες µπορείς να κάνεις εάν είσαι αριστερός και τελικά, µάλλον
είσαι αθώος. Αν όµως είσαι δεξιός, τότε δεν δικαιούσαι ούτε το
τεκµήριο της αθωότητας. Κατερρίφθη και αυτό! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, για µισό λεπτό. 
Πάµε στο τελευταίο: Πρέπει να απαντήσετε σε αυτά. Μεθαύ-

ριο στην αντιπολίτευση κάτι πρέπει να λέτε, ότι κάνατε κάτι αρι-
στερό. Ωραία, κάνατε το αριστερό να φέρετε την απλή
αναλογική. Η απλή αναλογική είναι η απλή παραδοχή ότι δεν
µπορείτε να κυβερνήσετε µόνοι σας. Είστε και ανίκανοι και δεν
θέλετε. Αυτό είναι, µια απλή παραδοχή της ήττας σας. Και πι-
στέψτε µε, θα έχετε απάντηση από το εκλογικό σώµα, όταν έρθει
η ώρα, η οποία θα είναι αναλογική στα ψέµατα που τους είπατε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κυρία

Ασηµακοπούλου. 
Τον λόγο έχει ο κ. Χαράλαµπος Αθανασίου, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµεθα σήµερα εσπευσµένα

και µε µια προχειρότητα, που υποβαθµίζει τη λειτουργία της Βου-
λής, να αποφασίσουµε για το µείζον θέµα αλλαγής του εκλογι-
κού νόµου. 

Το θέµα του εκλογικού νόµου είναι µείζον, διότι έχει να κάνει
µε τη λειτουργία του πολιτεύµατος και το κύρος των θεσµών. Γι’
αυτό και ο συνταγµατικός νοµοθέτης όρισε στο άρθρο 54 ότι
κάθε αλλαγή του εκλογικού συστήµατος θα ισχύσει από τις µε-
θεπόµενες εκλογές. Και το όρισε αυτό διότι η ηθική στην πολιτική
και η αναβάθµιση του πολιτικού συστήµατος επιβάλλουν να γνω-
ρίζουν οι εκλογείς, αλλά και ο πολιτικός κόσµος, ποιο είναι το
εκλογικό σύστηµα µε το οποίο θα οδηγηθούµε στις εκλογές. Κατ’
εξαίρεση όρισε ότι θα µπορεί να ισχύσει από τις επόµενες εκλο-
γές, εάν ψηφιστεί από τουλάχιστον διακόσιους Βουλευτές. 

Βλέπουµε δηλαδή ότι ο συνταγµατικός νοµοθέτης παραπέµπει
προς ρύθµιση στον κοινό νοµοθέτη µια δέσµη συνταγµατικών
διατάξεων, οι οποίες ρυθµίζουν τη συγκρότηση, τη λειτουργία
και τις αρµοδιότητες του εκλογικού σώµατος. Και δεν αναφέρο-
µαι µόνο στην ανωτέρω διάταξη, αλλά και σε αυτή που ορίζει τον
αριθµό των Βουλευτών -κατώτερος διακόσιοι, ανώτερος τριακό-
σιοι- σε αυτή που ρυθµίζει την άσκηση και τους περιορισµούς
του εκλογικού δικαιώµατος, σε αυτήν που αναφέρεται στην
ψήφο των οµογενών, σε αυτήν που αναφέρεται στις εγγυήσεις
της ανόθευτης εκδήλωσης της λαϊκής κυριαρχίας και άλλες. 

Γιατί τα λέω αυτά; Διότι ο εκλογικός νόµος δεν είναι αποκοµ-
µένος από τις συνταγµατικές επιταγές και τη συνταγµατική Ανα-
θεώρηση, γιατί είναι ένας οργανικός νόµος, ο οποίος ρυθµίζει
λεπτοµερώς τα σχετικά µε το εκλογικό σύστηµα και την εκλογή
των Βουλευτών και εποµένως, τα σχετικά µε τη συγκρότηση, τη
λειτουργία, αλλά και τον τρόπο άσκησης των αρµοδιοτήτων του
εκλογικού σώµατος. Σε κάθε περίπτωση, ρυθµίζει την αρµοδιό-
τητα του εκλογικού σώµατος να αναδεικνύει τη Βουλή. 

Γι’ αυτό και για την αλλαγή του εκλογικού συστήµατος από τις
αµέσως επόµενες εκλογές απαιτείται η πλειοψηφία τουλάχιστον
των 2/3 των Βουλευτών.

Με αυτή την πλειοψηφία ο συνταγµατικός νοµοθέτης θέλει να
ενισχύσει τον πολιτικό πολιτισµό αλλά και να εισάγει ένα στοιχείο
σταθερότητας της εκλογικής νοµοθεσίας, έτσι ώστε να µην αλ-
λάζει ο εκλογικός νόµος σε κάθε εκλογική αναµέτρηση ανάλογα
µε τα κοµµατικά συµφέροντα της εκάστοτε πλειοψηφίας. 

Συνεπώς η εκτίµηση από τον κοινό νοµοθέτη των συγκεκριµέ-
νων περιστατικών για την καθιέρωση ενός πρόσφορου εκλογικού
συστήµατος δεν αποτελεί µια εκτίµηση ελεύθερη, απαλλαγµένη
από συνταγµατικούς περιορισµούς. Δεν είναι µια ελεύθερη εκτί-

µηση της εκάστοτε πολιτικής συγκυρίας, αλλά µια εκτίµηση που
οφείλει να διαµορφώνεται µε βάση συνταγµατικά επιβεβληµένα
ή ανεκτά κριτήρια, το πιο σηµαντικό από τα οποία είναι η διασφά-
λιση της κυβερνητικής σταθερότητας, η οποία διασφαλίζει την
πολιτική σταθερότητα. 

Δεν µιλώ βέβαια για αυτοδυναµία, παρά µόνο για πολιτική στα-
θερότητα, η οποία θα ενθαρρύνει τους επενδυτές, ξένους και
Έλληνες, σε µια περίοδο που η χώρα µας έχει τόση ανάγκη τις
επενδύσεις. 

Διαβάζω από την αιτιολογική έκθεση: «Με δεδοµένη την κρίση
την οποία αντιµετωπίζει σήµερα η ελληνική κοινωνία, η οποία ως
προς πολλές παραµέτρους της έχει προσλάβει πολιτικά χαρα-
κτηριστικά, όπως ιδίως η απαξίωση της πολιτικής και των δηµο-
κρατικών θεσµών και η ενίσχυση του πολιτικού κυνισµού και των
αντικοινωνικών και αντιπολιτικών στάσεων και συµπεριφορών, µε
το παρόν σχέδιο νόµου πραγµατοποιούνται σηµαντικά βήµατα
στην κατεύθυνση ανάσχεσης της κρίσης αυτής και αποκατάστα-
σης της σχέσης των Ελλήνων πολιτών µε την πολιτική και τους
δηµοκρατικούς θεσµούς».

Ωραία τα λόγια, αλλά δεν εξηγείτε πώς θα αποκατασταθεί
αυτή η σχέση των Ελλήνων πολιτών µε την πολιτική και τους δη-
µοκρατικούς θεσµούς. Μήπως απαξιωθούν οι θεσµοί περισσό-
τερο από την ακυβερνησία; Βλέπετε τι έχει γίνει στην Ιταλία: σε
εξήντα χρόνια σχηµατίστηκαν περίπου εξήντα κυβερνήσεις.

Εάν η Κυβέρνηση ενδιαφερόταν τόσο πολύ για την απλή ανα-
λογική, γιατί δεν τη νοµοθέτησε µόλις εξελέγη τον Ιανουάριο του
2015, έτσι ώστε ο ΣΥΡΙΖΑ να είναι και συνεπής σε παλαιότερες
δεσµεύσεις του; 

Ακόµα όµως και εάν δεν προλάβαινε τότε λόγω της περήφα-
νης διαπραγµάτευσης και του εναλλακτικού «σχεδίου Χ» µπορού-
σατε να την καθιερώσετε πριν από τις εκλογές του Σεπτεµβρίου
του 2015, για να υπάρχει νοµιµότητα, όπως διατυµπανίζετε, στην
αποτύπωση της ψήφου του ελληνικού λαού. Όµως και πάλι µπο-
ρούσατε να την καθιερώσετε αµέσως µετά τις εκλογές του Σε-
πτεµβρίου του 2015. 

Και όµως, θυµηθήκατε τώρα την απλή αναλογική, την ώρα που
οι δηµοσκοπήσεις δίνουν σαφές προβάδισµα στη Νέα Δηµοκρα-
τία και γι’ αυτό κόπτεται η παρούσα Κυβέρνηση να συγκεντρώσει
τις ψήφους διακοσίων Βουλευτών, για να οδηγηθεί η χώρα σε
ακυβερνησία. Διότι τελικά αυτό είναι το σχέδιο σας.

Θα ήθελα να πω δύο λόγια όσον αφορά στην τροπολογία µας.
Η τροπολογία µας περιέχει δύο ρυθµίσεις: Η πρώτη αφορά την
ψήφο του απόδηµου ελληνισµού και των εκλογέων που βρίσκον-
ται στο εξωτερικό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα κάποιες ανακρίβειες.
Δεν µιλάµε για δικαίωµα ψήφου του απόδηµου Ελληνισµού. Το
δικαίωµα ψήφου το έχουν όταν βρίσκονται στην Ελλάδα. Είναι
εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους και ψηφίζουν. Μι-
λάµε για την ευχέρεια να ασκούν το δικαίωµα αυτό στη χώρα
όπου ζουν και εργάζονται. Αυτό ισχύει σε όλες τις ευρωπαϊκές
χώρες. Δεν βλέπω τον λόγο γιατί να µην κάνουµε κάτι που οφεί-
λουµε στους απόδηµούς µας. 

Αναρωτήθηκε ο κύριος Υπουργός Εσωτερικών γιατί δεν χορη-
γήσαµε εµείς αυτή την ευχέρεια στους απόδηµους, όταν εµείς
ήµασταν κυβέρνηση. Η απάντηση είναι απλή: ήµασταν τρικοµµα-
τική κυβέρνηση και ως Νέα Δηµοκρατία δεν είχαµε πλειοψηφία. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Και το ΠΑΣΟΚ, δηλαδή; Εντάξει!
Ζητήστε συγγνώµη τουλάχιστον από τους Έλληνες!

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Υπουργέ, µη µε διακό-
πτετε. Σας έδωσα την απάντηση και στην επιτροπή και τώρα. Δεν
είχαµε την πλειοψηφία. Ήταν µια κυβέρνηση τριών κοµµάτων και
δεν µπορέσαµε να το περάσουµε. 

Όµως, από την πρώτη στιγµή που ανέλαβε την ηγεσία ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης, το πρώτο θέµα που έθεσε ως πρώτη προ-
τεραιότητα ήταν η ψήφος του απόδηµου Ελληνισµού. Αυτό για
να βάλουµε τα πράγµατα στη θέση τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Εσείς τι φοβάστε; Εγώ δεν µπορώ να καταλάβω γιατί δεν τη
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θέλετε. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Μη βιάζεστε! Έχουµε τρία χρό-
νια µπροστά µας!

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Όχι, τώρα, είναι ευκαιρία να το
κάνουµε τώρα. Δεν µπορώ να καταλάβω τι είναι αυτό που σας
φοβίζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Κουρουµπλή, µη διακόπτετε, γιατί θα σας απαντάει και µετά θα
γίνεται διάλογος. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ναι, αλλά χάνω τον χρόνο µου,
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όχι, δεν το λέω
για εσάς, το λέω για να µη γίνεται διακοπή. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κρατείται ο χρόνος. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Το δικαίωµα του εκλέγεσθαι,

όπως είπα,, το έχει και ο απόδηµος Ελληνισµός. Όποτε βρίσκεται
εδώ, µπορεί να έρθει να ψηφίσει. Δεν υπάρχει τέτοιο ζήτηµα. Και
ούτε είναι ορθό αυτό το οποίο ακούγεται, ότι µπορεί να γίνουν
εκλογικές περιφέρειες στην Ασία, στην Αφρική, στην Αυστραλία,
στην Αµερική ή οπουδήποτε αλλού, γιατί δεν υπάρχουν καταγε-
γραµµένοι. Στην Ελλάδα δεν έχουµε ακόµα καταγράψει όλον τον
απόδηµο Ελληνισµό. Δεν έχουµε, δηλαδή, αυτό που λέµε, µη-
τρώο του απόδηµου Ελληνισµού. Γι’ αυτό, δεν µπορεί αυτή τη
στιγµή να εκλέγονται και στις έδρες όπου βρίσκονται και υπηρε-
τούν. 

Η δεύτερη ρύθµιση αφορά τον διαχωρισµό της Β’ Εκλογικής
Περιφέρειας σε τρεις. Ειπώθηκε ότι έτσι θα πάψουν οι ψήφοι να
έχουν την ίδια δύναµη, δηλαδή ότι κάµπτεται η ισοδυναµία των
ψήφων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου, κύριε Πρόεδρε, το µισό λεπτό που µε διέκοψε ο κ.
Κουρουµπλής. 

Ειπώθηκε, επαναλαµβάνω, ότι κάµπτεται η ισοδυναµία των
ψήφων. Μα, ισοδυναµία των ψήφων –το είπα και στην επιτροπή-
δεν υπάρχει. Μη γελιόµαστε! Και θα σας πω το παράδειγµα:
Πάρτε µια διεδρική περιφέρεια, πάρτε τη Χίο, παραδείγµατος
χάριν. Έναν Βουλευτή βγάζει η Νέα Δηµοκρατία, έναν Βουλευτή
βγάζει ο ΣΥΡΙΖΑ. Οι άλλες ψήφοι των κοµµάτων τι γίνονται; Συ-
νεπώς ισοδυναµία µε αυτή την έννοια δεν έχουµε. Με την έννοια
της προσµέτρησης των ψήφων στο σύνολο της εκλογικής περι-
φέρειας έχουν το ίδιο κύρος, γιατί προσµετράται και λαµβάνεται
υπ’ όψιν στο εκλογικό µέτρο και στους Βουλευτές τους οποίους
θα βγάλει κάθε κόµµα. 

Συνεπώς να το ξεκαθαρίσουµε αυτό, δεν υπάρχει κανένα πρό-
βληµα. Ούτε είναι πρόβληµα αυτό που ειπώθηκε, ότι µε τη διά-
σπαση της Β’ Αθηνών ενδεχοµένως ένα κόµµα θα εκλέξει
λιγότερους Βουλευτές. Αυτό είναι τεράστιο λάθος. Αν ένα κόµµα
βγάζει εννιά Βουλευτές πανελλαδικά, πάλι εννιά θα βγάλει. Δεν
υπάρχει κανένα πρόβληµα. Εάν αλλάξει το σύστηµα και γίνει
αναλογικότερο και βγάζει έντεκα, πάλι έντεκα Βουλευτές θα βγά-
ζει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, ολο-
κληρώστε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε. 
Θα πω δυο λόγια γιατί θέλω να δώσω µια εξήγηση, γιατί πολ-

λοί ενδεχοµένως δεν έχουν διαβάσει το Ψήφισµα του Συµβου-
λίου της Ευρώπης για την ψήφο στα δεκαεπτά έτη. Ακούστε:
Αυτό το Ψήφισµα δεν είναι οδηγία ούτε κανονισµός που πρέπει
υποχρεωτικώς να εφαρµοστεί και στη χώρα µας. Δίνει µια κατεύ-
θυνση το Ψήφισµα στα κράτη-µέλη, για να σκεφθούν αν µπορούν
να εφαρµόσουν την ψήφο στα δεκαεπτά. 

Αυτό, όµως, εξαρτάται από πολλούς αντικειµενικούς παράγον-
τες. Εξαρτάται, δηλαδή, από τις δοµές της παιδείας, από τη µόρ-
φωση, από την αγωγή, από τον επαγγελµατικό προσανατολισµό
και άλλα αντικειµενικά κριτήρια που κάθε χώρα προσφέρει στους
νέους της για τη διαµόρφωση της ψυχικής τους δύναµης, της
ωριµότητας και της αντιληπτικής ικανότητάς τους. 

Γι’ αυτό, ακριβώς, λέµε ότι θα έπρεπε το θέµα αυτό της µεί-
ωσης του ορίου ηλικίας να συζητηθεί. Εν πάση περιπτώσει, θα

µπορούσε να ήταν συµπληρωµένο το δέκατο έβδοµο έτος, γιατί
στην ουσία και οι δεκαεξάρηδες θα ψηφίζουν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, θα
ήθελα να πω ότι η στιγµή για τη χώρα µας είναι κρίσιµη, όσον
αφορά το θέµα του εκλογικού συστήµατος και δεν πρέπει να παί-
ζουµε µε το αύριο της χώρας µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο κ. Ηγουµενίδης,

Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο. 
Θα σας παρακαλέσω, κύριε Ηγουµενίδη, να είστε συνεπής

στον χρόνο σας, διότι είναι εκατόν πενήντα οκτώ οι Βουλευτές
που πρέπει να µιλήσουν. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, να το λέτε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Το είπα! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Δεν το ακούσαµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τι να κάνω; Αυτό

το λέω σε όλους. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Μα, δεν το λέτε…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η

Αριστερά στην πατρίδα µας και στον κόσµο έρχεται από πολύ
µακριά και τραβάει ακόµα µακρύτερα. Ο κύκλος της δεν µπορεί
να αρχίσει και να τελειώσει από το άλφα στο βήτα εκλογικό πο-
σοστό, από την άλφα στη βήτα εκλογική µάχη, όπως είπαν κά-
ποιοι από τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Αν το θέλετε
µε αυτήν την έννοια, πραγµατικά συµφωνώ µε την άποψη, η
οποία λέει ότι σήµερα, για να βγούµε από αυτή τη δίνη στην
οποία έχει περιέλθει η πατρίδα µας, χρειάζεται η συνεχής προ-
σπάθεια της Κυβέρνησής µας, της Κυβέρνησης που βασικός της
κορµός είναι η Αριστερά, χρειάζεται ο διαρκής αγώνας της κοι-
νωνίας, χρειάζεται η οικοδόµηση σε αυτή την προσπάθεια της
αγωνιστικής ενότητας της Κυβέρνησής µας µε τις µαχόµενες κοι-
νωνικές δυνάµεις. 

Αυτό σε καµµιά περίπτωση δεν αναιρεί τη σηµασία του εκλο-
γικού νόµου, σε καµµιά περίπτωση δεν αναιρεί τη βαρύτητα που
αυτός έχει. Και σε σχέση µε αυτό, η θέση µας είναι καθαρή: Η
εκπροσώπηση του κάθε κόµµατος στη Βουλή πρέπει να είναι
αναλογική της δύναµης που έχει κάθε κόµµα στον ελληνικό λαό. 

Αυτή είναι η θέση της Αριστεράς. Είναι µια θέση χαραγµένη
στην ιστορική της διαδροµή. Δεν είναι µια θέση που ήρθε εσπευ-
σµένα και µε προχειρότητα, όπως είπε ο προηγούµενος οµιλη-
τής, ο κ. Αθανασίου. Δεν είναι µία θέση που έχει σχέση µε τις
τωρινές, τις χθεσινές ή τις ενδεχόµενες αυριανές δηµοσκοπή-
σεις. Δεν είναι µία θέση που έχει σχέση –το ακούσαµε και αυτό,
το είπε ο ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Θεοχάρης- µε τις τηλεοπτι-
κές άδειες. Δεν έχει σχέση µε οικοδόµηση νέων πολιτικών τζα-
κιών.

Η θέση µας, λοιπόν, είναι -γι’ αυτήν κρινόµαστε, αυτήν θα κλη-
θούµε να ψηφίσουµε- ότι οποιοσδήποτε παραµορφωτικός κα-
θρέφτης αλλάζει την αναλογία της εκπροσώπησης των
κοµµάτων σε σχέση µε το ποσοστό που παίρνουν στον ελληνικό
λαό είναι νόθευση της λαϊκής εντολής. Αυτό λέγαµε, αυτό λέµε,
αυτό θα συνεχίσουµε να λέµε.

Σε σχέση µε αυτό τι λέει η Νέα Δηµοκρατία; Καλή η λαϊκή εν-
τολή, αλλά δεν θα έχουµε σταθερές κυβερνήσεις. Προσέξτε, κύ-
ριοι της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί ολισθαίνετε σε επικίνδυνα
µονοπάτια. Δηλαδή λαϊκή εντολή και πολιτική σταθερότητα είναι
πράγµατα αντιφατικά; Απαντήστε. Ενδεχόµενη καταφατική σας
απάντηση, για να στηρίξετε τη θέση σας κατά της απλής αναλο-
γικής, ανοίγει δρόµο προς άλλες κατευθύνσεις. 

Εµείς πολύ απλά λέµε -και θα αγωνιζόµαστε πάντοτε γι’ αυτό,
πέρα από το τι θα ψηφίσουµε- ότι δεν πρέπει να νοθεύεται η
λαϊκή εντολή. Από εκεί και πέρα είναι στην κρίση του λαού µας,
αν θα θέλει συνεργασίες ή αυτοδύναµες κυβερνήσεις ανάλογα
µε τη δύναµη που θα δώσει στο κάθε κόµµα. Εν πάση περιπτώ-
σει, αυτό δεν προήλθε ως θέση για πρώτη φορά από την Αρι-
στερά. Το έχει πει άνθρωπος από τον δικό σας τον χώρο: «Στη
δηµοκρατία δεν υπάρχουν αδιέξοδα».

Όσον αφορά το ελάχιστο ποσοστό για την είσοδο στη Βουλή
επιτρέψτε µου –γιατί βλέπω ότι και ο χρόνος πιέζει- ας µην κά-
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νουµε αναφορά, γιατί εθνικό θέµα µάς επιβάλλει αυτή τη ρύθ-
µιση και καταλαβαίνουµε όλοι τι εννοούµε. Αναφέρθηκε και ο κ.
Μανιάτης. Απλά να προσθέσω την άποψή µου ότι τα εθνικά ζη-
τήµατα –και είναι όντως, δεν διαφωνώ µε το θέµα που έθιξε- δεν
αντιµετωπίζονται πρώτα και κύρια µε εκλογικούς νόµους ή µε κά-
ποια άρθρα ή µε κάποιες παραγράφους ενός εκλογικού νόµου.
Τα εθνικά ζητήµατα αντιµετωπίζονται µε τη χάραξη εθνικής πο-
λιτικής µε τη µέγιστη ευρύτερη κοινωνική αποδοχή και τη µέγι-
στη ευρύτερη πολιτική αποδοχή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ για την ανοχή σας. Δεν είχα αντι-
ληφθεί ότι µας δίνεται χρόνος ενός πενταλέπτου. Θα προσπα-
θήσω να µαζέψω τον χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Είσαστε άτυχος
διότι από εσάς και µετά οι οµιλίες γίνονται πεντάλεπτες. Δεν είναι
µόνο για εσάς. Για όλους είναι.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Εντάξει. Θα προσπαθήσω να
είµαι στον χρόνο µου.

Υπάρχουν και άλλα ζητήµατα για την ψήφο των Ελλήνων του
εξωτερικού κ.λπ.. Εγώ θα ήθελα απλά να πω ότι ο διάλογος δεν
άρχισε –το είπε κάποιος Βουλευτής προηγουµένως- µε τη συ-
νάντηση του Πρωθυπουργού µας µε τους πολιτικούς Αρχηγούς.
Πολλά ζητήµατα έχουν συζητηθεί στο παρελθόν και συνεχίζουν
να συζητιούνται.

Δεν κατάλαβα τι ενοχλεί όµως σε σχέση µε την πρωτοβουλία
του ΣΥΡΙΖΑ. Ενοχλεί το ότι δεν ρωτήθηκε η τρόικα; Ενοχλεί ότι
φαίνεται να πέρασαν τα χρόνια της πριµοδότησης των πρώτων
κοµµάτων; Ή ενοχλεί το ότι –και απευθύνοµαι κυρίως στους συ-
ναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας- φαίνεται να περνάει ο καιρός
που θησαυρίζατε σε βάρος της κοινωνίας µέσα από τα κοµµατικά
θαλασσοδάνεια, αντίστοιχα και αναλογικά του ύψους µιας πλα-
σµατικής επιρροής. 

Και πέρα από αυτό ειλικρινά δεν αντιλαµβάνοµαι τη στάση που
κρατούν το ΠΑΣΟΚ και το Ποτάµι. Επειδή δεν συµπεριλαµβάνε-
ται η ψήφος για τους Έλληνες του εξωτερικού ή επειδή δεν συ-
ζητιούνται διάφορα άλλα ζητήµατα ολοκληρωµένα, κατά τη
γνώµη σας, γι’ αυτό καταψηφίζετε την απλή αναλογική;

Επιτρέψτε µου, απευθυνόµενος προς εσάς, να χρησιµοποι-
ήσω τα λόγια που χρησιµοποίησε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του Ποταµιού ο κ. Δανέλλης, µιλώντας προς την Κυβέρνηση:
Είχατε και έχετε την ιστορική ευκαιρία να σταµατήσετε, από τις
πρώτες κιόλας εκλογές που θα γίνουν από σήµερα, τη νόθευση
της λαϊκής εντολής. 

Όσες ολοκληρωµένες προτάσεις, όσες ολοκληρωµένες τρο-
πολογίες, όσο ολοκληρωµένο προβληµατισµό και αν καταθέ-
σετε, κακά τα ψέµατα, µε τη στάση σας αυτές οι ολοκληρωµένες
προτάσεις και οι τροπολογίες δεν φθάνουν για να καλύψετε το
γεγονός ότι στη συγκεκριµένη ψηφοφορία συντάσσεσθε, συγ-
χρονίζετε τον βηµατισµό σας και στοιχίζεστε πίσω από τη θέση
της Νέας Δηµοκρατίας

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, ολο-
κληρώστε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να πω ότι αυτήν τη στιγµή καταθέτουµε στο Κοινο-

βούλιο την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά στις επόµενες εκλογές -
ευτυχώς για εµάς- η στάση όλων µας θα κατατεθεί στον ελληνικό
λαό και θα µας κρίνει. Νοµίζω ότι ο λαός µας έχει τον πρώτο
λόγο και αυτός θα πάρει θέση για όλους. Η θέση όλων είναι στην
κρίση του.

Νοµίζω ότι χωρίς διχαστικές µεθόδους, χωρίς τακτικισµούς,
χωρίς προσβολή των νέων ανθρώπων, σήµερα είναι η ευκαιρία
να ψηφίσουµε για την κατοχύρωση της ελεύθερης και ανόθευτης
εκδήλωσης της λαϊκής ετυµηγορίας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντινόπουλος, Βουλευτής της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ, για πέντε λεπτά.

Κύριε Κωνσταντινόπουλε, παρακαλώ να µιλήσετε πέντε λεπτά

όπως όλοι οι Βουλευτές, γιατί είναι πολλοί οι υποψήφιοι οµιλη-
τές.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. Θα προσπαθήσω να µην υπερβώ τον χρόνο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, τις δύο τελευταίες
ηµέρες προσωπικά µε έχετε συγκινήσει µε την αγάπη σας, µε τις
προτροπές σας στην παράταξή µας να ψηφίσουµε τον νόµο για
να µην εξαφανιστούµε από τον πολιτικό χάρτη. 

Ειδικά, ρίγη συγκίνησης µε διακατέχουν όταν µιλάνε πρώην
στελέχη του ΠΑΣΟΚ που σήµερα είναι κυβερνητικοί Υπουργοί.
Εσείς που λέτε ότι η παράταξή µου κατέστρεψε τη χώρα, να µας
προτρέπετε να ψηφίσουµε τον εκλογικό νόµο για να διασω-
θούµε! Σας ευχαριστούµε.

Προσωπικά, µε αυτή τη θεατρικότητα των τελευταίων ηµερών
και τώρα πια που δεν φτάνετε τους διακόσιους Βουλευτές, θα
µπορούσα να σκεφτώ ακόµα και να ψηφίσω τον νόµο!

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Όχι, µην το κάνεις.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Η θεατρικότητά σας

έχει ξεπεράσει κάθε σηµείο, να θέλετε να διασώσετε εµάς, τους
καταστροφείς! Σας ευχαριστούµε πάρα πολύ!

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Υποχρέωσή µας.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι όµως, ας δούµε λίγο, τώρα που δεν υπάρχουν οι διακό-
σιες ψήφοι, ποιος ήταν ο ρόλος της Χρυσής Αυγής και γιατί επί
δεκαπέντε µέρες µία εθνικιστική παράταξη που µιλάει για καθα-
ρούς όρους, που µιλάει καθαρά στον ελληνικό λαό, δεν έλεγε
την άποψή της, ενώ εσείς αποδεχόσασταν τις ψήφους της; Ποιο
παιχνίδι έπαιζε µέχρι τώρα και ποιους ευνοούσε; Να υπάρξει εκ-
βιασµός της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης.

Δεν το πετύχατε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Σήµερα, σα-
ράντα δύο χρόνια µετά το πραξικόπηµα και τον ρόλο της απρι-
λιανής χούντας, έπρεπε πρώτοι να έχετε πει, όπως έκανε ο
Σταύρος Δήµας, ότι δεν αποδέχεστε τις ψήφους και τους θιασώ-
τες της απριλιανής χούντας, που είναι η Χρυσή Αυγή. Όµως δεν
το κάνατε, γιατί θέλετε και πιστεύετε σε ένα πράγµα, πάνω από
όλους και πάνω από όλα, στην εξουσία. 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Κοίτα ποιος µιλάει!
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, εσείς που θέλετε µετά την απλή αναλογική να υπάρξει
οµαλότητα στη χώρα και να υπάρξουν σκέψεις για συνεργασίες,
γιατί το 2012 όταν µπορούσε να σχηµατιστεί Κυβέρνηση -και µά-
λιστα τότε, χωρίς τον Πρωθυπουργό κ. Αντώνη Σαµαρά- δεν το
αποδεχτήκατε και πήγατε σε εκλογές για να δηµιουργήσετε το
δίπολο Νέα Δηµοκρατία-ΣΥΡΙΖΑ;

Τότε δεν µπορούσαµε να αποφύγουµε τη Νέα Δηµοκρατία;
Γιατί δεν το κάνατε; Τι δεν σας άφησε; Οι γνωστοί στόχοι σας. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Δεν θα πάρεις απάντηση σε
αυτό.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι –επειδή ο χρόνος περνάει, όµως- τι θέλουµε; Θέλουµε
ένα αντιπροσωπευτικό και πιο αναλογικό σύστηµα και κυβερνη-
σιµότητα στη χώρα. Κι εδώ εµείς είµαστε πάρα πολύ καθαροί και
απέναντι στη Νέα Δηµοκρατία και τον ΣΥΡΙΖΑ.

Αν θέλετε αύριο το πρωί µε την απλή αναλογική να υπάρξει
µεγάλος σχηµατισµός –τύπου Γερµανίας ή οτιδήποτε άλλο-
εµείς σας δίνουµε τη δυνατότητα να κάνετε τον σχηµατισµό µε
τη Νέα Δηµοκρατία και να έχετε περισσότερους Βουλευτές, να
µην χρειάζεστε κανέναν άλλο. Άλλωστε, Βουλευτής σας έχει πει:
«Να µην κοροϊδεύουµε τον κόσµο. Μπορεί να χρειαστεί κι αυτό». 

Και η Νέα Δηµοκρατία πρέπει να ξέρει ότι εµείς δεν θα συναι-
νέσουµε στο µπόνους των πενήντα εδρών. Γιατί το αντιπροσω-
πευτικό σύστηµα, µε τη µείωση, παραδείγµατος χάριν, του
µπόνους και την κατάτµηση των περιφερειών, σας το εξήγησε ο
κ. Σκανδαλίδης ότι είναι -µε µείωση είκοσι Βουλευτές- στο 90%
αναλογικό το σύστηµα. Αλλά, γιατί να µην κυβερνήσετε µε τη
Νέα Δηµοκρατία; Έχετε πάρα πολλά κοινά. 

Εµείς καταλαβαίνουµε ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν θέλει να
φέρει εξεταστική για την περίοδο 2004-2009. Εσείς γιατί δεν θέ-
λετε να φέρετε εξεταστική για τον κ. Καραµανλή; Και µάλιστα,
εµείς λέµε για όλους, από την αρχή µέχρι το τέλος. 

Δεύτερον, όταν ένα πρωτοκλασάτο στέλεχος της Νέας Δηµο-
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κρατίας ζητάει να µην υπάρχει ΑΣΕΠ, εσείς έρχεστε να το ψηφί-
σετε. Συναινείτε µαζί µε τη Νέα Δηµοκρατία για µετατάξεις της
«COSCO» στο ελληνικό δηµόσιο! Εσείς δεν συναινέσατε; Δεν ψη-
φίσατε για µερίδα ανθρώπων να έρθουν στο δηµόσιο µαζί;

Τέλος, ακολουθείτε κατά γράµµα τους κουµπάρους. Τώρα µά-
λιστα οι κουµπάροι δεν παίρνουν µόνο άδειες. Παίρνουν, µε
βάση τον νόµο του κουµπάρου, τα έργα. Τρία στα τρία, λέει,
πήρε στον αυτοκινητόδροµο ο κουµπάρος του κουµπάρου
Υπουργού. Τρεις στις τρεις δηµοπρασίες που έγιναν! Και πάµε
στα πέντε στα πέντε! 

Δηλαδή, φέρατε έναν νόµο, τον ψηφίσατε και ο κουµπάρος
Υπουργός έδωσε τα έργα στον κουµπάρο του. Μπράβο! Άρα,
γιατί να µην συγκυβερνήσετε µε τη Νέα Δηµοκρατία;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι –κι εδώ απευθύνοµαι σε εµάς
και το Ποτάµι- στα χέρια µας είναι την επόµενη ηµέρα να υπάρξει
προοδευτική πρόταση στη χώρα. Γι’ αυτό, εµείς πρέπει την επό-
µενη ηµέρα να δώσουµε στους πολίτες τη δύναµη να ψηφίσουν
το δικό µας προοδευτικό σχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Κωνσταντινόπουλε.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης

Κεντρώων κ. Καρράς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θεωρούµε ότι η συζήτηση νόµου για απλή αναλογική είναι συ-

ζήτηση για τη δηµοκρατία, είναι συζήτηση για την ουσιαστική δη-
µοκρατία, για τον λόγο ότι θα πρέπει να είναι πλήρης χωρίς
φαλκιδεύσεις και χωρίς προβληµατισµούς.

Η Ένωση Κεντρώων, από συστάσεώς της, ανεξάρτητα αν
έχουµε µια σύντοµη ακόµη παρουσία στη Βουλή, ως αξιακή αρχή
στο πρόγραµµά της, αναφέρει την απλή αναλογική, γιατί θεωρεί
ότι πρέπει η κάθε ψήφος να είναι ίση µε τη µονάδα και να µην
είναι µικρότερη ή περισσότερη. Και γιατί το λέω αυτό;

Διότι ο εκλογικός νόµος που συζητούµε σήµερα, δεν είναι
νόµος που θα βγάλει κυβέρνηση. Το πώς σχηµατίζονται οι κυ-
βερνήσεις το καθορίζει το Σύνταγµα. Αντίθετα, το Σύνταγµα λέει
ότι ο εκλογικός νόµος καθορίζεται από τη Βουλή. 

Συνεπώς σήµερα που συζητάµε για εκλογικό νόµο πρέπει να
συζητήσουµε την ουσία του. Ποια είναι, λοιπόν, κατά την άποψή
µας, η ουσία; Το λεγόµενο κατώφλι του 3%, το οποίο αποτελεί
το όριο εισόδου κοµµάτων µέσα στη Βουλή. 

Έχουµε ακούσει πολλές απόψεις. Έχουµε ακούσει απόψεις
για εθνικούς λόγους. Έχουµε ακούσει απόψεις ότι δεν πρέπει να
υπάρχει κανένα όριο και να είναι πλήρης, 100%, η αναλογικότης
και έχουµε ακούσει και την άποψη ότι ενδεχόµενα στις ευρωπαϊ-
κές χώρες το όριο του 3% είναι µεγαλύτερο.

Η δική µας άποψη, αν θέλετε, είναι απλή. Τι λέµε; Αν πάµε, λοι-
πόν, χωρίς όριο εισόδου κοµµάτων 3%, τότε τι έχουµε; Έχουµε
το 0,3 της µονάδος, το 0,3% να δίνει µία έδρα στη Βουλή. Εκεί
πλέον δεν έχουµε κόµµατα. Έχουµε µεµονωµένους υποψηφίους.
Έχουµε τυχαίες επιλογές. Έχουµε τη µπίλια. Θα ρίξουµε την µπί-
λια και όπου πάει στη ρουλέτα.

Αντίθετα, υποστηρίζουµε το όριο εισόδου και το υποστηρί-
ζουµε µε επίγνωση και εάν θέλετε, µε ιδιαίτερη σοβαρότητα,
γιατί δεν στεκόµεθα σε θέµατα ούτε φυλετικά, ούτε καταγωγής,
ούτε γλώσσας, ούτε οτιδήποτε. Στεκόµαστε σε ένα γεγονός.
Εφόσον το Σύνταγµα αναγνωρίζει στο άρθρο 29 τα κόµµατα και
εφόσον για να µπορεί να σχηµατιστεί µια Κοινοβουλευτική
Οµάδα, να µπορεί να αντιπροσωπεύεται µια µερίδα του πληθυ-
σµού στη Βουλή -η οποία για να αντικρύζει αυτό το 3%, θέλει
δέκα Βουλευτές- εµείς λέµε «ναι» στο 3%, ούτως ώστε η Βουλή
να απαρτίζεται από κόµµατα και όχι τυχαίους υποψηφίους που
θα εκλεγούν είτε γιατί έχουν ιδιαίτερες γνωριµίες στην πατρίδα
τους είτε γιατί επιδιώκονται άλλοι σκοποί, που ενδεχόµενα βρί-
σκονται και εκτός εθνικής πολιτικής.

Καταλήγουµε, λοιπόν, ότι τη διάταξη εκείνη που βάζει κατώφλι
µε πλήρη γνώση, µε πλήρη συνέπεια και σοβαρότητα την υπο-
στηρίζουµε.

Όµως, θέλω να πω και κάτι άλλο. Υποστηρίζουµε και κάτι άλλο
το οποίο σήµερα θεωρούµε άξιο λόγου, την κατάργηση της ενί-
σχυσης εδρών, την κατάργηση του λεγόµενου «µπόνους». Δεν
θα σταθώ στα ιστορικά, αν ήταν 20%, 30% ή 50%, όπως ήταν
στον τελευταίο νόµο, ούτε θα σταθώ στους υπολογισµούς αν
είναι αναλογικό το σύστηµα, µε τις είκοσι έδρες είναι ενίσχυση
90% ή τις εικοσιπέντε έδρες είναι 95%. Θα σταθώ σε κάτι εντε-
λώς διαφορετικό, στη βαρύτητα της ψήφου, στην ισοδυναµία της
ψήφου, στην ισοτιµία της ψήφου. Η ψήφος, εφόσον το Σύνταγµα
απονέµει στους Έλληνες πολίτες το δικαίωµα του εκλέγειν, κάθε
ψήφος είναι για µας µια µονάδα. Ο κάθε άνθρωπος έχει τη δική
του προσωπικότητα, που είναι στον βαθµό της µονάδος.

Αν πούµε, λοιπόν, ότι υποχωρούµε, έστω και σε µικρό ποσοστό
ενίσχυσης του πρώτου κόµµατος, τότε πλέον -τουλάχιστον εµείς,
τα µικρά κόµµατα- προδίδουµε τους ψηφοφόρους µας. Διότι,
εφόσον µας ψηφίζει για να τον αντιπροσωπεύσουµε στη Βουλή
και η βαρύτητα της ψήφου του θέλει να είναι της µονάδος, δεν
µπορούµε να µετασχηµατίσουµε τη βαρύτητα της ψήφου αυτής
σε 0,75% ή 0,85%, γιατί το πρώτο κόµµα θα πάρει την ενίσχυση
εδρών, οπότε η ψήφος του πρώτου κόµµατος που θα λάβει τις
πενήντα έδρες ενίσχυση, είναι 1,5%. Η δηµοκρατία δεν το θέλει
αυτό. Είναι πλήρης νόθευση της λαϊκής βούλησης και εποµένως,
µε την έννοια αυτή, είµεθα έτοιµοι να ψηφίσουµε και την κατάρ-
γηση του µπόνους.

Είναι πολλοί άλλοι λόγοι που θα έπρεπε να µας οδηγήσουν
στην υπερψήφιση. Ο χρόνος, όµως, τρέχει και δεν θέλω να ανα-
φερθώ σε περισσότερα.

Έγινε συζήτηση µεγάλη, ενδιαφέρουσα για την ψήφο των απο-
δήµων. Έχουµε δηλώσει από αρχής ότι η Ελλάδα είναι χώρα µε-
ταναστών. Μεγάλο ποσοστό συµπατριωτών µας βρίσκεται εκτός
των συνόρων, είτε για προσωρινούς λόγους είτε για οριστικούς
λόγους. Θέλουµε να έχουν το δικαίωµα ψήφου και αν υπάρχει η
δυνατότητα, αµέσως. Όποιο σχέδιο νόµου, όποια πρόταση
νόµου, όποια τροπολογία νόµου έρθει στη Βουλή -ανεξάρτητα
αν είναι κυβερνητική, ανεξάρτητα αν είναι κόµµατος- και επιτρέ-
πει, βρίσκει τη διαδικασία, τη µέθοδο µε την οποία θα εξασφαλί-
ζεται η άµεση ψήφος των αποδήµων, τότε «ναι».

Για τους οµογενείς θέλω να διακρίνω κάτι. Μιλάµε για τους
αποδήµους εκείνους οι οποίοι διατηρούν την ελληνική υπηκοό-
τητα και είναι γραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους. Γι’ αυ-
τούς νοµίζω ότι δεν υπάρχει πρόβληµα µε την ηλεκτρονική, όπως
έχει προαχθεί. Να αναζητήσουµε, όµως, µε διάλογο και έναν
τρόπο της ψήφου των οµογενών. Υπάρχουν πάρα πολλοί άνθρω-
ποι, συµπατριώτες µας, οι οποίοι για λόγους βιοποριστικούς, για
λόγους µακροχρόνιας παραµονής σε ξένες χώρες, δεν έχουν σή-
µερα την ελληνική υπηκοότητα και στερούνται το δικαίωµα της
ψήφου.

Ας αναζητήσουµε µία λύση και γι’ αυτούς, µε την έννοια να
είναι αναλογικά ένας Βουλευτής ανά ήπειρο. Δεν θα κάνω προ-
τάσεις αυτήν τη στιγµή. Σκόρπιες σκέψεις δίνω, αλλά και αυτό
το θεωρούµε αναγκαίο. 

Όσον αφορά το σπάσιµο περιφερειών, έχουµε κατηγορηθεί ιδι-
αίτερα εµείς της Ένωσης Κεντρώων και έχουµε γίνει βαρόνοι, δια-
πλεκόµενοι, άνθρωποι του πλούτου και συµπαραστάτες συµφερό-
ντων, γιατί είπαµε ότι δεν πρέπει να σπάσουν οι περιφέρειες. Γιατί
το είπαµε αυτό; Εγώ παίρνω παράδειγµα την εκλογική περιφέρεια
της Β’ Αθηνών, όπου εξελέγην. Στη Β’ Αθηνών είναι ενάµισι εκα-
τοµµύριο ψηφοφόροι. Αν φθάσουµε, λοιπόν, στη διαίρεση, δη-
λαδή τέσσερις ή πέντε εκλογικές µερικότερες περιφέρειες, πάλι
η µπίλια θα τρέξει αν τα µικρά κόµµατα εκλέξουν σ’ αυτές τις πε-
ριφέρειες Βουλευτή ή λόγω του εκλογικού νόµου εκλεγεί Βουλευ-
τής µε ελάχιστο αριθµό ψήφων στην ακρότατη επαρχία –δεν θέλω
να πω- σε ακρότατο νοµό της Ελλάδας. Τιµητικό θα είναι και αυτό,
αλλά δεν θα εκπροσωπούνται περιφέρειες µε ενάµισι εκατοµµύριο
ψηφοφόρους, όπως είναι η Β’ Αθηνών και δεκάδες χιλιάδες ψη-
φοφόροι της Ένωσης Κεντρώων. Δεν θα εκπροσωπούνται, όπως
δεν θα εκπροσωπούνται και άλλων µικροτέρων κοµµάτων. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, έχουµε την κάθετη αντίθεση στη διαίρεση των
περιφερειών και όχι για λόγους αριθµού, δηλαδή πόσους θα
εκλέξουµε. Το είπε και ο κ. Αθανασίου. Εννιά; Εννιά. Δέκα; Δέκα.
Όµως, θέλουµε να εκπροσωπούµε και τις µεγάλες περιφέρειες. 
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Υπάρχει και ένα τρίτο ζήτηµα για το οποίο µας κατηγόρησαν
και θέλω να πω µερικές σκέψεις. Μας είπαν ότι δεν θέλουµε την
κυβερνησιµότητα της χώρας, αφού ψηφίζουµε τον εκλογικό
νόµο, γιατί δεν θα υπάρχουν ισχυρές κυβερνήσεις, ενώ η Ελλάδα
βρίσκεται σε κρίση και, εποµένως, χρειαζόµαστε ισχυρές κυβερ-
νήσεις.

Είπα και στην επιτροπή ότι η Ελλάδα βρίσκεται σε κρίση από
την ηµέρα που δηµιουργήθηκε το ελληνικό κράτος από το 1821.
Δόθηκε το 1822-1823 το πρώτο λεγόµενο «δάνειο της ανεξαρτη-
σίας» και µπήκαν όροι και επιτηρήσεις. Αυτό συνεχίστηκε σε όλη
τη διάρκεια του 20ου αιώνα. Συνεχίζεται και σήµερα στον 21ο

αιώνα. 
Βρισκόµαστε σε µνηµόνιο. Το µνηµόνιο, λοιπόν, για να βγούµε

απ’ αυτήν την κρίση –έχουµε οκτώ χρόνια κρίσης, κύριοι συνά-
δελφοι, είναι πρωτοφανές παγκόσµια, πήραµε το παγκόσµιο
πρωτάθληµα χώρας που βρίσκεται υπό επιτήρηση υπό µνηµόνιο
–θέλει συναινέσεις, συνεργασίες, δυνάµωµα της φωνής της
χώρας προκειµένου να έχει τη δυνατότητα να αντιδρά και να δια-
πραγµατεύεται µε σοβαρότητα. 

Αν µείνουµε, λοιπόν, στη σκέψη ότι απαιτούνται ισχυρά κόµ-
µατα και τα µικρότερα να βοηθάνε, ξέρετε τι σκέψη µου δηµι-
ουργείται; Τι θέλουµε; Τι έδειξε η εµπειρία των τόσων ετών,
ακόµα και µε τις κυβερνήσεις της τελευταίας πενταετίας µε
ΠΑΣΟΚ, µετά µε Νέα Δηµοκρατία, µε ΔΗΜΑΡ, πάλι µε Νέα Δη-
µοκρατία ή µε ΠΑΣΟΚ; Τι έδειξε; Έδειξε ότι ένα κόµµα έχει την
ηγετική δύναµη και οι άλλοι αποτελούν παρακολούθηµα, για να
µη χρησιµοποιήσω την άκοµψη λέξη «ουρά». Τι λέει η εµπειρία;
Λέει ότι το µεγάλο κόµµα χαράζει την πολιτική και οι µικρότεροι
κατ’ ανάγκη ακολουθούν.

Με την απλή αναλογική η οποία εισάγεται, λοιπόν, δεν σηµαίνει
ότι δίνουµε συγχωροχάρτι στον ΣΥΡΙΖΑ. Έχουµε πει τόσα πολλά
και πρόκειται να πούµε άλλα τόσα και το επόµενο διάστηµα ή να
κατακρίνουµε. Όλα αυτά θα είναι τις επόµενες ηµέρες. Όµως,
µε την έννοια αυτή θα δοθεί η δυνατότητα στη χώρα να αποκτή-
σει ισχυρές συµµαχικές κυβερνήσεις. 

Μας κατηγόρησαν ακόµα οι αγαπητοί συνάδελφοι του ΚΚΕ ότι
είµαστε φωνές της πλουτοκρατίας, διότι στο πρόγραµµά µας
λέµε ότι στο διάστηµα της κρίσης πρέπει να περιοριστούν οι πο-
λυσυνταξιούχοι και να περιοριστούν οι υψηλές συντάξεις των
πλουσίων. Έβγαλαν, λοιπόν, εξ αυτού του γεγονότος το συµπέ-
ρασµα ότι εµείς υποστηρίζουµε την πλουτοκρατία. Μα, είναι
ηλίου φαεινότερον ότι εµείς λέµε πως όπου µπορεί, πρέπει να
υπάρξει περιορισµός στον παρόντα χρόνο της κρίσης, για να ενι-
σχυθούν τα κατώτερα εισοδήµατα, οι πραγµατικά λαϊκές τάξεις.

Δεν πρέπει, όµως, να κατηγορούµεθα επειδή λέµε ότι υπάρ-
χουν τριπλοσυνταξιούχοι, τετραπλοσυνταξιούχοι. Κανείς δεν
µπορεί να δουλέψει σε τρεις δουλειές, κανείς δεν µπορεί να δου-
λέψει σε τέσσερις δουλειές ταυτόχρονα. Αυτό σηµαίνει ότι ένα
µεγάλο ποσοστό αυτών είναι χαριστικό. 

Τουλάχιστον να συµµετάσχουν και µε τη µορφή αυτή, να βοη-
θήσουν τη χώρα, να βοηθήσουν τους συν-Έλληνες, ούτως ώστε
να µπορέσουµε να µη φτάσουµε στις περικοπές που γίναν το
προηγούµενο διάστηµα µε αυτόν τον ασφαλιστικό νόµο, τον
οποίον ονόµασα ότι είναι ο «πιστότερος σύντροφος» του ανθρώ-
που, πλέον οι ασφαλιστικές εισφορές. Ξεπέρασε ακόµα και τον
φόρο που τον ακολουθούσε από της γεννήσεως. 

Και επειδή ο κ. Γκιόλας το αντελήφθη, θυµίζω κάτι: Όταν
υπήρχε το χαρτόσηµο, κύριε Γκιόλα, για να συνταχθεί η ληξιαρ-
χική πράξη γέννησης, κολλάγαµε το δεκάδραχµο χαρτόσηµο.
Ακόµα και για να συνταχθεί η ληξιαρχική πράξη θανάτου, δεκά-
δραχµο χαρτόσηµο ήθελε. Φόρο και ο θάνατος! 

Με την έννοια αυτή, λοιπόν, εµείς υποστηρίξαµε τις θέσεις µας
για τις πολλαπλές συντάξεις, για τα υψηλά εισοδήµατα. Αυτό δεν
σηµαίνει ότι υποστηρίξαµε την πλουτοκρατία. Και άλλωστε, είναι
αστείο να υποστηρίζεται αυτό.

Θέλω να κάνω και ένα πολιτικό σχόλιο, το οποίο συνίσταται
στο εξής: Η εµµονή του ΣΥΡΙΖΑ να σταθεί στο ότι η απλή αναλο-
γική θα είναι αµέσου εφαρµογής, κατέστησε, δυστυχώς, το τρίτο
κόµµα, τη Χρυσή Αυγή, ρυθµιστή των πολιτικών εξελίξεων στη
χώρα. Διότι µε τη δήλωση ότι θα απέχει της ψηφοφορίας πέτυχε
κάτι. Ξέρετε τι πέτυχε; Αποφόρτισε το άγχος του ΣΥΡΙΖΑ, κύριε

Φάµελλε, για τις διακόσιες έδρες και δηµιούργησε ένα πρόσθετο
άγχος στη Νέα Δηµοκρατία για τον λόγο ότι οι επόµενες εκλογές
θα γίνουν µε την ενίσχυση. Και µεταφέρεται πλέον το ζήτηµα της
πολιτικής της απλής αναλογικής στις επόµενες εκλογές. Εκεί πια
θα κριθεί. Και γιατί το λέω αυτό; Οι επόµενες εκλογές θα γίνουν
µε την ενίσχυση των εδρών. 

Εποµένως, µείζον ζήτηµα της πολιτικής της προεκλογικής συ-
ζήτησης -και εµείς το δηλώνουµε από αυτή τη στιγµή και από την
έδρα την οποία έχω την τιµή να µιλώ απέναντί σας- και θα είναι
κύριο ζήτηµα της προεκλογικής µας εκστρατείας: Θα ζητήσουµε
να επιβεβαιώσει ο ελληνικός λαός την προσήλωσή του στην απλή
αναλογική. Εκεί θα κριθεί ποιο πράγµα; Εάν προηγηθεί η Νέα Δη-
µοκρατία µε υψηλό ποσοστό –οπότε κατ’ ανάγκη θα πάρει την
ενίσχυση των εδρών-, σηµαίνει ότι ο ελληνικός λαός θα διατηρή-
σει επιφυλάξεις για την απλή αναλογική. Αν προηγηθεί µε µικρό
ποσοστό ή δεν προηγηθεί καθόλου, τότε πλέον µπορούµε να ερ-
µηνεύσουµε ότι ο ελληνικός λαός ασπάζεται συνολικά την απλή
αναλογική και στο µέλλον δεν θα µπορούν να υπάρξουν αµφι-
σβητήσεις της και θα πρέπει να συνεχίσει η χώρα µε αυτό το
εκλογικό σύστηµα, µε δηµοκρατική πλέον αντιπροσώπευση όλων
των Ελλήνων, ούτως ώστε να παραµείνει η µονάδα της ψήφου
που θα δοθεί σε εµάς -σε εµένα, στο µικρό κόµµα-, να ισούται
µε το ένα, και η µονάδα να µην µεταβάλλεται σε 1,5% ή σε 0,80%
ή 0,75% στον δικό µου ψηφοφόρο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε. Αν έχετε την καλοσύνη,
δώστε µου ένα λεπτό ακόµη.

Συνοψίζοντας, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, θέλω να πω
τούτο. Θα υποστηρίξουµε τον νόµο. Είχα κρατήσει προσωπικά επι-
φυλάξεις για την ψήφο στα δεκαεπτά. Το σκέφτηκα. Δεν πείστηκα
από τα επιχειρήµατα, αλλά πείστηκα από ένα άλλο γεγονός, ότι
είναι µικρός ο αριθµός, που δεν µεταβάλλει την πραγµατική κατά-
σταση, εκείνων που είναι δεκαέξι και δύο ηµερών, αν έχουν γεν-
νηθεί στις 31 Δεκεµβρίου του προηγουµένου έτους. Αυτό δεν θα
ασκήσει επιρροή, όχι µόνο στο εκλογικό σώµα, αλλά δεν θα ασκή-
σει και επιρροή ιδιαίτερα στις ηλικίες αυτές που είναι ακόµα στο
σχολείο. Συνεπώς νοµίζω ότι µπορώ στο σηµείο αυτό να άρω σή-
µερα τις επιφυλάξεις µου.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε κάτι τελευταίο. Και ευχαριστώ
για την ιδιαίτερη δυνατότατα που µου δώσατε. 

Σήµερα συµπληρώνονται σαράντα δύο χρόνια από την κυ-
πριακή τραγωδία. Εγώ τουλάχιστον το έζησα σχεδόν εκ του σύ-
νεγγυς, διότι είχα την τύχη –τύχη!- να επιστρατευθώ εκείνες τις
ηµέρες άρτι απολυθείς. Έζησα, λοιπόν, κάποιες καταστάσεις.
Θέλω να µην υπάρξουν κάποιες καταστάσεις ανάλογες. Θέλω η
Κύπρος να ενωθεί, να δοθεί δηµοκρατική λύση από τις µεγάλες
δυνάµεις και να συνεχίσουµε όλοι µαζί, και οι Έλληνες και οι Κύ-
πριοι, έναν ειρηνικό δρόµο ανάπτυξης και πορείας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο Υπουργός Εσω-

τερικών κ. Κουρουµπλής έχει τον λόγο για δεκαοκτώ λεπτά λόγω
του ότι είναι αρµόδιος Υπουργός. Οι υπόλοιποι Υπουργοί θα
έχουν τον λόγο για πέντε λεπτά.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
πράγµατι οφείλουµε να αποτίσουµε φόρο τιµής στα θύµατα εκεί-
νης της µεγάλης τραγωδίας, µια τραγωδίας που είχε ως αιτία
της και δικές µας ευθύνες και ως εκ τούτου σε αυτή τη δύσκολη
συγκυρία όλοι µαζί, θα πρέπει να προσεγγίσουµε την ιστορικό-
τητα της στιγµής για να µπορέσουµε πραγµατικά να συγκροτή-
σουµε ένα µεγάλο δηµοκρατικό, πατριωτικό µέτωπο αναχαίτισης
όλων αυτών των δεινών που έζησε και ζει σήµερα, ο ελληνικός
λαός. 

Κύριε Πρόεδρε, δίπλα στην αρχαία φιλοσοφία, η οποία πραγ-
µατικά έχει κυριαρχήσει σε ολόκληρο τον κόσµο γεννήθηκε και
η σοφιστεία, η οποία µε λογικοφανή και αληθοφανή επιχειρή-
µατα –άλλωστε είναι τόσο πλούσια η ελληνική γλώσσα- µπορεί
να δώσει τη δυνατότητα σε έναν οµιλητή να διαµορφώσει την
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σκέψη του και τις προτάσεις του υποστηρίζοντας και µετατρέ-
ποντας ακόµα και το µαύρο σε άσπρο ή το άσπρο σε µαύρο.

Σήµερα, λοιπόν, συζητάµε ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο,
που πραγµατικά δίνει πολύ µεγάλες δυνατότητες, όπως και να
το προσεγγίσει κανείς. Οφείλουµε, όµως, να αποσαφηνίσουµε
την πραγµατικότητα, να την αποφλοιώσουµε και να αγγίξουµε
τον πυρήνα της. Είναι ανάγκη να συζητήσουµε ένα τέτοιο σχέδιο
νόµου; Πρέπει; Είναι χρήσιµο; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αµφισβητεί κανείς ότι στη χώρα
όλα αυτά τα χρόνια υπήρξε δηµοκρατικό έλλειµµα; Διαφωνεί κα-
νείς ότι στη χώρα υπήρξε κρίση αντιπροσωπευτικότητας; Διαφω-
νεί κανείς ότι οι µετρήσεις που γίνονται κάθε φορά δείχνουν
πελώριο έλλειµµα εµπιστοσύνης στο πολιτικό σύστηµα και στους
πολιτικούς; Μπορεί κανείς να υποστηρίξει, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ότι δικαίως ή αδίκως οι άνθρωποι, το 40% πολιτικοποι-
ηµένων στην πλειοψηφία τους ανθρώπων, απέχουν από τα
δηµόσια πράγµατα; 

Όταν αυτά τα βάλει κάποιος κάτω, όταν δει ότι πολιτικοί µε ρη-
τορεύµατα και µε κυνισµό ενοχοποιούν τη συµµετοχή του λαού,
όταν βλέπει κάποιος τους θεσµούς να µην ανταποκρίνονται στις
ανάγκες της κοινωνίας, όλα αυτά οφείλουν να µας προβληµατί-
σουν και να τα συζητήσουµε. Εάν η συζήτηση αυτή γίνει κάτω
από το πρίσµα προσωπικών αντεγκλήσεων, διαφωνιών, χαρακτη-
ρισµών που έγιναν κατά καιρούς, αυτό δείχνει ότι δεν διαθέτουµε
το ψυχικό σθένος σε αυτήν την ιστορική στιγµή να κάνουµε µια
µεγάλη αυθυπέρβαση. Εκεί φαίνεται η γενναιότητα ενός πολιτι-
κού προσώπου που µπορεί να υπερβεί ακόµα και τον εαυτό του
και να δει τι συµφέρει αυτήν τη στιγµή την πατρίδα.

Θα ξεκινήσω, λοιπόν, από την ιστορία, από την εποχή του Αλέ-
ξανδρου Παπαναστασίου, που ήταν ένας από τους γεννήτορες
της δηµοκρατικής παράταξης, που υποστήριξαν την ανάγκη
αυτών των επιλογών. Γιατί; Τυχαία; Όχι, πιστεύω.

Πάντα η δηµοκρατική παράταξη συνηγορούσε και συνέβαλε
σε προσπάθειες αυτού του τύπου, µε την ευρύτερη έννοια, η Αρι-
στερά και ο δηµοκρατικός χώρος, όπως συνηθίζεται να λέγεται,
χωρίς να αµφισβητώ ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν είναι δηµοκρα-
τικό κόµµα -µακριά από µένα τέτοια σκέψη- όπως τέλος πάντων
χαρακτηριζόταν ο χώρος αυτός, όπως προσδιοριζόταν. Πάντα
είχε µια τάση προς αυτήν την κατεύθυνση, ακόµα και αν δεν την
είχε φτάσει.

Ξέρετε -σας το είπα προχθές στην επιτροπή: Το ’64 η Κυβέρ-
νηση του Γέρου της Δηµοκρατίας πήρε 53% και εκατόν εβδο-
µήντα δύο µόνο έδρες. Η Κυβέρνηση του Κωνσταντίνου
Καραµανλή το ’74, µε το λάθος που έκανε ο αείµνηστος Γεώρ-
γιος Μαύρος και συνηγόρησε, µε µια υπερενισχυµένη αναλογική
πήρε διακόσες δώδεκα έδρες, µε το ίδιο ποσοστό! Για να δείτε
τη διαφορά αντιλήψεων και προσεγγίσεων.

Και ήρθε το ΠΑΣΟΚ το ’89. Θα ήθελα εδώ να κάνω µία παρέν-
θεση -ας µου επιτρέψει η Νέα Δηµοκρατία-, γιατί κάποιος έδωσε
και λάθος πληροφόρηση στον Αρχηγό. Να έρχεστε πιο διαβα-
σµένοι. Ο νόµος δεν ήταν του Κουτσόγιωργα. Δεν είχε καµµιά
σχέση ο Κουτσόγιωργας µε αυτόν τον νόµο. Άρα, µην το λέτε,
γιατί όποιος ξέρει, σας συλλαµβάνει και αδιάβαστους. Ήρθε, λοι-
πόν, τότε το ΠΑΣΟΚ και έφερε την απλή αναλογική και η Αρι-
στερά δεν το ψήφισε, κάτω από τις συγκεκριµένες συγκυρίες και
τις σκοπιµότητες. Κέρδισε; Τότε είχε η Αριστερά πολλά επιχει-
ρήµατα να πει, ότι το ΠΑΣΟΚ έκανε αυτό, έκανε το άλλο, δεν
έκανε αυτό, δεν έκανε το άλλο. Δεν έκανε την αυθυπέρβασή της
και δεν κέρδισε. Και επειδή τα πράγµατα κρίνονται στην πολιτική
εκ του αποτελέσµατος, µην βιάζεστε, όλους µας κρίνει ο ελληνι-
κός λαός.

Έρχοµαι, λοιπόν, στη Νέα Δηµοκρατία. Επιχείρηµα πρώτο,
συγκλονιστικό: «Γιατί το φέρατε τώρα και δεν το φέρατε την επό-
µενη µέρα που αναλάβατε τη διακυβέρνηση της χώρας;». Είναι
σοβαρό επιχείρηµα να το λέτε; Έχουµε µπροστά µας δυόµισι
χρόνια και έρχεστε και λέτε ότι είναι επίδικος ο χρόνος αυτός.
Ποιον πείθετε; Άρρητα ρήµατα.

Επιχείρηµα δεύτερο της Νέας Δηµοκρατίας: «Η πολιτική στα-
θερότητα». Μάλιστα. εσείς, µόλις ανέλαβε ο κ. Μητσοτάκης, που
αγωνιάτε για την πολιτική σταθερότητα, ζητήσατε από µια Κυ-
βέρνηση, που εξελέγη πριν από πέντε µήνες, να ανατραπεί. Και

περιµένατε -θα σας το χρεώσει η ιστορία αυτό, αυτός είναι ο και-
ροσκοπισµός και ο πολιτικός τυχοδιωκτισµός- να µην ολοκληρω-
θεί η αξιολόγηση, για να πέσει η Κυβέρνηση.

Αγαπητοί συνάδελφοι, µε πολύ σεβασµό -γιατί εγώ πιστεύω
στη δηµοκρατία και δεν πιστεύω ότι ο λαός είναι σοφός µόνο
όταν µας ψηφίζει, σοφός είναι ο λαός πάντα είτε σε προσωπικό
επίπεδο όταν µας ψηφίζει ή δεν µας ψηφίζει είτε σε κοµµατικό-
σας ερωτώ: Είστε έτοιµοι; Είστε τόσο έτοιµοι σε αυτόν τον χρόνο
ή έχετε τόση µεγάλη αδηµονία να επανέλθετε στις καρέκλες,
υποστηρίζοντας και κάτι, το οποίο εγώ θα σας πω ότι δεν είναι
δηµοκρατικό -δεν θέλω να το χαρακτηρίσω- ότι «εµείς είµαστε
οι µόνοι που κατέχουµε τη µοναδική αλήθεια, που ξέρουµε, που
είµαστε ικανοί, που µπορούµε, που, που, που…». Άρα, εσείς πρέ-
πει να κυβερνάτε µονίµως και κανείς άλλος. Όλοι οι άλλοι είναι
κάτι διαφορετικό και αρνητικό για τον τόπο.

Μόνο εσείς αγαπάτε αυτόν τον τόπο, µόνο εσείς ξέρετε το
συµφέρον του, αλλά παρά ταύτα θέλατε την ανατροπή της Κυ-
βέρνησης. Άρα, πολιτική αστάθεια, όταν ξέρατε εσείς, οι πολύ
«πατριώτες», οι «υπερ-πατριώτες», ότι η χώρα, για να πάει στην
ανάπτυξη, θέλει πολιτική σταθερότητα. Κάντε, λοιπόν, υποµονή. 

Επειδή σας ακούω να µιλάτε για τα γκάλοπ, δείχνετε ότι είστε
και ανεπίδεκτοι µαθήσεως. Δεν µάθατε από τα παθήµατα των
γκάλοπ. Αφού, όµως, πιστεύετε αυτούς τους πολύ αξιόπιστους
δηµοσκόπους της χώρας, οι οποίοι ξέρουµε πώς έχουν λειτουρ-
γήσει όλα αυτά τα χρόνια, θα σας πω κάτι άλλο: Να δεχθούµε,
λοιπόν, ότι οι δηµοσκόποι σάς δίνουν αυτή τη στιγµή, σ’ αυτή τη
συγκυρία, στην πιο δύσκολη συγκυρία για την Κυβέρνηση, κά-
ποιο προβάδισµα. Μάλιστα. Το προβάδισµα που δίνουν οι δηµο-
σκόποι, οι δηµοσκοπήσεις και οι έρευνες στην απλή αναλογική
πού πάει; Αυτό το διαβάσατε ή µήπως δεν το διαβάσατε; Αν το
διαβάσατε, δείχνετε να το αγνοείτε, να το ξεπερνάτε, γιατί ενδε-
χοµένως έτσι σας βολεύει. Στο σύνολο 58% και το 40% στους
ψηφοφόρους της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί και τη Νέα Δηµοκρα-
τία µπορεί να την εκπροσωπείτε ως Βουλευτές, αλλά έχει κόσµο
σκεπτόµενο. 

Ξέρετε τι λέει ο κόσµος ο σκεπτόµενος, κύριοι της Νέας Δη-
µοκρατίας; Διότι εγώ µιλάω -και το ξέρετε πολύ καλά- µε κόσµο
απ’ όλες τις πλευρές. Τι λέει ο κόσµος της Νέας Δηµοκρατίας;
«Ρε παιδιά, αυτές οι πολιτικές σταθερότητας που είχαµε όλα
αυτά τα χρόνια, γιατί δεν απέτρεψαν την κρίση τη φοβερή και
την καταστροφική»; Διότι χρησιµοποιείτε λέξεις εύκολα, λες κι
εσείς δεν έχετε καµµία ευθύνη. Άµωµοι. Δεν έχετε καµία ευθύνη
για το τι έχει συµβεί στην πατρίδα. Δεν έχετε ευθύνη για την κα-
ταστροφή, για το ότι πήγατε το χρέος στα 350 δισεκατοµµύρια.
Δεν έχετε καµµία ευθύνη για το ότι η φαρµακευτική δαπάνη
έφτασε τα 15 δισεκατοµµύρια.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Αφήστε να µιλήσω. Άκουσα µε
πολλή προσοχή. Θα µε ακούσετε και µετά θα µιλήσετε. Αφήστε
τώρα. Όταν σας έλεγα, «στείλτε την υπόθεση στον εισαγγελέα …

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Άσε τα φάρµακα. Εσύ ειδικά για τα
φάρµακα να µη µιλάς. Πήγαινε κάπου αλλού.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Όταν σας έλεγα «στείλτε την
υπόθεση στον εισαγγελέα», κύριε Λοβέρδε, κάνατε πως δεν
ακούγατε, γιατί θέλατε να βολέψετε κάποια πράγµατα. Αφήστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Κουρουµπλή.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Είναι πολλοί οι µάρτυρες στο
ΚΤΕ Υγείας τι σας έλεγα και τι κάνατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, µην
απευθύνεστε προσωπικά. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Είναι πολλοί οι µάρτυρες. Αφή-
στε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Άσε τα φάρµακα. Πήγαινε κάπου
αλλού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
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Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Θα τα πούµε όταν θα έρθει η
ώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Μην απευθύνεστε
προσωπικά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Να τα πεις αλλού αυτά. Όχι εδώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Σε σένα προσωπικά το λέω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Μην απευθύνεστε

προσωπικά, διότι προκαλείτε συζήτηση. 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Πρόεδρε, δεν είπα …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ζητάνε τον λόγο

επί προσωπικού και ξεφεύγουµε. Παρακαλώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Σε ποιον απευθύνεστε, κύριε
Κρεµαστινέ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Είπα να µην απευ-
θύνεστε προσωπικά …

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Σε ποιον απευθύνεστε; Εγώ διέ-
κοψα κανέναν; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δεν είπα να σας
διακόψουν. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Αφήστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Ποιος τον διέκοψε, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Να µην απευθύνε-

στε προσωπικά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ποιος παρενέβη, κύριε Κρεµα-
στινέ; Αναφέρθηκα σε πρόσωπα εγώ; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Προσωπικά, σε
ονόµατα, να µην απευθύνεστε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Σας παρακαλώ
πολύ. Δεν αναφέρθηκε σε ονόµατα ο Υπουργός. Ο κ. Λοβέρδος
µε αναίδεια τον διέκοψε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ.
Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Επειδή κάνατε αυτή την παρέµ-
βαση, όταν καθύβριζαν τον Ανδρέα Παπανδρέου, εσείς οι καλοί
σοσιαλιστές ποτέ δεν τον υπερασπιστήκατε. Αφήνατε τον Άδωνι
να βρίζει τον Ανδρέα Παπανδρέου και δεν σας άκουσα ποτέ µέσα
στη Βουλή να τον υπερασπιστείτε. 

Αυτή είναι η αλήθεια, αγαπητοί µου σύντροφοι. Και ούτε εκείνη
την περίοδο τολµούσατε να πείτε για τα γεγονότα του ’08 και του
’09. Υπήρχαν µερικοί άνθρωποι, µεταξύ αυτών και ο οµιλών, που
µιλούσαν πάντα γι’ αυτή την περίοδο. Συγκρατηθείτε λιγάκι.

Λέει, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία: «Σταθερές κυβερνήσεις». Να
σας ρωτήσω: H πολυνοµία είναι µία από τις αιτίες που φαλκι-
δεύουν την πρόοδο της χώρας; Το αµφισβητεί κανένας; Δεν είναι
προϊόν των σταθερών κυβερνήσεων;

Να σας πω και κάτι άλλο, το οποίο µε έκανε εµένα ειλικρινά να
ντραπώ ως Έλληνας και ως πολιτικό στέλεχος. Βρέθηκα, λοιπόν,
σε µία σύσκεψη, όπου ήταν ένα υψηλό κυβερνητικό στέλεχος
µιας ευρωπαϊκής χώρας, την οποία αν την πω, θα καταλάβετε ότι
θεωρείται πολύ χαµηλότερη από την Ελλάδα. Έβγαλε, λοιπόν,
το τάµπλετ, υπέγραψε ηλεκτρονικά ένα έγγραφο, το έστειλε εκεί
που ήθελε να το στείλει, σε ένα στέλεχος της διοίκησης της
χώρας του, και σε δέκα λεπτά πήρε ενηµέρωση για το τι ενέρ-
γειες έγιναν. Μπορεί να γίνει αυτήν τη στιγµή στην Ελλάδα; 

Θέλετε, λοιπόν, να ξαναπάρετε την κυβέρνηση. Δικαίωµά σας
δηµοκρατικό, αν το πει ο ελληνικός λαός. Όµως, θα απαντήσετε
στον ελληνικό λαό γιατί ξοδέψατε 7 δισεκατοµµύρια ευρώ για
την ηλεκτρονική διακυβέρνηση. Και αν θα πάτε, αγαπητοί φίλοι
της Νέας Δηµοκρατίας, στον κ. Κορτζίδη στον Πειραιά, που είναι
τώρα Πρόεδρος στο Επιµελητήριο, στον οποίο πήγα προχθές και
τον ρώτησα «επικοινωνεί το ένα επιµελητήριο µε το άλλο;» -για
να µην σας πω το τι γίνεται στη δηµόσια διοίκηση, τα ξέρετε κα-
λύτερα, εσείς κυβερνήσατε επί είκοσι χρόνια- διότι ήταν κλει-

στό… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Είστε στο δέκατο

πέµπτο λεπτό, κύριε Κουρουµπλή, όπως µου είπατε να σας ενη-
µερώσω.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. Θα
µου δώσετε και δύο λεπτά, διότι έγινε και διακοπή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εγώ σας το ανα-
φέρω, διότι µου είπατε να σας ενηµερώσω.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Όταν, λοιπόν, αυτήν τη στιγµή
έχουµε αυτή την πραγµατικότητα, φοβόµαστε να πάµε σε ένα
σύστηµα, όταν ξέρουµε ότι όλη η Ευρώπη ουσιαστικά λειτουργεί
µε απλή αναλογική. Και θεωρούµε ότι η σταθερότητα είναι µόνο
αυτή που µπορεί να βγάλει τη χώρα από το αδιέξοδο. Ήταν η
σταθερότητα, που δεν µπόρεσε να προστατεύσει τη χώρα από
αυτά τα αδιέξοδα.

Μπορεί, λοιπόν, µέσα από έναν διάλογο δηµιουργικό να βρε-
θούµε σε κοινούς στόχους. Άλλωστε, από τα ρωµαϊκά χρόνια, η
Τριβωνιανή λειτουργία έπεισε µέχρι σήµερα ότι τα πολιτικά συ-
στήµατα προσαρµόζονται µε τις ανάγκες της εποχής. Και µπο-
ρούµε πραγµατικά, αγαπητοί φίλοι, να βρούµε τρόπους. Άλλωστε,
κάποτε -και αυτό αφορά όλους µας- θα έρθει, επιτέλους, η ωρι-
µότητα να λειτουργήσουµε και να συλλειτουργήσουµε, γιατί µέσα
από τις συνεργασίες, κυρίως τις οµοιογενείς, µπορούµε να εξα-
σφαλίσουµε και διαφάνεια -που δεν την είχαµε µε τις σταθερές
κυβερνήσεις- και πιο ισχυρούς ελέγχους ανάµεσα στο πολιτικό
σύστηµα και η Βουλή να αποκτήσει µεγαλύτερη δύναµη.

Όλοι ξέρουµε και όλοι είµαστε µάρτυρες -και Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας και Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ, εγώ υπήρξα χρό-
νια Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ- ποιοι κυβερνούσαν κάθε φορά. Ήταν
η πιο µαρτυρική στιγµή του Βουλευτή, που εκλεγόταν και ήταν
κυβερνητικός Βουλευτής. Ξέρω ότι µέσα σας οι περισσότεροι
λέτε ότι έχω δίκιο. Αυτή είναι η αλήθεια, διότι κανένας δεν ρωτάει
τον Βουλευτή. Κανένας δεν ρωτούσε τον Βουλευτή. Και ο Βου-
λευτής εκαλείτο να απολογείται για πράξεις για τις οποίες δεν
είχε καµµία ευθύνη. 

Όλα αυτά, λοιπόν, δεν τα προστάτευσε η σταθερότητα. Ας µην
µπούµε στη λογική του φόβου. Άλλωστε, ένα εκλογικό σύστηµα
τέτοιο δεν είναι για να γίνει την επόµενη µέρα µόνο. Είναι για να
προχωρήσουµε. 

Βλέπετε, αγαπητοί συνάδελφοι, από τον ευρύτερο προοδευ-
τικό χώρο, την εµµονή της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία εµµονή
έφτασε ακόµα και στο να µην κάνει µια µικρή διόρθωση και να
πει, «επιτρέπω και τη συνεργασία των κοµµάτων να παίρνουν
αυτό το µπόνους». Όχι, να το παίρνει το ένα κόµµα. Ακόµα και
αυτό δεν τολµούν να κάνουν.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Άκουσα πολλά για το θέµα
των περιφερειών. Και άκουσα και µερικούς ρήτορες από αυτό το
Βήµα -και κυρίες- να αναφέρονται στο µαύρο χρήµα. Μάλιστα.
Έτσι µου ήρθε εκείνη τη στιγµή να κάνω τον σταυρό µου. Θου
Κύριε φυλακήν τω στόµατί µου. 

Κυρίες και κύριοι, σε ό,τι αφορά την ψήφο για τους Έλληνες
του εξωτερικού, τους Έλληνες που έφυγαν κάποτε, στη δεκαετία
του ’50 και του ’60, που ήταν τα γερά µπράτσα της Ελλάδας και
που τώρα έφυγαν και τα γερά µυαλά, µήπως φταίει και για αυτά
η σηµερινή Κυβέρνηση; Ποιος τους έστειλε; Και τώρα τους λέτε
ότι τους νοιάζεστε, να ψηφίσουν. Μάλιστα, να ψηφίσουν. Κάντε
λίγη υποµονή. Αυτά δεν τα κάνατε εσείς όλα αυτά τα χρόνια. Μου
είπε ο κ. Αθανασίου ότι ήταν τριµερής κυβέρνηση και εµποδιζό-
ταν να γίνει αυτό. Κάτι τέτοιο άφησε να εννοηθεί. Δεν το πιστεύω.
Εγώ δεν πιστεύω ότι ούτε η Δηµοκρατική Αριστερά ούτε το
ΠΑΣΟΚ θα εµπόδιζαν κάτι τέτοιο, αλλά δεν το κάνατε. Και δεν
βλέπω να ζητάτε µια συγγνώµη. 

Εγώ ειλικρινά, σας λέω ότι όλοι οφείλουµε -ο καθένας µε τον
ρόλο που είχε- να είµαστε υπόλογοι σε αυτά τα νέα παιδιά. Και
δεν το κάνατε. Κανένας δεν το έκανε, να πείτε «ναι», παρά µόνο
τώρα κλαυθµηρίζετε για το θέµα της ψήφου. 

Ε, λοιπόν, αφήστε. Σήµερα Κυβέρνηση είναι ο ΣΥΡΙΖΑ και οι
ΑΝΕΛ και οι Οικολόγοι Πράσινοι. Όταν θα έρθει το τέλος αυτής
της τετραετίας και αυτή η Κυβέρνηση δεν θα πράξει αυτό το
εθνικό χρέος, θα είναι υπόλογη, όπως είστε και εσείς τώρα, γιατί
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είχατε την δυνατότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από το
2000 να το κάνετε και δεν είπατε ένα σοβαρό επιχείρηµα γιατί
δεν το κάνατε. Αυτή είναι η αλήθεια. Και τότε θα βρεθούµε, ίσως,
στον κοινό τόπο, γιατί είναι ένα θέµα που έχει και τεχνικές λε-
πτοµέρειες, δεν είναι απλό θέµα. Άλλωστε, ξέρετε πολύ καλά
πως όταν καταθέσατε το νοµοσχέδιο, οι Έλληνες της Αµερικής
αντέδρασαν αρνητικά. Ως εκ τούτου, κάντε λίγη υποµονή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κάντε υποµονή, λοιπόν, να δούµε και το ζήτηµα των περιφε-
ρειών και να το συζητήσουµε. Και θα δούµε τότε ποιος έχει προ-
τάσεις. 

Θα πω κάτι ακόµα, κύριε Πρόεδρε, και θα κλείσω. Επί τρεις
µήνες, ο οµιλών κατέθεσε µια σειρά σκέψεων. Μέχρι εκείνη τη
στιγµή που αποφάσισε η Κεντρική Επιτροπή του ΣΥΡΙΖΑ και κα-
τετέθη αυτό το νοµοσχέδιο, µε διαφορές από αυτά που έλεγα
και εγώ -εγώ δεν είµαι από τους ανθρώπους που θα κρύψω αυτά
που είπα, αλλά είµαι από τους ανθρώπους που έµαθα να υπερα-
σπίζοµαι και την απόφαση της Πλειοψηφίας και να έχω ανοικτό
το µυαλό µου, δεν κατέχω την µοναδική αλήθεια- πού ήταν η Νέα
Δηµοκρατία για να σπάσει τις περιφέρειες; Δεν θέλω να µιλήσω
για Βουλευτές που έρχονταν στο γραφείο µου και µου έλεγαν
αυτά που µου έλεγαν.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Λέτε, λοιπόν, για το σπάσιµο των περιφερειών. Πότε µιλήσατε

για σπάσιµο των περιφερειών; 
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, µη
διακόπτετε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Πότε µιλήσατε για σπάσιµο των
περιφερειών; Όλα αυτά τα επιχειρήµατα εφευρέθηκαν από τη
στιγµή που κατετέθη το νοµοσχέδιο του ΣΥΡΙΖΑ.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η λογική, λοιπόν, πού οδηγεί τα πράγµατα; Στο ότι είχατε µια

συνειδητή επιλογή, η µεν Νέα Δηµοκρατία να πουλήσει αυτό που
ήθελε να πουλήσει -νοµίζει ότι ο ελληνικός λαός έχει µνήµη χρυ-
σόψαρου- και οι υπόλοιπες προοδευτικές δυνάµεις βρήκαν τον
λόγο να µην συµφωνήσουν. 

Έχουν το δηµοκρατικό δικαίωµα. Αυτό έκριναν. Όλους µας θα
µας κρίνει η ιστορία και τότε θα δούµε, στο τέλος της τετραετίας,
πως πάλι η κοινωνία και οι δυνάµεις οι δηµοκρατικές και οι δυ-
νάµεις που προέρχονται από τον ευρύτερο δηµοκρατικό χώρο
θα αναχαιτίσουν κάθε προσπάθεια να επανέλθει αυτή η οπισθο-
δροµική δεξιά. Να είστε καλά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε

Κουρουµπλή.
Προτού δώσω τον λόγο στον κ. Δένδια, θέλω να διευκρινίσω

ότι επανειληµµένως και σε άλλους Υπουργούς έχω συστήσει να
λένε ό,τι θέλουν φυσικά, αλλά να µην απευθύνονται σε ονοµατε-
πώνυµα, διότι ζητούν οι Βουλευτές τον λόγο αµέσως µετά και
αρχίζει µια συζήτηση επί προσωπικού, που δεν τελειώνει εύκολα
και ξεφεύγουµε από το θέµα της συζήτησης. Δεν υπάρχει κανέ-
νας λόγος να παρεµβαίνω εγώ για να υποδείξω στον κύριο
Υπουργό τι θα πει. Προς Θεού! Να το ξεκαθαρίσουµε αυτό το
θέµα.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Δένδιας, έχει τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Είναι υπεραρκετά, κύριε Πρόεδρε, για
τον απλό λόγο ότι είθισται ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να απαντά στον προλαλήσαντα αρ-
µόδιο και εισηγούµενο Υπουργό. 

Σε αυτή την περίπτωση, όµως, ο Υπουργός ο οποίος εισηγείται
το νοµοθέτηµα, στα είκοσι λεπτά, περίπου, που µίλησε -δεκαεν-
νιά και κάτι τα µέτρησα εγώ- δεν παρατήρησα να διέθεσε ούτε
ένα λεπτό για το ίδιο το νοµοθέτηµα. Εξετράπη σε γενικές ανα-
φορές. Το µεγαλύτερο κοµµάτι αφορούσε τη Νέα Δηµοκρατία.
Τον ευχαριστούµε για την έµµεση διαφήµιση. 

Επί της ουσίας, όµως, των διατάξεων του συγκεκριµένου
νόµου και της αναγκαιότητάς τους, πέρα από τα συνήθη επίθετα

της δηµοκρατικότητας κ.λπ.,  -και θα µου επιτρέψετε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, να σας πω ότι µάλλον έχει κουράσει λίγο την
κοινωνία αυτή η διαρκής επίκληση µιας, δήθεν, δηµοκρατικότη-
τας από την πλευρά σας- δεν µας είπε τίποτα. 

Καταλαβαίνω, βέβαια, πάρα πολύ καλά -και δεν το λέω µει-
ωτικά για τον Υπουργό- ότι δεν τον πιστεύει αυτόν τον νόµο. Το
είπε και ο ίδιος, µε όση ευθύτητα του επέτρεπε ο ρόλος του.
Είπε: «Εγώ έρχοµαι εδώ, διότι µου το επιβάλλει µία άλλη πλει-
οψηφία». Και οφείλω να πω, ενός κόµµατος στο οποίο πρόσφατα
ενετάχθη. Κάνει ένα καθήκον. Κουβαλάει κάτι το οποίο δεν πι-
στεύει. Σε αυτόν τον ρόλο έχει την απόλυτη και αµέριστη συµ-
πάθειά µας, διότι ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι οι απόψεις του
για το εκλογικό σύστηµα είναι πολύ κοντά στις δικές µας από-
ψεις. 

Ποια είναι τα κίνητρα, όµως, της Κυβέρνησης; Γιατί φέρνει
τώρα τον εκλογικό νόµο; Λέτε ότι είναι πολιτικά ουδέτερος χρό-
νος. Δεν είναι αλήθεια αυτό τώρα. Το ξέρουµε καλά. Και για να
είµαστε ειλικρινείς, δεν υπάρχει ένα λεπτό στον βίο αυτής της
Κυβέρνησης που να είναι πολιτικά ουδέτερος χρόνος. Αυτή η Κυ-
βέρνηση είτε µηχανεύεται δηµοψηφίσµατα, είτε µηχανεύεται κρί-
σεις είτε µηχανεύεται προβλήµατα είτε µηχανεύεται εκλογές. 

Αυτό το οποίο επικαλείται η Κυβέρνηση ως µέγα τίτλο υπέρ
της, τρεις εκφράσεις της λαϊκής βούλησης µέσα σε περίπου δώ-
δεκα µήνες, δείχνει ακριβώς ότι εδώ δεν υφίσταται πολιτικά ου-
δέτερος χρόνος. Η πραγµατικότητα είναι ότι µετά την ψήφιση
των οικονοµικών µέτρων, η Κυβέρνηση είναι µε την πλάτη στον
τοίχο. Και η Κυβέρνηση εναγωνίως έπρεπε να αναζητήσει διέ-
ξοδο, µη αποκλείοντας µεσοχρόνια την προσφυγή στις κάλπες.
Και γι’ αυτό µας φέρνει το υπό κρίση νοµοθέτηµα. 

Και βέβαια, πίστευε -κι εδώ είναι η αφέλειά της- ότι θα µπορέ-
σει να έχει διακόσιες ψήφους, θα µπορέσει, δηλαδή, να ψηφίσει
έναν νόµο ο οποίος θα ισχύσει στις αµέσως προσεχείς εκλογές.
Εάν οι συνάδελφοι ψηφίσουν κατά τον τρόπο που έχουν εκδη-
λωθεί οι βουλήσεις των κοµµάτων µέχρι τώρα, η Κυβέρνηση
αύριο το βράδυ θα υποστεί µία σηµαντική πολιτική ήττα. Διότι ο
νόµος αυτός -µην κοροϊδευόµαστε- εάν δεν ισχύσει σε αυτές τις
εκλογές, είναι πιθανότατο ότι δεν θα ισχύσει ποτέ, διότι µια νέα
πλειοψηφία, αυτόν τον νόµο θα τον καταργήσει. Θα έρθω στο
τέλος στο πώς και γιατί.

Αυτό, όµως, είναι το θέµα που αφορά την Κυβέρνηση, αν θέ-
λετε, και εµάς την Αντιπολίτευση, στη συζήτηση µαζί της στο
γιατί φέρνει αυτόν τον νόµο.

Υπάρχει, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα πολύ πιο ου-
σιαστικό θέµα που αφορά τον τόπο και την κοινωνία και το εθνικό
συµφέρον και στο οποίο νοµίζω ότι όλοι θα µπορούσαµε να
έχουµε έναν ειλικρινή διάλογο. Τελικά, τον τόπο τον συµφέρει η
απλή αναλογική, ανεξάρτητα αν αυτό είναι η διακηρυγµένη αντί-
ληψη της Αριστεράς µέσα στα όσια και τα ιερά της ή έρχεται αν-
τίθετα µε την επίσης διακηρυγµένη εκ µέρους µας αντίληψη
-σταθερή από το 1974- εναντίον της απλής αναλογικής; Και µά-
λιστα, σας θυµίζω, εναντίον της απλής αναλογικής, σε περιόδους
όπου ήταν προφανές –όπως το 2008- ότι θα χάναµε τις επόµενες
εκλογές. Παρά ταύτα, για το συµφέρον του τόπου µείναµε στα-
θεροί στην αντίληψή µας, στην ενισχυµένη αναλογική, που τότε
δεν µας βόλευε.

Επίσης, ξέρουµε πολύ καλά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι
η θέση µας αυτή –µας το είπε ο Υπουργός- δεν είναι δηµοφιλής.
Ξέρουµε ότι 58% του εκλογικού σώµατος σε πρώτη ερώτηση,
χωρίς να υπάρξει συζήτηση, είναι εναντίον της θέσης µας για την
ενισχυµένη αναλογική. Το ξέρουµε. Παρά ταύτα, επιµένουµε σε
αυτό που θεωρούµε σωστό.  

Κατ’αρχήν, το Σύνταγµα δεν προβλέπει εκλογικό σύστηµα
στην Ελλάδα. Αυτό δεν είναι τυχαίο, διότι δεν συµβαίνει σε όλες
τις χώρες. Υπάρχουν συγκεκριµένες χώρες της Ευρώπης, που
είναι στο Σύνταγµα ο εκλογικός νόµος. Γιατί συµβαίνει αυτό, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι; Συµβαίνει, ακριβώς γιατί µε δεδοµέ-
νες τις ελληνικές συνθήκες, διαχρονικά ο συνταγµατικός
νοµοθέτης -πάνω από σαράντα χρόνια- επεφύλαξε στον κοινό
νοµοθέτη το εκλογικό σύστηµα, ώστε να προφυλάσσεται η
ανάγκη να δηµιουργηθεί κυβέρνηση στον τόπο.                   

Διότι, ο εκλογικός νόµος, δύο στοιχεία οφείλει να υπηρετεί:
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Κατ’αρχήν, την αναλογικότητα και, κατά δεύτερον, την κυβερνη-
σιµότητα. Η αναλογικότητα δεν σηµαίνει αυτό που αντιλαµβάνε-
ται ο µέσος άνθρωπος στον δρόµο. Η αναλογικότητα σηµαίνει
ίδιες ψήφους υπό ίδιο καθεστώς, σε ίδιες περιφέρειες, να επιφέ-
ρουν ίδιο αποτέλεσµα. 

Η ενισχυµένη αναλογική είναι επίσης αναλογική, όπως και η
απλή αναλογική. Δεν είναι ένα σύστηµα το οποίο φαλκιδεύει τη
λαϊκή βούληση. Δεν είναι ωραίο να χαρακτηρίζουµε εκλογικά συ-
στήµατα µε αυτόν τον τρόπο. Κανόνες παιχνιδιού που είναι κα-
θορισµένοι από πριν. Γιατί µπορώ να σας αντιλέξω το εξής: Ας
υποθέσουµε σε µια απολύτως απλή αναλογική, όταν ένα κόµµα
έχει 49,9% και για να σχηµατίσει Κυβέρνηση χρειάζεται ένα άλλο
µε 0,4% -αν υποθέσουµε ότι δεν υπάρχει κανένα όριο εισόδου
στη Βουλή- η ισχύς του 0,4% δεν είναι ευθέως δυσανάλογη µε
την ισχύ του 49,9%; Αυτό συνιστά αναλογική εκπροσώπηση στο
επίπεδο της διαµόρφωσης βούλησης; Δεν ισχύει. 

Το δεύτερο, πέρα από την αναλογικότητα, είναι η κυβερνησι-
µότητα. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα πρέπει να έχει
σταθερές κυβερνήσεις. Άκουσα πολλά εναντίον των κυβερνή-
σεων της Μεταπολίτευσης. Βεβαίως οι κυβερνήσεις της Μετα-
πολίτευσης έκαναν πολλά στραβά. Έκαναν, όµως, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, και πάρα πολλά καλά. Το ακαθάριστο εθνικό
προϊόν της χώρας δεκαπλασιάστηκε τα τελευταία χρόνια. Είναι
ακόµα τώρα µέσα στην κρίση πάρα πολλές φορές παραπάνω απ’
ό,τι ήταν το 1974. Μπορούµε να κάνουµε µια πολύ µεγάλη συζή-
τηση για τα καλά και τα κακά της Μεταπολίτευσης. Άλλωστε, η
Κεντροαριστερά, ως ΠΑΣΟΚ, κυβέρνησε περισσότερα χρόνια
από εµάς. 

Εγώ, όµως, για ένα πράγµα θέλω να σας παρακαλέσω. Τι δεν
µου αρέσει; Δεν µου αρέσει, στελέχη τα οποία µετείχαν στο πο-
λιτικό γίγνεσθαι, µέσα σε έναν άλλο σχηµατισµό, να έρχονται
τώρα και να καταδικάζουν αυτά τα δήθεν κακά σαράντα χρόνια.
Δεν είναι ωραίο. Δεν είναι σωστό. Δεν τιµά κανέναν. Να κάνουµε
µια καλή κουβέντα, αν θέλετε, κάποτε γι’ αυτά τα σαράντα χρό-
νια της Μεταπολίτευσης και αν οι πολλές Αριστερές είναι έντιµες,
να µιλήσουµε και για τη δική τους συµµετοχή. Πόσες φορές οι
Αριστερές ζήτησαν από τις τότε κυβερνήσεις να περικόψουν δα-
πάνες, να περικόψουν µισθούς, να περικόψουν συντάξεις, να
σταµατήσουν οι προσλήψεις; Πόσες φορές το ζήτησαν; Πόσες
φορές ζήτησαν να νοικοκυρευτούν τα πανεπιστήµια; Πόσες
φορές ζήτησαν να νοικοκυρευτούν οι οργανισµοί τοπικής αυτο-
διοίκησης; 

Υπάρχει ένα αίτηµα, από το 1974 µέχρι σήµερα –ένα αίτηµα,
οποιοδήποτε αίτηµα- για αύξηση, για πρόσληψη, για οτιδήποτε,
που η Αριστερά δεν το προσυπέγραψε; Για να ξέρουµε δηλαδή.
Τώρα όµως αιφνιδίως όλα έγιναν κακά. Και άντε, έγιναν κακά από
αυτούς που ήταν πάντα εκεί, έγιναν κακά και από άλλους που
αποσκίρτησαν από εκεί; Και αυτοί βάλλουν τον λίθο πρώτοι; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην Ελλάδα, επίσης, έχουµε
εµπειρία απλής αναλογικής. Δεν τη βλέπουµε πρώτη φορά µπρο-
στά µας. Η απλή αναλογική έχει εφαρµοστεί στην Ελλάδα και
έχει δηµιουργήσει ως προϊόν είκοσι έξι κυβερνήσεις. Είκοσι έξι
κυβερνήσεις στην πορεία του νεότερου ελληνικού κράτους
έχουν προέλθει από σύστηµα απλής αναλογικής. Ξέρετε ποιος
είναι ο µέσος όρος επιβίωσης αυτών των κυβερνήσεων; Πέντε
µήνες και κάτι για κάθε µία από αυτές. Αυτό είναι το προϊόν της
απλής αναλογικής στην ελληνική ιστορία. Αυτό θέλουµε, λοιπόν;
Θέλετε να πάµε στην Ευρώπη, την οποία όταν θέλουµε την εναγ-
καλιζόµαστε, όταν δεν θέλουµε την απωθούµε; 

Πάµε δίπλα µας, στους φίλους µας, τους Ιταλούς. Πού κατέ-
ληξε η απλή αναλογική στην Ιταλία; Στο «Μani pulite». Στον κ.
Κράξι φυγά στην Τυνησία, στον Αντόνιο Ντι Πέτρο να ασκεί ποι-
νική δίωξη κατά παντός, σχεδόν συµµετέχοντος στο πολιτικό σύ-
στηµα. Αυτό έκανε η απλή αναλογική στην Ιταλία. Δεν υπήρχε
τίποτα, που να µην το είχε αγγίξει η διαφθορά για χρόνια. 

Γερµανία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Η Γερµανία δεν έχει
απλή αναλογική τώρα. Είναι ένα πολύ πιο πολύπλοκο σύστηµα.
Θέλετε να το κουβεντιάσουµε; Να το κουβεντιάσουµε, αλλά δεν
έχει απλή αναλογική. Η Γερµανία όµως, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, είχε απλή αναλογική. Ξέρετε ποιο ήταν το αποτέλεσµα
της γερµανικής απλής αναλογικής; Εκλογές στις 6-11-1932. Εθνι-

κοσοσιαλιστικό κόµµα 33,1%, µαζί µε το κόµµα του φον Πάπεν,
από τον τότε Πρόεδρο Χίντενµπουργκ, όπως καλά γνωρίζετε,
υπεδείχθη ως Καγκελάριος ο κ. Αδόλφος Χίτλερ. Αυτό θεωρούµε
ως επιτυχές γερµανικό παράδειγµα για την απλή αναλογική;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρίθει πρωτοτυπιών αυτό το νο-
µοθέτηµα. Ηλικία: Πάµε στα δεκαέξι, διότι δεν είναι δεκαεπτά.
Παρεµπιπτόντως, κύριε Υπουργέ, πρέπει να σας ευχαριστήσω,
διότι από την 1-1-2017 θα µε ψηφίζει και ο δεκαέξι χρονών γιός
µου. Γεννήθηκε στις 27-12-2000. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Χάριν της Αριστεράς. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Μη σας χαρακτηρίσω αριστερό. Δεν
είστε. 

Είναι λογικό να ψηφίζουν οι νέοι δεκαέξι ετών; Λέχθηκε από
πάρα πολλούς οµιλητές. Και γιατί τότε όχι δεκαπέντε; Και γιατί
όχι δεκατέσσερα; Γιατί όχι δεκατρία; Γιατί όχι έντεκα; Γιατί όχι
δέκα; Για να αυξήσουµε, λέει, τη συµµετοχή στο πολιτικό γίγνε-
σθαι.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Και γιατί δεκαοκτώ; Τα ίδια λέ-
γατε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Μιλάµε σοβαρά τώρα; Αυτός είναι ο
τρόπος να αυξηθεί η συµµετοχή στο πολιτικό γίγνεσθαι;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα δεχόµουν να έχετε ως Κυ-
βέρνηση µια συνεπή θέση σε ένα ηλικιακό όριο συµµετοχής στα
κοινά. Ξέρετε αυτό τι θα σήµαινε; Ότι σε κάθε νοµοθέτηµα που
καταθέτετε και στο υπάρχον δίκαιο της χώρας θα είχατε προβεί
σε αλλαγές. Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι και στον Ποινικό και
στον Αστικό Κώδικα η ανηλικότητα είναι στα δεκαοκτώ. Εκεί είναι
το όριο. Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι ο κάτω των δεκαοκτώ είναι
περιορισµένης ευθύνης. 

Έχετε φέρει νοµοθετήµατα, κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης,
και δεν είδα καµµία αλλαγή προς αυτή την κατεύθυνση. Να σας
πω και το γελοιωδέστερο; Τον Απρίλη του 2016, εσείς που έχετε
µια συγκροτηµένη άποψη για τους νέους ανθρώπους και θέλετε
να τους βάλετε στην κοινωνία και στο γίγνεσθαι, καταθέσατε το
αθλητικό νοµοθέτηµα: «Αναγκαίες ρυθµίσεις για την εναρµόνιση
της ελληνικής νοµοθεσίας µε τον Κώδικα Αντιντόπινγκ». Στο µε-
γάλο αυτό και σοβαρό θέµα ξέρετε πού βάλατε το όριο ηλικίας
δυόµισι µήνες πριν; Στα δεκαοκτώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Δένδιας καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Και θέλετε να µας πείτε τώρα ότι δεν είναι η µικροκοµµατική
σας σκοπιµότητα, η ελπίδα να προσεταιριστείτε κάποιες από
αυτές τις ογδόντα χιλιάδες ψήφους, που σας οδηγεί να πάτε στα
δεκαέξι; Πιστεύετε πραγµατικά ότι οι νέοι άνθρωποι θα δεχθούν
αυτά τα φαυλεπίφαυλα; 

Όµως, υποτίθεται ότι ενδιαφέρεστε να διευρύνετε το εκλογικό
σώµα. Μάλιστα. Δεν άκουσα µια σοβαρή απάντηση για το θέµα
του απόδηµου ελληνισµού. Ούτε µια. Μάλιστα, είπε ο Υπουργός,
σε µια προσπάθεια να µας φέρει εµάς της Νέας Δηµοκρατίας σε
δύσκολη θέση, το εξής: Ποιος τους έδιωξε αυτούς τους πεντα-
κόσιους χιλιάδες νέους ανθρώπους; Ποιος τους έδιωξε και τους
ανάγκασε να πάνε στο εξωτερικό; Εσείς, οι κυβερνήσεις των µνη-
µονίων. Κάτι τέτοιο µας είπε.

Πάρα πολύ ωραία, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης. Θέλετε
εµείς να τους διώξαµε; Εποµένως, προφανώς σε εµάς χρεώνουν
το ότι είναι στο εξωτερικό. Άρα, αν θελήσουν να ψηφίσουν, εµάς
θέλουν να τιµωρήσουν. Άρα, γιατί δεν τους δίνετε δικαίωµα
ψήφου, αφού είστε τόσο σίγουροι για το ποιος τους φταίει για
το ότι είναι στο εξωτερικό;

Όµως, να σας πω κάτι άλλο; Ξέρετε τι φοβόσαστε; Φοβόσαστε
ένα πράγµα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Μη βιάζεστε να εκτεθείτε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Όχι, δεν βιάζοµαι καθόλου. Εάν θέλετε
να συµφωνήσουµε τώρα να δώσετε ψήφο στους απόδηµους Έλ-
ληνες, θα το δεχτώ µε χαρά. Το ότι σας πιέζω, δεν µε εκθέτει.
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Αποτελεί για µένα τίτλο τιµής. Το ότι εσείς κωλυσιεργείτε και αρ-
γείτε να δεχθείτε το αυτονόητο, αυτό σας εκθέτει, κυρίες και κύ-
ριοι της Κυβέρνησης. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Σας προστατεύω, να µην πείτε
κάτι που σας εκθέτει.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Όµως, ξέρετε τι φοβάστε σε αυτούς
τους ανθρώπους; Θα σας πω εγώ τι φοβάστε. Φοβάστε ότι όλοι
αυτοί οι άνθρωποι, οι πεντακόσιες χιλιάδες λαµπροί Έλληνες,
που αναγκάστηκαν να φύγουν µέσα στην κρίση, οι πεντακόσιες
χιλιάδες νέοι Έλληνες, θα ψηφίσουν µε βάση ένα κριτήριο: Ποιος
θα τους επιτρέψει να βρουν δουλειά και να γυρίσουν στην πα-
τρίδα τους.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Δεκαπέντε χρόνια πρέπει να
πείτε γιατί δεν το κάνατε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ξέρουν πάρα πολύ καλά ότι αυτός δεν
είναι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Θα ψηφίσουν, λοιπόν, εµάς, τη
Νέα Δηµοκρατία και αυτός είναι ο λόγος που δεν τολµάτε να το
φέρετε.

Καταλήγω τελικά στο θέµα της εφαρµογής του νόµου. Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ο παριστάµενος Πρόεδρος της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Κυριάκος Μητσοτάκης, έχει καταστήσει ένα πράγµα
σαφές, µε απόλυτη ειλικρίνεια και ευθύτητα, ότι εµείς αυτόν τον
νόµο θα τον καταργήσουµε. Θα τον καταργήσουµε αµέσως µετά
τις επόµενες εκλογές, εφόσον βεβαίως, η ελληνική κοινωνία µας
δώσει το δικαίωµα να είµαστε, όπως πιστεύουµε, η πλειοψηφική
δύναµη και η επόµενη κυβέρνηση. 

Θα µου πείτε, πού θα βρείτε τις διακόσιες ψήφους για να µην
εφαρµοστεί ποτέ. Θα σας το πω. Ήδη, εν δυνάµει υπάρχουν σε
αυτή την Αίθουσα οι διακόσιες αυτές ψήφοι µέσα από τη νέα δια-
µόρφωση, η οποία θα υπάρξει. Βεβαίως, είναι πιθανόν και θα
χρειαστεί ίσως να συζητήσουµε το µπόνους, αλλά πέραν αυτού,
το διαρκές σύστηµα που πρέπει να αποκτήσει η χώρα, είναι ένα
σύστηµα έλλογης ενισχυµένης αναλογικής, όχι ένα σύστηµα πα-
ράλογης απλής αναλογικής. Η χώρα τελικά, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, δεν χρειάζεται απλή αναλογική, χρειάζεται απλή
λογική.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ κύριε

Δένδια.
Τον λόγο έχει ο κ. Παππάς, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

της Χρυσής Αυγής, για δεκαπέντε λεπτά.
Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι, παρακολούθησα κατά τη χθεσινή συνε-

δρίαση τις τοποθετήσεις των εισηγητών και τις οµιλίες των Βου-
λευτών και της Συµπολίτευσης και της Αντιπολίτευσης. 

Για πολλές ηµέρες πριν από τη χθεσινή συνεδρίαση διασκέ-
δαζα µε το όργιο παραπληροφόρησης σχετικά µε τη στάση της
Χρυσής Αυγής. Ο ΣΥΡΙΖΑ και οι παρατρεχάµενοι δηµοσιογράφοι
θεωρούσαν δεδοµένο τον αριθµό των θετικών ψήφων στις εκα-
τόν ενενήντα επτά. Διασκέδαζα πραγµατικά µε την ανώριµη πο-
λιτική τους σκέψη, η οποία δείχνει πως δεν γνωρίζουν τι σηµαίνει
πολιτική συνέπεια και πολύ περισσότερο δεν γνωρίζουν τι σηµαί-
νει πίστη στην πατρίδα, τον λαό και τον εθνικισµό. Πώς θα µπο-
ρούσε, άλλωστε, να γίνει αυτό µε ανθρώπους που πίστεψαν
ευκαιριακά στη δικτατορία του προλεταριάτου και τώρα είναι οι
καλύτεροι εκφραστές της δικτατορικής καπιταλιστικής Ευρώπης
και των τοκογλύφων κεφαλαιοκρατών; 

Από την άλλη, µε διασκέδαζε η «Μουρούτικη» προπαγανδι-
στική εκστρατεία της Νέας Δηµοκρατίας, που προσπαθούσε ενα-
γωνίως να λασπολογήσει κατά της Χρυσής Αυγής. Θα ήθελα
πολύ να έβλεπα το πρόσωπο των άθλιων λασπολόγων, που εµ-
πνεύστηκαν το «ΧΡΥΣΗ ΑΥΓΗ_ΣΥΡΙΖΑ ΑΥΓΗ». HYPERLINK \h 

Ορθώς, ο συναγωνιστής Ηλίας Κασιδιάρης, που εορτάζει σή-
µερα, ανέφερε -και µεταφέρω επακριβώς τα λόγια του- ότι «Η
συζήτηση γίνεται άνευ ουσίας για λόγους αποπροσανατολισµού.
Η Χρυσή Αυγή δεν θα στηρίξει αυτό το νοµοθέτηµα για συγκε-
κριµένους λόγους, που αφορούν κατ’αρχήν στο περιεχόµενό

του. Είναι αποσπασµατικό και δεν περιλαµβάνει πάγιες θέσεις
µας, όπως η µείωση του αριθµού των Βουλευτών και η ψήφος
των οµογενών. Η συζήτηση εξυπηρετεί µόνο τους µικροπολιτι-
κούς σχεδιασµούς της Κυβέρνησης και ως προπέτασµα καπνού
επιχειρεί να αποπροσανατολίσει την κοινή γνώµη από το ξεπού-
ληµα προσφάτως και των λιµένων και του λιµένος Πειραιώς στην
«COSCO», αλλά και των σιδηροδρόµων έναντι ευτελούς τιµήµα-
τος». 

Συνέχισε δε ο συναγωνιστής Κασιδιάρης, λέγοντας ότι
«Οφείλω µια απάντηση και σε κάποια πολιτικά…» -θα το πω εγώ
πιο εύσχηµα- ράκη «…που εµφανίζονταν στα κανάλια και έλεγαν
ότι τα έχουµε βρει µε τον ΣΥΡΙΖΑ και ότι έχουµε κάνει υπόγειες
συµφωνίες. Αν είναι άντρες, να βγουν δηµόσια και να παραδε-
χτούν ότι είναι ψεύτες και συκοφάντες». 

Κυρίες και κύριοι, κλείνοντας αυτό το κεφάλαιο της πολιτικής
αλητείας, θέλω να σηµειώσω ότι υπάρχουν πολιτικές ανεµοδού-
ρες, που γλύφουν εκεί που έφτυναν, οι οποίοι δυστυχώς έχουν το
θράσος να βάζουν στο στόµα τους την ξεκάθαρη και αψεγάδιαστη
Χρυσή Αυγή. Εννοώ τον δεξιό, λαϊκό δεξιό, φιλελέ κεντροδεξιό,
ακροδεξιό -πώς να τον ονοµάσω;- τον «πολιτικό Κοµανέτσι» Αντι-
πρόεδρο της Νέας Δηµοκρατίας, ο οποίος σε οµιλία του χθες είπε
-διαβάζω τα λόγια του κ. Γεωργιάδη- ότι «Δεν βγαίνουν οι διακό-
σιες ψήφοι και φεύγουν οι άλλοι έξω, για να µην πάρετε πάνω σας
και το άγος ότι πάτε να κάνετε κολεγιά µε τη Χρυσή Αυγή. Φυσικά,
αν βρίσκατε διακόσιες ψήφους και ψήφιζε η Χρυσή Αυγή, θα εί-
χατε τις διακόσιες ψήφους και τότε, όπως είπε ο κ. Βούτσης, ε, τι
να κάνετε; Σαν καλοί αριστεροί δεν µπορείτε να ξεχωρίσετε τις
ψήφους σε ευπρόσδεκτες και µη».

Κύριε Γεωργιάδη, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας κρίνετε εξ
ιδίων τα αλλότρια, αλλά τη Χρυσή Αυγή δεν µπορείτε να την πιά-
σετε στο στόµα σας. 

Κυρίες και κύριοι, για άλλη µια φορά, µε την πολιτική µας
στάση, δηλαδή να σας σφυροκοπήσουµε επί τριήµερο µε τις πο-
λιτικές µας τοποθετήσεις και να αποχωρήσουµε από την ψηφο-
φορία αύριο, αποδεικνύουµε αυτό που γνωρίζει ήδη ο ελληνικός
λαός εδώ και τέσσερα χρόνια, ότι η Χρυσή Αυγή δεν είναι ουρά
κανενός, ούτε του ΣΥΡΙΖΑ ούτε της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν προ-
σφέρεται η Χρυσή Αυγή ως πολιτικό δεκανίκι σε κανένα από τα
ξενοκρατικά µνηµονιακά σας κόµµατα. 

Δεκανίκι και ουρά του ΣΥΡΙΖΑ είναι η Νέα Δηµοκρατία. Είναι
το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης του Κυριάκου Μητσο-
τάκη. Ψήφισε το τρίτο µνηµόνιο πριν από έναν χρόνο, µαζί µε τον
ΣΥΡΙΖΑ και έριξε περαιτέρω τον ελληνικό λαό στην ανέχεια και
στην ανεργία. Ψήφισε το σύµφωνο συµβίωσης. Μαζί ψήφισαν
τους αντιρατσιστικούς νόµους. Συναίνεσε η Νέα Δηµοκρατία µε
τον ΣΥΡΙΖΑ, η πατριδοκάπηλη Νέα Δηµοκρατία του δήθεν: «Πα-
τρίς, θρησκεία, οικογένεια». 

Κυρίες και κύριοι Νεοδηµοκράτες, αν σας έχει αποµείνει ίχνος
αιδούς, να µην χρησιµοποιήσετε και να µην βάλετε ποτέ ξανά στο
στόµα σας αυτό το ιερό τρίπτυχο του ελληνισµού. Μαζί µε τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ εσείς ψηφίσατε για τη δηµιουργία ισλαµικού τεµένους. Από
κοινού κάνατε δηλώσεις για την υποδοχή εκατοντάδων χιλιάδων
λαθροµεταναστών, µε χαρακτηριστική την τελευταία δήλωση του
εκπροσώπου Τύπου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κουµουτσάκου, που
είπε: «Αν δεν διατηρήσουµε την ανοχή στη διαφορετικότητα, θα
έχουµε ηττηθεί». 

Μετά από όλα αυτά, αφελείς και ευκολόπιστοι ψηφοφόροι της
Νέας Δηµοκρατίας, πάντα προδοµένοι, ρωτώ: Ποιος είναι το δε-
κανίκι του ΣΥΡΙΖΑ; Είναι ο Μιχαλολιάκος, που εντός του Κοινο-
βουλίου είπε πως θέλουµε κράτος εθνικό, ευλογηµένο από τον
Θεό ή ο Κυριάκος Μητσοτάκης, που µε το σύµφωνο συµβίωσης
διαλύει την οικογένεια, που µε το παζάρεµα για τον διαχωρισµό
εκκλησίας-κράτους διαλύει τη θρησκεία και τις παραδόσεις, που
µε την ξενόδουλη νεοφιλελεύθερη πολιτική του διαλύει την πα-
τρίδα και τη χώρα; Αυτά, λοιπόν, για να τελειώνουν τα ψέµατα,
κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. 

Η Χρυσή Αυγή βάζει υπεράνω όλων, ακόµα και του βραχυπρό-
θεσµου πολιτικού της συµφέροντος, το καλό του ελληνικού
έθνους, την ασφάλεια, την ευηµερία και προοπτική του ελληνικού
λαού. Αυτό κάνουµε µε συνέπεια, ακόµα και πολιτικά διωκόµενοι.
Ποσώς µας ενδιαφέρει, εάν µε τον εκλογικό νόµο που φέρνετε
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προς ψήφιση θα παίρναµε κάποιες βουλευτικές έδρες παρα-
πάνω. Για εµάς προέχει το συµφέρον του ελληνικού λαού. 

Έλληνες, ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία βλάπτουν σοβαρά την
πατρίδα. 

Ας έρθουµε τώρα στον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, στον κ. Γκιόλα,
ο οποίος ανέφερε ότι η απλή αναλογική υπήρξε πάγιο και δια-
χρονικό αίτηµα της Αριστεράς. Κύριε Γκιόλα, τα άλλα πάγια αι-
τήµατα που πήγαν; Η κοινωνική δικαιοσύνη τι έγινε; Κοινωνική
δικαιοσύνη µε ΕΝΦΙΑ; Κοινωνική δικαιοσύνη µε συντάξεις των
100 ευρώ; Κοινωνική δικαιοσύνη µε κατάργηση του ΕΚΑΣ; Κοι-
νωνική δικαιοσύνη που έχει στο απυρόβλητο όλα τα λαµόγια; Και
για να µην πουν κάποιοι πως ισοπεδώνουµε, δυστυχώς στην άρ-
χουσα οικονοµική ολιγαρχία, στην άρχουσα οικονοµική τάξη της
Μεταπολίτευσης υπάρχουν πάρα πολλά λαµόγια. Κοινωνική δι-
καιοσύνη της Αριστεράς, λοιπόν. Κοινωνική δικαιοσύνη ή προ-
στασία των κεφαλαιοκρατών; Πιο Αριστερά πεθαίνεις. 

Το µέλλον σας, κυρίες και κύριοι της Αριστεράς, είναι προδια-
γεγραµµένο και θα είναι το ίδιο µε των συντρόφων σας του ΚΚΕ,
που δεν σήκωσε κεφάλι µετά την άθλια συγκυβέρνηση µε τη Νέα
Δηµοκρατία το 1989. Θα έχετε το ίδιο πολιτικό µέλλον. Ακόµα
και οι οπαδοί σας καταλαβαίνουν ότι ο Αρχηγός της Αριστεράς
σήµερα, ευρισκόµενος σε διατεταγµένη υπηρεσία, ποσώς ενδια-
φέρεται για το µέλλον του ελληνικού λαού, αλλά ούτε και για το
µέλλον της Αριστεράς και της παράταξής του.

Ο ίδιος ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ ανέφερε ότι το εκλογικό σύ-
στηµα της Μεταπολίτευσης επεδίωκε να διασφαλίσει την πάση
θυσία παραµονή των εκάστοτε Κυβερνήσεων στην εξουσία και
ότι αυτό το σύστηµα είχε ως συνέπεια, η µειοψηφία του εκλογι-
κού σώµατος να αναδεικνύεται σε κοινοβουλευτική πλειοψηφία.
Στο σπίτι του κρεµασµένου δεν µιλάνε για σκοινί. Μειοψηφία
είστε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και το γνωρίζετε. Εσείς επιδιώκετε την
πάση θυσία παραµονή σας στην εξουσία, έναντι οποιουδήποτε
κόστους για την πατρίδα και τον ελληνικό λαό. Εν πάση περιπτώ-
σει, αν θέλατε να είστε συνεπείς, θα έπρεπε αυτό το σχέδιο
νόµου να το φέρετε προς ψήφιση τον Φεβρουάριο του 2015.
Έχετε ήδη εκλεγεί µε µπόνους και πλειοψηφία στις τελευταίες
εκλογές του περασµένου Σεπτεµβρίου. Γιατί µιλάτε; 

Να έρθω τώρα και στο έτερο µέλος της πραγµατικής συγκυ-
βέρνησης, τη Νέα Δηµοκρατία. Είπε ο εισηγητής της Νέας Δη-
µοκρατίας, ο κ. Μαυρουδής Βορίδης, πως ο νέος εκλογικός
νόµος δεν έθιξε το ζήτηµα της εσωκοµµατικής λειτουργίας των
κοµµάτων και το ζήτηµα της χρηµατοδότησης των κοµµάτων.
Γνωρίζει ο κ. Βορίδης για τι οµιλεί; Πόσα κλεµµένα, ουσιαστικά,
χρωστάει και έχει δανειστεί από τον ελληνικό λαό το κόµµα του;
Δανεικά και αγύριστα. Όποια πέτρα οικονοµικού σκανδάλου και
αν σηκώσεις, κάποιον νεοδηµοκράτη θα βρεις. Οµοίως έχει
βαθιά αντίληψη ο πρώην «εθνικιστής» κ. Βορίδης. Όποιο παρα-
δικαστικό σκάνδαλο και αν σκαλίσεις, κάποιον Νεοδηµοκράτη,
κάποιον Ντογιάκο θα βρεις από κάτω. Κρείττον σιγάν, κύριε Μαυ-
ρουδή Βορίδη, υπερασπιστή της «ENERGA». 

Και µην προτάξετε, κύριε Βορίδη, την επαγγελµατική σας ιδιό-
τητα του συνηγόρου για να δικαιολογηθείτε, διότι πρωτίστως
είστε πολιτικό πρόσωπο. Και για να παραφράσω την φράση,
λέγω ότι «η γυναίκα του Καίσαρα δεν πρέπει να φαίνεται τίµια,
αλλά πρέπει να είναι και τίµια». Επίσης, η απληστία οδηγεί τον
άνθρωπο στην καταστροφή. 

Η Χρυσή Αυγή καταθέτει δύο τροπολογίες, που και πάλι θα τις
καταθέσουµε στα Πρακτικά για να υπάρχουν για τον ιστορικό
του µέλλοντος.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς  καταθέτει
για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες τροπολογίες, οι οποίες
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Οι τροπολογίες αυτές είναι και πολιτικές θέσεις της Χρυσής
Αυγής. Ζητάµε, πρώτον, τη θέσπιση της επιστολικής ψήφου.
Ερωτώ: Γιατί άραγε η επιστολική ψήφος να είναι δεκτή για τους
Βουλευτές; Αύριο το βράδυ θα γίνουν δεκτές επιστολικές ψήφοι
Βουλευτών. Γιατί να υπάρχουν οι επιστολικές ψήφοι για τους
Βουλευτές και να µην υπάρχουν για τους Έλληνες πολίτες; Γιατί
να µην γίνονται δεκτές για τους υπέροχους Έλληνες του εξωτε-
ρικού οι επιστολικές ψήφοι;

Επίσης, η Χρυσή Αυγή καταθέτει τροπολογία, την οποία έχω
δώσει στα Πρακτικά, για τη θέσπιση του αριθµού των Βουλευτών
στον αριθµό των διακοσίων.  Αυτό είναι λογικότατο, αναλογικά
µε τον πληθυσµό του ελληνικού κράτους. 

Εάν δεχθείτε αυτή την τροπολογία –που δεν θα τη δεχθείτε-
θα δείχνατε σίγουρα φροντίδα για τον ελληνικό λαό σε αυτές τις
δύσκολες στιγµές και θα εξοικονοµούσατε ένα σεβαστό ποσό
από τον προϋπολογισµό, το ποσό του κόστους εκατό Βουλευ-
τών. 

Με την τροπολογία αυτή, δίνεται ένα επιπλέον πλήγµα στο κοµ-
µατικό κράτος, ανεξαρτήτως χρώµατος, µπλε, κόκκινου ή ροζ. Δί-
νεται ένα πλήγµα στη ρουσφετολογία, στους κοµµατάρχες, στους
«Γκρούεζες» αστικών κέντρων και επαρχίας, που ταλανίζουν για
δεκαετίες τον ελληνικό λαό. Και εν πάση περιπτώσει, µε αυτό το
µέτρο της µείωσης των Βουλευτών σε διακόσιους περιορίζεται το
κακό. 

Χθες το βράδυ, κατά την τοποθέτηση του συναγωνιστή Λαγού,
υπήρξε µια ένταση από πλευράς Προεδρείου –ήταν Προεδρεύων
ο κ. Κακλαµάνης- που ζήτησε να διαγραφούν κάποιες τοποθετή-
σεις του. Μεταφέρω ακριβώς τα λόγια του κ. Λαγού: «Εάν αυτός
ο εκλογικός νόµος περάσει µε ψήφους απατεώνων και κλεφτών,
δεν σας πειράζει».

Προς τι το άγχος του Προεδρείου; Να µην πούµε ότι η πολιτική
ζωή του τόπου -τώρα αλλά και παλαιότερα, σε όλη τη µεταπολι-
τευτική περίοδο- βρίθει απατεώνων και κλεφτών; Αυτό σας πεί-
ραξε; Σας ρωτάω: Ο Τσοχατζόπουλος δεν ήταν Βουλευτής; Ο
Παπαντωνίου δεν ήταν Βουλευτής; Αυτοί προέρχονται από άλλον
πλανήτη;

Οι εξεταστικές επιτροπές που δηµιουργείτε στο Κοινοβούλιο
για τη διαλεύκανση σκανδάλων και την απόδοση ευθυνών, τι κα-
ταδεικνύουν; Καταδεικνύουν για εσάς τουλάχιστον αποχρώσες
ενδείξεις. Για τον ελληνικό λαό όµως δεν έχουν καµµία σηµασία,
γιατί γνωρίζει ότι σαράντα δύο χρόνια τώρα «µαζί τα φάγατε»!

Κυρίες και κύριοι και Ελληνίδες και Έλληνες που µας βλέπετε,
εµείς οι Έλληνες εθνικιστές κρατηθήκαµε και κρατιόµαστε πε-
ρήφανοι και δυνατοί, πιστοί στην αποστολή µας, µαζί µε τους συ-
νέλληνες και µέσα από το ζοφερό πολιτικό περιβάλλον των
τελευταίων ετών θεµελιώνουµε µέρα µε την µέρα τον αγώνα µας
για νέα Ελλάδα. Μέσα από δολοφονίες, από διώξεις, από ατελεί-
ωτη λάσπη, κρατήσαµε ψηλά τη σηµαία και κρατήσαµε και την
τιµή µας και την αξιοπρέπειά µας απέναντι στις ιδέες µας και
στην πατρίδα.

Με την αποχή µας από την αυριανή ψηφοφορία λέµε «όχι» στο
θλιβερό προτεκτοράτο των ασπόνδυλων πολιτικών αρχηγών,
λέµε «όχι» στην ξενοκρατία και την υποταγή, λέµε «όχι» στο εθνο-
κτόνο µνηµόνιο και το ξεπούληµα της πατρίδας, λέµε «όχι» στην
παγκοσµιοποίηση και την οικονοµική ολιγαρχία. 

Συγχρόνως, λέµε ένα µεγάλο «ναι» στην κοινωνική δικαιοσύνη
και την κοινωνική αλληλεγγύη, λέµε «ναι» στην Ορθοδοξία και
την ελληνική παράδοση, λέµε «ναι» στη νέα Ελλάδα του εθνικι-
σµού. Θέλουµε την πατρίδα µας πίσω και θα την πάρουµε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε,

κύριε Παππά. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Λοβέρδος. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρίες και κύριοι, µέρα µνήµης σή-

µερα για το Πραξικόπηµα στην Κύπρο, µέρα µνήµης για όσα επα-
κολούθησαν µε την τουρκική εισβολή και την κατοχή. 

Εµείς, τα µέλη και τα στελέχη της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης, δηλώνουµε στη Βουλή των Ελλήνων πως δεν θα ξεχάσουµε
τα όσα έγιναν, δεν θα παραλείψουµε, θεωρώντας το Κυπριακό
ως πρόβληµα εισβολής και παράνοµης κατοχής, να είµαστε στο
πλευρό του κυπριακού λαού µέχρι την τελική λύση, µέχρι την τε-
λική δίκαιη και βιώσιµη λύση. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, πριν µπω στο θέµα µας, θα
ήθελα να κάνω µια αναφορά πολύ σύντοµη -γιατί αύριο έχουµε
το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Αµύνης και εκεί θα συζητηθεί
το θέµα οπωσδήποτε- στις ατυχείς δηλώσεις του Αναπληρωτή
Υπουργού Εθνικής Αµύνης κ. Βίτσα, σχετικά µε την έκδοση των
οκτώ Τούρκων στρατιωτικών, που ήρθαν παράνοµα στη χώρα. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΔ’ - 20 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13073



Η αρµοδιότητα αυτή ανήκει στη δικαιοσύνη σε πρώτο και µε-
γαλύτερο στάδιο και όχι στην εκτελεστική εξουσία και τα προ-
βλήµατα που µπορεί να δηµιουργηθούν από την άλφα ή βήτα
επιλογή αναρµοδίων οργάνων της ελληνικής πολιτείας, είναι
πάρα πολλά. Χρειάζεται µεγάλη προσοχή, σοβαρότητα, γιατί το
πρόβληµα έχει αυτή τη διάσταση, αλλά µπορεί να έχει και άλλες.
Όποιος διαβάσει τώρα την ειδησεογραφία, θα δει ότι ενδεχοµέ-
νως το πρόβληµα είναι ευρύτερο. Συνεπώς, επιπολαιότητες και
άστοχες δηλώσεις δεν κάνουν καλό. 

Και τώρα µπαίνω στο θέµα µας. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αύριο το βράδυ θα ολοκληρωθεί

µια ακόµη πολιτική ήττα της Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ και του Πρω-
θυπουργού προσωπικώς. Μετά τις κυβιστήσεις –Βαρουφάκης, δη-
µοψηφίσµατα, τρίτο άχρηστο, αχρείαστο µνηµόνιο, ασφαλιστικό,
24% ΦΠΑ, όργιο φόρων, ψευδοπαράλληλα προγράµµατα, κόκκινα
δάνεια και λοιπά- ήρθε η ώρα, κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας,
να ηττηθείτε για ένα πολιτικό θέµα, που εσείς ανοίξατε µε τρόπο
βίαιο και άτσαλο. 

Σε ό,τι αφορά εµάς, παραπέµπω στις πολιτικές πρωτοβουλίες
των πέντε σηµείων της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, όπως τις
εξέφρασε η επικεφαλής της κ. Γεννηµατά, προ ηµερών, αλλά και
στις πολύ αναλυτικές τοποθετήσεις του κ. Κώστα Σκανδαλίδη,
εισηγητή µας στη Βουλή των Ελλήνων, τόσο στην επιτροπή, όσο
και χθες στην Ολοµέλεια.

Κυρίες και κύριοι, αυτές είναι οι θέσεις µας και µε βάση αυτές
–ας το θυµόµαστε- σας καλέσαµε προ εβδοµάδων να συγκροτη-
θεί, µε δική σας πρωτοβουλία, φυσικά, µία διακοµµατική επι-
τροπή, η οποία θα άκουγε τις απόψεις όλων, θα τις ζύγιζε, θα τις
στάθµιζε και θα ερχόταν η τελική πρόταση -κοινή κατά το δυνα-
τόν ή των περισσοτέρων- στη Βουλή τον Σεπτέµβριο, εγκαίρως
δηλαδή. Δεν θα γινόταν µια διακοµµατική συζήτηση, µε σκοπό η
µπάλα να πάει στην κερκίδα. Θα ήταν µια συζήτηση που θα κα-
τέληγε εγκαίρως –εµείς χρονοδιαγράψαµε και για Σεπτέµβριο-
και όλοι µαζί ή οι περισσότεροι έστω –επαναλαµβάνω- θα κατα-
θέταµε κοινές προτάσεις για αλλαγή κανόνων του πολιτικού παι-
χνιδιού, που αφορά την έκφραση της λαϊκής κυριαρχίας, όχι ένα
οποιοδήποτε θέµα, τη γνησιότερη δυνατή έκφραση της λαϊκής
κυριαρχίας. 

Αυτά τα κάναµε εµείς και αυτές τις πρωτοβουλίες πήραµε
εµείς και έχουν εκτιµηθεί και από κάποιους τουλάχιστον συνα-
δέλφους της Πλειοψηφίας. Και λέµε ότι αυτές είναι οι δικές µας
θέσεις σε όσους αναρωτιούνται για το τι λέµε εµείς και το τι λέ-
γαµε σε άλλες εποχές. 

Τα απορρίψατε όλα αυτά ως Πλειοψηφία και προχωρήσατε µε
βία και µε βιασύνη και πρεµούρα στην εφαρµογή ενός δικού σας
κοµµατικού προγραµµατισµού, εκλογικός νόµος µε δόσεις -όπως
ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών, ο κ. Μπαλάφας, χθες
παραδέχθηκε και άλλοι συνάδελφοι, που έλεγαν σήµερα για επό-
µενες φάσεις, στις οποίες κάτι άλλο θα έρθει εδώ σχετικό µε τα
εκλογικά- και κατά βάση, εκλογική τακτική δευτέρου κόµµατος,
που δεν είναι πια πρώτο. Εκτιµά ότι είναι δεύτερο και θέλει να
έχει ανοιχτό το πολιτικό πεδίο µετά τον Σεπτέµβριο για οποιεσ-
δήποτε πολιτικές εξελίξεις θα θελήσει –ή ήδη σκέφτεται- να δρο-
µολογήσει. Αυτά είστε. 

Αυτή είναι η τακτική σας και είναι τόσο φανερή, που απορώ
πώς δεν το καταλαβαίνετε ότι είναι φανερή και ότι έγινε φανερή
από την πρώτη στιγµή: Εάν συνεχιστεί η εξάτµισή σας πολιτικά,
να µπορείτε ανά πάσα στιγµή µε κάτι που ψηφίζεται στις 21 Ιου-
λίου, να είστε έτοιµοι να δροµολογήσετε πολιτικές εξελίξεις. Και
δυστυχώς, ηττάσθε και δεν τα καταφέρατε. Δυστυχώς για εσάς.
Ευτυχώς για τους Έλληνες πολίτες. 

Αγνοήσατε όλες τις δικές µας προτάσεις. Εξήγησα πώς και για
ποιον λόγο. Και αρχίσατε τη λάσπη σε πολιτικό επίπεδο και σε
προσωπικό επίπεδο για δήθεν σχέσεις µε τη Νέα Δηµοκρατία
δικές µας και για δήθεν τοποθετήσεις της δικής µας Προέδρου,
που συµφέρουν τον κ. Μητσοτάκη. Και όχι µόνο τέτοιου είδους
λάσπη. Και άλλη λάσπη σε προσωπικό επίπεδο για πολλούς από
εµάς. 

Και µια και αναφέροµαι στη Νέα Δηµοκρατία, που είναι η βάση
της λασπολογίας σας, θέλω να απευθυνθώ στους συναδέλφους
της Νέας Δηµοκρατίας και στον Πρόεδρό της. Τόσες εβδοµάδες

συζήτηση για τα εκλογικά και ούτε µία αναφορά για το µπόνους
των πενήντα εδρών; Είναι καλό το µπόνους των πενήντα εδρών;
Σας εκφράζει; Θυµίζω ότι εµείς το είχαµε στις σαράντα µε τον
νόµο Σκανδαλίδη. Το πήγε ο κ. Παυλόπουλος, ο νυν Πρόεδρος
της Δηµοκρατίας, στις πενήντα. Υπερβολή; Εξήγησε ο κ. Σκαν-
δαλίδης ότι ένας νόµος µε τριάντα έδρες µπόνους κατά βάση και
κατά ποσοστό σχεδόν 95% είναι αναλογικός. Γιατί πενήντα; Γιατί
ούτε µία λέξη από τη Νέα Δηµοκρατία σε όλη αυτήν τη συζήτηση
γι’ αυτό; Ναι, οι εκλογικές περιφέρειες. Μόνο αυτό είναι το θέµα;
Μια πρωτοβουλία; Μια πρωτοβουλία, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκ-
πρόσωπε, κύριε Δένδια. Μία πρωτοβουλία χρονοδιαγεγραµµένη. 

Εκτιµώ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι αυτή η βίαιη και
άτσαλη τελικά τακτική του ΣΥΡΙΖΑ, µόνο την Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση ευνοεί, διότι µια άλλη τακτική, όπως αυτή που προτεί-
ναµε, µε µία διακοµµατική επιτροπή, θα είχε αποτέλεσµα. Δεν το
θέλατε όµως αυτό. Δεν το θέλατε αυτό. Και µέµφοµαι, µεµφό-
µεθα και ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη, και την Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση, που δεν έχει πάρει καθαρές, φανερές σχετικές
πρωτοβουλίες. 

Λάσπη, λοιπόν! Σε αυτήν τη λάσπη είχα την τιµητική µου, αλλά
την αγνοώ όπως σας αγνοούµε και συλλογικώς, διότι ο Πρωθυ-
πουργός σας, που ο ίδιος έχει χαρακτηρίσει τον εαυτό του σε
σχέση µε όσα έλεγε στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση, έπαιξε παι-
χνίδια και εδώ. Δεν σοβαρολόγησε. Και τον απεκάλυψε ο Γενικός
Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος. Άλλα έλεγε στον
έναν Αρχηγό. Με το ένα µέτρο να ψηφίσει το τάδε κόµµα. Με το
άλλο µέτρο, να ψηφίσει το άλλο κόµµα. Πώς θα γίνει να ψηφί-
σουµε όλοι µαζί; Πώς θα γίνει να βρεθούν διακόσιες ψήφοι για
να παιχτεί το παιχνίδι της πολιτικής σας τακτικής; 

Και αφού έκανα λόγο για τα τρικ αυτά και τα παιχνίδια, δεν
µπορώ να παραλείψω, δεν µου δικαιολογείται να παραλείψω, το
άλλο τρικ –δυστυχώς- µε την αναθεώρηση του Συντάγµατος. 

Αναθεώρηση του Συντάγµατος, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
ναι. Στα τόσα χρόνια, που το Σύνταγµα αυτό ισχύει, έχουµε εν-
τοπίσει τις αδυναµίες του εκεί που ο λαός πονάει, στα προβλή-
µατα που δηµιουργεί στην ανάπτυξη, στα εµπόδια που ορθώνει
στην ανάπτυξη η γραφειοκρατία τόσο στη διοίκηση όσο και στη
Δικαιοσύνη. Αυτό είναι το µεγάλο θέµα. 

Και αντί να σκύψουµε σε αυτό, µας προτείνετε άµεση εκλογή
του Προέδρου της Δηµοκρατίας ως κορωνίδα της πρότασης που
θα κάνετε για την αναθεώρηση του Συντάγµατος, για την οποία
στη δική µας, επικεφαλής ο Πρωθυπουργός είπε ότι πάει από
τον Γενάρη του 2017 και τώρα που ηττάσθε στις διακόσιες ψή-
φους του εκλογικού νόµου, για λόγους επικοινωνιακούς, το φέρ-
νετε. Εσείς που δεν µπορείτε επί πέντε µήνες να ανοίξετε µια
γραµµή τρένου να πάνε τα προϊόντα µας στην υπόλοιπη Ευρώπη,
θα µας πείτε τώρα πως θα γίνει και στο Σύνταγµα; Θα µας πείτε
τώρα τι θα κάνετε και µε την αναθεώρηση του Συντάγµατος;
Προδίδεται η ανεπάρκειά σας µε τη συγκεκριµένη πρόταση περί
άµεσης εκλογής του Προέδρου της Δηµοκρατίας. 

Κυρίες και κύριοι, αντί των ουσιαστικών, κατατίθεται ως κορω-
νίδα µιας προσπάθειας που θα γίνει, µία ρύθµιση που ξαναφέρνει
την Ελλάδα στην περίοδο του Μεσοπολέµου, όταν ο δυϊσµός της
εκτελεστικής εξουσίας, η δικέφαλη εκτελεστική εξουσία -πολλές
αρµοδιότητες ο Πρωθυπουργός, πολλές ο επικεφαλής του κρά-
τους ή ο βασιλιάς ή ο πρόεδρος ανάλογα µε το ποιος ήταν-
έφερε το κοινοβουλευτικό πολίτευµα –το κοινοβουλευτικό πολί-
τευµα, να ξέρουµε και τι λέµε-µε κυβερνήσεις µιας εβδοµάδας,
δέκα ηµερών, είκοσι ηµερών, ενός µηνός.

Δείτε το ρεκόρ της κυβερνητικής αστάθειας στην ελληνική δη-
µοκρατία, στη δεύτερη ελληνική δηµοκρατία κατά τον Μεσοπό-
λεµο και κάντε µια συγκριτική αναφορά για να καταλάβετε τι
εισηγείστε. Διότι, ανεξαρτήτως των αρµοδιοτήτων του Προ-
έδρου της Δηµοκρατίας, µια άµεση εκλογή του καθιστά ένα µο-
νοπρόσωπο όργανο στον ισχυρότερο πολιτικό πόλο, έχει δεν
έχει πολιτικές αρµοδιότητες για µια δηµοκρατία. 

Αυτό το παιδαριώδες προτείνετε και µε την παιδαριώδη αιτιο-
λογία που έδωσε ο Πρωθυπουργός σε συνέντευξή του σε κανάλι
«εδώ εκλέγουµε και πρόεδρο κοινότητας, δεν θα εκλέξουµε Πρό-
εδρο Δηµοκρατίας;». Ανεπίγνωτη για τα πολιτειακά πολιτική πα-
ρέµβαση, που καλό θα είναι να την ξανασκεφθεί.
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Να επιστρέψω, όµως, στον εκλογικό νόµο. Κυρίες και κύριοι
Βουλευτές της Πλειοψηφίας, πόσοι από εσάς εδώ είστε εκλεγ-
µένοι µε µπόνους; Δεν κυβερνάτε νικώντας σε δύο εκλογές µε
βάση το µπόνους; Προτείνατε έγκαιρα την αλλαγή του; Δεν το
κάνατε. Και µε µια παρωδία διαλόγου, διότι ο εκλογικός νόµος…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Με συγχωρείτε, κύριοι συνάδελφοι, διατείνεστε ότι θα µείνετε

µέχρι το 2019, µε έναν εκλογικό νόµο, που έχετε καταγγείλει και
τον καταδικάζουν εδώ οι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, ο ένας
µετά τον άλλο. Μα, αν ήταν έτσι, αν ήταν να µην σας άρεσε,
έπρεπε, όπως είπαν και άλλα κόµµατα που θα σας στηρίξουν, να
έχετε κινηθεί νωρίτερα και δεν το κάνατε. 

Επαναλαµβάνω, µια διαδικασία διαλόγου παρωδίας, που δεν
ταιριάζει σε κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, χωρίς
ειρµό, χωρίς κεντρική άποψη, µε ένα πάρε-δώσε µε σκοπό τις
διακόσιες ψήφους και έτσι απολύτως δικαιολογηµένα -και πριν
την τοποθέτηση της Χρυσής Αυγής- είχε έρθει η πολύ σοβαρή
πολιτική σας ήττα, η ήττα του λαϊκισµού, του ψεύδους και της
ψευδοαπόπειρας, της αποτυχηµένης απόπειρας να αλλάξει βίαια
η ατζέντα του ελληνικού λαού και της πατρίδας µας. 

Κατά τη διάρκεια αυτής της συζήτησης, κυρίως στην αρχή της,
ο Υπουργός των Εσωτερικών πήρε πολιτικές πρωτοβουλίες.
Καλά κάνει. Έτσι πρέπει να κάνει ένας Υπουργός Εσωτερικών.
Πήρε, όµως, πολιτική πρωτοβουλία να πείσει και άλλους για έναν
εκλογικό νόµο που στις 16 Μαΐου δήλωνε –αν ήταν κατάργηση
του µπόνους και απλή αναλογική- πως θα οδηγήσει στην ακυ-
βερνησία. 

Έλεγε και άλλα, ότι οδηγεί σε αναγκαστική συνεργασία της
Νέας Δηµοκρατίας µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Έλεγε και άλλα. Ήταν πολύ
εχθρικός και σήµερα λέει εδώ «µα, πρέπει να σεβαστώ την πλει-
οψηφία». Ναι, αν σέβεσαι την πλειοψηφία και η άποψή σου είναι
αυτή για την πορεία της χώρας, παραιτείσαι από Υπουργός των
Εσωτερικών, µένεις Βουλευτής της Συµπολίτευσης και ψηφίζεις.
Δεν είσαι για κάθε θέµα, για κάθε άποψη, για τόσο βασικό, όπως
αυτό που ο ίδιος είπε, διαθέσιµος να εισηγείσαι ότι άλλοι και όχι
εσύ θέλουν. 

Και δεν έφτανε αυτό. Απευθύνθηκε µε πολύ ειδικό τρόπο –σή-
µερα το απέφυγε, αλλά εµείς, της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης,
δεν θα το ξεχάσουµε- πολλές φορές σε εµάς. Θέλω να του πω -
θυµίζοντάς του πως ήµουν από εκείνους που τον στήριξαν σε δύ-
σκολες εποχές, όταν ήµασταν στο ίδιο κόµµα, εγώ δεν έχω
τίποτα µαζί του- πως όταν µιλάει και µας απευθύνεται προκαλεί
αντισυσπείρωση. 

Διευρύνει τη δική µας συσπείρωση, εξεγείρονται τα µέλη και
τα στελέχη µας, η βάση µας και αν εµείς εδώ για λόγους συνα-
δελφικούς, έχουµε έναν τρόπο του οµιλείν µεταξύ µας, ο κόσµος
µας, οι ψηφοφόροι µας λένε «µην τυχόν και τον στηρίξετε αυτόν,
να µας απευθυνθεί άλλος που έχει µια άλλη ιστορία, µια άλλη
διαδροµή». 

Δεν δικαιούται να καταγγέλλει σαράντα χρόνια Μεταπολίτευ-
σης που άλλαξαν την Ελλάδα. Γιατί και ο ίδιος οδηγεί στους δρό-
µους που έγιναν αυτά τα σαράντα χρόνια και τα παιδιά µας
σπουδάζουν στα καινούρια σχολεία. Έχουµε µνήµες οι παλαι-
ότεροι για το πώς ήταν η κατάσταση στα σχολεία, για το πώς
ήταν τα τζάµια, τα κτήρια των σχολείων και µε ποια ρούχα έρ-
χονταν τα παιδάκια. Τα θυµόµαστε όλοι πώς άλλαξαν αυτά. Τα
παιδιά µας καταγγέλλουν ενδεχοµένως τα πανεπιστήµια που
εµείς κάναµε. 

Η χώρα άλλαξε, η µεσαία τάξη έγινε µεγάλη, διευρύνθηκε.
Περνάει δυσκολίες, αλλά η ακµή της συντελέστηκε στα χρόνια
που καταγγέλλει, ενώ τα υπηρέτησε. Και γι’ αυτό ερεθίζει τους
ψηφοφόρους του ΠΑΣΟΚ.

Καλό θα είναι, λοιπόν, να απευθύνεται σε άλλα κόµµατα. Σε
µας «δεν τον παίρνει». Δεν είναι αγαπητός. Δεν τον ακούν τα στε-
λέχη και τα µέλη µας. 

Και αντί να ασχολούνται οι δικοί µας άνθρωποι µε τα όσα λέει
ο Υπουργός των Εσωτερικών, ασχολούµαστε, κυρίες και κύριοι,
µε το να συγκροτήσουµε το χώρο µας, την ενιαία Κεντροαρι-
στερά. Οι συζητήσεις µε το Ποτάµι είναι σε καλό δρόµο, µια αξιό-
πιστη λύση που θα βοηθήσει τη χώρα, που θα βοηθήσει τους
πολίτες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, έχω δύο ακόµη σηµεία. Σε ένα λεπτό θα τε-
λειώσω.

Πρώτη φορά Αριστερά από τους αριστερούς, πρώτη φορά
Αριστερά στην Κυβέρνηση, πρώτη φορά απλή αναλογική. Μία
φράση, δύο ψέµατα. Πρώτον, γιατί έχω χαρακτηρίσει επανειληµ-
µένα την Αριστερά «Μαδούρο» αυτήν εδώ. Και δεύτερον -που
µας ενδιαφέρει για το θέµα µας- κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
δεν έγιναν εκλογές µετά την πτώση της δικτατορίας του Πάγκα-
λου µε απλή αναλογική; 

Εγώ, στον πολύ καλό επιστήµονα Άλκη Ρήγο, που ανήκει στις
τάξεις σας, στο βιβλίο του για τη Δεύτερη Ελληνική Δηµοκρατία,
βρίσκω σε υποσηµείωση, αν θυµάµαι καλά, ότι αυτή η κυβέρνηση
των πέντε κοµµάτων που προέκυψε από την απλή αναλογική τότε
–τέσσερα κόµµατα από τη διάσπαση των Φιλελευθέρων και το
Λαϊκό Κόµµα- έκαναν τρεις ηµέρες συνεδρίαση για να αναδεί-
ξουν αρχηγό χωροφυλακής. Κρίση µεγάλη τον Φεβρουάριο του
1927. 

Δεν έγιναν µε απλή αναλογική –άλλο σύστηµα, όχι το ίδιο-
εκλογές και το 1932 και το 1936 και το 1950 και το 1951; Δεν θυ-
µάστε τη συζήτηση Παπάγου-Πλαστήρα, που είπε ο ένας στον
άλλο: «Στρατηγέ, είµαστε ευθείς άνθρωποι εµείς οι στρατιωτικοί.
Να αλλάξουµε το σύστηµά µας, για να κυβερνήσει, επιτέλους,
κάποιος τον τόπο»;

Εγώ δεν µεταχειρίζοµαι το επιχείρηµα της ακυβερνησίας,
όπως άλλοι. Εµείς το συνδυάσαµε µε ένα λογικό µπόνους από
ένα ποσοστό και πάνω. Απευθύνοµαι σε εσάς, όµως, και σας
λέω:  Σε ποιον λέτε ψέµατα ότι πρώτη φορά στο πολιτικό σύ-
στηµα εισάγεται η απλή αναλογική; 

Σας θυµίζω τα γεγονότα του 1926. Σας θυµίζω την κρίση του
1927. Και διαβάστε τον σύντροφό σας και φίλο σας και συνά-
δελφό µας να δείτε τι λέει -δεν τα µέµφεται, αλλά τα καταγρά-
φει- για τα θέµατα αυτά εκείνη την εποχή.

Και για να τελειώνουµε  –ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε για την
ανοχή- από αύριο το βράδυ, κύριοι της Πλειοψηφίας, τέλος τα
ψέµατα. Από µεθαύριο θα µας λέτε για την επιστροφή στην
ύφεση, που πάει να αγγίξει το 2%, κατά αρνητικές προβλέψεις,
αντί για 3,7% ανάπτυξης που προέβλεπε η Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα για το 2016. 

Θα µας λέτε για την επιστροφή στην ύφεση, λοιπόν. Θα µας
λέτε για τους φόρους. Θα µας λέτε για τη µείωση των συντά-
ξεων. Θα µας λέτε για τη µείωση εισοδηµάτων. Θα µας λέτε για
τις κυβιστήσεις σας µε την «COSCO» και την ντροπή να πειρά-
ζετε τη σύµβαση, αφού την υπογράψατε, για τον ευτελισµό σας
µε το Ελληνικό. 

Σήµερα έχουµε και τις εξελίξεις µε το καζίνο. Εσείς θυµάστε
τι λέγατε προ ολίγων µηνών; Θα µας πείτε για τη δέκατη τρίτη
σύνταξη, για τη σεισάχθεια που λέγατε, κλείνοντας το µάτι στους
Έλληνες που χρωστούν. Θα µας λέτε για την αύξηση του ΕΝΦΙΑ.
Θα µας λέτε για την κατάργηση του ΕΚΑΣ. 

Αυτή είναι η ηµερήσια διάταξη των πολιτών. Αυτή είναι η ηµε-
ρήσια διάταξη της χώρας, τη συζήτηση τής οποίας επιδιώξατε
να διακόψετε βίαια, µε αυτή την προσπάθεια εκλογικού νόµου.

Κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, όλα εδώ πληρώνονται και
θα το διαπιστώσετε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ κι εγώ,

κύριε Λοβέρδο.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.

Σωκράτης Φάµελλος.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές

-επιτρέψτε µου- πριν από σαράντα δύο χρόνια ακριβώς ξεκίνησε
η τουρκική εισβολή στην Κύπρο. Η Τουρκία αξιοποίησε διπλω-
µατικά και στρατιωτικά το πραξικόπηµα κατά του Μακάριου. 

Το πραξικόπηµα εκείνο, κατευθυνόµενο και οργανωµένο από
την ελληνική χούντα, είχε στόχο τον Πρόεδρο της Κυπριακής Δη-
µοκρατίας και αποτέλεσε το καλύτερο άλλοθι για την τουρκική
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εισβολή και κατοχή, τις συνέπειες της οποίας βιώνουµε µέχρι σή-
µερα. Μια Κύπρος, πλήρες µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, εξα-
κολουθεί µέχρι σήµερα να παραµένει διαιρεµένη και το βόρειο
τµήµα να κατέχεται. Η διαίρεση της Κύπρου ήταν το ακριβό τί-
µηµα που πληρώσαµε, για να αποκατασταθεί η δηµοκρατία στην
Ελλάδα. 

Εµείς, βέβαια, συνεχίζουµε τον αγώνα για µια Κύπρο ενιαία,
ανεξάρτητη, κυρίαρχη, µε µια κρατική υπόσταση, αλλά δεν δί-
νουµε και το δικαίωµα στους νεοναζί, οπαδούς της χούντας και
του φασισµού, να υποκρίνονται σήµερα τους τιµητές της δηµο-
κρατίας και των εθνικών συµφερόντων, όταν έχουµε πληρώσει
ακριβά ως Ελληνική Δηµοκρατία και µε κόστος ανθρώπινες ζωές,
τις επιπτώσεις της πολιτικής και των απόψεων από τις δικές τους
πολιτικές επιλογές. 

Όµως η σηµερινή µέρα δεν έχει µόνο µια µαύρη επέτειο. Απο-
τελεί µια ιστορική στιγµή για την Ελληνική Βουλή, µιας και η συ-
ζήτηση για την απλή αναλογική έρχεται σε απόλυτη συνέπεια µε
τις δικές µας προεκλογικές δεσµεύσεις, αλλά και µε τις αρχές
µας. Έρχεται σε συνέχεια και σε συνέπεια των αγώνων των Ελ-
λήνων για δηµοκρατία και ισότητα. Η ελληνική Βουλή έρχεται
ενενήντα χρόνια µετά την τοποθέτηση του Αλέξανδρου Παπανα-
στασίου, να συζητήσει ξανά για την καθιέρωση της απλής ανα-
λογικής.

Όµως, ας δούµε λίγο ορισµένα στοιχεία εκείνης της τοποθέ-
τησης. «Η απλή αναλογική», έλεγε ο Παπαναστασίου, «οδηγεί
στη δικαιότερη εκπροσώπηση των πολιτικών µερίδων, στην ανό-
θευτη εκδήλωση του πολιτικού φρονήµατος. Εξυψώνει τις εργα-
σίες της Βουλής, στον εκλογικό αγώνα συµβάλλει στην αγνότερη
διεξαγωγή του, τονώνει το πολιτικό ενδιαφέρον για τις εκλογές
και είναι σπουδαίο µέσο για να περιοριστεί η πρωθυπουργική
παντοδυναµία. Σταθεροποιεί τον συσχετισµό  δυνάµεων, διευκο-
λύνει την είσοδο στη Βουλή σε νεότερα κόµµατα και συµβάλλει
σε αυτό που λέµε ήπιο πολιτικό κλίµα».

Η απλή αναλογική αποτελεί και σήµερα τοµή για το πολιτικό
σύστηµα, γιατί έρχεται να επουλώσει προβλήµατα αξιοπιστίας
του πολιτικού συστήµατος. Διότι πρέπει να το οµολογήσουµε:
Δεν βγαίνουµε αλώβητοι από την κοινωνική, πολιτική και οικονο-
µική κρίση. Πρέπει αυτό να το λάβουµε σοβαρά υπ’ όψιν για να
αποφύγουµε τις αρνητικές επιπτώσεις στην κοινωνία της χώρας
µας, γιατί η αποκατάσταση της σχέσης των Ελλήνων πολιτών µε
την πολιτική και µε τη δηµοκρατία, διέρχεται µέσα από το αίτηµα
περισσότερης και πραγµατικής δηµοκρατίας.

Η απλή αναλογική έχει τη δυνατότητα να αποτελέσει µια δη-
µοκρατική ριζοσπαστική τοµή σε όλη την κοινωνία και να συµβά-
λει σε καθοριστικές αλλαγές. Πρώτα απ’ όλα, δεν είναι ένας
νόµος-κοπτοραπτική, δεν είναι ένας νόµος που γίνεται για να εξυ-
πηρετηθούν σκοπιµότητες κοµµατικής και κυβερνητικής επιβίω-
σης, όπως γινόταν τόσα χρόνια από τη Νέα Δηµοκρατία και από
το ΠΑΣΟΚ, αλλά καλούµαστε να ψηφίσουµε έναν δηµοκρατικό
νόµο, όπως τον θέλει η κοινωνία µας, που τόσα χρόνια κάποιοι
την κορόιδευαν.

Διότι αποτελεί κοροϊδία να τοποθετείσαι σταθερά, τάχατες,
σαράντα χρόνια υπέρ της απλής αναλογικής, να καταθέτεις πέ-
ρυσι τέτοιες ηµέρες ίδια πρόταση νόµου και τώρα που φέρνει το
νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση, να µην το ψηφίζεις, απογοητεύοντας,
αλλά και προδίδοντας τον δηµοκρατικό κόσµο της Ελλάδας και
να συντάσσεσαι µε τη Δεξιά και για να δικαιολογήσεις αυτή τη
µεγαλοπρεπή κωλοτούµπα, να επινοείς την αθλιότητα µιας πιθα-
νότητας, µιας σκέψης εµπλοκής, τάχατες, των δυνάµεων του
στρατού σε σχέδια πριν από έναν χρόνο, αλλά υποκρύπτοντας
το βασικό πολιτικό σχέδιο που κατέθεσε εδώ ο προηγούµενος
Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ πριν από λίγο, που είναι η συµπαράταξη
και η συνεργασία µε τη νεοφιλελεύθερη Νέα Δηµοκρατία, σε αν-
τίθεση µε την πανευρωπαϊκή στροφή και των σοσιαλιστών, σε αν-
τίθεση µε την κουβέντα που ανοίγει η νέα κίνηση προοδευτικής
συνεργασίας στο Ευρωκοινοβούλιο.

Εµείς ερχόµαστε σε αυτή την επιλογή ανεξάρτητα από τις
εκλογές, πρώτα απ’ όλα, για να ανατρέψουµε τον καθεστωτισµό
που είχαν επιβάλει, ποδηγετώντας, αν θέλετε και ταπεινώνοντας
την ελληνική κοινωνία τα προηγούµενα κόµµατα που κυβέρνησαν
την Ελλάδα. Ανοίγουµε τον δρόµο για µία Πολιτική -το «πι» µε κε-

φαλαία γράµµατα- µια επιλογή η οποία έχει και παιδαγωγικό χα-
ρακτήρα για την κοινωνία. Δεν γίνεται σε χρόνο εκλογών. Είναι
ξεκάθαρο. Γίνεται τρεισήµισι χρόνια πριν από τις εκλογές για να
µην εξαρτηθεί από αυτές και για να συζητήσουµε ήρεµα και για
τη συνταγµατική αναθεώρηση.

Βέβαια, βάζουµε το θέµα της απλής αναλογικής αµέσως µετά
την ολοκλήρωση της πρώτης αξιολόγησης, πολύ απλά γιατί
έχουµε αποφύγει τα βράχια και τους υφάλους που έβαλαν κακές
κυβερνήσεις, ασκώντας πολιτική εις βάρος της κοινωνίας τα τε-
λευταία χρόνια και τον εκβιασµό που προσπάθησαν να στήσουν
στη συνέχεια, όταν έχασαν την εξουσία σε συνδυασµό µε τους
δανειστές και σε συνεργασία µε αυτούς.

Εµείς κάναµε το πρώτο καθήκον, µέσα στην Ευρωζώνη λύση,
µέσα από τον πιο δυναµικό, αλλά και οριακό συµβιβασµό που
µπορούσε να επιτευχθεί. Ταυτόχρονα, τώρα υλοποιούµε µαζί µε
τη δηµοκρατική συζήτηση της απλής αναλογικής και του Συντάγ-
µατος πολλές µεγάλες αλλαγές και στο επίπεδο της ανάπτυξης
και στο επίπεδο της εργασίας, αλλά και πρώτα απ’ όλα, στο επί-
πεδο της όρθιας, ενωµένης, ενιαίας κοινωνίας. Συνεχίζουµε τις
προσπάθειές µας και το καθήκον µας απέναντι στη δηµοκρατία.
Αυτό αποδεικνύει τη συνέπειά µας.

Επειδή ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας άφησε υπονοού-
µενα ότι µόνο η απλή αναλογική αποδεικνύει τη συνέπειά µας,
δεν θα αφήσουµε χώρο στα «παπαγαλάκια» της διαπλοκής και
στα µέσα ενηµέρωσης, που τροφοδοτεί µόνο η αντιπολίτευση,
να δηµιουργήσουν ψευδή εικόνα. Θα σας υπενθυµίσουµε τα
εξής: καταπολέµηση της φοροδιαφυγής, διαγωνισµός για τα κα-
νάλια, εξεταστική για τα δάνεια, διερεύνηση των παράνοµων κα-
ταθέσεων στο εξωτερικό, ανόρθωση της υγείας, των δηµόσιων
νοσοκοµείων, κατάργηση του 5ευρου, προσλήψεις γιατρών, ενι-
σχυµένα λειτουργικά σχολεία από την αρχή της χρονιάς, εισό-
δηµα αλληλεγγύης, ανθρωπιστική κρίση, αλλαγή αναπτυξιακού
µοντέλου, πρώτοι στο ΕΣΠΑ στην Ευρώπη, κοινωνική οικονοµία,
ενίσχυση της εργασίας.

Σας στενοχωρούν όλα αυτά και θέλετε να τα ξεχάσετε και νο-
µίζετε ότι µόνο η απλή αναλογική είναι στοιχείο του προγράµµα-
τός µας. Εµάς όλα αυτά µας δίνουν δύναµη να συνεχίσουµε. Να
συνεχίσουµε και για τη δεύτερη αξιολόγηση, για την υπεράσπιση
των εργασιακών δικαιωµάτων και τη δηµιουργία εργασιακού
πλαισίου.

Αφού χαιρετίσουµε τη χθεσινή τοποθέτηση των φορέων της ερ-
γασίας, αλλά και της παραγωγής, πάνω στην πρόταση για τα ερ-
γασιακά, θα περιµένουµε και τη δική σας τοποθέτηση. Ελπίζουµε
η τοποθέτησή σας να είναι σε αντίθεση µε τη δηµόσια τοποθέτηση
του κ. Μητσοτάκη στη «Washington Post» υπέρ των προτάσεων
του ΔΝΤ, εις βάρος των συµφερόντων της χώρας µας. 

Όµως το σχέδιο νόµου δεν είναι συνεπές µόνο ως προς τις
προγραµµατικές µας δεσµεύσεις. Πρώτα απ’ όλα είναι συνεπές
ως προς τη δηµοκρατική ιστορία της χώρας µας. Είναι συνεπές
απέναντι στον αγώνα της Αντίστασης, στους αγώνες για τη δη-
µοκρατία µετά τον Εµφύλιο, στον αντιδικτατορικό αγώνα, στους
αγώνες όλων των κινηµάτων µετά τη Μεταπολίτευση. 

Πρώτα απ’ όλα, η δική µας πρόταση ικανοποιεί το Σύνταγµα,
το άρθρο 4 περί ισότητας και, βέβαια, την ανάγκη της λαϊκής κυ-
ριαρχίας, γιατί ο συνταγµατικός νοµοθέτης ξεκαθαρίζει ότι δεν
µπορεί να παραβιάζει ο εκλογικός νόµος τη λαϊκή κυριαρχία, πα-
ράµετρος της οποίας είναι η ισότητα της ψήφου, η ισοδυναµία
της ψήφου. Κάθε ψήφος πρέπει να έχει την ίδια νοµική δύναµη,
κι ας προσπάθησε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας
Δηµοκρατίας, παρ’ ότι νοµικός, να παραφράσει και να υποτιµήσει
την εντολή του Συντάγµατος για ισοτιµία. 

Το µπόνους, όπως και η ενισχυµένη αναλογική, προφανώς και
διαστρεβλώνει πλήρως την αρχή της ισοδυναµίας της ψήφου και
αναιρεί κάθε εικόνα, κάθε ιδέα εκλογικής δικαιοσύνης. Με την
πρότασή µας κατοχυρώνεται η ισοτιµία της ψήφου των Ελλήνων.
Όλοι οι πολίτες είναι ίσοι, όλες οι ψήφοι έχουν την ίδια δύναµη.
Έτσι θα αποδειχθεί στους πολίτες και η ανάγκη αποκατάστασης
της ισοτιµίας. Όλοι έχουµε το ίδιο δικαίωµα, χωρίς εκβιασµούς.
Δεν υπάρχει χαµένη ψήφος και από συνθέσεις µπορεί να γίνεται
καλύτερος έλεγχος του πολιτικού συστήµατος και των µεγάλων
κοµµάτων.
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Η πρόταση νόµου είναι µία βαθιά δηµοκρατική επιλογή και για
έναν ακόµα λόγο. Τον επικαλέστηκε νωρίτερα ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης. Πράγµατι
και οι Βουλευτές που εκλέχθηκαν µε µπόνους, είναι αυτοί οι
οποίοι θα ψηφίσουν αύριο το βράδυ την κατάργηση του µπό-
νους. Αυτό αποτελεί τη µεγαλύτερη δηµοκρατική υπέρβαση, που
µόνο η Αριστερά µπορεί να κάνει, γιατί δεν µπορέσατε ποτέ να
ψηφίσετε έναν νόµο εις βάρος της καρέκλας, την οποία κατεί-
χατε τόσα χρόνια. 

Το κόµµα που –όχι µε δική του επιλογή- επωφελήθηκε από το
µπόνους, εισηγείται την κατάργηση του µπόνους που παραβιάζει
την ισοτιµία της ψήφου. Απ’ αυτό φαίνεται ότι οι Βουλευτές που
υποστηρίζουν αυτήν την Κυβέρνηση δεν έχουν κανέναν υποκει-
µενισµό στην πολιτική. Δεν ψάχνουν για καρέκλες. Δεν κάνουν
καριέρα στο Κοινοβούλιο, αλλά θέτουν πρώτο απ’ όλα το δηµο-
κρατικό καθήκον που τους ανέθεσε η λαϊκή βούληση. 

Αυτή η επιλογή είναι µία πραγµατική πράξη της δηµοκρατίας,
γιατί είναι ταυτόχρονα ριζοσπαστική, τίµια και ηθική, γιατί µέχρι
τώρα το εκλογικό σύστηµα στη Μεταπολίτευση ήταν το διαβα-
τήριο για την αποκλειστικότητα στη νοµή της εξουσίας. Η επι-
λογή της απλής αναλογικής, δίνει τη δυνατότητα και στον πολίτη
να εκφράζεται ελεύθερα, γιατί µέχρι τώρα προφανώς γνωρίζετε
ότι το κλασικό σύνθηµα στα αρχηγικά κόµµατα του αστικού πο-
λιτεύµατος ήταν: «Όποιος είναι έξω από το µαντρί, τον τρώει ο
λύκος». 

Η απλή αναλογική αποδοµεί τη λογική της χαµένης ψήφου και,
ταυτόχρονα, έχουµε τη δυνατότητα να πούµε ότι καθαιρεί στην
ουσία τον δικοµµατισµό. Έπρεπε, βέβαια, να φθάσουµε στην κα-
ταστροφή της χώρας για να αποδειχθεί ότι τελικά ο δικοµµατι-
σµός ήταν δύο καλοί συνέταιροι που ασκούσαν ίδιες πολιτικές
και άλλαζαν καρέκλες. Τώρα, όµως, µπορούµε να πούµε ξεκά-
θαρα ότι η προσβλητική και εκβιαστική λογική της χαµένη ψήφου
που υιοθέτησαν και η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, ήταν αυτή
η οποία στήριξε προεκλογικές καµπάνιες, ολόκληρες καριέρες
πολιτικών. Θεµελιώθηκε στα εκλογικά συστήµατα που έφτιαχναν
οι ίδιοι, για να πριµοδοτήσουν µία αυτοδύναµη αλαζονεία, µία
ανεξέλεγκτη άσκηση εξουσίας, εξαιτίας της οποίας βέβαια πολ-
λές φορές η Βουλή γέµιζε χειροκροτητές. 

Προσέξτε, όµως. Χαµένη ψήφος σηµαίνει πολλές φορές και
άχρηστη ψήφος, περιττή ψήφος. Σηµαίνει ότι ο πολίτης που την
επιλέγει είναι και αυτός άχρηστος, µέτριος, περιττός. Αυτό ήταν
το µήνυµα που έδινε το παλαιό πολιτικό σύστηµα στους πολίτες
που είχαν µία διαφορετική άποψη, δηλαδή ότι οι ιδέες ενός τµή-
µατος της κοινωνίας δεν είναι χρήσιµες για την κοινωνία. Αυτός
ήταν ο ρατσισµός και η πολιτική της αριστοκρατίας, την οποία
ασκούσαν µέχρι τώρα.

Ταυτόχρονα µε το ιδεολόγηµα ότι ο τόπος έχει ανάγκη από
σταθερές κυβερνήσεις και ότι δεν υπάρχει κουλτούρα συνεργα-
σίας, παρουσιάζουν τη δική τους επιδίωξη, τη δική τους πολιτική
επιλογή, ως αίτιο της δικής τους επιλογής. Όµως δεν καταλα-
βαίνουν ότι µε την κατανοµή ψήφων σε ισχυρές και ανίσχυρες,
παραβιάζουν το ίδιο το Σύνταγµα και αναιρούν την ουσία της δη-
µοκρατίας; 

Αυτή είναι η επιδίωξή τους και σήµερα, δηλαδή να νοθεύεται
η εκλογική βούληση των πολιτών και να διευρύνεται η διάβρωση,
την οποία βέβαια έρχεται και συµπληρώνει το ρουσφετολόι και
το πελατειακό κράτος. Αυτό είναι το πακέτο: ενισχυµένη αναλο-
γική, παραβίαση της βούλησης των πολιτών, ρουσφέτια, δια-
πλοκή, το δικό µας κράτος, το δικό µας σύστηµα. Και προφανώς
δεν φτάναµε σε αυτό. Πολλές φορές ζήσαµε, µετά τη Μεταπολί-
τευση, την άσκηση ψυχολογικής και πολιτικής βίας για το δόγµα
της χαµένης ψήφου. 

Αντίθετα, η απλή αναλογική απελευθερώνει πολιτικές δυνά-
µεις, δίνει δύναµη στην κοινωνία. Μοιάζει µε το νερό των βουνών
της χώρας µας, µε το γαλάζιο του Αιγαίου, δυναµώνει τη σχέση
πολιτείας-κοινωνίας, γιατί δείχνει στον πολίτη ότι υπάρχει δικαιο-
σύνη και στο πολιτικό σύστηµα ότι η πολιτεία εµπιστεύεται τη
θέση του πολίτη και δεν τον χρειάζεται µόνο για να ανανεώσει
µια κλειστή κάστα εξουσίας. Και βέβαια, µας δίνει και τη δυνα-
τότητα να έχουµε συνθέσεις πριν τις εκλογές, αλλά και καλύτερο
έλεγχο µετά τις εκλογές, γιατί είναι προφανές ότι τα αυτοδύναµα

κόµµατα δεν ελέγχονταν εύκολα από καµµία άλλη πολιτική δύ-
ναµη.

Μιλάτε, βέβαια, για ακυβερνησία. Τι έφεραν, όµως, µέχρι τώρα
στη χώρα µας οι ισχυρές κυβερνήσεις, που, µε βάση τον δικοµ-
µατισµό, εναλλάσσονταν στην εξουσία; Ποιος κατέληξε στη χρε-
οκοπία τη χώρα; Ποιος γέµισε τη χώρα µε διαφθορά, αλλά µε
ανίσχυρη κοινωνία και οικονοµία;

Η χώρα µας έφτασε στο χειρότερο σηµείο της σύγχρονης
ιστορίας της από αυτοδύναµες, κυρίαρχες κυβερνήσεις. Γιατί;
Ποιος εγκατάστησε ένα τριτοκοσµικό περιβάλλον διαπλοκής; Δη-
λαδή ποιος έπαιρνε αυτοδυναµία για να διορίζει διοικήσεις σε
τράπεζες κρατικές, να παίρνει δάνεια από αυτές τις τράπεζες -
δανεικά και αγύριστα!- για να πληρώνει τις προεκλογικές του δα-
πάνες; Δεν ήταν ο δικοµµατισµός; Δεν ήταν η Νέα Δηµοκρατία
και το ΠΑΣΟΚ; Ποιες δηλαδή µέχρι τώρα ήταν οι κυβερνήσεις
που, µε τα λεφτά που δανείζονταν, έκαναν πολιτική του τύπου
«Γιάννης κερνάει και Γιάννης πίνει»; 

Είναι να απορείς γιατί χρεοκοπήσαµε, όταν µε την πλάτη του
δικοµµατισµού, του µπόνους και της ενισχυµένης αναλογικής,
αρχηγοί κοµµάτων, τέως και νυν, παράλληλα µε την οικογενει-
οκρατία, συντηρούν και τη λογική της ιδιοκτησίας του κράτους
και καλύπτουν προσωπικές τους υποχρεώσεις µε δάνεια, τα
οποία δεν πληρώνουν ποτέ! Αυτό δηλαδή τι είναι, η κάστα υπε-
ράνω του νόµου; Διότι αυτό ζούµε στην Ελλάδα, αυτό ζούσαµε
τα προηγούµενα χρόνια. 

Ακόµα περιµένει η ελληνική κοινωνία απαντήσεις για το δάνειο
της οικογένειας Μητσοτάκη για τον «ΚΗΡΥΚΑ» Χανίων. Δανεικά
και αγύριστα; Και θέλετε να αναλάβετε και την ευθύνη της
χώρας; Ούτε το δάνειο της εφηµερίδας της οικογενειακής δεν
µπορούσατε να πληρώσετε. Γι’ αυτό φέρατε τη χώρα στη χρεο-
κοπία. 

Είναι ξεκάθαρο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι η κοινωνία
στις τέσσερις τελευταίες εκλογές, ανέτρεψε στην πράξη τα πλει-
οψηφικά και αντιδηµοκρατικά χαρακτηριστικά του ισχύοντος συ-
στήµατος, γιατί επέλεξε να µην υπάρχει αυτοδύναµη κυβέρνηση.
Ποιος έχει το δικαίωµα υποτίµησης και αµφισβήτησης αυτής της
ξεκάθαρης λαϊκής εντολής; Θα µου πείτε: ο δικοµµατισµός! Αυτό
δεν λέγατε τόσα χρόνια; 

Η Νέα Δηµοκρατία, µε τις θέσεις της για το εκλογικό σύστηµα,
προσπαθεί πολύ απλά να διατηρήσει την εξουσία και τις καρέ-
κλες. Προσπάθησε να πουλήσει ένα παραµύθι, ότι τάχατες την
Κυβέρνηση αυτήν την ενδιαφέρει η καρέκλα. Δεν µπόρεσε να
κρατηθεί πολύ, προδόθηκε. Κάνουν τα πάντα για την ενισχυµένη
αναλογική και το µπόνους, γιατί η µόνη τους έγνοια είναι η κα-
ρέκλα. 

Μας κατηγορούν, όµως, ποιοι; Αυτοί, οι οποίοι πέρα από το
ότι κληρονοµούν τις έδρες -από πατέρα σε γιο, από πατέρα σε
κόρη ή από µητέρα σε γιο και από µητέρα σε κόρη-, ταυτόχρονα
δεν τους φτάνουν τα είκοσι και τριάντα χρόνια της Βουλής, αλλά
θέλουν να παραβιάζουν και τη βούληση των πολιτών. Θέλουν,
πρακτικά, να δηµιουργήσουν την ανισότητα των ψήφων µεταξύ
ειδηµόνων και αµόρφωτων, πατρικίων και πληβείων, για να συν-
τηρήσουν την πολιτική των λίγων και των εκλεκτών, να συντηρή-
σουν βέβαια τα αρχηγικά, αστικά κόµµατα, να εκβιάσουν την
κοινωνία µε τη λογική της χαµένης ψήφου και βέβαια να συντη-
ρήσουν την οικογενειακή επιχείρηση, έτσι όπως κληρονοµείται
από τη νέα γενιά επαϊόντων στην επόµενη, σε όλες τις εκδοχές
του νεποτισµού.

Όµως δυστυχώς, και το ΠΑΣΟΚ και το Ποτάµι επενδύουν
ακόµα στην Αριστερή παρένθεση, γι’ αυτό και λένε ένα στείρο
«όχι» στην αλλαγή της απλής αναλογικής, γιατί νοµίζουν ότι θα
πέσει η Κυβέρνηση και θα τους δώσει τη δυνατότητα η κοινωνία
να ξανακουρσέψουν και να κοροϊδέψουν τον δηµοκρατικό
κόσµο. Τοποθετούνται αρνητικά, σκοπεύοντας σε µια πολιτική
ρεβάνς. Είναι τόσο στείροι! Υποτιµούν και προσβάλλουν τη δη-
µοκρατική ιστορία της Ελλάδας. Χρεώνουν στον ΣΥΡΙΖΑ δηλαδή
και στην κοινωνία τη συρρίκνωσή τους και όχι στην πολιτική που
άσκησαν µαζί µε τη Νέα Δηµοκρατία και λειτουργούν, λοιπόν, ως
τα συνεπή εξαπτέρυγα του κ. Μητσοτάκη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω.
Κορυφαίο παράδειγµα είναι η πρόταση, την οποία έφεραν εδώ

πριν από ένα χρόνο, η πρόταση Βενιζέλου, η οποία έλεγε ότι η δι-
ευκόλυνση του σχηµατισµού κυβερνήσεων συνασπισµού εξυπη-
ρετείται καλύτερα από το σύστηµα της απλής αναλογικής και ότι
το προηγούµενο ισχύον σύστηµα -το οποίο σήµερα υπερασπί-
ζουν- έχει αντισυνταγµατικά χαρακτηριστικά. Αυτό είναι υπογε-
γραµµένο από τον κ. Βενιζέλο και από όλη την Κοινοβουλευτική
Οµάδα. 

Τι κρίµα! Μετά από τόσα χρόνια να επενδύει στη λήθη ο κ. Βε-
νιζέλος. Αφότου εκλέχθηκε είχα ακούσει µια συνέντευξή του,
στην οποία έλεγε ότι η πολιτική είναι ο αγώνας της µνήµης ενάν-
τια στη λήθη. 

Εµείς τα ακούσαµε µε προσοχή τα επιχειρήµατα και για τους
οµογενείς και για τις εκλογικές περιφέρειες. Μου δηµιουργούν
βέβαια το ερώτηµα: Γιατί δεν τα έθεσαν τόσα χρόνια; Γιατί δεν
τα προετοίµασαν έστω τεχνικά. Όµως η συζήτηση για τη συνταγ-
µατική αναθεώρηση και για αυτά τα θέµατα θα ανοίξει. Όµως η
απλή αναλογική είναι το καθαρτήριο βήµα σε µια ειλικρινή συζή-
τηση για την εµβάθυνση της δηµοκρατίας. Περιµένουµε την από-
δειξη. 

Εµείς µιλάµε µε τον δηµοκρατικό κόσµο. Ξεκαθαρίζουµε ότι
δεν θέλουµε κλεµµένες έδρες στις επόµενες εκλογές που θα εί-
µαστε το πρώτο κόµµα. Θέλουµε να δοθεί περισσότερος και ου-
σιαστικός ρόλος και λόγος στη νεολαία.

Καλούµε σε συµµετοχή τους νέους της πατρίδας µας, αυτοί
που είναι το πιο ζωντανό κοµµάτι, και τους λέµε «µην µείνετε στο
περιθώριο», γιατί ξέρουµε ότι η επιλογή και άρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας να δεχθεί την ψήφο και τη συµµετοχή στη νεολαία, απο-
δεικνύει όχι µόνο ότι δεν θέλει την πρόοδο η Νέα Δηµοκρατία,
αλλά ότι δεν θέλει την ίδια τη νεολαία.  Και αυτό φαίνεται πολύ
απλά και από τη διαγραφή των τελευταίων γραµµατέων της νεο-
λαίας της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και την ακύρωση του συνε-
δρίου της νεολαίας της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί; Γιατί αµφισβη-
τούν την καρέκλα των ήδη εκλεγµένων Βουλευτών, αµφισβητούν
πιθανά την οικογενειοκρατία και η νεολαία θέλει κάτι διαφορετικό.

Εµείς δηµιουργούµε στο κοινωνικό επίπεδο µία νέα συµµαχία
των ίσων ευκαιριών και στηρίζουµε έτσι ταυτόχρονα και τους άλ-
λους πολιτικούς στόχους, τη δίκαιη ανάπτυξη και την ισχυρή κοι-
νωνία, γιατί η απλή αναλογική αντανακλά και στην αγορά και
στην επιχειρηµατικότητα, τις ίσες ευκαιρίες, τα ίσα δικαιώµατα,
ελευθερία ιδεών, ανοικτή κοινωνία, ενεργοί πολίτες. Γιατί η δη-
µοκρατία δίνει οξυγόνο στην κοινωνία, στην οικονοµία και στην
αλληλεγγύη κι εµείς είµαστε αποφασισµένοι να ξεκινήσουµε
αυτές τις µεγάλες αλλαγές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πολύ.
Θα µου πείτε: Όλα αυτά για δύο νούµερα; Κατάργηση του

µπόνους πενήντα εδρών και ψήφο στα δεκαεπτά; Δεν είναι δύο
νούµερα, γιατί το άκουσα από την Αντιπολίτευση. Δεν είναι δύο
νούµερα, είναι µία λέξη «δηµοκρατία», µία λέξη πάνω από λόγια,
µία λέξη µε πολλές θυσίες, µε πολλούς αγώνες, µία λέξη λαϊκή,
για όλους τους Έλληνες, για όλο το Κοινοβούλιο, για όλους εµάς
που εκπροσωπούµε τους Έλληνες, µία πολύ µεγάλη λέξη. 

Η λέξη «δηµοκρατία» είναι αυτή που βρίσκεται στον πυρήνα
αυτού του νοµοσχεδίου. Και αυτόν τον ύψιστο σκοπό θα τον υπε-
ρασπιστούµε και ζητάµε ακόµα και τώρα την υπεράσπιση και την
υποστήριξη της Δηµοκρατίας από όλες τις Κοινοβουλευτικές
Οµάδες. Μέχρι αύριο το βράδυ, η δηµοκρατία θέτει το δίληµµα,
θέτει το ερώτηµα. Ίση ψήφος, ίση δύναµη για όλους τους Έλλη-
νες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Φάµελλε.
Πρέπει να ξαναπώ ότι υπάρχουν ενενήντα περίπου συνάδελ-

φοι που περιµένουν να µιλήσουν, ότι ο χρόνος είναι περιορισµέ-
νος και ουσιαστικά είναι απόψε και αύριο το απόγευµα –γιατί το
πρωί υπάρχει ένα άλλο νοµοσχέδιο που θα συζητηθεί- και παρα-
καλώ να τηρήσουµε τους χρόνους.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Αθανάσιος Παφίλης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Συµπληρώνονται σαράντα δύο χρό-
νια από την εισβολή της Τουρκίας στην Κύπρο, που οδήγησε
στην κατοχή του 37% του εδάφους της Κύπρου, µία εισβολή που
έγινε µε τις ευλογίες και τη στήριξη του ΝΑΤΟ και των Ηνωµένων
Πολιτειών της Αµερικής –που ουδείς αναφέρθηκε µέχρι τώρα και
αναφέρεται- µε τη στήριξη του ΝΑΤΟ, το οποίο η Κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, µε τις ευλογίες και των άλλων κοµµάτων, έχει προ-
σκαλέσει να εγκατασταθεί στο Αιγαίο, στο όνοµα του
προσφυγικού προβλήµατος, αλλά στην πραγµατικότητα για να
πάρει διάταξη πολεµική για τις νέες επιθετικές ενέργειες και στη
Λιβύη, αλλά συνολικότερα για την κατάσταση, που ο καθένας αν-
τιλαµβάνεται ότι δηµιουργείται στην ευρύτερη περιοχή. 

Το δρόµο άνοιξε για το διαµελισµό της Κύπρου το πραξικό-
πηµα της χούντας. Και µάλιστα, πολλοί υποστηρίζουν –και είναι
σωστό- ότι ένας από τους βασικούς λόγους –εάν όχι ο βασικό-
τερος λόγος- που έγινε το πραξικόπηµα της χούντας ήταν ο δια-
µελισµός της Κύπρου. Και τα φασιστοειδή της Χρυσής Αυγής
δεν δικαιούνται καν να µιλάνε για το πρόβληµα της Κύπρου.

Εµείς πιστεύουµε ότι καµµία δίκαιη λύση δεν µπορεί να υπάρ-
ξει για τον κυπριακό λαό στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και του ΝΑΤΟ. Ήδη προετοιµάζεται νέο σχέδιο Ανάν µακριά από
αυτό που ζητάει ο κυπριακός λαός και που ζητούσε τόσα χρόνια,
καθώς επίσης θέλουµε να επισηµάνουµε -και θα µιλήσουµε και
αύριο γι’ αυτά- ότι οι εξελίξεις και στην Τουρκία, αλλά και στην
ευρύτερη περιοχή, πρέπει να βρουν τον ελληνικό λαό και τους
λαούς της περιοχής σε ετοιµότητα, σε εγρήγορση, γιατί εξυφαί-
νονται σχέδια γενικευµένου πολέµου, εξαιτίας των µεγάλων αν-
ταγωνισµών στην περιοχή, για τον έλεγχο των πηγών ενέργειας,
της µεταφοράς και τον γεωστρατηγικό έλεγχο.

Εµείς παραµένουµε στη θέση για δίκαιη λύση του Κυπριακού,
για Κύπρο ανεξάρτητη, µία και µόνη κυριαρχία και διεθνή προ-
σωπικότητα, χωρίς ξένες βάσεις, χωρίς ξένους εγγυητές και
προστάτες, µε τον λαό νοικοκύρη στον τόπο του. Οποιαδήποτε
άλλη λύση, δεν θα είναι προς το συµφέρον του κυπριακού λαού.

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας, σε ό,τι αφορά τον εκλογικό νόµο όπως και γενικότερα, το-
ποθετείται µε βάση τις αρχές που έχει υποστηρίξει πάντα. Ποια
είναι η θέση µας και ποια ήταν πάντα; Απλή, άδολη, ανόθευτη
αναλογική, συνταγµατικά κατοχυρωµένη, χωρίς δηλαδή µπόνους
–δώρο- εδρών πενήντα, τριάντα, σαράντα ή οποιοδήποτε, χωρίς
όριο εισόδου στη Βουλή και µε κατάργηση του σταυρού προτί-
µησης. Αυτή ήταν η θέση µας. Χωρίς, λοιπόν, όλες αυτές τις προ-
ϋποθέσεις, δεν είναι απλή αναλογική. Είναι κάτι άλλο. Μπορεί να
είναι αναλογικότερο, αλλά δεν είναι απλή αναλογική

Θέλουµε να ξεκαθαρίσουµε, επίσης, ότι δεν έχουµε καµµία αυ-
ταπάτη πως τα αδιέξοδα που υπάρχουν για τον ελληνικό λαό, για
τους εργαζόµενους και τα λαϊκά στρώµατα, θα λυθούν µε τα
εκλογικά συστήµατα, όποια και να είναι αυτά, ακόµα και η γνήσια,
ανόθευτη, απλή αναλογική, ούτε πιστεύουµε ότι θα ανατραπεί
το πολιτικό σύστηµα –είπε ένας Υπουργός- µε την απλή αναλο-
γική. Το πολιτικό σύστηµα υπηρετεί ένα κοινωνικό σύστηµα που
λέγεται καπιταλισµός και εποµένως δεν ανατρέπεται µε κανέναν
εκλογικό νόµο ούτε ανατράπηκαν ποτέ κοινωνικά συστήµατα
στην ιστορία –για να µιλήσουµε και πιο ανοιχτά- µε εκλογικές δια-
δικασίες. Ποτέ δεν έχει γίνει και όπου επιχειρήθηκε -παράδειγµα
Χιλή-, γύρισε ανάποδα. Αλλά ανατράπηκαν µε τον ξεσηκωµό, µε
την κοινωνική εξέγερση, µε κοινωνικές επαναστάσεις των λαών.

Δεν µας ενδιαφέρει η απλή αναλογική; Φυσικά και µας ενδια-
φέρει. Λέµε, λοιπόν, ότι µε την απλή αναλογική καταγράφεται
πιστά η ψήφος του ελληνικού λαού και αντιστοιχείται µε τους
ανάλογους Βουλευτές. Σε τελευταία ανάλυση, κατοχυρώνει την
ισότητα ψήφου.

Και αλήθεια, κύριε Φάµελλε, µε 3% όριο εισόδου έχουν όλοι
το ίδιο δικαίωµα; Αν πέντε κόµµατα πάρουν από 2,8%, το 12%
του ελληνικού λαού θα αντιπροσωπευτεί στη Βουλή; Άρα µην
υπερβάλλετε. Ισοτιµία ψήφου γιατί; Ας ψηφίσει ένα κόµµα. Θυ-
µάστε τότε –οι παλαιότεροι θα θυµούνται- τον Συνασπισµό µε το
2,91% που έµεινε απ’ έξω; Εάν πέντε, έξι κόµµατα πάρουν τόσο,
αυτοί θα έχουν την ίδια δύναµη που έχει και η ψήφος των άλλων
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που εκλέγονται; Μην µας λέτε, λοιπόν, υπερβολές. Χωρίς να κα-
ταργηθεί το 3% δεν υπάρχει ισότητα, ισοτιµία θα έλεγα, της
ψήφου.

Και κάτι ακόµα για τις εκλογές. Φαντάζοµαι, ανεξάρτητα αν
διαφωνούν κάποιοι συνολικά µαζί µας, ότι αντιλαµβάνονται -και
ο ελληνικός λαός αντιλαµβάνεται- πώς πάει στις κάλπες και κάτω
από ποια διλήµµατα και εκβιασµούς ρίχνει την ψήφο του, ενώ πι-
στεύει διαφορετικά. Μπορώ να πω πάρα πολλά παραδείγµατα.
Ούτε ποτέ εκφράζεται γνήσια η θέληση του ελληνικού λαού µε
την ψήφο. Ποτέ! Κυριολεκτικά ποτέ και το λέµε µε την αίσθηση
που έχουµε.

Λέµε, λοιπόν –και ειπώθηκε και εδώ- ότι η απλή αναλογική,
έστω αυτή, κατοχυρώνει τη λαϊκή κυριαρχία. Εµείς έχουµε δια-
φορετική άποψη, ριζικά αντίθετη και θεωρούµε ότι είναι κοροϊδία
απέναντι στον ελληνικό λαό να του λες ότι κατοχυρώνει την ελ-
ληνική κυριαρχία, όταν ψηφίζει στις εκλογές.

Για εµάς λαϊκή κυριαρχία είναι όταν ο λαός έχει στα χέρια του
τα µέσα παραγωγής, τον πλούτο που παράγει, όταν αποφασίζει
για την οικονοµία του, µε βάση τις ανθρώπινες ανάγκες και όχι
µε βάση το καπιταλιστικό κέρδος, που αποφασίζεται σήµερα από
τα µονοπώλια και το κεφάλαιο που ελέγχει και έχει στα χέρια του
την οικονοµία, όταν σχεδιάζει την οικονοµία του, αξιοποιεί τις
πλουτοπαραγωγικές πηγές και δυνατότητες της χώρας µε γνώ-
µονα τις ανθρώπινες ανάγκες και όχι µε γνώµονα το πού θα κερ-
δίσουν οι καπιταλιστές, όταν ακολουθεί ανεξάρτητη πολιτική,
χωρίς τα θανάσιµα δεσµά της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του
ΝΑΤΟ, που υπερασπίζονται και πολιτικά αλλά και µε τα όπλα τα
συµφέροντα του κεφαλαίου. 

Αυτό είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση: δικτατορία των ευρωπαϊκών
µονοπωλίων και το ΝΑΤΟ είναι το οπλισµένο χέρι του ιµπεριαλι-
σµού και του καπιταλισµού παγκόσµια, εκτός αν έχει γίνει περι-
στέρι σήµερα και το προσκαλείτε και στο Αιγαίο για να πετάξει
και να φέρει και την ειρήνη. Ειρωνικά το λέω.

Για εµάς, λοιπόν, λαϊκή κυριαρχία είναι η ιδιοκτησία του πλού-
του, ποιος έχει την οικονοµία στα χέρια του. Ποιος παράγει τον
πλούτο; Τον παράγει ο λαός ή όχι; Ποιος του τον κλέβει τον
πλούτο; Μια χούφτα µονοπώλια. Εξήντα πέντε άνθρωποι στον
κόσµο έχουν το µισό ΑΕΠ της γης. Το 10% του παγκόσµιου πλη-
θυσµού έχει το 90% του ΑΕΠ της γης. Αυτό είναι κυνική, ωµή δι-
κτατορία της αστικής τάξης και το λέµε έτσι µε αυτήν τη γλώσσα
που δεν είναι σκληρή, αλλά µάλλον µαλακή είναι.

Όταν, λοιπόν, ο λαός ακολουθεί µια διαφορετική, φιλειρηνική
πολιτική και δεν συµµετέχει σε σφαγή άλλων λαών και του δικού
µας µαζί, τότε είναι λαϊκή κυριαρχία.

Αυτή είναι η δική µας, αυτή είναι η πρόταση του ΚΚΕ, γιατί –ξα-
ναλέω- όταν µια χούφτα µονοπώλια ελέγχουν την οικονοµία και
βάζουν τον λαό να ψηφίζει κάθε τέσσερα χρόνια, αυτό δεν είναι
λαϊκή κυριαρχία, είναι κυριαρχία της αστικής τάξης, είναι δικτατο-
ρία της αστικής τάξης που άλλοτε είναι µε αστική κοινοβουλευτική
δηµοκρατία και άλλοτε, όταν σκληραίνουν τα πράγµατα, γίνεται
ανοικτή, κυνική δικτατορία. Τα εκλογικά συστήµατα µπορεί να µε-
ταβάλλονται, όπως και να βρίσκονται πολλοί και διάφοροι πρόθυ-
µοι, ή να δηµιουργεί το ίδιο το σύστηµα διάφορα κόµµατα που
υπηρετούν ουσιαστικά αυτή την εξουσία του κεφαλαίου, είτε µε
µονοκοµµατικές είτε µε πολυκοµµατικές κυβερνήσεις. 

Θα µου επιτρέψετε να πω ότι αυτά που λέγονται εδώ, πέρα και
από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ, είναι ανήκουστα. Δηλαδή, η οικο-
νοµία έφτασε σ’ αυτή την κατάσταση και στην Ελλάδα και παγ-
κόσµια λόγω µονοκοµµατικών κυβερνήσεων; Μην τρελαθούµε.
Δεν είναι γνήσια καπιταλιστική κρίση παντού, η οποία µαστίζει
όλο τον καπιταλιστικό κόσµο και µας λέτε ότι ήταν αιτία οι µονο-
κοµµατικές κυβερνήσεις; Και οι συµµαχικές; Γιατί, στην Ιταλία
δεν έχει συµµαχικές; Δεν ξέσπασε η κρίση εκεί; Σε άλλες χώρες
δεν έχει συµµαχικές; Τι κυβερνήσεις ήταν αυτές; Κυβερνήσεις
που υπηρετούσαν το ίδιο το καπιταλιστικό σύστηµα. Μη µας
πείτε και στο τέλος ότι αυτό το σύστηµα της απλής αναλογικής
θα αλλάξει και την κοινωνία και θα την µετατρέψει σε σοσιαλι-
στική µέσα από τις εκλογές. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Ακυβερνησία: Βασικό επιχείρηµα της Νέας Δηµοκρατίας.
Υπάρχει ακυβερνησία; Σε ποια χώρα του κόσµου υπάρχει ακυ-
βερνησία; Σε καµία, ποτέ, ανεξάρτητα από το τι συστήµατα
είχαν. Πρώτα είχαµε παραδείγµατα του εξωτερικού. Τώρα
έχουµε και από δω. Γιατί, εσείς δεν κάνατε κυβέρνηση, οι προαι-
ώνιοι αντίπαλοι; Το τι έλεγε η Νέα Δηµοκρατία στο ΠΑΣΟΚ και
το ΠΑΣΟΚ στη Νέα Δηµοκρατία, ωχριούν µπροστά σ’ αυτά που
λέγονται σήµερα. Κι όµως, κυβερνήσατε µαζί.

Για το ΠΑΣΟΚ να πω, κύριε Λοβέρδο; Και µε το ΛΑΟΣ δεν πή-
γατε; Γιατί είναι διαφορετικό από τους ΑΝΕΛ; Δεν κάνατε τρικοµ-
µατική κυβέρνηση µαζί; Γιατί έγιναν αυτές οι κυβερνήσεις; Για
να σώσουν την Ελλάδα; Όχι. Για να σώσουν το ίδιο το καπιταλι-
στικό σύστηµα, να ανακάµψουν τα συµφέροντα του κεφαλαίου,
τα κέρδη του κεφαλαίου, τσακίζοντας, συντρίβοντας κυριολε-
κτικά τον ελληνικό λαό. Κυβερνήσεις, λοιπόν, που φαίνονταν απί-
θανες, όπως και σήµερα µπορεί να φαίνονται απίθανες, θα
δηµιουργηθούν, γιατί υπάρχει κοινή βάση, πέρα από το ότι είναι
διαφορετικά τα κόµµατα. 

Υπάρχει κοινή στρατηγική που έχει δύο στοιχεία. Το ένα είναι
ο καπιταλιστικός δρόµος ανάπτυξης, που όλοι συµφωνείτε πλην
ΚΚΕ, και το δεύτερο είναι η θέση της Ελλάδας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Από τη στιγµή, λοιπόν, που συµφωνείτε σε αυτά που
είναι τα στρατηγικά, ο καυγάς είναι ποιος και µε ποιον τρόπο θα
διαχειριστεί ακριβώς αυτή την εξουσία. Άρα δεν υπάρχει περί-
πτωση ακυβερνησίας.

«Θέλουµε» –λέει- «ισχυρές κυβερνήσεις». Το ερώτηµα είναι:
Ισχυρές κυβερνήσεις για ποιον; Εµείς δεν θέλουµε ισχυρές κυ-
βερνήσεις, ούτε ο λαός πρέπει να θέλει ισχυρές κυβερνήσεις.
Ισχυρές κυβερνήσεις για ποιον λόγο; Για να εφαρµοστούν όλα
τα µνηµόνια και οι νόµοι, για να εφαρµοστεί η αντιλαϊκή πολιτική,
για να εξυπηρετηθούν τα συµφέροντα του κεφαλαίου, να εξα-
σφαλιστεί η κερδοφορία του και να συντρίβεται ο λαός. Τέτοια
ισχυρή κυβέρνηση θέλετε. 

Ε, λοιπόν, το λαϊκό κίνηµα και ο λαός δεν πρέπει να θέλουν τέ-
τοιες ισχυρές κυβερνήσεις, αλλά όσο το δυνατόν πιο αδύναµες,
γιατί όσο πιο αδύναµες είναι, τόσο δυναµώνει –και είναι προϋπό-
θεση αυτό- η πάλη του λαού. Μπορεί να αποσπά ορισµένα πράγ-
µατα και µπορεί να δηµιουργήσει και µεγάλα ρήγµατα για
µεγάλες ανατροπές. Αυτή είναι η δική µας θέση. 

Άρα το καθοριστικό για µας, χωρίς να υποτιµάµε τις εκλογικές
διαδικασίες –θα πω παρακάτω- είναι για τους εργαζόµενους και
τα λαϊκά στρώµατα η οργάνωση της πάλης τους. Ό,τι κέρδισαν
στην ιστορία, δεν τους το χάρισε καµµία κυβέρνηση. Το κέρδισαν
µε αγώνα και µε αίµα. Έστω και µέσα στο καπιταλιστικό σύ-
στηµα, να συγκροτηθεί µία λαϊκή συµµαχία η οποία θα αποτρέπει
αντιλαϊκά µέτρα, θα περάσει στην αντεπίθεση και στη διεκδίκηση
και κυρίως θα έχει µια σαφή κατεύθυνση ανατροπής του ίδιου
του συστήµατος. Άλλος δρόµος δεν υπάρχει. 

Αποφασιστικός παράγοντας γι’ αυτό, είναι η ισχυροποίηση του
ΚΚΕ παντού –και στο Κοινοβούλιο- για να µπορέσει να δράσει
σαν καταλύτης στην οργάνωση αυτής της λαϊκής συµµαχίας και
της λαϊκής πάλης. Τα άλλα –και απευθύνοµαι στον κόσµο- τα
έχετε δοκιµάσει όλα. Όλα τα δοκιµάσατε. Ήλθε και η ονοµαζό-
µενη Αριστερά στον ίδιο ακριβώς δρόµο που ακολούθησαν οι
προηγούµενες κυβερνήσεις, στο δρόµο της καπιταλιστικής ανά-
πτυξης. 

Όσο για το νόµο, τι πολιτική στόχευση έχει αυτός ο νόµος,
πέρα από τον αποπροσανατολισµό που αντικειµενικά υπάρχει
από τα καυτά και άµεσα προβλήµατα που απασχολούν τον
κόσµο; Δεν θα σταθώ, όµως, σ’ αυτό.

Επίσης -και είναι πολύ σοβαρό αυτό και έχετε όλοι τεράστιες
ευθύνες- δεν βγάζετε λέξη για την κατάσταση που δηµιουργείται
στην περιοχή, για την απόφαση της Συνόδου της Βαρσοβίας του
ΝΑΤΟ, που είναι πολεµική απόφαση -κήρυξη πολέµου είναι στην
πραγµατικότητα- που υπέγραψε και η ελληνική Κυβέρνηση και
που δεν βγάζουν τσιµουδιά και τα υπόλοιπα κόµµατα, γιατί συµ-
φωνούν. Αυτά είναι τα καυτά προβλήµατα. 

Όµως η κύρια στόχευση, κατά τη γνώµη µας, είναι να διευκο-
λυνθεί η αναδιάταξη του αστικού πολιτικού συστήµατος, να δηµι-
ουργηθούν ισχυρές συµµαχικές κυβερνήσεις, να εξασφαλίσουν
µια σταθερότητα, για να διασφαλίσουν την πορεία της όποιας και
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αν έρθει καπιταλιστικής ανάπτυξης. Έχει στόχο τη δηµιουργία
ενός νέου διπολισµού: κεντροαριστερός - κεντροδεξιός πόλος.
Εδώ υπάρχουν διαφορετικές συγκρούσεις ανάµεσα στα κόµ-
µατα, όχι στις στρατηγικές, αλλά επιµέρους. Ο ΣΥΡΙΖΑ θέλει την
πρωτοκαθεδρία και µάλιστα κινείται µε ταχύτητα φωτός σε αυτόν
τον τοµέα. Έχει µετατοπιστεί στη σοσιαλδηµοκρατία σε χρόνο
µηδέν. Ήδη συγκρότησε πόλο µε τους σοσιαλδηµοκράτες, τη
GUE και τους  Πράσινους και τον Παπαδηµούλη στη διοίκηση.
Δηλαδή, αυτό που λέγαµε τόσα χρόνια και για το οποίο διαµαρ-
τυρόσασταν σκληρά και φωνάζατε, ήδη το προχωράτε: Συγκρό-
τηση δύο πόλων: Σοσιαλδηµοκράτες και Χριστιανοδηµοκράτες,
οι οποίοι τι κάνουν, σε τελευταία ανάλυση; Όταν αποτυγχάνει ο
ένας, έρχεται ο άλλος. Για να µην πω αµερικάνικο σύστηµα, Δη-
µοκρατικοί και Ρεπουµπλικάνοι. Σε αυτήν την κατεύθυνση κινεί-
στε και θέλετε να βάλετε ψεύτικα διλήµµατα στον ελληνικό λαό.

Βέβαια, εδώ, υπάρχουν και ιδιοµορφίες. Υπάρχει στρίµωγµα
και συνωστισµός και απ’ ό,τι φαίνεται, η ευρωπαϊκή σοσιαλδηµο-
κρατία επιλέγει ΣΥΡΙΖΑ για συνεταίρο και το ΠΑΣΟΚ το πάει στην
άκρη σιγά σιγά για λόγους ιστορικούς, που δεν µπόρεσε δηλαδή
και έχει κατέβει σήµερα σε πολύ χαµηλά επίπεδα. Και δεν είναι
τυχαία η επιλογή της ευρωπαϊκής σοσιαλδηµοκρατίας ούτε είναι
τυχαία –και απευθύνοµαι στη Νέα Δηµοκρατία- η επιλογή του
δικού σας Λαϊκού Κόµµατος, η στήριξη δηλαδή της Κυβέρνησης.
Μέρκελ; Ντάισελµπλουµ; Στηρίζουν την ελληνική Κυβέρνηση οι
πάντες, οι δικοί σας, γιατί βλέπουν ότι  µπορούν να περάσουν
µέτρα τα οποία εσείς δεν θα καταφέρνατε να τα περάσετε τα
ίδια. Και οι σοσιαλδηµοκράτες, ο Ολάντ, παραδείγµατος χάριν,
λέει «ζήτω η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ». Στήριξη παντού. Γιατί; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου κι εµένα δύο λεπτά.
Εποµένως, ποια είναι η ουσία τώρα και για τη Νέα Δηµοκρατία;

Σας παίρνει τη δουλειά και την πολιτική. Είστε σε αδιέξοδα και
δίνετε τη µάχη περιφερειακά και όχι κεντρικά. 

Έρχοµαι στα συγκεκριµένα θέµατα. Ψήφος στα δεκαεπτά.
Εµείς συµφωνούµε, αλλά εδώ ακούµε πολλά, όπως το αν είναι
ώριµοι ή ανώριµοι. Και λέει η Νέα Δηµοκρατία «είναι ανώριµοι
στα δεκαεπτά». Ρωτάω λοιπόν: Εσείς δεν φέρατε και υλοποιείτε
την ευρωπαϊκή οδηγία για παιδική εργασία στα δεκαπέντε; Ναι
ή όχι; Η κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ το έκανε. Για
να δουλεύουν δεκαπέντε χρονών παιδιά και να τσακίζονται σε
σκληρές δουλειές, µε φθηνό µεροκάµατο, τζάµπα σχεδόν. Για
να κερδίζουν τα αφεντικά είναι ώριµοι οι νεολαίοι, ε; Για να ψη-
φίζουν όµως δεν είναι! Κι εσείς που τους κανακεύετε τώρα, γιατί
δεν καταργείτε αυτόν τον νόµο; Γιατί δεν καταργείτε τον νόµο
για την παιδική εργασία, που είναι απάνθρωπη, που µας γυρίζει
στον Μεσαίωνα, σε καταστάσεις Αφρικής και άλλων χωρών; Άρα,
µεγάλη η υποκρισία για τη νεολαία! 

Και κάτι ακόµα ειπώθηκε από κάποιον Εκπρόσωπο -νοµίζω από
το Ποτάµι- ότι τα σχολεία θα γίνουν θέατρο πολιτικής αντιπαρά-
θεσης. Αλήθεια, τα βιβλία τι διδάσκουν; Τι γράφουν τα βιβλία;
Μεγαλύτερη πλύση εγκεφάλου στα παιδιά από το δηµοτικό
υπάρχει; Σε επτά και οκτώ χρονών παιδιά µιλάνε για την επιχει-
ρηµατικότητα. Τι τους διδάσκουν για την Ευρωπαϊκή Ένωση, τι
για την ιστορία της Ελλάδας; Διαβάστε όλα τα βιβλία αυτά. Αυτή
δεν είναι πλύση εγκεφάλου ιδεολογική που κάνει το ίδιο το σύ-
στηµα; Και θα δούµε τι θα καταργήσετε. Δεν θα καταργήσετε,
µάλλον, ούτε θα τα αλλάξετε αυτά τα βιβλία, ούτε µαρξισµός θα
µπει ούτε πουθενά αλλού. Αυτό δεν σας πειράζει, γιατί είναι η
κυριαρχία του ίδιου του συστήµατος να αναπαράγει την ιδεολο-
γία και να µπορέσει, αν είναι δυνατόν, να τα κάνει γενίτσαρους,
να αρνηθούν δηλαδή και την ίδια τους την τάξη, διότι τα περισ-
σότερα –η συντριπτική πλειοψηφία- φτωχόπαιδα είναι, παιδιά
των λαϊκών στρωµάτων.

Δεύτερον, κατάργηση του µπόνους των πενήντα εδρών. Εσείς,
λοιπόν, της αστικής δηµοκρατίας -γιατί εµείς δεν πιστεύουµε σε
αυτήν, τη θεωρούµε υποκρισία- που λέτε ότι όλοι είναι ίσοι κ.λπ.,
δεν κατάλαβα, γιατί θα πάρετε 5% µπόνους; Γιατί θα πάρετε πε-
νήντα έδρες; Τι είσαστε εσείς, πιο έξυπνοι; Ο οποιοσδήποτε, το
πρώτο κόµµα. Δηλαδή θα ψηφίζω εγώ το τάδε κόµµα και θα βγαί-
νει άλλος Βουλευτής; 

Τι δηµοκρατία είναι αυτή; Ούτε αυτή δεν σέβεστε, τη δική σας.
Και µάλιστα επιχειρηµατολογείτε εδώ: ισχυρές κυβερνήσεις, κυ-
βερνησιµότητα. Άµα δεν σας θέλει ο λαός, γιατί να κυβερνήσετε;
Δεν το κατάλαβα. Με τα δικά σας κριτήρια, όχι µε τα δικά µας.
Παίρνεις 51%, φτιάξε αυτοδύναµη κυβέρνηση. Δεν παίρνεις 51%,
κάνε υποχρεωτικά συνεργασίες ή κάνε εκλογές µέχρι να βρεις
όχι το 51%, αλλά να βρεις συµµάχους για να κάνεις συνεργα-
σίες.

Τι λογική είναι αυτή; Πείτε µας εσείς, οι µεγάλοι δηµοκράτες,
που υπερασπίζεστε το αστικό σύστηµα. Γιατί εµείς λέµε άλλο
πράγµα. Δηµοκρατία σηµαίνει να εκλέγεται ο Βουλευτής από τον
τόπο δουλειάς, από τον τόπο που ζει, από τους συνταξιούχους,
από τον αγροτικό συνεταιρισµό, να µπορεί να ανακληθεί. Τέτοια
εξουσία θέλουµε εµείς, τέτοιους Βουλευτές, τέτοιους λαϊκούς
αντιπροσώπους, γιατί η έννοια έχει ξεφτιλιστεί.

Επίσης, το ΠΑΣΟΚ κάνει ελιγµό τώρα. Τον Απρίλιο µιλούσε για
κατάργηση του µπόνους, τώρα λέει «από το 42% και πάνω». Γιατί
από το 42% και πάνω; Επειδή έχει δυναµική; Ένα κόµµα µπορεί
να έχει 20% και στις επόµενες εκλογές να πάει 40%. Γιατί θα πρέ-
πει να πάρει µπόνους δηλαδή; Επειδή λέτε για µπόνους, το µπό-
νους δεν είναι κλοπή ψήφων του ελληνικού λαού διά της βίας,
που τις δίνει στο πρώτο κόµµα; Δεν κλέβετε, δηλαδή, τη θέληση
του ελληνικού λαού, έστω αυτή που εκφράζεται στις εκλογές;

Και κάτι ακόµα που τέθηκε -και σε αυτό θέλω να σταθώ και να
τελειώσω. Ο κ. Βορίδης τα είπε και ξέρει πολύ καλά τι λέει. Πρέ-
πει, λέει, να τεθεί και στον εκλογικό νόµο η εσωκοµµατική λει-
τουργία των κοµµάτων. Τι ακριβώς σηµαίνει; Θα καταργήσετε
αυτό που λέει ότι τα κόµµατα είναι ελεύθερες ενώσεις πολιτών
που φτιάχνουν ένα κόµµα, έχουν ένα καταστατικό και ένα πρό-
γραµµα; Τι θα φτιάξετε; Κρατικά κόµµατα; Σε ποιους απευθύνε-
στε; Θα ελέγχει, δηλαδή, το κράτος το πώς λειτουργούν τα
κόµµατα και το πώς αποφασίζουν;  

Σε ποιον τα λέτε αυτά και σε ποιον απευθύνεστε; Στο ΚΚΕ;
Εµείς δεν µασάµε -η ιστορία µας το έχει δείξει όλο αυτό- ούτε
πρόκειται να κάνουµε πίσω. Γιατί πολλοί «αλληθωρίζουν» και κα-
νένας δεν είπε κουβέντα. Γιατί αυτές είναι κατευθύνσεις της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Θέλουν να τσακίσουν µε όλους τους
τρόπους κόµµατα τα οποία παλεύουν να ανατρέψουν το ίδιο το
κοινωνικό σύστηµα.

Εµείς ξεκαθαρίζουµε ότι τέτοια πράγµατα δεν περνάνε και αν
τα περάσετε, σας το λέω και να το αντιληφθείτε, θα γυρίσουν
µπούµερανγκ σε ό,τι αφορά το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

Τελειώνοντας,...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Παφίλη, σας παρακαλώ, ολοκληρώστε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ένα λεπτό, σας παρακαλώ. Θα τα πω

επιγραµµατικά.
Το άρθρο που αφορά την ψήφο στα δεκαεπτά, το ψηφίζουµε.
Ψηφίζουµε την κατάργηση του µπόνους.
Καταθέτουµε τροπολογία για την κατάργηση του 3%. Όσοι

επικαλούνται εθνικούς λόγους κάνουν ζηµιά και στη χώρα, γι’
αυτό και η Κυβέρνηση επίσηµα δεν λέει τίποτα και καλά κάνει.
Όσοι, όµως, το λένε ουσιαστικά πάνε να ανατρέψουν διεθνείς
συνθήκες που µιλάνε για µουσουλµανική µειονότητα και αναφέ-
ρουν το θέµα τουρκικής µειονότητας -το λέω ανοικτά εδώ πέρα-
και γι’ αυτό καλά θα κάνουν να µη µιλάνε. Ας πουν ό,τι άλλα επι-
χειρήµατα θέλουν.

Εµείς, λοιπόν, καταθέτουµε τροπολογία για κατάργηση του
3%. Ψηφίζουµε την εφαρµογή του νόµου από τις επόµενες εκλο-
γές και καλούµε τον λαό να οργανώσει την πάλη του. Εκεί θα
δοθεί η διέξοδος και όχι µέσα από διάφορα εκλογικά συστήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παρα-
καλώ πολύ να είστε όλοι ακριβείς στον χρόνο.

Κύριε Κατρούγκαλε, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η στάση απέναντι στο εκλογικό σύστηµα αποτελεί
λυδία λίθο για τον πολιτικό χαρακτήρα και την ταυτότητα όλων
των πολιτικών δυνάµεων. Για την Αριστερά αποτελεί ταυτοτικό
ζήτηµα, ακριβώς γιατί ταυτίζεται µε µια καταστατική αρχή της
Αριστεράς η επιλογή της απλής αναλογικής: την επιλογή της πο-
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λιτικής ισότητας. 
Επίσης, είναι επιλογή της Αριστεράς, γιατί το σύστηµα το ανα-

λογικό είναι αυτό που εκφράζει καλύτερα την ανάγκη δηµοκρα-
τικής συσχέτισης της ψήφου όλων των πολιτών, χωρίς τη
διαµεσολάβηση στρεβλωτικών µηχανισµών.

Γι’ αυτό τον λόγο ο Φαίδων Βεγλερής δεν ονόµαζε «ενισχυ-
µένη αναλογική» το εκλογικό σύστηµα που επικράτησε µετά την
Μεταπολίτευση, αλλά αντιθέτως «αποδυναµωµένη ή αµβλυµένη
αναλογική» µε την έννοια ότι η επικράτησή της αποδυναµώνει
την αρχή της πολιτικής ισότητας και αµβλύνει την εφαρµογή της
δηµοκρατίας.

Όσον αφορά τη στάση και των άλλων πολιτικών χώρων της
συντηρητικής παράταξης, της Δεξιάς και του Κέντρου, η ιστορία
δείχνει ότι επίσης αναδεικνύει πολιτικές πρακτικές ταυτοτικές. 

Η συντηρητική παράταξη ιστορικά ήταν υπέρ των πλειοψηφι-
κών συστηµάτων ή συστηµάτων ενισχυµένης αναλογικής, χωρίς
να σηµαίνει ότι για λόγους καιροσκοπισµού δεν οφείλουµε και
στην παράταξη αυτή το πιο εκλογοµαγειρικό εκλογικό σύστηµα,
το λεγόµενο «τριφασικό σύστηµα» της ΕΡΕ το 1956, όπου η επι-
λογή ήταν υπέρ του πλειοψηφικού συστήµατος στις αγροτικές
περιοχές, όπου η Δεξιά είχε µεγάλη δύναµη, υπέρ του αναλογι-
κού συστήµατος στις πόλεις όπου η Αριστερά είχε µεγάλη δύ-
ναµη και υπέρ µεικτού συστήµατος στις ηµιαστικές περιοχές.
Όπως γνωρίζετε, αυτό το εκλογικό σύστηµα οδήγησε την ΕΡΕ
να συγκεντρώσει απόλυτη και µεγάλη πλειοψηφία 165 εδρών,
ενώ είχε 47% των ψήφων έναντι του 48% της Δηµοκρατικής Ένω-
σης, του συνόλου δηλαδή της Αντιπολίτευσης.

Αυτό που ονοµάζουµε Κέντρο στην Ελλάδα, τις περισσότερες
φορές υποστήριζε την απλή αναλογική, ειδικά από εκπροσώπους
του που ήταν ανοιχτοί σε προοδευτικά ρεύµατα, όπως σωστά
ανέφερε ο Υπουργός Εσωτερικών, τον Αλέξανδρο Παπαναστα-
σίου. Μάλιστα, ογδόντα χρόνια πριν από σήµερα, µας θύµισε ο
Φιλίστωρ της εφηµερίδας «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», πρότεινε την εισα-
γωγή του συστήµατος της απλής αναλογικής ως συνταγµατικά
κατοχυρωµένου συστήµατος. 

Στον χώρο αυτό, όµως, εντοπίζουµε και φαινόµενα έντονου
καιροσκοπισµού, που κάθε φορά που επιχειρήθηκαν, οδήγησαν
στην πραγµατικότητα στον εκλογικό καταποντισµό του χώρου
αυτού. Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι αυτό που ανέφερε και
ο Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, η συµφωνία
Παπάγου-Πλαστήρα για να εισαχθεί πλειοψηφικό σύστηµα το
1952, που οδήγησε στην πλήρη επικράτηση του Παπάγου. 

Ακόµα χειρότερα, η συµφωνία του Κέντρου και της δεξιάς πα-
ράταξης, για να αποκλειστεί η ανερχόµενη Αριστερά, που την
υπολόγιζαν ως τρίτο κόµµα από τον ανισόµετρο καταµερισµό
των εδρών το 1958, η οποία οδήγησε, βέβαια, στο να πέσουν
στον εκλογικό λάκκο που έσκαβαν αυτοί που προόριζαν την Αρι-
στερά στον ρόλο του θύµατος. 

Η τρίτη, νοµίζω και φαρµακερή, καιροσκοπική συµπεριφορά
είναι αυτή που δείχνει αυτή τη στιγµή η αυτοαποκαλούµενη Κεν-
τροαριστερά στην κοινοβουλευτική της έκφραση, που αποφασί-
ζει και αυτή τη φορά τη de facto συστράτευση µε τη συντηρητική
παράταξη και την αποµάκρυνση όχι µόνο από την επί της αρχής
θέση για την απλή αναλογική, αλλά και τη σαφώς υποκριτική δια-
φοροποίηση από ένα σχέδιο νόµου που η ίδια είχε καταθέσει λί-
γους µήνες νωρίτερα.  

Η υποκρισία, όµως, δεν είναι µόνο ίδιον της λεγόµενης Κεν-
τροαριστεράς. Στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δη-
µοκρατίας, ο οποίος µας ειρωνεύθηκε κατά κάποιο τρόπο για την
εισαγωγή της ψήφου στα δεκαεπτά, πρέπει να θυµίσω ότι οι Ευ-
ρωβουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας υπερψήφισαν το ψήφισµα
του Ευρωκοινοβουλίου της 11ης Νοεµβρίου 2015, το οποίο προ-
βλέπει ψήφο από τα δεκαέξι, όχι από τα δεκαεπτά. Και αυτό το
συγκεκριµένο ψήφισµα κατατέθηκε στο Ευρωκοινοβούλιο µε ει-
σηγητές το Λαϊκό Κόµµα και το Σοσιαλδηµοκρατικό Κόµµα. 

Η σύγχρονη τάση αυτή τη στιγµή στις κοινοβουλευτικές δηµο-
κρατίες, είναι υπέρ της µείωσης του ορίου της εκλογικής ηλικίας.
Δεν είναι µόνο στη Σκωτία και στην Αυστρία, σε παραδοσιακές
δηµοκρατίες, που καθιερώθηκε το δέκατο έκτο -επαναλαµβάνω,
όχι το δέκατο έβδοµο- έτος. Στην Εσθονία, στην υπό εξέλιξη ανα-
θεώρηση όλες οι πολιτικές δυνάµεις έχουν δεχθεί αυτό το όριο. 

Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επιλογή του εκλογικού
συστήµατος δεν είναι µόνο ταυτοτικό θέµα για τις παρατάξεις,
που δοκιµάζει την ειλικρίνεια, την υποκρισία, είναι και επιλογή
για το τι είδους πολιτικό σύστηµα θέλουµε. Και ακριβώς σε µία
περίοδο που έχει καταρρεύσει το παλαιοκοµµατικό σύστηµα και
υπάρχει µια ανάγκη υπέρβασης των ορίων της Μεταπολίτευσης,
υπάρχει ανάγκη να δηµιουργήσουµε την τέταρτη Ελληνική Δη-
µοκρατία και µέσω ενός νέου Συντάγµατος, όπως έχει εξαγγείλει
ο Πρωθυπουργός, είναι κοµβικό ζήτηµα το µε ποιο πολιτικό σύ-
στηµα θα πάµε.                  

Γιατί δηλώνει ένα πράγµα: Έχουµε εµπιστοσύνη στον ελληνικό
λαό; Θέλουµε να κυβερνούν οι πολίτες και όχι η ελίτ; Στην πραγ-
µατικότητα, εποµένως, δεν είναι η λυδία λίθος µόνο για την ταυ-
τότητα κάθε πολιτικής παράταξης, αλλά και για το όνειρο που
έχουµε για το µέλλον.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε και εµείς. 

Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Βαγιωνάς και µετά ο κ. Αµυράς. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Κύριοι Υπουργοί, κυρία Πρόεδρε, αγα-

πητοί συνάδελφοι, κατ’ αρχάς µία παρατήρηση προς το Προ-
εδρείο. Σεβασµός στον χρόνο. Εγώ θα κρατήσω το πεντάλεπτο.
Τα επτά λεπτά έπεσαν κατά 40%. Αλλιώς είχα προετοιµαστεί, αλ-
λιώς θα µιλήσω. Δεν υπήρξε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος που
να σεβάστηκε τον χρόνο. Όλοι µιλήσατε είκοσι λεπτά. Αυτό δεν
είναι δηµοκρατία.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δεκαεπτάµισι λεπτά εγώ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Δεκαεννιά και τρία, είναι καταγεγραµ-

µένο.
Ήθελα άλλα να πω, αλλά οι πολλοί συνάδελφοι που παρακο-

λούθησα και από το γραφείο µου, µου θυµίζουν ένα διχαστικό
κλίµα. Πολλοί αναφέρθηκαν στις εκλογές του ‘51, στις εκλογές
του ‘53, όπως και ο κύριος Υπουργός. Ξεχνούν ποια ήταν η κα-
τάσταση την εποχή εκείνη, µετά από έναν εµφύλιο σπαραγµό,
έναν ανόητο πόλεµο που έληξε τον Σεπτέµβριο του 1949. Μιλάµε
για το ήθος και την κατάσταση της εποχής εκείνης και θέλαµε
και πολλή πολλή δηµοκρατία και πολλή πολλή απλή αναλογική; 

Μου έκανε, όµως, πολύ µεγάλη εντύπωση  ο παριστάµενος
Υπουργός -τον οποίο εκτιµώ ιδιαίτερα και το ξέρει- διότι τα επι-
χειρήµατα  τα οποία είπε, είναι εντελώς έωλα. Αναφέρθηκε στο
‘63 µε την απλή αναλογική µε τον Γεώργιο Παπανδρέου, τον
Γέρο της Δηµοκρατίας. Είχαν προηγηθεί, κύριε Υπουργέ, τον Νο-
έµβριο του 1963 εκλογές, σε µία εποχή που βαλλόταν ο Καρα-
µανλής από όλη την Αριστερά ότι ήταν ο δολοφόνος του
Λαµπράκη και ήρθε κάποιο σηµαίνον στέλεχος της Αριστεράς,
µετά από σαράντα χρόνια, για να οµολογήσει, βάσει των αρχείων
του State Department, ότι ο Καραµανλής δεν είχε καµµία ευθύνη
ή υπευθυνότητα για τη δολοφονία εκείνη. Αυτά για να µην ξε-
χνούµε. 

Ήρθε, λοιπόν, ο Γέρος της Δηµοκρατίας τον Φεβρουάριο του
1964 κι αφού «δεν βρήκε λεφτά καθόλου», έδωσε 100% αύξηση
στους δικαστικούς, 50% αύξηση στους στρατιωτικούς και το
41,5% έγινε 53%. Αυτό είναι το επίτευγµα της απλής αναλογικής;

Όµως ας φθάσω και στο ‘74. Όταν ήρθε ο Κωνσταντίνος Καρα-
µανλής πήρε περίπου 70% µετά από µία επτάχρονη δικτατορία.
Θέλουµε τέτοιες καταστάσεις για να έχουµε τέτοιες πλειοψηφίες;
Άµα τις θέλουµε να τις συζητήσουµε. 

Είπατε, όµως, και κάτι άλλο για την αποχή. Η αποχή ήταν πριν
από τα µνηµόνια, πριν από το 2010, γύρω στο 25% µε 30%. Μετά
τα µνηµόνια, την τελευταία εξαετία έγινε 40% µε 45%. Η απλή
αναλογική φταίει ή τα µνηµόνια; Τα µνηµόνια έφεραν την κρίση.
Διότι στα έξι χρόνια µνηµονίων έχετε ενάµιση χρόνο στη διακυ-
βέρνηση της χώρας. Τι γίνεται; Δεν παίρνετε το 1/4 των ευθυνών;
Νοµίζω ότι οφείλετε να το κάνετε.

Ας προχωρήσουµε, όµως, στις ευθύνες τις οποίες έχει η Νέα
Δηµοκρατία. Σας τα είπε ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος,
σας τα είπε και ο εισηγητής µας ο κ. Βορίδης, δεν φθάνει ο χρό-
νος να αναφερθώ. Ένα πράγµα ξέρω, ότι το 2009  έφυγε ο Κώ-
στας Καραµανλής, αφού ενηµέρωσε πρώτα όλους τους
αρχηγούς των κοµµάτων. Σας είπε ότι η οικονοµία δεν είναι καλή,
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η χώρα είναι βαθιά χρεωµένη, µηδέν αυξήσεις, µηδέν προσλή-
ψεις. Τον βρίσατε, τον λοιδορήσατε και έφυγε µετά από τις εκλο-
γές που πήρε 33%. 

Όµως το  τότε, κύριε Υπουργέ, ήταν 110% και ήταν αυξηµένο
το δηµόσιο έλλειµµα. Ξεχνάτε πόσο στοίχισαν οι Ολυµπιακοί
Αγώνες; Οι Ολυµπιακοί Αγώνες στοίχισαν κατά άλλους 30 δισε-
κατοµµύρια. Το 80% εξοφλήθηκε τα χρόνια του 2005, του 2006,
του 2007 και του 2008. Από εκεί αυξήθηκε και είχαµε το έλλειµµα
στο 14%, ενώ είχε δηλωθεί 9%, για άλλους λόγους τότε της επο-
χής εκείνης. Νιώθω, λοιπόν, θλίψη για τους συναδέλφους που
θέλουν να κάνουν ένα διχασµό, παρά τη θέλησή τους θέλω να
πιστεύω. Όµως οι πραγµατικές αλήθειες είναι αυτές. 

Κλείνω µε τον εκλογικό νόµο σε συνάρτηση µε την αναθεώ-
ρηση του Συντάγµατος. Είναι κύκλοι εφαπτόµενοι. Ο Κυριάκος
Μητσοτάκης έκανε µια πρόταση: Εσείς ξέρετε τι θέλουµε να τρο-
ποποιήσουµε στο Σύνταγµα και εµείς θα ψηφίσουµε ό,τι φέρετε
εσείς. Γιατί δεν το κάνετε; Ή θέλετε τώρα στις προσεχείς εκλο-
γές να γίνουν όσα έγιναν πριν από είκοσι πέντε χρόνια επί Κων-
σταντίνου Μητσοτάκη που πήρε 47% και είχε εκατόν πενήντα
έδρες; Αυτόν τον εκλογικό νόµο θέλετε να φέρετε; Αυτόν; Να
τον χαίρεστε, κύριε Υπουργέ! Εµείς δεν θα πάρουµε!

Στα πέντε λεπτά που είχα στη διάθεσή µου τα είπα αυτά για
την ιστορία του πράγµατος και για την αλήθεια. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας ευ-

χαριστούµε, κύριε Βαγιωνά. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Αµυράς και µετά ακολουθεί ο κ. Κικί-

λιας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση του Ποταµιού για

την αλλαγή του εκλογικού συστήµατος είναι η εξής: Μείωση των
βουλευτικών εδρών από τις τριακόσιες στις διακόσιες πενήντα
πέντε, εκ των οποίων οι πέντε θα αφορούν εκλογή οµογενών, των
Ελλήνων της διασποράς. 

Πρόταση του Ποταµιού είναι: Σπάσιµο όλων των µεγάλων πε-
ριφερειών.

Πρόταση του Ποταµιού είναι: Δραστική µείωση του µπόνους
εδρών, που πήγαινε στο πρώτο κόµµα, ως εξής: Για κάθε 2% του
πρώτου κόµµατος, αντιστοιχία µπόνους µιας έδρας. Δηλαδή, το
πρώτο κόµµα πήρε 40%; Το βοήθηµα θα είναι 20%. 

Πρόταση του Ποταµιού είναι: Η διπλή ψήφος. Δηλαδή, ψηφίζω
Ποτάµι για να µε κυβερνήσει, αλλά στην περιφέρειά µου ψηφίζω
έναν Βουλευτή ενός άλλου κόµµατος, γιατί θεωρώ ότι θα τα κα-
ταφέρει καλύτερα. 

Κύριε Βορίδη, φεύγετε από την Αίθουσα και χάνετε το καλύ-
τερο τώρα! 

Όµως το σηµαντικό είναι, για να έχουµε µια αληθινή πολιτική
µεταρρύθµιση, η δυνατότητα επιστολικής ψήφου στις τετρακό-
σιες είκοσι επτά χιλιάδες νέων που έφυγαν στο εξωτερικό είτε
για να σπουδάσουν είτε για να βρουν δουλειά και σύµφωνα µε
τα στοιχεία και της Τράπεζας της Ελλάδος αλλά και της «EN-
DEAVOR GREECE», αυτά τα άτοµα που έφυγαν, αυτά τα νέα ελ-
ληνόπουλα είναι ο ανθός της κοινωνικής και παραγωγικής
διαδικασίας αυτής της χώρας, που τώρα πια προσφέρει αλλού. 

Εγώ θέλω να ασχοληθώ ιδιαιτέρως µε τους Έλληνες του εξω-
τερικού, για τους οποίους αυτή η Κυβέρνηση δεν κόπτεται να
δώσει τα δικαιώµατα της ψήφου. Θέλω να σας πω, λοιπόν, ότι
αυτά τα ελληνόπουλα, σχεδόν το µισό εκατοµµύριο των Ελληνί-
δων και των Ελλήνων νέων ανθρώπων έχουν παράξει από το
2008 έως σήµερα πλούτο ίσο µε 50 δισεκατοµµύρια ευρώ στις
χώρες όπου φιλοξενούνται. Αυτά είναι επίσηµα στοιχεία της «EN-
DEAVOR GREECE», όπως σας είπα, και της Τράπεζας της Ελλά-
δος. 

Προσέξτε, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, οι νέοι του
εξωτερικού κάθε χρόνο στις χώρες υποδοχής τους συνεισφέ-
ρουν –άκουσον-άκουσον!- µε φόρους 10.300.000.000 ευρώ. 

Αυτή είναι η πρόκληση. Δεν είναι µόνο η απλή αναλογική. Η
πρόκληση είναι να στήσουµε µια γέφυρα επιστροφής των νέων
ανθρώπων. Δεν αρκεί µόνο η επιστολική ψήφος. Έχω όµως την
αίσθηση ότι δεν θέλετε να ψηφίσουν οι άνθρωποι, τα νέα παιδιά

που βρίσκονται στο εξωτερικό. Κι αυτό γιατί; Γιατί έχουν ανοίξει
τους ορίζοντές τους και βλέπουν στο εξωτερικό πώς λειτουργεί
εκεί το κράτος. Βλέπουν, συγκρίνουν και απαιτούν. Απαιτούν ίσες
ευκαιρίες και ίδιους κανόνες για όλους. 

Τώρα ας έρθω λίγο στο θέµα της απλής αναλογικής. Σας το
λέω απροκάλυπτα, η απλή αναλογική είναι ένα υπερεκτιµηµένο
σύστηµα. Χαζοί είναι οι Ιταλοί; Επί µισό αιώνα είχαν απλή αναλο-
γική, από το 1943 έως το 1995 και µετά την εγκατέλειψαν. 

Την εγκατέλειψαν, διότι ο µέσος χρόνος µιας ιταλικής κυβέρ-
νησης σε αυτόν τον προηγούµενο µισό αιώνα που σας ανέφερα
ήταν όλος κι όλος εννέα µήνες. Φανταστείτε, λοιπόν, την ακυ-
βερνησία στην Ελλάδα. Είδαµε το 1989 ότι µε απλή αναλογική
είχαµε τρεις εκλογικές αναµετρήσεις σε δέκα µήνες. Κάθε τρεις
µήνες είχαµε εκλογές. 

Βεβαίως, ήταν ένα αίτηµα της Αριστεράς η απλή αναλογική.
Μόνο που θέλω να σας πω ότι ήταν ένα αίτηµα της Αριστεράς,
όταν υπήρχε εκτεταµένη νοθεία µέσω εκλογικών συστηµάτων
της λαϊκής ετυµηγορίας. 

Η πρόταση του Ποταµιού φέρνει µια ισορροπία και στην ανα-
λογικότητα και στην κυβερνησιµότητα. Εµείς θεωρούµε ότι η κυ-
βερνησιµότητα πρέπει να είναι το βασικό κριτήριο της απόφασής
µας. Εµείς θεωρούµε ότι µάλλον ο κ. Τσίπρας βλέπει ότι οι επό-
µενες εκλογές δεν θα του βγουν και νοµοθετεί ή ελπίζει να νο-
µοθετήσει µε τέτοιο τρόπο, ούτως ώστε ο δεύτερος να έχει
ύπαρξη και λόγο, όταν γίνουν οι εκλογές. Θα έλεγα, δηλαδή, ότι
χαλάει την παρτίδα, επειδή βλέπει ότι χάνει το παιχνίδι. 

Όµως καταλήγοντας, θα σας πω ότι κατά τη δική µας άποψη
ο εκλογικός νόµος, έτσι όπως έχει έρθει, κοµµένος και ραµµένος
αποκλειστικά και µόνο σε µικροκοµµατικές εκλογικές επιδιώξεις
του ΣΥΡΙΖΑ, θα επιβαρύνει την οικονοµία, διότι, όπως σας είπα,
δεν υπάρχει επενδυτής που θα έρθει στη χώρα να επενδύσει,
όταν δεν θα ξέρει αν υπάρχει κυβέρνηση. Εδώ υπάρχει Κυβέρ-
νηση και δεν µπορεί να συνεννοηθεί κανείς, πόσο µάλλον όταν
δεν θα υπάρχει. 

Ξέρουµε ότι στην ακυβερνησία τα οµόλογα του ελληνικού δη-
µοσίου φεύγουν στον ουρανό. Άρα εµείς επιµένουµε σε ένα σύ-
στηµα αναλογικότερο, αλλά µε µια ισορροπία. Προέχει η χώρα
να κυβερνηθεί και να ξεκολλήσουµε από τα ξεπερασµένα αιτή-
µατα άλλων δεκαετιών, διότι αυτά τα αιτήµατα έχουν ξεπεραστεί
από τις ανάγκες όχι µόνο τις τωρινές, αλλά του µέλλοντος.

Αν θέλετε, πραγµατικά, να δείξετε δηµοκρατική ευαισθησία,
κύριοι Υπουργοί της Κυβέρνησης, δώστε τη δυνατότητα επιστο-
λικής ψήφου στις τετρακόσιες είκοσι επτά χιλιάδες νέων ανθρώ-
πων, των νέων ελληνόπουλων που έχουν φύγει στο εξωτερικό
και χτίζουν εκεί άλλα ΑΕΠ και άλλες πατρίδες. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Αµυρά και για τον χρόνο. 

Κύριε Κικίλια, ελάτε. Έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά και µετά
ακολουθεί ο κ. Παπαχριστόπουλος. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πολύ,
εσάς προσωπικά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή ακούστηκαν πολλά ήδη
στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου χθες και σήµερα και θα ακου-
στούν και αρκετά άλλα, αν και ενδιαφέροντα, πιστεύω µέχρι
αύριο να συνεισφέρω στα πέντε αυτά λεπτά µε αυτό το οποίο
νοµίζω ότι µου αναλογεί, προσπαθώντας να µην επαναλάβω
αυτά τα σηµαντικά τα οποία ακούστηκαν από τη Συµπολίτευση,
από τους συναδέλφους και από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
και τα υπόλοιπα κόµµατα. 

Κοιτάξτε, ειλικρινώς, αν νοητά φύγουµε από την Αίθουσα του
Κοινοβουλίου και καθένας σκεφτεί λίγο τη µέση οικογένεια στην
εκλογική του περιφέρεια και θέλει, πραγµατικά, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, να είναι ειλικρινής, καταλαβαίνει ότι στα µέσα του
καλοκαιριού και εν µέσω πολλών προβληµάτων το τελευταίο
πράγµα που απασχολεί αυτή τη στιγµή τους Έλληνες είναι ο
εκλογικός νόµος. 

Ειλικρινώς, κύριοι Υπουργοί, δυσκολεύοµαι να καταλάβω πώς
θεωρείτε ότι µπορεί να δώσει λύση αυτή την εποχή η ενδεχόµενη
απλή αναλογική στην περικοπή των µισθών, των συντάξεων, του
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ΕΚΑΣ, στις δυσκολίες που έχει ένας µέσος, µικρός επιχειρηµα-
τίας να πληρώσει το δάνειό του, το στεγαστικό, στην αίσθηση
που έχουν τα νησιά του Ανατολικού Αιγαίου ότι είναι εγκαταλε-
λειµµένα στην τύχη τους και στην πίεση του προσφυγικού στις
µεγάλες πόλεις, που τα προβλήµατα και η ανεργία στις νέες ηλι-
κίες τις µαστίζουν, στα παιδιά που είναι στο εξωτερικό. 

Με συγχωρείτε πάρα πολύ, αλλά αν θέλουµε να είµαστε ειλι-
κρινείς, καµµία µα καµµία σχέση µε την ελληνική πραγµατικότητα
δεν έχει αυτή τη στιγµή ο εκλογικός νόµος. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Και εν τοιαύτη περιπτώσει, εγώ θα θεωρούσα θεµιτό, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, οι σύντροφοί σας στα κυβερνητικά έδρανα,
όπως και εσείς, να θέλετε να διατηρήσετε τις θέσεις σας, τις κα-
ρέκλες. Είναι θεµιτό. Είναι στην ανθρώπινη φιλοδοξία η προσπά-
θεια, έτσι ώστε να επιτύχει το έργο του καθενός και αυτό να
επιβραβευθεί. 

Θα φανταζόµουν, όµως, ότι αυτό θα ερχόταν µε µια προσπά-
θεια σε αυτούς τους καίριους τοµείς, να δηµιουργήσετε περισ-
σότερες θέσεις εργασίας, να µειώσετε τη γραφειοκρατία στο
ελληνικό δηµόσιο, να δώσετε την ευκαιρία να προσελκύσουµε
περισσότερες επενδύσεις, να οργανώσετε ένα κράτος δικαίου -
εκεί που λείπει- να οδηγήσετε και να ωθήσετε σε καλύτερη δη-
µόσια υγεία, παιδεία, να περιφρουρήσετε τα πανεπιστήµιά µας,
να δώσετε ευκαιρίες για ίση πρόσβαση στα υγειονοµικά µας
ιδρύµατα. 

Αντί γι’ αυτό, έρχεστε µες στη µέση του καλοκαιριού και µέχρι
και ο τελευταίος Έλληνας καταλαβαίνει ότι ως τελευταία λύση,
ως τελευταία ευκαιρία, φέρνετε έναν εκλογικό νόµο, για να πα-
ρατείνετε µε αυτόν τον τρόπο –πιστεύετε- τη θέση σας στα κυ-
βερνητικά Έδρανα ή εντός του Κοινοβουλίου. 

Είναι πολύ δύσκολο –θεωρώ- µια τέτοια τακτική µικροπολιτική
να επιτύχει, γιατί δεν έχει µεγαλείο ψυχής. Είναι µια µικροπολι-
τική τακτική τέτοια, που θα έλεγα, ότι δεν θα ταίριαζε σε µια δια-
κυβέρνηση ενάµιση χρόνου, σε ένα µικρό κόµµα που έγινε
µεγάλο, που συνεργάστηκε µε ένα άλλο και που έρχεται εδώ να
αλλάξει τα κακώς κείµενα της Μεταπολίτευσης. 

Και αν δεχθούµε προς χάρη της συζήτησης και της κουβέντας
ότι έγιναν πολλά πράγµατα λάθος στα σαράντα χρόνια της Με-
ταπολίτευσης, τότε πρέπει να ξανασκεφτείτε ότι ο κόσµος σας
επέλεξε και σας ψήφισε για να αλλάξετε, για να τα βελτιώσετε,
για να δείξετε κάτι διαφορετικό, όχι για να γίνετε εσείς οι χειρό-
τεροι µιµητές όλων των κακώς κειµένων του παλαιοκοµµατισµού,
όλων των κακών τακτικών, όλων των προβληµατικών µικροπολι-
τικών που οδήγησαν εδώ. 

Δεν µου χρειάζονται ούτε πέντε λεπτά για να πω το προφανές.
Ακόµη και αυτή τη στιγµή εν µέσω της συζήτησης προλαβαίνετε
να διασώσετε την τιµή, αν θέλετε, της κυβερνητικής παράταξης
και να κάνετε το προφανές. Και αυτό είναι να το αποσύρετε. Να
πείτε ειλικρινά ότι αυτή η προσπάθεια απέτυχε, ξεκίνησε από την
προσπάθεια αλίευσης διακοσίων ψήφων και οδήγησε στο να εξι-
σώσετε τις ψήφους όλων, για να θεωρήσετε ότι δεν είναι µεµπτό
να συνεργάζεστε ενδεχοµένως µε κόµµατα πέραν του δηµοκρα-
τικού τόξου. Οδηγεί σε µια πολιτική ήττα. Ήταν ένα λάθος. Υπάρ-
χει ένας άλλος δρόµος, µια άλλη προσπάθεια που µπορεί
πραγµατικά να εδράζεται σε µια συνεννόηση. Ακόµη και για το ίδιο
το θέµα του µπόνους. Δεν συζητήσατε ειλικρινά. Ακόµη και γι’
αυτά, τα οποία πρότεινε ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης ως ένα ή δύο επιµέρους θέµατα για τον εκλογικό νόµο. Δεν
µπήκατε καν στη διαδικασία. 

Νοµίζω ότι θα ταίριαζε στο νέο ήθος, το οποίο θέλετε να ευαγ-
γελίζεστε -το οποίο όµως εγώ δεν βλέπω-, ένας άλλος χειρισµός,
µια άλλη αντίληψη στα πολιτικά πράγµατα αυτή τη στιγµή. Διότι,
ξέρετε, ο χρόνος που περνάµε όλοι εδώ, όσο µεγάλος είναι, τόσο
είναι και µικρός. Πολλές φορές, όταν κοιτάζει κανείς προς τα
πίσω, δεν µπορεί να διορθώσει πράγµατα. 

Τώρα, λοιπόν, που είστε στις καρέκλες, που έχετε την εξουσία
και την πλειοψηφία, τώρα που έχετε τη δυνατότητα, θα έλεγα ότι
οφείλετε και σε εσάς που λέγατε ότι πρεσβεύετε το διαφορετικό,
αλλά και στον ελληνικό λαό που µας ακούει, να λειτουργήσετε
διαφορετικά. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Κικίλια. 

Κύριε Παπαχριστόπουλε, έχετε τον λόγο. Μετά θα λάβει τον
λόγο ο κ. Βερναρδάκης. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Θα ξεκινήσω λίγο ανορθόδοξα. Θέλω να ξαναθυµίσω ότι, ούτε

λίγο ούτε πολύ, αισθάνθηκα από το πρωί ότι κάποια µεγάλη ήττα
έρχεται, κάτι το φοβερό θα γίνει αύριο στην ψηφοφορία και όλα
αυτά. 

Θέλω, λοιπόν, να ξαναθυµίσω τα εξής: Μιλάω για τη συγκεκρι-
µένη Κυβέρνηση. Αργά, αλλά σταθερά το ΑΕΠ βελτιώνεται. Πρό-
κειται για µικρά νούµερα, υπαρκτά όµως. Αργά, αλλά σταθερά η
ανεργία, που τη βρήκαµε στο 26%, βελτιώνεται. Το 25,8% έγινε
24,3% και 23,3%. Αργά, αλλά σταθερά, 4 δισεκατοµµύρια µπήκαν
πέρσι πάλι στις τράπεζες. 

Θέλω, επίσης, να θυµίσω ότι κατά κοινή οµολογία ο κόφτης
δεν πρόκειται να ενεργοποιηθεί το Μάρτιο του 2017, ούτε µία
στο εκατοµµύριο. Το πλεόνασµα θα είναι διπλάσιο από αυτό που
είµαστε υποχρεωµένοι να έχουµε. Τα ταξίδια του Πρωθυπουρ-
γού το τελευταίο διάστηµα ήταν η µεγαλύτερη εγγύηση για το
κύρος της χώρας.

Τούτων λεχθέντων, θέλω να θυµίσω πώς ακριβώς κυβερνιόταν
η χώρα µε τις παντοδύναµες µονοκοµµατικές ή δικοµµατικές κυ-
βερνήσεις. Είµαι στη δυσάρεστη θέση να θυµίσω γεγονότα. Για
παράδειγµα, πώς έχουµε δεδοµένο ότι έχουµε πέντε υπόδικους
τραπεζίτες; Δεν θέλω να πω τα ονόµατά τους, τους εύχοµαι
καλώς να αθωωθούν.

Πώς νύχτα πέρασε µια τροπολογία µε την υπόδειξη τριών Βου-
λευτών τότε της Νέας Δηµοκρατίας, στις 4-1-2013, που εξασφά-
λιζε την ασυλία των τραπεζιτών, οι οποίοι έδιναν δάνεια χωρίς
εγγυήσεις στα κόµµατα, κυρίως όµως σε επιχειρηµατίες που σή-
µερα ζουν πλουσιοπάροχα στο εξωτερικό και έφυγαν δισεκατοµ-
µύρια; 

Ήταν µια περίεργη νύχτα και θέλω να τη θυµίσω. Μάλιστα η
ΔΗΜΑΡ, µε την οποία συνεργαζόταν τότε το ΠΑΣΟΚ και η Νέα
Δηµοκρατία, δεν ψήφισε. Ακόµα και ο Απόστολος Κακλαµάνης -
γιατί θέλω να είµαι δίκαιος- είχε διαχωρίσει τη θέση του. Ο Πα-
παδηµούλης έκανε τεράστια φασαρία εκείνο το βράδυ, αλλά ο
τότε Πρόεδρος, ο κ. Τραγάκης, αποφάσισε ότι αυτή η τροπολο-
γία πέρασε. 

Ακόµη, θέλω να θυµίσω ότι λίγο νωρίτερα, γύρω στον Αύγου-
στο του 2011, ο τότε Υπουργός Οικονοµικών κ. Βενιζέλος, περ-
νούσε µια περίεργη τροπολογία για την αυτοαµνήστευσή του,
όταν ένα µήνα νωρίτερα έδινε 100 εκατοµµύρια στην Proton
Bank, παρ’ όλο που τότε βούιζε ότι κάτι γινόταν µε την Proton
Bank και τον Λαυρεντιάδη. 

Δύο ανώτατοι υπάλληλοι του Γενικού Λογιστηρίου του Κρά-
τους µε στεντόρια φωνή έλεγαν ότι η τράπεζα αυτή δεν έπρεπε
να δοθεί στον κ. Λαυρεντιάδη. Ο κ. Προβόπουλος µε την πίεση
δεν ξέρω ποιων –δεν ήµουν παρών- την έδωσε την τράπεζα. Ο κ.
Λαυρεντιάδης είναι υπόδικος και εύχοµαι και σε αυτόν να αθωω-
θεί. 

Μάλιστα, πρόσφατα, ένας ανεξάρτητος Βουλευτής συνδύασε
τη χαλαρότητα του κ. Προβόπουλου µε το γεγονός ότι η IRF είχε
το 26% της Proton Bank της κ. Αγγελικής Φράγκου και ο γιος του
τότε τραπεζίτη –δεν είναι δική µου πληροφορία, αλλά του ανε-
ξάρτητου Βουλευτή- είχε σχέση µε τις επιχειρήσεις της. 

Τα λέω αυτά και θα µπορούσα να πω πάρα πολλά. Να θυµίσω
τι γινόταν στα εξοπλιστικά µε τις παντοδύναµες µονοκοµµατικές
και δικοµµατικές κυβερνήσεις, τότε που ένας γνωστός εκδότης
µε τον κ. Λιακουνάκο, που είναι επίσης υπόδικος, έκαναν αγώνα
για τα F-16, ενώ ένας άλλος τότε Βουλευτής άλλου κόµµατος
έκανε αγώνα για την GEST REV. Ήταν παιχνίδι ανάµεσα στα F-
16 και στα RAF. 

Το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας εκείνη την εποχή, ήταν συνυ-
φασµένο µε τη διαπλοκή και τη µίζα. Να θυµίσω τι γινόταν µε την
Επιτροπή Ανταγωνισµού, πως έξι εργολάβοι σε σταθερή βάση
έπαιρναν όλα τα έργα και τι λέµε σήµερα γι’ αυτούς, για πόσα
δισεκατοµµύρια;
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Να θυµίσω πώς ήταν οι τράπεζες ενώ ήταν χρεοκοπηµένη η
χώρα σε αυτές παντοδύναµες µονοκοµµατικές και δικοµµατικές
κυβερνήσεις;

Θα µπορούσα να µιλάω µέχρι το πρωί. Είµαι στη δυσάρεστη
θέση να ξέρω όλα τα στοιχεία ή σχεδόν όλα. Δεν είναι τυχαίο
αλλά φυσικό συµπέρασµα, λοιπόν,  ότι χρεοκόπησε η χώρα και
ότι µειώθηκε σε ποσοστό 25% το εισόδηµα των Ελλήνων και βέ-
βαια το 120% έγινε 180%.

Αυτά τα βρήκε αυτή η Κυβέρνηση. Συµφωνώ ότι έκανε λάθη
και υπερβολές. Συµφωνώ ότι υπήρξαν λάθος επιλογές και άγνοια
κινδύνου. Όµως τέτοια πράγµατα είναι απαγορευτικά σήµερα. 

Ερχόµαστε στο θέµα µας. Ακούω από πάρα πολλούς ότι αύριο
θα είναι µια µεγάλη ήττα. Γιατί; Να θυµίσω ότι το Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο, οι δηµοτικές εκλογές και σχεδόν όλες οι χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν έχουν καµµία σχέση µε την ενισχυµένη
αναλογική. 

Πενήντα έδρες µπόνους είναι πρόκληση και είναι ήπιος ο χα-
ρακτηρισµός. Η αναλογικότητα πάει περίπατο. Αυτά περί σταθε-
ρών κυβερνήσεων σας είπα πού οδήγησαν και θα µπορούσα να
σας πω και άλλα µέχρι το πρωί. Δεν θέλω να θυµίσω τι δήλωσε
στο γερµανικό δικαστήριο ο Σίκατσεκ και ποιος ασχολήθηκε να
βρει αυτά τα ονόµατα Ελλήνων πολιτικών, που εµπλέκονται στις
µίζες του 2% στις παντοδύναµες κυβερνήσεις. 

Θέλω να πάω, όµως, στο τι έγινε προχθές και αντιπροχθές και
στον ενάµιση χρόνο. 

Όσον αφορά την τροπολογία που πέρασε πριν από µερικούς
µήνες για τα 223 που χρέωσε το Μέγαρο Μουσικής τον Έλληνα
πολίτη µε τις επιλογές του, εµείς προσωπικά ως Ανεξάρτητοι Έλ-
ληνες, ως συνεταίρος αυτής της Κυβέρνησης είπαµε µε τη µικρή
µας δύναµη «ναι, να πάει το Μέγαρο στους Έλληνες πολίτες, στο
δηµόσιο, αλλά να γίνει πρώτα διαχειριστικός έλεγχος». Και πι-
στεύω ότι αν ήµασταν και λίγο περισσότεροι, θα το είχαµε απο-
φύγει. Δεν έγινε διαχειριστικός έλεγχος και ψηφίστηκε αυτή η
τροπολογία και από το ΠΑΣΟΚ και από τη Νέα Δηµοκρατία και
από το Ποτάµι. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Και ο ΣΥΡΙΖΑ;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ο ΣΥΡΙΖΑ την έφερε. Το

λέω εγώ. 
Κύριε Κεγκέρογλου, κοιτάξτε, υπάρχει µια επιχειρηµατολογία

και εγώ θα είµαι ειλικρινής. Δεν έχω κοµµατικό µπιλιέτο στην
τσέπη µου. Μη µε µπερδεύετε. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ είπε ότι το Μέγαρο Μουσικής πηγαίνει µε αυτόν τον
τρόπο στο κράτος. Δικαίωµά του! Τι θέλω να πω; Θα µπορούσα
να σας πω και άλλα. 

Όσον αφορά το θέµα των offshore, Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ –
και όχι εσείς και εµείς- και εγώ προσωπικά είπαµε ότι ο Βουλευ-
τής όχι µόνο δεν πρέπει να έχει offshore, ούτε καν δουλειά δεν
πρέπει να έχει. Έγινε µια φοβερή γκάφα τότε από την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, έγινε ό,τι έγινε και πιστεύω ότι έγινε το σωστό
στο τέλος. Τι αποδεικνύει αυτό; Όσο περισσότερο ελέγχεται µια
κυβέρνηση τόσο λιγότερα λάθη γίνονται. 

Είµαι της άποψης ότι η απλή αναλογική είναι ζήτηµα δηµοκρα-
τίας καθαρά και ξάστερα. Μόνο ηττηµένος δεν θα νιώσω, αν πια-
στούν τριακόσιοι ψήφοι, εκατόν πενήντα τρεις, εκατόν εξήντα.
Είναι η τέλεια πρόταση; Όχι! Είµαι και εγώ υπέρµαχος και άλλων
προτάσεων. Ο κ. Μπαργιώτας είναι πάρα πολύ προσεκτικός και
τον παρακολουθώ µε πολύ σεβασµό, όπως παρακολούθησα µε
πολύ σεβασµό και τον κ. Σκανδαλίδη, ο οποίος δεν κραυγάζει.
Μπορεί να διαφωνώ µαζί του, αλλά έχει επιχειρήµατα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Παπαχριστόπουλε, συντοµεύετε, παρακαλώ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Πόσα λεπτά έχω, κυρία
Πρόεδρε; Είµαι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Νοµίζω ότι δι-
καιούµαι γύρω στα δώδεκα λεπτά. Έχετε κάνει κάποιο λάθος,
δηλαδή µε αδικείτε και δεν έχουµε µιλήσει καθόλου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συγ-
γνώµη, έχω κάνει λάθος. Συνεχίστε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ο κ. Μπαργιώτας είπε –
τον άκουσα µε σεβασµό- ότι ο Ηλίας Νικολακόπουλος έψεξε
αυτή την πρόταση. Κάνει λάθος, να διαβάσει καλύτερα τις δηλώ-
σεις. Ο Ηλίας Νικολακόπουλος είπε ότι είναι η αρχή και είναι µια

δυνατή αρχή που καλύπτει το 80%. Και εγώ είµαι υπέρ του να
κατατµηθεί η Β’ Αθήνας. Την έχω υποστεί στο πετσί µου. Είναι
σαράντα οκτώ δήµοι. Όχι πια τόση επανάσταση! Κατάτµηση ση-
µαίνει κατάτµηση και νοµίζω ότι στο µέλλον θα γίνει. Δέκα κατα-
τµήσεις θα γίνουν, να είναι τέσσερις, πέντε Βουλευτές. Ψηφίζει
ενάµισι εκατοµµύριο κόσµος. Δεν λέει τίποτα η κατάτµηση στα
τρία, η φοβερή επαναστατική πρόταση που κάνει η Νέα Δηµο-
κρατία και είναι στη σωστή κατεύθυνση. 

Όσον αφορά την ψήφο σε αυτούς που είναι στο εξωτερικό,
που έφυγαν, και εγώ είµαι υπέρ. 

Να σας πω ακόµα και µια δική µου –τελείως προσωπική-
άποψη; Για τους δώδεκα Βουλευτές θέλει συνταγµατική ρύθ-
µιση, να το ξανασκεφθούµε. Κάποιοι φτύνουν αίµα για να µπουν
εδώ µέσα Βουλευτές. Κάποιοι µπαίνουν ως προσωπικότητες; Ως
τι; Πρέπει να το δούµε και αυτό αργότερα. Τι θέλω, όµως, να πω;
Είναι βήµα δηµοκρατίας. 

Και θέλω, τελειώνοντας –δεν θα µιλήσω όλο τον χρόνο, κυρία
Πρόεδρε- να πω το εξής: Σχετικά µε τον Ερντογάν, σωστά ο Αν-
δρέας Λοβέρδος έκανε µια παρατήρηση και πρέπει να είµαστε
πολύ προσεκτικοί µε το τι λέµε τώρα, σε σχέση µε την Τουρκία.
Και εγώ είµαι από αυτούς που βάζουν το συµφέρον της χώρας
πιο πάνω από συναισθηµατισµούς. Θέλω, όµως, να θυµίσω το
εξής: Αυτός ο άνθρωπος ξεκίνησε και είχε την αποδοχή των πάν-
των. Σιγά σιγά ξεκινούσε, το πάλευε, έδιωχνε αντιπάλους, έδιωξε
τον Γκιουλ, τον Νταβούτογλου, ανέβαινε, ήθελε να κάνει και συν-
ταγµατική µεταρρύθµιση, να έχει όλες τις εξουσίες. Σήµερα ο
Ερντογάν –νοµίζω ότι έχουµε δικαίωµα να το δούµε- δεν εξολό-
θρευσε µόνο τον στρατό, αλλά όλη τη δηµόσια διοίκηση. Δεν
σταµάτησε µόνο στους δικαστές. Έπιασε τους δηµοσίους υπαλ-
λήλους, τους δασκάλους, κάτι περίεργα πράγµατα. Απαγορεύει
–λέει- να ταφούν από κάποιον ιµάµη οι πραξικοπηµατίες που πέ-
θαναν και όλα αυτά. Θηριώδης παντοδυναµία! Δεν είναι ό,τι κα-
λύτερο και δεν πιστεύω ότι έχει σχέση µε τη δηµοκρατία. 

Οι θηριώδεις παντοδυναµίες οδηγούν εκεί που οδηγήθηκε και
ο Χίτλερ, ο οποίος ανέβηκε και αυτός µε δηµοκρατικές διαδικα-
σίες και κάποια στιγµή κατέλυσε το Σύνταγµα. 

Αισθάνοµαι µεγάλη τιµή που γίνεται ένα πρώτο βήµα στην
απλή αναλογική. Είναι βήµα δηµοκρατίας. Είναι βήµα που θα µας
αναγκάσει να µιλάµε µεταξύ µας. Από την επόµενη ηµέρα θα κοι-
τάµε µε άλλα µάτια ο ένας τον άλλο.

Εάν πράγµατι πιστεύει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση -της εύχο-
µαι να πραγµατοποιήσει το όνειρό της- ότι όταν θα έρθει στην
εξουσία θα το καταλύσει και θα επανέλθει στην ενισχυµένη ανα-
λογική, δικαίωµά της είναι να το κάνει. Πιστεύω όµως ότι δεν θα
βρει συµµάχους, γιατί πραγµατικά είναι κατάκτηση δεκαετιών σε
όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, στις δηµοτικές εκλογές, κανείς
δεν αµφισβήτησε την αναλογικότητα εκεί. Βλέπουµε ότι οι διοι-
κήσεις είναι σωστές. Γίνεται πιο σωστή δουλειά σε όλες τις ευ-
ρωπαϊκές χώρες. Έχω τη δυνατότητα να ξέρω πολύ καλά τη
Δανία και την Ολλανδία για πολύ ειδικούς λόγους. Ούτε καν ζή-
τηµα δεν υπάρχει εκεί για ενισχυµένη αναλογική και τέτοια πράγ-
µατα. Αυτά θεωρούνται ξεπερασµένα. Νοµίζω ότι είναι ένα βήµα
δηµοκρατίας. Χάνει τριάντα πέντε έδρες αυτή η Κυβέρνηση. Και
καλά κάνει και τις θυσιάζει. Έχουν επιχειρήµατα ότι λειτουργεί
σαν δεύτερο κόµµα. Κακώς, κάκιστα. Τα θέµατα δηµοκρατίας
δεν είναι ποιος είναι πρώτος και ποιος είναι δεύτερος. Είναι αν
θα καθιερωθεί πραγµατική δηµοκρατία, για να µην ξαναδούµε
αυτά που σας είπα στο πρώτο κοµµάτι της οµιλίας µου.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Παπαχριστόπουλε. Ζητώ συγγνώµη για το λάθος
που έκανα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν πειράζει, κυρία
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Βερναρδάκης, Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, για πέντε λεπτά. Ακολου-
θεί ο κ. Κέλλας.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
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Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Πέντε λεπτά,
αλλά έχω την ανεκτικότητα της Προέδρου. Το προείπατε.

Υπάρχουν δύο δέσµες επιχειρηµάτων. Ας τα αποκωδικοποι-
ήσουµε.

Η µία δέσµη προέρχεται από τη Νέα Δηµοκρατία. Τι έχει πει η
Νέα Δηµοκρατία αυτό το διήµερο; Ξεκινώ από τα «χαλαρά» επι-
χειρήµατα.

Επιχείρηµα πρώτο: Είσαστε δεύτερο κόµµα όπως λένε οι δη-
µοσκοπήσεις και άρα έχετε το άγχος µίας νοµοθέτησης εξ αυτού
του λόγου. Απάντηση: Έχετε πέντε στα πέντε ατυχείς προβλέ-
ψεις µε τις δηµοσκοπήσεις τα τελευταία χρόνια, οπότε να είστε
περισσότερο προσεκτικοί, γιατί η πραγµατικότητα είναι διαφο-
ρετική.

Επιχείρηµα δεύτερο, πρωτοφανές, που ακούστηκε εχθές στο
Κοινοβούλιο: Τι µήνυµα θα δώσει η απλή αναλογική στις αγορές.
Να µην το σχολιάσω! Να µην σχολιάσω, δηλαδή, τον εποπτικό
ρόλο της «GOLDMAN SACHS» και της «MORGAN STANLEY»
στις επιλογές που κάνει το ελληνικό κοινοβούλιο.

Επιχείρηµα τρίτο, επίσης πρωτοφανές γιατί δείχνει και µία σο-
βαρή ιστορική ηµιµάθεια: Η απλή αναλογική οδήγησε στη δικτα-
τορία του Μεταξά. Αυτό το επιχείρηµα δε σήµερα διευρύνθηκε:
Η απλή αναλογική οδήγησε στην άνοδο του Χίτλερ. 

Εδώ ακολουθείται η πολιτική του ψύλλου. Πετάγοµαι από το
ένα θέµα στο άλλο. Διανύω ιστορικές περιόδους. Ξεχνάω γεγο-
νότα. Ξεχνάω το σηµαντικότερο γεγονός, ότι η δέσµη συµφερόν-
των βιοµηχάνων, τραπεζιτών και Πρώσων γαιοκτηµόνων δίνει την
εµπιστοσύνη στον Χίτλερ και τον επιβάλλει ως Πρωθυπουργό και
υπονοµεύει τη Δηµοκρατία της Βαϊµάρης. Αυτό όµως εµφανίζε-
ται τώρα ως επιχείρηµα ενάντια στην απλή αναλογική!

Το βασικότερο επιχείρηµα της Νέας Δηµοκρατίας έχει ως
εξής: Ο εκλογικός νόµος, λέει, κάνει δύο πράγµατα: Το ένα είναι
προσπαθεί να φτιάξει ένα είδος αναλογικότητας. Το δεύτερο ότι
εξασφαλίζει κυβερνησιµότητα. Πού το βρήκατε αυτό; Ποιος το
λέει αυτό; Η κυβερνησιµότητα είναι θέµα του κοµµατικού συστή-
µατος, όχι του εκλογικού νόµου. Ο εκλογικός νόµος σε τελευταία
ανάλυση κάνει κάτι πολύ απλό: Διανέµει τις εκλογικές έδρες,
βάσει των εκλογικών αποτελεσµάτων. Το εάν θα υπάρξει κυβερ-
νησιµότητα, εξαρτάται από τη δοµή του κοµµατικού συστήµατος. 

Μορίς Ντιβερζέ: «Πολιτικά κόµµατα». Κλασικό έργο. Τα δικοµ-
µατικά συστήµατα οδηγούν σε πλειοψηφικά εκλογικά συστή-
µατα. Πολυκοµµατικά συστήµατα οδηγούν µάλλον σε συστήµατα
απλής αναλογικής.

Η κυβερνησιµότητα είναι ελληνική πατέντα. Είναι το άλλοθι
των δυσαναλογικών συστηµάτων ιστορικά. Το πρωτοφανές, αυτό
που είπε ο κ. Δένδιας, µια µετρηµένη ενισχυµένη αναλογική, τι
σηµαίνει; Το 17% κατανοµής που υπήρχε για την τρίτη κατανοµή
των εδρών -αυτό το πρωτοφανές- ή το εκλογικό όριο του 5%, του
10% κ.ο.κ.. Αυτού του τύπου, δηλαδή, τα εκλογικά συστήµατα.

Το πρόβληµα είναι ότι πρέπει να απαντήσετε στο εξής πολύ
απλό ερώτηµα: Τι σηµαίνει κυβερνησιµότητα σε συνθήκες πραγ-
µατικού πλουραλισµού των κοινωνικών και πολιτικών αντιπροσω-
πεύσεων; Διότι πράγµατι, όταν είχαµε ισχυρά κόµµατα, του 45%,
το επιχείρηµα της κυβερνησιµότητας έφτιαχνε έναν εκλογικό
νόµο, δηλαδή να δώσουµε τριάντα έδρες µπόνους, σαράντα
έδρες µπόνους, πενήντα έδρες µπόνους. Και θα επανέλθω σε
αυτό. Εκεί, όµως, είχαµε τουλάχιστον το τεκµήριο ότι είχαµε
πολύ ισχυρά πολιτικά κόµµατα, δηλαδή πολύ ισχυρές δοµές αν-
τιπροσώπευσης. 

Όταν, όµως, οι δοµές αυτές διαλύονται και εξατµίζονται, το
πραγµατικό ερώτηµα στο οποίο πρέπει να απαντήσετε είναι τι
σηµαίνει κυβερνησιµότητα σε συνθήκες πολυδιάσπασης της πο-
λιτικής αντιπροσώπευσης. 

Από το 2012 και µετά δεν έχουµε κυβερνήσεις αυτοδύναµες,
παρ’ ότι έχουµε το µπόνους του πρώτου κόµµατος. Κατά τη
γνώµη σας, υπό τις δεδοµένες συνθήκες, πόσο θα έπρεπε να
είναι το µπόνους; Πενήντα, εξήντα, εβδοµήντα, εκατό; Πόσο θα
έπρεπε να φτάσει για να µπορέσει να προκύψει µια κυβέρνηση; 

Το άλλο επιχείρηµα λέει: Και τι θα γινόταν, παραδείγµατος
χάριν, αν είχαµε απλή αναλογική; Θα προέκυπτε κυβέρνηση; Ας
κάνουµε, λοιπόν, µια υπόθεση εργασίας. Μάιος του 2012: Τα
κόµµατα που µένουν εκτός του 3%, δηλαδή δεν αντιπροσω-

πεύονται, φτάνουν αθροιστικά το 20%. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του

κυρίου Υπουργού)
Θα µπορούσε να υπάρξει κυβέρνηση αν είχαµε απλή αναλο-

γική; Εννοείται. Θα µπορούσε να υπάρξει κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας, διότι έµεινε έξω το κόµµα της κ. Μπακογιάννη, το
κόµµα του κ. Τζήµερου, το ΛΑΟΣ, το κόµµα του κ. Μάνου και
µπορεί µερικά ακόµα του συγγενούς φιλελεύθερου ή κεντροδε-
ξιού χώρου, µε τα οποία θα µπορούσε κάλλιστα, αν υπάρχει απλή
αναλογική, να έκανε κυβέρνηση. Εποµένως, το επιχείρηµα το
οποίο λέει ότι η απλή αναλογική σηµαίνει ακυβερνησία, πολύ
απλά δεν υφίσταται.

Αντιθέτως, τι έγινε; Εκβιάστηκε η τεχνητή ενσωµάτωση στη
Νέα Δηµοκρατία των όµορων αυτών ιδεολογικών και πολιτικών
χώρων. Γι’ αυτό κάποιος οµιλητής πολύ σωστά είπε ότι στην
πραγµατικότητα αντί να έχουµε διαφανή και αντικειµενική εκπρο-
σώπηση των κοινωνικών δυνάµεων, έχουµε τεχνητές δοµές µε-
γάλων πολιτικών κοµµάτων, οι οποίες, όµως, λειτουργούν
ατύπως ως εσωτερικά κόµµατα µέσα στα κόµµατα. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Και σε αυτό έπαιζε ρόλο η µη ύπαρξη απλής
αναλογικής.

Η απλή αναλογική είναι το καλύτερο και πιο λειτουργικό σύ-
στηµα στις συνθήκες που υπάρχουν σήµερα. Γιατί; Διότι δεν είναι
ο εκλογικός νόµος αυτός που φτιάχνει τους πολιτικούς συσχετι-
σµούς. Αντιθέτως, ο εκλογικός νόµος -αυτό είναι το µεγάλο δί-
δαγµα απ’ όλη τη βιβλιογραφία για τα κοµµατικά και τα εκλογικά
συστήµατα- είναι ότι πρέπει να προσαρµόζεται στην πραγµατι-
κότητα των πολιτικών και κοινωνικών συσχετισµών. 

Έρχοµαι στην εισήγηση του κ. Σκανδαλίδη. Θα ήθελα δυο
λεπτά, κυρία Πρόεδρε, γιατί είναι πολύ σηµαντική.

Ο Κώστας Σκανδαλίδης έκανε µια αναδροµή και µια αυτοκρι-
τική για τον τρόπο µε τον οποίο το ΠΑΣΟΚ µεταπολιτευτικά πή-
δηξε από τα πιο πλειοψηφικά συστήµατα στα πιο αναλογικά
-πράγµατι, χειρίστηκε τα πάντα και µάλιστα µε την ευχέρεια του
να µπορούν να ισχύουν από τις επόµενες εκλογές- µέχρι τη Συν-
ταγµατική Αναθεώρηση του 2001. Είναι αλήθεια. Σταµάτησε το
2003 µε το δικό του νόµο; Όχι. Το 2014, στις ευρωεκλογές, µε
εισήγηση του ΠΑΣΟΚ καθιερώνεται ο σταυρός. Το επιχείρηµα
που έρχονται τώρα και λένε ότι δεν σπάει η Β’ Αθήνας είναι προ-
σχηµατικό. 

Εσείς το 2014 εισηγείστε όχι µια Β’ Αθήνας, αλλά εφτά φορές
τη Β’ Αθήνας. Όλη η Ελλάδα µια Β’ Αθήνας. Γιατί το κάνετε αυτό;
Διότι νοµίζετε ότι θα επιβιώσετε εκλογικά αν ενεργοποιήσετε προ-
σωπικά, πολιτικά δίκτυα, τα οποία εκείνη τη στιγµή βρίσκονται σε
κρίση. Αποτυχηµένη, βεβαίως, προσπάθεια, διότι ως γνωστό ο
εκλογικός νόµος δεν φτιάχνει τους πολιτικούς συσχετισµούς και
τα ποσοστά.

Συνεχίζεται, όµως, αυτή η προσχηµατική χρήση εκ µέρους του
ΠΑΣΟΚ. Το 2015 ζητάει απλή αναλογική. Ζητάει, δηλαδή, αυτό
που σήµερα καταγγέλλει, που δεν θα ψηφίσει. 

Το ενδιαφέρον, όµως, δεν είναι σε αυτόν τον τυχοδιωκτισµό,
γιατί εδώ πρόκειται περί ιστορικού τυχοδιωκτισµού, περί µόνιµου
τυχοδιωκτισµού. Το πρόβληµα του ΠΑΣΟΚ -και το πολύ ενδιαφέ-
ρον- είναι άλλο σήµερα. Είναι ότι για πρώτη φορά ένα µικρό
κόµµα, του 4%, του 5%, του 6%, συναινεί στη διατήρηση ενός
µπόνους για το όποιο πρώτο κόµµα έρθει µετά από τρία ή δύο ή
δυόµισι χρόνια, όποτε γίνουν οι εκλογές. Δηλαδή τι κάνει; Φτιά-
χνει µια προεκλογική ατζέντα εις βάρος του. Είναι σαν να λέει,
δηλαδή, «µην µε ψηφίζετε, διότι δεν υπάρχει το τεκµήριο της κυ-
βερνησιµότητας». Και αυτό, βεβαίως, θα οδηγήσει σε ακόµη µε-
γαλύτερο πρόβληµα. 

Προσέξτε, δε, το εξής: Συναινεί σήµερα στο να µην ψηφίσει
την κατάργηση του µπόνους των πενήντα εδρών, αυτό, δηλαδή,
που έχει καταγγείλει ως αντισυνταγµατικό. Αυτό κι αν είναι πια!
Τι είδους φρένο στον πολιτικό τυχοδιωκτισµό είναι αυτό το οποίο
κάνετε; Καταγγέλλετε -και σωστά- ότι παραβιάζει το µπόνους
των πενήντα εδρών την αρχή της ισοδυναµίας της ψήφου και την
αρχή της πολιτικής ισότητας και σήµερα αρνείστε να το ψηφί-
σετε. 

Η απλή αναλογική δεν είναι µια ηθική ούτε µια δηµοκρατική
απλώς αναγκαιότητα. Είναι ένα µεγάλο χτύπηµα στις πολιτικές
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και οικονοµικές δοµές της διαπλοκής.
Και µπορεί, πράγµατι, το ΚΚΕ να έχει δίκιο. Η κρίση από το

2010 δεν ήταν κρίση του εκλογικού συστήµατος ή µόνο του πο-
λιτικού συστήµατος. Ήταν µια ευρύτερη κρίση του καπιταλιστι-
κού συστήµατος. Όµως, η διαχείριση αυτής της κρίσης είχε
πλευρές που ακουµπούσαν στο εκλογικό σύστηµα. Ένα εξ αυτών
το βλέπουµε αυτές τις ηµέρες στις αρµόδιες επιτροπές της Βου-
λής. 

Το ΠΑΣΟΚ χρωστά 200.000.000 ευρώ στις τράπεζες και η Νέα
Δηµοκρατία άλλα 200.000.000 ευρώ. Αυτό είναι το πολιτικό απο-
τέλεσµα των εκλογικών νόµων, των ιστορικά δυσαναλογικών και
καλπονοθευτικών.

Υπό αυτή την έννοια, η απλή αναλογική είναι το µεγάλο χτύ-
πηµα αυτή στιγµή στις ουρές της πολιτικής και οικονοµικής δια-
πλοκής της χώρας. Και µε αυτή την έννοια, θα πρέπει να
ψηφιστεί από όλα τα σοβαρά πολιτικά κόµµατα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο κ. Κέλλας και µετά η κ. Τζούφη.
Ορίστε, κύριε Κέλλα, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα αναφερθώ σε ένα µόνο σηµείο που είπατε

προ ολίγου, στις ευρωεκλογές, ότι µε το σύστηµα του σταυρού
θεωρήθηκε όλη η Ελλάδα µία επικράτεια. Θα µπορούσε να είναι
διαφορετικά, κύριε Υπουργέ; Θα µπορούσε η Ελλάδα να έχει
πολλές περιφέρειες στην Ευρώπη; Δεν στέκει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχοντας τακτοποιήσει κατακα-
λόκαιρο η Κυβέρνηση όλα τα ανοικτά θέµατα που καταδυνα-
στεύουν καθηµερινά την πλειονότητα της ελληνικής κοινωνίας,
καλεί το Σώµα να ψηφίσει έναν νέο εκλογικό νόµο. 

Την ώρα, λοιπόν, που οι µικροσυνταξιούχοι βλέπουν το ΕΚΑΣ
να κόβεται και τις συντάξεις να εξανεµίζονται, που οι εργαζόµε-
νοι χάνουν και νέα αγοραστική δύναµη, που οι επαγγελµατίες
δεν µπορούν να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους µε απο-
τέλεσµα τα λουκέτα στην αγορά να αυξάνονται, που οι αγρότες
δέχονται «τσουνάµι» δυσβάστακτων φόρων, που οι µαθητές δεν
γνωρίζουν µε ποιο σύστηµα θα προχωρήσουν στην υποχρεωτική
τους εκπαίδευση, την ώρα που στη γειτονιά µας η αστάθεια
χτυπά επικίνδυνα την πόρτα της ασφάλειας και της ηρεµίας, ενώ
στην Ευρώπη εξαπλώνονται επικίνδυνα οι ακραίες δυνάµεις του
λαϊκισµού και του φασισµού και η τροµοκρατία εισέρχεται σε νέα
φάση, απειλώντας ευθέως δικαιώµατα και κατακτήσεις του δυ-
τικού πολιτισµού, την ίδια ακριβώς ώρα η Κυβέρνηση αποφασίζει
να ρίξει τη χώρα στη δίνη της ακυβερνησίας. 

Αυτό ουσιαστικά µας καλεί να νοµοθετήσουµε, αδιαφορώντας
για το αυταπόδεικτο, για το γεγονός, δηλαδή, πως είναι σχεδόν
αδύνατο να προκύψει σταθερή κυβερνητική πρόταση µακράς
διαρκείας, µε συνεργασία τεσσάρων ή πέντε κοµµάτων. Το λέει,
εξάλλου, ο ίδιος ο εισηγητής, ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Κου-
ρουµπλής. Και αδιαφορώντας πλήρως για την ιδεολογική και
προγραµµατική ταυτότητα που θα δοµηθεί µέσω µιας τέτοιας
συνεργασίας, φέρνει πρόταση αλλαγής του εκλογικού νόµου µε
έναν και µόνο στόχο: να φρενάρει την άνοδο της Νέας Δηµοκρα-
τίας στην εξουσία.

Αυτό είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και ας µην γελιόµα-
στε. Και για να το επιτύχετε, δεν διστάζετε να νοµοθετήσετε το
δικαίωµα ψήφου ακόµα και στα δεκαέξι. Ενώ οι δεκαεξάρηδες
δεν έχουν κανένα άλλο δικαιοπρακτικό δικαίωµα, εντούτοις θα
µπορούν να ψηφίζουν. Αν νοµίζετε ότι αυτό είναι σωστό, τότε
πρέπει να αλλάξετε και τις σχετικές διατάξεις του Αστικού και
του Ποινικού Κώδικα για να υπάρχει ισονοµία. 

Τις επιπτώσεις, όµως, από αυτή την απόφαση τις σκεφτήκατε;
Εισάγετε, δηλαδή, τον προεκλογικό αγώνα των κοµµάτων στα
λύκεια της χώρας; Και τι περιµένετε να κερδίσετε από αυτό;

Όπως είπε και ο εισηγητής µας, ο κ. Βορίδης, είναι εκατό χι-
λιάδες περίπου οι δεκαεξάρηδες που θα ψηφίσουν. Πενήντα µε
εξήντα χιλιάδες από αυτούς θα ψηφίσουν. Άντε να πάρετε τους
είκοσι. Και πολλούς λέω, δηλαδή, διότι ξέρετε ότι η ΔΑΠ στα πα-
νεπιστήµια σκίζει. Εποµένως; Η ζηµιά, όµως, για τα παιδιά τόσο
από ηθικής όσο και από εκπαιδευτικής άποψης θα είναι ανεπα-
νόρθωτη.

Ο τρόµος της Κυβέρνησης απέναντι σε όλες τις δηµοσκοπή-
σεις, οι οποίες αποδεικνύουν µε τον πιο εµφατικό τρόπο πως η
ρήξη µε την κοινωνία δηµιουργεί συνθήκες µη αναστρέψιµες για
αυτούς, την οδηγεί στο πιο επικίνδυνο µέχρι σήµερα παιγνίδι
απέναντι στην ίδια τη δηµοκρατία και τη σταθερότητα της
χώρας.

Ο τρόµος της Κυβέρνησης απέναντι σε όλα αυτά που έρχονται
από το φθινόπωρο, µε την κοινωνία να βράζει εξαιτίας της πολι-
τικής εξαπάτησης που υπέστη από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και
ΑΝΕΛ, την οδηγεί στην πλήρη ναρκοθέτηση του πολιτικού µας
συστήµατος.

Ο τρόµος της Κυβέρνησης απέναντι στην επέλαση της Νέας
Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη, την οδηγεί στο απο-
νενοηµένο του εκλογικού νόµου, επιστρατεύοντας, µάλιστα, για
ακόµη µια φορά το αριστερό ιδεώδες, που θέτει παγίως την απλή
αναλογική ως µόνιµο και σταθερό εκλογικό σύστηµα.

Αλήθεια, κύριοι συνάδελφοι, είναι αριστερό η χρήση των
ψήφων της Χρυσής Αυγής, όταν εξυπηρετεί τους σκοπούς σας;
Είναι αριστερό να σχεδιάζετε µελλοντικές κυβερνήσεις που θα
στηρίζονται στη συνεργασία ετερόκλητων προγραµµατικά και
ιδεολογικά πολιτικών κοµµάτων, χωρίς ταυτόσηµες ιδεολογικές
αφετηρίες; Είναι αριστερό να επιφέρετε την αστάθεια και την
ακυβερνησία στη χώρα σε µια στιγµή που η γειτονιά µας καίγε-
ται; Και γιατί δεν είναι αριστερό να συµφωνήσετε στο δικαίωµα
ψήφου των οµογενών µας, όπως εµείς προτείνουµε; Προφανώς,
θεωρείτε ότι δεν αποτελούν δική σας εκλογική πελατεία και χρη-
σιµοποιείτε διάφορα αστεία επιχειρήµατα.

Κόπτεστε, όµως, στεναχωριέστε και κλαίτε δήθεν γιατί τα νέα
παιδιά φεύγουν στο εξωτερικό κατά χιλιάδες λόγω της κρίσης
τα τελευταία χρόνια: Τετρακόσιες χιλιάδες ανώτερης και ανώτα-
της εκπαίδευσης από το 2008 έως και σήµερα, σύµφωνα µε δη-
µοσίευµα της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ». Και, όµως, αυτούς τους
Έλληνες, που ζουν και παράγουν στο εξωτερικό, που σύµφωνα
µε τα στοιχεία έχουν παράξει µέχρι σήµερα πλούτο 50 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ στις χώρες που ενεργούν, δεν θέλουµε ούτε να
τους τιµήσουµε ούτε να τους εµπιστευτούµε µε την ψήφο τους.
Χρειαζόµαστε, όµως, τα χρήµατά τους για να βγούµε από το οι-
κονοµικό αδιέξοδο. Πόσο υποκριτές, αλήθεια, είστε;

Όµως, ούτε και στο σπάσιµο των µεγάλων περιφερειών -που
πάλι εµείς προτείνουµε- συµφωνείτε –και είναι µια καλή ευκαιρία
να ξεκινήσουµε από τη Β’ Αθήνας- γιατί µε το παρόν νοµοσχέδιο
προσπαθείτε να εξυπηρετήσετε τα µικροκοµµατικά σας συµφέ-
ροντα.

Αλήθεια, κύριοι της Κυβέρνησης, τίποτα δεν σας ενδιαφέρει.
Αυτή είναι η αλήθεια, αυτή είναι η πραγµατικότητα. Το µόνο που
σας ενδιαφέρει είναι η εξουσία, είναι οι καρέκλες και γι’ αυτό ξε-
πουλάτε και όλη τη δηµόσια περιουσία σε εξευτελιστικές τιµές,
αρκεί να µείνετε γαντζωµένοι σε αυτή.

Δεν σας έφτανε το ΤΑΙΠΕΔ, αλλά δηµιουργήσατε και νέο υπερ-
ταµείο που περιλαµβάνει όλη τη δηµόσια περιουσία για εκατό
χρόνια. Και µεθαύριο θα έρθετε και θα ψηφίσετε και την πώληση
της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» για 45 εκατοµµύρια ευρώ. Ο κ. Σταθάκης, ο
δικός σας Υπουργός, είχε πει ότι 300 εκατοµµύρια ευρώ ήταν η
αξία της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» πέρυσι.

Δυστυχώς για εσάς και για αυτή τη χώρα, ο κόσµος σάς έχει
καταλάβει. Σας πλήρωσε και σας πληρώνει πολύ ακριβά. Και
είναι αυτός που θα ανατρέψει τελικά όλες τις νοοτροπίες και
πρακτικές που σχεδιάζετε να επιβάλετε στην κοινωνία µας.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, µην έχετε καµµιά αµφιβο-
λία. Ό,τι και αν σκαρφιστείτε για να παραµείνετε στην εξουσία,
όποια κανάλια και αν κλείσετε, όσο κι αν θελήσετε να ελέγξετε
την ενηµέρωση, θα είναι οι πολίτες αυτοί που τελικά θα σας δεί-
ξουν την πόρτα της εξόδου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας ευ-

χαριστούµε κι εµείς.
Τον λόγο έχει η κ. Μερόπη Τζούφη. Ακολουθεί ο Υπουργός Δι-

καιοσύνης, ο κ. Παρασκευόπουλος.
Ορίστε, κυρία Τζούφη, έχετε τον λόγο.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Υπουρ-
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γοί, αγαπητοί συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητούµε απο-
τελεί τοµή για την πολιτική και κοινωνική ζωή της χώρας µας,
αφού καθιερώνει την απλή αναλογική για πρώτη φορά στην µε-
ταπολεµική ιστορία του ελληνικού κράτους, ενισχύοντας τα δη-
µοκρατικά και αντιπροσωπευτικά χαρακτηριστικά του πολιτικού
µας συστήµατος, µε πρωτοποριακή φωτεινή εξαίρεση -που ήδη
αναφέρθηκε- το νοµοθέτηµα του Αλέξανδρου Παπαναστασίου
το 1926.

Είναι, βέβαια, γνωστό πως στην πλειονότητα των χωρών του
κόσµου το εκλογικό σύστηµα προβλέπεται από το ίδιον Σύν-
ταγµά τους, εξασφαλίζοντας ενιαίες διαδικασίες και κανόνες για
όλες τις πολιτικές αναµετρήσεις.

Αντίθετα, στη χώρα µας το Σύνταγµά µας δεν περιέχει συγκε-
κριµένες ρυθµίσεις και έτσι, ο καθορισµός του εκλογικού συστή-
µατος επαφίεται κάθε φορά στην εκάστοτε κυβέρνηση που θα
κηρύξει τις εκλογές εκδίδοντας και το σχετικό νοµοθέτηµα.

Έτσι, λοιπόν, για πολλά, πολλά χρόνια, από το 1844, το εκλο-
γικό σύστηµα έχει αλλάξει πολλές φορές. Έχουν θεσπιστεί διά-
φορες εκδοχές του και, βεβαίως, οι µορφές της ενισχυµένης
αναλογικής τα τελευταία χρόνια κατά την περίοδο της Μεταπο-
λίτευσης, µε στόχο πάντοτε το µανιπιουλάρισµα της ψήφου, βοη-
θούντων τα τελευταία χρόνια και των δηµοσκοπήσεων, που όµως
εσχάτως απέβησαν, αµφισβητούντως του λαϊκού παράγοντα,
πλήρως αναξιόπιστες.

Η απλή αναλογική, όπως είναι παγκοίνως γνωστό, αποτελεί
πάγια θέση και διαχρονική διεκδίκηση της Αριστεράς, ώστε η
ψήφος των πολιτών να αντιπροσωπεύεται και να εκφράζει τη
λαϊκή βούληση, εγκαθιδρύοντας ένα δίκαιο εκλογικό σύστηµα,
το οποίο τόσο διαχρονικά, όσο και ιδιαίτερα κατά την περίοδο
που διανύουµε, το έχει ανάγκη η χώρα µας.

Στο ερώτηµα αν η απλή αναλογική είναι µία ιδεοληψία, µία εµ-
µονή, τέλος πάντων, αυτής της Αριστεράς και της σηµερινής Κυ-
βέρνησης, τα ευρήµατα που προκύπτουν από µετρήσεις
δείχνουν ότι αυτός είναι ένας πολιτικά πονηρός ισχυρισµός,
αφού η πλατιά κοινωνική πλειοψηφία τάσσεται υπέρ της απλής
αναλογικής όχι µόνο ανάµεσα στους ψηφοφόρους των αριστε-
ρών κοµµάτων, αλλά και µέσα στα κόµµατα που προσπάθησαν
συστηµατικά τα τελευταία χρόνια να αναχαιτίσουν και να υπονο-
µεύσουν την αναλογική εκπροσώπηση, επιστρατεύοντας διά-
φορα επιχειρήµατα µε κύριο αυτό της ακυβερνησίας.

Όµως, η υποκείµενη στόχευση των διαδοχικών εκλογικών συ-
στηµάτων της ενισχυµένης αναλογικής, δηλαδή των µπόνους ή,
τέλος πάντων, η απάντηση στο ερώτηµα, «Ποιον ωφελούν τα
µπόνους;», δεν ήταν η κυβερνησιµότητα, αλλά η εξασφάλιση και
εν τέλει η θωράκιση της αποκλειστικής πρόσβασης των κοµµά-
των του παλαιού δικοµµατισµού στην εξουσία για πολλούς λό-
γους, δηλαδή τη νοµή των αγαθών, το πελατειακό κράτος, τις
σχέσεις διαπλοκής, κ.λπ..

Εµείς από την πλευρά µας, έχοντας συνειδητοποιήσει πως η
χώρα χρειάζεται µία συντεταγµένη θεσµική δοµή, συνυπολογί-
ζοντας και την οικονοµική, κοινωνική και πολιτική κατάσταση της
χώρας, προτείνουµε έναν εκλογικό νόµο ικανό να τονώσει την
αντιπροσωπευτικότητα, να εµβαθύνει τις δηµοκρατικές διαδικα-
σίες, ακόµα -εν τέλει- και να διευκολύνει τη σύµπραξη σταθερών
κυβερνήσεων συνεργασίας, βάσει όµως επεξεργασµένων προ-
γραµµατικών συγκλίσεων. 

Υπάρχει και η κριτική από τα Αριστερά για το κατώφλι του 3%.
Η απάντηση έχει δοθεί από πολλούς και µε βρίσκει σύµφωνη.
Είµαι προς την πλευρά που θα έβλεπε θετικά και µία µείωση.
Όµως, µείναµε σ’ αυτό για να επιτευχθεί η συµφωνία µε τα υπό-
λοιπα πολιτικά κόµµατα. Εξάλλου και η πλήρης κατάργηση
αυτού του ορίου δεν θα οδηγούσε στην πλήρη αναλογική εκπρο-
σώπηση, εκτός και αν όλη η Ελλάδα γινόταν µία ενιαία περιφέ-
ρεια. 

Όσον αφορά την πρόβλεψη της ψήφου στα δεκαεπτά, είναι
απολύτως προφανές ότι προκύπτει από τις νέες κοινωνικές συν-
θήκες που επιτάσσουν την όλο και πιο ενεργή προσπάθεια για
τη συµµετοχή της νέας γενιάς.

Αυτό, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, δεν αποτελεί
δείγµα κοµµατικοποίησης, αλλά πολιτικοποίησης και συµµετοχής
και αφορά εκατό χιλιάδες νέους ανθρώπους. Μάλιστα, στη συ-

ζήτηση που έχει ανοίξει για την ενηλικίωση, θα µπορούσαµε να
πούµε ότι πιθανά αυτή έρχεται στα δεκαέξι, τη στιγµή, δηλαδή,
που µε βάση και τα ευρωπαϊκά δεδοµένα παύει η παιδιατρική ια-
τρική φροντίδα. Ίσως γι’ αυτό και αποτελεί ευρωπαϊκή οδηγία.

Επανερχόµενη στο επιχείρηµα της Νέας Δηµοκρατίας, ότι η
χώρα χρειάζεται σταθερές κυβερνήσεις, ουσιαστικά αναφέρεται
δια στόµατος του Αρχηγού της σε µονοκοµµατικές κυβερνήσεις
και κατά προτίµηση αυτοδύναµες της Νέας Δηµοκρατίας ή σε
συνεργασία µε δορυφόρους της ίδιας πολιτικής, όπως τις κυβερ-
νήσεις που είχαµε τόσα χρόνια µε τις γνωστές σε όλους συνέ-
πειες.

Στο ίδιο κλίµα, ο κ. Κουµουτσάκος χαρακτήρισε την ψήφιση
της απλής αναλογικής συνειδητό πολιτικό έγκληµα που πρέπει
να αποτρέψουν οι ευρωπαϊκές µεταρρυθµιστικές δυνάµεις. Τι να
σχολιάσει κανείς επ’ αυτού, εκτός του να υποστηρίξει ότι η
στάση αυτή είναι συνεπής µε το παρελθόν της Νέας Δηµοκρα-
τίας;

Το ΠΑΣΟΚ, όµως; Σε µία επίδειξη τυχοδιωκτισµού, παρέµεινε
στη θέση του κ. Βενιζέλου ότι τώρα δεν χρειάζεται απλή αναλο-
γική, παρά την οµόφωνη απόφαση του κόµµατός του το 2015 και
την πρόταση για αλλαγή του εκλογικού νόµου και την κατάργηση
του µπόνους, αν και βεβαίως στο παρελθόν κυβερνητικά επέλεγε
πάντοτε την ενισχυµένη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Ουσιαστικά, µε αυτήν την τοποθέτησή του το ΠΑΣΟΚ επιµένει

στον ρόλο του δορυφόρου της Νέας Δηµοκρατίας, ρόλο που πι-
θανώς αφοµοίωσε ύστερα από τις πρόσφατες συγκυβερνήσεις
στα χρόνια της κρίσης.

Όσο για το τελευταίο επιχείρηµα της απόρριψης του νόµου
λόγω αποσπασµατικότητας, προφανώς πρόκειται για «φύλλο
συκής», αφού το αποτέλεσµα είναι ακριβώς το ίδιο, δηλαδή να
µην ψηφιστεί ο νόµος και πιθανώς γι’ αυτό και η έντονη επιθετι-
κότητα, «Θα µας πείτε τώρα εσείς τι θα κάνουµε;».

Για τη στάση της Χρυσής Αυγής δεν έχω να προσθέσω πολλά,
αφού είναι γνωστό ότι δυναµιτίζει συνειδητά τη δηµοκρατία και
επιθυµεί ακόµα και να την καταλύσει. Όµως, να θυµίσω ότι στην
παρούσα φάση, µε τη στάση της εν τέλει, λειτουργεί ως χρυσή
εφεδρεία της πολιτικής της Νέας Δηµοκρατίας, όπως και στο πα-
ρελθόν, όπως και ιστορικά. 

Ας σκεφτούν εδώ τον ρόλο τους οι ευρέως λοιδωρήσαντες την
Κυβέρνηση, και σήµερα δυστυχώς, για την τάχατες στήριξη του
νοµοσχεδίου µε τις ψήφους της Χρυσής Αυγής.

Η νοµοθετική µας αυτή πρωτοβουλία λαµβάνει χώρα σε µια
χρονική στιγµή σταθερότητας του πολιτικού σκηνικού. Δεν προ-
τείναµε την αλλαγή του εκλογικού συστήµατος ούτε εν µέσω
απειλών Grexit, ούτε εν όψει οποιασδήποτε εκλογικής αναµέτρη-
σης, γεγονός που πιστεύω ότι αντανακλά την πραγµατική µας
διάθεση για ουσιαστική αλλαγή του συστήµατος. 

Γι’ αυτό καλούµε όλες τις δηµοκρατικές πολιτικές δυνάµεις να
στηρίξουν αυτές τις δηµοκρατικές αλλαγές και να καταθέσουν
προτάσεις για το νέο Σύνταγµα, που θα µπορέσουν να λειτουρ-
γήσουν συµπληρωµατικά και στην κατεύθυνση της συγκρότησης
σταθερών κυβερνήσεων συνεργασίας, αλλά και διεύρυνσης της
αντιπροσωπευτικότητας της ψήφου, και όχι µόνο.

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω πως η επέτειος της Αποκατάστα-
σης της Δηµοκρατίας στις 24 του Ιούλη, µετά την επταετία της
«µαύρης» χούντας των Συνταγµαταρχών, ύστερα και από τις πρό-
σφατες βίαιες εξελίξεις στην Τουρκία µε την απόπειρα πραξικο-
πήµατος, αλλά και την έξαρση του άγριου κυβερνητικού
αυταρχισµού, ας βρουν τη χώρα µας µε ένα πιο δίκαιο, δηµοκρα-
τικό και αντιπροσωπευτικό εκλογικό σύστηµα, αυτό της απλής
αναλογικής.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Παρασκευόπουλος, Υπουργός Δικαιοσύνης. Μετά
τον λόγο θα λάβει η κ. Τριανταφύλλου.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,
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Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, επειδή πολλά µέχρι τώρα έχουν διευκρινιστεί -και το
θέµα της εξυπηρέτησης της ισότητας της ψήφου, µέσω της
απλής αναλογικής, και τα θέµατα της ηλικίας νοµίζω- θα προ-
σπαθήσω να µιλήσω, µε την ταχύτητα που µου επιβάλλεται, για
δύο θέµατα τα οποία νοµίζω ότι δεν έχουν επαρκώς αναλυθεί.

Το ένα θέµα είναι η ιστορική βάση και η ιστορική σκοπιµότητα
αυτή τη στιγµή της απλής αναλογικής. Ας µην επιδοθούµε σε αµ-
φισβητήσεις τύπου, τότε υπήρχε απλή αναλογική, ενισχυµένη
κ.λπ.. Σε γενικές γραµµές από το 1844 που είχαµε ψηφοφορία,
µέχρι τη δεκαετία του 1920, το 1923, 1926 έχουµε πλειοψηφικό
σύστηµα. Έκτοτε εναλλάσσεται το πλειοψηφικό µε αναλογικό.
Και στην Μεταπολίτευση έχουµε -µέχρι τώρα- ενισχυµένη ανα-
λογική. Αυτή είναι η γενική εικόνα. Και, βέβαια, η γενική εικόνα
συµπληρώνεται από το γεγονός ότι έχουµε διαρκείς εναλλαγές
συστηµάτων. 

Τι κάνουµε τώρα εν όψει των συνεχών αλλαγών; Λέµε ότι πρέ-
πει να παγιωθεί πλέον το σύστηµα, άρα, διακόπτουµε τις προ-
σπάθειες µέσα από τη Βουλή να παραγάγουµε νέα συστήµατα;
Όχι, διότι τότε αυτό θα σήµαινε ότι θα κρατήσουµε το παλαιό,
δηλαδή την ενισχυµένη αναλογική, που δεν έχουµε συµφωνήσει
ότι είναι η καλύτερη.

Τι πρέπει να κάνουµε; Πρέπει να δούµε οι σηµερινές ιστορικές
και κοινωνικές περιστάσεις ποιο εκλογικό σύστηµα υπαγο-
ρεύουν. Άλλωστε και το γεγονός ότι το Σύνταγµα είναι ανοιχτό
ως προς την επιλογή του συστήµατος, µας καλεί να προσέξουµε
ακριβώς την ιστορική και κοινωνική συγκυρία και την εθνική πο-
ρεία -αν θέλετε- ως προς το εκλογικό σύστηµα. 

Τι πιστεύω; Πιστεύω ότι από τη στιγµή που µπήκαµε σε συν-
θήκες οικονοµικής και κοινωνικής κρίσης, από το 2010 περίπου,
όπως µπήκανε προηγουµένως και άλλες χώρες, οι πολλοί πολί-
τες είναι οι µη έχοντες, οι πολλοί πολίτες είναι που χειµάζονται
και που δυσκολεύονται στη διαβίωσή τους και γι’ αυτόν τον λόγο
έχουν λόγους να θέλουν αλλαγές στο οικονοµικό και κοινωνικό
σύστηµα. 

Με δυο λόγια, η περίοδος της κρίσης είναι η περίοδος στην
οποία υπάρχουν ριζοσπαστικά, κοινωνικά αιτήµατα. Με άλλα
λόγια, είναι η περίοδος ακριβώς όπου η δηµοκρατία συναντά τον
ριζοσπαστισµό. Διότι η δηµοκρατία ως σύστηµα που επιτρέπει
στους πολλούς να εκφραστούν και να αποκτήσουν εξουσία,
πλέον επιτρέπει στους πολλούς µη έχοντες να µπορέσουν να
διαχειριστούν τα πολιτικά πράγµατα της χώρας µας και τις δικές
τους τύχες.

Σε αυτήν ακριβώς τη συγκυρία της κρίσης οι θεσµοί της δη-
µοκρατίας χάνουν επίθετα του τύπου «νεοφιλελεύθερη δηµοκρα-
τία», «αστική δηµοκρατία, «τυπική δηµοκρατία» ή ό,τι άλλο
θέλετε, και πλέον η δηµοκρατία γίνεται ουσιαστική, επιτρέποντας
πια στους πολίτες να είναι άρχοντες και αρχόµενοι και να αλλά-
ξουν του όρους ζωής τους.

Γι’ αυτό και πιστεύω ότι σήµερα χρειάζεται η απλή αναλογική,
όχι ως στρατηγική απόκτησης της εξουσίας από πολλά κόµµατα,
αλλά ως µέθοδος, ώστε οι πολλοί πολίτες, οι οποίοι κοινωνικά
πιέζονται, να µπορέσουν να αλλάξουν τους κοινωνικούς τους
όρους, τους όρους ζωής τους, αποκτώντας πρόσβαση στην πο-
λιτική εξουσία. Με δύο λόγια, είµαστε στην εποχή των συγκλί-
σεων των κοµµάτων, διότι τα κόµµατα και ο κόσµος ο οποίος
ψηφίζει δεν έχει προλάβει ακόµα να σχηµατίσει κοµµατικό φρό-
νηµα µε βάση τις νέες αυτές συνθήκες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Μισό λεπτό, κυρία Πρόεδρε. Θα χρειαστώ λίγο χρόνο και µε
τη µεγαλύτερη δυνατή συντοµία, ίσως περάσω για λίγο, για ένα
λεπτό, το όριο των πέντε λεπτών. 

Θα αναφερθώ στο θέµα των αποδήµων. Υπάρχει µια διάσταση,
η οποία δεν έχει συζητηθεί. Ακούω για την οµογένεια. Βεβαίως,
δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι η δηµοκρατία είναι το πολίτευµα του
κοινού τόπου, έτσι γεννήθηκε, έτσι συνεχίζει να υπάρχει και ως
πολίτευµα το οποίο ήταν αντίπαλο προς το σύστηµα του κοινού
αίµατος και της καταγωγής για τη διαχείριση των πολιτικών κοι-
νών. Δεν θέλω µε αυτό να πω ότι απορρίπτουµε πλήρως την ιδέα
της συµµετοχής των αποδήµων στην ψηφοφορία, αλλά είναι

άλλο ένας Έλληνας πολίτης ο οποίος βρίσκεται στο εξωτερικό
για ένα χρονικό διάστηµα λόγω των σπουδών του ή λόγω µιας
πρόσκαιρης επαγγελµατικής δραστηριότητας -αλλά εδώ πάντως
έχει γαλουχηθεί, γνωρίζει αυτές τις πολιτικές συνθήκες, σε αυτές
θέλει να επενεργήσει και σε αυτές θα επενεργήσει οπωσδήποτε
µε την ψήφο του- και είναι άλλο ένας ο οποίος λείπει από τη
χώρα για πολλά χρόνια, είναι µακριά -είναι πιθανόν δεύτερης γε-
νιάς, παρά την ελληνική υπηκοότητα- και ο ίδιος εν όψει του
χώρου στον οποίο διαβιεί δεν θα επηρεαστεί καθόλου από τις
συνέπειες της ψήφου του. 

Γι’ αυτόν τον λόγο πιστεύω ότι δεν είναι απλό το θέµα της χο-
ρήγησης ψήφου στους αποδήµους, χρειάζεται καταγραφές,
χρειάζεται µελέτη και σωστά –κατά τη γνώµη µου- προς το παρόν
αφήνεται. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει η κ. Μαρία Τριανταφύλλου.

Ορίστε, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σαράντα δύο χρόνια µετά την

εισβολή στην Κύπρο, µετά το πραξικόπηµα ενάντια στον Μακά-
ριο, αµερικανόπνευστο και χουντικό, το Κυπριακό απαιτεί πραγ-
µατική λύση και δεν είναι τεχνικό πρόβληµα και ζήτηµα µεταξύ
των δύο κοινοτήτων, είναι πάνω απ’ όλα ζήτηµα εισβολής και κα-
τοχής. Για σαράντα δύο χρόνια έχουµε παράνοµη κατοχή σχεδόν
του 40% του νησιού, µαζικό εποικισµό και τροµοκράτηση των
Τουρκοκύπριων. 

Δεν υπάρχει λύση χωρίς άµεση αποχώρηση των τουρκικών κα-
τοχικών στρατευµάτων. Απαιτούµε λύση συµβατή µε όσα ορίζον-
ται από τους κανόνες του Διεθνούς Δικαίου και τις αποφάσεις
του ΟΗΕ, λύση δίκαιη και βιώσιµη, χωρίς ξένες επεµβάσεις, µε
δηµοκρατική διακυβέρνηση, µε αρµονική συµβίωση και συνύ-
παρξη Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων. 

Και εδώ θέλω να κάνω δύο σηµειώσεις:
Δεν δεχόµαστε καµµία υπόδειξη από κανέναν Τούρκο αξιωµα-

τούχο που παραβιάζει τα δηµοκρατικά δικαιώµατα και κατακρε-
ουργεί τον λαό του. Έχουµε πλήρη σεβασµό –και το έχουµε
αποδείξει- όλων των Διεθνών Συνθηκών, του Διεθνούς Δικαίου
και φυσικά και στις περίπτωση των 8, θα ακολουθηθεί η δικαστική
διαδικασία.

Δεύτερη σηµείωση. Δεν δεχόµαστε καµµία υπόδειξη από τη
Χρυσή Αυγή. Μίλησε για άνοιγµα του φακέλου της Κύπρου. Σί-
γουρα; Οι χουντικοί τι ήξεραν για την τουρκική απόβαση και τι
ρόλο έπαιξε η χούντα; Είναι θιασώτες τους. 

Ένας συνήθης τρόπος πειθούς στον πολιτικό λόγο είναι η επί-
θεση στο ήθος του αντιπάλου. Όλοι µετερχόµαστε αυτόν τον
τρόπο. Για να είναι όµως πραγµατικά αποτελεσµατικός πρέπει
να συνδυάζεται µε την επίκληση στη λογική. Και αυτές τις µέρες
ακούσαµε σοφιστείες και άλµατα στο κενό -όπως αρκετές
φορές- µε κυρίαρχα επιχειρήµατα την ακυβερνησία, τη διαφωνία
του Υπουργού –χθες ακούστηκε περισσότερο, σήµερα λιγότερο-
την προχειρότητα στη νοµοθέτηση και φυσικά τον καιροσκοπι-
σµό του ΣΥΡΙΖΑ. 

Ας τα πάρουµε από την αρχή. Ακυβερνησία, το αντίθετο της
κυβερνησιµότητας. Τόσα χρόνια υπήρξαν ισχυρές κυβερνήσεις
ελέω καλπονοθευτικών νόµων µε µπόνους, άλλοτε µεγαλύτερων
και άλλοτε µικρότερων. Και τι έγινε; Απαξίωσαν την πολιτική ζωή.
Οδήγησαν στην παντοδυναµία του δικοµµατισµού, στην υφαρ-
παγή της ψήφου, στη µετατροπή των ψηφοφόρων σε εκλογική
πελατεία. Και διάβρωσαν τις αντιλήψεις, καθιερώνοντας τη
σχέση µε τα κόµµατα και την πολιτική ως µια σχέση άµεσου και
ευτελούς συµφέροντος. Μέσα σε αυτό το αχανές πλαίσιο αν-
δρώθηκε η διαπλοκή, ξέσπασαν τα σκάνδαλα, γιγαντώθηκαν η
«SIEMENS», τα χρηµατιστήρια και όλο το πλαίσιο της παρασιτι-
κής οικονοµίας που θέριεψε στην Ελλάδα.

Ταυτόχρονα, ο λαϊκισµός σαν στοιχείο του πολιτικού λόγου και
η έλλειψη λογοδοσίας και ευθύνης απαξίωσαν ακόµα περισσό-
τερο την πολιτική και καλλιέργησαν την ανωριµότητα στο σώµα
της κοινωνίας ως κυρίαρχο στοιχείο. Σε αυτήν τη φάση κακοποι-
ήθηκε η έννοια του λαού: είτε αυτός θα είχε πάντα δίκιο είτε δεν
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θα καταλάβαινε τίποτα, κατά πώς συνέφερε την κοµµατική ρη-
τορική. Φυσικά, η σκέψη της ενεργητικής συµµετοχής του λαού
και άρα η ωρίµανση και η κατανόηση εκ µέρους του τι σηµαίνει
απόφαση και ευθύνη ουδέποτε απασχόλησε τα ιερατεία της Με-
ταπολίτευσης.

Και µιας και µιλάµε για ιερατεία της Μεταπολίτευσης, τι είπε ο
εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, που πάντοτε εν-
τοπίζει τον στόχο της αδυναµίας του συστήµατος, µε τη µονα-
δική επάρκεια που διακρίνει τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη, που
όµως φεύγοντας δεν πρόλαβε να τα διορθώσει όλα, αλλά που
άλλαξε το µεταπολιτευτικό σκηνικό της φτώχειας και της µιζέ-
ριας σε ευµάρεια; Κάτι ξέχασε να µας πει. Εµείς µπορούµε να
κάνουµε καταγγελία, ενώ ο Υπουργός δεν µπορεί, µιας και υπη-
ρέτησε το συγκεκριµένο κόµµα.

Ποιοι έκαναν πολιτική «ηµετέρων»; Ποιοι γιγάντωσαν το πελα-
τειακό κράτος; Η διαφθορά έφτασε ως τους κλητήρες. Ποιοι
εξαρτούσαν όλες τις δοµές, τις δοµές παραγωγής και άλλες,
από τα πολιτικά τους γραφεία; Ποιοι διόριζαν; Ποιοι διαχειρίστη-
καν πελατειακά τη διαχείριση των ευρωπαϊκών χρηµάτων; Ποιοι
δηµιούργησαν τον κρατικοδίαιτο συνδικαλισµό, συνυφασµένα
όλα µε την πολιτική τους ύπαρξη; Η Κεντροαριστερά, που στρογ-
γυλεύει τα αιτήµατα, τις διεκδικήσεις, που κάποτε τις χλευάζει,
τις ξορκίζει και κάποτε τις διατυπώνει προοδευτικότερα. Αυτός
είναι ο ρόλος της Κεντροαριστεράς, κόντρα πάντα στην Αρι-
στερά. Η αριστερή παρένθεση εµπεριέχει την αφοµοίωσή µας
σε αυτήν.

Και η Νέα Δηµοκρατία είναι πολιτικά ανήµπορη. Κάνει πολιτική
µε βάση τις δηµοσκοπήσεις, ενώ για τον νέο εκλογικό νόµο αγω-
νιά για τη σταθερότητα και την ακυβερνησία και κατηγορεί τον
ΣΥΡΙΖΑ ότι επειδή καταρρέει, αγωνιά για τον ρόλο του την επό-
µενη µέρα και γι’ αυτό προτείνει απλή αναλογική. Πολλαπλές αν-
τιφάσεις. Αφού είναι σίγουρη για την κατάρρευση του ΣΥΡΙΖΑ
και τη δική της άνοδο, προς τι η ακυβερνησία;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Η ανάγκη σταθερών κυβερνήσεων γιατί να εξασφαλίζεται από
το καλπονοθευτικό µπόνους και όχι από τη συµφωνία πάνω σε
προγραµµατικές θέσεις, που θα έχουν την απαραίτητη λαϊκή έγ-
κριση, αλλά και την πολιτική συστράτευση; Ποιος είναι αυτός που
γνωρίζει πως είτε δεν έχει θέσεις είτε οι θέσεις του είναι τόσο
ακραία αντεθνικές, νεοφιλελεύθερες –µπορούµε να το λέµε-,
ώστε δύσκολα θα αποσπάσει ευρείες συναινέσεις, πολιτικές και
κοινωνικές για τη δηµιουργία σταθερής κυβέρνησης; Στην πραγ-
µατικότητα αυτός που επικαλείται την ακυβερνησία είναι εκείνος
που εν δυνάµει θα την προκαλέσει ή θα την επιδιώξει.

Το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης τρέµει τον εκλογικό
νόµο και η Νέα Δηµοκρατία χωρίς στρατηγική, θέσεις που να
υπερασπίζονται τα εθνικά συµφέροντα και ηγεσία ικανή να προσ-
δώσει κύρος, βρίσκεται σε οριακό σταυροδρόµι. Μοιάζει το ίδιο
το κόµµα και οι άνθρωποι που στηρίζουν τη συντηρητική παρά-
ταξη να παραµένουν µαζί, τηρώντας συµβόλαιο, που όµως έρ-
χεται από τα παλιά και που δεν µπορεί να συνεχίσει για πολύ
ακόµα στις νέες συνθήκες.

Ήδη ξεπέρασα τον χρόνο. Θα κλείσω λέγοντας το εξής: Το
ΚΚΕ αναφέρθηκε στις εκλογές. Οι εκλογές δεν αλλάζουν το πο-
λιτικό σύστηµα και έλεγε κάποιος ότι εάν το άλλαζαν, θα ήταν
παράνοµες, πιθανώς. Οι ανατροπές δεν επιτυγχάνονται από ει-
δικούς ή κυβερνητικά σχήµατα και η αποτροπή των συµβιβασµών
εξασφαλίζεται µόνο µε πρωτοβουλίες, δράσεις, σύµπλευση µε
την κοινωνία, κινήµατα µε το λαϊκό στοιχείο, µόνο έτσι κι όχι µε
διακηρύξεις και καθαρές εκφράσεις, ούτε καν µε ενδυνάµωση
ενός αριστερού συσχετισµού. Το ερώτηµα είναι: Θέλει, επιθυµεί
η Αριστερά στο σύνολό της να πάρει την ευθύνη να δηµιουργή-
σει πρωτοβουλίες; Μέσα στον ΣΥΡΙΖΑ υπάρχουν αρκετοί που θέ-
λουν να µην είναι µόνο ακτιβιστές ή σχολιαστές.

Και επίσης, ακούστηκε το ότι υπάρχει η ηθική Αριστερά που
είναι έξω από το Κοινοβούλιο –σωστά- κι όσο πιο µικρή, τόσο πιο
ηθική, όσο λιγότερο διεκδικητική, τόσο πιο ηθική.

Εµείς, όµως, δεν θα κάνουµε αυτών το χατίρι. 
Η πολιτική ζωή, αλλά και η κοινωνία, χρειάζονται µια µεγάλη

µεταµόρφωση. Ο εκλογικός νόµος, αλλά κυρίως η συζήτηση για

τη συνταγµατική αναθεώρηση, οφείλουν να γίνουν αντικείµενα
ευρείας δηµόσιας διαβούλευσης. Ο µεταµνηµονιακός εκδηµο-
κρατισµός αποτελεί ταυτόχρονα στόχο, αλλά και µέσο για την
έξοδο από την κρίση και το όραµα µιας άλλης Ελλάδας. 

Σε µια εποχή που τριγύρω µας και σ’ όλη την Ευρώπη παρα-
τηρούνται έλλειµµα δηµοκρατίας και αυταρχικές συµπεριφορές
από πλευράς κυβερνώντων, σε µια εποχή που η ακροδεξιά και ο
αποµονωτισµός κερδίζουν έδαφος, αποτελεί, το λιγότερο, για
µας τιµή το ότι υπάρχει µια Κυβέρνηση που επιλέγει να απαντή-
σει στα προβλήµατα των σύγχρονων κοινωνιών µε µεγαλύτερη
δηµοκρατία. Αυτός είναι ο δρόµος των λαών και των υπεύθυνων
κυβερνήσεων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, τον χρόνο να τον

κάνουµε πάλι επτά λεπτά; Όλοι επτά-οκτώ λεπτά µιλάνε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Προ-

σπαθώ. Είπα ότι είµαι ανεκτική και βλέπετε ότι το εκµεταλλεύον-
ται όλοι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Αυτοσυγκράτηση δεν υπάρχει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αυτό

είναι εις βάρος των επόµενων οµιλητών, που ενδεχοµένως δεν
θα µιλήσουν.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Δεν είναι δηµοκρατικό αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σωστά.

Κάνω και πάλι έκκληση.
Τον λόγο έχει ο κ. Καρασµάνης και µετά ο κ. Δαβάκης.
Ορίστε, κύριε Καρασµάνη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση µάς έχει φέρει

ξαφνικά, άρον-άρον, θα έλεγα, προς συζήτηση και ψήφιση ένα
νοµοσχέδιο για την απλή αναλογική, διατυπωµένο σ’ ένα κείµενο
πρόχειρο και ευκαιριακό. 

Γιατί αυτή η όψιµη βιασύνη; Η Κυβέρνηση είχε την ευκαιρία να
πάει στις εκλογές του Σεπτεµβρίου µε την απλή αναλογική. Γιατί
δεν το έπραξε; Αλλά και αµέσως µετά τη δεύτερη εκλογή της δό-
θηκε η ευκαιρία να γράψει ιστορία, εγκαινιάζοντας µια νέα
εποχή, µια εποχή συναίνεσης και συνεννόησης, όπως επέβαλλαν
τα συµφέροντα της χώρας. Αντί, όµως, να προχωρήσει σε συ-
νεργασία µε περισσότερα κόµµατα, επέλεξε µόνο τους ΑΝΕΛ.
Γιατί; Για να είναι ο σηµερινός Πρωθυπουργός αδιαφιλονίκητος
µοναδικός άρχων στη διακυβέρνηση της χώρας.

Σήµερα µας φέρνει ένα νοµοσχέδιο εν µέσω µιας µακράς οι-
κονοµικής και κοινωνικής κρίσης, ωσάν η τόσο εσπευσµένη αλ-
λαγή του εκλογικού νόµου να είναι η λύση στα τεράστια
προβλήµατα που έχουν γονατίσει τον λαό. Σωσίβιο ψάχνουν. Ξέ-
ρουν πολύ καλά ότι ο κόσµος δεν µπορεί και δεν πρόκειται να
αντέξει τα επώδυνα µέτρα. Οι περικοπές µισθών, συντάξεων,
ΕΚΑΣ, οι φόροι επί φόρων που ήδη καλούνται να πληρώσουν οι
εξουθενωµένοι πολίτες, αλλά και οι επαχθέστερες ρυθµίσεις που
έρχονται το φθινόπωρο στα εργασιακά είναι πλέον βάρη ασή-
κωτα για όλους. 

Τι επιδιώκουν, λοιπόν; Απλούστατα, «µ’ έναν σµπάρο δυο τρυ-
γόνια», από τη µια να δυσχεράνουν όσο µπορούν την άνοδο της
Νέας Δηµοκρατίας στην εξουσία και από την άλλη να καταµερί-
σουν και σ’ άλλα κόµµατα τις ευθύνες για τις δικές τους αναποτε-
λεσµατικές πολιτικές επιλογές. Ή µήπως ο κ. Τσίπρας, γνώστης
ασφαλώς της τεράστιας φθοράς του κόµµατός του, προετοιµάζει
µεθοδικά την αποχώρησή του από την εξουσία και προσβλέπει
στη συµµετοχή του σε µετεκλογικές εξελίξεις; Γιατί θέλουν να
εφαρµόσουν πρακτικές Τσοχατζόπουλου σαν εκείνη του ‘89, όταν
η Νέα Δηµοκρατία µε 47% δεν µπόρεσε να κάνει αυτοδύναµη κυ-
βέρνηση; Είναι δυνατό να αγνοούν ότι ειδικότερα σε κρίσιµες συγ-
κυρίες, όπως η σηµερινή, η χώρα έχει ανάγκη από βιώσιµες,
ισχυρές κυβερνήσεις και από πολιτική σταθερότητα που είναι το
άλφα και το ωµέγα για την ανάκαµψη και την ανάπτυξη της ελλη-
νικής οικονοµίας; 

Αντέχει µια «ιταλοποίηση» της πολιτικής ζωής η σηµερινή Ελ-
λάδα; Έχει η χώρα τους διοικητικούς µηχανισµούς για να ξεπε-
ράσει αυτό που ζήσαµε το 2015, έναν χρόνο πλήρους απραξίας,
µε κατεβασµένα ακόµα και τα µολύβια, µε βαλτωµένα τα κοινο-
τικά προγράµµατα, µια κατάσταση που στοίχισε στην οικονοµία

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΔ’ - 20 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13089



πάνω από εκατό δισεκατοµµύρια; 
Θέλετε µια Βουλή-θλιβερό µωσαϊκό; Γι’ αυτό µεθοδεύετε την

κατάργηση του µπόνους εδρών στο πρώτο κόµµα, που την έχουν
υιοθετήσει από ετών σύγχρονες και κοινοβουλευτικά άψογα λει-
τουργούσες ευρωπαϊκές χώρες; Είναι δυνατό να εκπροσωπη-
θούν στο Κοινοβούλιο κοµµατίδια που εκπροσωπούν µέχρι και
το 0,16% του εκλογικού σώµατος, όταν σε προηγµένες πολιτικά
και κοινοβουλευτικά χώρες υπάρχει όριο µέχρι και 5%, ακριβώς
για να αποκλείονται αυτά τα ευκαιριακά σχήµατα; Γι’ αυτό παί-
ξατε µε τα όρια εισόδου στη Βουλή, για να έχετε στα έδρανα κά-
ποια ψηφαλάκια µε ανταποδοτικό τέλος να σας «καρφώνουν»
στην καρέκλα της εξουσίας σας όταν χρειάζεστε «δεκανίκια» και
να συνεχίζετε τις καταστροφικές επιλογές σας;

Αφιερώνετε ένα νοµοσχέδιο µιας σελίδας στο πώς θα κατανέ-
µονται οι έδρες. Ούτε λόγος για τον αριθµό και το µέγεθος των
εκλογικών περιφερειών. Ούτε λέξη  για τον τρόπο της ανάδειξης
των Βουλευτών. 

Και, µάλιστα, γίνεται λόγος εν όψει της επικείµενης Αναθεώ-
ρησης του Συντάγµατος για µείωση του αριθµού των Βουλευτών
από τριακόσιους σε διακόσιους. Άλλοι λένε σε εκατόν πενήντα,
άλλοι σε εκατό. Μήπως πρέπει να τους περιορίσουµε αριθµητικά,
κατά την ποδοσφαιρική ορολογία, σε µερικές ενδεκάδες, σε οµά-
δες δηλαδή, για να µπορεί κάθε µεγαλόσχηµος οικονοµικός πα-
ράγοντας να τους ελέγχει ευκολότερα και αποτελεσµατικότερα;
Για να έχουµε ένα Κοινοβούλιο χειραγωγηµένο, πιστό υπηρέτη
συµφερόντων και όχι του λαού, αλλά προσώπων;

Πάγια άποψή µου, και πριν µπω στη Βουλή, ήταν και παραµένει
ότι ο Βουλευτής πρέπει να είναι απόλυτα ανεξάρτητος, αδέσµευ-
τος και µάλιστα η πολιτεία θα πρέπει να τον στηρίζει µε όλα τα
µέσα. 

Γίνεται, επίσης, από κάποιους κύκλους πολύς λόγος για το κό-
στος λειτουργίας της Κοινοβουλευτικής µας Δηµοκρατίας. Τους
πληροφορώ, λοιπόν, ότι αυτό το κόστος δεν υπερβαίνει το 3 τοις
χιλίοις και όχι 3 τοις εκατό του συνολικού κρατικού προϋπολογι-
σµού. Και αυτό αποτελεί µια αποστοµωτική απάντηση σε όλους
εκείνους που µιλούν για µείωση του αριθµού των Ελλήνων Βου-
λευτών.

Ακούσαµε από την Αντιπολίτευση ότι µας φοβίζει η ψήφος στα
δεκαεπτά, ουσιαστικά δηλαδή στα δεκαεξάχρονα παιδιά-µαθη-
τές του Λυκείου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Αυτά είναι αστειότητες. Είναι δυνατόν να φοβάται τη νεολαία

η Νέα Δηµοκρατία, που είναι µόνιµα πρώτη στις φοιτητικές εκλο-
γές; Δεν φοβόµαστε. Ανησυχούµε για τις µεθοδεύσεις σας. Πάτε
να κάνετε τα σχολεία κοµµατικά κέντρα. Πάτε να αποσπάσετε τα
παιδιά από τη µελέτη τους, στην κρισιµότερη φάση των σπουδών
τους και να τα παραδώσετε σε κοµµατικούς στρατολόγους. 

Μην ελπίζετε λοιπόν, συνάδελφοι της Κυβέρνησης, στις δια-
κόσιες ψήφους. Όνειρο θερινής νύχτας ήταν και πέρασε. Κοµ-
µατική φούσκα και έσκασε. Το νοµοσχέδιό σας, όπως θα το
θέλατε, δεν θα περάσει, γιατί είναι µια απροκάλυπτη συνταγή
ακυβερνησίας. Και σε επίρρωση αυτού θυµίζω τη δήλωση του
Υπουργού Εσωτερικών: «αν καθιερωθεί η απλή αναλογική, η
χώρα δεν θα κυβερνηθεί ποτέ». Εκτιµώ τον κ. Κουρουµπλή,
όµως, από τη δήλωσή του αυτή, τι µεσολάβησε; Από πού και
ποιες πιέσεις δέχτηκε, ώστε σήµερα να αναθεωρεί αυτήν την
άποψή του; Και µάλιστα σε µια περίοδο κατά την οποία η χώρα
έχει όσο ποτέ ανάγκη µιας ισχυρής σταθερής κυβέρνησης, που
να εµπνέει αίσθηµα εµπιστοσύνης και στο εσωτερικό και στο
εξωτερικό. Αδυνατώ να δεχτώ ότι το πράττει για λόγους κοµµα-
τικής πειθαρχίας, προς το ηπιότερο, για λόγους κοµµατικής συµ-
πόρευσης. Και επειδή απάντηση δεν έχω, θα παρακαλούσα τον
ίδιο, αύριο, που είµαι σίγουρος ότι παρακολουθεί τη συζήτηση
από το κανάλι της Βουλής, να µας λύσει αυτή την απορία.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, για την ανοχή. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Δαβάκη, ελάτε, έχετε τον λόγο και µετά θα µιλήσει ο κ. Τζαµα-
κλής.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η πρό-
ταση της Κυβερνήσεως για απλή αναλογική βρίσκεται, όπως
πλείστα όσα έχει µέχρι σήµερα πράξει, εκτός τόπου και χρόνου. 

Τη στιγµή που η χώρα χρειάζεται αλλαγή οικονοµικού παρα-
δείγµατος, αποφασιστικότητα και µεταρρυθµιστικό έργο, η ηγε-
τική οµάδα της Συγκυβέρνησης µεριµνά µόνο για να εξασφαλίσει
την πολιτική της επιβίωση την επόµενη µέρα της µεγάλης πολι-
τικής ήττας που έρχεται. Η πολιτική τύχη των κ.κ. Τσίπρα και
Καµµένου και µεγάλο µέρος των Βουλευτών αυτής της συγκυ-
βέρνησης, που τόσο πολύ έχει ταλαιπωρήσει τη χώρα και τους
πολίτες, κρέµεται από µία κλωστή. Οι πολιτικές τους επιλογές,
τα ψέµατα, οι ερασιτεχνισµοί και η κακοδιαχείριση µας έχουν
οδηγήσει σε ένα αδιέξοδο. Όσο περνά ο χρόνος, οι επιπτώσεις
της οικονοµικής καταστροφής που η Κυβέρνηση αυτή έχει επι-
φέρει θα διαχέονται στην ελληνική κοινωνία. 

Με την κατάθεση του νόµου περί απλής αναλογικής, οι κ.κ.
Τσίπρας και Καµµένος φαίνεται πως έχουν αποδεχθεί πως η πο-
ρεία προς την ήττα είναι µη αναστρέψιµη και προσπαθούν απλώς
να την κάνουν διαχειρίσιµη. Η απλή αναλογική εξυπηρετεί αυτό
και µόνο τον σκοπό, να πέσουν στα µαλακά. 

Είναι εµφανές, λοιπόν, ότι η απλή αναλογική προτείνεται εκ
του πονηρού. Όπως κάθε τέτοια πράξη, χρειάζεται ένα πρό-
σχηµα κι ένα φύλλο συκής. Η Κυβέρνηση διατείνεται, λοιπόν, ότι
ο εκλογικός νόµος αυξάνει την αντιπροσωπευτικότητα της σύν-
θεσης της Βουλής και σε αυτήν την επιχειρηµατολογία δεν µας
εξηγεί πολλά. 

Αρχικά δεν µας εξηγεί γιατί έρχεται το νοµοσχέδιο αυτό τώρα.
Αν βασικός στόχος της Κυβέρνησης είναι να αυξηθεί η αντιπρο-
σωπευτικότητα της Βουλής, γιατί δεν ήταν η απλή αναλογική ένα
από τα πρώτα νοµοσχέδια που ήρθαν στη Βουλή µετά τον Ια-
νουάριο του ‘15;

Εδώ και ώρες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οικοδοµείται,
όπως είστε ρέκτες θα έλεγα σε αυτό, µια ρητορική υπέρ της
απλής αναλογικής. Η ίδια ρητορική θα οικοδοµείτο εάν ήσασταν
πρώτοι στις δηµοσκοπήσεις, εάν όλα πήγαιναν καλά, εάν είχατε
τηρήσει τα υπεσχηµένα πέραν βέβαια της διατήρησης της µη
υπάρξεως λαιµοδέτου από τον κύριο Πρωθυπουργό; Εάν όλα,
λοιπόν, σας πήγαιναν καλά, θα είχατε φέρει την απλή αναλογική;

Λοιπόν, αυτά τα οποία λέµε και λέτε τόση ώρα εδώ σε αυτήν
την Αίθουσα πόρρω απέχουν από την πραγµατικότητα; Είναι οι
γνωστές ρήσεις της Αριστεράς που επί πολλά χρόνια δηµιουρ-
γούσαν αυτήν την προοπτική της κυβερνητικής της θητείας µέσω
της απλής αναλογικής και τώρα έρχεστε, όταν είστε πλέον εξει-
δικευµένοι στις συγκυβερνήσεις τύπου Καµµένου -που κάποτε
είχε πει ο κ. Τσίπρας ότι αποτελεί και θέµα αισθητικής να συνο-
µιλούµε µε τον κ. Καµµένο- τώρα εκόντες άκοντες έρχεστε να
ζητάτε αυτού του είδους την πολιτική προοπτική.

Η απλή αναλογική, λοιπόν, εµπόδιζε τη δυνατότητα διακυβέρ-
νησης. Η απλή αναλογική τότε θα σήµαινε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θα
έπρεπε να συγκυβερνήσει µε σχεδόν τα µισά από τα υπόλοιπα
κόµµατα του Κοινοβουλίου. Δεν είναι άλλωστε τυχαίο ότι ο ίδιος
ο Υπουργός, που σήµερα εισηγείται την απλή αναλογική, µερι-
κούς µήνες πριν ανέφερε ότι το σύστηµα αυτό οδηγεί σε ακυ-
βερνησία. Αυτά κάνουν τα κανάλια, βέβαια, όταν κάθε πρωί αντί
να πηγαίνουµε στο Υπουργείο, πηγαίνουµε στο κανάλι που µας
καλεί.

Δεύτερον, δεν µας εξηγεί γιατί η πρόταση της Νέας Δηµοκρα-
τίας για διευκόλυνση των Ελλήνων πολιτών που κατοικούν στο
εξωτερικό δεν γίνεται δεκτή. Τα τελευταία χρόνια, όπως όλες και
όλοι γνωρίζουµε, εκατοντάδες συµπολιτών µας έχουν ξενιτευτεί,
αλλά αυτοί οι άνθρωποι δεν έχουν αποκοπεί από την πατρίδα,
έχουν τους ανθρώπους τους εδώ, την περιουσία τους, την έγνοια
τους για τον τόπο µας. Δεν αποτελεί βελτίωση της αντιπροσω-
πευτικότητας η διευκόλυνση της έκφρασης αυτών των πολιτών;
Πώς να αποτελεί, όµως, για εσάς, όταν εσείς εικάζετε -και βασί-
µως θα έλεγα- ότι αυτή η πραγµατικότητα και αυτές οι χιλιάδες
των Ελλήνων που έφυγαν δεν θα είναι φίλα προσκείµενοι προς
την δική σας πολιτική έκφραση;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης): Δική µας;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ναι δική σας, κύριε Υπουργέ.
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Απλώς θα σας καταψηφίσουν, γιατί το κρίσιµο διάστηµα κατά
το οποίο σας εψήφισαν πολλοί εξ αυτών πίστεψαν τα ψέµατα τα
οποία τους είχατε πει και τώρα βέβαια βρίσκονται στη ξενιτιά,
κατάργηση µνηµονίων, ρήτρες ανάπτυξης και τα τοιαύτα.

Τρίτον, δεν µας εξηγεί γιατί η άλλη πρόταση της Νέας Δηµο-
κρατίας, αυτή της κατάτµησης της Β’ Αθηνών, δεν γίνεται δεκτή.
Τι είναι πιο αντιπροσωπευτικό, να εντάσσονται εκατοµµύρια ψη-
φοφόρων σε ένα µεγάλο χωνευτήρι, όπως η Β’ Αθηνών; Τι σχέση
έχει η Αγία Βαρβάρα µε την Εκάλη ή η Φιλοθέη µε το Αιγάλεω;
Πιστεύω ότι και σε αυτό βρίσκεστε ελλειµµατικοί.

Η πολιτική, όµως, τύχη των κ.κ. Τσίπρα και Καµµένου, αυτού
του σφικτού και δυνατού διδύµου, το οποίο σας εµπνέει και σας
οδηγεί, εκ µέρους των Βουλευτών της συγκυβέρνησης, δεν απο-
τελεί θέµα που απασχολεί την πλειοψηφία των Ελλήνων και των
Ελληνίδων. Οι πολίτες ενδιαφέρονται για τα προβλήµατά τους,
για να βρουν δουλειές στα παιδιά τους, ευκαιρίες για εξέλιξη, να
έχουν µια αξιοπρεπή ζωή οι γονείς τους οι συνταξιούχοι και όλα
αυτά, ενδιαφέρονται και να είναι η πατρίδα µας ισχυρή και ανε-
ξάρτητη.

Η ενισχυµένη αναλογική µπορεί να µην είναι ένα τέλειο σύ-
στηµα -σαφώς δεν είναι ένα τέλειο σύστηµα- αλλά είναι ένα σύ-
στηµα που εγγυάται ότι η εκπεφρασµένη πλειοψηφική βούληση
των Ελλήνων πολιτών µπορεί να µεταφραστεί σε δράση. Είναι
ένα σύστηµα που εγγυάται ότι η χώρα δεν θα πάψει να κινείται,
ειδικά σε αυτήν την κρίσιµη περίοδο. 

Η λογική η δική σας, η λογική του ΣΥΡΙΖΑ είναι εξαιρετικά
απλή. Αν ο ΣΥΡΙΖΑ δεν µπορεί να κυβερνήσει την χώρα, δεν πρέ-
πει να µπορεί και κανένας άλλος. Η απάντησή µας σε αυτό, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, είναι
επίσης εξαιρετικά απλή. Με το µέλλον της χώρας η Νέα Δηµο-
κρατία δεν παίζει και η Νέα Δηµοκρατία ευθύς ως µε την ψήφο
του ελληνικού λαού αναλάβει τις τύχες αυτού του τόπου θα είναι
από τα πρώτα νοµοθετήµατα που θα καταργήσει, όπως θα κα-
ταργήσει και το αυριανό νοµοθέτηµα που έρχεται για συνδικαλι-
σµό στις Ένοπλες Δυνάµεις.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο κ. Τζαµακλής και αµέσως µετά ο κ. Κουτσούκος,
πέντε λεπτά αµφότεροι.

ΧΑΡΙΛΑΟΣ ΤΖΑΜΑΚΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρότασή µας για την απλή

αναλογική έρχεται σε ανύποπτο εκλογικό χρόνο, παρά τα αντι-
θέτως λεγόµενα από την Αντιπολίτευση, που µάλλον εκφράζει
ευσεβείς πόθους.

(Στο σηµείο αυτή την Προεδρική Έδρα αναλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Στο ερώτηµα που έθεσε ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης γιατί δεν επιχειρήθηκε αλλαγή του εκλογικού συστήµα-
τος τον Φεβρουάριο ή τον Μάρτιο του 2105, ευλόγως µπορεί να
απαντήσει κάποιος ότι τότε, µεσούσης της θύελλας της διαπραγ-
µάτευσης, οι αντιρρήσεις θα ήταν εντονότερες, όχι µόνο στο
εσωτερικό της χώρας, αλλά και στο εξωτερικό, δεδοµένου ότι
εύκολα θα χαρακτηριζόταν το πολιτικό σύστηµα ότι «περί άλλα
ετύρβαζε». 

Περαιτέρω, η επιλογή του χρόνου συναρτάται µε την ολοκλή-
ρωση της πρώτης αξιολόγησης που, σαφώς, δίνει στην Κυβέρ-
νηση δυνατότητες για νοµοθέτηση θεσµικών µέτρων, όντας
απαλλαγµένη από το µέγα βάρος των διαπραγµατεύσεων. 

Η φετινή επέτειος για την αποκατάσταση της δηµοκρατίας θα
βρει τη χώρα για πρώτη φορά µε απλή αναλογική. Και αυτό θα
είναι η αρχή, µια από τις πρωτοβουλίες για τη δεύτερη µεταπο-
λίτευση. Σε κάθε περίπτωση, η Κυβέρνηση και ο ΣΥΡΙΖΑ τηρούν
τη δέσµευσή τους και εκπληρώνουν το πάγιο αίτηµα γενεών και
γενεών για την καθιέρωση της απλής αναλογικής. Είναι ένα αί-
τηµα που διαχρονικώς δεν έχει προσεγγιστεί µόνο από το αξιακό
φορτίο της Αριστεράς, αλλά από το σύνολο της µη συντηρητικής
παράταξης. 

Ασφαλώς, δεν µπορεί να µείνει ασχολίαστη η παρούσα θέση
του ΠΑΣΟΚ, που µόλις τον Ιούνιο του 2015 είχε καταθέσει πρό-
ταση νόµου για την καθιέρωση της απλής αναλογικής µε αφαί-

ρεση του µπόνους των πενήντα εδρών. Μάλιστα, τότε, ο κ. Βενι-
ζέλος, ως Αρχηγός, το χαρακτήριζε αντισυνταγµατικό. Αλήθεια, τι
άλλαξε µέσα σε έναν χρόνο και λίγο καιρό µετά τις γνωστές και
αναιρούµενες ήδη θέσεις της Δηµοκρατικής Συµπα- ράταξης; Τί-
ποτε, πέρα από τη µεγαλύτερη πρόσδεση του ΠΑΣΟΚ στο άρµα
των προσδοκιών και των αναγκών του παλαιού πολιτικού συστή-
µατος. 

Η δεύτερη Μεταπολίτευση πρέπει να έχει ως θεµέλιο την απλή
αναλογική, όχι µόνο για να καλλιεργηθεί υποχρεωτικά η λογική
των συναινέσεων και των συνεργασιών, αλλά και για να καταστεί
η Βουλή περισσότερο αντιπροσωπευτική και περισσότερο ελεγ-
κτική. Στα σαράντα δύο χρόνια της Μεταπολίτευσης, καµµία από
τις λεγόµενες ισχυρές κυβερνήσεις των νοθευτικών εκλογικών συ-
στηµάτων δεν κατάφερε να επιβάλει τοµές και µεταρρυθµίσεις,
διότι επικαλούµενες δήθεν την ακυβερνησία εξυπηρετούσαν όταν
εκλέγονταν µόνο κοµµατικά και προσωπικά συµφέροντα. 

Όµως, µόνο η γνήσια καταγραφή της λαϊκής θέλησης διαµορ-
φώνει δυνατότητες για στέρεες προγραµµατικές συγκλήσεις.
Μόνον η αναλογική εκπροσώπηση µπορεί να εγγυηθεί σήµερα
σταθερές κυβερνήσεις. Η πραγµατικότητα τους έχει ξεπεράσει.
Ο ελληνικός λαός τους έχει ξεπεράσει. Αυτός ο λαός από το
2012 και µετά, σε τέσσερις εξαιρετικά κρίσιµες εκλογικές ανα-
µετρήσεις, έχει ήδη αποφασίσει την απλή αναλογική.

Εγκαλείται η Κυβέρνηση ότι προτείνει την ψήφο στα δεκαεπτά
επειδή ψάχνει να ανακαλύψει νέες δεξαµενές ψηφοφόρων, διότι,
δήθεν, έχει απωλέσει την κοινωνική συναίνεση. 

Το πρώτο επιχείρηµα, το νοµικό, ότι πρέπει να συνδέεται το
δικαίωµα της ψήφου µε την δικαιοπρακτική ικανότητα του Αστι-
κού Κώδικα δεν έχει λογικό έρεισµα, διότι είναι άλλα τα στοιχεία
που λαµβάνονται υπ’ όψιν για τη δικαιοπρακτική ικανότητα, πα-
ραδείγµατος χάριν περιουσιακής φύσεως, κι άλλα τα στοιχεία
που λαµβάνονται υπ’ όψιν για το δικαίωµα της ψήφου, παραδείγ-
µατος χάριν η άµεση προτροπή για ενασχόληση µε τα κοινά. Και
γιατί να µην συνδεθεί –ρωτώ εγώ- µε τον πλήρη ποινικό καταλο-
γισµό στα δεκαεπτά έτη; 

Το δεύτερο επιχείρηµα περί ανωριµότητας των νέων ηλικίας
δεκαεπτά ετών καταρρίπτεται από το γεγονός ότι σήµερα οι νέοι
αυτοί, επειδή έχουν άµεσες δυνατότητες πρόσβασης στην επι-
κοινωνία µέσω του διαδικτύου, παρακολουθούν τις εξελίξεις και
από το γεγονός ότι βιώνουν την οικονοµική κρίση άµεσα. 

Η επίκληση από την αντιπολίτευση της ανωριµότητας των δε-
καεπτάχρονων, που ασφαλώς τους απαξιώνει, έχει την εξήγησή
της στη φοβία, κυρίως της συντηρητικής Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης, ότι οι νέοι αυτοί είναι ριζοσπαστικοί και γυρίζουν την
πλάτη στις συγκεκριµένες κοινωνικοοικονοµικές επιλογές του νε-
οφιλελευθερισµού.

Βεβαίως, χαϊδεύει και τα αφτιά υπερσυντηρητικών και ακρο-
δεξιών κύκλων που σε κάθε τοµή έχουν δυσανεξία και απέχθεια.
Τα ίδια συνέβησαν και πριν από σαράντα χρόνια, όταν οι νέοι
τότε ζητούσαν ψήφο στα δεκαοκτώ, κάτι που νοµοθετήθηκε το
1981 από την πρώτη κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, ως ώριµο αίτηµα.
Η παρέλευση τριάντα πέντε χρόνων από τότε, κατέδειξε ότι η
ψήφος των νέων δεν είναι ούτε ανώριµη ούτε κατευθυνόµενη.

Ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Βορίδης, στην επι-
τροπή είπε ότι όλο το νοµοσχέδιο είναι δύο αριθµοί, το δεκαοκτώ
που γίνεται δεκαεπτά και το διακόσια πενήντα που γίνεται τρια-
κόσια. Λάθος, κύριε Βορίδη. Είναι δύο λέξεις: περισσότερη δη-
µοκρατία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Τζαµακλή, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ.
Τον λόγο έχει ο κ. Γιάννης Κουτσούκος από τη Δηµοκρατική

Συµπαράταξη.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύ-

ριοι Υπουργοί, πολύς λόγος για την αριστερή πολιτική. Πλειάδα
Υπουργών παρέλασαν από αυτό το Βήµα. Τους αναζητούµε στον
κοινοβουλευτικό έλεγχο, αλλά είναι  απασχοληµένοι. Για την Αρι-
στερά, τη δηµοκρατία και τον ριζοσπαστισµό είχαν χρόνο να µας
µιλήσουν. Καλοδεχούµενοι. Και δεκάδες συνάδελφοι από την
Πλειοψηφία, επίσης, να µας πουν για την απλή αναλογική και την
Αριστερά. Τις προάλλες που είχαµε το νοµοσχέδιο που εκχω-
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ρούσε τη δηµόσια περιουσία για εκατό χρόνια στους δανειστές,
δύο, τρεις τόλµησαν να µιλήσουν.

Αλλά για να δούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η απλή ανα-
λογική που θεσπίζεται είναι η απλή και άδολη αναλογική; Προ-
φανώς όχι. Είναι ένα είδος αναλογικής. Ένα είδος αναλογικής
είχαµε θεσπίσει και εµείς, πριν ο κ. Παυλόπουλος και ο κ. Καρα-
µανλής πάνε το µπόνους στις πενήντα έδρες.

Θέλω να σας θυµίσω ότι για τα µικρά κόµµατα αυτό το σύ-
στηµα της απλής αναλογικής είχε αντιπροσωπευτικότητα κοντά
στο 90%. Δηλαδή ένα κόµµα που πήρε 5%, θα έπαιρνε δεκατέσ-
σερις Βουλευτές αντί δεκαπέντε. Ήταν ένα σύστηµα απλής ανα-
λογικής. Μπορούσε να υπάρχει και καλύτερο, το συζητούµε.
Εκείνο, όµως, που δεν δεχόµαστε είναι να βαφτίζετε τον τακτικι-
σµό σε αριστερή πολιτική. Διότι αριστερή πολιτική είναι να έχεις
ένα σύνολο ανατροπών και αλλαγών που θα αλλάξουν το πολι-
τικό σύστηµα και τη λειτουργία του, τις παθογένειές του και θα
αντιµετωπίσουν τα ζητήµατα της αµφισβήτησης της αντιπροσω-
πευτικότητάς του. Και αυτό έχει να κάνει µε µεγάλες αλλαγές και
ανατροπές που αφορούν την ίδια τη λειτουργία των θεσµών της
αντιπροσωπευτικής δηµοκρατίας, τη λογοδοσία, το πολιτικό
χρήµα και προφανώς συνδέονται και µε τη συνταγµατική αλλαγή. 

Εσείς, όχι µόνο δεν ανοίξατε αυτά τα ζητήµατα, αλλά παίρνετε
αποσπασµατικά ένα τµήµα µόνο των αλλαγών στο εκλογικό σύ-
στηµα, διότι δεν τολµάτε να µιλήσετε για το σπάσιµο των περι-
φερειών και το πολιτικό χρήµα. Σας κρατά ο κ. Λεβέντης, µη δεν
βγει Βουλευτής και «χάσει η Βενετιά βελόνι»; Ο λαθρόβιος σα-
ράντα χρόνια του πολιτικού συστήµατος; 

Δεν φέρνετε το ζήτηµα της ψήφου των οµογενών. Τετρακόσιες
χιλιάδες νέα παιδιά είναι στο εξωτερικό, οι µελέτες λένε ότι 50
δισεκατοµµύρια προσφέρουν στο ΑΕΠ αυτών των χωρών. Δεν
θέλουµε τη γνώµη τους; Δεν θέλουµε την άποψή τους για τις πο-
λιτικές εξελίξεις; 

Δεν φέρνετε και µια σειρά άλλα που αφορούν την εσωτερική
δηµοκρατία των κοµµάτων, τον σταυρό προτίµησης. Τίποτα από
αυτά! 

Τι φέρνετε; Την κατάργηση του µπόνους των πενήντα
εδρών.Και επειδή έχετε υποστεί µια πολιτική ήττα, γιατί δεν κάνατε
κανέναν ουσιαστικό διάλογο για να συγκεντρώσετε τους διακόσι-
ους Βουλευτές, ώστε οι επόµενες εκλογές να γίνουν µε το καινού-
ριο σύστηµα, είχατε εναποθέσει τις ελπίδες σας στη Χρυσή Αυγή.
Τους χαϊδεύατε µέχρι χθες. Ο ένας έλεγε ότι δεν µυρίζουν οι
ψήφοι, ο άλλος έλεγε ότι δεν θα βάλω κόφτη και ο κ. Κουρουµ-
πλής έλεγε «έχουµε εκατόν ενενήντα επτά». Πού τους βρήκε; 

Χθες, λοιπόν, διαψεύστηκε αυτό ο πολιτικός σχεδιασµός, αλλά
εξακολουθείτε να έχετε την ίδια ρητορεία, ενώ έπρεπε σήµερα
να δείτε ότι η τακτική σας οδηγεί να γίνουν οι εκλογές όπως τις
θέλει ο κ. Μητσοτάκης, µε το µπόνους των πενήντα εδρών. Αυτό
είναι το αποτέλεσµα της δικής σας τακτικής.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Δική σας τακτική είναι αυτή.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Εµείς δεν µπορούµε να το αλλά-

ξουµε αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι, εάν ο κ. Τσίπρας δεν πάρει
µια πρωτοβουλία να στριµώξει τον κ. Μητσοτάκη. Έχουµε απευ-
θύνει αυτή την πρόσκληση από αυτό το Βήµα και η κ. Γεννηµατά
σήµερα µε δήλωσή της. Θα πάρετε µια πρωτοβουλία για να
αναγκαστεί ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να µιλή-
σει για τις πενήντα έδρες µπόνους; Ακούτε τι λένε οι Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας, που µιλούν στο Βήµα; Ότι το πρώτο νο-
µοσχέδιό τους θα είναι να καταργήσουν αυτή τη διάταξη.

Είστε οι δύο όψεις του ίδιου νοµίσµατος. Ο ένας ψηφίζει και ο
άλλος ξεψηφίζει, αλλά δεν έχετε κανένας την πρωτοβουλίας µιας
θεσµικής συζήτησης, µιας συµφωνίας στους κανόνες του πολι-
τικού παιχνιδιού. Ούτε εσείς µπορείτε να βρείτε τους διακόσιους
για να ψηφίσετε ούτε οι άλλοι θα βρουν τους διακόσιους για να
ξεψηφίσουν. Για να είµαστε συνεννοηµένοι. 

Κατά συνέπεια, σε αυτόν τον πολιτικό τυχοδιωκτισµό θα πα-
ρασύρετε και την πολιτική ζωή της χώρας. Αυτό θα είναι το απο-
τέλεσµα όλης σας της τακτικής. Έχουµε χρόνο; Προφανώς.
Είναι ζώσα η Βουλή, είναι εν λειτουργία  η δηµοκρατία µας και
έχετε περιθώριο να πάρετε µία πρωτοβουλία για να αλλάξετε τα
πράγµατα, για να πάµε σε ένα σύστηµα συµφωνηµένο, χωρίς
αυτό το υπερβολικό µπόνους των πενήντα εδρών που αλλοιώνει,

πράγµατι, τη λαϊκή βούληση.
Θυµίζω ότι το έκανε ο κ. Παυλόπουλος µε τον κ. Καραµανλή.

Δεν ξέρω τι υπόγειες διαδροµές υπάρχουν, γιατί ουσιαστικά λει-
τουργείτε υπέρ αυτής της λογικής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Άρα, εάν θέλετε να µιλήσουµε –ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε,
σε µισό λεπτό- γι’ αυτά που έλεγε νωρίτερα ο κ. Παρασκευόπου-
λος, για το πώς η δηµοκρατία συναντά τον ριζοσπαστισµό, ελάτε
να µιλήσουµε. Γιατί ριζοσπαστισµός δεν είναι να µετατρέψουµε
την εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας σε ένα µονοπρό-
σωπο ανεξέλεγκτο όργανο. Ριζοσπαστισµός είναι να δώσουµε
εξουσίες στους αντιπροσωπευτικούς θεσµούς. 

Εδώ είµαστε, λοιπόν, και σας περιµένουµε. Αλλιώς, ο λαός σάς
ταυτίζει µε τους άλλους, µε το παλιό και το ξοφληµένο, που υπο-
τίθεται θέλετε να αλλάξετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης  ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Ιωάννη Κουτσούκο, Βουλευτή της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης.

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Μορφίδης, Βουλευτής του
ΣΥΡΙΖΑ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΟΡΦΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορώ να κατανοήσω την άρ-

νηση της Νέας Δηµοκρατίας για την καθιέρωση της απλής ανα-
λογικής. Ήταν πάντα προγραµµατική τους θέση τα ενισχυµένα
ή καλύτερα τα υπερενισχυµένα εκλογικά συστήµατα. 

Όµως, θα πρέπει όλοι -και οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας- να κατανοήσουν ότι η δική µας προγραµµατική θέση είναι
η εφαρµογή της απλής αναλογικής. Όλα µας τα προγραµµατικά
κείµενα -και της εποχής του 3% και σήµερα- ξεκινούν το κεφά-
λαιο της εξυγίανσης του πολιτικού συστήµατος µε την καθιέ-
ρωση της απλής αναλογικής. Και όλοι εµείς, που έχουµε
συµµετάσχει πολλά χρόνια σε σχετικές κοµµατικές διαδικασίες,
όλοι εµείς που έχουµε αγωνιστεί να γίνει συνείδηση στον λαό η
αναγκαιότητα της καθιέρωσής της, δεν µπορούµε σήµερα να
προτάξουµε το οποιοδήποτε µικροκοµµατικό συµφέρον και να
αναθεωρήσουµε τη βαθιά µας πεποίθηση ότι η απλή αναλογική
µπορεί να είναι η θεραπεία για το άρρωστο βαριά πολιτικό µας
σύστηµα. Ένα πολιτικό σύστηµα που στηρίχτηκε στην πλειοδο-
σία υποσχέσεων, δίνοντας γη και ύδωρ στα κανάλια σε κάθε
εκλογική αναµέτρηση, µε στόχο την κατάκτηση µιας πλασµατι-
κής πλειοψηφίας εδρών στο Κοινοβούλιο. Ένα πολιτικό σύστηµα
που προωθούσε µια ιδιοκτησιακή αντίληψη σχετικά µε τη διακυ-
βέρνηση του τόπου και µε τη διαχείριση της εξουσίας, αντίληψη
που έχει και η Νέα Δηµοκρατία αλλά και το ΠΑΣΟΚ. Ένα πολιτικό
σύστηµα που καλλιεργούσε την αντιπαλότητα και τον διπολισµό,
στη λογική «ο νικητής τα παίρνει όλα».

Αποτέλεσµα αυτής της τακτικής ήταν η δηµιουργία κυβερνή-
σεων, που στηριζόντουσαν σε κυβερνητικές πλειοψηφίες στη
βάση καλπονοθευτικών συστηµάτων, κυβερνήσεων που αποµα-
κρύνονται σταθερά από τη λαϊκή βούληση και τις λαϊκές ανάγκες.
Έτσι, προέκυψε η απαξίωση του πολιτικού συστήµατος γενικά
και η παντελής έλλειψη κουλτούρας συνεργασιών, ακόµη και
αυτήν την περίοδο, που είναι κρίσιµη, και η χώρα µας αντιµετω-
πίζει προβλήµατα που απαιτούν ευρύτερες συναινέσεις. Συνε-
πώς, είναι επιβεβληµένη η ψήφιση της απλής αναλογικής, γιατί
έτσι µόνο µπορεί να προωθηθεί η συναίνεση και η συνεργατική
αντίληψη. 

Γι’ αυτό είναι δύσκολο να κατανοήσουµε την τακτική των κοµ-
µάτων, που ενώ ήταν θέση τους η καθιέρωση αναλογικού εκλο-
γικού συστήµατος, αρνούνται τώρα την ψήφιση του νόµου για
απλή αναλογική και στηρίζουν µε αυτόν τον τρόπο το νοσηρό σύ-
στηµα, στο οποίο αναφέρθηκα και τις ηγεµονικές αντιλήψεις για
την εξουσία.

Το ΠΑΣΟΚ πριν από έναν χρόνο ζητούσε απλή αναλογική.
Τώρα δηλώνει ότι δεν θα ψηφίσει τον εκλογικό νόµο που φέρνει
ο ΣΥΡΙΖΑ. Ποιοι παίζουν παιχνίδια µε τον εκλογικό νόµο; Την ίδια
στιγµή, πολιτικοί χώροι, που κόπτονται για τη νεολαία, που δεν
χάνουν ευκαιρία να τονίζουν πόσο σηµαντικό είναι να συµµετέ-
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χουν οι νέοι στην πολιτική ζωή, τώρα δεν τους αναγνωρίζουν το
δικαίωµα να ψηφίζουν από τα δεκαεπτά. Ποιοι παίζουν παιχνίδια
µε τη νεολαία;

Εµείς µε τούτον τον εκλογικό νόµο: Πρώτον, υλοποιούµε άλλη
µία προγραµµατική µας δέσµευση και έτσι σκοπεύουµε να συνε-
χίσουµε, βήµα-βήµα, και όσο µας επιτρέπουν οι συνθήκες να
υλοποιήσουµε το πρόγραµµα, που µας έδωσε εντολή να υλοποι-
ήσουµε ο ελληνικός λαός τον Σεπτέµβριο.

Δεύτερον, επιβεβαιώνουµε έµπρακτα τη θέση µας ότι οι νέοι
άνθρωποι µπορούν και πρέπει να συµµετέχουν στην πολιτική
ζωή. 

Τρίτον, και πολύ σηµαντικό για εµάς, µε τούτον τον εκλογικό
νόµο τιµάµε τους αγώνες που δώσαµε όλα τα προηγούµενα χρό-
νια, αλλά και τους αγώνες που έδωσαν πριν από εµάς και για
εµάς οι παππούδες, οι πατεράδες, οι µεγαλύτεροι σύντροφοί
µας. 

Όλοι αυτοί µας ακούν σήµερα. Μας ακούν να επαναλαµβά-
νουµε όσα επανειληµµένα οι ίδιοι έθεταν στις συνελεύσεις τους
στις συνεδριάσεις µας για χρόνια. Μας ακούει ο Γιάννης Γούνα-
ρης -επιτρέψτε µου την προσωπική αναφορά- που σε κάθε ευ-
καιρία τόνιζε ότι η απλή αναλογική πρέπει να περάσει για να
εξυγιανθεί η πολιτική ζωή και να πάψει να υπάρχει η χαµένη
ψήφος. Γιατί όταν ψηφίζουµε εκλογικό νόµο, δεν επιτρέπεται να
σκέφτεται κανείς µικροκοµµατικά κέρδη και ζηµίες. Από τον
εκλογικό νόµο πρέπει να αποκοµίζουν κέρδη µόνο οι πολίτες. Η
απλή αναλογική πρέπει να δώσει στον λαό τη δυνατότητα να ανα-
γνωρίζει την ψήφο του στο εκλογικό αποτέλεσµα. 

Υλοποιώντας τις θέσεις µας και τις αρχές µας, ψηφίζουµε µε
περηφάνια την απλή αναλογική. Είναι στο χέρι σας να ισχύσει
από την επόµενη εκλογική αναµέτρηση. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κωνσταντίνο Μορφίδη, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ. 

Τον λόγο έχει τώρα για πέντε λεπτά ο κ. Ιωάννης Αντωνιάδης,
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κα-
λησπέρα σας. Με αφορµή τη µαύρη επέτειο, µε καθαρές, ξεκά-
θαρες κουβέντες καταδικάζουµε την εισβολή και κατοχή της
Κύπρου από τους Τούρκους. Καταδικάζουµε τις δολοφονίες και
τους βιασµούς από τους Τούρκους. Καταδικάζουµε την ύπαρξη
κατοχικών στρατευµάτων ακόµα και σήµερα από τους Τούρκους. 

Δεν ξεχνούµε. Δεσµευόµαστε σε έναν διαρκή αγώνα µέχρι της
τελικής δικαίωσης, που δεν είναι άλλη από τη δίκαιη και βιώσιµη
λύση του κυπριακού µέσα στα ευρωπαϊκά δεδοµένα. 

Άκουσα µε έκπληξη τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ο οποίος δεν βρήκε µια κουβέντα να πει για να καταδικάσει
τους Τούρκους, λες και δεν σκότωσε κανείς, δεν βίασε κανείς,
δεν βεβήλωσε κανείς. Τέτοια δουλοπρέπεια είναι πράγµατι απί-
στευτη. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Τι λέτε τώρα;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Ακούστε λίγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Τι να ακούσω;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Πάω στους αναρχικούς. Καταδικά-

ζουµε την ύπαρξη των αναρχικών στο Αριστοτέλειο Πανεπιστή-
µιο. Απαξιώνουν έτι περεταίρω τα ήδη απαξιωµένα δηµόσια
ιδρύµατα και, δυστυχώς, η Κυβέρνηση σφυρίζει αδιάφορα. 

Για τον τουρισµό -έφυγε η κυρία Υπουργός- δυστυχώς µε τις
άφρονες και άστοχες ενέργειες τα νησιά µας «βουλιάζουν» από
την έλλειψη τουριστών. Επί τόσους µήνες βοµβαρδίσατε την Ευ-
ρώπη µε την ανάδειξη του θέµατος και µε εξαθλιωµένους ανθρώ-
πους. Σπείρατε ανασφάλεια και τώρα θερίζουµε την έλλειψη των
τουριστών. Τροµοκρατήσαµε τους τουρίστες. Δεν υπάρχουν
τουρίστες. «Κλαίνε» τα νησιά. 

Οκτώ Τούρκοι ζητούν πολιτικό άσυλο. Είναι καθαρά θέµα της
δικαιοσύνης. Με ποιο δικαίωµα βγαίνουν κυβερνητικά στελέχη
και κάνουν παρέµβαση στη δικαιοσύνη; Με ποιο δικαίωµα ο
Υπουργός Εξωτερικών, ο «αόρατος» κ. Κοτζιάς, διαβεβαιώνει τον
οµόλογό του ότι θα λυθεί το θέµα; 

Με ποιο δικαίωµα ο Πρωθυπουργός διαβεβαιώνει τον «σουλ-
τάνο» ότι εντός δεκαπέντε ηµερών θα έχει διευθετηθεί το ζή-

τηµα; Αυτό το ανακοίνωσε ο κ. Ερντογάν στα ξένα ΜΜΕ, γιατί οι
Τούρκοι όσους δείχνουν υποτέλεια, τους αδειάζουν και δεν τους
σέβονται. 

Με ποιο δικαίωµα ο Τούρκος Πρέσβης απειλεί την χώρα; Απευ-
θύνεται στη Ζιµπάµπουε; 

Και η Κυβέρνηση γιατί υποκρίνεται; Γιατί δεν απαντά; Τέτοια
δουλοπρέπεια, τέτοια υποτέλεια είναι απίστευτη. 

Πού είναι η ευαισθησία και ο ανθρωπισµός της Κυβέρνησης;
Εξαντλείται στους αναρχικούς των Εξαρχείων και στους αναρχι-
κούς του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου. 

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Ποιες είναι οι προτεραιότητες της
ελληνικής κοινωνίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Την ώρα που
µεγαθήρια, όπως ο Μαρινόπουλος, ξενοδοχεία, επιχειρήσεις
κλείνουν, και εκατοντάδες ή µάλλον χιλιάδες προστίθενται στους
ανέργους, αντί η Κυβέρνηση να ασχολείται είκοσι τέσσερις ώρες
το εικοσιτετράωρο µε το θέµα της οικονοµίας και της ανεργίας,
τι κάνει; 

Κάποιοι συνάδελφοι είπαν ότι προσπαθεί να αποπροσανατο-
λίσει την κοινή γνώµη. Αυτό είναι το δεύτερο. Όχι, κύριοι συνά-
δελφοι, πρωτίστως προσπαθεί να χειραγωγήσει την ψήφο των
Ελλήνων πολιτών. Προσπαθεί να καθυποτάξει την ελεύθερη βού-
ληση των Ελλήνων πολιτών. 

Για δείτε την αλληλουχία των πραγµάτων. Ξεκίνησε µε τη δικαιο-
σύνη: παρεµβάσεις, καρατοµήσεις, τροµοκράτηση των δικαστών.
Συνεχίζει µε τους ενστόλους: Καθαιρέσεις ηγεσίας, προσβολές,
τροµοκράτηση όλων αυτών. 

Συνεχίζει µε τις ανεξάρτητες αρχές και µε την αδρανοποίησή
τους. Έρχεται η σειρά των καναλιών. Εδώ, έχουµε τον νέο «σουλ-
τάνο», τον κ. Τσίπρα ο οποίος τα έχει καθυποτάξει. Τα νέα «γιου-
σουφάκια» της Κυβέρνησης είναι τα σηµερινά ιδιωτικά κανάλια.
Για κάνετε µια σύγκριση όταν επί πρωθυπουργίας του Κώστα Κα-
ραµανλή βοµβαρδίζονταν καθηµερινά µε το υποτιθέµενο σκάν-
δαλο Ζαχόπουλου και µε το υποτιθέµενο σκάνδαλο της Μονής
Βατοπεδίου. Ποια ήταν η αντίδραση τότε; Καµµία. Σεβάστηκε τον
θεσµικό του ρόλο. Σεβάστηκε την ανεξαρτησία των καναλιών. Θα
µπορούσε και τότε ο ίδιος να τα έχει κλείσει. 

Στη συνέχεια –και ολοκληρώνω- έρχεται ο εκλογικός νόµος.
Γιατί; Η Κυβέρνηση λέει: «Μετά από µένα το χάος. Αφού εγώ δεν
µπορώ να κυβερνήσω, δεν µπορεί κανένας». Γιατί δεν συµφώ-
νησε η Κυβέρνηση µε τα υπόλοιπα κόµµατα να βρουν µια κοινή
ηµεροµηνία για να φέρει το νοµοσχέδιο; Το φθινόπωρο του 2016,
το χειµώνα του 2016, την άνοιξη του 2017, το καλοκαίρι του
2017. Όλα αυτά είναι ουδέτεροι χρόνοι. Σύµφωνα µε την Κυβέρ-
νηση, οι εκλογές θα γίνουν το 2019. Άρα, όλα αυτά ήταν ουδέτε-
ροι χρόνοι. 

Δεν µπαίνω στο θέµα του δικαιώµατος της ψήφου στα δεκαε-
πτά, στο µπόνους των πενήντα εδρών, στο 3%. Όλα αυτά είναι
«άλλα λόγια να αγαπιόµαστε». Αν ήθελε η Κυβέρνηση θα τα
έβαζε όλα στο τραπέζι µαζί µε την ψήφο στους οµογενείς, το
σπάσιµο των περιφερειών -αυτό κι αν είναι σκάνδαλο, κύριοι συ-
νάδελφοι- όπου έχουµε τους αιώνιους Βουλευτές-κυβερνήτες.
Μια θητεία Βουλευτές, την επόµενη κυβερνήτες. Κανείς δεν λέει
τίποτε. Υποκλίνονται οι πάντες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό. Θα παραλείψω ορισµένα. 
Η κοινωνία ασφυκτιά, η κοινωνία αγωνιά. Το καράβι βυθίζεται.

Η Κυβέρνηση άλλοτε «χτενίζεται» και άλλοτε µηχανεύεται τρό-
πους για να κρατηθεί στην εξουσία. Και είναι ό,τι πιο ανήθικο
όταν οι πολίτες πεινούν και οι νέοι ξενιτεύονται για να βρουν δου-
λειά. 

Κλείνω –δεν προλαβαίνω να τα πω όλα- λέγοντας το εξής: Ας
αφήσει η Κυβέρνηση τις απλές αναλογικές, ας αφήσει τα κανάλια
και τους δικαστές στην ησυχία τους. Ας ασχοληθεί η Κυβέρνηση
µε τα πραγµατικά προβλήµατα. Αυτό θέλει το 100% των Ελλή-
νων. Αυτό θέλει η ελληνική κοινωνία. Όταν το κάνετε, θα είµαστε
εδώ για να βοηθήσουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Γεώργιος Γεωργαντάς, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε νοµοθετική πρωτοβουλία

έρχεται για να ικανοποιήσει µία ανάγκη της κοινωνίας ή για να
εκπληρώσει µια υπόσχεση των πολιτικών δυνάµεων, οι οποίες
υπερψηφίστηκαν γι’ αυτόν τον λόγο. 

Νοµίζω ότι ο εκλογικός νόµος όπως έρχεται σήµερα, καµµία
επιτακτική ανάγκη της κοινωνίας δεν έρχεται να καλύψει. Σε
σχέση µε τον εκλογικό νόµο, δύο είναι οι αναγκαιότητες και οι
προτεραιότητες οι οποίες συζητούνται στον κόσµο, συζητούνται
στην κοινωνία, αλλά δεν συζητήθηκαν ουσιαστικά στην Αίθουσα
αυτή. 

Η µία ανάγκη είναι να σταµατήσει η διακίνηση «µαύρου» πολι-
τικού χρήµατος, που όλοι παραδέχονται ότι γίνεται στις µεγάλες
εκλογικές περιφέρειες. Τώρα, όµως, που ήρθε η ώρα να συζη-
τήσουµε τη δυνατότητα να εκλείψει αυτό το φαινόµενο, αρνείται
η Κυβέρνηση να το συζητήσει. Η άλλη επιτακτική ανάγκη που
υπάρχει αυτή τη στιγµή είναι η δυνατότητα να εκφραστούν οι
Έλληνες, που τα τελευταία χρόνια κατοικούν στο εξωτερικό. Η
ανάγκη αυτή υπήρχε πάντα, όµως, έγινε επιτακτικότερη τώρα,
γιατί ξέρουµε ότι τα τελευταία χρόνια είναι πολλοί οι Έλληνες
πραγµατικά που αναγκάστηκαν να φύγουν στο εξωτερικό. 

Αυτές τις δύο πολύ µεγάλες ανάγκες και προτεραιότητες της
ελληνικής κοινωνίας η Κυβέρνηση αρνείται να τις συζητήσει. Αν
δεχόταν να τις συζητήσει, τότε θα µπορούσα να συµµεριστώ κι
εγώ την άποψή της ότι δεν είναι υποκριτική η στάση, δεν είναι
καιροσκοπική, δεν είναι ανεύθυνη, αλλά ότι είναι µια ουσιαστική
και ανεύθυνη στάση µιας κυβέρνησης που θέλει να δει όλα τα
ζητήµατα του εκλογικού νόµου. Δεν το πράττει όµως. 

Σε σχέση µε τους Έλληνες κατοίκους του εξωτερικού, κύριοι
συνάδελφοι, δεν είναι δυνατότητα, που πρέπει να την εξετά-
σουµε, εάν πρέπει να τη δώσουµε ή όχι. Είναι υποχρέωσή µας.
Είναι υποχρέωση από το Σύνταγµα. Το να επικαλούνται κάποιοι
τεχνικές δυσκολίες, νοµίζω είναι απολύτως υποκριτικό, καθώς
εάν η Κυβέρνηση και ο Πρόεδρος της Βουλής έφερνε, ως
όφειλε, την πρόταση νόµου της Νέας Δηµοκρατίας για την ψήφο
των κατοίκων του εξωτερικού, θα έβλεπαν ότι πραγµατικά µπο-
ρούν όλα τα τεχνικά ζητήµατα να επιλυθούν και άµεσα να υπάρ-
χει αυτή η δυνατότητα. 

Και στο κάτω κάτω, κύριε Υπουργέ, λέτε ότι εµείς τους διώ-
ξαµε αυτούς στο εξωτερικό µε τις πολιτικές µας. Γιατί φοβάστε,
λοιπόν, την ψήφο αυτών των πεντακοσίων χιλιάδων που όπως
λέτε εµείς διώξαµε στο εξωτερικό; Εµείς δεν φοβόµαστε την
κρίση τους, δεν φοβόµαστε τη στάση τους. 

Σε σχέση µε τις µεγάλες περιφέρειες, ξέρουµε πολύ καλά,
πώς πρέπει να σταθεί ένας υποψήφιος για να έχει τύχη στη Β’
Αθηνών ή ακόµα και στην Α’ Θεσσαλονίκης. Γίνεται µια σοβαρή
πρόταση, στην οποία θεωρητικά συµφωνούν όλα τα κόµµατα.
Γιατί, ξέρετε, εάν δεν συµφωνούµε, πρέπει να πούµε ότι δεν
υπάρχει καµµία εξάρτηση στους υποψηφίους της Β’ Αθηνών, δεν
υπάρχει καµµία διασύνδεσή τους µε τους καναλάρχες, δεν υπάρ-
χει καµµία διακίνηση µαύρου πολιτικού χρήµατος, γιατί αρκούν
λίγα χρήµατα και ένας µικρός µηχανισµός για να βγει κάποιος
Βουλευτής στη Β’ Αθηνών. Εάν αυτό το λέτε, κύριοι της Κυβέρ-
νησης, τότε να µην κάνουµε αυτή τη συζήτηση. 

Αντί για όλα αυτά, φέρνετε έναν εκλογικό νόµο, που είναι µια
ιστορική στιγµή ανευθυνότητας και το λέω αυτό για τον εξής
λόγο: Τον φέρνετε σε µία στιγµή, που η χώρα έχει πολλά ζητή-
µατα και σε αυτά τα ζητήµατα προστίθεται ένα άλλο, που δηµι-
ουργεί προϋποθέσεις πολιτικής αστάθειας. 

Εάν στεκόµασταν µε ειλικρίνεια σε όλα τα άλλα ζητήµατα, θα
µπορούσαµε ίσως συνολικά κάποια στιγµή να δούµε, πράγµατι,
και το θέµα των µπόνους, όπως αναφέρεται, στο πρώτο κόµµα.
Και για να ξέρει ο κόσµος, ποτέ οι πενήντα έδρες δεν χρησιµο-
ποιήθηκαν από το πρώτο κόµµα. Ήταν ή τριάντα µία ή τριάντα
δύο αυτές οι οποίες δόθηκαν ως «δώρο», όπως καθιερώθηκε να
λέγεται, στο πρώτο κόµµα. 

Όµως, σε µια τέτοια κατάσταση, όπως αυτή που επικρατεί
στην Ελλάδα, µε το συγκεκριµένο πολιτικό προσωπικό και τις
συγκεκριµένες πολιτικές δυνάµεις, υπάρχει κανείς, που να πι-
στεύει ότι θα είναι εύκολο τέσσερα ή πέντε κόµµατα από αυτά
που γνωρίζουµε να σχηµατίσουν µια ισχυρή κυβέρνηση την επό-

µενη µέρα, η οποία θα πρέπει και να κυβερνήσει τη χώρα σε αυτή
τη δύσκολη στιγµή και να προχωρήσει µεταρρυθµίσεις; Μπορεί
να καταλάβει κάποιος πόσο δύσκολο θα είναι αυτό; 

Η δυνατότητα των συγκυβερνήσεων, των συνεργασιών υπάρ-
χει ούτως ή άλλως και το πολιτικό προσωπικό άρχισε να ωριµάζει
µετά από την κατεύθυνση που έδειξε ο ίδιος ο κόσµος και το
εκλογικό σώµα και πράγµατι το προηγούµενο διάστηµα είδαµε
κάποια βήµατα προς αυτόν τον τοµέα. 

Όµως, άλλο αυτό να γίνεται πάνω σε µια προγραµµατική βάση
ή µε µια ελεύθερη βούληση και συµφωνία και άλλο να είναι αυτή
η υποχρεωτικότητα και η αναγκαστικότητα που θα προκύπτει
από το αποτέλεσµα των εκλογών. 

Κύριοι συνάδελφοι, σήµερα έχετε βάλει ένα ακόµα πετραδάκι
σε όλη την πολιτική σας, η οποία έχει να κάνει γενικότερα µε τον
ανεύθυνο τρόπο, µε τον οποίο διαχειρίζεστε τα πράγµατα της
χώρας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε. 
Βεβαίως είναι αστείο να επικαλείστε ότι το κάνετε γιατί το υπο-

σχεθήκατε στον ελληνικό λαό. Είναι σίγουρο ότι το µόνο από όσα
υποσχεθήκατε στον ελληνικό λαό και αυτή τη στιγµή δεν τον
αφορά, είναι αυτό. Ας ικανοποιούσατε όλα τα άλλα και µετά ας
φέρνατε και αυτό. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Γεωργαντά. 
Τον λόγο έχει ο κ. Καράογλου από τη Νέα Δηµοκρατία για

πέντε λεπτά.  
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

υπάρχει µια παλιά γνωστή παροιµία, η οποία λέει «όλα τα έχει η
Μαριωρή, ο φερετζές της έλειπε»!

Αυτό σηµαίνει ότι η Κυβέρνηση, ενώ είχε µπροστά της µια
σειρά σηµαντικών ζητηµάτων να ασχοληθεί, ασχολείται µε τον
εκλογικό νόµο. Αυτό το κάνει συνειδητά και το κάνει για τρεις λό-
γους: 

Πρώτα πρώτα το κάνει γιατί ακριβώς θέλει να αποπροσανατο-
λίσει τους Έλληνες πολίτες. Με ποδοσφαιρική ορολογία, µια και
είµαστε πολύ κοντά στο ποδοσφαιρικό Euro, που πρόσφατα τε-
λείωσε, «πετάει τη µπάλα στην εξέδρα».

Αντί να έχει τους συνταξιούχους να ασχολούνται µε αυτό που
πραγµατικά τους ενοχλεί, δηλαδή, την περικοπή της σύνταξής
τους και µεθαύριο των επικουρικών συντάξεών τους, τους δίνει
τον εκλογικό νόµο. Και αύριο ετοιµάζει και άλλα πράγµατα. Θα
τους βάλει άλλο ζήτηµα να συζητήσουν, το θέµα της εκλογής
του Προέδρου της Δηµοκρατίας, εάν πρέπει να είναι απ’ ευθείας
από το λαό ή µέσω του Κοινοβουλίου. Υπάρχει λοιπόν αποπρο-
σανατολισµός της κοινής γνώµης, που βεβαίως δεν πιάνει.  

Δεύτερο ζήτηµα είναι ότι προσπαθεί να ικανοποιήσει το αρι-
στερόστροφο εκλογικό της ακροατήριο, µια που δεν έκανε τί-
ποτα από αυτά που έλεγε ότι θα κάνει πραγµατικότητα. Ούτε τα
µνηµόνια έσκισε, ούτε τις άλλες τοµές που έλεγε ότι θα κάνει
πράξη τις έκανε. Προσπαθεί να τους ικανοποιήσει τουλάχιστον
µερικά µε αυτό. 

Βεβαίως, τρίτη σκοπιµότητα είναι ότι η Κυβέρνηση, βλέποντας
ότι πλέον δεν είναι πρώτο κόµµα και σε όλες τις δηµοσκοπήσεις
αποτυπώνεται µια διαφορά υπέρ της Νέας Δηµοκρατίας που ξε-
κινάει από πέντε, έξι µονάδες -το έλασσον- και φθάνει µέχρι και
έντεκα, δώδεκα µονάδες, προσπαθεί να δηµιουργήσει προβλή-
µατα στην επόµενη κυβέρνηση, στην κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας, όποτε και αν γίνουν εκλογές, φέρνοντας την απλή
αναλογική. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν η απλή αναλογική αποτε-
λούσε, πράγµατι, ένα ιερό και όσιο της Αριστεράς, τότε απλά
αναρωτιέµαι για ποιο λόγο δεν την κάνατε πράξη το πρώτο εξά-
µηνο του 2015, έτσι ώστε να πάµε και στις εκλογές του Σεπτεµ-
βρίου του 2015 µε τον νόµο της απλής αναλογικής. 

Είναι προφανές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι εξυπηρετεί
σκοπιµότητες η συγκεκριµένη συζήτηση, που γίνεται αυτή την
περίοδο. 
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Ισχυρίζεστε ότι η απλή αναλογική είναι το πιο γνήσιο και το πιο
αντιπροσωπευτικό εκλογικό σύστηµα. Θεωρητικά θα µπορούσε
να πει κανείς ότι είναι έτσι. Ό,τι ψηφίζουν οι πολίτες εκπροσω-
πείται στο Κοινοβούλιο. 

Είναι, όµως, ή πρέπει να είναι µόνον αυτή η παράµετρος η κα-
θοριστική για ένα εκλογικό σύστηµα; Προφανώς και όχι. Υπάρ-
χουν και άλλες παράµετροι που πρέπει να λαµβάνονται υπ’ όψιν. 

Για παράδειγµα, θα πρέπει να λαµβάνεται υπ’ όψιν η εθνική πα-
ράµετρος. Θα πρέπει να υπάρχει ένα κατώφλι, ένα όριο εισόδου
κάποιου κόµµατος στο Κοινοβούλιο για λόγους, που όλοι µας κα-
ταλαβαίνουµε. Και θεωρώ ότι αυτό είναι κάτι το οποίο –προς
Θεού!- δεν πρέπει να το πειράξετε. Δεν πρέπει να ανοίξουµε κερ-
κόπορτες, δίνοντας τη δυνατότητα σε ακραίες, αντεθνικές φωνές
να εκφραστούν µέσα από το ιερό Βήµα του Κοινοβουλίου. 

Δεύτερη παράµετρος: η κυβερνησιµότητα. Θα πρέπει ο νοµο-
θέτης, θα πρέπει το Κοινοβούλιο να φροντίζει, ώστε την επόµενη
µέρα των εκλογών να υπάρχει δυνατότητα να σχηµατίζεται κυ-
βέρνηση.

Ισχυρίζοµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ο ισχύων εκλο-
γικός νόµος εξυπηρετεί αυτές τις παραµέτρους. Και αυτό γιατί;
Διότι, πρώτα πρώτα, υπάρχει µια πολύ καλή αναλογική εκπρο-
σώπηση αυτού που γίνεται στην κοινωνία µέσα στο Κοινοβούλιο.
Για πρώτη φορά µετά τη Μεταπολίτευση οκτώ υπαρκτά πολιτικά
κόµµατα εκπροσωπούνται στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Δεύτερον,
διότι εξυπηρετεί και την κυβερνησιµότητα, µια που µόνο µε δυο
κόµµατα σχηµατίστηκε µια κυβέρνηση. 

Σκεφθείτε, λοιπόν, αν είχαµε την απλή και άδολη αναλογική,
όπως λέτε, θα είχαµε τουλάχιστον δεκαπέντε, ίσως και είκοσι
κόµµατα στο Κοινοβούλιο και θα χρειάζονταν πέντε, έξι κόµµατα
για να σχηµατιστεί κυβέρνηση. Θα ήταν µια κυβέρνηση ιδιαίτερα
αδύνατη, µια κυβέρνηση, που ανά πάσα στιγµή θα µπορούσε να
πέσει, γιατί όταν ένα µικρό κόµµα, ένα λαϊκίστικο κόµµα -το οποίο
µπήκε στη Βουλή και είναι ένα από τα συστατικά της οποιασδή-
ποτε κυβερνητικής αύριο συµµαχίας- διαφωνούσε µε ένα µέτρο,
υπακούοντας σε µια πολιτική ορολογία, την αποκαλούµενη «γοη-
τεία του λαϊκισµού» και διαφοροποιούσε τη θέση του από την κυ-
βέρνηση, αυτόµατα θα έπεφτε η κυβέρνηση και θα είχαµε άλλες
ζυµώσεις και ενδεχόµενα θα είχαµε και εκλογές. 

Και όλα αυτά σε µια δύσκολη συγκυρία, σε µια συγκυρία που
αυτό που χρειάζεται είναι σταθερές κυβερνήσεις, οι οποίες µπο-
ρούν να βοηθήσουν τον ελληνικό λαό να ξεπεράσει τα προβλή-
µατά του, την πατρίδα να αλλάξει σελίδα και να πάει ο τόπος
µπροστά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ούτε, βέβαια, είναι µια τοµή
αυτό το οποίο συζητούµε σήµερα, γιατί ασχολείται µόνο µε δυο
πράγµατα, µε το πώς θα καταργηθεί το µπόνους των πενήντα
εδρών στο πρώτο κόµµα -που εξασφαλίζει την κυβερνησιµότητα-
και µε ένα δεύτερο ζήτηµα, το όριο ηλικίας, µειώνοντας κατά ένα
έτος το όριο ηλικίας για το δικαίωµα της ψήφου στις εκλογικές
διαδικασίες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Υπάρχει, όµως, µια σειρά άλλων ζητηµάτων, που είναι εξίσου

σηµαντικά, ίσως και πολύ σηµαντικότερα. Για παράδειγµα, δεν
πρέπει να συζητήσουµε τον αριθµό των Βουλευτών που πρέπει
να υπάρχουν στο Κοινοβούλιο; Δεν πρέπει να συζητήσουµε το
όριο θητείας και για αυτούς που ασκούν εκτελεστική εξουσία,
αλλά και για αυτούς που νοµοθετούν και ελέγχουν την κυβέρ-
νηση; Δεν πρέπει να συζητήσουµε για το πολιτικό χρήµα; Δεν
πρέπει να συζητήσουµε για το σπάσιµο των εκλογικών περιφε-
ρειών, έτσι ώστε σταδιακά να πάµε σε µονοεδρικές εκλογικές πε-
ριφέρειες; Όλα αυτά είναι σοβαρά ζητήµατα. Αυτά είναι
ζητήµατα τα οποία πρέπει να συζητήσουµε και αυτά είναι ζητή-
µατα τα οποία, βεβαίως, ο εκλογικός νόµος που συζητούµε σή-
µερα δεν αγγίζει.

Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω τη γνώµη -
και απαντώντας σε αυτούς που µιλούν για την ανάγκη κουλτού-
ρας συνεργασιών και κυβερνήσεων συνασπισµού- ότι οι
συνεργασίες οικοδοµούνται ανάµεσα σε κόµµατα ευθύνης, όχι
σε κόµµατα που απλά και µόνο λαϊκίζουν, σε κόµµατα που υπη-

ρετούν τον ακραίο λαϊκισµό. 
Γι’ αυτό εµείς καλούµε τον ελληνικό λαό σε µία συµπόρευση

εθνικής ευθύνης, προκειµένου σύντοµα, όσο πιο σύντοµα γίνε-
ται, να αποτελέσει παρελθόν η χειρότερη κυβέρνηση που γνώ-
ρισε η χώρα στα χρόνια της Μεταπολίτευσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε τη
σκέψη σας, σας παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
Το κυβερνητικό πεπρωµένο ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ «φυγείν αδύνα-

τον». Η προσµονή στην ελπίδα σάς οδήγησε στην εξουσία και η
παντελής απουσία της ελπίδας είναι που θα σας οδηγήσει και
πάλι στα έδρανα της αντιπολίτευσης ανεξαρτήτως του ποιος θα
είναι ο εκλογικός νόµος όταν και όποτε γίνουν εκλογές.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Καράογλου από τη Νέα Δηµοκρατία. 
Τον λόγο έχει η κ. Χαρούλα Καφαντάρη από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συνολικά στην Ελλάδα έχουν

εφαρµοστεί δεκατέσσερα διαφορετικά εκλογικά συστήµατα. Από
την περίοδο του Μεσοπολέµου και µετά είναι ελάχιστες οι φορές
που σε δύο συνεχόµενες εκλογικές αναµετρήσεις εφαρµόστηκε
το ίδιο εκλογικό σύστηµα. Αυτό συµβαίνει γιατί η µορφή του εκά-
στοτε εκλογικού συστήµατος αποτελεί πεδίο διαµάχης και αντι-
παράθεσης µεταξύ πολιτικών κοµµάτων, κυρίως κατά την
περίοδο που προηγείται της εκλογικής αναµέτρησης. Όπως δε
αναφέρει ο Σαρτόρι, το εκλογικό σύστηµα αποτελεί τον πιο εξει-
δικευµένο χειραγωγικό µηχανισµό της πολιτικής. Γενικότερα το
εκλογικό σύστηµα είναι σαν χηµικός καταλύτης, που κατά τις πε-
ριστάσεις µετατρέπει τις λαϊκές ψήφους σε αιρετούς αντιπρο-
σώπους, την κοινωνική βούληση σε πολιτική βάση εξουσίας, το
ρεύµα και την απήχηση των κοµµάτων σε τετραετή συνήθως κοι-
νοβουλευτική παρουσία και οντότητα και ανήκει στους ελάχι-
στους εύκαµπτους και ελεγχόµενους από το πολιτικό σύστηµα
παράγοντες αυτοδιαµόρφωσής του. 

Σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέδιο για την απλή αναλογική.
Αυτές τις δύο ηµέρες και τι δεν ακούσαµε σε αυτήν την Αίθουσα!
Ακούσαµε, για παράδειγµα, από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
και από Βουλευτίνα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να αναφέ-
ρει: Η λεγόµενη «αξιολόγηση» που έκανε η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ –
ΑΝΕΛ –Πρασίνων έφερε νέα µέτρα.

Ποια είναι όµως η αλήθεια, κυρίες και κύριοι Βουλευτές; Η
αλήθεια είναι άλλη. Η Κυβέρνηση αυτή ακολουθεί πιστά τις προ-
εκλογικές της δεσµεύσεις. Ποιες όµως; Τις προεκλογικές δε-
σµεύσεις της στις 20 Σεπτέµβρη του 2015. Πρέπει να ξέρετε, όσο
και αν θέλετε να το ξεχνάτε αυτό, ότι στις 20 Σεπτέµβρη του 2015
έγιναν εκλογές και ο ελληνικός λαός µάς έδωσε την εντολή και
αναλάβαµε αυτήν την ιστορική ευθύνη να υλοποιήσουµε µία δύ-
σκολη συµφωνία που και εσείς ψηφίσατε, Νέα Δηµοκρατία,
ΠΑΣΟΚ, Ποτάµι, αλλά να την υλοποιήσουµε µε την κοινωνία
όρθια, εφαρµόζοντας ένα παράλληλο πρόγραµµα υπέρ της κοι-
νωνίας.

Η χώρα µας οδεύει πλέον στην κανονικότητα, µέσα σε ένα διε-
θνές περιβάλλον –και γεωπολιτικά- που δεν χαρακτηρίζεται από
τη σταθεροποίηση. Είναι ασταθές στην ευρύτερη περιοχή µας.
Οι πόλεµοι, το προσφυγικό, που έρχεται ως συνέπεια αυτών των
πολέµων και οι πρόσφατες εξελίξεις στην Τουρκία απαιτούν
πλέον εθνική συνεννόηση και συναινέσεις περισσότερο από
ποτέ.

Όλοι βέβαια στα λόγια συναινούν για συναινέσεις. Ε, λοιπόν,
ένας από τους λόγους εκείνους για τους οποίους πρέπει να
έχουµε ένα πάγιο σύστηµα απλής αναλογικής είναι η ανάγκη
αυτών των συναινέσεων σε όλα τα επίπεδα, µε συµφωνίες σε
προγραµµατικές βάσεις.

Δεν θα πω µόνο ότι η απλή αναλογική είναι θέµα δηµοκρατίας
και είναι ένα δίκαιο εκλογικό σύστηµα, αίτηµα του δηµοκρατικού
κόσµου, όχι µόνον της Αριστεράς. Άλλωστε υλοποιούµε προ-
εκλογική µας δέσµευση. Θα πω ότι στις σηµερινές συνθήκες
είναι ο καταλύτης δηµοκρατικών εξελίξεων στον τόπο µας. 

Θα πει κάποιος: Ο λαός θέλει διακυβέρνηση. Η απλή αναλο-
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γική οδηγεί σε ακυβερνησία. Το ακούσαµε αυτό πολύ εδώ µέσα.
Θα απαντήσω το εξής: Ο ίδιος ο ελληνικός λαός έχει τοποθετη-
θεί σχετικά και µε την ψήφο του. Από το 2012 ο ελληνικός λαός
δεν ψηφίζει αυτοδύναµες κυβερνήσεις, αλλά κυβερνήσεις συ-
νεργασίας.

Πέρα, λοιπόν, από την ισονοµία της ψήφου, η απλή αναλογική
ανοίγει νέους δρόµους δηµοκρατικών εξελίξεων για την πατρίδα
µας. Σηµαίνει ανάληψη ευθύνης πολιτικής απ’ όλες τις πολιτικές
δυνάµεις του τόπου, πέρα από τη στείρα λαϊκίστικη και ασφαλή,
θα έλεγα -προσέξτε- αντιπολίτευση. Αποτελεί τρόπο ανάληψης
πολιτικών ευθυνών. 

Ακούσαµε χθες και από Βουλευτή της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης και πριν από λίγο από συνάδελφο της Νέας Δηµοκρα-
τίας περί διαπλοκής, ειρωνικά σχόλια του τύπου «µε την απλή
αναλογική χτυπάτε τη διαπλοκή» κ.λπ.. 

Ποιοι µιλάνε για διαπλοκή, κυρίες και κύριοι Βουλευτές; Αυτοί
που πήραν δανεικά και αγύριστα από τις τράπεζες; Η εξεταστική
για το τραπεζικό σύστηµα, τα δάνεια των κοµµάτων και των
µέσων επικοινωνίας είναι πρόσφατη και δίνει συγκεκριµένα στοι-
χεία. Μην πάµε πιο παλιά, βγαίνουν πάρα πολλά στην επιφάνεια
πια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Θα επανέλθω σ’ ένα θέµα που ανέφερα και πριν. Τα σύννεφα

αποσταθεροποίησης στην ευρύτερη περιοχή της Μεσογείου µα-
ζεύονται πυκνά. Οι καταστάσεις γίνονται πολύ σοβαρές και χρει-
άζεται πλέον εγρήγορση, ευρείες συναινέσεις, οι οποίες
µπορούν και πρέπει να οικοδοµηθούν από το πολιτικό σύστηµα. 

Σ’ αυτήν την κατεύθυνση, λοιπόν, ένα σύστηµα απλής αναλο-
γικής χωρίς µπόνους, µε πλαφόν εισόδου γύρω στο 3% και -προ-
σθέτω- κατοχυρωµένο από το Σύνταγµα, πράγµα που πρέπει να
δούµε και στη συνταγµατική µεταρρύθµιση, θα µας εξασφαλίσει,
θα έλεγα, ένα µέλλον σταθερότητας, δηµοκρατίας, κοινωνικής
ευηµερίας σε µια εποχή που προοιωνίζεται ασταθής και γεµάτη
προκλήσεις. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κυρία Καφαντάρη, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ. 

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Στύλιος, Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας, για πέντε λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, διανύουµε µια δύσκολη περίοδο στη χώρα µας χωρίς
καµµία αµφιβολία. Ο περίγυρός µας ταλανίζεται από αστάθεια
και ανασφάλεια. Στο εσωτερικό τοπίο, αδιέξοδα παντού, τέλµα
και παραλυσία σε όλα τα επίπεδα. 

Η Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ αντί για την ελπίδα έφερε πε-
ρικοπές στις συντάξεις, τριπλασιασµό στις ασφαλιστικές εισφο-
ρές του ΟΓΑ, κατάργηση του ΕΚΑΣ, φουσκωµένα εκκαθαριστικά,
νέους φόρους, αυξηµένο ΦΠΑ, φορολόγηση των αγροτικών επι-
δοτήσεων, ενισχυµένο ΕΝΦΙΑ για πολλά χρόνια και ερήµωση των
χωριών και της υπαίθρου. Και όλα αυτά χωρίς κανένα σχέδιο
ανάπτυξης. 

Το τραπεζικό σύστηµα είναι βρύση χωρίς νερό. Το 2015 και
2016, χρόνια διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, διακόσιες χιλιάδες
µικροµεσαίες επιχειρήσεις έβαλαν λουκέτο. Η ανεργία µεγαλώ-
νει. Οι εργαζόµενοι –είναι στοιχεία αυτού του µηνός- µε ελαστι-
κές µορφές απασχόλησης ξεπέρασαν για πρώτη φορά τους
εργαζόµενους µε πλήρη απασχόληση.

Από την άλλη, οι κοινοτικοί πόροι που θα µπορούσαν να δώ-
σουν µια αµυδρή ανάσα, χάνονται. Στο ΕΣΠΑ, στο πρόγραµµα
«ΑΝΤΑΓΩΝΙΣΤΙΚΟΤΗΤΑ» δεν έχουµε καµµία προκήρυξη. Στο
πρόγραµµα αγροτικής ανάπτυξης της υπαίθρου, το ίδιο. Θα πε-
ριµένουµε το 2017 για να έρθουν οι πρώτες προκηρύξεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη χώρα έχει κυριεύσει µια διά-
χυτη κουλτούρα πεζοδροµιακού µπάχαλου. Το Αριστοτέλειο Πα-
νεπιστήµιο Θεσσαλονίκης έχει καταληφθεί από απροσάρµοστους
και γραφικούς. Η Σύγκλητος καλεί την πολιτεία να παρέµβει και ο
αρµόδιος Υπουργός δηλώνει ότι δεν είναι στη φιλοσοφία της Κυ-
βέρνησης η τήρηση της έννοµης τάξης. 

Ποιος σκέφτεται τους µεταπτυχιακούς και διδακτορικούς φοι-
τητές που θέλουν να παρουσιάσουν τις εργασίες τους και να πα-
ραδώσουν τις διατριβές τους; Ποιος αγωνιά για τους ερευνητές
που περιµένουν να αξιολογηθούν για τα προγράµµατά τους,
έχουν οικογένειες και περιµένουν να χρηµατοδοτηθούν; 

Απέναντι σ’ αυτές τις προκλήσεις, ποια είναι η απάντηση της
Κυβέρνησης; Ποιες είναι οι προτεραιότητές της; Η προώθηση
των επενδύσεων; Η δηµιουργία κλίµατος σταθερότητας; Φυσικά
όχι. Είναι η αλλαγή του εκλογικού νόµου, η απλή αναλογική, η
κατάργηση του µπόνους των πενήντα εδρών, η ψήφος στα δε-
καεπτά, δηλαδή στην ουσία στα δεκάξι. 

Γιατί τώρα; Γιατί δεν αποτέλεσε ένα από τα πρώτα της νοµο-
σχέδια; Μήπως επειδή τώρα ο κόσµος σάς γυρίζει την πλάτη,
καθώς έρχεται σε κάθε σπίτι ο λογαριασµός της διακυβέρνησής
σας; Μήπως τώρα οι πολίτες αντιλαµβάνονται τα ψέµατα και τις
αυταπάτες σας;

Όσο ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν µπροστά στις µετρήσεις, ήθελε το ισχύον
εκλογικό σύστηµα. Δύο φορές εκµεταλλεύτηκε το εκλογικό µπό-
νους των πενήντα εδρών. Τώρα που καταρρέει, θέλει να αφαιρέ-
σει αυτή τη δυνατότητα από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Κι όλα αυτά γιατί; Για να συνεχίσει µε κάθε τρόπο τη διακυ-
βέρνηση της χώρας, που σηµαίνει τι; Διορισµοί ηµετέρων, µπό-
νους σε φίλους και γνωστούς, κοµµατικό κράτος, αναξιοκρατία,
φανατισµός και απόλυτες αλήθειες. Με απλά λόγια, συντήρηση
και αναπαραγωγή των παθογενειών και των αδυναµιών του χθες
που µας οδήγησαν στη χρεοκοπία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο χαρακτηρίζεται
από καιροσκοπισµό και κοµµατική ιδιοτέλεια και θα σας απο-
δείξω το γιατί. Η Νέα Δηµοκρατία κατέθεσε δύο προτάσεις, τις
οποίες υιοθετεί η πλειοψηφία των κοµµάτων της Βουλής: την κα-
τάτµηση της Β’ Αθηνών –της εκλογικής περιφέρειας όπου ψηφί-
ζουν ενάµισι εκατοµµύριο συµπολίτες µας, το 14% του εκλογικού
σώµατος- και το δικαίωµα ψήφου στους Έλληνες που βρίσκονται
στο εξωτερικό.

Τα τελευταία χρόνια πάνω από τετρακόσιες πενήντα χιλιάδες
συµπολίτες µας έχουν µεταναστεύσει στο εξωτερικό, το 10% του
εκλογικού σώµατος. Πρόκειται για Έλληνες που η κρίση έδιωξε
στο εξωτερικό, µακριά από τις οικογένειές τους και την πατρίδα.
Δηµιουργούν, µεγαλουργούν, επιτυγχάνουν, όµως η Κυβέρνηση
τους τιµωρεί, στερώντας τους τη δυνατότητα συµµετοχής στις
εκλογές. 

Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, ο ελληνισµός, οπουδήποτε στον
κόσµο, είναι σηµείο αναφοράς το οποίο µπορεί να συµβάλλει
στην αναγέννηση της Ελλάδας. Είµαστε σταθερά, ως Νέα Δηµο-
κρατία, υπέρ της ενισχυµένης αναλογικής. Πιστεύουµε στη σύν-
θεση, τη συνεργασία, τη συνεννόηση, τη διακυβέρνηση και όχι
στην απλή καταγραφή και αποτύπωση του εκλογικού αποτελέ-
σµατος. Πιστεύουµε στις σταθερές κυβερνήσεις που αποφασί-
ζουν και αναλαµβάνουν ευθύνες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κυβερνητική πρόταση οδηγεί
σε αβεβαιότητα και βάθεµα της κρίσης. Σε µια περίοδο που η
χώρα και οι πολίτες απαιτούν γρήγορες και ουσιαστικές αποφά-
σεις, η Κυβέρνηση σπρώχνει τον τόπο στα βράχια της ακυβερ-
νησίας και σε αλλεπάλληλες εκλογικές αναµετρήσεις. Με τα
σηµερινά κόµµατα ένα είναι σίγουρο, ότι στις µεθεπόµενες εκλο-
γές θα επαναληφθούν ξανά άµεσα και άλλες εκλογές. Ο χρόνος
δεν είναι σύµµαχός µας. 

Έχει γραφτεί ότι υιοθετείτε την έκφραση «µεγάλη αναταραχή,
ωραία κατάσταση». Δεν θα σας αφήσουµε να το πράξετε. Η µε-
γάλη αναταραχή θα φέρει τη δική σας ανατροπή. 

Η Νέα Δηµοκρατία είναι η παράταξη των µεγάλων επιλογών,
του χρέους και του καθήκοντος. Είναι η παράταξη που στέκεται
απέναντι στην ιστορία και το µέλλον της πατρίδας µας. Είναι η
παράταξη που στέκεται απέναντι στις µελλοντικές γενιές. 

Από αυτή θα κριθούµε όλοι µακροπρόθεσµα. Οι επιλογές µας
διαµορφώνουν το µέλλον του τόπου µας, µε το βλέµµα και τον
νου µας όχι στις επόµενες εκλογές, αλλά στις επόµενες γενιές.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προχωρούµε µε τον
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κ. Ιωάννη Κεφαλογιάννη, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη µεταπολιτευτική Ελλάδα η

Αριστερά εισήγαγε µε επιτυχία αρκετούς µύθους στην ελληνική
κοινωνία. Ανάµεσα σε αυτούς εξέχουσα θέση κατέχει η απλή
αναλογική, την οποία η Αριστερά διαχρονικά περιέβαλλε µε έναν
µανδύα ηθικής ανωτερότητας σε σχέση µε οποιοδήποτε άλλο
εκλογικό σύστηµα. Το έκανε, µάλιστα, σε έναν τέτοιο βαθµό,
ώστε λίγο ή πολύ ακούστηκε σε αυτή την Αίθουσα ότι όλοι οι
υπόλοιποι εκλογικοί νόµοι µε τους οποίους κυβερνήθηκε αυτή η
χώρα ήταν στην ουσία καλπονοθευτικοί.

Βεβαίως, όταν υπάρχει ένας εκλογικός νόµος ο οποίος είναι
καλπονοθευτικός, µου επιτρέπει να σκεφτώ ότι και η παρούσα
Κυβέρνηση θα είναι νόθα.

Διατείνεται, λοιπόν, η Κυβέρνηση ότι για πρώτη φορά υιοθε-
τείται η απλή αναλογική. «Πρώτη φορά Αριστερά, πρώτη φορά
απλή αναλογική», ακούστηκε.

Προσωπικά, δεν πιστεύω ότι η Κυβέρνηση είναι τόσο ανιστό-
ρητη ούτε πιστεύω ότι η µνήµη των Βουλευτών της Συµπολίτευ-
σης είναι τόσο κοντή, ώστε να πηγαίνει πίσω µόνο µέχρι τη
δεκαετία του 1950. Δεν µπορεί, για παράδειγµα, να µη γνωρίζουν
ότι από τα µέσα της δεκαετίας του 1920 έως τις αρχές της δε-
καετίας του 1950 όλες οι εκλογικές αναµετρήσεις, πλην αυτών
του 1928 και του 1933, διεξήχθησαν µε σύστηµα ολοσχερούς
αναλογικής. Μιλάµε για δεκάδες εκλογικές αναµετρήσεις. Πολύ
σωστά ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο κ. Δένδιας, ανέ-
φερε ότι ο µέσος όρος του βίου αυτών των κυβερνήσεων ήταν
µόλις πέντε µήνες. Ούτε πιστεύω ότι ξεχνούν ότι η απλή αναλο-
γική όποτε εφαρµόστηκε στη χώρα µας συνδέθηκε µε τις πιο µε-
λανές σελίδες της ιστορίας της, µε µια περίοδο, δηλαδή,
πολιτικής αστάθειας, γεµάτη κινήµατα, πραξικοπήµατα, δικτατο-
ρίες και εµφυλίους.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πιο ανησυχητικό δεν
είναι αυτό. Το πιο ανησυχητικό είναι ότι δεν τους προβληµατίζει
ούτε η σηµερινή πολιτική συγκυρία, εσωτερική και διεθνής, ει-
δικά τώρα που αναδεικνύεται σε όλη του την έκταση ο εύθραυ-
στος χαρακτήρας του τουρκικού πολιτικού συστήµατος, µε
αποτέλεσµα να αυξάνει η σηµασία της χώρας µας για τον δυτικό
κόσµο ως σταθερού πόλου αναφοράς.

Είναι ζήτηµα αρχής, διατείνονται οι Βουλευτές της Συµπολί-
τευσης, χρησιµοποιώντας το ως το επόµενο επιχείρηµα. Ισχυρί-
ζονται ότι η απλή αναλογική, ανεξαρτήτως πολιτικών συνθηκών,
είναι περισσότερο δηµοκρατική, πιο αντιπροσωπευτική, πιο δί-
καιη.

Εδώ τίθεται ένα ερώτηµα: Πόσο δηµοκρατικό είναι ένα εκλο-
γικό σύστηµα, που δεν δίνει την ευκαιρία στο εκάστοτε πρώτο
κόµµα να εφαρµόσει την πολιτική του και ταυτόχρονα, του επι-
βάλλει αναγκαστικά να συνεργαστεί µε ένα κόµµα του οποίου
την πολιτική η πλειοψηφία των πολιτών απέρριψε; Είναι, άραγε,
περισσότερο δηµοκρατικό το δικαίωµα των υπόλοιπων κοµµά-
των, µεταξύ αυτών κι εκείνα τα οποία καταψηφίστηκαν από τον
ελληνικό λαό, να έχουν λόγο στην πολιτική που θα εφαρµοστεί
µετά τις εκλογές ή το δικαίωµα των πολιτών να εκφραστούν διά
της πλειοψηφίας, όπως αυτή αποτυπώνεται στη δύναµη του
πρώτου κόµµατος; Πόσο δίκαιο είναι να τίθενται επιτακτικοί όροι
και µάλιστα, διά της επίκλησης αρχών από ένα κόµµα του 3,5%
σε ένα κόµµα του 40%, µε αποτέλεσµα να φτιάχνονται ιδεολο-
γικά αποστειρωµένες κυβερνήσεις του ελάχιστου κοινού παρο-
νοµαστή;

Τέλος, κύριε Υπουργέ, πόσο δίκαιο και δηµοκρατικό είναι να
εξαρτάται η επιβίωση µιας κυβέρνησης από το 3% του εκλογικού
σώµατος;

Η απάντηση, βεβαίως, είναι ότι ούτε δίκαιο ούτε δηµοκρατικό
είναι, γιατί η κυρίαρχη πολιτική που εφαρµόζει µια κυβέρνηση -
η εκάστοτε κυβέρνηση- δεν µπορεί να είναι η συνισταµένη των
πολιτικών των υπόλοιπων κοµµάτων. Πρέπει, αντίθετα, να συνι-
στά κυρίως την έκφραση της βούλησης της πλειοψηφίας του
εκλογικού σώµατος στη βάση, όπως αυτή αποτυπώνεται κυρίως
µέσα από τη δύναµη του πρώτου κόµµατος.

Στις εκλογές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν επιλέγουµε
µόνο αυτόν που θέλουµε να µας κυβερνήσει, αλλά και αυτόν που

δεν θέλουµε να µας κυβερνήσει. Αυτό δεν πρέπει να το ξε-
χνούµε. Αυτό σε µια αντιπροσωπευτική δηµοκρατία είναι εξίσου,
αν όχι πιο θεµελιώδες, µιας και µόνο αυτό διασφαλίζει τη λογο-
δοσία των κυβερνώντων.

Ας αφήσουµε, λοιπόν, τα περί δηµοκρατικότητας και δικαιο-
σύνης. Το εκλογικό σύστηµα δεν µπορεί να γίνεται η Κολυµβή-
θρα του Σιλωάµ για τους εκάστοτε κυβερνώντες ούτε, βεβαίως,
και για εσάς.

Ισχυρίζεται η Κυβέρνηση ότι η απλή αναλογική εγγυάται την
ισότητα της ψήφου. Όσοι καταλαβαίνουν στοιχειωδώς πώς λει-
τουργούν τα πολιτικά συστήµατα γνωρίζουν καλά ότι ο τρόπος
κατανοµής των εδρών και ο τρόπος χάραξης των εκλογικών πε-
ριφερειών είναι αυτός ο οποίος καθρεφτίζει την πανελλαδική δύ-
ναµη των κοµµάτων.

Γι’ αυτό και η παράταξή µας, η Νέα Δηµοκρατία, επέµενε και
επιµένει στην άρση της δυσαρµονίας, που υπάρχει ανάµεσα στις
µονοεδρικές και στις µεγάλες περιφέρειες.

Βέβαια, πόση ισότητα εµπεριέχει τελικά η απόφαση της Κυ-
βέρνησης να µη δώσει τη δυνατότητα στους Έλληνες του εξω-
τερικού να ψηφίζουν στον τόπο διαµονής τους;

Ολοκληρώνω την τοποθέτησή µου µε ένα σχόλιο στο άλλο επι-
χείρηµα, που κατά κόρον ακούστηκε σχετικά µε την απλή αναλο-
γική, την ανάγκη, δηλαδή, να πέσουν οι τόνοι και να αναζητηθούν
ευρύτερες συναινέσεις µέσα στο Κοινοβούλιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Έχει σηµασία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποιος το ζητά

αυτό. Τις συναινέσεις τις ζητά το κόµµα που αυτή τη στιγµή κυ-
βερνά, ένα κόµµα που µόλις πριν από εννέα µήνες είχε ως κεν-
τρικό προεκλογικό του σύνθηµα «Ή αυτοί ή εµείς», που ο
επικεφαλής του δήλωνε στις 20 του Σεπτέµβρη «Ή θα τους τε-
λειώνουµε ή θα µας τελειώσουν», ένα κόµµα που καλεί σήµερα
τους Βουλευτές να µη γίνουν «ουρά» του κ. Μητσοτάκη, ένα
κόµµα, που έσπειρε το µίσος και τον διχασµό. Ένα κόµµα που
δικαιολόγησε την πολιτική βία και που χρησιµοποίησε συστηµα-
τικά τον εµφυλιοπολεµικό λόγο εισηγείται σήµερα ένα εκλογικό
σύστηµα, που θέλει να βασίζεται σε συνεργασίες και σε ευρύτε-
ρες πολιτικές συνθέσεις, ένα κόµµα που, όταν συγκέντρωσε ευ-
ρεία πολιτική συναίνεση πέρυσι τον Ιούλιο, µας πήγε αµέσως σε
εκλογές, προχωρώντας σε µια πολιτική εξαπάτηση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Ιωάννη Κεφαλογιάννη, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Τασούλας, οµοίως Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας, για πέντε λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου

να προβώ στη διαπίστωση ότι η συζήτηση για τον εκλογικό νόµο
από πλευράς κυβερνητικής πλειοψηφίας στηρίζεται πάνω σε
έναν µύθο και σε µία απίστευτη υποκρισία. Πρώτα απ’ όλα, ποιος
είναι ο µύθος; Είναι ο µύθος των πενήντα εδρών. Πενήντα έδρες
θεωρητικώς προβλέπονται στον ισχύοντα εκλογικό νόµο, ο
οποίος είναι ο δέκατος έκτος µετά το 1926, οπότε και καταργή-
θηκε η ψήφος µε τα σφαιρίδια.

Ωστόσο, όσες φορές έχει εφαρµοστεί ο ισχύων νόµος, δεν συ-
νέτρεξαν οι πενήντα έδρες για το πρώτο κόµµα. Στις εκλογές του
Μαΐου του 2012, το πρώτο κόµµα, εν σχέσει µε το αν οι εκλογές
γίνονταν µε τον σηµερινό νόµο που φέρνετε προς ψήφιση, επω-
φελήθηκε κατά τριάντα οκτώ έδρες. Τον Μάιο του 2012, η Νέα
Δηµοκρατία µε απλή αναλογική θα έπαιρνε εβδοµήντα έδρες και
πήρε εκατόν οκτώ. Αυτό δεν είναι µπόνους πενήντα εδρών, αλλά
τριάντα οκτώ. Τον Ιούνιο του 2012, το πρώτο κόµµα, η Νέα Δη-
µοκρατία, µε απλή αναλογική θα έπαιρνε ενενήντα πέντε και
πήρε εκατόν είκοσι εννέα έδρες. Αυτό δεν είναι πενήντα, αλλά
τριάντα τέσσερα. 

Τον Ιανουάριο του 2015, το πρώτο κόµµα, ο ΣΥΡΙΖΑ µε απλή
αναλογική θα έπαιρνε εκατόν δεκαεννέα και πήρε εκατόν σα-
ράντα εννέα έδρες. Αυτό δεν είναι συν πενήντα έδρες, αλλά συν
τριάντα. Τον Σεπτέµβριο του 2015, το πρώτο κόµµα, ο ΣΥΡΙΖΑ
µε απλή αναλογική θα έπαιρνε εκατόν δεκατέσσερα και πήρε
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εκατόν σαράντα πέντε έδρες. Αυτό δεν είναι συν πενήντα, αλλά
συν τριάντα ένα.

Στην πραγµατικότητα, δηλαδή, µία περίπτωση που δεν έχει
συντρέξει γιατί κάποιες παράµετροι –σπάνιες- δεν συνέπεσαν,
συµβάλλει στο να έχει συκοφαντηθεί ένας νόµος µε την επίκληση
του «πενήντα», το οποίο, προφανώς, φαντάζει υπερβολικό, αλλά
στην πραγµατικότητα µέχρι στιγµής δεν έχει συµβεί.

Από την άλλη πλευρά του µύθου που ανέφερα, υπάρχει η υπο-
κρισία, η εµµονή της Αριστεράς στη συνέπεια. Κινείσθε από την
ανάγκη να είστε συνεπείς σ’ αυτά που λέτε. Γιατί, λοιπόν, τότε
δεν καταργήσατε το µνηµόνιο; Γιατί δεν καταργήσατε τον
ΕΝΦΙΑ; Γιατί δεν φέρατε τον δέκατο τρίτο µισθό; Γιατί δεν αυξή-
σατε τον κατώτερο µισθό; Εδώ δεν υπήρξε θέµα συνέπειας;
Μήπως επιλέγετε την ανώδυνη, την αναίµακτη συνέπεια, αφού
στην άλλη συνέπεια κάνατε πίσω, βάλατε την ουρά στα σκέλη,
αφήσατε σαράντα συναδέλφους σας να έχουν συνέπεια µε κό-
στος και εσείς επιλέξατε τον δρόµο της αποφυγής τηρήσεως των
όσων µε στεντόρειο τρόπο λέγατε, χωρίς µάλιστα να αισθάνεστε
την ανάγκη να απολογηθείτε γι’ αυτό;

Αυτό δεν είναι συνέπεια; Είναι επιλεκτική συνέπεια; Είναι συ-
νέπεια στα εύκολα; Τώρα που στον εκλογικό νόµο πάθατε ήττα
γιατί δεν πετύχατε το «200», είστε έτοιµοι να ρίξετε όλο το
βάρος, όλη την υπερβολή και όλη τη µυθολογία στο Σύνταγµα.
Εκεί θα δούµε το άνοιγµα των κρουνών του λαϊκισµού. Αφού δεν
βγήκε ο εκλογικός νόµος, τον εγκαταλείπουµε.

Ακούστε, λοιπόν. Δεν είναι έτσι τα πράγµατα. Ο εκλογικός
νόµος δεν είναι καταγραφή των τάσεων του εκλογικού σώµατος.
Υπάρχει κυρίως για να έχουµε κυβέρνηση. Η µεγαλύτερη πρό-
οδος στη χώρα υπέρ των λαϊκών στρωµάτων έγινε σε εποχές
ισχυρών κυβερνήσεων, που προφανώς δεν βγήκαν από απλές
αναλογικές. Την περίοδο 1955-1963, την περίοδο που νικήθηκε
η Ψωροκώσταινα από την πρώτη κυβέρνηση Κωνσταντίνου Κα-
ραµανλή, η χώρα διπλασίασε την ιδιωτική κατανάλωση, το κατά
κεφαλήν εισόδηµα και το Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν.  Αυτό είναι
φιλολαϊκή πολιτική. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτό έγινε µε ισχυρή κυβέρνηση η οποία ήταν πρωτοφανές
φαινόµενο σε µια Ελλάδα στην οποία ένας άνθρωπος, παρα-
καλώ, πενήντα ετών την εποχή που ο Κωνσταντίνος Καραµανλής
έκανε την πρώτη του κυβέρνηση, είχε ζήσει τρεις ανατροπές του
θρόνου, επτά κινήµατα, τρεις δικτατορίες και είκοσι τέσσερις κυ-
βερνήσεις µέσα σε δέκα χρόνια από το 1944 έως το 1955.

Αυτή η σταθερότητα και αυτή η απόδοση, λοιπόν, είναι η πιο
φιλολαϊκή πολιτική. 

Πότε ξεφύγαµε από την Ψωροκώσταινα; Τη δεύτερη επταετία
Καραµανλή το κατά κεφαλήν εισόδηµα έφτασε τα 4.300 δολάρια,
όταν ήταν 300 δολάρια το ’55. Πάλι είχαµε σταθερή κυβέρνηση,
πάλι είχαµε ενισχυµένη αναλογική, πάλι δεν είχαµε απλή αναλο-
γική. Αυτό είναι φιλολαϊκό. Φιλολαϊκό δεν είναι να επικαλούµαστε
τη συνέπεια, όταν την έχουµε καταρρακώσει σε θέµατα που
απαιτούν σύγκρουση, που απαιτούν πειστικότητα, που απαιτούν
νίκη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Επαίρεστε γιατί παλέψατε. Εγώ θέλω να επαίρεστε γιατί νική-

σατε. Δεν µιλάτε για νίκες, µιλάτε για µάχες. Δεν τολµάτε να µι-
λήσετε για νίκες στην Αριστερά. Εναβρύνεσθε ότι είστε µαχητές.
Εγώ θα σας ήθελα νικητές και στο θέµα του µνηµονίου και στο
θέµα των µισθών και στο θέµα των συντάξεων και στο θέµα του
ΕΝΦΙΑ. Αυτή είναι η κατάσταση.

Ο κ. Γλέζος, στέλεχος σηµαντικό της παρατάξεώς σας, είχε πει
σε συνέντευξή του στις 27-10-2014 ότι ο ισχύων εκλογικός νόµος
είναι αρπαγή εδρών. Είστε «κλεπταποδόχοι» εδρών, κύριοι συνά-
δελφοι, αυτή τη στιγµή. Από τον Ιανουάριο του 2015 είστε «κλε-
πταποδόχοι» εδρών. Και είπε, επίσης, ότι «εµείς δεν θα κατα-
δεχθούµε να έχουµε αρπαγή εδρών, γιατί αµέσως µόλις νική-
σουµε µε αυτόν τον κάλπικο και κλεψίτυπο νόµο θα τον αλλάξουµε
και θα πάµε στην απλή αναλογική». 

Εσείς αλλάζετε αυτό τον νόµο, αφού νικήσατε δυο φορές και

αφού έχετε πειστεί µέσα σας βαθιά ότι δεν πρόκειται να είστε
πάλι πρώτο κόµµα µε τίποτε. Αποφασίζετε, λοιπόν, το «αποθα-
νέτω η ψυχή µου µετά των αλλοφύλων». Να ξέρετε ότι ο ελληνι-
κός λαός, ο οποίος ποτέ δεν είναι θύµα κανενός –γιατί
ακούστηκαν και αυτά, ότι ο ελληνικός λαός ήταν θύµα του δικοµ-
µατισµού, είναι µεγάλη προσβολή να θεωρείτε τον ελληνικό λαό
θύµα-, και όταν σας έδινε επί είκοσι χρόνια 3% και όταν σας
έδωσε τώρα 36%, ήξερε τι έκανε. Και όταν σας ξαναβάλει στην
αντιπολίτευση, όταν γίνουν εκλογές, πάλι θα ξέρει τι κάνει, ασχέ-
τως εκλογικού νόµου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώνετε την
τοποθέτησή σας, κύριε συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Δεν θα σας σώσει ο εκλογικός
νόµος και δεν θα µας δυσκολέψει ο εκλογικός νόµος. Ο εκλογι-
κός νόµος είναι για να κυβερνάται η χώρα. Και επαναλαµβάνω
ότι η χώρα ξεπέρασε τα προβλήµατά της και έπαψε να είναι Ψω-
ροκώσταινα µε ενισχυµένη αναλογική και µε σταθερές κυβερνή-
σεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Κωνσταντίνο Τασούλα.
Τον λόγο έχει ο κ. Νεκτάριος Σαντορινιός, Βουλευτής του ΣΥ-

ΡΙΖΑ, για πέντε λεπτά.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, δεν τους έχει

βγει το «Παραιτηθείτε» και σήµερα ζήτησαν να παραιτηθείτε
εσείς. Πριν είχαν ζητήσει από άλλους Υπουργούς να παραιτη-
θούν. Θα τους πούµε ότι δεν πρόκειται να παραιτηθούµε. Εκλο-
γές θα γίνουν το 2019 και θα γίνουν και µε απλή αναλογική.

Σήµερα η συζήτηση για το νοµοσχέδιο της απλής αναλογικής
είναι ιστορική στιγµή. Η πρόταση της απλής αναλογικής για τη
χώρα, για τη δηµοκρατία, για τον λαό, για τις προοδευτικές δυ-
νάµεις είναι ιστορική στιγµή. 

Για πρώτη φορά µετά τη Μεταπολίτευση, µετά από επτά εκλο-
γικούς νόµους δίνεται η δυνατότητα να είναι ισότιµη η ψήφος
όλων των Ελλήνων πολιτών. Γιατί ποια αρχή κοινωνικής δικαιο-
σύνης, ποια δηµοκρατική αρχή δίνει το δικαίωµα στον νοµοθέτη
να θεωρεί ότι η ψήφος στον ΣΥΡΙΖΑ στις προηγούµενες εκλογές,
στη Νέα Δηµοκρατία ή παλαιότερα στο ΠΑΣΟΚ είναι καλύτερη
από την ψήφο στο ΚΚΕ;

Η απλή αναλογική δεν είναι αίτηµα µόνο της Αριστεράς, αλλά
του συνόλου του προοδευτικού κόσµου της χώρας. Είναι και
συνταγµατική επιταγή. Είναι συνταγµατική επιταγή η ισότητα της
ψήφου, η ισοτιµία της ψήφου.

Όµως, ακούµε πολλά επιχειρήµατα από την Αντιπολίτευση.
Πώς στέκεται αλήθεια η Αντιπολίτευση απέναντι σε αυτή τη συν-
ταγµατική επιταγή;

Το ΠΑΣΟΚ µάς κατηγορεί ότι δεν έχουµε φέρει ένα ακέραιο
νοµικό κείµενο, έναν ακέραιο νόµο, αλλά ότι πρόκειται για τρο-
ποποιήσεις στους προηγούµενους νόµους. Και µας είπε και τα
πέντε σηµεία: η κατάργηση του µπόνους να υπάρχει, αλλά από
το 42% και πάνω να δώσουµε ένα µπόνους –το πώς γίνεται αυτό
θα µας το εξηγήσουν- να διατηρηθεί το όριο του 3%, να γίνει κα-
τάτµηση νέων εκλογικών περιφερειών, να δοθεί ψήφος στα 17
και να δοθεί ψήφος στην οµογένεια. 

Το σηµείο 2 και 4, δηλαδή, το όριο του 3% και η ψήφος στα
17, είναι µέσα στην πρόταση νόµου. 

Όσον αφορά τα άλλα τρία: Μας είπε ο κ. Κουτσούκος, πριν
από λίγο ότι βαφτίζουµε τον τακτικισµό αριστερή πολιτική. Αλή-
θεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, όταν φέρατε πέ-
ρυσι το νοµοσχέδιο, πού ήταν η πρόβλεψη για το µπόνους µετά
το 42%, πού ήταν η κατάτµηση των περιφερειών, πού ήταν η
πρόβλεψη για επιστολική ψήφο; Ήταν ακέραιο το νοµικό κείµενο
που φέρατε τότε εσείς; Δική σας ήταν η πρόταση. Μας δου-
λεύετε, κυριολεκτικά! Τι άλλαξε από τότε; Ειλικρινά, τι άλλαξε;
Εσείς το υπογράφατε. Έχετε φτάσει στο σηµείο να βάζετε τα
Μέσα της διαπλοκής, να βάζετε τους υπηρέτες της διαπλοκής
να κάνουν bullying στους δικούς σας Βουλευτές, επειδή αποφά-
σισαν να ψηφίσουν αυτό τον νόµο. Αυτό και αν είναι κατάντια! 

Αλήθεια, θυµηθήκατε τους οµογενείς. Και εγώ πιστεύω, πραγ-
µατικά, ότι πρέπει να βρούµε µια λύση για τους οµογενείς.
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Όµως, στο προηγούµενο νοµικό κείµενο που φέρατε τον Ιούνιο
του 2015, στους προηγούµενους εκλογικούς νόµους που ψηφί-
σατε, πού ήταν η πρόβλεψή σας για τους οµογενείς; Πουθενά.
Γιατί; Γιατί τότε είχατε την «ΟΛΥΜΠΙΑΚΗ» να φέρνει τους οµο-
γενείς και την χρεοκοπήσατε, είχατε την Αγροτική να σας δίνει
δάνεια για να µεταφέρετε τους οµογενείς, και αυτοί τότε έφερ-
ναν τους οµογενείς, που θέλατε εσείς και δεν σας ενδιέφερε το
σύνολο των οµογενών. 

Είναι προφανές πια ότι τα πέντε σηµεία που φέρατε είναι προ-
φάσεις εν αµαρτίαις. Φοβηθήκατε ότι θα πραγµατοποιήσει την
απειλή του ο κ. Μητσοτάκης και θα σας αποκλείσει από συνερ-
γασίες. Ξεπουλάτε τις θέσεις σας, για να γίνετε «ουρά» της Νέας
Δηµοκρατίας. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Από την άλλη, βέβαια, έχουµε και τη Νέα Δηµοκρατία, η οποία
οφείλω να πω ότι έχει µια συνεπή στάση. Η συντηρητική παρά-
ταξη, η Δεξιά, ιστορικά σε αυτή τη χώρα ήταν υπέρ των καλπο-
νοθευτικών νόµων, ήταν µε το πλειοψηφικό σύστηµα -δεν θα
ξεχάσουµε ποτέ ότι κάποτε «ψήφισαν και τα δέντρα»- και έτσι και
αλλιώς αυτό θέλουν, σε αυτό στηρίζονται, στο να κλέβουν την
ψήφο των Ελλήνων πολιτών. 

Από εκεί και πέρα όµως, µας µιλάνε για ακυβερνησία. Αλήθεια,
αυτή η χώρα µετά τη Μεταπολίτευση σαράντα χρόνια που κυ-
βερνήθηκε, σαράντα χρόνια σταθερές κυβερνήσεις τι φέρανε;
Ένα κράτος ρουσφετιού, ένα κράτος-λάφυρο, ένα κράτος δια-
πλοκής. Αυτή τη σταθερότητα υπερασπίζεται η Νέα Δηµοκρατία,
σαράντα χρόνια σταθερών κυβερνήσεων, ανισότητα, διαπλοκή,
διαφθορά και στο τέλος µνηµόνια, «κουµπάροι» και «κολλητοί»;
Αυτό ήταν οι σταθερές κυβερνήσεις! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Η απλή αναλογική µάς είπαν ότι είναι βόµβα στα θεµέλια της

δηµοκρατίας. Από πότε η ισοτιµία ψήφου, η δικαιοσύνη, έγιναν
βόµβα στα θεµέλια της δηµοκρατίας; Είναι βόµβα στη διαπλοκή
και στη διαφθορά που υπηρετούν, αυτό είναι. 

Και µιας που µας λένε και για την ψήφο στα δεκαεπτά, φαίνε-
ται ότι δεν είναι αρκετά Ευρωπαίοι ή µάλλον είναι Ευρωπαίοι a
la carte, διότι υπάρχει και το Ψήφισµα του 2011, το 1826 της Κοι-
νοβουλευτικής Συνέλευσης του Συµβουλίου της Ευρώπης,  όπου
καλούνται τα κράτη-µέλη να διερευνήσουν τη χορήγηση δικαιώ-
µατος ψήφου στα δεκαέξι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς θα τιµήσουµε το ιστορικό
µας χρέος απέναντι στην Αριστερά, το σύγχρονο χρέος που
έχουµε απέναντι στους πολίτες που τα χρόνια της κρίσης ζήτη-
σαν περισσότερη δηµοκρατία και το χρέος που έχουµε απέναντι
στις γενιές του µέλλοντος να τις κάνουµε κοινωνούς της πολιτι-
κής ζωής του τόπου.

Υπάρχουν πολλά που µας χωρίζουν, κυρίες και κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας. Κατά βάση όµως µας χωρίζει µία άβυσσος
στο πώς αντιλαµβανόµαστε την αρχή της λαϊκής κυριαρχίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Νεκτάριο Σαντορινιό, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλίδης, Βου-
λευτής του ΣΥΡΙΖΑ, για πέντε λεπτά.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, κύριε Υπουργέ, ας βγούµε λίγο από τον µικρόκοσµό µας
και να δούµε ότι αυτήν την ώρα στο Ευρωκοινοβούλιο αναλαµ-
βάνονται πρωτοβουλίες για το ουσιαστικό υπαρξιακό πρόβληµα
της ίδιας της Ευρώπης, πρωτοβουλίες για µια πλατιά συµµαχία,
έτσι για να εγκιβωτίσουµε και την πολιτική κίνηση που έχει να
κάνει µε την απλή αναλογική, που µπορεί να είναι το πρόκριµα
συνθέσεων, συγκλίσεων, συναποφάσεων, συνευθύνης.

Αυτήν την στιγµή, λοιπόν, στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο τεκταί-
νεται και δηµιουργείται η πλατφόρµα πάνω στην οποία µπορεί
να λειτουργήσει µια πλατιά συµµαχία Σοσιαλιστών, ριζοσπαστών
Αριστερών και Οικολόγων Πρασίνων, όπως η πρωτοβουλία Pro-
gressive Caucus («Προοδευτική Οµάδα»). Την ώρα που ο Τζιάνι
Πιτέλα, το Die Linke και οι Πράσινοι αντιλαµβάνονται ότι το δια-
κύβευµα είναι κατ’ εξοχήν πανευρωπαϊκό, δυστυχώς, δυστυχέ-

στατα εδώ στην Ελλάδα συνεχίζουν να παίζουν τα µικροπαίγνιά
τους, λες και η πολιτική δεν αφορά τους ανθρώπους, τις κοινω-
νίες, τη µοίρα τους και την προοπτική τους. Αυτοί που πριν από
έναν χρόνο έλεγαν να φτιάξουµε «Εθνική Ελλάδος», να πάµε όλοι
µαζί, αυτοί που πρότειναν στις 2 Ιουνίου κατάργηση του µπόνους
δεν αντιλαµβάνονται πως οι εξελίξεις µάς ξεπερνούν και ως πρό-
σωπα και ως κόµµατα και ως χώρα, καθώς το κοινό ευρωπαϊκό
σπίτι σήµερα ασφυκτιά, κινδυνεύει στη διαφαινόµενη γεωστρα-
τηγική τανάλια ανάµεσα στον νεοφασισµό της Λεπέν στο εσωτε-
ρικό της και από την άλλη στον ισλαµοφασισµό του ISIS, δύο
φασιστικές παράµετροι παγκόσµιες που αλληλοτροφοδοτούνται.
Και να πω ότι αυτήν τη στιγµή όποιος µας παρακολουθεί και µπει
στο διαδίκτυο στο parliament.gr στο σηµείο «κατατεθέντα σχέδια
νόµου, προτάσεις νόµου» θα βρει την πρόταση νόµου της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης µε όλες τις υπογραφές και του τότε
Προέδρου της, του κ. Βενιζέλου, σε σχέση µε την αναλογική εκ-
προσώπηση, ταυτόσηµη µε την αναλογική εκπροσώπηση που
έχει και ως επικεφαλίδα του το παρόν συζητούµενο σχέδιο
νόµου.

Και προφανώς το ερώτηµα έρχεται αβίαστα: Τι είναι αυτό που
µε την ψήφιση της απλής αναλογικής υλοποιεί αυτό, που οι ίδιοι
είχαν προτείνει πριν από έναν χρόνο και τώρα το αρνούνται;
Γιατί; Γίνεται πολιτική µε εµπάθειες ή έχετε αποφασίσει η στρα-
τηγική σας να είναι η «ουρά» του Κυριάκου; Και ποιον δηµοκράτη
προοδευτικό πολίτη θα πείσετε λέγοντάς του «δώσ’ µου την
ψήφο σου, για να την πάµε στον Κυριάκο»; Ποιον θα πείσετε ως
ΠΑΣΟΚ, ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη –ευτυχώς ο κ. Θεοχαρό-
πουλος έχει διαχωρίσει τη θέση του- λέγοντας «ψηφίστε το
ΠΑΣΟΚ, για να βγει ο Κυριάκος»; Αυτό πραγµατικά έρχεται σαν
µια ιστορική πρόκληση. Το µεγάλο ΠΑΣΟΚ, το λαοπρόβλητο και
λαογέννητο κίνηµα του Ανδρέα Παπανδρέου, που έβαλε εκατοµ-
µύρια πολίτες στην πολιτική στις αρχές της δεκαετίας του ’80,
να καταλήξει να είναι η «ουρά» ενός Μητσοτάκη! Είναι ειρωνεία
της Ιστορίας!

Μιλούµε για απλή αναλογική, µήτρα αυτών των εθνικά, ιστο-
ρικά, πατριωτικά, πανευρωπαϊκά αιτηµάτων για συγκλίσεις, συ-
ναινέσεις, συνθέσεις και κυρίως συνευθύνης. Κοιτάξτε, κανείς
δεν πρέπει να είναι έξω από την καθηµερινή αγωνία αναζήτησης
λύσεων για το καθηµερινό πρόβληµα. Όχι καθόµαστε έξω και πε-
τάµε εκ του ασφαλούς πέτρες από τη θαλπωρή της Αντιπολίτευ-
σης, όπου λες ανέξοδα ό,τι υποκειµενικά εκτιµάς, χωρίς την
αναγκαία αντικειµενική τεκµηρίωση της αδήριτης πραγµατικότη-
τας. Μέσα στην ευθύνη, ανάδοχοι από κοινού της ευθύνης! Για
αυτό θέλουµε την απλή αναλογική των συγκλίσεων, των συναι-
νέσεων και της συνευθύνης.

Γιατί από την ηθική της πεποίθησης περνάµε στην ηθική της
συνευθύνης, από την ηθική της διαµαρτυρίας και της διεκδίκη-
σης περνάµε στην ηθική της συναπόφασης, της συνδηµιουργίας
και του αλληλοελέγχου της χρηστής διοίκησης. Την ίδια ώρα που
δεν εγκαταλείπουµε το ιδεολογικό και αξιακό µας πρόταγµα, την
ίδια ώρα το υποτάσσουµε στην ευθύνη υπεύθυνων και τεκµηριω-
µένων προτάσεων µε βάση τη δύναµη του πραγµατικού συσχε-
τισµού δυνάµεων και των επιπτώσεων µιας απόφασης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αν έχετε την καλοσύνη, κύριε Πρόεδρε, δώστε µου ένα λεπτό
και κλείνω.

Δεν θα πω τίποτα για την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ενώ τα
είχα ετοιµάσει, γιατί θέλω να µείνω στον φαρισαϊσµό και την υπο-
κρισία που θα έπρεπε να είναι απολογία κατηγορουµένου. Βέ-
βαια, η επίθεση είναι η καλύτερη άµυνα. 

Γιατί το λέω αυτό; Ζητήστε συγγνώµη από τους απόδηµους.
Ζητήστε συγγνώµη γιατί τους κοροϊδεύατε εδώ και δεκαπέντε
χρόνια, από την αναθεώρηση του 2001. Πηγαίνατε στο Γιοχάνε-
σµπουργκ και λέγατε «εδώ χτυπάει η καρδιά της Ελλάδας», εσείς
οι πατριωτάρες, οι Ελληναράδες. Πηγαίνατε στο Ντίσελντορφ
και λέγατε «εδώ χτυπάει η καρδιά της Ελλάδας». Σας έπιασε
τώρα ο πόνος. Διώξατε πεντακόσιες χιλιάδες ανθρώπους. Είχατε
το νοµικό πλαίσιο να δηµιουργήσετε επί δεκαπέντε χρόνια, ου-
σιαστικά να υλοποιήσετε, να κάνετε πράξη, να κάνετε πραγµατι-
κότητα στις δεκαπέντε εκλογικές συγκυρίες, που µεσολάβησαν
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την επιστολική ψήφο, αλλά δεν το κάνατε.
Θέλω να απευθυνθώ απ’ αυτό το Βήµα µε την ιδιότητα που µου

έδωσαν οι συνάδελφοί µου του Προέδρου της Ειδικής Μόνιµης
Επιτροπής για τον Ελληνισµό της Διασποράς και να τους πω ότι
αυτή η Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, θα κάνει πράξη
την επιστολική ψήφο, θα κάνει πράξη το τεκµηριωµένο δικαίωµα
στην υλοποίησή του, γιατί η ψήφος των Ελλήνων του εξωτερικού
αποτελεί ανεκπλήρωτο χρέος της πατρίδας στα ξενιτεµένα της
αδέλφια. 

Γιατί ανεκπλήρωτο; Η συνταγµατική πρόβλεψη, άρθρο 51 πα-
ράγραφος 4, έµεινε στο χρονοντούλαπο της ιστορίας επί δεκα-
πέντε χρόνια και τελεί άνευ αντικρίσµατος και το ΠΑΣΟΚ και η
Νέα Δηµοκρατία, τα πρώην κόµµατα εξουσίας, έπρεπε να κατα-
στούν Αντιπολίτευση για να θυµηθούν και να ανακαλύψουν µε
καθυστέρηση δεκαπέντε ετών το δικαίωµα της ψήφου των οµο-
γενών που είχε θεσπιστεί µε τη συνταγµατική αναθεώρηση του
2001. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε. Σας ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας.

Οφείλουµε, λοιπόν, να διασφαλίσουµε µε την αρµόζουσα
υπευθυνότητα και σοβαρότητα, µε τη µεγαλύτερη δυνατή συναί-
νεση, τον συντοµότερο και ασφαλέστερο συνταγµατικά, διοικη-
τικά, τεχνικά δρόµο υλοποίησης του δικαιώµατός τους, τόσο του
εκλέγειν όσο και του εκλέγεσθαι. Για να έχουν ρόλο, πρέπει να
έχουν λόγο. 

Κλείνω. Ξεχνάτε, ή µάλλον δεν ενηµερώνουν τον κ. Μητσοτάκη
και τον αφήνουν να εκτίθεται. Η Νέα Δηµοκρατία, όπως και όλα
τα κόµµατα –δίνω τον σχετικό οδικό χάρτη που στείλαµε σε τρεις
χιλιάδες εξακόσιες οµογενειακές οργανώσεις στα ελληνικά και
στα αγγλικά- στο σηµείο 12 λέει κάτι που το θυµήθηκε, κύριε
Πρόεδρε, και ο κ. Αθανασίου της Νέας Δηµοκρατίας και τον ευ-
χαριστώ πολύ. Τι λέµε στο σηµείο 12 που το αποφάσισαν και τα
οκτώ κόµµατα οµόφωνα; Λέει στο σηµείο 12.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κλείστε µ’ αυτό,
σας παρακαλώ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: «Η ψήφος των οµογενών,
θέµα που χρήζει ειδικής συνεδρίασης. Μετά από σχετική επεξερ-
γασία ποιοι ψηφίζουν, πού ψηφίζουν, πώς ψηφίζουν, προαπαι-
τούµενη διαδικασία αποτελεί η επιστηµονικά και τεχνικά άρτια
διαδικασία της απογραφής των οµογενών». Θα το καταθέσω στα
Πρακτικά. 

Ήλθε απόψε ο κ. Αθανασίου από τη Νέα Δηµοκρατία και λέει.
Μεταφέρω από τα Πρακτικά: «Στην Ελλάδα δεν έχουµε ακόµη
καταγράψει όλο τον απόδηµο ελληνισµό, δεν έχουµε δηλαδή
αυτό που λέµε µητρώο του απόδηµου ελληνισµού».

Σας ευχαριστούµε πολύ για την επιβεβαίωση. Εµείς θα κά-
νουµε πράξη. Το απευθύνουµε από δω, από τη Βουλή των Ελλή-
νων, στους οµογενείς, στους Έλληνες του εξωτερικού ότι είναι
κοµµάτι από τη σάρκα της πατρίδας και ότι το δικαίωµά τους θα
γίνει πραγµατικότητα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς.
Ο κ. Δηµήτριος Κωνσταντόπουλος από τη Δηµοκρατική Συµ-

παράταξη έχει τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, ακούγοντας τις δηλώσεις κυβερνητικών στελεχών και
διαβάζοντας κάποια άρθρα για το νοµοσχέδιο για τον εκλογικό
νόµο, θα σχηµάτιζε κάποιος την εντύπωση ότι η Κυβέρνηση,
έστω και αργά, απέκτησε κουλτούρα συναίνεσης. 

Δυστυχώς, όµως, δεν είναι έτσι τα πράγµατα.
Η Κυβέρνηση µε τον τρόπο που παρουσίασε την πρότασή της,

στοχεύει στη δηµιουργία κυβερνητικού αδιεξόδου. Ο µοναδικός

σκοπός που έχει είναι η διατήρηση του ΣΥΡΙΖΑ στο προσκήνιο
των εξελίξεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ και η Δηµοκρατική
Συµπαράταξη έχουν καταστήσει σαφές ότι η χώρα και η κοινωνία
έχει ανάγκη από διάλογο, συνεργασίες και προγραµµατικές συγ-
κλίσεις. Οι πολίτες, ωστόσο, έχουν δώσει το δικό τους στίγµα.
Οι εποχές των µονοκοµµατικών κυβερνήσεων έχουν παρέλθει.
Σε αυτό το µήνυµα των πολιτών η Κυβέρνηση όφειλε να απαντή-
σει και αντ’ αυτού ψάχνει τρόπους να παραµείνει στην εξουσία. 

Η εξουσία, λοιπόν, είναι για την Κυβέρνηση η απάντηση. Το
ζητούµενο για τη Νέα Δηµοκρατία είναι η επιµονή του µπόνους
των πενήντα εδρών που ουσιαστικά αλλοιώνει τη λαϊκή βούληση.

Κύριοι της Κυβέρνησης, τζογάρετε µε τον εκλογικό νόµο, πον-
τάρετε στην κυβερνητική αστάθεια, µε αποτέλεσµα να διχάζετε
την ελληνική κοινωνία, να οδηγείτε την οικονοµία σε ύφεση, την
κοινωνία και τους πολίτες σε µαρασµό και απελπισία. Ανακαλώ
στη µνήµη µου τις δηλώσεις του Πρωθυπουργού σε αποστροφή
του λόγου του: «Ή θα τους τελειώσουµε ή θα µας τελειώσουν». 

Επίσης, έχουµε Κυβέρνηση, αλλά δεν έχουµε εξουσία. Τα πα-
ραπάνω δείχνουν τις κρυφές σκέψεις της Κυβέρνησης για τον
εκλογικό νόµο, να είναι δεύτεροι και να κυβερνούν τη χώρα. Πρό-
σφατα διαβάσαµε πρωτοσέλιδη δήλωση Υπουργού Παιδείας, σε
µία προβοκατόρικη στρατηγική που οικοδοµείται τον τελευταίο
καιρό, για τα πρωτοκλασάτα στελέχη του ΠΑΣΟΚ που οδηγούν
τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη και το κόµµα του ΠΑΣΟΚ στη
Δεξιά. 

Εµείς, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, σας απαντάµε: Είµαστε απέ-
ναντι στη Δεξιά αντίληψη και στον Αριστερό λαϊκισµό. Στο Δηµο-
κρατική Συµπαράταξη ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ, όταν έπεσε ο κλήρος να
συµβάλουµε στη διάσωση της χώρας το κάναµε µε ευθύνη και
κόστος τόσο πολιτικό όσο και κοινοβουλευτικό. Λειτουργήσαµε
µε ευθύνη για την πατρίδα, αναλάβαµε ευθύνες που δεν µας ανα-
λογούσαν. Προτάξαµε πρώτα απ’ όλα το συµφέρον της χώρας.
Μην ξεχνάτε ότι στον δρόµο της εθνικής στρατηγικής που χά-
ραξε η Δηµοκρατική Συµπαράταξη ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ, 2009-2011,
µε τοµές και µεταρρυθµίσεις για να µείνει η χώρα µέσα στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, ήρθαν και περπάτησαν σε αυτό τον δρόµο της
εθνικής στρατηγικής πρώτα η κυβέρνηση Παπαδήµου, στη συ-
νέχεια η κυβέρνηση Σαµαρά –η οποία ξέχασε τα τρία Ζάππεια
και τα ισοδύναµα- και τώρα η Κυβέρνηση-πρώτη φορά Αριστερά
του Αλέξη Τσίπρα, που µε έναν νόµο θα έσκιζε τα µνηµόνια και
µε ένα άρθρο θα διέγραφε το χρέος. 

Τώρα ήρθε η ώρα της ευθύνης, η ώρα του λογαριασµού και
είτε µε µετρητά, αγαπητοί της Κυβέρνησης, είτε µε κάρτα, θα
πληρώσετε εσείς, κύριοι της Κυβέρνησης, τον λογαριασµό.
Αυτήν τη διαδροµή θα την πορευτείτε µόνοι σας µε τεχνάσµατα
στον εκλογικό νόµο και τη συνταγµατική αναθεώρηση, δεν αγο-
ράζετε πλέον πολιτικό χρόνο. Τα προβλήµατα που δηµιουργή-
σατε σας έφεραν σε αδιέξοδο. 

Εµείς πρώτοι θέσαµε το ζήτηµα του εκλογικού νόµου για συ-
ζήτηση και ήµασταν ξεκάθαροι. Διά της προέδρου µας, κ. Φώφης
Γεννηµατά, καταθέσαµε την πρότασή µας των πέντε σηµείων,
σηµείων αλλαγής στον εκλογικό νόµο που υπηρετεί και την ανα-
λογικότητα, αλλά και την κυβερνησιµότητα. Κατάργηση του µπό-
νους µέχρι του ποσοστού 42%, ενεργοποίηση µικρότερου
µπόνους των είκοσι πέντε έως τριάντα εδρών στην περίπτωση
που ένα κόµµα ή ένας συνασπισµός κοµµάτων υπερβεί το 42%,
διατήρηση του ορίου εισόδου στη Βουλή στο 3%, ψήφος στα δε-
καεπτά, ψήφος στην οµογένεια και στους Έλληνες του εξωτερι-
κού, κατάτµηση των µεγάλων περιφερειών. Αυτό ήταν το
ζητούµενο για όλους. Όλοι, οι της Κυβέρνησης, είχαν τοποθετη-
θεί σχεδόν για την κατάτµηση των περιφερειών. Τώρα, ούτε κου-
βέντα. Ξεχάσατε ότι οι µεγάλές αυτές εκλογικές περιφέρειες
δηµιουργούν διαφθορά και διαπλοκή και αδιαφανείς διαδικασίες.
Πριν τους καταγγέλλατε. Τώρα τίποτα. Τα συµπεράσµατα, φυ-
σικά, δικά σας. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, αναζητείτε σωσίβια σε θολά νερά.
Στην αρµόδια επιτροπή ο κ. Σκανδαλίδης, ο εισηγητής µας, σας
έκανε συγκεκριµένες προτάσεις µε χρονοδιάγραµµα. Σας είπε
«πάρτε τα όλα πίσω και πάµε σε µία διακοµµατική επιτροπή και
µέσα από διαβούλευση και διάλογο να καταλήξουµε σε κοινή

13100 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



πρόταση». Αν µη τι άλλο, αν θέλατε τη συναίνεση και τον διά-
λογο, είχατε την ευκαιρία. Τώρα, ωστόσο, την απωλέσατε και συ-
ζητάµε τώρα τον εκλογικό νόµο κατά το δοκούν και αλά καρτ, µε
απλή αναλογική αποσπασµατικά σε δόσεις. 

Δεν θα συναινέσουµε, κύριοι, στις αλά καρτ αποφάσεις σας,
γιατί εµείς είµαστε η παράταξη της ευθύνης, γιατί εµείς είµαστε
η παράταξη και το κόµµα που σήκωσε την πατρίδα και κράτησε
τη χώρα όρθια. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Κωνσταντόπουλο και για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Τον λόγο έχει ο κ. Ιάσονας Φωτήλας από το Ποτάµι για πέντε

λεπτά.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πρώτο

ερώτηµα, στο οποίο όλοι σήµερα καλούµαστε να απαντήσουµε,
είναι αν υπάρχει ανάγκη για ριζικές αλλαγές στο εκλογικό σύ-
στηµα της χώρας µας στο πλαίσιο µιας γενικής µεταρρύθµισης
του πολιτικού συστήµατος; 

Προφανώς, ναι. Το Ποτάµι το φωνάζει από την ίδρυσή του.
Έχουµε, ήδη, καταθέσει συγκεκριµένη και ολοκληρωµένη πρό-
ταση σε ανύποπτο χρόνο. Όµως, ανταποκρίνεται το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο σε αυτήν την ανάγκη; Προφανώς και όχι µε
αυτές τις ρυθµίσεις «µερεµέτια» που φέρνει.

Σε ποια ανάγκη, λοιπόν, απαντάει το παρόν νοµοσχέδιο µε τα
τέσσερα µόνο άρθρα του; Σε µία ανάγκη, στην περαιτέρω παρα-
µονή σας στην εξουσία και προκειµένου να το πετύχετε είστε δια-
τεθειµένοι να χρησιµοποιήσετε κάθε µέσο, τώρα µάλιστα που
βλέπετε πως επίκειται συντριβή σας το χειµώνα από τις τραγικές
συνέπειες της πολιτικής σας στην κοινωνία. 

Μπορείτε, βέβαια, να συνεργαστείτε µε τον οποιονδήποτε
προκειµένου να πετύχετε τον σκοπό σας πέραν των ΑΝΕΛ µε
τους οποίους ήδη συνεργάζεστε, παζαρέψατε θα έλεγα ακόµα
και µε την Χρυσή Αυγή, αν και τελικά δεν σας βγήκε.

Δεν το λέω τυχαία. Άκουσα τον κ. Κουρουµπλή πριν από λίγες
µέρες να δηλώνει δηµόσια στα κανάλια πως «µας λείπουν τρεις
για να κάνουµε διακόσιους». Αναρωτήθηκα αν τους λείπουν τρεις
για να γίνουν διακόσιοι, άρα θεωρούν δεδοµένο ότι η Χρυσή
Αυγή θα ψηφίσει «ναι», όµως ...

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης): Εσάς θεωρούσε ότι θα βάζατε
µυαλό.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Πριν από λίγες µέρες θεωρούσε εµάς;
Τι να πω; 

Τελικά, όµως, ναυάγησε αυτή η προσπάθεια, η απόπειρα,
όµως, µάλλον έγινε. Τώρα γιατί ναυάγησε δεν ξέρουµε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης): Επειδή διερωτάστε, σας λέω, λοι-
πόν, ότι εσάς θεωρούσε.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Σας παρακαλώ, έχω λίγο χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Παρακαλώ, πολύ να

µη διακόπτουµε, κύριε Υπουργέ.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, η αλήθεια είναι ότι είστε

αδίστακτοι και διπρόσωποι. Είστε ένα τσίρκο επικίνδυνο για την
χώρα και αυτήν τη φορά κλόουν είναι ο κ. Κουρουµπλής, ο
οποίος...

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης): Είναι η εκατοστή πέµπτη φορά που
το ακούω από τη ρετσέτα που διαβάζετε.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ, αφήστε
µε λίγο να µιλήσω. 

Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Στις εκφράσεις µας

να είµαστε λίγο...
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Υπάρχει όρος ο «πολιτικός κλόουν». Λοι-

πόν, ο κ. Κουρουµπλής -και χαρακτηρίστε τον εσείς τελοσπάν-
των, αφού σας πω ποιες είναι οι ενέργειές του- πριν από λίγες
εβδοµάδες δήλωνε δηµόσια στα κανάλια -θα παραθέσω αυτού-
σια τα λόγια του- πως αν καταργηθεί το µπόνους η χώρα δεν θα
κυβερνηθεί ποτέ και σήµερα έρχεται να πει πως αν δεν καταρ-

γηθεί το µπόνους θα είναι καταστροφή για την χώρα.
Αναρωτιέµαι πόσο πιο κάτω, δηλαδή, µπορούµε να πάµε όταν

ένας Υπουργός µέσα σε λίγες εβδοµάδες µπορεί να κάνει το
άσπρο µαύρο έτσι ανερυθρίαστα; Για ποια πολιτική αρχών µας
µιλάτε; Ποιον προσπαθείτε, επιτέλους, να κοροϊδέψετε;

Και βέβαια ακυβερνησία. Το ξέρετε πολύ καλά ότι αν εφαρµο-
στεί ένα τέτοιο συγκεκριµένο εκλογικό σύστηµα δεν υπάρχει πε-
ρίπτωση να υπάρχουν συγκλίσεις. Υπάρχουν τρανά παραδείγµα-
τα, τα βλέπουµε δίπλα µας στην Ισπανία ή στην Ιταλία όπου ο
φίλος σας ο κ. Ρέντζι ετοιµάζει νέο εκλογικό νόµο όπου προβλέπει
µπόνους. Καλπονοθεία ετοιµάζει και ο κ. Ρέντζι;

Αρνείστε, βέβαια, αλίµονο, την πρόταση του Ποταµιού, η οποία
στο συγκεκριµένο θέµα συνδυάζει και πιο αναλογικό σύστηµα δια-
κυβέρνησης, αλλά και τη δυνατότητα σχηµατισµού κυβέρνησης
στη χώρα.

Αλήθεια, όµως, θα ήθελα να ακούσω και από την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση -και δεν βλέπω τώρα να είναι εδώ- ποια είναι η επί-
σηµη άποψή της για το µπόνους των πενήντα εδρών; Έχω ακού-
σει δηµόσια τοποθετήσεις, όπως της ...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συγγνώµη, αλλά η
Αντιπολίτευση είναι εδώ.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ναι. Δεν
βλέπω κόσµο πολύ.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Υπολειπόµαστε για τα κριτήριά σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεχίστε.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Θα ήθελα να ακούσω την επίσηµη θέση

της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης σχετικά µε το θέµα του µπόνους
των πενήντα εδρών, διότι έχω ακούσει δηµόσιες τοποθετήσεις
Βουλευτών, όπως της κ. Μπακογιάννη ή του κ. Κακλαµάνη, οι
οποίοι δηµόσια έχουν τοποθετηθεί και έχουν δηλώσει ότι πι-
στεύουν πως είναι δίκαια η πρόταση του Ποταµιού για ένα ανα-
λογικότερο µπόνους.

Σας ζητώ συγγνώµη σε κάθε περίπτωση εάν σας πρόσβαλα.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Όχι, δεν έχω πρόβληµα.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Τους έχω ακούσει, λοιπόν, και θα ήθελα

να ακούσω την επίσηµη θέση της Νέας Δηµοκρατίας. Πιστεύουν
ότι το µπόνους θα πρέπει να συνδυάζεται µε την επίδοση του
πρώτου κόµµατος ή θα πρέπει να είναι πενήντα έδρες ας πούµε
σε κάθε περίπτωση είτε το πρώτο κόµµα πάρει 20% είτε πάρει
40%; 

Όµως για να επιστρέψουµε εσείς, κυρίες και κύριοι της Κυ-
βέρνησης, γιατί δεν δίνετε δικαίωµα ψήφου σε πολίτες που έφυ-
γαν από την Ελλάδα λόγω της κρίσης; Γιατί δεν ψηφίζετε την
σχετική τροπολογία του Ποταµιού; Τι φοβάστε; Χύνετε κροκο-
δείλια δάκρυα για τους νέους που φεύγουν, για τα µυαλά που
χάνουµε, αλλά όχι και να τους αφήσουµε να ψηφίσουν, γιατί προ-
φανώς θα σας «µαυρίσουν» για την πολιτική σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Κάθε άλλο.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ακόµα, µε ποιο δικαίωµα παίζετε παιχνί-

δια µε την ψήφο των µαθητών; Θέλετε να σπείρετε τον λαϊκισµό
στα σχολεία, µετατρέποντας την εκπαίδευση σε αρένα προεκλο-
γικών εξαγγελιών; Ακόµα και η Βουλή των Εφήβων σας το τόνισε
ότι είναι λαϊκισµός η ψήφος στα δεκαέξι. Ίσως να θέλετε να κά-
νετε τα σχολεία ίδια µε τα πανεπιστήµια, εµείς, όµως, δεν µπο-
ρούµε να σας το επιτρέψουµε. 

Τέλος, µε ποιο δικαίωµα δεν κάνετε κατάτµηση των εκλογικών
περιφερειών; Ήταν η προεκλογική σας υπόσχεση, το θυµάστε; 

Η χώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζει να σέρνεται.
Το νοιώθουν οι πολίτες συνεχώς, στα σπίτια τους, στις δουλειές
τους, στις καθηµερινές τους συναναστροφές, όσο κι αν εσείς
προσπαθείτε να το αποκρύψετε µε τέτοια µερεµέτια. 

Ακούστε αυτό. Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ –ακούστε, κύριε Λο-
βέρδο- δήλωσε δηµόσια σε ραδιοφωνική συνέντευξη ότι οι συν-
ταξιούχοι τον πλησιάζουν στον δρόµο και του λένε «κόψε µας κι
άλλα 50 ευρώ, αρκεί να φτιάξεις τον εκλογικό νόµο και τα κανά-
λια». Δηλαδή, το άκουσα και δεν το πίστευα. Πόσο χαµηλά µπο-
ρεί να φτάσει κάποιος; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µην νοµίζετε ότι µε τη δόλια
αναλογική που τάζετε θα παραµείνετε για πολύ καιρό στην εξου-
σία. Άλλωστε, το πολιτικό σας αφήγηµα έχει προ πολλού ξοφλή-
σει. Το πραγµατικό εθνικό συµφέρον στη συγκεκριµένη συγκυρία
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είναι να µην µείνει η χώρα σε κυβερνητικό κενό, µε ταυτόχρονα
ένα πιο αναλογικό εκλογικό σύστηµα. Αυτή τη λογική υπερασπί-
στηκα και θα υπερασπιστώ µέχρι τέλους, χωρίς µικροκοµµατικά
παζάρια. 

Το παρόν νοµοθέτηµα δεν πληροί αυτές τις αρχές γι’ αυτό και
το καταψηφίζω και στο σύνολό του και σε όλα τα άρθρα του.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Φωτήλα. 

Ο κ. Γεώργιος Τσόγκας, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ελπίζω κάποια στιγµή ο κ. Φωτήλας να ανακαλέσει τη φράση

περί «τσίρκου» του ΣΥΡΙΖΑ, διαφορετικά θα έχει πέσει πολύ χα-
µηλά, τουλάχιστον σε πολιτικό επίπεδο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Βουλευτές της Αντιπολί-
τευσης, κ. Αραµπατζή, µετά τον καταιγισµό και την ιδιαίτερη κρι-
τική σας που δέχθηκε κατά την επεξεργασία του στις επιτροπές
της Βουλής το παρόν νοµοσχέδιο, καταδείχθηκε ανάγλυφα και
χωρίς περιστροφές ότι το πολιτικό χάσµα ανάµεσα στην Κυβέρ-
νηση και την Αξιωµατική Αντιπολίτευση είναι, τουλάχιστον, τερά-
στιο κι έτσι έπρεπε να είναι. 

Αποδείχθηκε επίσης ότι η άρνησή σας να στηρίξετε ένα, κατά
γενική οµολογία, εµβληµατικό νοµοσχέδιο, που υπερβαίνει τις
κοµµατικές αναζητήσεις και ταυτίζεται µε τον πυρήνα της δηµο-
κρατίας, είναι ανερµάτιστη και πολιτικά αδικαίωτη. Κι έτσι, γίνατε
δέσµιοι ενός απέραντου λαϊκισµού. 

Διαφωνήσατε σφοδρά, υπαινικτικά όµως, για τον χρόνο που η
Κυβέρνηση επέλεξε τη συζήτηση του νοµοσχεδίου και ότι, δήθεν,
υποκρύπτει πολιτικές και εκλογικές σκοπιµότητες. Πρόκειται για
ψευδή αναφορά και ψευδή διαπίστωση, αφού η ψήφιση για την
απλή αναλογική και την εκλογική ενηλικότητα στα δεκαεπτά έτη
αποτελεί υπεσχηµένη προεκλογική δέσµευσή µας. Διότι ο χρό-
νος της επιλογής είναι ουδέτερος, πολιτικά άχρωµος, εκλογικά
αδιάφορος, αφού µετά βεβαιότητας αυτές θα γίνουν το 2019.

Άρα ουδεµία σκοπιµότητα ή καιροσκοπισµός υπάρχει, πλην
του ιδικού σας καιροσκοπισµού, του ιδικού σας αµοραλισµού και
του ιδικού σας πολιτικού τυχοδιωκτισµού, που αβίαστα επιχει-
ρείτε να σύρετε τη χώρα σε νέο κύκλο εκλογικών αναµετρήσεων,
τη στιγµή κατά την οποία µετά µεγίστης βεβαιότητας φαίνεται η
ανάκαµψη της ελληνικής οικονοµίας, αφού µε υπαιτιότητα των
κυβερνήσεων σας η χώρα απώλεσε το 25% του ΑΕΠ και οι εργα-
ζόµενοι υπέστησαν έντεκα συνεχείς µειώσεις µισθών και συντά-
ξεων. 

Η Κυβέρνησή µας πρότεινε συναινετικές διαδικασίες και λογική
αναίµακτης προσέγγισης, εσείς, όµως, αρνηθήκατε ασθµαίνοντας
και αποσιωπήσατε ότι ήδη η ελληνική κοινωνία αποδέχεται τις συµ-
µαχικές κυβερνήσεις και απλώς τραγικοποιείτε την κατάσταση. 

Η Νέα Δηµοκρατία προέβαλε ως πρόταση όσα δεν εισήχθησαν
µε το παρόν νοµοσχέδιο µέχρι τώρα, επαιρόµενη για τη δήθεν
τροπολογία της, για την οποία της πήρε τριάντα χρόνια να τη δη-
µοσιοποιήσει. Δεν φεισθήκατε ανώριµων και άσχετων επιχειρη-
µάτων, ούτε εναντίον της ρύθµισης της κατάργησης του
µπόνους των πενήντα εδρών. 

Αντιθέτως, υπερασπίζεσθε την ύπαρξή τους, την προσβλητική
και επονείδιστη για την ελληνική κοινωνία επιλογή σας από το
παρελθόν, η οποία αλλοιώνει και νοθεύει την εκλογική διαδικα-
σία, αφού αλλάζει το εκλογικό αποτέλεσµα ερήµην των ψηφισάν-
των.

Αυτό κάνετε. Υπερασπίζεστε τη νοθεία του εκλογικού αποτε-
λέσµατος και χρησιµοποιείτε ως αντεπιχείρηµα τον κίνδυνο της
ακυβερνησίας της χώρας. Ένα «νόθο» επιχείρηµα που αντιστρα-
τεύεται την επιθυµία του εκλογικού σώµατος, που ήδη καταγρά-
φθηκε και σε πρόσφατες δηµοσκοπήσεις ότι το 42% της Νέας
Δηµοκρατίας και το 58% του συνόλου του εκλογικού σώµατος
συµφωνούν µε την εφαρµογή της απλής αναλογικής στη χώρα
µας. 

Είστε αναντίστοιχοι µε την ελληνική κοινωνία και την εποχή
µας. Παραβλέπετε, προφανώς σκοπίµως, ότι στο υπό ψήφιση νο-
µοσχέδιο υπάρχει δικλείδα ασφαλείας και προστατεύει από τους
τυχόν κινδύνους ακυβερνησίας κατά τον καλύτερο τρόπο, αφού

αποτρέπει τυχόν αφερέγγυους κοµµατικούς σχηµατισµούς που
δεν υπερβαίνουν το όριο του 3% να εκπροσωπούνται στη Βουλή. 

Φυσικά η Κυβέρνηση αναγνωρίζει την αναγκαιότητα τόσο της
επίλυσης του γρίφου της ψήφου των Ελλήνων κατοίκων του εξω-
τερικού, όσο και της κατάτµησης των µεγάλων εκλογικών περι-
φερειών. Ωστόσο, οι αιτιάσεις µας για τα θέµατα αυτά είναι
προφανώς αστείες, διότι προέρχονται από εκείνους που κυριάρ-
χησαν τα τελευταία σαράντα χρόνια στην πολιτική σκηνή και
ουδέν έπραξαν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση απέφυγε προς
ώρας να ρυθµίσει τα θέµατα των Ελλήνων του εξωτερικού και
την κατάτµηση των µεγάλων  περιφερειών, διότι θεωρεί ότι χρή-
ζουν ειδικής µεταχείρισης και κυρίως την εύρεση κοινού τόπου
από τις κοινοβουλευτικές δυνάµεις της χώρας. 

Για την ψήφο στα δεκαεπτά. Το νοµοσχέδιο περιέχει την εξό-
χως ενδιαφέρουσα διάταξη της διεύρυνσης του δικαιώµατος του
εκλέγειν από τα δεκαοκτώ στα δεκαεπτά έτη, που αποτελεί για
εµάς ένα στοιχείο υπέρβασης και ευθύνης ταυτόχρονα, αλλά και
συναντίληψης µε τους δεκαεπτάρηδες στους οποίους δίνεται
έτσι η δυνατότητα να µετέχουν στις αποφάσεις που αφορούν το
µέλλον τους, ενώ εσείς το στερείτε. 

Αρνείστε στο πιο καθαρό και άδολο βλέµµα της αυριανής κοι-
νωνίας, την ανάληψη της ευθύνης για την υπέρβαση και την πρό-
οδο του πολιτικού συστήµατος µε απατηλά και ψευδή
επιχειρήµατα, διότι ισχυρίζεστε ότι εφόσον η δικαιοπρακτική ικα-
νότητα έχει κατώφλι την ηλικία των δεκαοκτώ ετών, είναι αντιφα-
τικό οι νέοι να έχουν δικαίωµα ψήφου στα δεκαεπτά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό ακόµη, παρακαλώ. Όµως τα πράγ-
µατα έχουν αλλιώς και στη νοµοθεσία δεν υπάρχει η ανελαστι-
κότητα που εσείς προβάλλετε, όταν ο δεκαεξάχρονος ανήλικος
έχει ικανότητα παράστασης στο δικαστήριο και δικαιούται να κα-
ταθέσει αυτοπροσώπως αίτηση για άδεια γάµου και να εκπρο-
σωπηθεί από δικηγόρο. 

Ωσαύτως, ο έγγαµος ανήλικος είναι ικανός για κάθε δικαιο-
πραξία απαραίτητη για τη συντήρηση ή τη βελτίωση της περιου-
σίας του ή των οικογενειακών του αναγκών, µπορεί να
εκµισθώνει ακίνητα, να εισπράττει εισοδήµατα και να παρίσταται
γι’ αυτά στο δικαστήριο.

Επικαλείστε ότι τελικά πρόκειται για ψήφο στα δεκαέξι και όχι
ψήφο στα δεκαεπτά. Εάν είναι έτσι, από το 1981 δεν είχαµε ψήφο
στα δεκαοκτώ, αλλά στα δεκαεπτά, και επί δεκαετίες εξαπατού-
σατε τον ελληνικό λαό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία επιδιώκει τη
συµµαχία µε δυνάµεις της σοσιαλδηµοκρατίας και του κέντρου
και µε έναν ιδιότυπο χαµαιλεοντισµό και θρασύτατη υποκρισία
δηλώνει ότι είναι συγγενής πολιτική δύναµη του κεντρώου χώρου
και επιδιώκει την πολιτική τους εξαπάτηση, όπως συνηθίζει. Ποιοι
τα λένε αυτά; Οι εραστές του νεοφιλελευθερισµού. 

Σας θυµίζω την πρότασή της για το ασφαλιστικό. Δραστική µεί-
ωση των δηµοσίων δαπανών, δηλαδή µισθών και συντάξεων και
ιδιωτική ασφάλιση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε τη
σκέψη σας, παρακαλώ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω αµέ-
σως.

Τελειώνοντας, θα κλείσω µε το εξής:
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ψήφιση του γοητευτικού

αυτού νοµοσχεδίου που µπορεί να οµορφύνει το πολιτικό πεδίο
από τις ασχήµιες του παρελθόντος, είναι µονόδροµος. Όσοι πί-
στεψαν στη δηµοκρατία, µαγεύτηκαν από την αρτιότητά της, πο-
λέµησαν για την επικράτησή της και πίστεψαν ότι η απλή
αναλογική ως µία αναγκαία συνθήκη της κάποτε θα έβρισκε τον
τρόπο να επιβληθεί και να εφαρµοστεί, είναι υποχρεωµένοι να
ψηφίσουν το παρόν νοµοσχέδιο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ιστορία έχει αρχίσει να γράφε-
ται. Μην της γυρίζετε την πλάτη!

Σας ευχαριστώ πολύ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Γεώργιο Τσόγκα, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο επί προ-

σωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κύριε Φω-

τήλα, έχετε τον λόγο.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Το σκέφτηκα και οµολογώ ότι ο µόνος

λόγος για τον οποίο θα µπορούσα να ανακαλέσω -και ίσως το
κάνω- είναι γιατί δεν θα ήθελα να µπλέξω σε νοµικές περιπέτειες
από τις οποίες µάλλον θα έβγαινα χαµένος µε τις διάφορες ενώ-
σεις των κλόουν ανά την Ελλάδα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ε, καλά αυτό δεν

συνιστά διόρθωση. Συνιστά επικαιροποίηση της σκέψης σας
προς το χειρότερο.

Ο κ. Παπαθεοδώρου, Βουλευτής της Δηµοκρατικής Συµπαρά-
ταξης έχει τον λόγο για πέντε λεπτά.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, παρατηρώ απόψε –και χθες το παρατήρησα-

ότι υπάρχει ιδιαίτερο ενδιαφέρον για το εκλογικό µέλλον του
ΠΑΣΟΚ και της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης. Αγωνία µεγάλη.
Άκουσα για ουρά του Μητσοτάκη. Παράλληλα, όµως, άκουσα και
για συνευθύνη. 

Θα το δούµε αυτό για το εκλογικό µέλλον. Προς το παρόν την
ουρά στα σκέλια, κύριοι συνάδελφοι, την έβαλε ο ΣΥΡΙΖΑ από
χθες και νοµίζω ότι αυτό θα πρέπει να το παραδεχθείτε. Θα σας
εξηγήσω, όµως, το γιατί. Μην ανησυχείτε. Θεωρώ ότι και για τη
συνευθύνη θα πρέπει να µιλήσουµε, αλλά και για τις ουρές θα
πρέπει να µιλήσουµε. 

Αυτό το οποίο νοµίζω ότι θα πρέπει να µας θλίβει όλους είναι
ότι τελικά η συζήτηση για την απλή αναλογική καταλήγει όπως
ξεκίνησε. Άδοξα. Αυτό γιατί έγινε χωρίς ουσιαστική συµφωνία,
χωρίς επιδίωξη διαµόρφωσης ευρύτερων πολιτικών και κοινωνι-
κών πλειοψηφιών, χωρίς πραγµατική µεταρρύθµιση του εκλογι-
κού συστήµατος και αντιµετώπιση των χρόνιων παθογενειών. 

Δυστυχώς, η τελική ψηφοφορία θα επισφραγίσει το µικρού
ορίζοντα σχέδιο της Κυβέρνησης, το οποίο δεν κατάφερε να εµ-
πνεύσει συναινέσεις γύρω από ένα εθνικό σχέδιο µεταρρύθµισης
του πολιτικού συστήµατος. Γιατί το λέω αυτό; Η αντικατάσταση
του οφειλόµενου πολιτικού διαλόγου από διαρροές, µικροδιευ-
θετήσεις σε συνδυασµό µε τη µέχρι χθες ανάδειξη της Χρυσής
Αυγής ως ρυθµιστή της αναζήτησης των διακοσίων ψήφων, ήταν
τελικά η παγίδα την οποία κατασκεύασε η Κυβέρνηση και τελικά
έπεσε µόνη της µέσα. Μετά, µέσα στον πολιτικό πανικό της απο-
µόνωσης, άρχισε να συζητά µε κοινοβουλευτικές και εξωκοινο-
βουλευτικές προσωπικότητες. 

Αλήθεια, διερωτώµαι, γιατί ο Πρωθυπουργός δεν είδε τον κ.
Λαφαζάνη, την κ. Κωνσταντοπούλου, τον ΑΝΤΑΡΣΥΑ, άλλους
πολλούς; Από ό,τι κατάλαβα έχει πάρα πολύ χρόνο και νοµίζω
ότι ήταν µια µεγάλη παράλειψη.

Ταυτόχρονα, ο ΣΥΡΙΖΑ κατηγορεί το ΠΑΣΟΚ, που δεν συµ-
πράττει σε αυτή την αναγέννηση της δηµοκρατίας, όπως άκουσα
να λέγεται. Προειδοποιεί, όµως, ότι αυτό το σύστηµα της απλής
αναλογικής θα εφαρµοστεί τελικά όταν ο ΣΥΡΙΖΑ θα οδηγήσει
τη χώρα σε διπλές εκλογές. Αυτό σηµαίνει όχι συνευθύνη, αλλά
µεγάλη ευθύνη από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ.

Τελικά, όταν στερεύει η δεξαµενή µε τους κατά Λένιν «χρήσι-
µους ηλίθιους», η Κυβέρνηση περνάει στην επικοινωνία χαµηλής
πτήσης. Και Πραγµατικά εδώ έχουµε επικοινωνία πολύ χαµηλής
πτήσης. Γιατί; Διότι η Κυβέρνηση δεν αποδείχθηκε ούτε εις µι-
κρόν γενναία, που έλεγε και ο αείµνηστος Μαρωνίτης. Δεν απε-
δέχθη καµµία από τις προτάσεις που της έγιναν. Δεν µπήκε σε
κανέναν διάλογο. Τελικά, τώρα µε το συγκεκριµένο σχέδιο, της
απλής αναλογικής, επιδιώκει απλώς να διακανονίσει τις συµµα-
χίες της επόµενης ηµέρας. Γι’ αυτό γίνεται όλος αυτός ο θόρυ-
βος, γι’ αυτό κατηγορείτε το ΠΑΣΟΚ ότι δεν συµπράττουµε στο
σχέδιό σας, γιατί θέλετε να ρυθµίσετε την επόµενη µέρα.

Η ιστορική διεκδίκηση της Αριστεράς για την απλή αναλογική
και την αλλαγή του εκλογικού συστήµατος περιορίστηκε, πράγ-
µατι, σε δύο άρθρα πολύ ουσιαστικά: την κατάργηση του µπό-

νους και την ψήφο στα δεκαεπτά. Όµως, να δούµε αν αυτό είναι
απλή αναλογική. 

Τελικά, έτσι λειψά, απροετοίµαστα, αποσπασµατικά, µε τακτι-
κισµούς έδωσε το αναµενόµενο για εµάς αποτέλεσµα. Λάθος
στο λάθος, µας κάνει λάθος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Όµως, αν τα πράγµατα είχαν γίνει διαφορετικά, ποιος είναι ο
κύριος στόχος της θέσπισης της απλής αναλογικής; Η µεγαλύ-
τερη και η καλύτερη δυνατή αντιστοίχιση της λαϊκής βούλησης
µε το σύστηµα αντιπροσώπευσης, η αντιµετώπιση των στρεβλώ-
σεων στις µεγάλες εκλογικές περιφέρειες και η κατοχύρωση της
κυβερνησιµότητας της χώρας µέσα από την επίτευξη προγραµ-
µατικών συνεργασιών µεταξύ των κοµµάτων. Αυτά δεν δεχθή-
κατε ούτε  καν να τα συζητήσετε. 

Γιατί το λέω; Γιατί το σύστηµα, το οποίο συζητάτε σήµερα, δεν
είναι η απλή αναλογική. Κανένα κόµµα δεν πρότεινε σύστηµα
απλής αναλογικής. Μόνο το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. Όλα
είχαν συγκεκριµένες διορθώσεις: τη διόρθωση του 3%, την πρό-
τασή µας για τη διόρθωση των τριάντα εδρών µπόνους από τη
στιγµή που το πρώτο κόµµα θα πάρει 40% µε 42%. Δεν είναι συ-
στήµατα απλής αναλογικής αυτά. Είναι σταθµισµένη αναλογική.
Αυτό που προτείνετε εσείς και αυτό που προτείνουµε εµείς είναι
σταθµισµένη αναλογική.

Εποµένως, στην πρότασή σας εµείς καταθέσαµε µία πρόταση,
η οποία έλεγε και για τις περιφέρειες, έλεγε και για την ψήφο
των Ελλήνων του εξωτερικού, έλεγε πράγµατα τα οποία αρνη-
θήκατε να συζητήσετε ακόµη και όταν σας είπαµε, µπορείτε να
το αποσύρετε, να παγώσετε το χρόνο, να δώσετε χρόνο σε µία
συζήτηση και να φτάσουµε σε κοινούς τόπους, τη συνευθύνη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω για ένα λεπτό την ανοχή σας; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Βεβαίως. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Σας ευχαριστώ.
Εποµένως, ο εκλογικός νόµος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

που συζητάµε σήµερα, έχει τη βάση του σε αυτόν που ισχύει σή-
µερα, µε τη διόρθωση του µπόνους.

Γι’ αυτό σας προτείνουµε έναν άλλο δρόµο µε τα πέντε σηµεία,
µε άλλα σηµεία τα οποία έχει καταθέσει το Ποτάµι, µε άλλες προ-
τάσεις, αλλά δεν δώσατε τον χρόνο ούτε καν της διαβούλευσης.
Γιατί; Γιατί στον ανύποπτο δικό σας χρόνο, όπως είπατε, που ψη-
φίζετε αυτό το σχέδιο νόµου, δεν είχατε τον χρόνο ούτε καν της
διαβούλευσης και οποιασδήποτε συζήτησης άλλης πρότασης. 

Η µείωση του µπόνους, η κατάργηση του µπόνους -εµείς θεω-
ρούµε ότι είναι αντισυνταγµατικό αυτό το µπόνους-, έρχεται να
αντικατασταθεί µε µία άλλη πρόταση, βεβαίως, όταν το πρώτο
κόµµα έχει ενισχυθεί από τη βούληση του κυρίαρχου λαού. Όταν
έχει ενισχυθεί, δηλαδή, µε ποσοστά 40%-42%, που του δίνουν
πρόσβαση σε µία κυβερνησιµότητα, η οποία θα είναι δεδοµένη. 

Πέρα από αυτό, όµως, νοµίζω ότι θα πρέπει να δούµε το εξής:
Πώς επέλεξε ο ΣΥΡΙΖΑ να χειριστεί τη συγκεκριµένη -αν θέλετε-
συζήτηση στη Βουλή. Για µένα προσωπικά, η συζήτηση αυτή συ-
νιστά µια ιδεολογική και πολιτική ήττα του ΣΥΡΙΖΑ. Όχι γιατί
έφυγε η Χρυσή Αυγή. Όχι για αυτό. Κάνετε λάθος. Είναι για αυτό
που επιλέξατε να κάνετε από την πρώτη στιγµή, κύριε Υπουργέ,
επειδή το είπατε προηγουµένως. Δεν είναι καθόλου για τη Χρυσή
Αυγή. Είναι διότι επιδιώξατε να έχετε εκατόν ενενήντα επτά, εκα-
τόν ενενήντα οκτώ, διακόσιες ψήφους για να πιέσετε τα άλλα
κόµµατα, όταν δεν συζητήσατε καθόλου για το πολιτικό περιε-
χόµενο και την πολιτική υπόσταση της απλής αναλογικής όλο
αυτό το διάστηµα. 

Είχαµε µια συνάντηση Αρχηγών κοµµάτων µε τον Πρωθυ-
πουργό και είχαµε επίσης και µία συζήτηση στην επιτροπή. Δεν
έγινε κάτι άλλο. Αυτή είναι η πολιτική ήττα της Αριστεράς, αυτή
είναι η πολιτική ήττα ενός κόµµατος που θέλει πάνω σε αυτό το
σχέδιο νόµου να δοµήσει τη συνευθύνη την αυριανή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Να σας πω κάτι; Και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε. Το
πρόβληµα είναι πάρα πολύ απλό. Όταν ζητήσαµε όλα αυτά από
τον κ. Κουρουµπλή, µας είπε: «Ψηφίστε τα τώρα, ελάτε να ψηφί-
σετε και θα τα δούµε αύριο τα υπόλοιπα». Ένα κόµµα το οποίο
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έχει πολιτευτεί µέχρι και σήµερα όπως η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ,
πιστεύετε ότι έχει πολιτική αξιοπιστία, για να µπορέσουµε να συ-
ζητήσουµε ή να πιστέψουµε στην υποσχετική του αύριο; Όχι,
είναι µία υποσχετική εµπαιγµού, διότι αυτό το οποίο σας ενδια-
φέρει είναι ο διακανονισµός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Τελειώνω µε µια φράση,

κύριε Πρόεδρε. 
Η µία φράση είναι η εξής: Τελικά, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, υπάρχει κάτι χειρότερο από µία χαµένη ευκαιρία. Υπάρχει
το δεδοµένο και το γεγονός να µην έχεις αντιληφθεί καν ότι
υπήρξε ευκαιρία. Εκεί ήταν η αποτυχία της Κυβέρνησης, εκεί
ήταν η πολιτική της ήττα, απέναντι στο χρέος που είχε σε αυτό
το οποίο ο κ. Φάµελλος –και δεν είναι δύο λέξεις, είναι µία- έλεγε:
η δηµοκρατία. Στη δηµοκρατία είσαστε υπόλογοι, ούτε στο
ΠΑΣΟΚ, ούτε στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Εκεί αποτύχατε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Παπαθεοδώρου. 
Προχωρούµε µε τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ τον κ. Χουσεΐν Ζεϊµ-

πέκ. 
Κύριε Χουσεΐν Ζεϊµπέκ, έχετε τον λόγο.
ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο το οποίο συζη-

τούµε σήµερα αποτελεί την αποτύπωση της κορυφαίας δηµο-
κρατικής αλλαγής στη χώρα, της αλλαγής στο εκλογικό µας
σύστηµα. Στη θεωρία των πολιτικών επιστηµών ο εκλογικός
νόµος χαρακτηρίζεται ως «ο νόµος των νόµων», γεγονός που κα-
ταδεικνύει τη σηµασία του.

Η απλή αναλογική αποτέλεσε ανέκαθεν διακριτικό στοιχείο
στην Αριστερά και πάγια θέση µας. Αποδεικνύει καθαρά τον σε-
βασµό στη βούληση του λαού µας και είναι για εµάς το Α και το
Ω του εκδηµοκρατισµού. 

Με τον παρόντα εκλογικό νόµο, επίσης, επιδιώκουµε να δώ-
σουµε νέα πνοή στο εκλογικό µας σύστηµα, επιλέγοντας τη δι-
εύρυνση του εκλογικού σώµατος. 

Το πρώτο σηµείο του νόµου καθιερώνει την ψήφο στα δεκαε-
πτά έτη. Είναι, ίσως, το πιο σπουδαίο σηµείο για τη διεύρυνση
του εκλογικού σώµατος. Η σηµερινή νέα γενιά είναι µια γενιά που
µέχρι στιγµής δεν ακουγόταν και οφείλουµε να της δώσουµε το
δικαίωµα να εκφραστεί. Οι σηµερινοί έφηβοι είναι ενεργοί και
δραστήριοι ως προς την πολιτική, και είναι σε θέση να εκφρα-
στούν δηµοκρατικά µέσω της ψήφου. Άλλωστε, πια, τα επίπεδα
του αναλφαβητισµού σε αυτή την ηλικία είναι ανύπαρκτα, ενώ
ακόµα και το ίδιο το Συµβούλιο της Ευρώπης προέτρεψε για
ψήφο σε µικρότερες ηλικίες. Πρόκειται για το ψήφισµα που υιο-
θέτησαν και χώρες όπως η Σκωτία, η Αυστρία και κάποια κρατί-
δια της Γερµανίας. 

Με τον τρόπο αυτό, πέρα από τη δυνατότητα συµµετοχής πε-
ρισσότερων πολιτών µε τα κοινά, προωθούµε τη µεγαλύτερη δυ-
νατή δηµοκρατική έκφραση και καλύτερο βαθµό αντιπροσωπευτι-
κότητας. Ο χώρος µας, µε αυτόν τον τρόπο, αφουγκράζεται την
κοινωνία και ευελπιστεί να αφήσει µια ισχυρή παρακαταθήκη προς
τον εκδηµοκρατισµό της κοινωνίας και του εκλογικού µας συστή-
µατος. 

Δεύτερο σηµείο που θέλω να σταθώ είναι η καθιέρωση της
απλής αναλογικής. Η καθιέρωση της απλής αναλογικής αποτελεί
ιστορική στιγµή για το Ελληνικό Κοινοβούλιο και την Ελληνική
Δηµοκρατία. 

Μετά την πτώση της δικτατορίας και το σύστηµα της ενισχυ-
µένης αναλογικής, µε τις πολλές παραλλαγές στον αριθµό των
µπόνους εδρών, για πρώτη φορά βάζουµε τέλος στα συστήµατα
αλλοίωσης της πραγµατικής βούλησης των πολιτών, βάζουµε
τέλος στον εκλογικό νόµο που επιδίωκε την παραµονή της εκά-
στοτε κυβέρνησης στην εξουσία, κυβερνήσεις που µέσω αυτής
της πρακτικής καθιέρωσαν για δεκαετίες ολόκληρες τον στρεβλό
δικοµµατισµό, όπου κάθε έννοια διαφάνειας απουσίαζε. Πρόκει-
ται για µία αλλαγή που θέτει στο προσκήνιο την λαϊκή βούληση
και συνδέεται µε την ισότητα της ψήφου όπως αυτή ορίζεται στο
άρθρο 4 του Συντάγµατος. Ο λαός µας είναι αρκετά ώριµος,
ώστε να εκλέξει τους εκπροσώπους του, χωρίς να υπάρχει από

κάτω ένας εκλογικός νόµος που να διορθώνει την ψήφο του. 
Η απλή αναλογική εκτός από την αντιπροσωπευτικότητα που

διασφαλίζει µέσω των συνεργασιών που θα προκύψουν, οδηγεί
στην εµβάθυνση της δηµοκρατίας και στη διαφάνεια της διαχεί-
ρισης της εξουσίας. 

Μιας και µιλάµε για τη δηµοκρατική έκφραση, καθώς και τη
στήριξη του δηµοκρατικού πολιτεύµατος εν γένει, θα ήθελα να
αναφερθώ στη δήλωση του εισηγητή της Χρυσής Αυγής στη
Διαρκή Επιτροπή Δηµόσιας Τάξης και ενός Βουλευτή του κόµ-
µατός του σήµερα στην Ολοµέλεια προς το πρόσωπό µου. 

Βασιζόµενοι σε ένα ψευδές γεγονός που αφορούσε στο θά-
νατο ενός δεκαεννιάχρονου στρατιώτη στη Γλαύκη της Ξάνθης,
τα γνωστά συστηµικά µέσα της περιοχής σε ενορχήστρωση µε
το κόµµα της Χρυσής Αυγής προσπάθησαν να δηµιουργήσουν
θέµα εκ του µη όντως και δεν σεβάστηκαν ούτε τον πόνο της οι-
κογένειάς του νεαρού. Με στόχο να πλήξουν την Κυβέρνηση και
το πρόσωπό µου, προέβησαν σε δηλώσεις που είναι απολύτως
ψευδείς και δεν ανταποκρίνονται σε καµία περίπτωση στην πραγ-
µατικότητα και ούτε στο δηµοκρατικό πολιτισµό. Δεν δίστασαν
να χρησιµοποιήσουν στα λεγόµενά τους την ελληνική σηµαία και
προσπάθησαν να σπείρουν το µίσος στην τοπική κοινωνία. Όµως,
δεν εµφάνισαν καµία απόδειξη για όσα ισχυρίστηκαν. 

Για τον λόγο αυτό, δεν πρόκειται να υποκύψουµε στις προβο-
κάτσιες και στα βρώµικα παιχνίδια που προσπαθούν να παίξουν
σε βάρος της τοπικής κοινωνίας και της µειονότητας. Πλέον τον
λόγο έχει η δικαιοσύνη, γιατί σε αντίθεση µε κάποιους, εµείς
έχουµε εµπιστοσύνη στους δηµοκρατικούς θεσµούς του κρά-
τους, που προστατεύουν κάθε πολίτη. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι θα θωρακίσουµε -και οφεί-
λουµε να το κάνουµε- την δηµοκρατία στη χώρα, ενάντια σε κάθε
είδους φασιστικές αντιλήψεις. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Χουσεΐν Ζεϊµπέκ, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ. 

Τον λόγο έχει ο κ. Μουσταφά Μουσταφά, Βουλευτής οµοίως
του ΣΥΡΙΖΑ, για πέντε λεπτά. 

ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αχός βαρύς ακούγεται, αχός βαρύς πλανάται πάνω
από τη χώρα, ο αχός της συζήτησης της καθιέρωσης της απλής
αναλογικής. Επισείονται κίνδυνοι ακυβερνησίας, κατηγορίες τα-
κτικισµού, αποπροσανατολισµού της κοινής γνώµης, καιροσκο-
πισµού, αποδοχή από τώρα της ήττας του ΣΥΡΙΖΑ και ό,τι άλλο
µπορεί να φανταστεί κανείς. 

Αύριο θα έχει ψηφιστεί αυτό το νοµοσχέδιο, µε όποια πλειοψη-
φία ψηφιστεί, θα αποτελεί νόµο του κράτους, θα έχει τελειώσει
ο «αποπροσανατολισµός» της κοινής γνώµης, του λαού µας,
εµείς θα έχουµε επιτελέσει ένα καθήκον για το οποίο έχουµε δε-
σµευτεί απ’ όλη τη δράση µας και η Αντιπολίτευση πάλι θα µιλάει
για τα λουκέτα, για τη φοροεπιδροµή, για τα όσα έχει συνηθίσει
αυτό το διάστηµα. 

Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, συµµετέχω στα πολιτικά δρώ-
µενα της χώρας από τη Μεταπολίτευση και εντεύθεν. Από τότε
που συµπλήρωσα το όριο της ηλικίας είµαι υποψήφιος στο νοµό
µου, σχεδόν σε όλες τις εκλογικές αναµετρήσεις, πλην ελαχί-
στων εξαιρέσεων. 

Το πόσες ώρες έχω µιλήσει, πόσες εργατοώρες έχουµε χάσει
για το εκλογικό σύστηµα, είναι ανυπολόγιστο, γιατί κάθε φορά
άλλαζε το εκλογικό σύστηµα. Πραγµατικά σε όλες τις εκλογικές
αναµετρήσεις το πρώτο ερώτηµα που ετίθετο -τεχνηέντως- από
τους εκπροσώπους του πάλαι ποτέ δικοµµατισµού, ήταν ποιο
είναι το εκλογικό σύστηµα. Με την επεξήγηση του συστήµατος,
αµέσως έκλεινε η παραπέρα συζήτηση για το πρόγραµµα των
κοµµάτων, µε την έκφραση «συµπάθειας»: «Καλοί είστε µωρέ,
αλλά ένα µικρό κόµµα. Δεν έχει χαΐρι από εσάς. Καµµία άλλη
φορά θα σας ψηφίσουµε».

Έχω βιώσει πάρα πολλά και έχω πολλές αναµνήσεις. Ξελαρυγ-
γιαζόµασταν σε εκλογές µε το «ΚΚΕ αλλαγή - δεύτερη κατα-
νοµή», επειδή για την δεύτερη κατανοµή χρειαζόταν να πάρει ένα
κόµµα 17%. 

Το 1993 για λίγες δεκάδες χιλιάδες δεκάδες ψήφους δεν είχε
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µπει στη Βουλή ο Συνασπισµός και πολλοί είχαν προβλέψει τότε
την εξαφάνιση του χώρου αυτού. Πολλοί άνθρωποι, µερικοί κα-
λοπροαίρετα και άλλοι µε περισσή κακία, έλεγαν: «Άστο παλικάρι
µου, µην ασχολείσαι. Αφού έχεις τη δουλειά σου, τι παιδεύεσαι;»

Ευτυχώς, εγώ, αλλά και η γενιά µου, τις εγκύκλιες σπουδές
µας στην πολιτική τις είχαµε κάνει σε καλή σχολή, στο ΚΚΕ και
στην Αριστερά και είχαµε αποκτήσει αντοχές, είχαµε διαπαιδα-
γωγηθεί µε τις αρχές της προσφοράς, της γνήσιας αγάπης για
τη χώρα και τον λαό, τις αρχές του ουµανισµού και του διεθνι-
σµού, µε ό,τι καλό και θετικό είχε προσφέρει η Αριστερά στη
χώρα και στον λαό. 

Στις εκλογές του 1996 υπήρχε η διαδικασία της εξοµάλυνσης
και εκλέχθηκα Βουλευτής Ροδόπης µε το υψηλότερο ποσοστό
του Συνασπισµού πανελλαδικά. Μέχρι αργά, µέχρι τα χαράµατα
η παιχνιδιάρα η µπίλια πήγαινε µια στον έναν νοµό και µια στον
άλλον. 

Μόλις οριστικοποιήθηκε το αποτέλεσµα, αµέσως έγινε προ-
σφυγή στο Εκλογοδικείο. Ειπώθηκε ότι είναι λάθος και δεν γίνε-
ται να αλλάξει η έδρα. Βρε αδερφέ, ο εκλογικός νόµος είναι
δικός σας, εσείς τον µελετήσατε, εσείς τον ψηφίσατε, εσείς τον
εφαρµόζετε, γιατί να σέρνοµαι στα Εκλογοδικεία; Παρ’ όλα αυτά,
πήγε στα Εκλογοδικεία. 

Στις εκλογές του Σεπτέµβρη του 2015 είχαµε τον εθνοσωτήριο
νόµο του µπόνους των πενήντα εδρών. Τι λέξη και αυτή, «µπό-
νους»; Αδικείται η γλώσσα µας, αγαπητοί συνάδελφοι. Δεν µπο-
ρούσαµε να το πούµε «δωράκι», «φακελάκι» ή επί το λαϊκότερο
«µπαξίσι» ή «πεσκέσι» στο πρώτο κόµµα; 

Τον Ιανουάριο του 2015 ήταν καλός ο νόµος, ενώ τον Σεπτέµ-
βριο κακός, γιατί η κάλπη µε αυτόν τον νόµο ανέδειξε τον Σε-
πτέµβριο δύο έδρες ΣΥΡΙΖΑ και µία έδρα στο Ποτάµι στη Ροδόπη
και τρείς έδρες ΣΥΡΙΖΑ στην Ξάνθη και µία παρόµοια περίπτωση
στην Κέρκυρα. Είχαµε ξανά προσφυγή στο Εκλογοδικείο. Θα
µπορούσα να απαριθµήσω πολλά τέτοια παραδείγµατα. 

Δεν γίνεται έτσι δουλειά, συναδέλφισσες και συνάδελφοι. Δεν
µπορεί το εκλογικό σύστηµα να είναι λάστιχο, να το τεντώνουµε
και να το χαλαρώνουµε ανάλογα µε την περίσταση. 

Ήταν ελάχιστη υποχρέωσή µας να αναλάβουµε αυτήν την νο-
µοθετική πρωτοβουλία, έστω και µε τις κριτικές που γίνονται στη
συγκεκριµένη συγκυρία, να εξηµερώσουµε και να εξανθρωπί-
σουµε τον εκλογικό νόµο, την πολιτική προοπτική του τόπου µας,
µε όποια πλειοψηφία και εάν υπερψηφιστεί. 

Πραγµατικά, προκαλεί αλγεινή εντύπωση η στάση µερικών
κοµµάτων να δικαιολογήσουν τα αδικαιολόγητα. Είδαµε δάκρυα
για την έλλειψη εκτενούς διαλόγου, για τους Έλληνες του εξω-
τερικού, για τα παιδιά µας που αναγκάστηκαν σε µετοικεσία, για
τις µεγάλες εκλογικές περιφέρειες. Σαράντα χρόνια τα έχουµε
αυτά τα προβλήµατα και µέχρι σήµερα διατηρήθηκαν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κ. Βουλευτή)

Σχετικά µε το όριο 3% για την είσοδο στη Βουλή, θέλω να πω
ότι υπήρξε µία γενικότερη αποδοχή να διατηρηθεί αυτό το όριο.
Διατυπώθηκαν σοβαρές απόψεις, που συνηγορούν υπέρ της δια-
τήρησής του. Στη συγκεκριµένη συγκυρία θα παραµείνει, φαίνε-
ται, αυτό το όριο.    

Σχετικά µε το σκεπτικό µερικών -ευτυχώς λίγων- που επισείουν
εθνικούς κινδύνους, τον φόβο κοµµάτων µε εθνικό πρόσηµο, ανε-
ξάρτητων Βουλευτών, θέλω να υπενθυµίσω τα εξής: Στις αλλε-
πάλληλες εκλογές του 1989 και του 1990 είχαµε εκλογή µεµο-
νωµένων υποψηφίων σε Ροδόπη και Ξάνθη. Η εκλογή τους ήταν
αποτέλεσµα των πολιτικών των διακρίσεων, των περιοριστικών µέ-
τρων, των διάφορων διοικητικών κυρώσεων ενάντια στη µειονό-
τητα από τα χρόνια της δικτατορίας µέχρι εκείνες τις ηµέρες.

Θέλω να υπενθυµίσω ότι σε εκείνες τις εκλογικές αναµετρή-
σεις ο µόνος ουσιαστικός πολιτικός και ιδεολογικός αντίπαλος
αυτών των υποψηφίων ήταν η Αριστερά και απούσες οι άλλες
κραταιές τότε πολιτικές δυνάµεις, που ήταν υπόλογες για τις πο-
λιτικές που εφαρµόζονταν. 

Ο οµιλών και στις τρεις εκλογικές αναµετρήσεις -το 1989 δύο
φορές και το 1990- ήµουν υποψήφιος, όπως και οι σύντροφοί
µου από την Ξάνθη του τότε ενιαίου Συνασπισµού. Είχαµε τότε
το δύσκολο καθήκον από τη µία να διεκδικούµε την άρση των

διακρίσεων ενάντια στη µειονότητα, την εξασφάλιση της ισονο-
µίας και ισοπολιτείας και από την άλλη να αντικρούουµε την πο-
λιτική των µεµονωµένων υποψηφίων από θέσεις αρχής µε
πολιτικά επιχειρήµατα, µε το σκεπτικό ότι η απόγνωση, η απελ-
πισία, η καταπίεση δεν πρέπει να οδηγούν τις κοινωνίες σε ακρό-
τητες, σε διχαστικές αντιλήψεις, σε περιχαρακώσεις, αλλά σε
κοινό αγώνα µε τις δυνάµεις της δηµοκρατίας, της προόδου, της
συνύπαρξης µε τους εχέφρονες ανθρώπους της κοινωνίας για
το ξεπέρασµα αυτών των δυσκολιών. 

Εκείνη η περίοδος έληξε µε την υπογραφή του µνηµονίου -
καλού µνηµονίου- των τριών Αρχηγών της Οικουµενικής Κυβέρ-
νησης υπό τον Ξενοφώντα Ζολώτα, που έδινε τέλος σε µία
δύσκολη περίοδο στην περιοχή µας και άνοιγε παράθυρο για την
ισονοµία και ισοπολιτεία στην περιοχή της Θράκης. 

Εµείς αυτόν τον δύσκολο δρόµο επιλέξαµε, αυτόν τον δύ-
σκολο δρόµο συνεχίζουµε και θα συνεχίσουµε. Θα λέµε τα σύκα
σύκα και τη σκάφη σκάφη προς όλες τις πλευρές. Οι ευαισθησίες
µας δεν είναι επιλεκτικές, αλλά γενικές για όλους και για όλα. Θα
αγωνιστούµε για να ξεφύγουµε ως χώρα από την κρίση και για
να παραµείνει η χώρα µας όαση σταθερότητας στην περιοχή
µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ και εσάς, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή
σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μουσταφά Μουσταφά, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ. 
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Παναγιώτα Δριτσέλη, Βουλευτίνα του

ΣΥΡΙΖΑ, για πέντε λεπτά. 
Να σας ενηµερώσω πού βρισκόµαστε. Μετά την κ. Δριτσέλη

θα πάρει τον λόγο η κ. Αραµπατζή και θα κλείσει η κ. Γεννιά. Οι
υπόλοιποι αύριο. 

Ορίστε, κυρία Δριτσέλη, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι δύσκολες οι συζητήσεις µας όταν φτάνουν τα µεσάνυ-

χτα. Παρ’ όλα αυτά, δεν µπορούµε να ξεχάσουµε ούτε τι ακού-
σαµε τις τελευταίες βδοµάδες, ούτε τι ακούσαµε στις επιτροπές,
ούτε τι ακούµε σήµερα στην Ολοµέλεια για το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο. 

Ξεκινάω µε δύο προβληµατισµούς, τους οποίους, βέβαια,
έχουµε αναφέρει πάρα πολλές φορές, αλλά φαίνεται ότι το
κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης δεν λέει να καταλάβει,
αλλά ούτε και να υπερκεράσει. 

Ένα στρατηγικό αδιέξοδο, το οποίο αντιµετωπίζει και το οποίο
φαίνεται να την ταλανίζει σε κάθε νοµοσχέδιο που αυτή η Κυβέρ-
νηση φέρνει προς ψήφιση, είναι κάτι το οποίο την κρατάει πάρα
πολύ πίσω. Το να µας καταγγέλλει για πράγµατα που δεν εφαρ-
µόσαµε, γιατί δεν µπορέσαµε και για τα οποία έχουµε δεσµευτεί,
είναι κάτι που το καταλαβαίνουµε όλοι. Το να µας καταγγέλλει,
όµως, για πράγµατα τα οποία έχουµε δεσµευτεί ότι θα κάνουµε
και τα κάνουµε, αποτελεί ένα παράδοξο. 

Μάλιστα, ένας συνάδελφος της Νέας Δηµοκρατίας έφθασε
στο σηµείο να πει ότι είµαστε έρµαια των πολιτικών µας δεσµεύ-
σεων, επειδή φέρνουµε για ψήφιση την απλή αναλογική. Εδώ
είναι να γελάει κανείς. Πραγµατικά, είναι να γελάει κανείς. Από
την άλλη, όµως, επειδή το ξανασκέφθηκα, είπα: «Μήπως έτσι εί-
χατε µάθει; Άλλα να λέτε πριν τις εκλογές και άλλα να κάνετε
µετά τις εκλογές, οπότε για εσάς είναι απολύτως φυσιολογικό;». 

Από την άλλη, έχουµε µία βεβαιότητα την οποία δεν καταλα-
βαίνω και την οποία ακούω συνεχώς. Η Νέα Δηµοκρατία λέει ότι
στις επόµενες εκλογές θα είναι πρώτο κόµµα. Μάλιστα! Προφα-
νώς συρρέουν οι πολίτες στα γραφεία σας και σας λένε ή σας
επιβραβεύουν για την πολιτική που εφαρµόσατε ή για τη στρα-
τηγική που ακολουθείτε, ή στους δρόµους που κυκλοφορείτε,
ανυπόµονα σας ρωτούν πότε, επιτέλους, θα ξαναέρθετε στα
πράγµατα, ή -µη µου πείτε- κοιτάτε τις δηµοσκοπήσεις. Προφα-
νώς, κοιτάτε τις δηµοσκοπήσεις, την αξιοπιστία των οποίων δεν
χρειάζεται να σχολιάσω εγώ. 

Έχω την αίσθηση ότι απλά πίσω από αυτές τις µεγαλοστοµίες
προσπαθείτε να αποφύγετε να απαντήσετε σε κρίσιµα και πολύ
βασικά πολιτικά ερωτήµατα. Ποια είναι αυτά; Τι πολιτικό σύστηµα
χρειαζόµαστε και ποιο πολιτικό σύστηµα, επιτέλους, θα µας συν-
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δέσει µε την κοινωνία; Ένα πολιτικό σύστηµα, το οποίο θα είναι
µακριά από τις επιλογές των πολιτών; Ένα πολιτικό σύστηµα, µε
το οποίο, ό,τι και να ψηφίζει ο πολίτης, οι ίδιοι και οι ίδιοι θα κυ-
βερνούν για πάντα; Θέλουµε ένα πολιτικό σύστηµα, το οποίο θα
δηµιουργεί τζάκια και δίκτυα εξουσίας που δεν θα αλλάζουν
ποτέ; 

Ένα τέτοιο εκλογικό σύστηµα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
δοκιµάστηκε στη χώρα µας εδώ και τουλάχιστον τέσσερις δε-
καετίες. Με ποια αποτελέσµατα; Η σχέση του πολίτη µε την πο-
λιτική µεταβλήθηκε σε σχέση πάτρωνα και πελάτη, η σχέση του
πολίτη µε τα πολιτικά κόµµατα µεταβλήθηκε σε σχέση πελατει-
ακής εξάρτησης, η σχέση του πολίτη µε τις ίδιες τις εκλογές µε-
ταβλήθηκε σε µία σχέση αδιαφορίας. Σε αυτά τα προβλήµατα,
ακριβώς, ερχόµαστε να απαντήσουµε µε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Ο δικός µας στόχος αυτός είναι, να ενεργοποιήσουµε ξανά τη
συλλογική φωνή της κοινωνίας. Θέλουµε ένα πολιτικό σύστηµα,
το οποίο θα εκφράζει πραγµατικά αντιπροσωπευτικά τη λαϊκή
βούληση και θα αναζητά συνθέσεις πάνω σε αυτήν τη βάση. Αυτή
είναι η αρχή, αυτή είναι η αξιακή αφετηρία από την οποία εµείς
εκκινούµε.

Σε αυτήν ακριβώς τη λογική εδραιώνουµε την ισότητα της
ψήφου. Η κατάργηση του µπόνους αποτελεί τον πυλώνα για την
απλή αναλογική και µε αυτόν τον τρόπο η κοινοβουλευτική δύ-
ναµη των κοµµάτων θα είναι αντίστοιχη των πραγµατικών ποσο-
στών που λαµβάνουν σε κάθε εκλογική αναµέτρηση. Η αλλαγή
αυτή στο εκλογικό σύστηµα της χώρας θα έχει ως αποτέλεσµα
την ενίσχυση της κοινοβουλευτικής πολυφωνίας και του πλου-
ραλισµού. 

Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση βέβαια και τα κόµµατα της Ήσ-
σονος Αντιπολίτευσης κινδυνολογούν στο ζήτηµα αυτό, επικα-
λούµενοι φυσικά τον κίνδυνο της ακυβερνησίας. Αυτό, όµως, το
επιχείρηµα είναι αρκετά ετεροχρονισµένο, αφού ήδη τα τελευ-
ταία χρόνια σε όλες τις εθνικές εκλογές, ακόµα και µε αυτό το
σύστηµα κανένα κόµµα δεν κατάφερε να έχει κοινοβουλευτική
αυτοδυναµία. Ούτως ή άλλως, και οι άλλοι συνάδελφοί µου το
έχουν πει. 

Επίσης, η Νέα Δηµοκρατία επιχειρεί να συνδέσει αυτήν την
ιστορική τοµή της απλής αναλογικής µε µικροπολιτικές ερµη-
νείες, θεωρώντας ότι αυτό το νοµοσχέδιο αποτελεί οµολογία
ήττας του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτές οι πολιτικές προσεγγίσεις δείχνουν
πραγµατικά πώς λειτούργησε τόσα χρόνια το πολιτικό σύστηµα,
πόσο οι µικροπολιτικοί υπολογισµοί αποξένωσαν τα παλιά κόµ-
µατα από την κοινωνική βάση. 

Η Νέα Δηµοκρατία είναι προφανές ότι θέλει το µπόνους όχι
για να έχει ο τόπος σταθερή κυβέρνηση, αλλά για να διεκδικήσει
πενήντα καρέκλες επιπλέον για όλους εκείνους που ξεβόλεψε ο
ΣΥΡΙΖΑ και σήµερα ίσως να συνωστίζονται προσδοκώντας τη µοι-
ρασιά µιας υποτιθέµενης αυριανής πίτας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό ακόµη και τελειώνω.
Τέλος, θέλω να πω κάτι για την ψήφο στα δεκαεπτά. 
Ακούσαµε από τους Βουλευτές της Αντιπολίτευσης γενικά να

βγάζουν από τη ντουλάπα τις γνωστές συντηρητικές απόψεις
περί ανωριµότητας των µαθητών µέχρι και απίστευτα επιχειρή-
µατα σχετικά µε την ηλικία που µπορεί κανείς να κάνει αγοραπω-
λησίες ή να καταναλώσει οινοπνευµατώδη ποτά. Όλο αυτό το
νεοσυντηρητικό παραλήρηµα καταδεικνύει πόσο µακριά βρίσκε-
ται η Αξιωµατική Αντιπολίτευση κυρίως από τη νεολαία, πόσο
βαθύ είναι το χάσµα ανάµεσα στη Νέα Δηµοκρατία και τους
νέους της χώρας, πόσο φοβάται τη νεολαία και τη φοβάται κυ-
ρίως για µικροπολιτικούς λόγους, γιατί ξέρει ότι οι νέοι της έχουν
γυρίσει την πλάτη και ότι οι υπολογισµοί της επιτάσσουν να µην
διευρυνθεί το δικαίωµα ψήφου. Αυτή δυστυχώς είναι η αλήθεια.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής: Η εποχή την
οποία γνωρίζαµε όλοι έχει τελειώσει και αλλάζουµε σελίδα και
αλλάζει και η πολιτική σε αυτήν τη χώρα. Το νέο εκλογικό σύ-
στηµα αποτυπώνει αυτήν την αλλαγή και ο ΣΥΡΙΖΑ που εισάγει
αυτήν την τοµή το πράττει πραγµατικά µακριά από όποιους µι-
κροκοµµατικούς υπολογισµούς. Αυτό η κοινωνία το αναγνωρίζει
και το γνωρίζει καλά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Δριτσέλη, Βουλευτίνα του ΣΥΡΙΖΑ.

Τον λόγο έχει η κ. Φωτεινή Αραµπατζή, Βουλευτίνα της Νέας
Δηµοκρατίας.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, µετά τη δέκατη τρίτη και δέκατη

τέταρτη σύνταξη που απολαµβάνουν ευτυχείς οι πολίτες, την κα-
τάργηση του ΕΝΦΙΑ, την εκτόξευση του κατώτατου µισθού στα
751 ευρώ, τη µείωση της ανεργίας, τις επιχειρήσεις που ανοίγουν
η µία µετά την άλλη και βεβαίως την εγκαθίδρυση της δίκαιης
ανάπτυξης, ήρθε η ώρα να αλλάξετε, ως η πιο συνεπής κυβέρ-
νηση που πέρασε ποτέ, και τον εκλογικό νόµο, να φέρετε την
απλή και άδολη αναλογική που κατά σατανική σύµπτωση βε-
βαίως είναι σανίδα σωτηρίας για να µείνετε στο πολιτικό παιχνίδι
τη στιγµή που δηµοσκοπικά –και όχι µόνο- καταρρέετε και που
επίσης κατά σατανική σύµπτωση µπορεί να στερήσει από τη Νέα
Δηµοκρατία τη δυνατότητα διακυβέρνησης ή ακόµα και αυτοδυ-
ναµίας της. Τέτοιος πολιτικός οπορτουνισµός, τέτοιος φτιασιδω-
µένος πολιτικός καιροσκοπισµός, µε αριστερίστικη βεβαίως
επικάλυψη, δεν έχει ιστορικό προηγούµενο.

Ο κ. Τσίπρας εξελίσσεται σε Νέρωνα της πολιτικής ζωής του
τόπου, θυσιάζοντας στον βωµό της πολιτικής και προσωπικής
επιβίωσής του τα πάντα. Θέλει, λέει, ο κ. Τσίπρας να ξαναχτίσει
τη δηµοκρατία και την πολιτική, βάζοντας όµως πρώτα φωτιά για
να κάψει τα πάντα. Κρεσέντο πολιτικού αµοραλισµού από µία Κυ-
βέρνηση που έναν χρόνο πριν συνειδητά οδηγούσε τη χώρα
εκτός ευρώ και εκτός Ευρώπης και τώρα συνειδητά την οδηγεί
στο χάος και την ακυβερνησία σε µία από τις πιο κρίσιµες και δύ-
σκολες στιγµές της ιστορίας της. Είναι µία Κυβέρνηση νοσταλ-
γός της ιταλοποίησης της πολιτικής ζωής, που βεβαίως και η ίδια
η Ιταλία έχει εγκαταλείψει.

Για την καθιέρωση της απλής αναλογικής ο κ. Τσίπρας επικα-
λείται την πάγια θέση της Αριστεράς, αλλά προφανώς µόνο αφε-
λείς µπορεί να πείσουν τα λόγια και τα επιχειρήµατά του. Είναι ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός που χωρίς καµµία ντροπή δηλώνει δηµο-
σίως ότι οι πολίτες ήξεραν ότι αυτά που τους υποσχόταν δεν
µπορούσε να τα υλοποιήσει, αλλά παρ’ όλα αυτά τον ψήφισαν,
ο Πρωθυπουργός που χωρίς να κοκκινίζει λέει ότι οι ιδιωτικοποι-
ήσεις, που τόσο µανιασµένα πολεµήσατε, είναι τώρα αριστερή
πολιτική και είναι ο ίδιος που θυµήθηκε να τιµήσει το αίτηµα της
Αριστεράς για απλή αναλογική.

Προκαλεί και προσκαλεί τους Βουλευτές των άλλων κοµµάτων
µέχρι την τελευταία στιγµή να αποστατήσουν από τα κόµµατά
τους, προκειµένου να εξυπηρετηθεί ο ίδιος, αυτός που το 2014
απειλούσε όποιον Βουλευτή σκεπτόταν να ψηφίσει τον Πρόεδρο
της Δηµοκρατίας ότι θα τον διαποµπεύσει ως αργυρώνητο και
αποστάτη.

Όµως, εκτός από τον κ. Τσίπρα, καµµία ντροπή δεν αισθάνεται
δυστυχώς και ο κ. Κουρουµπλής που εισηγείται τον εκλογικό νόµο,
γιατί είναι ο ίδιος άνθρωπος που πριν από λίγες εβδοµάδες δή-
λωνε στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης ότι η απλή αναλογική χωρίς
κάποιο µικρό µπόνους οδηγεί τη χώρα στην ακυβερνησία και είναι
ο ίδιος που σήµερα κάθεται στα υπουργικά έδρανα και εισηγείται
το κατασκεύασµα του κ. Τσίπρα.

Όµως, φυσικά, ο κύριος Υπουργός δεν έχει –φαντάζοµαι- καµ-
µία δυσκολία µία να τα λέει έτσι και µία να τα γυρίζει αλλιώς. Άλ-
λωστε, ήταν ο ίδιος που ως Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ -για να
θυµόµαστε- ψήφιζε τον νόµο µε τον οποίο εµποδίστηκε το 1989 η
Νέα Δηµοκρατία, µε τότε Αρχηγό τον Κωνσταντίνο Μητσοτάκη, να
γίνει κυβέρνηση σε δύο εκλογικές αναµετρήσεις, παρά το γεγονός
ότι το ποσοστό της ξεπερνούσε το 45%.

Φυσικά, τόσο ο κ. Τσίπρας όσο και ο κ. Κουρουµπλής ξεχνούν
πως αν ο νόµος που τώρα φέρνουν στη Βουλή και εισηγούνται
ίσχυε στις εκλογές του Ιανουαρίου του 2015, ούτε ο ένας προ-
φανώς θα ήταν Πρωθυπουργός ούτε ο άλλος Υπουργός του,
γιατί πολύ απλά δεν θα σας έφταναν µόνο οι Ανεξάρτητοι Έλλη-
νες για να κάνετε αυτή την Κυβέρνηση.

Βεβαίως αυτό, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, θα ήταν σωτήριο
για τη χώρα. Θα γλιτώναµε το τρίτο µνηµόνιο, τα 86 δισεκατοµ-
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µύρια ευρώ «καπέλο» και βεβαίως τον κ. Βαρουφάκη. Η χώρα θα
ήταν εκτός µνηµονίου και σε τροχιά κανονικότητας, αλλά φυσικά
τότε το µπόνους, κύριοι συνάδελφοι, ήταν καλό και ο κ. Τσίπρας
έσπευδε τότε να κάνει τον ΣΥΡΙΖΑ ενιαίο κόµµα για να το καρ-
πωθεί. 

Αφού το καρπώθηκε και έγινε δύο φορές Πρωθυπουργός, µε
δόλιο και καλπονοθευτικό νόµο, όπως σήµερα τον αποκαλείτε,
έρχεται να παραπλανήσει στη Βουλή λέγοντας ότι αλλάζει τον
εκλογικό νόµο για να αναβαθµίσει ποιοτικά τη δηµοκρατία και το
πολιτικό σύστηµα.

Πράγµατι, πουλάτε ωραία ιδεολογία, αλλά στην πραγµατικό-
τητα τα κίνητρά σας είναι άλλα, να αποτρέψετε µε την ενδεχό-
µενη αδυναµία σχηµατισµού Κυβέρνησης την επόµενη Βουλή
από το να αποδώσει ευθύνες για όσα έχετε διαπράξει µέχρι σή-
µερα, για το πώς φθάσαµε στο τρίτο µνηµόνιο και για τις πράξεις
του κ. Βαρουφάκη και των συν αυτώ βεβαίως, που παραλίγο να
µας οδηγούσαν εκτός Ευρώπης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας για ένα λεπτό.
Αν ο ΣΥΡΙΖΑ ενδιαφερόταν έστω και λίγο για την αναβάθµιση

της δηµοκρατίας και του πολιτικού συστήµατος, θα αποδεχόταν
προφανώς να δοθεί ψήφος στους οµογενείς και να σπάσουν οι
µεγάλες εκλογικές περιφέρειες, όπως η Β’ Αθηνών, που εισηγεί-
ται η Νέα Δηµοκρατία και υποστηρίζει η πλειονότητα των κοµµά-
των.

Όµως, ο Πρωθυπουργός σας κάνει πως δεν ακούει. Δεν θέλει
την ψήφο των οµογενών γιατί τη φοβάται. Το σπάσιµο των εκλο-
γικών περιφερειών δεν το θέλουν όσοι από τη συµµαχία των λε-
βέντικων προθύµων σάς έχουν υποσχεθεί ότι θα στηρίξουν τον
νόµο σας.

Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, σε µία κοινωνία που βιώνει µε
τον πιο οδυνηρό τρόπο τις πολιτικές της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ, τις πολιτικές που οδήγησαν στη µείωση των µισθών και
των συντάξεων, στο κόψιµο του ΕΚΑΣ, στο κλείσιµο εκατοντάδων
µεγάλων, µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων, ο κ. Τσίπρας προ-
τιµά αντί για άρτο να µοιράσει µόνο θέαµα και ελπίζει ότι η συ-
ζήτηση για τον εκλογικό νόµο θα βγάλει από την επικαιρότητα
τη δεινή πραγµατικότητα.

Αν βεβαίως δεν το έχετε καταλάβει, σύντοµα θα σας υπενθυ-
µίσουν οι πολίτες ότι µε απλή αναλογική ούτε µπορείς να πλη-
ρώσεις τους φόρους ούτε µπορείς να αντικαταστήσεις τις
πετσοκοµµένες συντάξειςσ ούτε φυσικά και να πληρώσεις τα
φάρµακά σου. Όµως, ευτυχώς για τη χώρα και δυστυχώς για τον
κ. Τσίπρα και τους συνοδοιπόρους του, ο εκλογικός νόµος δεν
θα περάσει µε την αυξηµένη πλειοψηφία των διακοσίων Βουλευ-
τών.

Το σχέδιό σας να µπλοκάρετε τη διακυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας θα αποτύχει και ο νόµος Τσίπρα-Κουρουµπλή θα ακυ-
ρωθεί αµέσως από την επόµενη Βουλή, που η Νέα Δηµοκρατία
θα είναι κυβέρνηση µε την ψήφο του ελληνικού λαού.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

κ. Φωτεινή Αραµπατζή, Βουλευτίνα της Νέας Δηµοκρατίας. 
Προχωρούµε στην τελευταία οµιλήτρια για σήµερα, την κ. Γε-

ωργία Γεννιά από τον ΣΥΡΙΖΑ, για πέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΑ ΓΕΝΝΙΑ: Με ανοχή ενός λεπτού κι εγώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Με ανοχή κι εσείς.
ΓΕΩΡΓΙΑ ΓΕΝΝΙΑ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, ο ΣΥΡΙΖΑ φέρνει προς ψήφιση στο ελληνικό
Κοινοβούλιο τον νέο εκλογικό νόµο. 

Με τον νέο νόµο επιλέγεται, πρώτον, η καθιέρωση του αναλο-
γικού εκλογικού συστήµατος, µε ταυτόχρονη κατάργηση της ενί-
σχυσης του πρώτου κόµµατος και, δεύτερον, ορίζεται ως όριο
της εκλογικής ενηλικότητας το δέκατο έβδοµο έτος.

Η Κυβέρνηση σήµερα εκτελεί το ιστορικό της καθήκον, από
τον αείµνηστο Ηλία Ηλιού µέχρι σήµερα, καταγγέλλοντας συνε-
χώς τα κόµµατα της εξουσίας για καλπονοθεία, καθώς δεν έφερ-
ναν προς ψήφιση το σύστηµα της απλής αναλογικής. Αντιθέτως,
εφάρµοζαν συστήµατα πλειοψηφικά, για να κλέβουν τις ψήφους
της Αριστεράς. 

Με τον νόµο αυτό, όσο κι αν δυσαρεστούνται κάποιοι, µετου-
σιώνεται σε πράξη η δύναµη της λαϊκής ψήφου κι έρχεται στο
προσκήνιο και την εξουσία ο ίδιος ο λαός, τόσο µέσω της δικαιό-
τερης απλής αναλογικής όσο και µέσω της µείωσης του ορίου
ηλικίας. 

Για πρώτη φορά, µπαίνει φρένο στην καλπονοθεία και τα αλι-
σβερίσια της εξουσίας, τα οποία επί χρόνια παραποιούσαν τη
βούληση των πολλών, µετατρέποντάς την σε «µαγαζί» των λίγων
και µάλιστα πριµοδοτούµενο.

Ταυτόχρονα, δίνεται βήµα και δύναµη στο πιο ενεργό κοµµάτι
της κοινωνίας, στο αύριο αυτού του τόπου, στη νέα γενιά την
οποία όλοι µνηµονεύουν σε δακρύβρεχτους λόγους, αλλά ξε-
χνούν σε ώρες ευθύνης. Στη νέα γενιά που κανείς δεν τόλµησε
µέχρι σήµερα να της δώσει βήµα, λόγο και δύναµη, για να αλλά-
ξει το αύριο. Επιδιώκεται µε αυτό τον τρόπο να καταστήσει τους
νέους υπεύθυνους πολίτες, συµµέτοχους στο κοινωνικό γίγνε-
σθαι και στη διαµόρφωση του µέλλοντός τους. 

Εξάλλου, οι ίδιοι οι δεκαεπτάχρονοι καλούνται να αποφασίσουν
για τη ζωή τους, επιλέγοντας την επαγγελµατική τους πορεία και
τη µετέπειτα εξέλιξή τους. Γιατί λοιπόν κάποιοι φοβούνται τη βού-
ληση των νέων ανθρώπων; Μήπως γιατί δεν έχουν προλάβει να
χαλκεύσουν τα ιδανικά τους και να διαβάλουν τις ιδέες τους, φιλ-
τράροντάς τους µέσα από κοµµατικούς σωλήνες και µηχανισµούς;

Οι νεότεροι πολίτες, λοιπόν, αποτελούν τη γενιά εκείνη που κιν-
δυνεύει να υποστεί τις συνέπειες της κρίσης, αλλά την ίδια στιγµή
είναι και το πιο ζωντανό κοµµάτι της ελληνικής κοινωνίας, στο
οποίο στηρίζονται όλες οι ελπίδες για µία βιώσιµη και δίκαιη υπέρ-
βαση της παρούσας δύσκολης συγκυρίας. Πρέπει να ενισχύσουµε
την πολυκοµµατική Βουλή µε τη φωνή και τη συµµετοχή των νέων.
Πρέπει να τους επιτρέψουµε να συνδιαµορφώσουν τις εξελίξεις,
που στο κάτω κάτω αφορούν στο δικό τους µέλλον κυρίως. 

Τα πράγµατα είναι απλά, κύριοι Βουλευτές. Είστε υπέρ ή κατά
της απλής αναλογικής; Δεν µπορεί να είστε σήµερα κατά, πολύ
περισσότερο όσοι από εσάς στο παρελθόν και µάλιστα στο πιο
πρόσφατο είχατε ταχθεί υπέρ της απλής αναλογικής ή είχατε πα-
λέψει γι’ αυτή. 

Κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, γιατί οδηγείστε σε αυτές τις
παλινωδίες; Να σας θυµίσω τις θέσεις του αείµνηστου Ανδρέου
Παπανδρέου; Δυνάµει αυτών των θέσεων, λοιπόν, είχατε κατα-
θέσει πρόταση νόµου κι όταν η πρότασή σας έρχεται σήµερα ως
νοµοσχέδιο από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, τάσσεστε κατά. Αλή-
θεια, γιατί; Έχετε µετατρέψει το ΠΑΣΟΚ, κύριοι, από εν δυνάµει
σύµµαχο της Αριστεράς σε ουρά της Νέας Δηµοκρατίας. 

Εσείς, κύριοι συνάδελφοι του ΚΚΕ, είστε υπέρ ή κατά της
απλής αναλογικής; Οφείλετε να πάρετε σαφή θέση. Δεν µπο-
ρείτε να κρύβεστε πίσω από το αναγκαίο πλαφόν του 3% και να
ξεπερνάτε την πολιτική σας υποχρέωση να στηρίξετε µία αρι-
στερή επιλογή µε ένα ξερό «παρών». Δεν είναι πολιτικά ορθό και
δεν σας τιµά.

Ακόµη κι εσείς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, θα έπρεπε να
έχετε λόγο και ρόλο στη συζήτηση για τον εκλογικό νόµο και τη
µεταρρύθµιση του πολιτικού συστήµατος. Θα µπορούσατε, αν
θέλετε. Αλλά, δυστυχώς, κύριοι, ούτε µπορείτε ούτε και θέλετε.
Το άγχος σας για την εξουσία σάς θολώνει το µυαλό. Βιάζεστε
και σκοντάφτετε. Τις άναρθρες κραυγές σας για εκλογές κανείς
δεν τις παίρνει πλέον στα σοβαρά.

Πάρτε το χαµπάρι, εκλογές θα γίνουν σε τρία χρόνια. Σταµα-
τήστε να τις ζητάτε συνεχώς. Εµείς, κύριοι, είµαστε τίµιοι, καθα-
ροί και σοβαροί. Δεν παίζουµε µε τον εκλογικό νόµο. 

Εσείς, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρα-
τίας, ήσασταν αυτοί που φέρνατε τους εκλογικούς νόµους την
τελευταία στιγµή για να ρυθµίσετε την εξέλιξη των πραγµάτων. 

Όµως, η σηµερινή Κυβέρνηση φέρνει τον εκλογικό νόµο τρία
χρόνια πριν από τη λήξη της θητείας της. Δεν αποσκοπούµε σε
µικροκοµµατικά οφέλη. Δεν νοµοθετούµε ευκαιριακά.  

Κύριοι, η χώρα χρειάζεται διάλογο, χρειάζεται ψυχραιµία, νη-
φαλιότητα και σοβαρότητα, κυρίως σοβαρότητα. Χρειάζεται σχέ-
διο για προοδευτικές µεταρρυθµίσεις, για τον εκσυγχρονισµό και
την αναδιοργάνωση του κρατικού µηχανισµού. Χρειάζεται πολι-
τικές υπέρ των αδυνάτων, υπέρ των µη προνοµιούχων. Κυρίως
χρειάζεται δουλειά, πολλή δουλειά για να ξεφύγει από τον φαύλο
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κύκλο της κρίσης και να επιστρέψει στη δίκαιη ανάπτυξη, µε την
κοινωνία όρθια. Αυτό δεν είναι ευθύνη µόνο της Κυβέρνησης,
αλλά αποτελεί ευθύνη και της Αντιπολίτευσης.

Γι’ αυτούς τους λόγους, σας καλώ να υπερψηφίσετε το νοµο-
σχέδιο. Εγώ υπερψηφίζω και επί της αρχής και επί των άρθρων.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Γεννιά.

Δεν ξέρω αν το έχετε καταλάβει, συζητούµε και ψηφίζουµε την
απλή αναλογική, αλλά είµαστε µονοκοµµατική Βουλή, από το επί-
πεδο του Προεδρείου και της Κυβέρνησης µέχρι και τους Βου-
λευτές.

(Γέλωτες στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 0.40’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα,
Πέµπτη 21 Ιουλίου 2016 και ώρα 9.30’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος νοµοθετική εργασία: µόνη συζήτηση και ψήφιση
επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Ρύθµιση θεµάτων αρµοδιότη-
τας Υπουργείου Εθνικής Άµυνας», σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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